
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθητές

από το 5ο Γυµνάσιο Νέας Σµύρνης, το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Κο-
ρωπίου, το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Μεγαλόπολης, το Γυµνάσιο Λου-
τρακίου, το Γενικό Λύκειο Ιαλυσσού Ρόδου, το Γυµνάσιο
Βασιλικής Λευκάδας, το Γυµνάσιο Πύλου, και το 2ο Εσπερινό
ΕΠΑΛ Αγίου Δηµητρίου, σελ. 2975, 2982, 2996, 3000, 3002, 3008,
3015, 3037, 3042

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 2969, 2970, 2971, 2972,
2973, 2974, 2975, 2976, 2977, 2978, 2979, 2980, 2981, 2983,
2984, 2985, 2987, 2988, 2989, 2991, 2995, 2996, 2998, 2999,
3000, 3004, 3005, 3008, 3019, 3030, 3031, 3033, 3034, 3038,
3039, 3040, 3041, 3042, 3043, 3044, 3052, 3053, 3058, 3059,
3060, 3061, 3062, 3063, 3064, 3065, 3067, 3069, 3073, 3075, 3079

3. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 2981, 3034, 3040, 3064
4. Κατάθεση Εκθέσεων Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής: 
Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας

καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της Εισαγγελικής Αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευ-
τών, σελ. 2991

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση επί της αρχής των άρθρων και του συνόλου του

σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Τελι-
κής Συµφωνίας για την Επίλυση των Διαφορών οι οποίες περι-
γράφονται στις Αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας των
Ηνωµένων Εθνών 817(1993) και 845(1993), τη Λήξη της Ενδιάµε-
σης Συµφωνίας του 1995 και την Εδραίωση Στρατηγικής Εταιρι-
κής Σχέσης µεταξύ των Μερών», σελ. 2969

2. Συζήτηση και ψηφοφορία (δι' εγέρσεως) επί των ενστάσεων
αντισυνταγµατικότητας που ετέθησαν:

α) από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Χρυσής Αυγής κ.
Η. Κασιδιάρη, σελ. 2971 - 2980

β) από τον Πρόεδρο των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Π. Καµµένο,
σελ. 2971 – 2979, 2980 - 2981

3. Συζήτηση επί του παρεµπίπτοντος ζητήµατος και ψηφοφο-
ρία (δι' εγέρσεως) σχετικά µε το εάν ελλείπουν οι προϋποθέσεις
για να συζητηθεί η κύρωση της Συµφωνίας, σελ. 2969 - 2977

4. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκούς Επιτροπής:
i. H Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέ-

σεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Εξωτερικών: «Κύρωση της Τελικής Συµφωνίας για την Επίλυση των
Διαφορών οι οποίες περιγράφονται στις Αποφάσεις του Συµβου-
λίου Ασφαλείας των Ηνωµένων Εθνών 817(1993) και 845 (1993),
τη Λήξη της Ενδιάµεσης Συµφωνίας του 1995 και την Εδραίωση
Στρατηγικής Εταιρικής Σχέσης µεταξύ των Μερών», σελ. 2969

ii. Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης Δηµόσιας Τάξης
και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης: «Ενδυνάµωση Ανώτα-
του Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού (ΑΣΕΠ) ενίσχυση και ανα-
βάθµιση Δηµόσιας Διοίκησης και άλλες διατάξεις», σελ. 3034

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 3017 - 3032
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 3061 - 3079
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 2986 - 3001
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 3032 - 3043
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3043 - 3061
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 3001 - 3017
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 2969 - 2986

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 3030, 3031
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Χ. , σελ. 3034
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 2977, 3064
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ  Ά. , σελ. 3060, 3062
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 3019, 3030, 3031
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2974, 2989, 3060 
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 3039, 3040
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 2989
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 2973
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 3062, 3063, 3064, 3065, 3067, 

3069, 3073, 3075, 3079
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 2977
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. σελ. 2991, 3040, 3042
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 3043
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 2969, 2970, 2975, 2977, 2979
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 3042, 3043
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Δ. , σελ. 3059
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 2979, 3019
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 2987, 2988, 2989, 2991, 2995, 

2996, 2998, 2999, 3000
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Π. , σελ. 2972, 2973, 2979, 2980, 2981
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ Α. , σελ. 2977
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ. , σελ. 3043
ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 2970, 2971, 2972, 2976, 2978, 

2979, 2981, 2989
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 2989
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 2971, 3060
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 2969
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 2973, 2974, 2979, 2984, 3039, 

3052, 3059
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 3033, 3038, 3039, 3040, 3041, 

3042
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 3059
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2989
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3043, 3044, 3052, 3053, 3059, 

3060, 3061
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 2970, 2976, 2979, 3061, 3063
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 3004, 3005, 3008
ΜΑΝΙΟΣ Ν. , σελ. 3038
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 3005
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 2985
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 3019, 3034, 3058, 3059, 3060
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 2972, 2977, 3040, 3042
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 2996
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Δ. , σελ. 3034
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 3058, 3059
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2973, 2975
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 2974, 2985, 2999
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 3062, 3064
ΦΩΚΑΣ Α. , σελ. 3030, 3039, 3040, 3041, 3042, 

3044
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 2969, 2970, 2971, 2972, 2973, 
2974, 2975, 2976, 2977, 2978, 
2979, 2980, 2981, 2983, 2984, 
2985

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 3034
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Π. , σελ. 2981
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 3040
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ΣΤΑΜΑΤΗΣ Δ. , σελ. 3034
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 3064

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 3011, 3012
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 3029, 3030, 3031
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 2982, 2983
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 3021
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 3000
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 3063, 3064
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ  Ά. , σελ. 3064, 3073
ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ Ε. , σελ. 3067
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 3055, 3056
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 3073
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 3038, 3039, 3040, 3041, 3042
ΒΛΑΧΟΣ Γ. , σελ. 3027, 3028
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 3020, 3028
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 3032, 3033, 3034
ΒΡΑΝΤΖΑ Π. , σελ. 3071, 3072
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 3060, 3061
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 3014
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 3023
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 2991, 2993
ΓΡΕΓΟΣ Α. , σελ. 3061
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 3036, 3056, 3057
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 3043
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 3042
ΖΟΡΜΠΑ Μ. , σελ. 3044
ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ Ι. , σελ. 3077, 3078
ΙΓΓΛΕΖΗ Α. , σελ. 3043
ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ Δ. , σελ. 3005 
ΚΑΒΒΑΔΙΑ Ι. , σελ. 3046, 3047
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ Η. , σελ. 3025
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 3054, 3055
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 3010, 3011
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 3003
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ  Ά. , σελ. 3047, 3049
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ. , σελ. 3045
ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 2989
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 2996, 3023
ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ Γ. , σελ. 3076, 3077
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 3021
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 3031, 3032
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ  Ό. , σελ. 3028
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 3059, 3065, 3066
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 2993, 3061, 3064
ΚΟΥΒΕΛΗΣ Φ. , σελ. 3022
ΚΟΥΖΗΛΟΣ Ν. , σελ. 3069
ΚΟΥΚΟΔΗΜΟΣ Κ. , σελ. 3018
ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 3053
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 2984, 2985, 2986, 3038, 3039, 

3040, 3052, 3053, 3059
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 3058, 3060, 3068, 3069
ΛΙΒΑΝΙΟΥ Ζ. , σελ. 3026
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 3011, 3015, 3017, 3023
ΜΑΝΙΟΣ Ν. , σελ. 3034, 3074, 3075
ΜΑΡΚΟΥ Α. , σελ. 3031
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 3050
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 3070
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 3013
ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ Ν. , σελ. 3019
ΜΠΟΛΑΡΗΣ Μ. , σελ. 3057, 3058, 3059
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 3006
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 3017, 3019, 3059, 3060
ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ Γ. , σελ. 3034
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 3024, 3025, 3027
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 3006
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 3004, 3005
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 3009

ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 3040, 3041, 3042, 3054
ΡΗΓΑΣ Π. , σελ. 3047
ΡΙΖΟΥΛΗΣ Α. , σελ. 3075
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 2995, 2996
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 3002
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 2987, 2988
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 3036
ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ Κ. , σελ. 3066, 3067
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 3057, 3070
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 3078
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 3037, 3039
ΤΖΕΛΕΠΗΣ Μ. , σελ. 3000
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 2998, 2999, 3000
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 3012, 3047
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Ι. , σελ. 3019, 3020
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 3051, 3052, 3053
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 3032, 3057, 3064, 3066
ΦΩΚΑΣ Α. , σελ. 2993, 3044
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 3001
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 3008
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 3024

Δ. Επί των ενστάσεων αντισυνταγµατικότητας:
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 2979, 2981
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Π. , σελ. 2972
ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 2971, 2978, 2979, 2981
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 2980
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 2979, 2980, 2981
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 2980, 2981
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 2980

Ε. Επί του παρεµπίπτοντος ζητήµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 2974
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 2974, 2976
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 2969, 2970, 2975, 2977
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Π. , σελ. 2971, 2972, 2975, 2976
ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 2971, 2975, 2976
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 2970, 2974, 2975, 2976
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 2970, 2976
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 2973
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 2972
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 2973

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 3058
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 2975
ΒΑΡΔΑΛΗΣ Α. , σελ. 3072
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 2974
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 2985, 3046
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 3052
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 3006, 3058, 3059, 3075
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 2985
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 2988
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Δ. , σελ. 3033, 3034



Αθήνα, σήµερα στις 23 Ιανουαρίου 2019, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.15’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΣ ΧΡΙΣΤΟ-
ΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
προς το Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξω-
τερικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Τελικής Συµφωνίας
για την Επίλυση των Διαφορών οι οποίες περιγράφονται στις
Αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας των Ηνωµένων Εθνών
817 (1993) και 845 (1993), τη Λήξη της Ενδιάµεσης Συµφωνίας
του 1995 και την Εδραίωση Στρατηγικής Εταιρικής Σχέσης µε-
ταξύ των Μερών».

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύ-
ρωση της Τελικής Συµφωνίας για την Επίλυση των Διαφορών οι
οποίες περιγράφονται στις Αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφα-
λείας των Ηνωµένων Εθνών 817 (1993) και 845 (1993), τη Λήξη
της Ενδιάµεσης Συµφωνίας του 1995 και την Εδραίωση Στρατη-
γικής Εταιρικής Σχέσης µεταξύ των Μερών».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 21 Ιανουαρίου 2019 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο
συνεδριάσεις, ενιαία επί της αρχής και επί των άρθρων. Η εγ-
γραφή στον κατάλογο των οµιλητών θα γίνει µέχρι το τέλος της
οµιλίας του δεύτερου εισηγητή, εννοείται ηλεκτρονικά.

Συµφωνεί το Σώµα ως προς την ηµερήσια διάταξη;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το

Σώµα συνεφώνησε. 
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο, παρακαλώ, επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μισό

λεπτό, κύριε Δένδια.
Έχει καταθέσει αντίρρηση συνταγµατικότητας, σύµφωνα µε

το άρθρο 100, ο κ. Κασιδιάρης.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Σύµφωνα µε το άρθρο 100 του Συν-

τάγµατος ή του Κανονισµού;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.

Δένδιας έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, δύο τινά.

Το πρώτο κατ’ αρχήν το «συµφωνούµε», το οποίο ακούστηκε από
ένα τµήµα της Αίθουσας, βεβαίως δεν αφορά τη Νέα Δηµοκρα-
τία. Η Νέα Δηµοκρατία δεν συνεφώνησε. Η άποψή µας ήταν για
τριήµερη συζήτηση ευθύς εξαρχής, αλλά δεν είναι αυτός ο
λόγος για τον οποίο σας ζήτησα τον λόγο.

Κυρία Πρόεδρε, αυτό το οποίο έρχεται για συζήτηση σήµερα
στην Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων είναι η τελική συµφω-
νία για την επίλυση των διαφορών όπως περιγράφονται στις απο-
φάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας των Ηνωµένων Εθνών κ.λπ..
Αυτό έρχεται προς ψήφιση. Είναι µια κορυφαία στιγµή για το Κοι-
νοβούλιο.

Στην πραγµατικότητα, πίσω από αυτό το κείµενο συµφωνίας
επισυνάπτεται το ψήφισµα της Βουλής της FYROM όσον αφορά
συγκεκριµένες τροποποιήσεις άρθρων του Συντάγµατος. Επα-
ναλαµβάνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Συγκεκριµένες τρο-
ποποιήσεις άρθρων του Συντάγµατος. 

Κατά τη διαδικασία ενώπιον της επιτροπής ζήτησα από τον πα-
ριστάµενο Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών κ. Κατρούγκαλο
να προσκοµίσει και να καταθέσει στην επιτροπή το σύνταγµα της
γείτονος χώρας. Όχι το σύνταγµα της γείτονος χώρας, όπως το
κατέθεσε, δηλαδή ένα αντίγραφο από το ίντερνετ, από το site
της Βουλής των Σκοπίων, του υπάρχοντος σήµερα Συντάγµατος
της FYROM, αλλά το σύνταγµα όπως µετά από τις κατανοήσεις
της ελληνικής διπλωµατίας θα προκύψει, µε την ενσωµάτωση του
ψηφίσµατος των τροπολογιών, το οποίο σήµερα εµπεριέχεται
στη συµφωνία αυτή που καλείται να ψηφίσει η Βουλή.

Ο λόγος που το ζητώ και πάλι -και το ζητώ ως απαραίτητο στοι-
χείο και προϋπόθεση για να γίνει συζήτηση εδώ- είναι γιατί πρέ-
πει να καταλάβουµε σαφέστατα ποια θα είναι η πραγµατικότητα
εάν η Βουλή των Ελλήνων ψηφίσει αυτή τη συµφωνία. 

Κινδυνεύουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να συµβεί το
εξής απλό: Να µην ενσωµατωθεί ποτέ το ψήφισµα αυτό σε τελικό
κείµενο, το οποίο θα έπρεπε -και ελπίζω να έχει γίνει, µε ανησυχεί
το ότι δεν κατατίθεται- να έχει προσυµφωνηθεί από την ελληνική
πλευρά, µε αποτέλεσµα να υπάρχει το σύνταγµα των Σκοπίων
όπως σήµερα υπάρχει και απλώς και µόνο να υπάρχει ένα µετα-
γενέστερο ψήφισµα, το οποίο να τροποποιεί µεν το σύνταγµα
κατ’ όνοµα, αλλά το οποίο να αποτελεί διαφορετικό κείµενο από
το corpus του συντάγµατος των Σκοπίων, της FYROM. 

Σε αυτό εµπεριέχεται και ο εξής µεγάλος κίνδυνος, ο οποίος
υπάρχει µέσα στο κείµενο αυτής της συµφωνίας. Σας διαβάζω,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να είµαστε συνεννοηµένοι: Στο
άρθρο 1 της συµφωνίας, το οποίο καλείται η Βουλή να ψηφίσει,
αναφέρεται επί λέξει -άρθρο 1 παράγραφος δ- ότι οι όροι «Μα-

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’

Τετάρτη 23 Ιανουαρίου 2019



κεδονία» και «Μακεδόνας» έχουν την έννοια που αποδίδεται στο
άρθρο 7 της παρούσας συµφωνίας, αυτής που συζητάµε. Αν θέ-
λετε, γυρίστε πίσω, στο άρθρο 7, και θα δείτε το εξής. Λέει επί
λέξει η παράγραφος 3: «Όταν γίνεται αναφορά στο δεύτερο
µέρος», δεύτερο µέρος είναι η «Βόρεια Μακεδονία», δηλαδή τα
Σκόπια, «µε αυτούς τους όρους νοούνται η επικράτεια, η
γλώσσα, ο πληθυσµός και τα χαρακτηριστικά τους µε τη δική
τους ιστορία… κ.λπ.. Δηλαδή, µε αυτή τη διατύπωση του άρθρου
7 διατηρεί η FYROM το δικαίωµα να χρησιµοποιεί οπουδήποτε
θέλει και οσοδήποτε θέλει τον όρο «Μακεδονία» και «Μακεδό-
νας» και απλώς επί τη βάσει αυτής της συµφωνίας να ερµηνεύε-
ται ως αφορών τη δική τους ιστορία, τον δικό τους πολιτισµό, τη
δική τους κληρονοµιά.

Ολοκληρώνω για να γίνει κατανοητό το θέµα που δεν αφορά
τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά αφορά τη Βουλή στο σύνολο και
οφείλω να πω -και µετράω πολύ τα λόγια µου όταν χρησιµοποιώ
βαριές κουβέντες- τον Ελληνισµό στο σύνολο. Για να κυρώσουµε
αυτή τη συµφωνία και να την κρίνουµε πριν την κυρώσουµε, πρέ-
πει να έχουµε σαφή εικόνα της επόµενης µέρας. Δεν µπορούµε
να έχουµε αποσπασµατική εικόνα και δεν µπορούµε, κυρίες και
κύριοι, να αποδεχθούµε τον κίνδυνο ενός συµπληρωµατικού
απλώς ψηφίσµατος, το οποίο θα υπάρχει σαν τροποποίηση πίσω
από το corpus του Συντάγµατος των Σκοπίων, θα αποτελεί ξεχω-
ριστό κείµενο και θα το χρησιµοποιούν οι Σκοπιανοί όταν θέλουν,
όπως θέλουν, µε όποιον τρόπο θέλουν και θα έχουν γελοιοποι-
ήσει πλήρως και τη διαπραγµάτευση και την ελληνική Βουλή και
τελικά –αυτό που µετράει περισσότερο- και την Ελληνική Δηµο-
κρατία. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Δένδια, τι προτείνετε; Το θέσατε αυτό ζητώντας τον λόγο στην
αρχή της συνεδρίασης. Θέλω να καταλάβω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, επανέ-
φερα σαν απαραίτητο στοιχείο, για το οποίο θα παρακαλέσω να
αποφανθεί το Σώµα στο τέλος διά ψηφοφορίας, εάν δεν γίνει
δεκτό το αίτηµα από τον παριστάµενο Υπουργό και την Κυβέρ-
νηση, να προσκοµιστεί το σύνταγµα των Σκοπίων όπως έχει η ελ-
ληνική διπλωµατία διαπραγµατευτεί ότι θα είναι µετά την
ενσωµάτωση της παρούσας τροποποίησης. Δεν διανοούµαι ότι
δεν υπάρχει τέτοιο κείµενο, δεν διανοούµαι ότι δεν έχει γίνει αν-
τικείµενο διαπραγµάτευσης και µας το αποκρύπτει η Κυβέρνηση.
Εάν παρ’ ελπίδα δεν έχει γίνει αυτό το πράγµα, τότε ειλικρινά
σας λέω ότι δεν τολµώ να σχολιάσω σε τι επίπεδο έγινε αυτή η
διαπραγµάτευση και σε τι επίπεδο καταλήξαµε σ’ αυτή τη συµ-
φωνία, η οποία έρχεται σήµερα προς κύρωση.

Άρα επαναλαµβάνω: Ή µας το καταθέτει ο κύριος Υπουργός
–αυτό έπρεπε να έχει γίνει πολύ πριν- ή αλλιώς αποφασίζει η
Βουλή για να τον υποχρεώσει να το καταθέσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Δένδια, εγώ καταλαβαίνω απ’ αυτά που λέτε ότι θέλετε οι συν-
ταγµατικές αλλαγές που έγιναν να µπουν στο σύνταγµα και να
µας το στείλουν ή το κείµενο της απόφασης της Βουλής επί της
συνταγµατικής αναθεώρησης; Τι ακριβώς θέλετε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, εξηγώ:
Όλη αυτή η διαπραγµάτευση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έγινε εν κρυπτώ. Ουδείς εξ ηµών γνωρίζει οτιδήποτε. Συνάγω –
δεν ξέρω, δεν µπορώ να ξέρω- ότι η Κυβέρνηση έχει καταλήξει
µαζί µε τους Σκοπιανούς σε τελικό κείµενο Συντάγµατος των
Σκοπίων, αφού έχει ενσωµατωθεί αυτό, γιατί, αν δεν έχει κατα-
λήξει, µε τις υπάρχουσες διατάξεις της παρούσης συµφωνίας
µπορούν απλώς να κρατήσουν το σύνταγµά τους ως έχει, να κολ-
λήσουν από πίσω όταν θέλουν, όπως θέλουν, το ψήφισµα και να
συνεχίσουν να πορεύονται ως είναι. Αυτό, λοιπόν, το τελικό κεί-
µενο, για το οποίο ελπίζω να έχει γνώση η ελληνική πλευρά, ζητώ
να µας το καταθέσει ο παριστάµενος Υπουργός και, αν αρνηθεί,
ζητώ η Βουλή να τον υποχρεώσει να το πράξει. Εάν µας δηλώσει
ότι δεν υπάρχει τέτοιο κείµενο, τότε στην πραγµατικότητα η Κυ-
βέρνηση δεν εισάγει συµφωνία για επίλυση της διαφοράς. Εισά-
γει συµφωνία για διαιώνιση του προβλήµατος, διότι, εάν µπορεί
να παραµείνει το ψήφισµα ξεχωριστό από το υπόλοιπο κείµενο,

το υπόλοιπο corpus του Συντάγµατος των Σκοπίων, καταλαβαί-
νετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι µεγέθους τρύπα στο νερό,
έστω και αν δεν έχουν θάλασσα τα Σκόπια, κινδυνεύει να γίνει
εδώ, να υπάρχει το κείµενο ως έχει και να υπάρχει απλώς ένα
πρόσθετο ψήφισµα, το οποίο, όταν θέλει, όπως θέλει και αν
θέλει, θα χρησιµοποιεί η πλευρά των Σκοπίων.

Άρα ζητώ από τον Υπουργό, πρώτον, να µας καταθέσει το κεί-
µενο, δεύτερον, να υποχρεωθεί αν δεν θέλει να το καταθέσει και,
τρίτον, εάν δεν υπάρχει, τότε να σηκωθεί να µας πει ότι δεν
υπάρχει, για να τοποθετηθούµε επί της τοποθέτησής του ότι δεν
υπάρχει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,
λογικά δεν στέκουν αυτά, αλλά να τα πει ο κύριος Υπουργός.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κυρία Πρόεδρε,…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-

λετε; Θέλετε να το υποστηρίξετε κι εσείς;
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Πρέπει να τοποθετηθούν οι Κοινοβου-

λευτικές Οµάδες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μα, αν

δεν ακούσετε την άποψη του Υπουργού, πώς θα τοποθετηθείτε;
Να κάνουµε δυο-τρεις γύρους; 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Πρέπει να τοποθετηθούν όλα τα κόµ-
µατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αφήστε
τώρα. Δεν θα µου πείτε τι διαδικασία θα ακολουθήσω. Το αίτηµα
του κ. Δένδια θέλετε να το υποστηρίξετε; Άλλο θέλετε; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει.

Έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Χθες τελειώνοντας η διαδικασία, πριν µιλήσει ο Υπουργός κ.

Κατρούγκαλος, ζήτησα µε αίτηµά µου, που γραπτώς κατέθεσα
στο Προεδρείο της Διαρκούς Επιτροπής, οκτώ έγγραφα, ένα του
Υπουργείου Εξωτερικών, ένα του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης
και τα υπόλοιπα έξι που αφορούν το ΓΕΕΘΑ. Χωρίς αυτά τα έγ-
γραφα ξεκινά µια διαδικασία σήµερα στην Ολοµέλεια της Εθνι-
κής Αντιπροσωπείας µε ελλιπή ενηµέρωση κυρίως των
Βουλευτών της πλειοψηφίας-µειοψηφίας του ΣΥΡΙΖΑ, που θα
πάρει την ευθύνη της κύρωσης. Δεν είναι δυνατόν το Κοινοβού-
λιο της χώρας µας να προχωράει σε µια διαδικασία κύρωσης σε
συνθήκες αδιαφάνειας. Εάν η Κυβέρνηση καταθέσει τα έγγραφα,
θα δείτε ότι υπάρχει πολύ σοβαρό πρόβληµα, που αφορά τις δύο
υποχωρήσεις που έκανε η Κυβέρνηση, όπως παραδέχεται ο
πρώην Υπουργός, στα θέµατα της εθνικότητας και της γλώσσας.
Ζητάµε ως απολύτως απαραίτητα οκτώ έγγραφα οργάνων της
Ελληνικής Δηµοκρατίας που δίνουν διευκρινίσεις και πληροφο-
ρίες για τη στάση της Κυβέρνησης πριν υπογράψει τη Συµφωνία
των Πρεσπών.

Δεύτερον, κυρία Πρόεδρε, ο κύριος Πρωθυπουργός κατέθεσε
τη ρηµατική διακοίνωση στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Την κατέ-
θεσε ο ίδιος προ ολίγων ηµερών, την τελευταία µέρα που συζη-
τούσαµε για την ψήφο εµπιστοσύνης. Είναι η ρηµατική
διακοίνωση του Υπουργείου Εξωτερικών των Σκοπίων προς το
δικό µας Υπουργείο Εξωτερικών. 

Και πήγαιναν οι Βουλευτές σας στην Επιτροπή Εθνικής Άµυ-
νας και Εξωτερικών Υποθέσεων να κυρώσουν τη συµφωνία, αλλά
δεν την είχαν µπροστά τους. Δεν την είχατε µπροστά σας. Ερχό-
σασταν µε πολιτικά επιχειρήµατα και όχι µε τα συγκεκριµένα επι-
χειρήµατα που αφορούν τη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Σε αυτή τη ρηµατική διακοίνωση διαβάζουµε, κυρία Πρόεδρε,
και στο αγγλικό κείµενο και στην ελληνική του µετάφραση, κάτι
που δέχθηκε και ο κύριος Υπουργός χθες, ότι ετεροχρονίστηκε
η διαδικασία από την πλευρά της Ελλάδας και των Σκοπίων. Δεν
υπάρχουν αυτά τα οποία εµπεριέχονται στην υπογραφείσα Συµ-
φωνία των Πρεσπών. Τι, δηλαδή, προέκυψε; Ότι πρώτα θα τελει-
ώσουµε εµείς εδώ, πρώτα θα κυρώσουµε και το Πρωτόκολλο
Προσχωρήσεως και µετά ό,τι ψήφισαν εκεί ως συνταγµατική αλ-
λαγή θα περάσει στο σύνταγµά τους. Συνεπώς εκ του πολύ πο-
νηρού η Κυβέρνηση ήρθε εδώ στη Βουλή µε το κείµενο του
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συντάγµατος, όπως το κατέβασε από site της Βουλής των Σκο-
πίων. 

Εµείς θέλουµε, κυρία Πρόεδρε, το επίσηµο κείµενο, όπως η
FYROM θα καταθέσει µε την επίσηµη οδό στο Υπουργείο Εξω-
τερικών. Λοιπόν, πρώτον, ετεροχρονισµένη διαδικασία κατά πα-
ραβίαση της συνθήκης που ο πρώην Υπουργός Εξωτερικών έχει
υπογράψει. Δεύτερον, κύρωση χωρίς τα κείµενα τα απαραίτητα.
Τρίτον, κύρωση χωρίς τα οκτώ έγγραφα που έχουµε ζητήσει.

Κύριε Κατρούγκαλε, σας το ζητώ, για να διευκολύνετε και τη
διαδικασία και την ηρεµία της διαδικασίας. Είναι οκτώ έγγραφα
που τα κρίνουµε ως απολύτως κρίσιµα για το πώς λειτούργησε
η ελληνική Κυβέρνηση και οι ελληνικές υπηρεσίες πριν υπογρα-
φεί η Συνθήκη των Πρεσπών. Αν δεν τα φέρετε, υπογράφετε και
εσείς το ότι η διαδικασία αυτή θα γίνει σε συνθήκες πλήρους
αδιαφάνειας και σε βάρος των συµφερόντων και της χώρας και
του ελληνικού λαού. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επειδή,

λοιπόν, τώρα έχει ανοίξει ένα ζήτηµα, το οποίο είναι παρεµπί-
πτον…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Περιµέ-

νετε, κύριε Κασιδιάρη. Μη βιάζεστε. Θα σας δώσω τον λόγο. 
Κύριε Γεωργαντά, γιατί αγανακτείτε; Ξέρετε τι είναι «παρεµπί-

πτον»; Σας παραπέµπω να διαβάσετε ότι παρεµπίπτον είναι κάθε
θέµα που τίθεται και εµποδίζει την πρόοδο της συζήτησης. Είναι,
λοιπόν, ένα κλασικό παρεµπίπτον ζήτηµα, που ενδεχοµένως κα-
λύπτει και ένα αίτηµα αναβολής. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Λοιπόν, εντάξει. Δεν γνωρίζετε τον Κανονισµό. Εγώ είµαι στο
Προεδρείο. Αφήστε µε να το διαχειριστώ.

Στη βάση αυτή θα πάρουν όλοι τον λόγο για πέντε λεπτά, ώστε
να µπορέσετε όλοι, όλα τα πολιτικά κόµµατα, να αναπτύξετε το
συγκεκριµένο αίτηµα. Ο κ. Λοβέρδος συµφώνησε µε τον κ. Δέν-
δια και µάλιστα υπερκέρασε κατά επτά έγγραφα. Εσείς ζητάτε
ένα, ο κ. Λοβέρδος ζητά οκτώ. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ, καθίστε κάτω τώρα. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ειρωνεύεστε το Κοινοβούλιο, κυρία

Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ποιον

ειρωνεύοµαι; Οκτώ ζήτησε ο ένας, ένα ο άλλος. Σας παρακαλώ. 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
Ελάτε τώρα, ηρεµήστε, γιατί θα σας ανακαλέσω στην τάξη.

Ηρεµήστε, παρακαλώ. Όλοι γνωρίζουν τη διαδικασία, ο Πρό-
εδρος όµως έχει την ευθύνη της διαδικασίας. Εντάξει; Ηρεµήστε,
λοιπόν. 

Τον λόγο τώρα επί του συγκεκριµένου θέµατος έχει ο κ. Κασι-
διάρης. Μετά θα τεθεί το θέµα της αντισυνταγµατικότητας.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Για το συγκεκριµένο θέµα και επί του θέ-
µατος της καταθέσεως εγγράφων στην ελληνική Βουλή: 

Υπάρχει ένα ζήτηµα µείζον, το οποίο αρνείται να θέσει και η
Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Είναι ένα τεράστιο ζήτηµα.
Αφορά τη ρηµατική διακοίνωση. Το έγγραφο, το οποίο εστάλη
από τα Σκόπια στην ελληνική Βουλή, πέρα από τη χρήση του
όρου «µακεδονικός λαός» επανειληµµένως -κάτι που είναι απα-
ράδεκτο- φέρει στην κορυφή του φαρδιά πλατιά την εγγραφή
«Δηµοκρατία της Μακεδονίας». Ένα τέτοιο έγγραφο έπρεπε να
είχε επιστραφεί στα Σκόπια. Έπρεπε να το είχε σκίσει η ελληνική
Βουλή. Έπρεπε να το είχε πετάξει στον κάλαθο των αχρήστων
της ελληνικής ιστορίας. Είναι απαράδεκτο η Βουλή των Ελλήνων
να αποδέχεται επισήµως έγγραφα, τα οποία χρησιµοποιούν τον

όρο «Δηµοκρατία της Μακεδονίας». Διότι µιλάµε για σφετερισµό
της ελληνικής ιστορίας, για σφετερισµό ελληνικών εδαφών. Επο-
µένως ολόκληρο το κείµενο της ρηµατικής διακοίνωσης είναι για
τα σκουπίδια. Καµµία συζήτηση δεν έπρεπε να γίνεται επί του
συγκεκριµένου κειµένου.

Δεύτερον, πράγµατι έγινε µία απόπειρα από την Κυβέρνηση
να δώσει ένα έγγραφο αντί του Συντάγµατος των Σκοπιανών, το
οποίο ήταν τυπωµένο από το διαδίκτυο, λες και βρισκόµαστε σε
κανένα καφενείο και µπαίνει όποιος θέλει στο διαδίκτυο και τυ-
πώνει έγγραφα και τα καταθέτει στη Βουλή. Αλλά ακόµα και αν
ερχόταν εδώ το σύνταγµα των Σκοπίων µε τις εν λόγω «τροπο-
ποιήσεις» -εντός πολλών εισαγωγικών- όπως ζητάει η Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ και λέµε κι εµείς «ναι, να έρθει και το
συγκεκριµένο κείµενο επισήµως», ακόµα και τότε πρέπει να γνω-
ρίζει η Εθνική Αντιπροσωπεία ότι οι εν λόγω «τροποποιήσεις»
είναι παντελώς άκυρες για δύο πολύ συγκεκριµένους λόγους:

Πρώτον, σύµφωνα µε το άρθρο 1 παράγραφος 4 της Συµφω-
νίας των Πρεσπών, αυτής της εθνοµηδενιστικής συµφωνίας που
εσείς υπογράψατε, το δεύτερο µέρος, δηλαδή τα Σκόπια, θα
ολοκληρώσει in toto τις συνταγµατικές τροποποιήσεις ως το
τέλος του 2018. Κάτι τέτοιο δεν έχει γίνει. Γνωρίζουµε πολύ καλά
ότι στην εξωτερική πολιτική έχει αξία µέχρι και το τελευταίο
κόµµα, η τελευταία τελεία σε µια συµφωνία. Ως εκ τούτου, οι
Σκοπιανοί έχουν παραβιάσει την εν λόγω συµφωνία. Ως εκ τού-
του, τα κείµενα αυτά που έστειλαν, τα κείµενα αυτά που τυπώ-
σατε από το διαδίκτυο, είναι παντελώς άκυρα. 

Αλλά κυρίως -και το τόνισα δεκάδες φορές στην επιτροπή και
δεν έλαβα καµµία απάντηση από την Κυβέρνηση- οι Σκοπιανοί
έστειλαν ένα έγγραφο στην Ελλάδα, το οποίο είναι παντελώς
άκυρο, διότι δεν έχει την υπογραφή του Προέδρου τους. Οι Σκο-
πιανοί κοινώς κοροϊδεύουν τους συνδαιτηµόνες τους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, κοροϊδεύουν τους συµµάχους τους στην ελληνική
Κυβέρνηση. Λένε ότι έκαναν αλλαγές στο σύνταγµά τους, αλλά
οι ίδιοι οι Σκοπιανοί έχουν παραβιάσει το άρθρο 75 του Συντάγ-
µατός τους, το οποίο αναφέρει ότι, για να επικυρωθεί ένα διά-
ταγµα, αφού έχει την απόλυτη πλειοψηφία στη Βουλή, πρέπει
υποχρεωτικά να έχει και την υπογραφή του Προέδρου της Δη-
µοκρατίας του συγκεκριµένου κρατιδίου των Σκοπίων. Ο Ιβανόφ,
αυτός ο αρχικοµιτατζής και εχθρός του Ελληνισµού, δεν έχει
υπογράψει το συγκεκριµένο κείµενο.

Ξέρετε, λοιπόν, τι αξία έχουν σε επίπεδο διεθνές αυτά τα κεί-
µενα, τα οποία συζητάτε σήµερα; Έχουν την αξία ενός κουρελό-
χαρτου. Ως εκ τούτου, όλη αυτή η διαδικασία είναι παράνοµη.
Και µε αυτό κλείνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Καµµένο, θέλετε να υποστηρίξετε και την ένσταση αντισυνταγ-
µατικότητας; 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Ναι, κυρία Πρόεδρε.

Κυρία Πρόεδρε, καταθέσαµε και στην επιτροπή και ενώπιον
του Προέδρου της Βουλής και ενώπιον της Ολοµελείας, όπως
προβλέπεται από το άρθρο 100, αίτηση αντισυνταγµατικότητας.
Θα ξεκινήσω µε την πρόταση αντισυνταγµατικότητας που κατέ-
θεσε ο καθηγητής κ. Κασιµάτης. 

Διαβιβάζω αυτούσια στη Βουλή: «Η παραβίαση του Συντάγµα-
τος της Ελλάδος είναι ουσιαστική, γιατί η κυβερνητική απόφαση
παραβιάζει την αρχή της προστασίας της κυριαρχίας της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας. Ο χειρισµός του θέµατος παραβίασε ήδη και
παραβιάζει τη δηµοκρατική αρχή και την αρχή της λαϊκής κυριαρ-
χίας. Η Συµφωνία των Πρεσπών είναι ανυπόστατη, λόγω του ότι
περιέχει παραχώρηση κυριαρχικού δικαιώµατος, το οποίο δεν
µπορεί, σύµφωνα µε το Σύνταγµα, να είναι αντικείµενο ούτε διε-
θνούς σύµβασης ούτε άλλης κυβερνητικής και νοµοθετικής εξου-
σίας. Το όνοµα “Μακεδονία” δεν αποτελεί απλώς περιορισµό
εθνικής κυριαρχίας ούτε µεταφορά αρµοδιοτήτων σε διεθνείς
οργανισµούς, βάσει πάντοτε εθνικού συµφέροντος που να ανα-
γνωρίζεται ως τέτοιο από το Σύνταγµα, αλλά παραχώρηση στοι-
χείου, ταυτότητας της Ελλάδος ως κυρίαρχου κράτους. Αυτό
αποτελεί κυριαρχικό δικαίωµα και δεν υπόκειται σε καµµία συν-
τεταγµένη εξουσία. Είναι διαδικαστική τόσο µε βάση το Σύν-
ταγµα όσο και µε βάση το Διεθνές Δίκαιο.». 
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Για τη στήριξη του συγκεκριµένου επιχειρήµατος του καθη-
γητή κ. Κασιµάτη έκανα χθες παρέµβαση κατά τη διάρκεια της
συζήτησης στην επιτροπή της Βουλής και ρώτησα τον Αναπλη-
ρωτή Υπουργό εάν έχουν, όπως είπε στη συνεδρίαση, δικαίωµα
αυτοπροσδιορισµού ως «µακεδονικός λαός» και γιατί γίνεται η
συµφωνία αυτή από τη στιγµή που δέχονται σε πολλά σηµεία της
συµφωνίας την αναφορά «µακεδονικός λαός». Το συνταγµατικό
κείµενο της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδο-
νίας, όπως προέκυψε µετά από τροποποίησή του, εµπεριέχει τις
ακόλουθες αναφορές στον όρο «µακεδονικός λαός», ήτοι: 

α) Στο προοίµιο. Και συγκεκριµένα στο προοίµιο διά της τρο-
πολογίας υπ’ αριθµόν 34 ορίζεται ότι οι νοµικές αποφάσεις που
περιλαµβάνονται στη διακήρυξη της πρώτης συνεδρίασης της
ASNOM προς τον «µακεδονικό λαό» για την πραγµατοποιηθείσα
συνεδρίαση της ASNOM. 

β) Στα πιο κάτω άρθρα αναφέρονται τα εξής. Στην αιτιολογική
έκθεση για το άρθρο 3 µε την τροπολογία υπ’ αριθµόν 35. Ανα-
γιγνώσκω: «Η πολιτεία σέβεται την κυριαρχία, την εδαφική ακε-
ραιότητα και την πολιτική ανεξαρτησία των γειτονικών κρατών.
Με αυτή την τροπολογία συµπληρώνεται το άρθρο 2 του Συν-
τάγµατος της Δηµοκρατίας της Μακεδονίας». 

Στο άρθρο 49 µε την τροπολογία υπ’ αριθµόν 36 αναφέρονται
τα εξής. «Η πολιτεία προστατεύει, εγγυάται και καλλιεργεί τις ιδι-
αιτερότητες, την ιστορική και πολιτιστική κληρονοµιά του µακε-
δονικού λαού. Η πολιτεία προστατεύει τα δικαιώµατα και τα
συµφέροντα των υπηκόων της που ζουν ή διαµένουν στο εξωτε-
ρικό. Η πολιτεία µεριµνά για τη διασπορά του µακεδονικού λαού
και των άλλων κοινοτήτων και καλλιεργεί και προωθεί τους δε-
σµούς µε την πατρίδα. Επ’ αυτού η πολιτεία δεν αναµιγνύεται
στα κυριαρχικά δικαιώµατα άλλων κρατών και στις εσωτερικές
τους υποθέσεις.». 

Σε αυτό το σηµείο προσθέτω την επιβεβαίωση, χθες, του Κυ-
βερνητικού Εκπροσώπου κ. Τζανακόπουλου, ο οποίος στην κρα-
τική τηλεόραση επικαλέστηκε αποφάσεις προς όφελος του
Ουρανίου Τόξου και οργανώσεων που έχουν προσφύγει στο Ευ-
ρωπαϊκό Δικαστήριο εις βάρος της Ελλάδας. Δηλαδή, η Κυβέρ-
νηση αναφέρει ότι το Ουράνιο Τόξο και όσοι αυτοπροσδιορίζονται
ως «Μακεδόνες» θα έχουν το δικαίωµα να το κάνουν αυτό επισή-
µως. 

Στο άρθρο 49 επίσης, µε την τροπολογία υπ’ αριθµόν 2 ανα-
φέρονται τα εξής: «Η πολιτεία µεριµνά για τη θέση και τα δικαιώ-
µατα των ανηκόντων στον µακεδονικό λαό που ζουν στις
γειτονικές χώρες.». 

Στο άρθρο 36 του Συντάγµατος: «Η δηµοκρατία εγγυάται συγ-
κεκριµένα δικαιώµατα κοινωνικής ασφάλισης σε βετεράνους του
αντιφασιστικού πολέµου και σε όλους…», το τονίζω, «…τους µα-
κεδονικούς εθνικοαπελευθερωτικούς πολέµους, στους αναπή-
ρους πολέµου, στους εκδιωγµένους και φυλακισµένους για τις
ιδέες της ξεχωριστής ταυτότητας του µακεδονικού λαού και της
µακεδονικής πολιτειακής υπόστασης…».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το
έχουµε διαβάσει, κ. Καµµένο. Συντοµεύετε. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): «…όσο και στα µέλη των οικογενειών τους και χωρίς µέσα
υλικής και κοινωνικής διαβίωσης. Τα συγκεκριµένα δικαιώµατα
ρυθµίζονται από τον νόµο.». 

Οι αναφορές µε τον όρο «µακεδονικός» και «µακεδονικός
λαός» µε σαφήνεια παραπέµπει στην έννοια του έθνους, δεδο-
µένου ότι κανένας άλλος προσδιορισµός του λαού της γειτονικής
χώρας γίνεται, παρά µε τον όρο «µακεδονικός». Έτσι ο λαός της
γειτονικής χώρας ταυτίζεται µε δήθεν εθνικά µακεδονικά χαρα-
κτηριστικά υποτιθέµενης οµοιογένειας και µοναδικότητας, στοι-
χεία µε τα οποία προσδιορίζεται το έθνος. 

Είναι γεγονός ότι η έννοια του λαού συνδέεται µε την κρατική
οντότητα τόσο στη στενή της έννοια, αλλά ωστόσο σε αυτή την
περίπτωση θα έπρεπε, κατά το σχέδιο της Συµφωνίας των Πρε-
σπών, ο ονοµατικός προσδιορισµός του λαού της Πρώην Γιουγ-
κοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας να ταυτίζεται µε τον
όρο «λαός της Βόρειας Μακεδονίας». 

Επαναλαµβάνω, σύµφωνα µε το σχέδιο Συµφωνίας των Πρε-
σπών, καθ’ ηµάς απαράδεκτο. Παρ’ όλα αυτά, παρατηρούµε ότι

όλως περιέργως παραλείπεται στο νέο, µετά τις τροποποιήσεις,
συνταγµατικό κείµενο της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας
της Μακεδονίας ως Βόρεια, µε αναφορά µόνο και αποκλειστικά
του προσδιορισµού του όρου «µακεδονικός» δίπλα στην έννοια
«λαός» ή στην έννοια «απελευθερωτικός πόλεµος». 

Εδώ έχουµε, κυρία Πρόεδρε, παραβίαση του αρχικού κειµέ-
νου, που δεν επιτρέπεται στις διεθνείς συµβάσεις. 

Όλες αυτές, λοιπόν, και οι επόµενες σελίδες, που δεν θα ανα-
γνώσω, αλλά τις έχω καταθέσει στο Προεδρείο της Βουλής στη
διάθεση των συναδέλφων, παράλληλα µε τη λήξη του ισχύοντος
σχεδίου συµφωνίας είναι αντισυνταγµατικά και οδηγούν στην
ακυρότητα της σύµβασης. Διότι, σύµφωνα µε το άρθρο πρώτο
παράγραφος 4, περίπτωση ε της Συµφωνίας των Πρεσπών ορί-
ζεται ότι το δεύτερο µέρος θα ολοκληρώσει τότε τις συνταγµα-
τικές τροποποιήσεις ως το τέλος του 2018. Και αυτό
παραβιάστηκε.

Έχουµε, λοιπόν, να συζητήσουµε στη Βουλή για ένα σύνταγµα
του οποίου δεν έχουµε τις αλλαγές. Έχουµε συγκεκριµένες πα-
ραβιάσεις του Συντάγµατος της χώρας µας.

Κυρία Πρόεδρε, θα ζητήσω να κληθούν οι συνταγµατολόγοι
της Επιστηµονικής Επιτροπής, ως οφείλεται να κάνουµε πριν από
τη συζήτηση στην Ολοµέλεια, διότι αυτή η συζήτηση είναι παρά-
νοµη. Προβλέπεται ότι η Επιστηµονική Επιτροπή µε δύο καθηγη-
τές θα έπρεπε ήδη να έχουν εκφράσει άποψη. 

Προτείνουµε την αντισυνταγµατικότητα της σύµβασης. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.

Καµµένος ανέπτυξε µια νέα αίτηση αντισυνταγµατικότητας µαζί
µε την αίτηση αντισυνταγµατικότητας του κ. Κασιδιάρη.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Όχι µαζί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι, θα

συζητηθούν µαζί. Δεν θα κάνουµε εκατό διαδικασίες. 
Κατά συνέπεια, κύριε Παφίλη, θα µπορούσατε να τοποθετη-

θείτε και στα δύο ζητήµατα και στο παρεµπίπτον που έθεσε...
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα κάνω µια διαδικαστική παρατή-

ρηση. Επειδή αρχίζουν να πετάνε την µπάλα στην εξέδρα, διότι
υπάρχει µία κοινή βάση πέρα από τις διαφωνίες που εµφανίζον-
ται, πλην των δικών µας, θα ήθελα να προσδιοριστεί η διαδικα-
σία. Τι συζητάµε; Συζητάµε το παρεµπίπτον θέµα, δηλαδή, το να
έρθει το κείµενο του Συντάγµατος στη Βουλή ή τις προτάσεις
αντισυνταγµατικότητας και τα οκτώ έγγραφα που λέει ο κ. Λο-
βέρδος; Αν συζητάµε αυτό, να το κλείσουµε και µετά να πάµε
στην αντισυνταγµατικότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για την
οικονοµία της διαδικασίας, κανονικά πρέπει να συζητηθεί το πα-
ρεµπίπτον. Για την ένσταση αντισυνταγµατικότητας, µπορώ να
ορίσω κάποια ώρα που θα ξεκινήσει η συζήτηση ενώ θα εξελίσ-
σεται. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εποµένως συζητάµε για το πρώτο
θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Άρα ό,τι
θέλετε. Απλώς για την οικονοµία της συζήτησης… 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, εκκρεµεί όµως και η
δική µας αίτηση αντισυνταγµατικότητας. Έχουµε να αναπτύ-
ξουµε άλλα επιχειρήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αφή-
στε, κύριε Κασιδιάρη. Έχω δώσει τον λόγο σε άλλον.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Συζητάµε για το πρώτο θέµα, για το
αν θα πρέπει να έρθει εδώ το σύνταγµα κ.λπ..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το πα-
ρεµπίπτον. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι,
επειδή όλοι σας είστε µε το ΝΑΤΟ, την Ευρωπαϊκή Ένωση, τις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής και διαγκωνίζεστε και επειδή
η συµφωνία, όπως θα το αποδείξουµε και στην πορεία, φέρει τη
σφραγίδα και των Ηνωµένων Πολιτειών και του ΝΑΤΟ και όλων
των υπόλοιπων, κάντε µια σύσκεψη µαζί τους και σταµατήστε να
διαµαρτύρεστε, γιατί αυτοί χαιρέτισαν πρώτοι τη συµφωνία όλη
και φαντάζοµαι ότι δεν είναι κράτη που δεν γνωρίζουν ούτε τι
τροποποιήσεις έγιναν ούτε οτιδήποτε άλλο. Όµως, γι’ αυτό δεν
βγάζει κανένας τσιµουδιά.

Δεύτερο θέµα. Υπάρχουν θέµατα αλυτρωτισµού; Κατά τη
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γνώµη µας, υπάρχουν σπέρµατα αλυτρωτισµού σε αυτή τη συµ-
φωνία και είναι φανερά. Είναι φανερά ότι υπάρχουν αυτά και
αφορούν δύο: το θέµα της «µακεδονικής εθνότητας» και το θέµα
της «µακεδονικής γλώσσας», ανεξάρτητα τα επιµέρους ή όχι.
Αυτά φτάνουν από µόνα τους; Όχι. Γιατί µπαίνουν στη συµφωνία
αυτά και πώς δείχνει η ιστορική εµπειρία; Αυτά χρησιµοποιούνται
σε περιόδους κρίσης, σε περιόδους επέµβασης των ίδιων δυνά-
µεων που φτιάξατε τη συµφωνία. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μη διαµαρτύρεστε. Θα πω κι άλλα. Εγώ δεν διακόπτω κανέ-

ναν. Θα πω πολύ περισσότερα µετά και θα δω τι θα λέτε. Λέω,
λοιπόν, ότι η ιστορική εµπειρία αυτό δείχνει. Ακόµα κατασκευά-
ζονται και ανύπαρκτες µειονότητες για να χρησιµοποιηθούν σε
τέτοιες περιόδους όξυνσης, κυρίως από τις ιµπεριαλιστικές δυ-
νάµεις, αλλά και από άλλες, ώστε να δηµιουργήσουν γενικότερα
θέµατα και µάλιστα στα Βαλκάνια που είναι µια µπαρουταπο-
θήκη, η οποία δεν αφορά µόνο στο παρελθόν, αλλά αφορά και
σήµερα. Ήδη αλλάζουν σύνορα. Με Κοσσυφοπέδιο και Σερβία
ήδη έχουν µπει στην ηµερήσια διάταξη. 

Εποµένως αυτά είναι τα θέµατα. Καλό είναι βεβαίως να υπάρ-
χουν εδώ τα κείµενα ολοκληρωµένα. Αλλά µη βλέπουµε τον λύκο
και ψάχνουµε τον ντορό. Είναι καθαρά αυτά σε όλα όσα έχουν
συµφωνηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Από την
Ένωση Κεντρώων, ο κ. Σαρίδης έχει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, επειδή οι στιγµές είναι ιστορικές και κρίσιµες, είναι επι-
βεβληµένο να έρθουν στη Βουλή, να κατατεθούν οποιαδήποτε
χαρτιά είναι σηµαντικά προς µελέτη για τη συγκεκριµένη συµ-
φωνία, επικουρικά κιόλας µάλιστα το σύνταγµα της χώρας των
Σκοπίων και τα οκτώ χαρτιά που ζήτησε από τη δική του την
πλευρά το Κίνηµα της Αλλαγής. Είναι επιβεβληµένο αυτά τα χαρ-
τιά να έρθουν στα χέρια της Αντιπολίτευσης. Έχουµε αγνοήσει
τον ελληνικό λαό. Δεν τον έχουµε ρωτήσει ποτέ γι’ αυτό το θέµα.
Δεν µπορούν αυτή τη στιγµή τουλάχιστον, την κρίσιµη στιγµή, να
µείνουν στην ασάφεια και στην αδιαφάνεια οι εκπρόσωποί του,
ό,τι κι αν πιστεύουν, ότι κι αν εκπροσωπεί ο καθένας.

Πολύ σηµαντικό είναι να έρθουν αυτά τα χαρτιά στη Βουλή
των Ελλήνων, γιατί αυτοί που θα ψηφίσουν, θα κυρώσουν τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών, θα πρέπει να αναλάβουν πλήρως την ευ-
θύνη, να µην έχουν καµµία δικαιολογία στην ιστορία για το τι
ακριβώς έχουν ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο από τον ΣΥΡΙΖΑ επί του παρεµπίπτοντος ζητήµατος έχει ο
κ. Ξυδάκης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, τα ίδια θέµατα ακρι-
βώς ετέθησαν και κατά την έναρξη της επιτροπής και οι λύσεις
που εδόθησαν δεν αµφισβητήθηκαν στη συνέχεια. Όλα τα απα-
ραίτητα αναγνωστέα έγγραφα τα προσεκόµισε ο Υπουργός και
βάσει αυτών προχώρησαν. Και ξαναµπαίνουµε στην ίδια συζή-
τηση.

Είχαµε πει και στην επιτροπή ότι σκοπός είναι να µπούµε στην
πολιτική ουσία, βεβαίως µε κάθε έγγραφο που ζητείται και το
οποίο προσκοµίστηκε, και ο καθένας να δώσει τη γνώµη του, την
άποψή του και να αναλάβει την ιστορική του ευθύνη.

Βλέπω ότι µέρος της Αντιπολίτευσης επανέρχεται λέγοντας τα
ίδια πράγµατα, παρ’ ότι έχουν προσκοµιστεί, και επιπλέον µπαί-
νουν και διάφορες καινούργιες νότες.

Ο καθένας ας αναλογιστεί τι έχει να πει, ας προχωρήσει η δια-
δικασία. Ο Υπουργός έχει απαντήσει ένα προς ένα. Έχει απαν-
τήσει τρεις και τέσσερις και πέντε φορές. Είναι γραµµένα στα
πρακτικά επί δύο ηµέρες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Χωρίς πειστικότητα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Όλα είναι πειστικά σε ανθρώπους οι

οποίοι θέλουν πειστούν και όχι σε ανθρώπους που θέλουν να τι-
νάξουν στον αέρα κάθε διαδικασία, το πολιτικό κλίµα και την ηρε-
µία της χώρας. Αυτή είναι η κατάσταση.

Το µακεδονικό θέµα γίνεται αυτή τη στιγµή θρυαλλίδα για πο-
λιτικές εξελίξεις και όχι για την ηρεµία της χώρας και για να δώ-
σουµε βήµα στην ακροδεξιά και τον νεοναζισµό να καταλάβει το
κτήριο της Βουλής και το πνεύµα της Βουλής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-

λετε, κύριε Καµµένο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Είµαι Ανεξάρτητος Βουλευτής και

θέλω να µιλήσω, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

προβλέπεται σε αυτή τη διαδικασία να µιλάνε οι Ανεξάρτητοι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Γιατί δεν προβλέπεται;
ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μπορεί

να θέλουν και άλλοι. Δεν µπορώ να σας δώσω τον λόγο. Αφήστε
να προχωρήσουµε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Αν δεν θέλουν άλλοι να µιλήσουν,
θα µιλήσω εγώ. Έχω ζητήσει άλλα δύο έγγραφα και επίσης θέλω
να µιλήσω επί του παρεµπίπτοντος ζητήµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Καµµένο, δεν προβλέπεται να σας δώσω τον λόγο. Δεν είναι τέ-
τοια διαδικασία που θα µπορεί το κάθε µέλος του Κοινοβουλίου
να τοποθετηθεί.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Να λάβει γνώση η Βουλή της επι-
στολής Κοτζιά. Θέλουµε την επιστολή Κοτζιά, η οποία µπορεί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Με
βάση την ανάπτυξη που έγινε για το παρεµπίπτον ζήτηµα, νοµίζω
ότι µπορούµε να περάσουµε σε µία ψηφοφορία. Και µετά θα είναι
το θέµα της αντισυνταγµατικότητας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Περιµέ-
νετε να συµφωνήσουµε για τη διαδικασία και θα σας δώσω τον
λόγο, κύριε Υπουργέ.

Θα θέσω σε ψηφοφορία το παρεµπίπτον ζήτηµα που έθεσε ο
κ. Δένδιας και υποστήριξαν και ο κ. Λοβέρδος και άλλοι εκπρό-
σωποι, αφού δώσω τον λόγο στον κύριο Υπουργό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Πριν από την απόφαση πρέπει να
απαντήσει ο κύριος Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι,
αυτό λέω, κύριε Τραγάκη. Αφού δώσω, τον λόγο στον κύριο
Υπουργό, µετά θα ακολουθήσει η ψηφοφορία.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Όπως ανέφερε και ο κ. Ξυδάκης είναι σαν η διαδικασία
ενώπιον της επιτροπής…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Θέλω τον λόγο, κυρία Πρόεδρε.
Εκπροσωπώ τους Ανεξάρτητους Βουλευτές. Τι είναι αυτό το
πράγµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-
ρακαλώ να µη δηµιουργούµε αντεγκλήσεις χωρίς λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, γιατί µου αφαι-
ρείτε τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχω
δώσει τον λόγο στον κύριο Υπουργό. Σας παρακαλώ, µην εµπο-
δίζετε την εξέλιξη της διαδικασίας. 

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζήτησα από την επι-
τροπή το αυτονόητο, δηλαδή να συζητήσουµε µε νηφαλιότητα
επί της ουσίας, και όχι επί της διαδικασίας, και µε ειλικρίνεια. Φο-
βάµαι ότι δεν γίνεται αυτό. Τα θέµατα τα οποία τέθηκαν, εκτός
από το ζήτηµα που έθεσε ο κ. Λοβέρδος το οποίο τέθηκε στο
τέλος της συνεδρίασης της επιτροπής, έχουν όλα απαντηθεί. Και
φοβάµαι ότι προσχηµατικά τίθενται, ακριβώς γιατί ορισµένες πο-
λιτικές δυνάµεις δεν θέλουν να συζητήσουµε επί της ουσίας.

Ας πάρουµε για παράδειγµα τη Νέα Δηµοκρατία. Η αρχική αν-
τίθεση στη Συµφωνία των Πρεσπών ήταν µια προσπάθεια να συν-
τονιστείτε µε εκείνο το κοµµάτι του ελληνικού λαού που για
συναισθηµατικούς λόγους δεν θέλει το όνοµα «Μακεδονία» να
είναι τµήµα της ονοµασίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Για το κείµενο µιλάµε!
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ, αφήστε να µιλήσει ο Υπουργός.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Οι αντιδράσεις σας επιβεβαιώνουν αυτό που είπα. Ότι
δεν θέλετε να συζητήσουµε, δεν θέλετε καν να ακούσετε.

Λέω, λοιπόν, ότι οι Βουλευτές σας, ειδικά από τη Μακεδονία,
αλλά όχι µόνο, έλεγαν ότι δεν πρέπει στην ονοµασία να υπάρχει
ο όρος «Μακεδονία». 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Το σύνταγµα θέλουµε! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Όταν αργότερα αντιληφθήκατε ότι δεν µπορείτε να
αποστείτε από την εθνική θέση, η οποία µιλούσε για σύνθετη
ονοµασία που περιλαµβάνει τον όρο «Μακεδονία» µε γεωγρα-
φικό προσδιορισµό...

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Πού είναι γραµµένο αυτό; Δεν λέει τέτοιο
πράγµα! Ψεύτη!

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ψέµατα!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Αυτά τα οποία λέτε ότι είναι ψέµατα είναι αυτά που
επιβεβαίωσαν οι εισηγητές σας στην επιτροπή. Θα απαντήσω επί
του θέµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι, ηρεµήστε. Αφήστε να πει ο Υπουργός τη γνώµη του.
Τι είναι αυτό το πράγµα; Τι θέλετε; Να πει αυτά που λέτε εσείς;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ετέθη ένα θέµα. Ο Υπουργός
απαντά αλλού τώρα. Πρέπει να απαντήσει επί τους θέµατος που
του ετέθη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Όποιος δεν θέλει να ακούσει, συνήθως έχει κάτι να
κρύψει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όποιος
δεν θέλει, να βγει έξω. Μην αναγκαστώ να πω ποιος θα βγει έξω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Όταν, λοιπόν, η επίσηµη θέση της Νέας Δηµοκρατίας
ακούστηκε στην επιτροπή από τον ειδικό εισηγητή, από τους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους, και ήταν η επιβεβαίωση της εθνι-
κής θέσης, η επιβεβαίωση δηλαδή ότι η εθνική θέση
περιλαµβάνει σύνθετη ονοµασία, αρχικά, για να υπάρχει κάποια
απόκρουση της Συµφωνίας των Πρεσπών, περάσαµε στη συζή-
τηση για την εθνότητα και για τη γλώσσα. Όταν και αυτά απο-
δείχθηκαν ότι ήταν έωλα, τέθηκε το θέµα για το σύνταγµα.

Πώς τέθηκε το θέµα για το σύνταγµα; Με δύο τρόπους. Ο ένας
ήταν ότι η Συµφωνία των Πρεσπών προβλέπει ότι πρώτα θα τε-
λειώσουν αυτοί τις υποχρεώσεις τους, πρώτα θα ψηφίσουν σύν-
ταγµα, πρώτα θα κυρώσουν τη Συνθήκη και µετά θα έρθει σε
εµάς. Και λέει ο κ. Δένδιας ότι προέβλεψαν εις τη ρηµατική δια-
κοίνωση την οποία µας έδωσαν ότι εάν εµείς δεν ψηφίσουµε τη
συµφωνία ή εάν εµείς δεν συµφωνήσουµε να ενταχθούν στο
ΝΑΤΟ, θα επανέλθει το σύνταγµά τους στην προηγούµενη κατά-
σταση, στο status ante.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δεν λέει αυτό, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Πρόκειται για µια διαλυτική αίρεση, λοιπόν, η οποία
δεν είναι αντίθετη στη Συµφωνία των Πρεσπών. Τι ήθελε η Συµ-
φωνία των Πρεσπών να πετύχει και είναι µεγάλη διαδικαστική επι-
τυχία; Πρώτα να ολοκληρώσουν αυτοί όλες τις άλλες
υποχρεώσεις τους...

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν έχουν αλλάξει το σύνταγµα…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Γιατί αυτή η ανησυχία; Θα ακουστείτε. Μην έχετε τα-
ραχή. Η αλήθεια πρέπει να ακούγεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Βορίδη, σας παρακαλώ, δεν κάνετε διάλογο. Ακούτε την άποψη
του Υπουργού. Αυτά είναι στοιχειώδη πια.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Η τροπολογία 36 εν σχέσει µε
το άρθρο 49 του Συντάγµατος. Αυτή είναι η ουσία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Θα µπορέσετε να µιλήσετε µετά. Παρακαλώ, µη µε
διακόπτετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Αθανασίου, εκπροσωπείστε από τον κ. Δένδια. Εδώ δεν κάνουµε
διάλογο. Μιλάει ο Υπουργός.

Ολοκληρώστε, κύριε Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Πρέπει να απαντήσω αναλυτικά, γιατί δεν επιτρέπεται
να ψαρεύουµε σε θολά νερά και γιατί πρέπει να µιλήσουµε επί
της ουσίας.

Ήταν, λοιπόν, µεγάλο κέρδος της Συµφωνίας των Πρεσπών
ότι προέβλεψε ότι πρώτα θα ολοκληρώσουν αυτοί τις δικές τους
υποχρεώσεις, θα τελειώσουν την αναθεώρηση, θα τελειώσουν
την κύρωση και µετά θα έρθει η συµφωνία σε εµάς. Αυτό έγινε.

Αυτό που προέβλεψαν ότι εάν εµείς δεν εκπληρώσουµε τις
δικές µας υποχρεώσεις, δεν θα πρέπει και αυτοί να συνεχίσουν
να εκπληρώνουν τις δικές τους, είναι εντελώς αυτονόητο και δεν
είναι αντίθετο στη συµφωνία. Ακριβώς το αντίθετο, είναι στο
πλαίσιο της γενικής αρχής του pacta sunt servanda. Και οι δύο
δεσµευόµαστε από τη συµφωνία και οι δύο πρέπει να τη στηρί-
ξουµε. 

Το δεύτερο επιχείρηµα του κ. Δένδια, η δεύτερη απόχρωση, η
οποία επίσης απαντήθηκε στη Βουλή, ήταν γιατί δεν προσκοµί-
ζουµε το σύνολο του συνταγµατικού κειµένου.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι να

κάνω; Πρέπει να βγάλω έξω πάνω από πενήντα άτοµα. Δεν γίνε-
ται.

Κύριε Υπουργέ, προσπαθήστε εσείς. Αγνοήστε τους. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Από την πρώτη στιγµή καταθέσαµε τη ρηµατική δια-
κοίνωση, το πλήρες κείµενο σε ακριβή…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: …(δεν ακούστηκε)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Σας παρακαλώ, κύριε Αθανασίου. Είπαµε, η αλήθεια
ενοχλεί, αλλά πρέπει να ακούγεται.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Έχετε πει αλήθεια ποτέ;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Η αλήθεια, λοιπόν, ενοχλεί, αλλά πρέπει να ακούγεται. 
Από την πρώτη στιγµή καταθέσαµε σε ακριβή µετάφραση τη

ρηµατική διακοίνωση της γειτονικής χώρας, στην οποία περιλαµ-
βάνεται το πλήρες κείµενο των συνταγµατικών αναθεωρήσεων
σε ακριβή µετάφραση. 

Ζητήθηκε εκ των υστέρων να προσκοµίσουµε το συνταγµατικό
κείµενο. Το προσκοµίσαµε. Ζητά επιπλέον η Νέα Δηµοκρατία να
προσκοµίσουµε ενοποιηµένες τις συνταγµατικές τροποποιήσεις
στο συνταγµατικό κείµενο. Ο λόγος που προσκόµισα από την επί-
σηµη ιστοσελίδα της Βουλής το ισχύον κείµενο είναι για να σας
δείξω ότι ο τρόπος που ακολουθούν στη δική τους συνταγµατική
τάξη είναι η παράθεση των συνταγµατικών αλλαγών, των συν-
ταγµατικών τροποποιήσεων, στο τέλος του κειµένου. 

Πληροφορήθηκα εκ των υστέρων ότι σε ύστερο χρόνο µπορεί
να γίνει -από τη «Γκαζέτ», όχι επίσηµα- η ενσωµάτωση, λοιπόν,
αυτών των τροποποιήσεων. Δεν υπάρχει, εποµένως, αυτή τη
στιγµή αυτό που ζητάτε, γιατί αυτό δεν προβλέπεται στη γειτο-
νική συνταγµατική τάξη. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Αν το έχετε, πρέπει να το φέ-
ρετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Προκύπτει, όµως, πλήρως η εκπλήρωση των υποχρε-
ώσεων που είχαν από τη Συµφωνία των Πρεσπών και αυτό
αποδεικνύει απολύτως τον αρχικό µου ισχυρισµό, ότι είναι προ-
σχηµατικά όσα λέτε, γιατί δεν θέλετε να συζητήσουµε επί της
ουσίας.

Έρχοµαι τώρα στο παρεµπίπτον που έθεσε ο κ. Λοβέρδος. Ο
κ. Λοβέρδος ξέροντας προφανώς ότι το άρθρο 133 του Κανονι-
σµού της Βουλής προβλέπει µία προθεσµία τριάντα ηµερών για
την προσκόµιση των εγγράφων, ξέροντας προφανώς ότι τα έγ-
γραφα τα οποία ζήτησε είναι διαβαθµισµένα, κατέθεσε την τε-
λευταία στιγµή στην επιτροπή την αίτηση του. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μπορείτε να ησυχάσετε; Τώρα µιλάω για κάποιο άλλο θέµα.

Αυτό δεν σας ενοχλεί. 
Δεν πρόκειται, ακριβώς γιατί δεν είµαστε αφελείς, να προβάλω

αυτούς τους τυπικούς ισχυρισµούς, ότι δηλαδή σε τριάντα µέρες
θα µπορούσαµε να προσκοµίσουµε τα έγγραφα. Προφανώς
θέλω να συζητήσουµε επί της ουσίας και όχι επί της διαδικασίας. 

2974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ένα έγγραφο αφορά το Υπουργείο Εξωτερικών. Για το Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας, προφανώς θα πρέπει να δούµε πώς θα
προχωρήσει η διαδικασία αποχαρακτηρισµού της διαβάθµισης.
Δεν έχει συνεδριάσει η επιτροπή για τον αποχαρακτηρισµό στο
Υπουργείο Εξωτερικών. Επειδή, όµως, το περιεχόµενο του εγ-
γράφου αφορά πάγιες οδηγίες εξωτερικής πολιτικής, µπορώ να
σας πω τι λέει. Απευθύνει οδηγίες προς το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Να το καταθέσετε, σας παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Όχι, σας εξήγησα ότι έχει διαβάθµιση. 
Λέω, λοιπόν, ότι στο πλαίσιο των πάγιων οδηγιών που δίνει το

Υπουργείο Εξωτερικών, δίνονται οδηγίες για το πώς θα χαρακτη-
ρίζεται η πλειοψηφούσα εθνότητα στη γειτονική χώρα µε τον όρο
«majority community», πώς θα προσδιορίζεται η γλώσσα, «official
language of FYROM», επίσηµη γλώσσα της γειτονικής χώρας,
της ΠΓΔΜ.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: FYROM λέει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): «Official language of the Former Yugoslav Republic of
Macedonia». Ακριβώς. 

Και καταλήγει αυτό το κείµενο ότι κύριο επιχείρηµα για τη
χρήση της παραπάνω ορολογίας είναι, στον βαθµό που η εξεύ-
ρεση αµοιβαία αποδεκτής λύσης εκκρεµεί, να εξακολουθούµε
να ακολουθούµε τις πάγιες οδηγίες. Δεν νοµίζω, λοιπόν, ότι προ-
σθέτει οτιδήποτε.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Το Υπουργείο Άµυνας τι απάντησε; Γιατί δεν το λέτε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Εξήγησα ότι µιλάµε για διαβαθµισµένα έγγραφα
Υπουργείων. Ένα έγγραφο αφορούσε το δικό µου Υπουργείο.
Περιµένω να δω τι θα µου πουν για τα διαβαθµισµένα έγγραφα
του άλλου. 

Και αυτό όµως είναι, όπως αντιλαµβάνεστε, ένα επεισόδιο
στην προσπάθεια της Αντιπολίτευσης, ειδικά από εκείνες τις
πλευρές που είχαν συνδιαµορφώσει την εθνική θέση για τη σύν-
θετη ονοµασία, να µη συζητήσουµε επί της ουσίας. 

Εµείς σε αυτή την παγίδα δεν θα πέσουµε. Θα ακούσετε την
αλήθεια, γιατί η Συµφωνία των Πρεσπών είναι µία εθνικά επωφε-
λής συµφωνία, από την οποία πήραµε το 110% αυτών που πα-
γίως ζητούσαµε.

Έρχοµαι τώρα στην ένσταση συνταγµατικότητας.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-

νων): Όχι, όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Υπουργέ,…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Είπατε ότι θα την κρατήσετε. Με συγχωρείτε.
Αυτά, λοιπόν, είχα να σας πω. Οτιδήποτε προβλήθηκε, δεν

αφορούσε την ουσία, αλλά ήταν µία προσπάθεια να µη συζητή-
σουµε για το γιατί είναι εθνικά επωφελής η Συµφωνία των Πρε-
σπών ούτε καν για το τι λέει. 

Και καλώ την Εθνική Αντιπροσωπεία να µην πέσει στην παγίδα
αυτή. Να συζητήσει µε ειλικρίνεια, τιµιότητα και νηφαλιότητα την
ουσία της υπόθεσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία–δεξιά-, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο συνο-
δοί εκπαιδευτικοί από το 5ο Γυµνάσιο Νέας Σµύρνης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής –αριστερά-, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκ-
παιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώ-
νει το Ίδρυµα της Βουλής, δεκαοκτώ µαθητές και µαθήτριες και

ένας συνοδός εκπαιδευτικός από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Κορω-
πίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα, µε βάση την ολοκλήρωση της συζήτησης που έγινε για
το παρεµπίπτον ζήτηµα, νοµίζω ότι θα µπορούσα εγώ να απο-
φανθώ για το τι βλέπω για την αποδοχή ή όχι, αλλά, εν πάση πε-
ριπτώσει, µπορεί να αποφασίσει η Βουλή µε ανάταση ή έγερση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, πρέπει
να τροποποιήσω το αίτηµα µετά την τοποθέτηση του Υπουργού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Δένδια, να δω την τροποποίηση, γιατί, σύµφωνα µε το άρθρο,
έπρεπε να το έχετε καταθέσει γραπτά. Δεν θα πάµε τώρα στα
πρακτικά. Είδατε ότι δεν σας είπα τίποτα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα υπο-
τιµούσα την αντίληψή σας, αν το κατέθετα γραπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,
δεν είναι θέµα δικό µου. Είναι σε σύνολο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Είναι προφανές αυτό που
θα πω. Είµαι βέβαιος ότι το έχετε αντιληφθεί κι εσείς και οι συ-
νάδελφοι. Το αρχικό παρεµπίπτον αίτηµα αφορούσε την κατά-
θεση του συνολικού κειµένου κωδικοποιηµένου του Συντάγµατος
της γείτονος χώρας, σύµφωνα µε τη Συµφωνία των Πρεσπών, η
οποία προέβλεπε ότι η συνταγµατική αναθεώρηση πρέπει να έχει
ολοκληρωθεί πριν από την κύρωση από εµάς. 

Ο κύριος Υπουργός τώρα στην τοποθέτησή του, οφείλω να πω
για πρώτη φορά, είπε αυτό που δεν ελέχθη πριν, ότι δεν υπάρχει
ενιαίο κείµενο. Είναι η πρώτη φορά που το λέτε, κύριε Υπουργέ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Πώς δεν ελέχθη; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Και ήταν ανακριβές επί-
σης αυτό που είπε και ο κ. Ξυδάκης προηγουµένως, ότι κατατέ-
θηκαν όλα τα έγραφα. Είναι προφανώς ανακριβές, αφού δεν
µπορεί να κατατεθεί έγγραφο που δεν υπήρχε, κύριε συνάδελφε.

Το παρεµπίπτον ζήτηµα, λοιπόν, το οποίο τέθηκε αφορούσε
την κατάθεση του κωδικοποιηµένου Συντάγµατος, το οποίο θα
ισχύσει στα Σκόπια µετά την κύρωση της συµφωνίας από την ελ-
ληνική Βουλή. 

Ο κύριος Υπουργός µάς είπε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι τέτοιο κείµενο δεν θα υπάρξει. Επιβεβαίωσε τους χειρότε-
ρους φόβους µου, ότι θα παραµείνει απλό ψήφισµα, το οποίο θα
υπάρχει ως συµπληρωµατικό κείµενο του βασικού υπάρχοντος
και νυν ισχύοντος Συντάγµατος στα Σκόπια, που θα γίνεται απλή
αναφορά σε «Μακεδόνες» και «Μακεδονία». Τα υπόλοιπα περί
«Βόρειας Μακεδονίας» θα αναφέρονται στο ψήφισµα, το οποίο
θα αποτελεί διαφορετικό κείµενο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Δεν σας είπε αυτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Υπό την έννοια αυτή, να

ψηφίσουµε να καταναγκαστεί να προσκοµίσει έγγραφο το οποίο
δεν υφίσταται, καταλαβαίνετε ότι αντιβαίνει στην κοινή λογική. 

Αυτό το οποίο, όµως, οφείλει να ψηφίσει ως παρεµπίπτον ζή-
τηµα, κυρία Πρόεδρε, η Βουλή πλέον είναι διαφορετικό, ότι δεν
µπορεί να εισέλθει σε συζήτηση θέµατος υπό αυτούς τους
όρους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
Δεν µπορεί να εισέλθει σε συζήτηση θέµατος στο οποίο µας

παρέπεισε η Κυβέρνηση και στην επιτροπή. Και µας είπε, κυρία
Πρόεδρε, περί τροποποιήσεως του Συντάγµατος. Και τώρα ως
υφέρπουσα δήλωση, χαµηλοτόνως, έρχεται ο αρµόδιος Υπουρ-
γός και µας λέει ότι δεν θα υπάρξει ποτέ ενιαίο κείµενο, ότι θα
παραµείνει κείµενο στο οποίο θα υπάρχει η λέξη «Μακεδονία»
και ότι θα πρόκειται απλώς περί ψηφίσµατος προσθέτου, το
οποίο όταν θέλει, όπως θέλει θα το χρησιµοποιεί η σκοπιανή
πλευρά. Αυτά τα οποία µας είπε η Κυβέρνηση τώρα αποτελούν
πλήρη εξαπάτησή µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τροπο-
ποιήστε το αίτηµά σας, λοιπόν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κατά συνέπεια, επαναλαµ-
βάνω, το παρεµπίπτον ζήτηµα είναι απλό. Δεν µπορεί η Βουλή να
εισέλθει σε συζήτηση θέµατος, για το οποίο δεν υπάρχουν τα έγ-
γραφα που απαιτούνται. Δεν µπορούµε να προχωρήσουµε τη συ-
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ζήτηση, κυρία Πρόεδρε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Επιτρέψτε µου, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Επιβεβαιώνεται αυτό που είπα προηγουµένως ότι η
Νέα Δηµοκρατία δεν θέλει να προχωρήσει στη συζήτηση, γιατί
δεν θέλει να συζητηθεί επί της ουσίας η Συµφωνία των Πρεσπών.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν έχει αλλάξει το σύνταγµα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Είπα στην επιτροπή τα ίδια που είπα και σ’ εσάς. Κα-
τέθεσα, µάλιστα, χθες, πέρα από τη ρηµατική διακοίνωση, και
την ανακοίνωση του ειδικού απεσταλµένου των Ηνωµένων
Εθνών, του κ. Νίµιτς, οποίος µε τη σειρά του βεβαιώνει ότι η δια-
δικασία ολοκληρώθηκε ακριβώς όπως προβλεπόταν από τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών κατ’ αντίθεση των δικών σας ισχυρισµών.
Είµαστε, λοιπόν, ώριµοι να συζητήσουµε επί της ουσίας. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προσχηµατικές και για να µην ακούσει ο ελληνικός λαός τα

πραγµατικά επιχειρήµατα είναι οι κραυγές που ακούγονται από
τη Νέα Δηµοκρατία. Θα πρέπει, λοιπόν, να αντέξετε τη συζήτηση.
Είναι ένα πικρό ποτήρι η αλήθεια, αλλά θα πρέπει να το πιείτε
µέχρι το τέλος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο,

παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Λοβέρδο, εσείς τι θέλετε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, αν µου δώσετε τον

λόγο –τον ζητώ για τριάντα δευτερόλεπτα-, θα πω ότι παρέλειψε
να απαντήσει σε ένα προαπαιτούµενο που έθεσα ο κ Κατρούγ-
καλος. Έχει διάθεση να απαντάει. Δώστε µου τον λόγο, παρα-
καλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ, έχετε τον λόγο για ένα δευτερόλεπτο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σε ένα δευτερόλεπτο δεν προλα-
βαίνω! Ένα λεπτό θα µου δώσετε τον λόγο.

Κύριε Υπουργέ, δεχθήκατε στην επιτροπή και πρέπει να το µά-
θουν όλοι οι συνάδελφοι, κυρίως της Πλειοψηφίας –πλειοψη-
φίας-µειοψηφίας- ότι η σειρά των διαδικασιών, που προβλέπεται
από τη συµφωνία που ο κ. Κοτζιάς υπέγραψε και σε ό,τι µας
αφορά ολοκληρώνεται στο τελευταίο εδάφιο του άρθρου 2 πα-
ράγραφος 4, έχει ανατραπεί.

Εφόσον έχει ανατραπεί, εξηγείται γιατί έστω και στο site της
Βουλής των Σκοπίων δεν είναι καταχωρισµένες στις τροποποι-
ήσεις του Συντάγµατός τους και οι καινούργιες, διότι η σειρά άλ-
λαξε.

Κι εµείς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα κυρώσουµε τη δια-
δικασία, θα κυρώσουµε το πρωτόκολλο προσχωρήσεως και µετά
αυτοί θα περάσουν τις αλλαγές τους στο σύνταγµά τους.

Αυτό, όµως, δεν το προέβλεπε η Συνθήκη των Πρεσπών. Για
αυτό δεν φέρατε τα κείµενα εδώ. Για αυτό δεν ικανοποιείτε τα
αιτήµατά µας. Να γίνει καθαρό αυτό.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Τον λόγο, κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ,
για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου):Τι θέ-
λετε εσείς; Τι ακριβώς θέλετε να πείτε;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Δεν έχει απαντήσει ο Υπουργός στα δύο
ζητήµατα που έθεσα επιπροσθέτως. Δηλαδή, για ποιον λόγο η
Ελληνική Δηµοκρατία απεδέχθη το έγγραφο από τα Σκόπια, το
οποίο στην επικεφαλίδα του έφερε τον τίτλο «Δηµοκρατία της
Μακεδονίας» και αυτό είναι εθνικά απαράδεκτο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,
κύριε Κασιδιάρη. Απαντάει σε ό,τι νοµίζει.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Δεύτερον, εξίσου κρίσιµο, να απαντήσει
αν τα έγγραφα αυτά, µε βάση τα οποία συζητάµε σήµερα, έχουν
οποιαδήποτε εγκυρότητα διεθνώς, από τη στιγµή που έχουν πα-
ραβιάσει ακόµα και τη συµφωνία που εσείς υπογράψατε, διότι

έχουν υπογραφεί µετά το 2018 και επίσης, εάν έχουν οποιαδή-
ποτε εγκυρότητα διεθνώς, από τη στιγµή που είναι ανυπόγραφα
από τον Σκοπιανό Πρόεδρο. 

Ο Σκοπιανός Πρόεδρος, το σκοπιανό πολιτικό σύστηµα κοροϊ-
δεύει την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και ο Υπουργός δεν απάντησε
σε αυτά τα µείζονα ζητήµατα τα οποία θέσαµε.

Δεν µπορεί να προχωρήσει σε καµµία περίπτωση αυτή η δια-
δικασία, γιατί µιλάµε επί ακύρων εγγράφων. Όλη η διαδικασία
είναι παράνοµη. Να σταµατήσει τώρα.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Περιµέ-
νετε την αντισυνταγµατικότητα και µετά να πάρετε τον λόγο.
Ολοκληρώνουµε τη συζήτηση για το παρεµπίπτον.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Για το παρεµπίπτον θέµα θέλω να πω. Παρ’ ότι αρχίσατε
τη συζήτηση, κατά το άρθρο 100, για την αντισυνταγµατικότητα
και µε αφήσατε να το αναπτύξω, µετά γυρίσατε πίσω στο παρεµ-
πίπτον θέµα. Να πάµε στο παρεµπίπτον θέµα, λοιπόν.

Στο παρεµπίπτον θέµα, κύριε Πρόεδρε, θέτω δύο θέµατα που
δεν απάντησε ο Υπουργός και καταλαβαίνω γιατί δεν απαντάει.

Βάσει του άρθρου 2 παράγραφος 4 του προσυµφώνου των
Πρεσπών, θα πρέπει να υπάρχει το αποτέλεσµα του θετικού δη-
µοψηφίσµατος ως προϋπόθεση για την κύρωση της συµβάσεως.

Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ, αυτό το δηµοψήφισµα που έγινε,
το οποίο δεν είναι έγκυρο, γιατί δεν είχε την απαιτούµενη συµ-
µετοχή, πώς το λογίζετε εσείς ως έγκυρο και θετικό βάσει του
άρθρου 2 παράγραφος 4; Και πώς ερχόµαστε σε κύρωση, όταν
η προϋπόθεση δεν υφίσταται;

Δεύτερον, επειδή αναφέρατε το ερώτηµα στο Υπουργείο Άµυ-
νας και είχα εγώ την ευθύνη διαβαθµίσεως, σας λέω ότι, ναι, πή-
γατε να εξαπατήσετε το Υπουργείο Άµυνας και να περάσετε από
το Υπουργείο Εξωτερικών τέτοιου είδους ερώτηµα και σας απάν-
τησε ο Πρέσβης, ο κ. Καραγιάννης, ο οποίος είχε χειριστεί και
το θέµα των διαπραγµατεύσεων του 1990 - 1993. Και σας µπλο-
κάραµε την υπόθεση και σας είπαµε ότι δεν έχετε δικαίωµα να
κάνετε χρήση του όρου «Μακεδονία». Όµως, τώρα, βεβαίως, κοι-
τάτε αλλού.

Σας λέω, λοιπόν, ότι όσον αφορά τη διαβάθµιση την αίρω. Εγώ
αίρω τη διαβάθµιση ενώπιον της Βουλής και σας καλώ να προ-
σκοµίσετε την απάντηση, γιατί την ξέρετε την απάντηση. Και η
απάντηση είναι ότι δεν συµφωνούµε µε το Υπουργείο Εξωτερι-
κών, η ηγεσία των Ενόπλων Δυνάµεων. Ο πρέσβης, ο κ. Καρα-
γιάννης, ο νοµοθετικός σύµβουλος απαντάει ότι η χρήση του
όρου «Μακεδονία» δεν είναι δυνατόν και δεν συνάδει µε το Σύν-
ταγµα της Ελλάδος και εσείς τώρα έρχεστε στη Βουλή των Ελ-
λήνων και λέτε ότι είναι διαβαθµισµένο του έγγραφο του
Υπουργείου Άµυνας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,
κύριε Καµµένε, το καταλάβαµε.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Είναι ντροπή! Διαβάστε το και σας δίνω εγώ το δικαίωµα
όσο έχω την ευθύνη διαβαθµίσεως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντά-
ξει.

Νοµίζω ότι έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση. Έχουν κατατεθεί οι
ιδέες και έχουν σχολιαστεί οι προθέσεις.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, θα προσθέσετε κάτι; Αν θέλετε, δεν αφαιρώ τον λόγο
σε κανέναν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Στον κ. Λοβέρδο νοµίζω ότι έχω απαντήσει πλήρως.

Ως προς αυτό που έθεσε ο κ. Καµµένος επαναλαµβάνω ότι µε
τη ρηµατική διακοίνωση µας διαβεβαιώνουν ότι εκπληρώθηκαν
οι δικές τους υποχρεώσεις οι εσωτερικές -κύρωση, αναθεώρηση,
δηµοψήφισµα- σύµφωνα µε τη συνταγµατική τους τάξη. Επανα-
λαµβάνω αυτό που είπα στην Ολοµέλεια και θα το πω και αργό-
τερα ενδεχοµένως, ότι σύµφωνα µε το άρθρο 27 της συνθήκης
των συνθηκών, της Συνθήκης της Βιέννης, δεν µπορεί να προ-
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βληθεί λόγος αναγόµενος στο εσωτερικό δίκαιο, για να αναιρεθεί
η υποχρέωση που απορρέει από διεθνή συνθήκη. 

Και, πλέον, επαναλαµβάνω αυτό που είπα µόλις πρόσφατα ότι
και ο κ. Νίµιτς διαβεβαιώνει, γιατί αυτή είναι µια διαδικασία που
γίνεται υπό την αιγίδα των Ηνωµένων Εθνών, ότι η διαδικασία
έχει εξελιχθεί σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στη συνθήκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώθηκαν οι τοποθετήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ορίζει το άρθρο 67 παρά-
γραφος 7 του Κανονισµού της Βουλής για τα παρεµπίπτοντα
αποφαίνεται ο Πρόεδρος και, αν διατυπωθούν αντιρρήσεις, απο-
φασίζει η Βουλή.

Έχετε αντίρρηση να πω εγώ ότι απορρίπτεται το παρεµπίπτον
θέµα;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι, ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τότε,

παρακαλώ, οι συνάδελφοι που συµφωνούν µε το ότι εµείς εφαρ-
µόζουµε εδώ, ως εισηγητές και Βουλή, τον Κανονισµό και το Σύν-
ταγµα να εγερθούν.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, παρα-

καλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Υπάρχει

ένα παρεµπίπτον ζήτηµα, ότι ελλείπουν οι προϋποθέσεις για την
κύρωση. 

Λέω, λοιπόν: Όσοι συµφωνούν ότι δεν λείπει τίποτα από τις
προϋποθέσεις να σηκωθούν.

(Εγείρονται όσοι συµφωνούν)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Προφα-
νώς, ηγέρθησαν οι περισσότεροι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Παρακαλώ, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Δένδια, αφού θέλετε να κάνετε και τα δικά µου καθήκοντα,
διατυπώστε το για να σηκωθούν ή όχι οι συνάδελφοι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, επί των
θεµάτων που θέτω, οµιλώ –µε συγχωρείτε που θα το πω- διά των
χειλέων σας. Δεν παραφράζετε εσείς αυτά που λέω εγώ και θέ-
τετε αυτό που εσείς νοµίζετε σε ψηφοφορία, όπως συνέβη τώρα.

Αυτό το οποίο είπα εγώ, λοιπόν -και αν έχετε την καλοσύνη,
σας παρακαλώ είτε να το επαναλάβετε είτε να µην το επαναλά-
βετε και να πείτε επ’ αυτού, ό,τι εσείς προτιµάτε και κρίνετε-,
είναι ότι ελλείπει η προϋπόθεση για να µπούµε στη συζήτηση. Η
προϋπόθεση, η οποία προβλέπεται από τη Συµφωνία των Πρε-
σπών, είναι να έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το
ακούσαµε. Εδώ ήταν όλοι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Επ’ αυτού και µόνο. Επ’
αυτού και µόνο, επαναλαµβάνω. Είναι πολύ συγκεκριµένο και
πολύ απτό: Ελλείπουν βασικές προϋποθέσεις για να µπούµε στη
συζήτηση της συνθήκης, όπως η Κυβέρνηση τη θέτει. Επ’ αυτού.
Το άρθρο 67 επιβάλλει καταµέτρηση, γιατί έχει πάψει ο ΣΥΡΙΖΑ
να έχει την πλειοψηφία. Έχει κατά περίπτωση πλέον πλειοψηφία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα, σας παρακαλώ, η έγερσις να έχει και αριθµό, όχι απλή

στάθµιση εκ του ύψους της Έδρας, την οποία κατέχετε.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Διατυ-

πώνω ξανά το ερώτηµα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τον λόγο, κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μα, τι

θέλετε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είµαστε µια ώρα και ένα τέταρτο….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μα, τι

να κάνουµε; Υπάρχουν προθέσεις να παρακωλυθεί η διαδικασία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα µπορούσε να είναι πιο σύντοµη η

διαδικασία.
Εµείς σε αυτό το παιχνίδι -γιατί παιχνίδι είναι, για να αποφεύ-

γεται η συζήτηση επί της ουσίας και να γίνονται τοποθετήσεις
που θα έπρεπε να γίνουν µέσα στη συζήτηση- δεν συµµετέχουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Παφίλη, αυτό είναι δεδοµένο. Δεν µπορούµε να εµποδίσουµε µια
Κοινοβουλευτική Οµάδα να βάλει θέµατα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας παρακαλώ, ηρεµήστε! Ηρεµήστε! 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
Ακούστε, λοιπόν. Εγώ θα θέσω το ερώτηµα εάν ελλείπουν οι

προϋποθέσεις για να συζητηθεί σήµερα η κύρωση της συµφω-
νίας. 

Όποιος θεωρεί ότι δεν λείπουν οι προϋποθέσεις και είναι όλα
κανονικά, θα εγερθεί για να κάνουµε µία δειγµατοληπτική…

(Εγείρονται όσοι συµφωνούν)
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
Διαφωνείτε, λοιπόν, ότι είναι οι περισσότεροι που εγέρθηκαν;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Να µετρηθούν!
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Να µετρηθούν! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

µου, δεν θα παίζω εγώ εδώ, είµαι Πρόεδρος. Εντάξει; Βλέπω. Αν
εσείς δεν βλέπετε, πρόβληµά σας! Προχωράµε. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Έχετε πολλή πλάκα! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είστε υποχρεωµένη να

κάνετε καταµέτρηση! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνεχί-

στε, συνεχίστε, ανεβείτε, δώστε πόνο!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα µιλήσω για δέκα δευτερόλεπτα,

κυρία Πρόεδρε. 
Επειδή ορισµένοι χάρηκαν, νόµιζαν ότι αποχωρούµε, δεν απο-

χωρούµε. Λέµε ότι ψηφίζουµε «παρών» σε αυτόν τον καυγά και
προτείνουµε να συνεχιστεί η συζήτηση.

Διότι ακούστε, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Πρέπει

να ζητάτε και άδεια, όταν βγαίνετε από την Αίθουσα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν θα γίνει εδώ τώρα µία δεύτερη

ολοµέλεια στα διαδικαστικά. Πώς θα γίνει; Απαντάει ο κ. Καµµέ-
νος, απαντάει ο Υπουργός, τι θα κάνουµε, δηλαδή; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Δένδια, θέτετε θέµα ονοµαστικής ψηφοφορίας; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Περιµένετε, αφήστε τα «ναι». Δεν είναι γήπεδο εδώ, Βουλή

είναι. Έχετε εκπρόσωπο. 
Πέστε µου, λοιπόν, θέλετε να θέσετε θέµα ονοµαστικής ψη-

φοφορίας; Για να τελειώνουµε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, δεν έχω

δει ο Κανονισµός να προβλέπει ονοµαστική ψηφοφορία παρεµ-
πίπτοντος. Δεν το έχω δει. 

Αυτό το οποίο ζητούν οι συνάδελφοι είναι να υπάρξει συγκε-
κριµένη καταµέτρηση. Και γιατί το ζητούν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι, τα
είπατε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Διότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει απο-
λέσει την Κοινοβουλευτική του Πλειοψηφία. Είναι µειοψηφικός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν
είναι µειοψηφικός. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Άρα πρέπει να δούµε
πόσοι είναι ακριβώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Αν εσείς θέλετε, για να

έχετε ακριβή αριθµό, να γίνει διά εγέρσεως κάθε Βουλευτή ξε-
χωριστά, εµείς ευχαρίστως το συνοµολογούµε. Σας επαινούµε
για την ακρίβεια της αντίληψής σας και είµαστε απολύτως δια-
τεθειµένοι να το πράξουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ωραία.
Επειδή είναι µεγαλόψυχος και ο κ. Δένδιας, είµαι και εγώ, ας
προχωρήσουµε, λοιπόν, δεδοµένου ότι ηγέρθησαν οι περισσό-
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τεροι και µπορεί να το βεβαιώσει οποιοσδήποτε.
Τώρα προχωράµε, για να κλείσουµε όλα αυτά τα ζητήµατα. 
Αναπτύξτε και εσείς, κύριε Κασιδιάρη, την ένσταση αντισυν-

ταγµατικότητας, για να περάσουµε στην ψηφοφορία. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Λαϊκού

Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή έχει καταθέσει ένσταση αντισυνταγµα-
τικότητας και µε πολύ συγκεκριµένα επιχειρήµατα θα αποδείξω
γράµµα-γράµµα, λέξη-λέξη, παράγραφο- παράγραφο πως η
συγκεκριµένη Συµφωνία παραβιάζει τον νόµο, παραβιάζει το Σύν-
ταγµα των Ελλήνων.

Κατ’ αρχάς, η εκχώρηση του ονόµατος «Μακεδονία» -αυτή
είναι η πάγια θέση µας και αυτό είναι το µείζον ζήτηµα της σηµε-
ρινής συζήτησης- συνιστά εθνική προδοσία και είναι πρωτοφανές
εν καιρώ ειρήνης µία χώρα να ικανοποιεί τόσο ιταµές αξιώσεις
ενός ανύπαρκτου κρατικού µορφώµατος. 

Όποιος εκχωρεί όνοµα, λοιπόν, εκχωρεί και έδαφος και δεν
επαρκούν ούτε εκατόν όγδοντα ούτε διακόσιοι ογδόντα ούτε
τριακόσιοι Βουλευτές για να επικυρώσουν µία τόσο επαχθή συν-
θήκη. 

Πάω συγκεκριµένα στα άρθρα του Συντάγµατος τα οποία πα-
ραβιάζονται µε τη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Εις ό,τι αφορά τη χρήση του όρου «Μακεδονία» από τα Σκόπια,
εις ό,τι αφορά τη χρήση του ονόµατος «Περιφέρειας της Ελλη-
νικής Επικράτειας», εδώ παραβιάζονται τα άρθρα 101 και 102
του Συντάγµατος των Ελλήνων. Και συγκεκριµένα, το εν λόγω
άρθρο της Συµφωνίας των Πρεσπών αντιστρατεύεται την ουσία
του Συντάγµατος, ουσιαστικές δηλαδή διατάξεις και δη τις δια-
τάξεις περί οργάνωσης και αποκεντρωτικής διοίκησης του ελλη-
νικού κράτους, αφού το γειτονικό κράτος προκύπτει προδήλως
ότι δολίως σφετερίζεται τον όρο «Μακεδονία», που επισήµως
χρησιµοποιείται σε τρεις δευτεροβάθµιους Οργανισµούς Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης, δηλαδή Περιφέρειες της Ελλάδας, µε αντί-
στοιχο γεωγραφικό προσδιορισµό και συγκεκριµένα την
Περιφέρεια Κεντρικής, Δυτικής και Ανατολικής Μακεδονίας.

Εποµένως, µε βάση τα ανωτέρω, το παρόν σχέδιο νόµου κα-
ταστρατηγεί την ουσία του Συντάγµατος και αναφανδόν εγείρε-
ται ζήτηµα ουσιαστικής αντισυνταγµατικότητας και παραβίασης
κατ’ αρχάς των άρθρων 101 και 102 του Συντάγµατος. 

Δεύτερη περίπτωση παραβίασης άρθρων του Συντάγµατος:
Εµφανίζεται ο κ. Νίµιτς ως µάρτυρας στη Συµφωνία των Πρε-
σπών. Ο κ. Νίµιτς εκπροσωπεί συγκεκριµένο διεθνή οργανισµό,
τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών. Είναι, µάλιστα, προσωπικός
απεσταλµένος του Γενικού Γραµµατέα των Ηνωµένων Εθνών.

Εποµένως διά της Συµφωνίας των Πρεσπών παραβιάζεται και
το άρθρο 28 παράγραφος 2 του Συντάγµατος, διότι έτσι αναγνω-
ρίζεται στον Μάθιου Νίµιτς αρµοδιότητα που προβλέπεται από
το Σύνταγµα της Ελλάδος και άπτονται αυτού, αφορούν στα προ-
αναφερθέντα και στην εν γένει παρούσα και µελλοντική προ-
άσπιση της ακεραιότητας της χώρας που τίθεται εν κινδύνω µε
την παραχώρηση χρήσης του ονόµατος της «Μακεδονίας». 

Η Κυβέρνηση σε αυτή τη συµφωνία, στην οποία κατέληξε µετά
από ατασθαλίες και παράνοµες ενέργειες, εξυπηρετεί –λέει-
σπουδαίο εθνικό συµφέρον και προάγει τη συνεργασία της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας µε το δεύτερο µέρος. 

Εποµένως έχουµε τον ορισµό της παραβίασης του άρθρου 28
παράγραφος 2 του Συντάγµατος. 

Όλα αυτά τα θέµατα είναι µείζονα και σήµερα ελέγχουµε τη
Βουλή για τη συζήτηση ενός αντισυνταγµατικού νοµοθετήµατος.
Εάν προβείτε στην ψήφιση αυτού του νοµοθετήµατος, οι Βου-
λευτές της Χρυσής Αυγής ως πολίτες θα προσφύγουµε στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας και µε τα τεκµηριωµένα επιχειρήµατά
µας και θα ακυρώσουµε στην πράξη αυτό το παράνοµο και αντι-
συνταγµατικό νοµοθέτηµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Πάµε στο άρθρο 13 της Συµφωνίας των Πρεσπών. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Κασιδιάρη, µη µιλάτε αορίστως. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κατ’ αρχήν, ο Κανονισµός προβλέπει

πέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Πέντε
λεπτά σάς έχω δώσει. Δεν έβαλα το ρολόι από την αρχή. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Χρειάζοµαι χρόνο για να αναπτύξω τα
επιχειρήµατά µου, γιατί εδώ µιλάµε για ένα µείζον εθνικό ζήτηµα. 

Πάω στο σηµαντικότερο: Άρθρο 13 της Συµφωνίας των Πρε-
σπών. Εδώ έχουµε ξεκάθαρη απόπειρα εκχώρησης της εθνικής
κυριαρχίας της Ελλάδος και συγκεκριµένα εκχώρησης κυριαρ-
χικών δικαιωµάτων στην ελληνική θάλασσα, καθότι εκχωρούνται
στα Σκόπια ως περίκλειστο κράτος σύνολο δικαιωµάτων στην
αλιεία και στην εκµετάλλευση της αποκλειστικής οικονοµικής
ζώνης της Ελλάδος, τους παραχωρούνται λιµένες, όπου θα µπο-
ρούν τα πλοία τους να κάνουν χρήση της κρατικής τους σηµαίας.
Μιλάµε για την πλήρη επιβεβαίωση του οράµατος των Σλάβων
συµµοριτών του Τίτο τη δεκαετία του 1940. 

Επιπλέον, το σύνολο της συµφωνίας παραβιάζει την αρχή της
λαϊκής κυριαρχίας, συγκεκριµένα το άρθρο 1 παράγραφοι 1 και
2 του Συντάγµατος, που προβλέπει ότι θεµέλιο του πολιτεύµατος
είναι η λαϊκή κυριαρχία. Όλες οι εξουσίες πηγάζουν από τον λαό
και ασκούνται υπέρ αυτού και του έθνους. 

Το σύνολο, η απόλυτη πλειοψηφία του ελληνικού λαού, όπως
έχει αποδειχθεί µε όλες τις δηµοσκοπήσεις, όπως έχει αποδειχ-
θεί µε τα πάνδηµα συλλαλητήρια, όπως έχει αποδειχθεί περί-
τρανα από την άρνηση της Κυβέρνησης -την αντιδηµοκρατική
άρνηση της Κυβέρνησης- να διεξαγάγει δηµοψήφισµα για αυτό
το µείζον εθνικό ζήτηµα, τίθεται ενάντια στην κατάπτυστη Συµ-
φωνία των Πρεσπών. 

Ως εκ τούτου, µε τη σηµερινή διαδικασία παραβιάζεται η αρχή
της λαϊκής κυριαρχίας και συγκεκριµένα το άρθρο 1 παράγραφοι
1 και 2 του Συντάγµατος. 

Και µε τον ίδιο τρόπο παραβιάζεται το άρθρο 52 του Συντάγ-
µατος, «ελεύθερη εκδήλωση της λαϊκής θέλησης». Η ελεύθερη
και ανόθευτη εκδήλωση της λαϊκής θέλησης ως έκφραση της
λαϊκής κυριαρχίας τελεί υπό την εγγύηση όλων των λειτουργών
της πολιτείας, που έχουν υποχρέωση να τη διασφαλίζουν σε
κάθε περίπτωση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιπλέον, µε το άρθρο 6 παράγραφοι 2 και 3 της Συµφωνίας
των Πρεσπών παραβιάζεται ξεκάθαρα και παράνοµα η αρχή της
ελεύθερης έκφρασης, το άρθρο 14 του Συντάγµατος, που προ-
βλέπει ότι κάθε πολίτης µπορεί να εκφράζει και να διαδίδει προ-
φορικά, γραπτά και διά του Τύπου στοχασµούς του. 

Εσείς µε τη Συµφωνία των Πρεσπών απαγορεύετε στους Έλ-
ληνες πολίτες να εκφράσουν ελεύθερα την αντίθεσή τους στην
εκχώρηση του ονόµατος της Μακεδονίας και κάνετε και διαχω-
ρισµό και λέτε ότι αν πολίτες ή ιδιωτικοί οργανισµοί προβούν σε
ενέργειες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,
κύριε συνάδελφε!

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: …σε εκδήλωση της αντιθέσεώς τους,
τότε το κράτος θα έχει δικαίωµα να µεταχειριστεί οποιοδήποτε
µέσο για να τους σταµατήσει.

Εδώ µια στυγνή απόπειρα να πνιγεί µε τη βία κάθε ελεύθερη
φωνή αντίδρασης στην παράνοµη πολιτική σας.

Πέραν τούτου, η συµφωνία και η διαδικασία κύρωσής της…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

υπάρχει «πέραν τούτου», κύριε Κασιδιάρη!
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Παρακαλώ, παρουσιάζω τις αντισυνταγ-

µατικές διατάξεις του παρόντος νοµοθετήµατος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι, φο-

βερό! Ό,τι θέλετε µπορείτε να λέτε!
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Έχω το δικαίωµα και την υποχρέωση, ως

εκπρόσωπος του ελληνικού έθνους, ως µέλος της Εθνικής Αντι-
προσωπείας, να ολοκληρώσω τα επιχειρήµατά µου.

Η συµφωνία, λοιπόν, αυτή, αλλά και η διαδικασία κύρωσής της
παραβίασαν ήδη την αρχή της πλειοψηφίας, που αποτελεί θεµέλιο
του δηµοκρατικού πολιτεύµατος, διότι η επιτροπή η οποία οδή-
γησε το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα στην Ολοµέλεια της Βουλής…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι να

κάνω; Δεν αντιλαµβάνεται! Θα κλείσω το µικρόφωνο!

2978 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: …διενεργήθη µε νοθευµένη, µε παρά-
νοµη πλειοψηφία. Φτάσατε στο σηµείο να κάνετε παράνοµες
κληρώσεις, που δεν προβλέπονται από τον Κανονισµό της Βου-
λής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχει
καταθέσει µιάµιση σελίδα ένσταση και µιλάει δέκα λεπτά. Δεν γί-
νονται αυτά!

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ολοκληρώνω και τελειώνω µε ένα κρί-
σιµο ακόµα σηµείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Η δηµο-
κρατία έχει και όρια, κύριε Κασιδιάρη!

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Η Συµφωνία των Πρεσπών, πέραν όλων
των άλλων, είναι αντίθετη στον νόµο, είναι αντίθετη σε απόφαση
του Αρείου Πάγου, αντίθετη σε απόφαση του ανωτάτου δικαστη-
ρίου της χώρας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Του µο-
νοµελούς πρωτοδικείου!

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Και συγκεκριµένα, στην απόφαση µε
αριθµό 1448/2009, µια απόφαση που το τεκµηριωµένο σκεπτικό
της αναφέρει ότι δεν υπάρχει µακεδονικό έθνος και κατά συνέ-
πεια, δεν υπάρχει µακεδονική γλώσσα και µακεδονικός πολιτι-
σµός. Αυτά τα αναγνωρίζει ο Άρειος Πάγος. Ως Έλληνες, οι
Μακεδόνες χρησιµοποιούν την ίδια γλώσσα µε τους Έλληνες της
νοµίµου Ελλάδος, πίστευαν στην αρχαιότητα στους ίδιους θεούς
και είχαν τον ίδιο ελληνικό πολιτισµό.

Ολοκληρώνω, λοιπόν, τονίζοντας, όπως αποδείξαµε µε τα επι-
χειρήµατά µας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Κασιδιάρη, τελειώσατε!

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: …ότι το παρόν νοµοθέτηµα είναι παρά-
νοµο, είναι αντισυνταγµατικό. Ό,τι και να κάνετε, θα το καταργή-
σουν τα ελληνικά δικαστήρια, θα το καταργήσει σύσσωµος ο
ελληνικός λαός, που αντιστρατεύεται την παράνοµη, αντεθνική
και προδοτική σας πολιτική!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τις ψη-

φοφορίες περί αντισυνταγµατικότητας θέλετε να τις κάνουµε
µαζί και τις δύο; Διότι και ο κ. Κασιδιάρης περιέλαβε το άρθρο
28.

Εσείς θέλετε, κύριε συνάδελφε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ξεχωριστά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι εί-

πατε; Ξεχωριστά;
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Γιατί;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, νοµίζω ότι

οφείλουµε να τοποθετηθούµε επί της ενστάσεως αντισυνταγµα-
τικότητας, η οποία µόλις διατυπώθηκε πολυτελώς.

Θέλω να σας πω, λοιπόν, ότι από την πλευρά της Νέας Δηµο-
κρατίας αρνούµαι να τοποθετηθώ στην ένσταση αντισυνταγµα-
τικότητας της Χρυσής Αυγής.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Αρνούµαι να τοποθετηθώ επί ενστάσεως κόµµατος του οποίου

οι πολιτικοί και ιδεολογικοί πρόγονοι παρέδωσαν τη Μακεδονία
στους Βούλγαρους!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας
Δηµοκρατίας)

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Προδότη! Μπράβο! Σας χειρο-

κροτά ο ΣΥΡΙΖΑ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Αρνούµαι να τοποθετηθώ

επί ενστάσεως κόµµατος που φέρει τον αγκυλωτό σταυρό! Αρ-
νούµαι τους εθνοκάπηλους, αρνούµαι αυτούς που στο παρελθόν
πρόδωσαν τον τόπο, την Μακεδονία, το έθνος και τον λαό!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας
Δηµοκρατίας)

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,

ηρεµήστε, κύριοι, γιατί θα ζητήσω να βγείτε από την Αίθουσα!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Διότι λέµε ότι η Χρυσή

Αυγή, όταν χρησιµοποιεί την ελληνική σηµαία, αντιποιείται εθνικό
σύµβολο.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας
Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Κοντονή, εσείς, ως αντιλέγων, θέλετε να µιλήσετε;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): …(δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-
ρακαλώ! Αφήστε τη διαδικασία να εξελιχθεί. Είµαστε στον ναό
της δηµοκρατίας!

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Είναι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κατατί-
θενται απόψεις…

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Είστε υποχρεωµένη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ, ψυχραιµία!

Ορίστε, κύριε Κοντονή, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-

νων): Το καταλάβατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ. Αφήστε να µιλήσει ο οµιλητής. Έχω δώσει τον λόγο.
Εσείς διευθύνετε τη διαδικασία; Όχι. Θα σας δώσω τον λόγο
µετά.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Με ρωτήσατε και σας απαντώ. Επί της ψηφοφορίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ωραία.
Ο κ. Δένδιας είπε µόνο για τη Χρυσή Αυγή. Αν θελήσει µετά, θα
πει και για το άλλο.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, επί της διαδικασίας.
Έχει διανεµηθεί το έγγραφο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχει
διανεµηθεί.

Ορίστε, κύριε Κοντονή, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, όσον αφορά στο ζή-

τηµα της ενστάσεως αντισυνταγµατικότητας, την οποία έθεσε ο
εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής, ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει να τονίσει στο
Κοινοβούλιο ότι ταυτίζεται απολύτως µε τη θέση του Κοινοβου-
λευτικού Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας και δίνουµε έτσι
ένα µήνυµα δηµοκρατίας και υπεράσπισης του κοινοβουλευτι-
σµού σε όλον τον ελληνικό λαό!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όµως, δεν είµαστε ακροδεξιά!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Στους νεοναζί και στους δολοφόνους

του Παύλου Φύσσα δεν επιτρέπουµε να υπερασπίζονται το Σύν-
ταγµα!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας
Δηµοκρατίας)

Το Σύνταγµα το υπερασπίζονται τα κόµµατα του δηµοκρατικού
τόξου και όλες αυτές οι τερατολογίες οι οποίες ακούστηκαν από
τον εκπρόσωπο της Χρυσής Αυγής µένουν ως µαύρη σελίδα
στην ιστορία του ελληνικού Κοινοβουλίου…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Εσείς είστε η µαύρη σελίδα της ιστορίας!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: …και σε αυτούς που επέτρεψαν να

είναι σήµερα εδώ και να µιλούν οι προδότες της δηµοκρατίας, οι
προδότες του έθνους για το Σύνταγµα και τη δηµοκρατία!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας
Δηµοκρατίας)

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Εσείς ξεπουλάτε την ιστορία! Εσείς ξε-
πουλάτε τη Μακεδονία!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Υπάρχει
και άλλη ένσταση.

Κύριε Λοβέρδο, θέλετε να τοποθετηθείτε; Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ο κ. Καµµένος έκανε επί δέκα λεπτά
µια ανάπτυξη για δική του ένσταση αντισυνταγµατικότητος. Θα
τη συζητήσουµε µετά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εγώ
ρώτησα και προτείνατε ενιαία. Όχι; Θέλετε χωριστά;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Άλλοι λόγοι, κυρία Πρόεδρε, είναι οι δικοί µου. Αυτό λέω.
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Άλλη ένσταση έκανε η Χρυσή Αυγή, άλλη εµείς, µε διαφορετικά
αιτήµατα. Αναφέρω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Περιέ-
λαβε το άρθρο 28, γι’ αυτό.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Όχι, δεν είναι το άρθρο 28, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντά-
ξει.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Να σας το ξαναδιαβάσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,
προς Θεού!

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Αναφέρθηκα σε εννιά άρθρα του Συντάγµατος. Παρακαλώ
να γίνει ψηφοφορία για τη δική µας ξεχωριστά. Για να δούµε αν
είναι το «Βόρεια Μακεδονία»...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ας τε-
λειώσουµε µε αυτή την ψηφοφορία και µετά θα συνεχίσουµε.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι ως εκ περισσού, κυρία Πρόεδρε,

η παρέµβασή µου, γιατί θα µπορούσε να πει κανείς ότι είναι και
αυτονόητη. Ένσταση µε αντιρρήσεις συνταγµατικότητας που κα-
τατίθεται από ένα κόµµα και από έναν συνάδελφο ειδικά που στη
Διαρκή Επιτροπή χρησιµοποίησε κατά κόρον τη λέξη «προδότης»
είναι από εµάς απορριπτέα, ό,τι επιχειρήµατα και να έχει και για
λόγους ουσίας και για λόγους ενός διχαστικού, κατά κυριολεξία,
λόγου, που αρθρώνεται εδώ και χρόνια, στον οποίο και η σηµε-
ρινή Πλειοψηφία-Μειοψηφία έχει συµπαρασταθεί µε δικά της επι-
χειρήµατα και προπηλακισµούς. Τέτοιος λόγος απορρίπτεται εξ
ορισµού.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τελεία και παύλα, κυρία Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θέλει
κάποιος άλλος να µιλήσει ή να περάσουµε στην ψηφοφορία για
την πρόταση αντισυνταγµατικότητας της Χρυσής Αυγής; Από ό,τι
βλέπω, δεν θέλει κανείς να µιλήσει, οπότε προχωρούµε.

Κατά συνέπεια οι δεχόµενοι, λοιπόν, την ένσταση αντισυνταγ-
µατικότητας της Χρυσής Αυγής να εγερθούν.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την ένσταση αντισυνταγµατικό-
τητας)

Προφανώς, ηγέρθησαν οι λιγότεροι.
Συνεπώς η ένσταση αντισυνταγµατικότητας δεν συγκέντρωσε

τον απαιτούµενο αριθµό Βουλευτών και απορρίπτεται.
Τώρα περνούµε στην ένσταση αντισυνταγµατικότητας του κ.

Καµµένου, την οποία ανέπτυξε λεπτοµερώς. Θέλει κάποιος από
τους εκπροσώπους των κοµµάτων να τοποθετηθεί πριν το θέσω
σε ψηφοφορία;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, εγώ θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Κοντονή, έχετε τον λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,
η ένσταση αντισυνταγµατικότητας την οποία υπέβαλε ο Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, στηρίζεται στο άρθρο 28 του
Συντάγµατος.

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι το άρθρο 28 καµµία σχέση δεν έχει
µε αυτά τα οποία ανέφερε, διότι ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων λαµβάνει ως δεδοµένο το ζητούµενο. Το συγκεκριµένο
άρθρο του Συντάγµατος προβλέπει ότι, όταν υπάρχει εκχώρηση
αρµοδιοτήτων, τότε η Βουλή αποφασίζει µε αυξηµένη πλειοψη-
φία. Όταν βρισκόµαστε στη διαδικασία κύρωσης µιας διεθνούς
συνθήκης, µιας διεθνούς συµβάσεως, στην οποία δεν υπάρχει
εκχώρηση αρµοδιοτήτων εκ µέρους της Ελληνικής Δηµοκρατίας,
είτε σε άλλο κράτος είτε σε διεθνή οργανισµό, τότε δεν τίθεται
θέµα ούτε καν αυξηµένης πλειοψηφίας.

Ποιο είναι, όµως, το θέµα το οποίο τίθεται εδώ; Εκχωρούµε
κάτι για να τίθεται θέµα αντισυνταγµατικότητας; Από αυτά τα
οποία ανέφερε ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και το
γεγονός ότι η γειτονική δηµοκρατία αλλάζει το όνοµά της και

πλέον παίρνει το όνοµα «Βόρεια Μακεδονία» σε τίποτα δεν συνι-
στά εκχώρηση κυριαρχικών δικαιωµάτων ή αρµοδιοτήτων εκ µέ-
ρους της χώρας µας.

Γιατί το λέω αυτό, κυρία Πρόεδρε; Το λέω διότι πρέπει να κα-
ταλάβουµε όλοι και εντός και εκτός του Κοινοβουλίου ότι µ’ αυτή
τη συνθήκη η χώρα δεν περιορίζεται σε κάτι, δεν υποχρεούται
να εκχωρήσει κάτι. Δεν αλλάζει κάτι στη χώρα, στην Ελλάδα. Δεν
αλλάζει απολύτως τίποτα. Εκείνοι οι οποίοι άλλαξαν και το σύν-
ταγµά τους και το όνοµά τους είναι η γειτονική δηµοκρατία.

Εποµένως εκχώρηση, κατά την έννοια του άρθρου 28, αρµο-
διοτήτων ή εξουσίας δεν γίνεται εκ µέρους της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας. Για αυτό και η κύρωση του συγκεκριµένου νόµου γίνεται
µε απλή πλειοψηφία.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ. Πα-
φίλης έχει τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έχουµε πει επανειληµµένα και για το
Σύνταγµα και για το πώς χρησιµοποιείται σαν λάστιχο.

Πήρα τον λόγο για να θέσω το εξής θέµα: Όταν δίνετε στις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής η Κυβέρνηση και ο κ. Καµµέ-
νος νέα βάση drones στη Λάρισα, πήρε απόφαση η Βουλή; Είναι
εκχώρηση ή όχι; Όταν δίνετε βάση ελικοπτέρων στην Αλεξαν-
δρούπολη, όταν έχετε κάνει την Ελλάδα απέραντη αµερικανική
βάση, πήρατε καµµιά απόφαση από τη Βουλή; Το θέσατε το
θέµα; Είναι εκχώρηση κυριαρχίας ή όχι; Όµως, κανένας δεν µι-
λάει για όλα αυτά. Για να µη συνεχίσω για το ΝΑΤΟ, για Ευρω-
παϊκή Ένωση, κ.λπ..

Εποµένως είναι υποκρισίες γενικά αυτά τα θέµατα της αντι-
συνταγµατικότητας. Και τώρα που έχουµε και την Αναθεώρηση
του Συντάγµατος, θα δούµε τι θα πει ο καθένας σε τέτοια θέ-
µατα, πώς πρέπει να λύνονται και πώς λύνονται, όταν όλοι τα
έχετε εκχωρήσει κοινή συναινέσει εδώ και πολλά χρόνια και δεν
µιλάει κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μάλι-
στα.

Ο κ. Λοβέρδος έχει τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, γνωρίζω πολύ καλά

ότι η πρακτική της Βουλής –οµοιόµορφη και µακρά- επί κυρώ-
σεων είναι η Διεύθυνση Επιστηµονικών Μελετών να µη γνωµοδο-
τεί. Εντάξει. Όµως, είµαι βέβαιος ότι η κρισιµότητα αυτής της
στιγµής και αυτής της κυρωτικής διαδικασίας θα επέβαλε στον
Πρόεδρο της Βουλής να ζητήσει κατ’ εξαίρεση από τη Διεύθυνση
Επιστηµονικών Μελετών την επιστηµονική της γνώµη, όχι για κεί-
µενα της συµβάσεως –δεν µιλώ περί αυτού-, αλλά για τη διαδι-
κασία και την καταγραφή ως βάση της συζητήσεως του άρθρου
28 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, µε το οποίο και συµφω-
νούµε. Έτσι είναι.

Ωστόσο, υπάρχει µία παράλειψη την οποία υπογραµµίζουµε,
µιας καλής πρακτικής, που θα ήταν αυτή. Υπάρχει το πολύ σο-
βαρό θέµα που θέσαµε και προηγουµένως, κύρωσης µίας τόσο
σηµαντικής συµφωνίας, χωρίς την απαραίτητη τεκµηρίωση που
οφείλει να έχει η Βουλή. Είναι εδώ ο κ. Κοτζιάς απ’ ό,τι είδα προ-
ηγουµένως. Θα έχει πολύ ενδιαφέρον η οµιλία του στη συνέχεια
να µας πει αυτός για το τελευταίο εδάφιο του άρθρου 2 παρά-
γραφος 4 της Συνθήκης των Πρεσπών, που αλλάζει τη σειρά.

Κύριε Υπουργέ, µου είπατε ότι επ’ αυτού έχετε απαντήσει.
Έχετε απαντήσει, όµως, αποδεχόµενος την αλλαγή της σειράς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Όχι, όχι.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτό είναι µια συµπεριφορά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Λοβέρδο, σας έδωσα τον λόγο για την ένσταση αντισυνταγµατι-
κότητας και ανοίγετε νέα θέµατα. Ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα ολοκληρώσω, κυρία Πρόεδρε, µε
αυτό.

Όµως, κυρία Πρόεδρε, εγώ δεν µπορώ να ξεχάσω ότι καθ’ όλη
τη διάρκεια του τελευταίου έτους όλη η προσπάθεια αυτή µε την
υπογραφή και στη συνέχεια την κύρωση της Συµφωνίας των
Πρεσπών έχει εσωτερικούς µικροκοµµατικούς λόγους.

Ωστόσο, καταλήγω, κυρία Πρόεδρε, µε το εξής: Δεν δεχόµα-
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στε τη συγκεκριµένη ένσταση και δεν ψηφίζουµε υπέρ της, διότι
το άρθρο 28 παράγραφος 1 είναι η βάση για να προχωρήσει η
διαδικασία και, µάλιστα, όχι µε τις πλειοψηφίες που λέει ο κ. Κον-
τονής. Μάλιστα, εκφράστηκε και λάθος. Είναι, κατά το άρθρο,
παράγραφος 1, η απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων. Πολιτική
προϋπόθεση είναι το «εκατόν πενήντα ένας», την οποία και θα
εξετάσουµε. Να ξέρουµε και τι λέµε εδώ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Αυτό είπα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν είπατε αυτό. Κοιτάξτε στα Πρα-

κτικά τι είπατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει.

Ολοκληρώστε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Λέω, λοιπόν, ότι πρέπει να συνεχί-

σουµε, γιατί σηµασία έχει, αφού έγινε πια σε όλους τους Έλλη-
νες πολίτες δεδοµένο ότι προχωράτε µε αδιαφανείς διαδικασίες,
να ακουστούν και τα επιχειρήµατά µας, που οδηγούν στην απόρ-
ριψη αυτής της συµφωνίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντά-

ξει.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ. Δεν έχετε τον λόγο εσείς.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ζητώ τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, οφείλω

να πω το εξής: Συνήθως εξετάζουµε όλες αυτές τις ενστάσεις
ως προς τη νοµική τους σοβαρότητα. Εδώ, όµως, υφίσταται θέµα
γενικό. Και εξηγούµαι. Εάν ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων, ως µετέχων στην Κυβέρνηση και γνωρίζων τις διαπραγµα-
τεύσεις και γνωρίζων ότι η Κυβέρνηση δεν έχει πλειοψηφία
εκατόν ογδόντα, συνέχιζε αυτές τις διαπραγµατεύσεις και µάλι-
στα δηµοσίως επαινούσε τον Υπουργό κ. Κοτζιά ως άνθρωπο
στον οποίο έχει απόλυτη εµπιστοσύνη, είναι φανερό ότι τότε δεν
θα είχε την ανάλυση των εκατόν ογδόντα, διότι, αν την είχε, θα
ζητούσε από την Κυβέρνηση να αναµείξει κι άλλο κόµµα, για να
υπάρχει εδώ η πλειοψηφία.

Υπό αυτή την έννοια, λοιπόν, η ένσταση αυτή είναι προδήλως
και εκ της προηγούµενης συµπεριφοράς του προφανώς προσχη-
µατική. Επειδή, µάλιστα, η Νέα Δηµοκρατία είναι πολύ µεγάλο
κόµµα για να τοποθετείται επί προσχηµατικών ενστάσεων, δεν
θα τοποθετηθούµε και δεν θα ψηφίσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κατά

συνέπεια, αφού…
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Θέλω τον λόγο για ένα λεπτό επί της εν-

στάσεως της αντισυνταγµατικότητας.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-

νων): Κι εγώ θα ήθελα τον λόγο, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,

κύριε Καµµένο. Τι άλλο να πείτε; Να απαντήσετε στον κ. Δένδια;
Ολοκληρώσατε την ανάπτυξη και πάµε στην ψηφοφορία. Δεν
έχει νόηµα.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Θέλω τον λόγο, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ, βοηθήστε λίγο να εξελιχθεί η διαδικασία.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Θέλω τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος. Ως Κοινοβουλευτική Οµάδα δεν έχουµε σχολιάσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ωραία.

Πείτε, κύριε, για δύο λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Για ένα λεπτό. Δεν θέλω περισσότερο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ωραία.

Ό,τι θέλετε.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Εις ό,τι αφορά την παραβίαση του άρ-

θρου 28 παράγραφος 2 του Συντάγµατος, που ορθώς τίθεται στη
συγκεκριµένη ένσταση –και ανέλυσα προηγουµένως γιατί τίθεται
ορθώς-, ασφαλώς και συντασσόµαστε και θα υπερψηφίσουµε τη

συγκεκριµένη ένσταση αντισυνταγµατικότητας, η οποία είναι
µόνο ένα µικρό µέρος των ενστάσεων που έθεσε ο Λαϊκός Σύν-
δεσµος - Χρυσή Αυγή.

Εις ό,τι αφορά τις ύβρεις που ακούστηκαν από τον ΣΥΡΙΖΑ,
δεν προτίθεµαι να απαντήσω. Σας έχει απαξιώσει πλήρως ο ελ-
ληνικός λαός. Σας έχει κατατάξει στις πιο µαύρες σελίδες της
ιστορίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εσείς
εκπροσωπείτε τον λαό;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Και φάνηκε ξεκάθαρα ότι η Νέα Δηµο-
κρατία στο ζήτηµα της εκχώρησης του ονόµατος «Μακεδονία»
και όχι στα υπόλοιπα ασήµαντα συντάσσεται µε τον ΣΥΡΙΖΑ.
Έπεσαν οι µάσκες. Αποκαλύφθηκε ποιοι είναι οι πατριώτες σ’
αυτή την Αίθουσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ…

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Κυρία Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Καµµένο, παρακαλώ, διευκολύνετέ µε. Δεν έχει νόηµα.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Θέλω να πάρω τον λόγο, γιατί αναφέρθηκε σε µένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εσείς
βάλατε µία ένσταση. Ο καθένας λέει ότι δεν θα την ψηφίσει ή θα
την ψηφίσει. Γιατί πρέπει να σας δώσω ξανά τον λόγο;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Κυρία Πρόεδρε, αναφέρθηκε σε µένα ο κ. Δένδιας. Θέλω
τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Α, επί
προσωπικού θέλετε! Έχετε, λοιπόν, τον λόγο για δύο λεπτά.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Θα είµαι πολύ σύντοµος, κυρία Πρόεδρε.

Ο κ. Δένδιας λέει ότι δεν ψηφίζει την πρόταση αντισυνταγµα-
τικότητας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, διότι συµµετείχα στην Κυ-
βέρνηση και µάλιστα εµπιστευόµουν τον Υπουργό των
Εξωτερικών.

Συµµετείχα στην Κυβέρνηση. Είπα ότι εµπιστεύοµαι να δια-
πραγµατευτεί ο Υπουργός Εξωτερικών, αλλά τη Συµφωνία των
Πρεσπών από την πρώτη στιγµή την αρνήθηκα.

Όµως, αρνήθηκα και κάτι άλλο, κυρία Πρόεδρε, και εδώ πρέ-
πει να καταλάβει ο ελληνικός λαός τη διαφορά µας. Αρνήθηκα
την παραχώρηση του όρου «Μακεδονία» µε γεωγραφικό προσ-
διορισµό erga omnes, που είχε παραδώσει η Νέα Δηµοκρατία
και ο κ. Δένδιας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)
(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Αυτή είναι η µεγάλη µας διαφορά. Και δεν θέλουν να ψηφίσουν
την ένσταση αντισυνταγµατικότητας, γιατί ο σκοπός της Νέας
Δηµοκρατίας είναι, εάν πέσει αυτή η Κυβέρνηση και έρθουν στην
εξουσία, να ξαναδιαπραγµατευτούν τη Συνθήκη των Πρεσπών
και να παραδώσουν οι ίδιοι τη «Βόρεια Μακεδονία», το όνοµα της
Μακεδονίας. 

Εάν οι Μακεδόνες Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας πι-
στεύουν στη µη παράδοση του ονόµατος, θα πρέπει να ψηφί-
σουν την αντισυνταγµατικότητα. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Εάν οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας στηρίζουν την άποψη
της κ. Μπακογιάννη για γεωγραφικό προσδιορισµό erga omnes,
δηλαδή παράδοση του όρου «Μακεδονία», τότε µπορούν να µη
σηκωθούν.

Αυτή είναι η διαφορά µας και αυτή θα φανεί σήµερα ενώπιον
του ελληνικού λαού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Οι δε-
χόµενοι, λοιπόν, την ένσταση αντισυνταγµατικότητας του κ. Καµ-
µένου, των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, να εγερθούν.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την ένσταση αντισυνταγµατικό-
τητας)

Προφανώς, ηγέρθησαν οι λιγότεροι.
Συνεπώς η ένσταση αντισυνταγµατικότητας δεν συγκέντρωσε

τον απαιτούµενο αριθµό Βουλευτών και απορρίπτεται.
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Κατόπιν τούτου, θα δώσω τον λόγο στην ειδική εισηγήτρια του
ΣΥΡΙΖΑ κ. Σία Αναγνωστοπούλου για δεκαπέντε λεπτά.

Όλοι οι εισηγητές έχουν αυτόν τον χρόνο. 
Πριν ξεκινήσει η κ. Αναγνωστοπούλου, θα ήθελα να κάνω µία

ανακοίνωση προς το Σώµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Μεγα-
λόπολης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε σήµερα την ευκαιρία στην
Ολοµέλεια να συζητήσουµε το περιεχόµενο και την ουσία µιας
ιστορικής συµφωνίας που επιλύει….

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ, λίγο να ησυχάσουν οι συνάδελφοι,

γιατί δεν γίνεται έτσι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ, κάντε ησυχία και φροντίστε να βάλετε την ηλεκτρονική
σας ταυτότητα µέχρι και το τέλος της οµιλίας του δεύτερου ει-
σηγητή. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ήρθαµε, λοιπόν, να
συζητήσουµε επί της ουσίας µια ιστορική συµφωνία, που επιλύει
ένα εθνικό ζήτηµα που διήρκησε τριάντα ολόκληρα χρόνια. Σε
µία τέτοια συµφωνία …

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεν γίνεται, κυρία Πρόεδρε. Δεν µπορώ να µιλήσω έτσι. Ας

σταµατήσουν λίγο. Είναι θέµα σεβασµού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-

καλώ, κάντε ησυχία!
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Αφήνοντας, λοιπόν,

πίσω όλα τα διαδικαστικά, ας περάσουµε στην ουσία και ας
δούµε τι συζητάµε.

Όταν συζητάµε µία τέτοια συµφωνία, τρία πράγµατα πρέπει
να αποσαφηνίσουµε µε κάθε λεπτοµέρεια στον ελληνικό λαό:
Πρώτον, το οδοιπορικό, χρονικό και ουσιαστικό, της συµφωνίας,
πώς έγινε, πώς φθάσαµε µέχρι εδώ. Δεύτερον, τα δίκαια και τα
συµφέροντα αυτής της χώρας. Τρίτον, ο χρόνος µέσα στον
οποίο φτιάχτηκε, το παρόν, δηλαδή, και οι προοπτικές που δίνει
η συµφωνία, το µέλλον.

Πώς ξεκίνησε όλη αυτή η ιστορία είναι πάρα πολύ γνωστό. Το
µακεδονικό στη σύγχρονή του φάση. Γνωρίζουµε πάρα πολύ
καλά. Το πρώτο βήµα για την επίλυσή του το γνωρίζουµε πάρα
πολύ καλά και έχει και ονοµατεπώνυµο. Ονοµάζεται Αντώνης Σα-
µαράς. Πώς περιεπλάκη η κατάσταση και πώς η χώρα µπήκε σε
µία…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεν γίνεται έτσι να µιλήσει κανείς!
Κυρία Πρόεδρε, να µιλήσω, επιτέλους, γιατί δεν µπορεί να

συγκεντρωθεί ο οµιλητής. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

µπορώ να σας προστατεύσω, αλλά προσπαθήστε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θα προστατεύσω

εγώ τον εαυτό µου, όσο µπορώ.
Ας δούµε, λοιπόν, το χρονικό, το οδοιπορικό αυτής της συµ-

φωνίας. Η κατάσταση είχε περιπλακεί και η χώρα οδηγείτο σε
αδιέξοδο από το 1991 έως το 1995. Και το αδιέξοδο σήµαινε ένα
πράγµα, ότι η χώρα, την ώρα που κατέρρεε η πρώην Γιουγκοσ-
λαβία, γινόταν µέρος του βαλκανικού προβλήµατος. Μία χώρα
ευρωπαϊκή, η οποία είχε κατοχυρωµένα τα εθνικά της σύνορα,
την εθνική της κυριαρχία, έµπαινε κατευθείαν στο µάτι του κυ-
κλώνα. Ένα εθνικιστικό µέτωπο άρχισε να δηµιουργείται, το
οποίο έµπαινε µέσα σε όλη αυτή την καταιγίδα και µάλιστα µε
ένα προκλητικό πράγµα: αναθεώρηση της ίδιας της Συµφωνίας
του Βουκουρεστίου, δηλαδή «η Μακεδονία είναι µία και είναι ελ-

ληνική». Αντώνης Σαµαράς. 
Πάρα πολύ σοφά η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ το 1995 κάνει µία

εθνικά συµφέρουσα στροφή και ήταν η Ενδιάµεση Συµφωνία, µε
την οποία αρχίζει η χώρα να τραβιέται έξω από αυτό το βαλκα-
νικό πρόβληµα. Τι κάνει αυτός ο πρώτος σηµαντικός σταθµός,
µε τον οποίο η χώρα ξαναβρίσκει τους πυλώνες τους βασικούς
της εθνικής της πολιτικής; Πρώτον, αποδέχεται ανεξαρτησία και
κυριαρχία αυτού του κράτους. Πάγια εθνική πολιτική -την είχε
πει και ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης από αυτό το Βήµα το 1993-
ότι αυτό το κράτος για εθνικούς λόγους πρέπει να υπάρχει. 

Δεν θα πάω στον Ελευθέριο Βενιζέλο, ο οποίος το προχω-
ρούσε ακόµα πιο πολύ πριν από τους Βαλκανικούς Πολέµους,
λέγοντας ότι εδώ κάτι πρέπει να φτιαχτεί και πρέπει εµείς να συµ-
φωνήσουµε και να βοηθήσουµε σε αυτό.

Πρώτον, λοιπόν, ανεξαρτησία και κυριαρχία, γιατί έτσι τα δικά
µας εθνικά σύνορα δεν έπεφταν σε αυτή την καταιγίδα που ξεκί-
νησε µε την κατάρρευση της Γιουγκοσλαβίας και τον κατακερ-
µατισµό.

Δεύτερον που αποδέχεται η Ενδιάµεση Συµφωνία, εθνικός πυ-
λώνας και αυτός της στρατηγικής της χώρας, της προστασίας
των εθνικών της συµφερόντων, είναι ότι θα βρεθεί ονοµασία
κοινά αποδεκτή. Κατ’ αρχάς, αποδέχεται την προσωρινή ονοµα-
σία «Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας» και
αποδέχεται ότι στο πλαίσιο του ΟΗΕ –γιατί η χώρα πάντα εκεί
έχει προσφύγει, ό,τι ενστάσεις και αν έχει κανείς για τον ΟΗΕ,
αυτός είναι ο εγγυητής του Διεθνούς Δικαίου και εκεί θα προ-
σφύγει- θα βρει ονοµασία, αποδεκτά κοινή ονοµασία. Άρθρο 6
της Ενδιάµεσης Συµφωνίας.

Σε αυτή την Ενδιάµεση Συµφωνία, επίσης, τίθενται τα minima
desiderata της χώρας. Δεν επιλύει προβλήµατα -δεν θα κρίνω
τώρα γιατί και πώς-, αλλά απλώς τα θέτει και τα κατονοµάζει: να
µην υπάρχουν αλυτρωτισµοί, να µην απειλήσει κανείς τα σύνορα
ο ένας του άλλου. 

Ήταν, λοιπόν, µία σηµαντική συµφωνία, που στο άρθρο 11 η Ελ-
λάδα αποδέχεται ότι δεν πρόκειται να εµποδίσει τη γείτονα χώρα,
τη FYROM, να ενταχθεί σε οποιονδήποτε διεθνή οργανισµό -και
αυτό έχει σηµασία για παρακάτω-, ενώ στο άρθρο 12 αποδέχεται
τη FYROM ως διάδοχο κράτος της πρώην Σοσιαλιστικής Δηµο-
κρατίας της Μακεδονίας. Είναι πάρα πολύ σηµαντικά βήµατα αυτά
και δικαίως αποδέχτηκε το διάδοχο κράτος, µε ό,τι σηµαίνει «απο-
δέχοµαι το διάδοχο κράτος», γιατί, αν δεν το αποδεχόταν, τα
εθνικά σύνορα µε τη βόρεια πλευρά θα είχαν πρόβληµα. Κατέρρεε
η Γιουγκοσλαβία εκείνη την εποχή, µην το ξεχνάτε και το τι έγινε
στο έδαφος της καταρρέουσας Γιουγκοσλαβίας.

Αυτή η µεταβατική συµφωνία έφτιαξε µία σηµαντική γέφυρα:
Έδειξε στους γείτονες ότι εµείς θέλουµε να συνεργαστούµε. Δεν
έλυσε προβλήµατα, τα έθεσε στο τραπέζι. Αυτό, όµως, σήµαινε
ότι η χώρα έβγαινε έξω από το βαλκανικό πρόβληµα και ήταν ση-
µαντικό. Δεν έλυσε προβλήµατα, γι’ αυτό -και επειδή ήταν προ-
σωρινή συµφωνία και επειδή δεν προχώρησε στο επόµενο βήµα-
τώρα προχωράει στο επόµενο βήµα, η Συµφωνία των Πρεσπών
πατάει σε αυτή την ενδιάµεση και την καταργεί, βέβαια, αφού
έχουµε µία καινούργια.

Ήταν σηµαντική, δεν έλυσε όµως σηµαντικά θέµατα. Σε όλη
αυτή τη διάρκεια µέχρι σήµερα εκατόν σαράντα χώρες αναγνώ-
ρισαν αυτό το κράτος µε τη συνταγµατική ονοµασία του «Δηµο-
κρατία της Μακεδονίας». Από την άλλη µεριά δηµιούργησε όχι
ενδιάµεση συµφωνία, αλλά δηµιουργήθηκε µε αυτή την προσω-
ρινότητα µία άλλη πραγµατικότητα στο εσωτερικό της χώρας και
όχι µόνο στο εσωτερικό της χώρας αλλά και της γειτονικής
χώρας: Άρχισε να ανασυγκροτείται ο εθνικισµός, ο πιο ακραίος
εθνικισµός, που έµπαινε ακριβώς σε αυτή τη λογική του προ των
Βαλκανικών Πολέµων προβλήµατος. 

Πολύ σοφά, πάρα πολύ σοφά, η Νέα Δηµοκρατία µε τον
Κώστα Καραµανλή και τη Ντόρα Μπακογιάννη προχώρησαν ένα
βήµα παραπέρα το 2007 και είπαν για σύνθετη ονοµασία µε γε-
ωγραφικό προσδιορισµό στον όρο «Μακεδονία» -λυνόταν έτσι το
πρόβληµα- erga omnes, έναντι όλων. Ποτέ δεν είχε τεθεί στην
εθνική γραµµή ούτε το θέµα των συνταγµατικών τροποποιήσεων
ούτε τίποτα άλλο. Τέθηκε το erga omnes και η σύνθετη γεωγρα-
φική ονοµασία.
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Αυτή είναι, κυρίες και κύριοι, γενικώς η εθνική γραµµή που χα-
ράχτηκε από το 1995 και η οποία συµπύκνωνε τους θεµελιώδεις
άξονες της εθνικής πολιτικής αυτής της χώρας ιστορικά, από
τους Βαλκανικούς Πολέµους µέχρι και σήµερα. Δεν είναι τυχαίο
ότι η Ντόρα Μπακογιάννη, ο Αβραµόπουλος, ο Ευάγγελος Βενι-
ζέλος, ακόµα και ο Αντώνης Σαµαράς το 2013 αποδέχονταν ότι
εάν αποδεχτεί η γείτονα χώρα το erga omnes για τη σύνθετη
ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό, τότε ακόµα και ο Αντώ-
νης Σαµαράς είπε «Βεβαίως, θα είµαι υπέρ τέτοιας συµφωνίας,
αλλά δεν θα τη δεχτούν ποτέ οι γείτονες». Τη δέχονται οι γείτο-
νες σήµερα.

Άρα αυτή ήταν η εθνική γραµµή. Αυτό είναι το χρονικό αυτής
της συµφωνίας, ουσιαστικό επί του περιεχοµένου και εκεί συµ-
πυκνώνεται η εθνική γραµµή. Άρα δεν ήρθε από το πουθενά η
συµφωνία.

Δεύτερο σηµείο, τα δίκαια και τα συµφέροντα της χώρας. Ο
κ. Κουµουτσάκος στην επιτροπή συµπύκνωσε τα minima desider-
ata της χώρας, αυτό που αποτελεί το εθνικό της δίκαιο, το εθνικό
συµφέρον, αυτό που συµπυκνώνει συναισθήµατα και πραγµατι-
κότητες. Είπε, λοιπόν: «Πρώτον, να µην µονοπωλήσει κανείς την
ταυτότητα και το σύνολο της γεωγραφικής περιοχής της Μακε-
δονίας. Δεύτερον, να µην µπορέσει ποτέ κανείς να εµφανιστεί
ως νόµιµος, νοµιµοφανής ή νοµιµοποιηµένος διεκδικητής της πο-
λιτιστικής και εδαφικής υπόστασης της Μακεδονίας που ανήκει
στην ελληνική επικράτεια. Και, τρίτον, να µη διαµορφωθούν προ-
ϋποθέσεις έγερσης ζητήµατος ή δηµιουργίας µακεδονικής µει-
ονότητας στην Ελλάδα». Έτσι τα συµπύκνωσε στην επιτροπή.
Υπάρχουν στα πρακτικά.

Έρχοµαι τώρα, στη Συµφωνία των Πρεσπών:
Άρθρο 1, παράγραφος 3, «Δηµοκρατία της Μακεδονίας»,

έναντι της «Βόρειας Μακεδονίας», έναντι όλων. Εθνική θέση,
τέλος της µεταβατικότητας της προσωρινής συµφωνίας, ανα-
τροπή όλων των παράπλευρων πραγµατικοτήτων, αποδοµιµοποί-
ηση πλήρης που έχουν δηµιουργηθεί. Κανένα κράτος, κανένας
διεθνής οργανισµός, απολύτως κανένας δεν µπορεί να αποδέχε-
ται να χρησιµοποιεί άλλη ονοµασία από αυτή που συµφωνείται
στη Συµφωνία των Πρεσπών. Συµφωνούµε όλοι σε αυτό, νοµίζω.

Δεύτερον, αποφασίζονται συνταγµατικές τροποποιήσεις, που
ποτέ δεν είχαν προβλεφθεί στην εθνική µας θέση. Έχει γίνει ανα-
φορά.

Τρίτον, οριστικό τέλος στον αλυτρωτισµό και στην ύπαρξη µει-
ονότητας, ακόµα και αν αυτό εγερθεί από ιδιωτικό φορέα (άρθρα
4 και 6). Θα εξηγήσω παρακάτω τη σηµασία αυτών των άρθρων.

Τέταρτον και πιο σηµαντικό από όλα, το άρθρο 7, µε το οποίο
διασφαλίζονται διαχρονικά για το παρελθόν, παρόν και µέλλον
τα minima desiderata αυτής της χώρας, αυτό που εµείς ως ταυ-
τότητα, ως συναίσθηµα, ως εθνικά δίκαια και εθνικό συµφέρον
έχουµε συµπυκνώσει, δηλαδή ότι η ελληνική Μακεδονία είναι ελ-
ληνική. Αυτό αποφασίζει το άρθρο 7 ό,τι και να λέει οποιοσδή-
ποτε. 

Ξεχωρίζει ένα πράγµα, αυτό που οδηγεί στη βαλκανοποίηση
των Βαλκανίων πάντα. Ξεχωρίζει τις διαφορετικές ιστορικότητες,
τη διαφορετική κληρονοµιά. Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
στα Βαλκάνια, όπως και σε όλες τις περιοχές του κόσµου -µη γε-
λιόµαστε- τα έθνη φτιάχτηκαν µε µεσοτοιχίες. Το κρίσιµο, λοιπόν,
σε αυτές τις µεσοτοιχίες είναι όταν έρχεται µια τέτοια συµφωνία
και ξεχωρίζει, δεν κάνει τη µεσοτοιχία φρούριο, δεν την κάνει
φρούριο για να πολεµήσει ο ένας τον άλλον, αλλά κάνει τη µε-
σοτοιχία διάβηµα έχοντας ξεχωρίσει πεντακάθαρα τι συµβαίνει,
τι είναι του ενός και τι είναι του άλλου, τι είναι αυτό που απασχο-
λεί την ταυτότητά του, το συναίσθηµά του. Και το δικό µας συ-
ναίσθηµα είναι ότι η ελληνική Μακεδονία είναι ελληνική.

Και ξέρετε τι άλλο προβλέπει η συµφωνία που δεν έχουµε πει;
Ότι µόνο εµείς µπορούµε να χρησιµοποιούµε τον όρο «Μακεδο-
νία», νέτα-σκέτα, για το αεροδρόµιο της Μακεδονίας, για το πα-
νεπιστήµιο της Μακεδονίας. Δεν µπορεί να το χρησιµοποιήσει η
γειτονική χώρα. Δεν µπορεί να το χρησιµοποιήσει, για έναν απλό
λόγο: Γιατί θα πρέπει να βάλει «Βόρεια Μακεδονία». Αυτό, λοι-
πόν, το «Μακεδονία», «µακεδονικός» και λοιπά, παραπέµπει σε
άλλες ιστορίες minima desiderata της χώρας.

Τώρα, µε αυτή τη συµφωνία σπάει ένας επικίνδυνος αναθεω-

ρητισµός που ξεκίνησε µε τους εθνικιστές, µε το εθνικιστικό µέ-
τωπο, το οποίο θέτει σε κίνδυνο άµεσο το εθνικό συµφέρον της
χώρας, τα σύνορά της, το εθνικό δίκαιο, την ίδια της την ιστορία. 

Και ξέρετε γιατί; Οι µακεδονοµάχοι, κυρίες και κύριοι -γιατί δεν
θα κάνουµε ιστορία εδώ, αλλά δεν µπορώ να µην αναφερθώ- πο-
λέµησαν για να µπορέσουν να κατοχυρώσουν όσο το δυνατόν
µεγαλύτερο µέρος της γεωγραφικής αυτής επικράτειας στον ελ-
ληνικό εθνικό κορµό, για να µπορεί αυτό το τµήµα να είναι στον
ελληνικό εθνικό κορµό, για να λέγεται ελληνικό αυτό το τµήµα.
Το έχουµε καταλάβει; Γι’ αυτό αγωνίστηκαν. Αγωνίστηκαν η ιστο-
ρία του Μεγάλου Αλεξάνδρου να κατοχυρωθεί ως µέρος της ελ-
ληνικής εθνικής ιστορίας, ως µέρος της ελληνικής εθνικής
ταυτότητας και όχι ως µέρος της ιστορίας κάποιων άλλων. Αυτός
ήταν ο σκοτωµός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου δώσετε ελάχιστα λεπτά ακόµη, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μπο-

ρείτε να πάρετε τη δευτερολογία σας, αν θέλετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Λίγο θα πάρω από

τη δευτερολογία µου.
Οι Βαλκανικοί Πόλεµοι ξέρετε τι έκαναν; Είπαν: «Αρκετά σκο-

τωθήκαµε µεταξύ µας. Εµείς θέλουµε να µοιράσουµε αυτή τη
Μακεδονία µεταξύ µας, εναντίον του κοινού εχθρού, της Οθω-
µανικής Αυτοκρατορίας». Μέσα στα ιµπεριαλιστικά σχέδια ήταν
οι Βαλκανικοί Πόλεµοι, δηλαδή την κατάρρευση της Οθωµανικής
Αυτοκρατορίας ήθελαν. Με τους Βαλκανικούς Πολέµους οι ιµ-
περιαλιστές της εποχής ήθελαν την κατάρρευση της Οθωµανι-
κής Αυτοκρατορίας. Δεν τους χάλαγαν τα σχέδια.

Ένα πράγµα τους χάλαγε τα σχέδια: Ότι αποβαλκανοποιήθη-
καν οι Βαλκάνιοι. Γιατί για τους ιµπεριαλιστές -και τότε και σή-
µερα- οι Βαλκάνιοι είναι κάτι άξεστοι, σκληροί, απαίδευτοι, οι
οποίοι σκοτώνονται µεταξύ τους µε σκληρούς εθνικισµούς. Και
µε τη Βαλκανική Λίγκα οι Βαλκάνιοι είπαν: «Εµείς παίρνουµε τη
µοίρα στα χέρια µας. Εµείς αποφασίζουµε για το µέλλον µας.
Κάνουµε µια ρωγµή µέσα στο δικό σας σχέδιο, αλλά κάνουµε τη
δική µας ρωγµή», κάτι σαν µία σηµαντική παρακαταθήκη. Και χώ-
ρισαν τη Μακεδονία σε τρεις «Μακεδονίες». Και ο καθένας ανέ-
λαβε να πάρει και να εντάξει στο δικό του εθνικό κορµό, δηλαδή
την ελληνική Μακεδονία να την κατοχυρώσουµε ως ελληνική.

Μη λέµε πράγµατα, λοιπόν. Ακούω το εθνικιστικό µπλοκ και
κάποιους άλλους στην επιτροπή. Δείτε τα πρακτικά. Άλλα είπε ο
κ. Κουµουτσάκος άλλα είπε ο κ. Γεωργιάδης. Πέρασε την εθνική
γραµµή και πάει στον αναθεωρητισµό της Συνθήκης του Βουκου-
ρεστίου. Και πρέπει εδώ η Νέα Δηµοκρατία να πάρει πεντακά-
θαρα θέση και µετά ας κατηγορήσει όσο θέλει τη συµφωνία.
Αλλά αυτό είναι κρίσιµο ζήτηµα εθνικής σηµασίας και πρέπει να
το ξέρουµε.

Εµείς, κυρίες και κύριοι, µε αυτή τη συµφωνία κάνουµε και κάτι
άλλο παρά πολύ σηµαντικό. Δεν έχει αποδοθεί τόση σηµασία στα
άρθρα από το 13 έως το 17, γιατί η Βαλκανική Συµµαχία, η Βαλ-
κανική Λίγκα του 1912 - 1913, των Βαλκανικών Πολέµων αυτής
της περιόδου, έφερνε ξανά στην επιφάνεια µια βαθιά παράδοση
των Βαλκανίων, όταν µπόρεσαν να σταθούν στα πόδια τους και
να φτιάξουν τα έθνη-κράτη, τις µεγάλες πατηµασιές που έφτια-
ξαν οι Βαλκάνιοι έµποροι, οι Βαλκάνιοι διανοούµενοι σε όλον τον
χώρο των Βαλκανίων, µέχρι την Κεντρική Ευρώπη. Αυτές τις πα-
τηµασιές τις επαναφέρει και λέει: «Μαζί µπορούµε να αναπτυχ-
θούµε. Μαζί µπορούµε να προχωρήσουµε και να διασφαλίσουµε
και την ιστορία µας και την οικονοµική µας ανάπτυξη, αν θέλουµε
να επιβιώσουµε σε έναν κόσµο που πνίγει τους λαούς, τον κα-
θένα ξεχωριστά, από µόνο του». 

Δεν δίνουµε γλώσσα -έχουν απαντηθεί αυτά. Εγέρθηκε από την
Αντιπολίτευση συνέχεια: «Δίνετε γλώσσα». Ξεπεράστηκε αυτό
στην επιτροπή. Πάει στην άκρη. Γιατί η γλώσσα δεν είναι ένα
πράγµα που δίνουµε εµείς ή οι άλλοι. Ο Παύλος Μελάς δεν είχε
κανένα πρόβληµα να αναγνωρίσει ότι ο Κώττας µίλαγε µακεδο-
νικά. Γιατί ο Παύλος Μελάς πολέµαγε όχι για το εάν ο Κώττας µί-
λαγε µακεδονικά, πολέµαγε γιατί τον ήθελε συναγωνιστή για να
είναι η ελληνική Μακεδονία, ελληνική. Γι’ αυτό δεν είχε πρόβληµα
η Πηνελόπη Δέλτα. Γι’ αυτό δεν είχε πρόβληµα κανένας.
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Εκ των υστέρων δηµιουργήθηκε αυτό το πρόβληµα. Όπως δεν
είχε κανένας αγωνιστής του ’21 αν µίλαγε αρβανίτικα αυτός που
πολέµαγε µαζί του. Τον ενδιέφερε γιατί πολεµάει, για ποιο
πράγµα πολεµάει.

Εθνότητα. Αφού ακούσαµε τα µύρια όσα για την εθνότητα, έκ-
πληκτοι εχθές, αφού ακούσαµε γιατί δεν βάλατε «citizen …»
κ.λπ., βλέπω τη συµφωνία πιο καθαρά και λέω «ρε, παιδιά, στο
ελληνικό κείµενο λέει «πολίτης της Βόρειας Μακεδονίας»». Ναι,
µου λέει κάποιος, αλλά στο αγγλικό δεν το έχει. Κοιτάω το αγ-
γλικό κείµενο: «citizen of Republic of Northern Macedonia». Θα
τρελαθούµε!

Ένα τελευταίο σηµείο, κυρία Πρόεδρε, και κλείνω. 
Παρόν και µέλλον. Τι γίνεται αυτή τη στιγµή στη γειτονιά µας;

Αν πάρουµε τον φακό λίγο πιο πέρα, έχουµε καταλάβει τι απο-
σταθεροποιητικές κινήσεις γίνονται; Τι αναθεωρητισµοί υπάρ-
χουν; Βολεύουν τον ιµπεριαλισµό και αυτά. Όλα µπορούν να τον
βολέψουµε, γιατί µία µεγάλη δύναµη έχει και τους τέσσερις
άσους στα χέρια της. Αυτό που ενδιαφέρει εµάς είναι µήπως
εµείς µπορέσουµε να κάνουµε µία ρωγµή σε αυτούς τους τέσ-
σερις άσους που έχει ο άλλος. Ξέρουµε τι γίνεται στα Βαλκάνια,
στα Δυτικά Βαλκάνια, ξέρουµε τι γίνεται στην ανατολική µας
πλευρά.

Είχα πολλά πράγµατα να πω, δεν µπορώ να τα πω, θα µείνω,
όµως, σ’ ένα. Η Συµφωνία των Πρεσπών είναι η πρώτη προληπτική
σταθεροποιητική ειρηνική κίνηση που γίνεται σε αυτή την περιοχή.
Αν το αποδέχτηκε η Μέρκελ, είναι γιατί πολλές φορές σε τέτοιου
τύπου δυνάµεις, όπως έγινε και µε την οικονοµική πολιτική, βλέ-
πουν τις αντιφάσεις και τα αδιέξοδα που η ίδια τους η πολιτική δη-
µιουργεί. Γιατί κανένας δεν περίµενε ότι η ακροδεξιά θα εκτιναχτεί
εκεί και µέσα στην ίδια τη Γερµανία. Γιατί κανένας δεν περίµενε
ότι αυτός ο κατακερµατισµός των Βαλκανίων της Γιουγκοσλαβίας
θα οδηγούσε εκεί που οδήγησε και πάει να οδηγήσει σε χειρότερα
πράγµατα. Γιατί ο ιµπεριαλισµός έχει µία πραγµατικότητα, αλλά
έχει και µία ιδεολογία και µόνο µε τέτοιες φιλίες µπορεί να σπάσει
κανείς την ουσία της ιδεολογίας του ιµπεριαλισµού. Διαφορετικά
δεν γίνεται τίποτα και εκεί µε το ΚΚΕ µπορούµε να διαφωνούµε
όσο θέλουµε, αλλά είναι η δική µας άποψη.

Κλείνω οριστικά αυτή τη φορά, λέγοντας ένα πράγµα. Γιατί
αυτή τη στιγµή λύνεται το µακεδονικό; Γιατί στη γείτονα χώρα,
στη Βόρεια Μακεδονία υπάρχει µια σοσιαλιστική κυβέρνηση που
πολέµησε εναντίον των εθνικιστικών δυνάµεων και έτσι πήρε την
κυβέρνηση των εθνικιστικών δυνάµεων των «Μεγάλων Αλεξάν-
δρων» και όλα αυτά, γιατί χτύπησε τον εθνικισµό. Λύνεται τώρα,
γιατί σε αυτή την πλευρά, εδώ σε εµάς είναι µια αριστερή κυβέρ-
νηση, η οποία είχε πάντα αδιαπραγµάτευτο µέτωπο εναντίον του
εθνικισµού και σε αυτό συσπειρώθηκαν όλες οι δυνάµεις του
προοδευτικού δηµοκρατικού µετώπου, για τις οποίες ήταν πάντα
αδιαπραγµάτευτο, χωρίς παιχνίδια, χωρίς κυνισµούς, χωρίς υπο-
λογισµούς. Με πολλούς από αυτούς τους ανθρώπους από το ’92
είµαστε µαζί. Αλλά είναι γιατί είναι αυτές οι δύο κυβερνήσεις.

Γιατί λυπάµαι, κυρίες και κύριοι, και αναφέροµαι στην Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση: Δεν µπορείτε να χτυπήσετε τον εθνικισµό,
δεν µπορείτε να τον χτυπήσετε επί της ουσίας. Εµείς µπορούµε
και το κάνουµε! 

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-
ρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κουµουτσάκος
για δεκαπέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Να έχω τον ίδιο χρόνο κι εγώ,
κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επειδή
φάγαµε πάρα πολλή ώρα µε τις ενστάσεις και τα λοιπά…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όσο και η εισηγήτρια της Συµ-
πολίτευσης, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι,
απλώς θα συµψηφίσω τη δευτερολογία, δεν υπάρχει περίπτωση
υπέρβασης του χρόνου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δεν υπάρχει. Υπάρχει µια
ανοχή, γιατί το επιβάλλει η σοβαρότητα της συζήτησης, κυρία
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτά
αποφασίστηκαν από τη διάσκεψη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το ζήτηµα του καθορισµού της οριστικής ονοµασίας της γειτονι-
κής χώρας, µαζί µε όλα όσα αυτό εµπεριέχει και συµπαρασύρει,
δηλαδή γλώσσα, εθνότητα, ταυτότητα κ.λπ., αποτελούν τη σύγ-
χρονη έκφραση του µακεδονικού ζητήµατος. 

Το µακεδονικό απασχολεί την Ελλάδα και τα Βαλκάνια από το
δεύτερο µισό του 19ου αιώνα, από το 1870 συγκεκριµένα έως σή-
µερα. Το µακεδονικό, λοιπόν, για το οποίο έχει χυθεί ελληνικό
αίµα και για το οποίο έχουν δοθεί σκληροί πολιτικοί, διπλωµατικοί
και εθνικοί αγώνες αφορούσε και αφορά σωρευτικά τρία ζητή-
µατα ζωτικής σηµασίας για την Ελλάδα. Έδαφος, ταυτότητα και
αποφυγή έγερσης ή δηµιουργίας µειονοτικού ζητήµατος στην
Ελλάδα. Και τα τρία αυτά ζητήµατα µαζί προσπάθησαν να τα λύ-
σουν µε τρόπο εθνικά αποδεκτό όλες οι ελληνικές κυβερνήσεις
µετά το 1990. Εάν δεν κατέληξαν σε συµφωνία λύσης είναι όχι
γιατί δεν το ήθελαν, αλλά γιατί δεν ήταν διατεθειµένες να απο-
δεχθούν οποιαδήποτε λύση. Γιατί η εµµονή των Σκοπίων σε θέ-
σεις ιστορικά, πολιτικά διπλωµατικά και πολιτιστικά
απαράδεκτες, εµπόδισαν την εξεύρεση µιας αµοιβαία αποδεκτής
λύσης. 

Και ουδείς έχει το δικαίωµα, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ -και οι πρόθυµοι βέ-
βαια- να κατηγορεί τις προηγούµενες κυβερνήσεις γιατί δεν ενέ-
δωσαν στις ανιστόρητες σκοπιανές απαιτήσεις. Γιατί δεν
κάµφθηκαν από τις απειλές και τις πιέσεις και άλλων που επιδίω-
καν, άρον-άρον, τακτοποίηση ενός εθνικού ζητήµατος, των Σκο-
πίων και άλλων που έσπρωχναν την Ελλάδα να αποδεχθεί µια
οποιαδήποτε λύση. Μια λύση για τη λύση. Εσείς, λοιπόν, που
συνθηκολογήσατε, δεν έχετε το δικαίωµα, δεν µπορείτε να κα-
τηγορείτε εµάς που δεν συνθηκολογήσαµε.

Πάµε, λοιπόν, και σε κάτι πάρα πολύ ουσιαστικό, κυρίες και
κύριοι. Εκείνα τα ζητήµατα της εξωτερικής πολιτικής, που είναι
άρρηκτα συνδεδεµένα µε ανοιχτά ζητήµατα προσδιορισµού ταυ-
τότητας εθνικών πεποιθήσεων, αντιλήψεων για την πολιτιστική
ιστορία, για την κληρονοµιά, για την περηφάνια ενός λαού, είναι
αντικειµενικά πολύ δύσκολα στο να λυθούν. Είναι πολύπλοκα και
δύσκολα στην επίλυσή τους, ακριβώς γιατί έχουν να κάνουν µε
την αίσθηση και την αντίληψη περί ταυτότητας ενός λαού και
ενός έθνους.

Ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο οι λύσεις και οι συµφωνίες σε τέ-
τοιου είδους ζητήµατα είναι απόλυτα αναγκαίο, είναι ζωτικό να
έχουν µια ισχυρή και διπλή νοµιµοποίηση. Όχι µόνο θεσµική και
τυπική, όπως η κύρωση, αλλά µια πολιτική και ουσιαστική, δη-
λαδή την αποδοχή της µέγιστης πλειοψηφίας του λαού και των
πολιτών, ακριβώς γιατί από τη φύση τους είναι ζητήµατα που
αφορούν πεποιθήσεις ταυτότητας.

Οι σοβαρές κυβερνήσεις, οι υπεύθυνες κυβερνήσεις, όταν
αποφασίζουν να χειριστούν τέτοια ζητήµατα εξωτερικής πολιτι-
κής, έχουν ένα ύψιστο καθήκον, να διαµορφώνουν εξαρχής συν-
θήκες εθνικής συνεννόησης. Να οικοδοµούν εµπιστοσύνη µεταξύ
των πολιτικών δυνάµεων και των πολιτών. Να χτίζουν -να το επι-
χειρούν, τουλάχιστον- βήµα-βήµα ένα αρραγές εθνικό µέτωπο,
ένα µέτωπο εθνικής ενότητας. Αυτό για το οποίο σας προειδο-
ποίησε ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας εγκαίρως, όταν είπε,
όταν διατράνωσε: «Δεν θα διχάσω τους Έλληνες για να ενώσω
τους Σκοπιανούς». Είπε, λοιπόν, κι έκανε ό,τι ακριβώς δεν πρά-
ξατε εσείς, είτε γιατί δεν θελήσατε είτε γιατί ήσασταν ανίκανοι
να το κάνετε.

Χρησιµοποιήσατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –και εδώ είναι
η µεγάλη και ιστορική µοµφή- ένα εθνικό θέµα όχι τόσο για να
επιτύχετε µια πραγµατικά συµφέρουσα λύση για τη χώρα, αλλά
για να χτυπήσετε τους πολιτικούς σας αντιπάλους, για να τους
διαλύσετε και να τους διχάσετε. Άλλωστε, δεν χρειαζόµαστε
µάρτυρες. Το είχε προαναγγείλει σε ανύποπτο χρόνο ο ίδιος ο
Πρόεδρος της Βουλής κ. Βούτσης όταν είπε ότι το σκοπιανό θα
γίνει καταλύτης αναδιάταξης του πολιτικού συστήµατος. Κατα-
σκευάσατε, λοιπόν, µε αυτή τη σκοτεινή σας πολιτική ένα τέρας,
που όµως χτύπησε πρώτα εσάς, γιατί διαλυθήκατε. Αναγκαστή-
κατε, έστω και συνεννοηµένα, να τραβήξετε χωριστούς δρόµους
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µε τον προηγούµενο κυβερνητικό σας εταίρο και τώρα, κυρίες
και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, αναγκάζεστε να προσπαθείτε να περιµα-
ζέψετε στήριξη από τα περιφερόµενα πολιτικά αζήτητα που πε-
ριφέρονται στο πολιτικό σύστηµα της χώρας, που παρεπιδηµούν
στη Βουλή των Ελλήνων τα τελευταία χρόνια. 

Οφείλω, όµως, να παραδεχτώ ότι σε άλλα κόµµατα το σκο-
τεινό σας σχέδιο έφερε αποτελέσµατα, όχι όµως στη Νέα Δηµο-
κρατία, που ήταν ο κύριος στόχος αυτής της µεθόδευσης. Η Νέα
Δηµοκρατία παρέµεινε και παραµένει ισχυρή, ενωµένη και συµ-
παγής, πρώτη πολιτική δύναµη σήµερα και ισχυρή κυβέρνηση
αύριο. 

Επανέρχοµαι, όµως, στο κεφαλαιώδες ζήτηµα της εθνικής ενό-
τητας. Δεν τη θελήσατε. Κρατήσατε εσκεµµένα στο σκοτάδι τις
πολιτικές δυνάµεις του τόπου. Και όχι µόνο αυτό αλλά λοιδορή-
σατε και επιχειρήσατε να απαξιώσετε τη βροντερή έκφραση του
λαϊκού αισθήµατος που, όπως σας είπα, είναι ζωτικά αναγκαία
για τέτοιου είδους ζητήµατα εξωτερικής πολιτικής, για τέτοιου
είδους ταυτοτικού χαρακτήρα διεθνείς συµφωνίες. 

Διαπράξατε έτσι ένα διπλό λάθος. Αντί να αξιοποιήσετε την
ισχύ της έκφρασης του λαϊκού αισθήµατος στο τραπέζι της δια-
πραγµάτευσης, εσείς -λοιδορώντας το- χάσατε αυτή τη δυνατό-
τητα, αλλά κάνατε και κάτι άλλο πολιτικά αυτοκτονικό. Τι είναι
αυτό; Τους ταυτίσατε µε τα άκρα και τις ακρότητες. Ταυτίσατε
την πάνδηµη λαϊκή έκφραση µε τη φασίζουσα Δεξιά. Τεράστιο
λάθος, αυτοκτονικό. Αντί να ενώσετε, διχάσατε. Η ιστορία -να
είστε σίγουροι- έχει καταγράψει αυτό το µεγάλο πολιτικό ατό-
πηµά σας. 

Ακριβώς το αντίθετο από εσάς έκανε η κυβέρνηση του Κώστα
Καραµανλή, όταν διαπραγµατευόταν µε τα Σκόπια και είχε ως
αντίπαλο τον ακραίο εθνικιστή Γκρούεφσκι. Τότε -και καταθέτω
προσωπική µαρτυρία, γιατί είχα εµπλακεί στη διαπραγµάτευση-
τόσο ο τότε Υπουργός Εξωτερικών κ. Πέτρος Μολυβιάτης όσο
και η Ντόρα Μπακογιάννη, εφαρµόζοντας οδηγίες του τότε Πρω-
θυπουργού, ενηµέρωναν για κάθε στάδιο της διαπραγµάτευσης
όλες τις πολιτικές δυνάµεις σχεδόν σε εβδοµαδιαία βάση, όχι
µόνο γιατί ήθελαν -προσέξτε- αλλά γιατί πίστευαν στην εθνική
ενότητα ως θεµελιώδη παράγοντα εθνικής και διπλωµατικής
ισχύος. 

Με ισχυρό, λοιπόν, το εθνικό µέτωπο πήγαν και στη Σύνοδο
Κορυφής του ΝΑΤΟ στο Βουκουρέστι το 2008 και πέτυχαν µια
διπλωµατική εθνική νίκη. Ποια ήταν αυτή; Προσέξτε: Κατέστησαν
οµόφωνη θέση ολόκληρης της συµµαχίας τη θέση της Ελλάδας,
δηλαδή ότι τα Σκόπια δεν θα γίνουν ποτέ µέλος της συµµαχίας,
αν πρώτα δεν υπάρξει µια λύση αµοιβαία αποδεκτή, δηλαδή που
θα µπορούσε να δεχτεί η Ελλάδα. Αυτό ήταν ένα τεράστιο δι-
πλωµατικό κεφάλαιο που διαµορφώθηκε τον Απρίλιο του 2008. 

Ξέρετε ποιος υπέσκαψε αυτή την εθνική προσπάθεια; Εσείς,
όταν στις 17 Μαρτίου, λίγες µέρες πριν από το Βουκουρέστι, υιο-
θετούσατε ψήφισµα στο οποίο αναγράφεται αυτολεξεί: «Δεν
υπάρχει κανένα εθνικό συµφέρον που να διακυβεύεται αν δοθεί
η δυνατότητα στη γειτονική χώρα να διατηρήσει τη συνταγµατική
της ονοµασία, δηλαδή το «Μακεδονία»». Αυτή ήταν η θέση σας,
κατάπτυστη θέση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ποιος το υιοθετούσε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Διαβάζω µερικές υπογραφές

από τις περίπου εκατόν πενήντα που ακολουθούν αυτό το έγ-
γραφο: Κώστας Γαβρόγλου, πανεπιστηµιακός -λέει- τότε, Υπουρ-
γός της Κυβέρνησής σας σήµερα. Πιο κάτω πολλά ονόµατα,
ένας κύριος που τον γνωρίζει το πανελλήνιο λόγω της σκληρής
του επιθυµίας να δουλεύει και να ανεβαίνει, ο κ. Νίκος Καρανί-
κας, ο κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος, τότε πανεπιστηµιακός και τώρα
Υπουργός της Κυβέρνησής σας, ο κ. Άγγελος Τσέκερης -τον
γνωρίζετε- και η κ. Τασία Χριστοδουλοπούλου, που τη γνωρίζετε
επίσης πολύ καλά εσείς, όπως και το πανελλήνιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Είµαι
υπερήφανη που το υπέγραψα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Αυτές, λοιπόν, οι υπογραφές

είχαν τεθεί σε αυτό το κείµενο. Το καταθέτω στα Πρακτικά για
να ξέρουµε ποιος από τότε υπονόµευε την εθνική θέση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κουµουτσάκος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Είναι η
δέκατη φορά που κατατίθεται.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Μη τον διακόπτετε, κυρία Πρό-

εδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Να καταγραφεί στα Πρακτικά αυτό που είπε η κυρία Πρό-
εδρος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κοιτάξτε. Όταν είσαστε αντιµέτωποι µε το παρελθόν σας, δεν
είναι ανάγκη να δείχνετε τόσον εκνευρισµό.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Προφητικό κείµενο για τους εθνικι-
σµούς, κύριε Κουµουτσάκο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όλα καταγράφονται, κύριε.
Αυτή, λοιπόν, τη θέση που υιοθετήθηκε τότε από το σύνολο

της συµµαχίας στο Βουκουρέστι, που συνοψίζεται στο «µη λύση,
µη πρόσκληση, αν δεν υπάρξει λύση, δεν θα προσκληθούν ποτέ
στο ΝΑΤΟ και στην Ευρωπαϊκή Ένωση», την επανέλαβε η συµ-
µαχία έκτοτε δέκα φορές, αλλά έγινε θέση και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Ήταν, λοιπόν, ένα σκληρό, ισχυρό, πανίσχυρο διαπραγ-
µατευτικό όπλο για τη χώρα µας. 

Το όπλο αυτό η κυβέρνηση Καραµανλή το κληροδότησε στις
επόµενες κυβερνήσεις. Αυτό το διαπραγµατευτικό όπλο το κλη-
ρονοµήσατε κι εσείς ακόπως, χωρίς να µοχθήσετε γι’ αυτό. Σας
έλαχε. Το κληρονοµήσατε χωρίς να µοχθήσετε και γι’ αυτό, κυ-
ρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, το σπαταλήσατε. Το σπαταλήσατε
για να φέρετε µια κακή, επιζήµια συµφωνία, έναν επιζήµιο εθνικά
συµβιβασµό. 

Το γιατί αυτή η συµφωνία είναι µια ετεροβαρής σε βάρος της
Ελλάδας συµφωνία το έχουµε επανειληµµένα αποδείξει µε
ατράνταχτα επιχειρήµατα, µε κάθε τρόπο, µε σοβαρά επιχειρή-
µατα που µέχρι τώρα αδυνατείτε και να απαντήσετε και να ανα-
τρέψετε. 

Οι δικολαβίες δεν συνιστούν επιχειρήµατα, κύριε Υπουργέ. Είναι
απόδειξη αµηχανίας και αδυναµίας. Δώσατε µε την υπογραφή σας
συγκαταθέσεις και υποχωρήσεις που καµµία κυβέρνηση δεν έκανε
στο παρελθόν. Δώσατε την αναγνώριση της µακεδονικής γλώσ-
σας, της µακεδονικής εθνότητας και ταυτότητας.

Θα επαναλάβω σύντοµα τα βασικά επιχειρήµατα. Η Συνδιά-
σκεψη του ΟΗΕ τότε, το 1977, που την επικαλείστε µε τέτοιον
φανατισµό, ήταν µια τεχνικού χαρακτήρα διάσκεψη. Ποιος το
λέει; Η Γραµµατεία του ΟΗΕ, διότι δεν έχετε διαβάσει τα έγ-
γραφα, γιατί δεν ξέρετε, δεν µπορείτε ή δεν θέλετε. Σε αυτό το
έγγραφο λέει η Γραµµατεία εισαγωγικά: «Οι προσδιορισµοί που
χρησιµοποιούνται και η παρουσίαση του υλικού σ’ αυτή την έκ-
δοση δεν υπονοούν την έκφραση οποιασδήποτε άποψης από
πλευράς Γραµµατείας των Ηνωµένων Εθνών αναφορικά µε το
νοµικό καθεστώς οποιασδήποτε χώρας, εδάφους, πόλης, περιο-
χής ή των αρχών τους ή αναφορικά µε την οριοθέτηση των συ-
νόρων και των ορίων τους». Αυτό λέει η Γραµµατεία του ΟΗΕ,
επιβεβαιώνοντας τον τεχνικό χαρακτήρα της συµφωνίας. Το κα-
ταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κουµουτσάκος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τι λέει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ησυχία,

παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όµως, το λέει µόνο η Γραµµα-

τεία; Το λέει ο βασικός Έλληνας διαπραγµατευτής τότε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τι; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: O καθηγητής Μπαµπινιώτης.

Έχετε προβλήµατα µε το κύρος του Μπαµπινιώτη; Όχι. 
Όµως και µετά απ’ αυτό, όλες οι κυβερνήσεις στις αντίστοιχες

οµοειδείς συνδιασκέψεις του ΟΗΕ ήγειραν θέµα, αρνούµενες οι
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ελληνικές αντιπροσωπείες να αποδεχθούν ότι πρόκειται περί
αποδοχής γλώσσας. 

Αλλά δεν είναι µόνο αυτό. Γνωρίζετε Βαλκανική Ιστορία, έστω
και λίγο; Εάν το ’77 ήταν επίσηµη αποδοχή γλώσσας µακεδονι-
κής, η βουλγαρική αντιπροσωπεία, που ήταν παρούσα, θα το δε-
χόταν; Θα το δεχόταν η βουλγαρική εξωτερική πολιτική ότι σε
µία συνδιάσκεψη του ΟΗΕ εγκρινόταν και γινόταν αποδεκτή επί-
σηµα µακεδονική γλώσσα; Κάτι που ποτέ στην ιστορία τους δεν
το είχαν δεχθεί και δεν το δέχονται µέχρι σήµερα, εκείνη τη
στιγµή έπαθαν αµνησία. Και το δέχθηκαν. Μα δεν το δεχθήκανε
γιατί ήταν τεχνική συµφωνία.

Έρχεστε εσείς, λοιπόν, και όλα αυτά τα επιχειρήµατα τα αγνο-
είτε. Αγνοείτε τον Μπαµπινιώτη, αγνοείτε τη Γενική Γραµµατεία
του ΟΗΕ, αγνοείτε τι έκαναν ή τι δεν έκαναν οι Βούλγαροι. Κι έρ-
χεστε και υιοθετείτε, κάνετε ελληνική την ερµηνεία των Σκοπίων
για τη συνδιάσκεψη αυτή. Αυτό είναι ανήκουστο. Όχι µόνο ανή-
κουστο, είναι επικίνδυνο. Έτσι διαπραγµατευθήκατε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Πάµε, λοιπόν, και στα της ιθαγένειας, αφού µε τη γλώσσα νο-
µίζω σας έχει κοπεί η γλώσσα. 

Ως προς την εθνότητα, λοιπόν, τα επιχειρήµατα είναι καταλυ-
τικά. Τα έχουµε αναπτύξει πολύ: nationality, citizenship, ιθαγέ-
νεια, η ιθαγένεια πρέπει να είναι βορειοµακεδονική και όχι
µακεδονική κ.λπ.. Τα ξέρετε. Ελπίζω να τα έχετε εµπεδώσει. Ο
ελληνικός λαός τα ξέρει.

Έρχοµαι, όµως, να προσθέσω σήµερα κάτι καινούργιο που
είναι καταλυτικής σηµασίας: Στα έγγραφα τα οποία -δεν ξέρω
πώς να το χαρακτηρίσω- αποχαρακτήρισε ο κ. Κοτζιάς, δήθεν
για να µας δηµιουργήσει πρόβληµα, αποχαρακτηρίζοντας απόρ-
ρητα έγγραφα του Υπουργείου Εξωτερικών, προσέξτε την πρα-
κτική: Από µόνη της πρέπει να τύχει πλήρους απαξίας.
Φανταστείτε σε µια διαπραγµάτευση στην Κύπρο που κρατάει
χρόνια, ο εκάστοτε Πρόεδρος της Κύπρου να βγάζει χαρτιά για
το πώς διαπραγµατεύθηκε ο προηγούµενος. Αυτό έκανε ο πρώην
Υπουργός σας. Κατάπτυστη πρακτική.

Αλλά για να δούµε, στα χαρτιά που αποχαρακτήρισε: Από τον
ζήλο του να µοιράσει χαρτιά και να µας φέρει σε δύσκολη θέση,
αποχαρακτήρισε και ένα χαρτί, το οποίο λέει: «Όσον αφορά τα
θέµατα των επιθέτων…» -διαβάζω το χαρτί- «η κυρία Υπουργός,
η κ. Μπακογιάννη, επεσήµανε και πάλι στον συνοµιλητή της, τον
κ. Νίµιτς, ότι για τους κατοίκους της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δη-
µοκρατίας συµφωνεί µόνο µε την ορολογία «κάτοικοι…(citizens
of)…» και σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να δεχθεί για τους κα-
τοίκους τον όρο «Macedonians». Αυτό πρώτα απ’ όλα συνιστά
την εθνική θέση που θέλετε να επαναλαµβάνετε. Και, δεύτερον,
αποδεικνύει ποια ήταν η δική µας θέση και πώς εµείς διαπραγ-
µατευθήκαµε, όχι µε επιχειρήµατα των Σκοπιανών, αλλά µε δικά
µας. Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κουµουτσάκος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συµπέρασµα: Η εθνική γραµµή συµπεριελάµβανε και το θέµα
της γλώσσας και το θέµα της ταυτότητας και το θέµα της εθνι-
κότητας, εκεί που δώσατε την πλήρη υποταγή σας.

Και το συνολικό ισοζύγιο για την Ελλάδα ποιο είναι από αυτή
τη συµφωνία; Συντριπτικά εναντίον της. Ανέφερα και στην επι-
τροπή τουλάχιστον δώδεκα σηµεία στα οποία κερδίζει η γειτο-
νική χώρα αυτό που ήθελε: αναγνώριση εκ µέρους της Ελλάδας
του όρου «Μακεδονία», χρήση του όρου «nationality» που είναι
διττός, ιθαγένεια και εθνικότητα, αναγνώριση γλώσσας, αναγνώ-
ριση των αρχικών «MK» και «MKD», αντί του «NΜ», δηλαδή North-
ern Macedonia, αναγνώριση µακεδονικής ταυτότητας µέσω της
επαναλαµβανόµενης αναφοράς σε «µακεδονικό».

Προσέξτε µια προσβλητική για τη χώρα µας συνεχή αναφορά
σε βόρεια περιοχή του πρώτου µέρους: Αντί της ξεκάθαρης ανα-
φοράς σε «ελληνική Μακεδονία» -ούτε αυτό δεν διαπραγµατευ-
θήκατε- αναγνώριση και ενίσχυση του αφηγήµατος περί εθνικής
µακεδονικής ταυτότητας στο άρθρο 7 παράγραφος 4. Εξαιρεί,

βεβαίως, την αρχαία ελληνική. Εντάξει, µε συγχωρείτε. Εάν αυτό
είναι κέρδος, δηλαδή ότι συµφωνήσατε σε διεθνή συµφωνία κάτι
σαν ότι σήµερα είµαστε στη Βουλή, αυτό είναι. 

Έναρξη διαδικασίας στο ΝΑΤΟ, ανεξάρτητα αν θα κυρωθεί η
συµφωνία. Δηλαδή, έφυγε η σφαίρα από τη θαλάµη για την έν-
ταξη, χωρίς να είµαστε εµείς υποχρεωµένοι να κυρώσουµε πριν.
Το ίδιο συµβαίνει για την Ευρωπαϊκή Ένωση: Να µην µπορούµε
να πούµε κανένα «όχι», όταν πρόκειται η χώρα αυτή να µπει σε
διεθνείς οργανισµούς. Συζήτηση για τα εµπορικά σήµατα, σύ-
σταση -αυτό κι αν είναι ειρωνεία- διεπιστηµονικής κοινής επιτρο-
πής για αλυτρωτισµό, παραδεχόµενοι εµείς ότι κι εµείς έχουµε
αλυτρωτισµό. Όλα αυτά, λοιπόν, συνιστούν τη συντριπτική ήττα
που υπέστητε στη διαπραγµάτευση, όχι εσείς, δυστυχώς η χώρα,
γιατί βάλατε την υπογραφή σας.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να µε προσέξετε εδώ, γιατί είναι πολύ
σοβαρό το θέµα. Δεν έχει συζητηθεί, αλλά θέλω να συζητηθεί
σήµερα. Θα προσθέσω, λοιπόν, και κάτι ακόµα που είναι πολύ
σοβαρό και εγείρει πάρα πολύ σοβαρούς προβληµατισµούς για
το µέλλον. Λέει το άρθρο 2 παράγραφος 1 της συµφωνίας: Το
πρώτο µέρος, δηλαδή η Ελλάδα, συµφωνεί να µην αντιταχθεί
στην υποψηφιότητα ή την ένταξη του δεύτερου µέρους, δηλαδή
των Σκοπίων, της Βόρειας Μακεδονίας, υπό το όνοµα και τις ορο-
λογίες του άρθρου τάδε σε διεθνείς, πολυµερείς και περιφερει-
ακούς οργανισµούς και θεσµούς. Και συνεχίζει η παράγραφος
3: Από τη θέση σε ισχύ της παρούσας συµφωνίας το πρώτο
µέρος θα κυρώσει οποιαδήποτε συµφωνία προσχώρησης του
δεύτερου µέρους σε διεθνείς οργανισµούς.

Δεσµεύεται, λοιπόν, η Ελλάδα αυτόµατα να αποδεχθεί και υπο-
ψηφιότητα και ένταξη, χωρίς να µπορεί να κρίνει την ουσία: Συµ-
φέρει την Ελλάδα η ένταξη αυτής της χώρας στον συγκεκριµένο
οργανισµό; Και αν µεταφέρουµε αυτό τον προβληµατισµό εντός
της Ευρωπαϊκής Ενώσεως, όταν θα αρχίσουµε να διαπραγµα-
τευόµαστε τα επιµέρους κεφάλαια –κεφάλαιο γεωργία- και δια-
πιστώνουµε ότι έτσι όπως πάει η συζήτηση, στο κεφάλαιο
γεωργία αυτό αποβαίνει σε βάρος των Ελλήνων αγροτών, θα
µπορείτε να πείτε «όχι»; Ή είστε υποχρεωµένοι να πείτε «ναι»;
Και αν το επιχειρήσετε, είστε βέβαιοι ότι οι Σκοπιανοί δεν θα προ-
σφύγουν στο Διεθνές Δικαστήριο ή στους µηχανισµούς λύσης
της διαφοράς, αναγκάζοντάς σας τελικά να υποχωρήσετε σε κάτι
που θα αφορά τους Έλληνες αγρότες επί της ουσίας, επειδή
έχετε αυτοδεσµευθεί προηγουµένως να λέτε πάντα «ναι»; Είναι
πολύ σηµαντικό αυτό και πρέπει να απαντήσετε. Και η απάντησή
σας να είναι στέρεη πολιτικά, διπλωµατικά και νοµικά, γιατί θα
καταγραφεί στα Πρακτικά.

Βεβαίως, προέκυψε και το µείζον θέµα της πρώτης παραβία-
σης της Συµφωνίας των Πρεσπών πριν αυτή γεννηθεί µε τη ρη-
µατική διακοίνωση που λέει ότι πρώτα θα κυρώσετε όχι µόνο τη
συµφωνία, αλλά και την ένταξη στο ΝΑΤΟ, και µετά θα ισχύσει η
αναθεώρηση του συντάγµατος, κάτι που αντιβαίνει πλήρως στην
πρόνοια της ίδιας της συµφωνίας. Δηλαδή, γεννήθηκε η συµφω-
νία µε παραβίαση από τα Σκόπια πριν αλέκτωρ λαλήσει…

Γιατί το θέτω αυτό; Γιατί είναι πρόβληµα για το πώς θα το χει-
ριστούν στο µέλλον. Αυτή είναι η αλήθεια. Και δεν καταλαβαίνω
γιατί δεν αντιδράσατε. Δεν έπρεπε να στείλετε µια ρηµατική δια-
κοίνωση, έστω για τα µάτια, απαντητική που να ζητάτε διευκρί-
νιση; Γιατί κλείσατε τα µάτια και το αποδεχθήκατε; Ούτε
απαντητική διευκρινιστική ρηµατική διακοίνωση δεν στείλατε.
Αδυναµία κατανόησης; Σκοπιµότητα; Ανικανότητα; Δόλος;
Εσκεµµένη παραπλάνηση; Τι συµβαίνει από όλα αυτά; Σοβαρευ-
τείτε επιτέλους. Με τα εθνικά θέµατα δεν παίζουµε. Εσείς, όµως,
το έχετε συνήθεια, γιατί σας απέδειξα το 2008 ότι υιοθετούσατε
θέσεις που υπέσκαπταν τη διπλωµατική και διαπραγµατευτική
θέση της χώρας εν όψει µιας µείζονος διπλωµατικής µάχης στη
Σύνοδο του Βουκουρεστίου. 

Αυτά κάνατε. Λυπάµαι που θα το πω: Αυτοί είστε. Φέρατε µια
επιζήµια συµφωνία που αποτελεί θερµοκήπιο αλυτρωτισµού.
Διότι η σύνδεση και ο συνδυασµός ονόµατος «Βόρεια Μακεδο-
νία» µε την παραδοχή από την Ελλάδα ύπαρξης γλώσσας µακε-
δονικής και µακεδονικής ταυτότητας και έθνους, δεν είναι τίποτε
άλλο από το εύφορο έδαφος να αναπτυχθεί ο µεταπρεσπικός
αλυτρωτισµός των Σκοπίων.
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Εµείς, λοιπόν, αυτή τη συµφωνία δεν πρόκειται να την ψηφί-
σουµε. Είµαστε απέναντι σε αυτή ξεκάθαρα και µε επιχειρήµατα,
όχι µε µικροπολιτικούς λόγους. Θέλουµε να σας εµποδίσουµε να
διαπράξετε αυτό το µεγάλο εθνικό λάθος. Είναι ένα λάθος από
εκείνα που, αν συµβούν, πολύ δύσκολα διορθώνονται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κουµουτσάκο,
κλείστε, παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρό-
εδρε.

Ήρθε η ώρα της ευθύνης, ήρθε η ώρα για το µεγάλο «ναι» και
το µεγάλο «όχι». Εµείς λέµε ένα βροντερό «όχι». Εσείς ένα επι-
ζήµιο «ναι». Και να το ξέρετε: Ο ελληνικός λαός και η Ιστορία δεν
θα σας το συγχωρήσουν. Η πορεία της πτώσης σας έχει ήδη αρ-
χίσει. Και το πεπρωµένο φυγείν αδύνατον.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ να κλείσει
ο κατάλογος των οµιλητών. Τόσο η κ. Αναγνωστόπουλου όσο και
ο κ. Κουµουτσάκος υπερκάλυψαν και τη δευτερολογία τους.

Ο κ. Σκανδαλίδης έχει τον λόγο, ο οποίος επίσης αν θέλει να
κάνει χρήση και της δευτερολογίας του, θα µπορέσει να την
κάνει. 

Απλά διευκρινίζω αύριο να µη ζητάνε οι εισηγητές δευτερολο-
γία, διότι έχει ολοκληρωθεί σήµερα και η δευτερολογία. 

Ορίστε, κύριε Σκανδαλίδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Είναι ίδιον της Βουλής µας

να µιλάµε µε µεγάλα λόγια και απολυτότητες για τόσο κρίσιµα
εθνικά θέµατα και να φέρουµε από την πολυσύνθετη ιστορική
διαδροµή παραδείγµατα, λεπτοµέρειες και θέµατα που περισσό-
τερο συσκοτίζουν τα πράγµατα παρά τα διαφωτίζουν. 

Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα είµαι πιο συνοπτικός
και πιο γενικός σε ό,τι αφορά την κρίσιµη στιγµή που περνάει η
χώρα και αυτή τη συµφωνία. Ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσω-
πος στις συνεδριάσεις της Επιτροπής Εξωτερικών και Άµυνας
παρουσίασε µε συστηµατική και ιστορικά νοµικά και πολιτικά
άψογη επιχειρηµατολογία το γιατί όσα µεσολάβησαν από τον
Ιούνιο του 2018 µέχρι σήµερα επιβεβαιώνουν την αρχική µας
θέση. Θα έλεγα ότι όχι απλώς την επιβεβαιώνουν, αντίθετα την
ενισχύουν. Παρά τις ρηµατικές διακοινώσεις που επιστρατεύτη-
καν να ερµηνεύσουν όχι βέβαια το σύνταγµα των Σκοπίων, αλλά
την τρέχουσα πολιτική, τα κρίσιµα ζητήµατα στην πραγµατικό-
τητα επιβεβαιώνουν την υποχώρηση στο θέµα της ταυτότητας
της γλώσσας. Επισηµαίνω κι εγώ µε τη σειρά µου ότι σήµερα θα
έπρεπε να είχαµε µεταφρασµένο και επικυρωµένο το συνταγµα-
τικό κείµενο της FYROM και παράλληλα το πρωτόκολλο προσχώ-
ρησης στο ΝΑΤΟ για να κυρωθούν ταυτόχρονα. Το θεωρώ όχι
µόνο κοινοβουλευτικά απαράδεκτο, αλλά και εθνικά επιζήµιο,
γιατί πολλά µπορούν να συµβούν στην πορεία προς την τελική
διατύπωση των κειµένων. 

Εγώ θα σταθώ σε τρία θέµατα. Γιατί καταψηφίζουµε τη συµ-
φωνία, µια αναγκαία ιστορική υπόµνηση -γιατί πολλά ακούγονται
σ’ αυτή την Αίθουσα- και πώς συνδέεται όλη αυτή η υπόθεση µε
τη σηµερινή συγκυρία. Τα τρία θεµελιακά θέµατα που εξαρχής
θέσαµε, την ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό, την ισχύ
του ονόµατος erga omnes, για όλες τις χρήσεις, την αλλαγή του
συντάγµατος µε ακύρωση όλων των αλυτρωτικών αναφορών ικα-
νοποιούνται µόνο ως προς το όνοµα. Στα άλλα υπάρχουν απα-
ράδεκτες παραχωρήσεις που ουσιαστικά υπονοµεύουν αυτό
καθ’ αυτό το όνοµα. 

Το erga omnes υπονοµεύεται, πρώτον, µε τη χρήση του όρου
«nationality» αντί του «citizenship» για να προσδιορίσει την ιθα-
γένεια. Είναι ένας όρος γενικά αυτοπροσδιορισµού, αφού κατ’
ακριβή µετάφραση ουσιαστικά σηµαίνει εθνικότητα. Αυτό δίνει
την πολιτική δυνατότητα στο γειτονικό κράτος να το χρησιµο-
ποιεί κατά το δοκούν. Η κυβέρνηση των Σκοπίων επιχείρησε µε
τη ρηµατική διακοίνωση να αποσαφηνίσει τον όρο. Αναγκάστηκε
να το απαιτήσει η ελληνική Κυβέρνηση µετά τις απαράδεκτες δη-
λώσεις κατ’ εξακολούθηση τόσο του Πρωθυπουργού όσο και
των αξιωµατούχων της κυβέρνησης της γειτονικής χώρας, που
έσπευσαν προτού καν κυρωθεί η συµφωνία να καταργήσουν
στην πράξη το erga omnes. Μιλούν για εθνικότητα συγχέοντας

τη νοµική µε την πολιτική χρήση του όρου. Ασφαλώς και ο λιγό-
τερο υποψιασµένος πολίτης αντιλαµβάνεται ότι η πολιτική χρήση
του όρου «εθνικότητα» θα εκτοπίσει όλες τις άλλες εκδοχές από
δω και πέρα.

Δεύτερον. Η αναφορά στη ρηµατική διακοίνωση περί νοτιοσ-
λαβικής µακεδονικής γλώσσας είναι παραπλανητική. Χαρακτηρι-
στικές είναι δύο διαµετρικά αντίθετες δηλώσεις του Υπουργού
Εξωτερικών Δηµητρόφ, µετά την υπογραφή της συµφωνίας. Στη
µια δηλώνει «ως πολίτης γνωρίζω ότι η γλώσσα µου είναι µια από
τις νοτιοσλαβικές γλώσσες, όπως και ο πολιτισµός µας και η πα-
ράδοσή µας». Στην αντίπερα όχθη απαντώντας σε ερώτηση Ευ-
ρωβουλευτή στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ισχυρίζεται ο ίδιος
άνθρωπος «όταν η συµφωνία θα τεθεί σε ισχύ, η χώρα µου θα
λέγεται Δηµοκρατία Βόρειας Μακεδονίας και θα είµαστε Μακε-
δόνες που µιλάµε τη µακεδονική γλώσσα». Τυχαία η αντίφαση;
Μόνο για τους αφελείς.

Τρίτον, η αναφορά στο σύνταγµα του όρου «µακεδονικός
λαός» που στην ουσία συνιστά τη βάση του αλυτρωτισµού, η πα-
ράδοση της ταυτοτικής του ύπαρξης ουσιαστικά παραπέµπει στη
µακεδονική µειονότητα, στη µακεδονική γλώσσα και σε όλα
αυτά. Είναι η κερκόπορτα από την οποία θα περάσει ο µακεδο-
νισµός που θα είναι το µόνιµο πρόβληµα που θα έχουµε στη
σχέση µας µε τη γειτονική χώρα και µετά την υπογραφή και την
εξέλιξη αυτής της συµφωνίας. 

Είναι, κύριοι συνάδελφοι, µια συµφωνία µε αβέβαιο παρόν και
ναρκοθετηµένο µέλλον. Κι όµως οι συνθήκες δεν θα µπορούσαν
να είναι καλύτερες. Η FYROM επείγεται να ενταχθεί στο ΝΑΤΟ
πάση θυσία για να νιώσει ασφάλεια, όπως και οι άλλες χώρες
της Κεντρικής Ευρώπης επιδίωξαν ή επιδιώκουν. Πρέπει να σας
πω ότι και η Ρουµανία και η Πολωνία πριν ενταχθούν στην Ευρω-
παϊκή Ένωση πρώτα επιχείρησαν και εντάχθηκαν στο ΝΑΤΟ,
γιατί τους ενδιέφερε πάνω απ’ όλα. Πρώτα τα θέµατα κυριαρχίας
και µετά τα οικονοµικά-αναπτυξιακά. 

Οι γεωστρατηγικές αντιπαραθέσεις στην περιοχή διαµορφώ-
νουν ευνοϊκούς πολιτικούς συσχετισµούς. Η ευρωπαϊκή προσέγ-
γιση που έπεται αυτής της ένταξης στο ΝΑΤΟ της γειτονικής
χώρας είναι βασικός και αµετακίνητος στόχος της για να νιώσει
ασφάλεια και αυθυπαρξία. Οι συγκυρίες όχι µόνο επέτρεπαν
αλλά επέβαλλαν µια ολοκληρωµένη, οριστική και βιώσιµη λύση.
Με ευθύνη της Κυβέρνησης οι ευκαιρίες συρρικνώθηκαν, δεν
αξιοποιήθηκαν, χωρίς αξιόπιστη διαπραγµατευτική δυναµική και
χάθηκαν. Τα Σκόπια κέρδισαν το µείζον, την ένταξη στο ΝΑΤΟ
και έχασαν το έλασσον, έναν γεωγραφικό προσδιορισµό στο
όνοµα που στην πορεία θα εξαλειφθεί. 

Σύµφωνα µε τις καίριες και αρνητικές διατυπώσεις της συµ-
φωνίας, εµείς τοποθετηθήκαµε από στάση εθνικής ευθύνης. Δεν
µπορούµε να δώσουµε λευκή επιταγή. Δεν µπορούµε να συµφω-
νήσουµε άκριτα και αλόγιστα. Δεν το διεκδικήσαµε µε έναν
τρόπο, αν θέλετε, φίλαθλο, δεν το διεκδικήσαµε µε έναν τρόπο
που ενίσχυε ακραίους εθνικισµούς. Δεν το διεκδικήσαµε παρά
βάζοντας στη ζυγαριά τα θετικά και τα αρνητικά και βλέποντας
ότι τα αρνητικά βάραιναν πολύ περισσότερο από τα θετικά. Για
µας είναι καθαρό: Η αναφορά στην ιθαγένεια ως µακεδονική, η
αναφορά στη γλώσσα ως µακεδονική, όπως και τα τετελεσµένα
για την πρόσκληση για ένταξη στο ΝΑΤΟ, ανεξάρτητα από τις
υποσηµειώσεις, τις ρηµατικές διακοινώσεις, τις ερµηνείες, τους
αστερίσκους διατηρούν το πνεύµα και τον δυναµισµό του µακε-
δονισµού. Είναι αυτό που αποτελεί το βασικό όχηµα για τους
µελλοντικούς αλυτρωτισµούς κατά της χώρας µας. Γι’ αυτούς
τους λόγους δεν συµφωνήσαµε και µε αίσθηµα εθνικής ευθύνης
καταψηφίζουµε τη συγκεκριµένη συµφωνία.

Έρχοµαι στο δεύτερο, στην αναγκαία ιστορική υπόµνηση,
γιατί όταν ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα τίθεται επί τάπητος, είναι
καλό να φρεσκάρουµε την ιστορική µνήµη και τη διαδροµή του.
Βέβαια, δεν αναφέροµαι σε µία επιλεκτική και λεπτοµερειακή κα-
ταγραφή, όπως ακούσαµε προηγουµένως και από τους δύο ει-
σηγητές. Και δεν αναφέροµαι προφανώς και στο απώτερο
παρελθόν και τις θέσεις των πολιτικών δυνάµεων στον µεσοπό-
λεµο ή µετά τον εµφύλιο, δεν θέλω να ξύσουµε παλιές πληγές.
Αναφέροµαι στην περίοδο µετά τη διάλυση της Γιουγκοσλαβίας
και την εµφάνιση του κράτους των Σκοπίων. 
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Οι ηγεσίες της Νέας Δηµοκρατίας κυρίως µετά το 1990 και
µετά τη διάλυση της Γιουγκοσλαβίας έχουν καθοριστικές ιστο-
ρικές ευθύνες για το ζήτηµα. Είναι παράδοξο και αποτελεί πρό-
κληση η σηµερινή ηγεσία της να µην αναλαµβάνει καµµία ευθύνη
για την κρίση, τα αδιέξοδα και τον εγκλωβισµό της Ελλάδας. Σή-
µερα στη Νέα Δηµοκρατία και χθες και προχθές άλλοι οµνύουν
στην δήλωση και το δάκρυ του Κωνσταντίνου Καραµανλή, του
παλαιότερου, για τη Μακεδονία. Άλλοι οµνύουν στην αστόχαστη
δήλωση του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη για το «ποιος θα θυµάται
το όνοµα Μακεδονία µετά από δέκα χρόνια».

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Όταν λυθεί, Κώστα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Άλλοι οµνύουν στον υπερ-

πατριωτισµό του Αντώνη Σαµαρά. Άλλοι οµνύουν στον ρεαλισµό
του Κώστα Καραµανλή και της Ντόρας Μπακογιάννη. Ακούσαµε
και προηγούµενα. Άλλοι οµνύουν στην κεντρώα µεταρρυθµιστική
στάση του Κυριάκου Μητσοτάκη, που ίσα που πρόλαβε να συµ-
φωνήσει και αµέσως µετά άλλαξε ριζικά τη στάση του.

Το πρόβληµα γεννήθηκε και γιγαντώθηκε επί δεξιάς διακυβέρ-
νησης εκείνη την τριετία. Αν ανατρέξετε στο βιβλίο του Θόδωρου
Σκυλακάκη µε τίτλο «Στο Όνοµα της Μακεδονίας» ή διαβάσετε
ορισµένες περικοπές από το έξοχο βιβλίου του Γεωργίου Ράλλη
«Εις Ώτα µη Ακουόντων» και στην κριτική του για την απουσία
της χώρας στην κρίση θεσµική επιτροπή της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που θα αποφάσιζε τα πάντα για τα Σκόπια, την περιβόητη
Επιτροπή Μπαντεντέρ τον Δεκέµβριο του 1991 και η άρνησή του
να σταλεί ο τότε πρόεδρος του Συµβουλίου της Επικρατείας Βα-
σίλης Μποτόπουλος ως εκπρόσωπος, µε αποτέλεσµα να απου-
σιάζει η Ελλάδα γιατί δεν δέχθηκε άλλον αντιπρόσωπο η
συγκεκριµένη επιτροπή, θα καταλάβετε τα κριτήρια µε βάση τα
οποία τοποθετούνταν τότε η κυβέρνηση. 

Σήµερα όλοι µαζί συναγωνιζόµαστε στις εθνικές κορώνες και
περιµένουµε και την ψήφιση της συµφωνίας, γιατί µπορεί να τη
βρούµε στον δρόµο µας την επόµενη ηµέρα.

Τι σχέση έχει η δική µας κριτική και στάση απέναντι στη συµ-
φωνία µε αυτή την πρακτική; Καµµία.

Ο Ανδρέας Παπανδρέου παρέλαβε από τη Νέα Δηµοκρατία
ένα αδιέξοδο και οδήγησε τα πράγµατα ως την ενδιάµεση συµ-
φωνία. Έχω τρεις παρατηρήσεις: Πρώτον, τότε είχε κατηγορηθεί
για το εµπάργκο. Χωρίς το εµπάργκο δεν καθόντουσαν στο τρα-
πέζι των διαπραγµατεύσεων οι Σκοπιανοί και δεν δεχόντουσαν
καµµία συζήτηση -το όνοµα το είχαν ήδη περάσει και το αναγνώ-
ριζαν κατά σειρά οι χώρες- εάν η Ελλάδα δεν τους αναγνώριζε
ως Μακεδονία. 

Δεύτερον, η άρση του εµπάργκο συνδέεται µε την έναρξη των
διαπραγµατεύσεων που επέτρεψαν στη χώρα να αναπτύξει οι-
κονοµικές και εµπορικές σχέσεις, αµοιβαία επωφελείς και, βε-
βαίως, σχέσεις εξάρτησης του γειτονικού κράτους από την
Ελλάδα και παράλληλα την έφεραν στο τραπέζι των διαπραγµα-
τεύσεων για να συζητήσουν.

Τρίτον, η ενδιάµεση συµφωνία προσδιόριζε τα ουσιαστικά βή-
µατα και τις προϋποθέσεις µε βάση τις οποίες θα µπορούσαν να
υλοποιηθούν. Ανάµεσα σε αυτές δεν είχε τεθεί ακόµη ο όρος του
σύνθετου ονόµατος, παρεκτός µε την διατύπωση της FYROM ως
προσωρινό όνοµα που το χρησιµοποιήσαµε τότε, για να γίνει και
η εισδοχή των Σκοπίων στον ΟΗΕ. 

Σας παραπέµπω στην ιστορική οµιλία του Ανδρέα Παπαν-
δρέου για την ενδιάµεση συµφωνία στη Βουλή στις 6 Νοεµβρίου
1995. Δεν είναι µόνο ιστορική σε ό,τι αφορά την πατριωτική του
συνείδηση και το ελληνικό θέµα, αλλά είναι κυρίως διδακτική για
τις νεότερες γενιές για το πώς ασκείται µία εξωτερική πολιτική
µε βαθύ πατριωτισµό και βαθιά πατριωτική κατεύθυνση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης)

Στη συνέχεια φτάσαµε στο Βουκουρέστι. Εκεί συµφωνήσαµε
πράγµατι όλοι. Δεν τέθηκαν όλα τα αναγκαία σηµεία της ενδιά-
µεσης συµφωνίας, γιατί προφανώς δεν τα δέχτηκαν οι Σκοπιανοί.
Όµως, έγινε ένα βήµα για τη διαµόρφωση µιας εθνικής γραµµής.

Είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά κρίµα που χά-
θηκε η ευκαιρία ένα µείζον εθνικό θέµα να βρει την οριστική του
λύση, γιατί δεν την βρίσκει µε τη συγκεκριµένη συµφωνία, και να
αντιµετωπίζεται τελικά βλαπτικά για τον τόπο. Αυτό, δυστυχώς,

αποτελεί αποκλειστική σας ευθύνη, κύριοι της Κυβέρνησης. 
Αντιµετωπίσατε µία εθνική ευκαιρία κρίσιµη για τη στρατηγική

της χώρας ως ευκαιρία πολιτικής επιβολής και κοµµατικής αξιο-
ποίησης. Αγνοήσατε τη βήµα-βήµα διαµόρφωση της εθνικής
γραµµής που θα εµφάνιζε ενωµένο τον Ελληνισµό και θα ενίσχυε
αποφασιστικά τη διαπραγµατευτική µας δύναµη. Κινηθήκατε µε
άγνοια των πραγµατικών δεδοµένων, όπως έδειξε η ατυχής στιγµή
του Ίλιντεν. Δεν αξιοποιήσατε τα συνταγµατικά κατοχυρωµένα όρ-
γανα που θα έδιναν στο εσωτερικό της δικής µας δηµοκρατίας
κύρος στην πολιτική µας και δύναµη στη διαπραγµάτευσή µας.

Εν κατακλείδι, η συντηρητική παράταξη γιγάντωσε το θέµα.
Το ΠΑΣΟΚ το έφερε µέχρι την ενδιάµεση συµφωνία. Η Κυβέρ-
νηση το χειρίστηκε αγνοώντας ότι το παιχνίδι µε τα εθνικά θέ-
µατα δεν παίζεται µε όρους προεκλογικού µάρκετινγκ. Φτάσαµε
έτσι σε µία συµφωνία που δεν απελευθερώνει τη χώρα από το
πρόβληµα, αλλά παραδίδει τη νατοϊκή ένταξη -πράξη υποχώρη-
σης- χωρίς ουσιαστικό αντίκρισµα.

Και το τρίτο σηµείο, για να κλείσω µε αυτό κύριε Πρόεδρε,
είναι ότι το χειρότερο από όλα είναι η κυνική οµολογία ότι µε
βάση τη συµφωνία επιχειρείτε να αναδιατάξετε το πολιτικό σκη-
νικό -το είπε πολύ καθαρά ο Πρωθυπουργός προχθές στη συζή-
τηση για την ψήφο εµπιστοσύνης- να ανατρέψετε τη διάταξη των
πολιτικών δυνάµεων και, όπως οµολογούν στελέχη σας, να λεη-
λατήσετε κιόλας τον ενδιάµεσο χώρο.

Νοµίζετε ότι µπορεί ενιαία να αντιµετωπιστεί µία υπόθεση πα-
τριωτική, µεγάλη, σοβαρή, σηµαντικότατη για την πορεία του
έθνους µε µία προεκλογική τακτική που απλά θέλει να σκοτώσει
τους αντιπάλους της; Θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ µεγάλο αυτό
το παράπτωµα, γιατί για παράπτωµα πρόκειται. 

Το σχόλιο του Πρωθυπουργού ήταν έκδηλο, το είπε πολύ κα-
θαρά: «Υπάρχουν δύο αντίπαλα µέτωπα, της Δεξιάς και της
ακροδεξιάς και της Αριστεράς και της προόδου, και εσείς, κυρία
Γεννηµατά, είσαστε ταυτισµένοι µε τη Δεξιά». Αυτό ήταν που είπε
επί λέξει. Και ήδη µε αυτή την τακτική, κόµµατα χωρίς έρµα,
χωρίς διαδροµή, παρά τις αγαθές τους διακηρύξεις και προθέ-
σεις, συνθλίβονται στη µυλόπετρα της πόλωσης, της διαµόρφω-
σης ευκαιριακής πλειοψηφίας, της συναλλαγής και της
ποδηγέτησης. 

Το απροσχηµάτιστο παιχνίδι µε τη δηµοκρατία και τους θε-
σµούς είναι παιχνίδι µε τη φωτιά, είναι παιχνίδι που δεν παίζεται
µε όρους µαθητικού συνδικαλισµού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όσο κι αν προσπαθείτε να µας ταυτίσετε µε τη Δεξιά, όσο και
αν επιχειρείτε να εξαφανίσετε από τον πολιτικό χάρτη µια παρά-
ταξη µε τη ρίζα, το βάθος, τη διαδροµή και το έργο της δικής
µας, µαταιοπονείτε. Γιατί, αγαπητοί συνάδελφοι, όσες φορές
ιστορικά αυτή η παράταξη δεν ήταν στις επάλξεις των αγώνων
να καθορίζει τις εξελίξεις µε το βαθύ πατριωτικό της αίσθηµα,
την αταλάντευτη πίστη της στην ενότητα του Ελληνισµού και τη
διαρκή αίσθηση της εθνικής της ευθύνης, µόνο διχασµοί και
δεινά έβρισκαν ιστορικά τον τόπο. Αυτή είναι η δική µας ανά-
γνωση, αν θέλετε, της ιστορίας. 

Έχουµε τη δύναµη να σταθούµε όρθιοι και να νικήσουµε. Δεν
υπήρξαµε, δεν υπάρχουµε και, να το ξέρετε, δεν θα υπάρξουµε
αναλώσιµοι. Με την αυτόνοµη γραµµή µας, µε την πίστη µας
στον ενωµένο Ελληνισµό, µε το προοδευτικό µας πρόγραµµα και
µε την αποδεδειγµένα µοναδική µεταρρυθµιστική µας δυναµική,
θα αντιπαλέψουµε το αδιέξοδο δίπολο του λαϊκισµού και της
συντήρησης. Σας διαβεβαιώνω θα µας βρίσκετε πάντοτε µπρο-
στά σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Σκανδαλίδης µί-
λησε δεκαέξι λεπτά. Εποµένως δικαιούται να έχει έξι λεπτά δευ-
τερολογίας αύριο, εάν το επιθυµεί. 

Θέλω τώρα να σας ενηµερώσω για το εξής. Έχετε εγγραφεί
διακόσιοι πέντε συνάδελφοι. Σε αυτό θα προσθέσετε τους
Υπουργούς, τους κοινοβουλευτικούς και τους Αρχηγούς των
κοµµάτων. Η απόφαση, κατά πλειοψηφία, της Διάσκεψης των
Προέδρων ήταν για δύο ηµέρες. Όµως, στο τέλος ο Πρόεδρος
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της Βουλής είπε ότι αύριο θα δούµε, ενδεχοµένως, αν χρειαστεί
να πάµε και την Παρασκευή. 

Εποµένως δεν λέω σήµερα για την Παρασκευή, αλλά σας προ-
τείνω οι απλοί οµιλητές -συγγνώµη για τη λέξη «απλοί», οι συνά-
δελφοι και όχι οι αγορητές- να πάνε στα έξι λεπτά. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ σας λέω µία

πρόταση, για να το σκεφθείτε. Θα βγάλουµε τους χρόνους και
ούτως ή άλλως µάλλον θα πάµε Παρασκευή, αλλά πάλι δεν θα
µιλήσουν όλοι οι συνάδελφοι. Γι’ αυτό σκεφθείτε το. Ούτως ή
άλλως θα υπάρχει µία ανοχή. 

Τον λόγο έχει ο κύριος Πρόεδρος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Επειδή πρέ-

πει να έχουµε όλα τα δεδοµένα µεταξύ µας, η διευκόλυνση που
έγκειται στο να γίνουν έξι τα λεπτά από επτά είναι για να µπορέ-
σουν, πράγµατι, να µιλήσουν οι διακόσιοι πέντε συνάδελφοι. 

Το σύνολο των ωρών που θα απαιτηθούν το είχαµε προϋπο-
λογίσει σε είκοσι οκτώ, αλλά µπορεί να πάνε και τριάντα δύο. Σή-
µερα µπορούµε να πάµε και µέχρι τη µία και µιάµισι το βράδυ. Η
απόφαση είναι να γίνει η ψηφοφορία αύριο το βράδυ. Αυτή είναι
η απόφαση και το λέω ευθύτατα. 

Από εκεί και πέρα, επειδή εξελίσσονται από χθες κιόλας -και
το γνωρίζουµε όλοι, κύριε Πρόεδρε- και διάφορα σενάρια για το
τι µπορεί να γίνει ενδιάµεσα της διαδικασίας, είτε για προτάσεις
δυσπιστίας είτε άλλα πράγµατα, σε ό,τι µε αφορά, δεν υπάρχει
καµµία περίπτωση αυτή η διαδικασία, εκτός αν υπάρχει άλλη πα-
ρέµβαση σαν αυτή που υπονόησα προηγούµενα, να µην πάει
αύριο το βράδυ, ό,τι ώρα και αν χρειαστεί. 

Σας παρακαλώ πολύ να είναι πολύ καθαρό µεταξύ µας. Θα µι-
λήσουµε όλοι. Και εγώ είµαι πέραν των διακοσίων πέντε. Θα αρ-
γήσουµε το βράδυ, θα ξεκινήσουµε αύριο από πιο νωρίς κ.λπ.. 

Σας λέω ότι έχουµε τις τρεις προηγούµενες συµβάσεις, Άµ-
στερνταµ, Μάαστριχτ, το σύνταγµα της Ευρώπης και όλες τις
πολύ µεγάλες συµβάσεις και κράτησαν από δώδεκα µέχρι είκοσι
τέσσερις ώρες. Αυτή µπορεί να πάει και τριάντα πέντε, όσο χρει-
αστεί, όχι όµως µε παράταση ηµερών. 

Αντιλαµβάνεστε ότι δεν διαψεύδω τον Πρόεδρο γι’ αυτό που
είπε προηγουµένως. Όµως, να δούµε την οικονοµία όλης της συ-
ζήτησης σε σχέση και µε άλλα σενάρια τα οποία ακούγονται και
γράφονται και καθένας έχει δικαίωµα να τα βάλει σε εφαρµογή
αύριο κάποια στιγµή. Ωστόσο, δεν θα αιφνιδιαστούµε ούτε θα
αιφνιδιάσουµε. 

Παρακαλώ, η απόφαση είναι σήµερα να πάµε µέχρι το βράδυ.
Αν δεν γίνεται δεκτό το επτάλεπτο να γίνει εξάλεπτο, πάµε µε τα
επτάλεπτα µέχρι όποια ώρα χρειαστεί.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Να τηρείται, όµως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,

το να τηρείται µε βρίσκει απόλυτα σύµφωνο, αλλά δεν µπορεί ο
εκάστοτε Προεδρεύων να κάνει και τον παιδονόµο! 

Κάνω έκκληση, λοιπόν, στους συναδέλφους να τηρούν οι ίδιοι
το επτάλεπτο. Ούτως ή άλλως, δεν πρόκειται να λήξει τη δωδε-
κάτη. Θα πάµε Παρασκευή ούτως ή άλλως, γιατί τέσσερις τα µε-
σάνυχτα Παρασκευή είναι πια.

Ορίστε, κύριε Κασιδιάρη, έχετε τον λόγο. Θα κάνετε χρήση
της δευτερολογίας σας;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Θα το δούµε στην πορεία αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Ξεκινήστε.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Θα ξεκινήσω µε την πάγια θέση του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή, όπως αυτή εκφράστηκε ήδη από
τις αρχές της δεκαετίας του 1990 από το πολιτικό συµβούλιο του
κόµµατος. Η εκχώρηση του ονόµατος της Μακεδονίας σε ξένη
δύναµη συνιστά εθνική προδοσία. Και ερχόµαστε σήµερα στη
Βουλή να δούµε την απόλυτη ταύτιση του ΣΥΡΙΖΑ που υπογρά-
φει την εθνοπροδοτική Συµφωνία των Πρεσπών µε τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

Φτάσαµε στο σηµείο να βλέπουµε όλη την πτέρυγα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ να χειροκροτά τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας
Δηµοκρατίας, όταν αυτός αρνήθηκε να υπερψηφίσει την πρό-
ταση αντισυνταγµατικότητας της Χρυσής Αυγής για το Σύµφωνο
των Πρεσπών. 

Με επιχειρήµατα τα οποία δεν επιδέχονται καµµίας αµφισβη-
τήσεως, µε ακλόνητα νοµικά επιχειρήµατα αποδείξαµε πως το
Σύµφωνο των Πρεσπών είναι αντισυνταγµατικό. Ως εκ τούτου,
ακόµα κι αν ψηφιστεί από την παρούσα νοθευµένη και παράνοµη
πλειοψηφία, οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής, ως Έλληνες πολί-
τες, θα προσφύγουν άµεσα στο Συµβούλιο της Επικρατείας µε
στόχο την ακύρωση αυτού του παράνοµου και αντεθνικού νοµο-
θετήµατος. 

Και σε κάθε περίπτωση, ο Γενικός Γραµµατέας του κινήµατός
µας έχει δεσµευτεί µε επιστολή προς τον Οργανισµό Ηνωµένων
Εθνών, προς το ΝΑΤΟ, αλλά και προς την κυβέρνηση του κρατι-
δίου των Σκοπίων, πως όταν ο Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή
διοικήσει τη χώρα και σε αυτή τη Βουλή υπάρχει µία εθνική πλει-
οψηφία, το Σύµφωνο των Πρεσπών θα ριχθεί στον κάλαθο των
αχρήστων της ελληνικής ιστορίας και θα τελειώνουµε οριστικά
µε αυτή την απόπειρα προδοσίας σε βάρος του εθνικού συµφέ-
ροντος. 

Αυτά τα λόγια που εµφανίζονται διάφοροι και τα θεωρούν
ακραία, δεν είναι δικά µου λόγια. Όλος ο ελληνικός λαός λέει
πως αυτή τη στιγµή µέσα στην ελληνική Βουλή διαπράττεται ένα
έγκληµα σε βάρος της πατρίδας. 

Διαβάζω τι λένε για το Σύµφωνο των Πρεσπών δεκαοκτώ
πρώην πρέσβεις. Προειδοποίηση προς την Κυβέρνηση, αλλά και
προς όσους Βουλευτές έχουν στόχο να στηρίξουν την προδοσία.
«Μην ψηφίσετε τη Συµφωνία των Πρεσπών. Η συµφωνία αυτή
αποτελεί πλήρη αποδοχή και κατά συνέπεια δική µας υποχώ-
ρηση στις απαιτήσεις της σκοπιανής πλευράς».

Έχουµε, εποµένως, µία πρωτοφανή περίπτωση στις διακρατι-
κές σχέσεις και στο Διεθνές Δίκαιο. Ένα κράτος παραχωρεί
εθνική κυριαρχία εν καιρώ ειρήνης, χωρίς να έχει υποστεί στρα-
τιωτική ήττα και µάλιστα την παραχωρεί σε ένα ασήµαντο κρα-
τικό µόρφωµα, ένα κρατίδιο το οποίο είναι κυριολεκτικά
ανύπαρκτο, ένα κρατίδιο χωρίς οντότητα, χωρίς ιστορία.

Στο άρθρο 1 της µειοδοτικής Συµφωνίας των Πρεσπών ικανο-
ποιείται αυθαίρετα η ιστορικά ατεκµηρίωτη αξίωση των Σκοπια-
νών να αναγνωρίζονται διεθνώς ως «Μακεδονία». Εµείς λέµε
αυτό που λέγαµε από το 1990: «Κανένας συµβιβασµός για τη Μα-
κεδονία. Το όνοµά µας είναι η ψυχή µας και όποιος εκχωρεί
όνοµα, εκχωρεί και έδαφος». 

Άκουσα ότι πανηγυρίζουν διάφοροι του ΣΥΡΙΖΑ ότι τους αναγ-
κάσαµε να λέγονται «Βόρεια Μακεδονία». Εγώ θα σας θυµίσω
ένα µόνο παράδειγµα που παρουσιάζει µε πολύ εµφατικό τρόπο
πώς λειτουργεί η εξωτερική πολιτική. Γνωρίζετε πώς λέγεται το
κράτος της Ουρουγουάης επίσηµα διεθνώς; Oriental Republic of
Uruguay, δηλαδή Ανατολική Ουρουγουάη. Κανένα κράτος στον
κόσµο δεν πρόκειται να αποκαλεί τους Σκοπιανούς «Βόρεια Μα-
κεδονία». 

Και δεν είναι µόνο αυτό. Στην παράγραφο 3 περί ιθαγένειας
και γλώσσης, έχουν δοθεί και η ιθαγένεια και η γλώσσα. Και µόνο
µε την απόδοση και την εκχώρηση του ονόµατος «Μακεδονία»
στο όνοµα των Σκοπίων, περιττή οποιαδήποτε συζήτηση για ιθα-
γένεια και γλώσσα. Όλα έχουν δοθεί και έχουν δοθεί και από τον
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά έχουν δοθεί ήδη από το Βουκουρέστι, όταν πανη-
γύρισαν οι νεοδηµοκράτες ότι δήθεν αντιστάθηκαν. Δεν αντιστά-
θηκαν. Αν τότε ήταν ο Ζάεφ στα πράγµατα και δεν ήταν το VMRO
και οι κοµιτατζήδες και είχαν δεχτεί ονοµασία µε τη χρήση του
όρου «Μακεδονία» µε γεωγραφικό προσδιορισµό, από τότε είχε
πει «ναι» η Νέα Δηµοκρατία στη σύνθετη ονοµασία. Και το ίδιο
συνεχίζει να κάνει και σήµερα. 

Θα πάω στις επιµέρους προδοσίες, στα επιµέρους άρθρα, στις
επιµέρους παραγράφους. Ήδη από το άρθρο 1 παράγραφος 5
εξευτελίζεται η χώρα αποδίδοντας όλους τους εµπορικούς κω-
δικούς «Μακεδονία» στα Σκόπια. Δηλαδή ο εµπορικός τοµέας
της βορείου Ελλάδος κυριολεκτικά καταστρέφεται. Όσον αφορά
τον µακεδονικό χαλβά, κάθε Σκοπιανός έχει πλέον το δικαίωµα
να χρησιµοποιεί αυτό τον όρο για κάθε προϊόν του. Και είπαν οι
Σκοπιανοί: «Εντάξει. Θα βγάλουµε µόνο το «Μακεδονία» από τις
πινακίδες των αυτοκινήτων». Γιατί θέλουν να έρχονται στη Χαλ-
κιδική να κάνουν µπάνια και φοβούνται µήπως θερµόαιµοι Βορει-
οελλαδίτες τους σπάνε τα παρµπρίζ από τα αυτοκίνητα. 

Από εκεί και πέρα, όµως, η χρήση του όρου «Μακεδονία» σε
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κάθε σηµείο επιτρέπεται από την παρούσα προδοτική συµφωνία.
Το άρθρο 2 της οποίας -προσέξτε εδώ είναι το κρισιµότερο ση-
µείο, εδώ είναι όλη η ουσία του ζητήµατος- προβλέπει παραίτηση
της Ελλάδος από το δικαίωµα στην αρνησικυρία. Δηλαδή δεν
µπορούµε να θέσουµε βέτο για να µπουν τα Σκόπια στο ΝΑΤΟ
και στην Ευρωπαϊκή Ένωση και σε διεθνείς οργανισµούς. Δεν
µπορούµε! Χάνουµε το µέγιστο όπλο της Ελλάδος. Προσέξτε, τα
Σκόπια καίγονται να αρθεί το ελληνικό βέτο. Γιατί αν δεν αρθεί
το ελληνικό βέτο και δεν µπορέσουν να εισέλθουν στο ΝΑΤΟ,
τότε είναι βέβαιο πως οι διαµάχες Αλβανών και Σλάβων, αυτές
οι φυγόκεντρες τάσεις οι οποίες υπάρχουν µέσα στο κρατίδιο
των Σκοπίων, θα το οδηγήσουν πολύ σύντοµα σε κατακερµατι-
σµό και διάλυση. Εποµένως τα δίνουν όλα για την εθνική τους
επιβίωση. 

Και τι τους ζητάει εδώ η επίσηµη Κυβέρνηση, η οποία σε καµ-
µία περίπτωση δεν εκπροσωπεί την Ελλάδα, το έθνος και τον Ελ-
ληνισµό; Δεν ζητά τίποτα! Η Ελλάδα δίνει τα πάντα στους
Σκοπιανούς και οι Σκοπιανοί δεν δίνουν απολύτως τίποτα. Αυτό
είναι µία πρωτοφανής συνθήκη. Δεν έχει ξανασυµβεί στη διεθνή
εξωτερική πολιτική. 

Είναι ένα εθνικό έγκληµα για το οποίο θα υπάρχει και απόδοση
ποινικής ευθύνης, γιατί το άρθρο 134 του Ποινικού Κώδικα προ-
βλέπει ποια είναι η τύχη αυτών οι οποίοι διαπράττουν εσχάτη
προδοσία σε βάρος του έθνους, της πατρίδας και του Συντάγ-
µατος των Ελλήνων και είναι βεβαίως η ισόβια κάθειρξη. Αυτή
είναι η ποινή για όποιους διαπράττουν το αδίκηµα της εσχάτης
προδοσίας. 

Μιλάτε για γλώσσα. Αλήθεια, οι Μακεδόνες έχουν ονόµατα,
όπως Φίλιππος, Κλείτος, Αλέξανδρος, Αντίγονος, Αντίοχος, Περ-
σέας, Κρατερός, Λυσίµαχος, Πτολεµαίος, Σέλευκος. Οι Σκοπια-
νοί που έρχονται για τις δήθεν διαπραγµατεύσεις πώς λέγονται;
Ντούσαν, Ζόραν, Μπόµπαν. Η γλώσσα των αρχαίων Μακεδόνων,
η ελληνική γλώσσα των αρχαίων Μακεδόνων είναι κινέζικα για
τους Σκοπιανούς. 

Και πέρα από την προδοσία, εδώ υπάρχει και η γελοιοποίηση
των επιχειρηµάτων της κυβερνητικής πλευράς. Στο άρθρο 4 της
εν λόγω κατάπτυστης σύµβασης λέτε ότι δεν θα προβαίνουν σε
αλυτρωτικές δηλώσεις τα δύο µέρη. Σε τι αλυτρωτικές δηλώσεις
µπορούν να προβούν τα Σκόπια; Να πουν ότι θα καταλάβουν τη
Θεσσαλονίκη; Και ποια είναι τα Σκόπια για να έχουν αλυτρωτι-
σµό; Έχουν στρατό τα Σκόπια, πέρα από ένα-δύο τάγµατα, ανε-
ξόπλιστα, τα οποία φοράνε ένα σήµα στον αριστερό τους ώµο,
στο αριστερό τους µπράτσο, οι Σκοπιανοί που λέει «Μακεδονία»
και φέρει τον Ήλιο της Βεργίνας; 

Και ερωτώ: Αν τηρηθεί το άρθρο 17, το οποίο προβλέπει στρα-
τιωτική συνεργασία και γίνονται κοινά στρατιωτικά γυµνάσια µε
τους Σκοπιανούς, τι νοµίζετε ότι θα κάνουν οι ελληνικές Ένοπλες
Δυνάµεις; Τι θα πράττει ο Έλληνας αξιωµατικός, ο οποίος θα έχει
απέναντί του σε κοινά γυµνάσια έναν ανθέλληνα, ο οποίος φέρει
στο µπράτσο του τον τίτλο «Μακεδονία»; Πού θα οδηγήσετε τις
Ένοπλες Δυνάµεις µε αυτή την προδοσία; 

Πιο κρίσιµο από όλα είναι το άρθρο 6, παράγραφοι 2 και 3 του
συµφώνου. Εδώ έχετε στόχο µε τη βία να περιορίσετε το δι-
καίωµα του Έλληνα στην ελεύθερη έκφραση της άποψής του.
Απαγορεύεται οποιαδήποτε δηµόσια εκδήλωση αντίδρασης σε
αυτή την εθνοµηδενιστική συµφωνία. 

Και πήραµε µία πρόγευση βεβαίως από το συλλαλητήριο, όταν
«πνίξατε» την πλατεία Συντάγµατος µε χηµικά, µε ληγµένες κρο-
τίδες, ληγµένες βοµβίδες µε καρκινογόνα χηµικά αέρια. Αυτά δεν
είχαν στόχο να πλήξουν αυτούς, οι οποίοι συµπλέκονταν µε τις
αστυνοµικές δυνάµεις, αλλά είχαν στόχο να πλήξουν απλούς Έλ-
ληνες πολίτες, οικογενειάρχες, µωρά παιδιά, τα δάκρυα των
οποίων, τα δάκρυα των Ελλήνων στην πλατεία Συντάγµατος είναι
αυτά, τα οποία θα πνίξουν την εθνική προδοσία, η οποία σήµερα
καλύπτει την Ελλάδα.

Λέτε ότι είµαστε οι φασίστες, όπως άκουγα απ’ όλες τις πτέ-
ρυγες και «λέµε όχι στον φασισµό της Χρυσής Αυγής». Ποιοι
είναι οι φασίστες; Φασίστες είναι αυτοί, οι οποίοι ως Κυβέρνηση
δεν αποδέχονται τη λαϊκή κυριαρχία, απορρίπτουν την ετυµηγο-
ρία της πλειοψηφίας του ελληνικού λαού, δεν δίνουν το δικαίωµα
στον λαό να αποφασίσει µέσω δηµοψηφίσµατος γι’ αυτό το µεί-

ζον εθνικό ζήτηµα και του απαγορεύουν ακόµα και να διαδηλώ-
σει, ακόµα και να εκδηλωθεί δηµόσια σε βάρος της Κυβέρνησης,
χτυπώντας µε κάθε µέσο τη λαϊκή βούληση.

Είναι ντροπή για την Αστυνοµία, η οποία ελέγχεται από δύο
κυρίες οι οποίες είναι παντελώς άσχετες µε ζητήµατα δηµοσίας
τάξεως, να βγαίνουν επίσηµα αξιωµατικοί της Αστυνοµίας και να
λένε ότι ήταν εξήντα χιλιάδες, την ώρα που έχουνε βγει στους
δρόµους για το µακεδονικό εκατοντάδες χιλιάδες, εκατοµµύρια
Έλληνες πολίτες και έχουν εκφράσει µε υπερηφάνεια την αντί-
θεσή τους στην εθνοµηδενιστική σας Κυβέρνηση.

Όσον αφορά την παράγραφο 5, τη διαγραφή της ελληνικής
ιστορίας, έλεγε κάποτε ο Κίσινγκερ ότι τους Έλληνες, που είναι
ένα έθνος ανυπότακτο, πρέπει να τους χτυπήσουµε στις ρίζες,
στη γλώσσα, στην ιστορία, στη θρησκεία, στην παράδοση. Αυτή
η ρήση, αυτό το αίτηµα του Κίσινγκερ επιβεβαιώνεται σήµερα,
δεκαετίες µετά µε τη συγκεκριµένη παράγραφο της Συµφωνίας
των Πρεσπών, όπου προβλέπεται -άκουσον, άκουσον- σύσταση
κοινών διεπιστηµονικών επιτροπών για θέµατα ιστορικά, αρχαι-
ολογικά και εκπαιδευτικά. Με ποιους ιστορικούς θα πάτε σ’ αυτές
τις επιτροπές; Με τη Ρεπούση ή µε τον Φίλη και τον Γαβρόγλου,
που είχατε Υπουργούς Παιδείας, που έχουν µετατραπεί σε δού-
ρειους ίππους του ανθελληνισµού µέσα στο κράτος των Ελλή-
νων;

Ας µιλήσουµε λίγο για την ιστορία. Θα κάνω εδώ µια ιστορική
παρένθεση, γιατί η ιστορία είναι αυτή που πραγµατικά µιλάει
στην καρδιά των Ελλήνων. Θα γυρίσω πίσω τον χρόνο και θέλω
να έρθετε µαζί µου και να πάµε στα χρόνια της πτώσης της Μα-
κεδονίας, της αρχαίας ελληνικής Μακεδονίας, στο 168 π.Χ., όταν
µαζί µε την πτώση της Μακεδονίας, δυστυχώς επήλθε και η συ-
νολική πτώση της Ελλάδος. Ήταν το τέλος του αρχαίου ελληνι-
κού κόσµου, κάτι που οι εχθροί του Ελληνισµού θέλουν να γίνει
και σήµερα, δηλαδή να παραδοθεί η Μακεδονία, να πέσει η Μα-
κεδονία, για να πέσει η Ελλάδα.

Τότε, λοιπόν, το 168 π.Χ., τις τύχες της Μακεδονίας διαφέν-
τευε ένας µεγάλος πατριώτης βασιλέας, ο Περσέας, ένας µαχη-
τής, ένας αγωνιστής, ο οποίος είχε καταφέρει απέναντι στην
ακµάζουσα ρωµαϊκή δύναµη, απέναντι στον επεκτατισµό της
Ρώµης, που ήταν η υπερδύναµη της εποχής, να εξοπλίσει τον ελ-
ληνικό στρατό, να εξοπλίσει τους Μακεδόνες και να αντισταθεί
στην κατάληψη της Ελλάδος. Πέτυχε µια νίκη αρχικά το 171 π.Χ.,
έναν θρίαµβο, στη Μάχη του Καλλίνικου κοντά στη Λάρισα. Και
φτάνουµε στην κρίσιµη χρονική στιγµή της Μάχης της Πύδνας,
όπου και τότε µε µια προδοσία, όπως και σήµερα, υπέστη µια
δεινή ήττα ο Ελληνισµός.

Όταν, λοιπόν, στις 22 Ιουνίου του 168 π.Χ. στην Πύδνα της Πιε-
ρίας τριάντα χιλιάδες φαλαγγίτες παρατάχθηκαν απέναντι στις
ρωµαϊκές λεγεώνες, στην πρώτη φάση της µάχης µε την εφόρ-
µηση της φάλαγγας οι Ρωµαίοι συνετρίβησαν και άρχισαν να
υποχωρούν και το µόνο που χρειαζόταν να γίνει τότε ήταν να
εφορµήσει στην πεδιάδα το ιππικό των εταίρων, οι τέσσερις χι-
λιάδες ευγενείς Μακεδόνες ιππείς. Δεν έγινε, όµως, κάτι τέτοιο.
Δεν έγινε αυτό που έκανε ως αρχηγός του ιππικού των εταίρων
ο Μέγας Αλέξανδρος στη Μάχη της Ισσού και στη Μάχη του Γρα-
νικού, οπότε και συνέτριψε µε τα ξίφη των Μακεδόνων ιππέων το
πεζικό των Περσών. Οι τότε ευγενείς Μακεδόνες και ιππείς δεν
µπήκαν στη µάχη. Πρόδωσαν τον Περσέα και έτσι χάθηκε η µάχη
για τα ελληνικά όπλα και ο Περσέας κατέληξε αιχµάλωτος στη
Ρώµη.

Το ίδιο έγινε και χίλια χρόνια αργότερα, το 1071 µ.Χ., στην πε-
ριβόητη Μάχη του Μαντζικέρτ, οπότε άλλος ένας µεγάλος φλο-
γερός Έλληνας πατριώτης, βασιλέας και στρατηγός, ο Ρωµανός
Διογένης, προδοµένος και πάλι από το πολιτικό σύστηµα -θα
έλεγα- της τότε εποχής υπέστη την ήττα του Μαντζικέρτ και έτσι
εφόρµησε η τούρκικη λαίλαπα στη Μικρά Ασία.

Με τέτοιου είδους εθνικές προδοσίες οδηγήθηκε ο Ελληνι-
σµός στον όλεθρο. Μια ανάλογη εθνική προδοσία επιχειρείται
και σήµερα. Αναδείξατε µε κάθε µέσο την προδοτική γραµµή της
εθνοµηδενιστής συγκυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Υπάρχουν, όµως
ζητήµατα, τα οποία χτυπάνε κατ’ ευθείαν την καρδιά του Έλληνα
και τα οποία θέλω να αναδείξω στον λίγο χρόνο που έχω.

Στο άρθρο 8 ρυθµίζονται ζητήµατα σχετικά µε σύµβολα και µε
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σηµαία. Και τι τολµάει να λέει εδώ ο νοµοθέτης; Εάν ένα µέρος
θεωρεί πως κάποιο σύµβολο συνιστά µέρος της ιστορικής ή πο-
λιτιστικής κληρονοµιάς του και το χρησιµοποιεί το άλλο µέρος,
θα το θέσει υπ’ όψιν και θα αφαιρεθεί. Υπ’ αυτή την έννοια,
απαιτώ άµεσα οι Σκοπιανοί να σκίσουν την εθνική τους σηµαία,
που είναι αντίγραφο του ήλιου της Βεργίνας, που αποτελεί ελ-
ληνική πολιτιστική κληρονοµιά. Απαιτώ να αποσύρουν όλα τα
αγάλµατα των αρχαίων Ελλήνων που υπάρχουν στις µεγάλες πό-
λεις τους. Απαιτώ να αποσύρουν όλα τα ιστορικά τους βιβλία και
τη σκοπιανή προπαγάνδα, η οποία παρουσιάζει ως σλάβικη και
ως σκοπιανή την αρχαία Μακεδονία. 

Δεν θα κάνετε τίποτα από αυτά, γιατί επί της ουσίας αποδέχε-
στε de facto πως η ιστορία της Μακεδονίας µας ανήκει στα Σκό-
πια.

Βέβαια, πέραν της ιστορίας και των συµβόλων, υπάρχει και η
εθνική κυριαρχία, για την οποία θα έπρεπε να µιλάµε ώρες.
Υπάρχει το άρθρο 13 της συνθήκης που εκχωρεί εθνική κυριαρ-
χία, που εκχωρεί δικαιώµατα στους Σκοπιανούς στην ελληνική
αποκλειστική οικονοµική ζώνη και εδώ είναι το µείζον θέµα. Εδώ
αυτή η ανεπαρκής νοθευµένη πλειοψηφία, που εµφανίζεται στη
Βουλή των Ελλήνων µε απολειφάδια απ’ όλα τα κόµµατα του αν-
τισυνταγµατικού τόξου, να ψηφίζουν αυτή την προδοσία, δεν
επαρκεί, σύµφωνα µε το Σύνταγµα, και αυτό θα είναι το πρώτο
όπλο, το οποίο θα χρησιµοποιήσει ο Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή
Αυγή για να εκµηδενίσει κατ’ αρχάς στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας και να ακυρώσει αυτή την παράνοµη, αντεθνική, ανθελλη-
νική συµφωνία.

Πέραν όλων αυτών -και θα κλείσω µε την οµιλία µου- για να
σωθεί η Μακεδονία, για να σωθεί η Ελλάς, απαιτείται πολιτική
αλλαγή. Η παρούσα διαδικασία απέδειξε πως στην προδοσία της
Μακεδονίας συντάσσονται ξεκάθαρα η Νέα Δηµοκρατία µε τον
ΣΥΡΙΖΑ. Όλη η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ χειροκρο-
τούσε τον εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, όταν αρνείτο να
συµπράξει στην ένσταση αντισυνταγµατικότητας που κατέθεσε
η Χρυσή Αυγή, όταν στην πράξη η Νέα Δηµοκρατία αναγνώριζε
ως συνταγµατικό το κατάπτυστο νοµοθέτηµα των Πρεσπών.

Ως εκ τούτου, µόνη λύση, µόνη δυνατότης για τους Έλληνες
πολίτες να ανατρέψουν αυτή την προδοσία, η οποία συντελείται
σήµερα, είναι την εξουσία στη χώρα να αναλάβει το εθνικιστικό
κίνηµα της Χρυσής Αυγής. Με απόλυτη πλειοψηφία εθνικιστών
και πατριωτών Βουλευτών µέσα στη Βουλή, µέσα σε µια µέρα,
να ακυρώσουµε το κατάπτυστο Σύµφωνο των Πρεσπών και να
το πετάξουµε στον κάλαθο των αχρήστων της ελληνικής ιστο-
ρίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ Κασιδιάρης µί-
λησε δεκαεξίµισι λεπτά. Εποµένως έχει, όπως και ο κ. Σκανδαλί-
δης, έξι λεπτά δευτερολογίας.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Ειδική Μόνιµη
Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας καταθέτει τις εκθέ-
σεις της στις αιτήσεις της εισαγγελικής αρχής για τη χορήγηση
άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτών.

Προχωράµε µε τον κ. Ιωάννη Γκιόκα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Θα πάρω και τη δευτερολογία µου, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ξεκινήστε και στο

τέλος θα κάνουµε τη σούµα, κύριε Γκιόκα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αν κάποιος

παρακολούθησε τη συζήτηση και στην επιτροπή της Βουλής,
αλλά και σήµερα, θα διαπίστωσε ότι πίσω από τους καβγάδες,
τους υψηλούς τόνους, κυρίως ανάµεσα στον ΣΥΡΙΖΑ και τη Νέα
Δηµοκρατία, όπου από τη µια µεριά ο ΣΥΡΙΖΑ υπερασπίζεται τη
συµφωνία λέγοντας ότι «εµείς ακολουθήσαµε τη δική σας πολι-
τική» -αυτό λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, ότι ακολούθησε την πολιτική των κυ-
βερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ- και από την
άλλη η Νέα Δηµοκρατία καταδικάζει τη συµφωνία ψαρεύοντας
στα θολά νερά του εθνικισµού, θα διαπίστωσε ότι πίσω από αυ-
τούς τους καβγάδες υπάρχει ένας κοινός παρονοµαστής, παρά
τις διαφορές  και παρά τη στάση απέναντι στη συµφωνία.

Αυτός ο παρονοµαστής είναι η ουσία αυτού που συζητάµε σή-

µερα, ότι όλοι σας αποκρύπτετε τη µεγάλη εικόνα της περιοχής,
τη µεγάλη εικόνα των Βαλκανίων, γιατί κανένας σας δεν αµφι-
σβητεί πολιτικά, στρατηγικά τους σχεδιασµούς των Ηνωµένων
Πολιτειών της Αµερικής, του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
καρπός των οποίων υπήρξε και η Συµφωνία των Πρεσπών και,
φυσικά, πολλά άλλα.

Αρκεί να δει κανείς ποιοι στήριξαν τη Συµφωνία των Πρεσπών
από την αρχή µέχρι τώρα. 

Πρώτον, οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής και η κυβέρνηση
Τραµπ, αυτός ο προοδευτικός ηγέτης που στήνει τείχη, που πυ-
ροβολεί µετανάστες, που στηρίχτηκε από την «Κου Κλουξ Κλαν»
και που έκανε τα πάντα για να περάσει η Συµφωνία των Πρε-
σπών. 

Δεύτερον, τη στήριξε µε κάθε τρόπο το ΝΑΤΟ, αυτός ο δολο-
φονικός οργανισµός που φούντωσε τους εθνικισµούς στα Βαλ-
κάνια, αιµατοκύλισε την περιοχή δυο και τρεις φορές, επέβαλε
αλλαγή συνόρων, έριξε βόµβες απεµπλουτισµένου ουρανίου.
Αυτός ο οργανισµός οργάνωσε µια ολόκληρη εκστρατεία για να
γίνει αποδεκτή η Συµφωνία των Πρεσπών και, µάλιστα, ο Γενικός
Γραµµατέας του ΝΑΤΟ ήταν και ο πρώτος που συνεχάρη τον
Ζάεφ για το αποτέλεσµα στη Βουλή της FYROM. 

Τρίτον, στήριξαν τη Συµφωνία η Ευρωπαϊκή Ένωση και οι ηγέ-
τες χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πρώτη και καλύτερη η Μέρ-
κελ, που ήρθε στην Ελλάδα για να συγχαρεί τον κ. Τσίπρα, όχι
µόνο φυσικά για τις επιδόσεις της Κυβέρνησής του στην εφαρ-
µογή των µνηµονίων, αλλά και για την υπογραφή της συγκεκρι-
µένης συµφωνίας. Και, φυσικά, δεν ήταν µόνο η Μέρκελ, ήταν ο
Γιούνκερ, ήταν ο Μακρόν, ήταν πολλοί άλλοι. Και λέει η κ. Ανα-
γνωστοπούλου -το είπε πριν στην οµιλία της- ότι το έκαναν αυτό,
στήριξαν και στηρίζουν τη συµφωνία, γιατί φοβούνται και αυτοί
τον εθνικισµό και την άνοδο της ακροδεξιάς. 

Καλά, µιλάτε σοβαρά; Ο γερµανικός ιµπεριαλισµός δεν ήταν
αυτός που πρωτοστάτησε από τις αρχές της δεκαετίας του 1990
στην υποδαύλιση του εθνικισµού στα Βαλκάνια και στη διάλυση
της Γιουγκοσλαβίας, όχι στην κατάρρευση -όπως ειπώθηκε- αλλά
στη διάλυση της Γιουγκοσλαβίας; Μιλάτε για εθνικισµό. Ο
Κουρτς, ο ακροδεξιός Καγκελάριος της Αυστρίας, δεν ήταν
αυτός που έστειλε µήνυµα πριν από λίγο καιρό για τις θετικές
προοπτικές που έχει η Συµφωνία των Πρεσπών; 

Γι’ αυτά τα ζητήµατα κανένας, ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε κανένας
άλλος, δεν βγάζει άχνα. Δεν υπάρχει ιµπεριαλισµός, δεν υπάρ-
χουν αµερικανονατοϊκοί σχεδιασµοί -που φτάνουν µάλιστα στα
όρια πολεµικών προετοιµασιών- δεν υπάρχουν ανταγωνισµοί στα
Βαλκάνια και στην ευρύτερη περιοχή µε επίκεντρο τους αγω-
γούς, τις αγορές, τις πρώτες ύλες. Δεν υπάρχει τίποτα από όλα
αυτά.

Υπάρχει µόνο το παραµύθι που ακούσαµε πάλι σήµερα, ότι
στη γειτονική χώρα έγινε Πρωθυπουργός ένας µετριοπαθής πο-
λιτικός, ο Ζάεφ. Σήµερα, µάλιστα, µάθαµε ότι είναι σοσιαλιστής
και αριστερός ο Ζάεφ, ο οποίος έδωσε µία ιστορική ευκαιρία για
να λυθεί το πρόβληµα και να ζήσουµε εµείς καλά και αυτοί κα-
λύτερα στη µεγάλη αγκαλιά του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης! 

Αυτό το παραµύθι έχει στόχο να συγκαλύψει την ωµή και αµεί-
λικτη πραγµατικότητα, ότι δηλαδή τη Συµφωνία των Πρεσπών
την ήθελε, τη στήριξε και την επέβαλε µε κάθε τρόπο, µε κάθε
µέσο όλη η αφρόκρεµα των πιο δολοφονικών, επιθετικών, πολε-
µοκάπηλων χωρών και οργανισµών, που εδώ και πάρα πολλά
χρόνια έχουν σπείρει και τον εθνικισµό και τον θάνατο στα Βαλ-
κάνια και την ευρύτερη περιοχή. 

Και τη στήριξαν αυτή τη συµφωνία µε προφανή στόχο να εν-
ταχθεί η γειτονική χώρα στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση,
να προχωρήσει η ευρωατλαντική ολοκλήρωση στα Δυτικά Βαλ-
κάνια και να αποδυναµωθεί έτσι η επιρροή της Ρωσίας, άλλων
ισχυρών κρατών, στο πλαίσιο αυτών των σφοδρών και κλιµακού-
µενων ανταγωνισµών που υπάρχουν. 

Από πού προκύπτει αυτό; Από την ίδια τη συµφωνία. Προκύ-
πτει ξεκάθαρα από το άρθρο 2 της συµφωνίας, το οποίο δεν πε-
ριορίζεται µόνο στο ότι το ένα µέρος δεν θα εµποδίζει το άλλο
µέρος σε διεθνείς οργανισµούς, αλλά κάνει ένα ακόµη βήµα πα-
ραπέρα και περιγράφει ξεκάθαρα όλα τα βήµατα και τη διαδικα-
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σία ένταξης της γειτονικής χώρας πρώτα στο ΝΑΤΟ και µετά
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Αυτή είναι η ουσία της συµφωνίας. Η ουσία της συµφωνίας
είναι το άρθρο 2, διαψεύδοντας µε αυτόν τον τρόπο τόσο τον
Πρωθυπουργό όσο και τον πρώην Υπουργό Εξωτερικών, που πα-
ραπληροφορούσαν στις συναντήσεις, στις ενηµερώσεις των πο-
λιτικών Αρχηγών -τουλάχιστον σε ό,τι αφορά το ΚΚΕ που έθετε
αυτό το ζήτηµα- ότι δήθεν στο κείµενο της συµφωνίας δεν θα
υπάρχει καµµία απολύτως αναφορά στο ΝΑΤΟ και την Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Και επειδή ακριβώς αυτή η συµφωνία είναι αµερικανονατοϊκής
κοπής, έχει τη δική του σφραγίδα, γι’ αυτόν τον λόγο ακριβώς
και στο κείµενο της συµφωνίας παραµένουν τα σπέρµατα του
αλυτρωτισµού περί µακεδονικού λαού, πολίτη, γλώσσας και
ούτω καθεξής. 

Και εδώ τίθεται το εξής εύλογο ερώτηµα: Αφού επιλέγεται ο
όρος «Βόρεια Μακεδονία» για την ονοµασία -µε τον οποίο εµείς
δεν έχουµε κάποιο πρόβληµα- για ποιον λόγο δεν επιλέγεται και
αυτός ο όρος για την ιθαγένεια ή για τη γλώσσα, «βορειοµακε-
δονική ιθαγένεια», «βορειοµακεδονική γλώσσα»; Για τον απλού-
στατο λόγο ότι αυτές οι αµφισηµίες και αυτές οι διατυπώσεις δεν
αποτελούν έναν αθώο συµβιβασµό, όπως ισχυρίζεται η Κυβέρ-
νηση, επιλέγονται συνειδητά, µε στόχο να συντηρείται ο αλυτρω-
τισµός, ο εθνικισµός και στη µία χώρα και στην άλλη, για να
διαιρούνται οι λαοί και να περνούν τα επικίνδυνα σχέδια των ιµ-
περιαλιστών.

Και αυτά θα ξαναβγούν στην επιφάνεια την κατάλληλη στιγµή,
που αυτοί θα επιλέξουν ανάλογα µε τα συµφέροντά τους.

Αυτά που είπε χθες ο κ. Κατρούγκαλος στην οµιλία του στην
επιτροπή ενισχύουν, κατά τη γνώµη µας, αυτούς τους προβλη-
µατισµούς. Είπε ο κ. Κατρούγκαλος χθες ότι η αυτή η αναφορά
έχει να κάνει µε έναν ατοµικό αυτοπροσδιορισµό. Βεβαίως, κα-
θένας έχει το δικαίωµα ατοµικά να αυτοπροσδιορίζεται όπως
θέλει.

Όταν όµως αυτά µπαίνουν σε διεθνή κείµενα, σε διεθνείς συµ-
βάσεις, κύριε Κατρούγκαλε, τότε δεν µιλάµε για ατοµικό αυτο-
προσδιορισµό, µιλάµε για συλλογικό αυτοπροσδιορισµό. Και
ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι ο συλλογικός αυτοπροσδιορισµός
χρησιµοποιήθηκε κατά κόρον από την Ευρωπαϊκή Ένωση και το
ΝΑΤΟ για να ανακύψουν είτε υπαρκτά είτε ανύπαρκτα µειονοτικά
ζητήµατα, να αλλάξουν σύνορα και µάλιστα να αλλάξουν µε το
αίµα των λαών. 

Χαρακτηριστική περίπτωση -όχι η µοναδική, αλλά η πιο χαρα-
κτηριστική περίπτωση- ήταν το Κόσοβο. Το Κόσοβο αποσχίστηκε
από την ενωµένη Γιουγκοσλαβία στο όνοµα του αυτοπροσδιορι-
σµού. Και επειδή ακριβώς ισχύει αυτό το πολιτικό διεθνές περι-
βάλλον, τελικά αυτός ο αυτοπροσδιορισµός είναι και νόθος.
Επειδή όλα αυτά καθορίζονται από τους ισχυρούς, παύει να είναι
αυτοπροσδιορισµός και στην ουσία γίνεται ετεροπροσδιορισµός. 

Και το ξαναλέµε, µην τα χρησιµοποιείτε αυτά τα επιχειρήµατα,
κύριε Κατρούγκαλε! Μην τα χρησιµοποιείτε! Γιατί αυτά ενίοτε
γυρνούν και µπούµερανγκ και ο νοών νοείτω.

Ακόµη και ορισµένες πιο σοβαρές τοποθετήσεις από τη µεριά
του ΣΥΡΙΖΑ, που λένε ότι, εν πάση περιπτώσει, ένα διεθνές πρό-
βληµα δεν λύνεται και χωρίς την παρέµβαση του διεθνούς παρά-
γοντα που ενδιαφέρεται για τους δικούς του λόγους, ακόµη και
αυτές οι προσεγγίσεις αντιµετωπίζουν την παρέµβαση των ιµπε-
ριαλιστικών οργανισµών ως κάτι επιµέρους, ως κάτι δευτερεύον,
συγκυριακό, συµπτωµατικό, ενώ ισχύει το ακριβώς αντίθετο, ότι
η όλη διαδικασία καθορίστηκε βήµα-βήµα µε βάση τη δική τους
παρέµβαση. Αυτοί οργάνωσαν τη διαδικασία, αυτοί καθόρισαν
τα χρονοδιαγράµµατα, µέχρι τον Ιούλιο του 2018, στη Σύνοδο
Κορυφής του ΝΑΤΟ. Αυτοί διαµόρφωσαν το πλαίσιο της συµφω-
νίας, αυτοί επέβαλαν και τη συµφωνία µε κάθε τρόπο και µε κάθε
µέσο. 

Το πιο σηµαντικό, όµως, είναι το εξής, το οποίο εδώ παραγνω-
ρίζεται ή ξεπερνιέται έτσι: Δεν µιλάµε για επίλυση του ζητήµατος,
γιατί δεν µπορεί αυτό το ζήτηµα να επιλυθεί προς το συµφέρον
των λαών -και του ελληνικού λαού και του γειτονικού λαού- στο
πλαίσιο του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Δεν µπορούν -όσο κι αν επιµένετε για το αντίθετο- οι εµπρη-

στές των Βαλκανίων να είναι ταυτόχρονα και πυροσβέστες. Μι-
λήσατε πριν -και είναι σωστό, το είπε και η κ. Αναγνωστοπούλου-
για την αποσταθεροποίηση στην ευρύτερη περιοχή. Είπατε ότι
αυτή είναι η κατάσταση στην περιοχή. Μιλήσατε για τα σχέδια
για τη µεγάλη Αλβανία, τα µουσουλµανικά τόξα, το Αιγαίο, την
Ανατολική Μεσόγειο και ούτω καθεξής. Γι’ αυτό πρέπει -λέτε- η
χώρα να κλείνει και τα διάφορα µέτωπα. 

Και το ερώτηµα που προκύπτει, αλλά δεν το απαντάτε, είναι
το εξής: Όλοι αυτοί οι σχεδιασµοί αποσταθεροποίησης στην ευ-
ρύτερη περιοχή προκύπτουν από µόνοι τους; Γίνονται ερήµην
του ΝΑΤΟ; Γίνονται ερήµην των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερι-
κής; Γίνονται ερήµην της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Φυσικά και όχι!
Όλα αυτά έχουν τουλάχιστον τη σύµφωνη γνώµη αυτών των δυ-
νάµεων, αν δεν έχουν -που εµείς αυτό πιστεύουµε- την ενεργη-
τική στήριξη και των Ηνωµένων Πολιτειών και του ΝΑΤΟ και της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Αυτές, λοιπόν, οι δυνάµεις που έβαλαν και που βάζουν φωτιά
στα Βαλκάνια και στην ευρύτερη περιοχή και που ενισχύουν την
παρουσία τους στη χώρα µας, δεν µπορούν να είναι εγγυητές
ούτε της ειρήνης ούτε της σταθερότητας ούτε, φυσικά, των κυ-
ριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας. Όποιος ισχυρίζεται το αντί-
θετο είτε κοροϊδεύει συνειδητά, είτε έχει πλήρη άγνοια της
ιστορίας, γιατί εταίρος στο ΝΑΤΟ είναι και η Τουρκία, αλλά αυτό
δεν εµπόδισε καθόλου την άρχουσα τάξη της Τουρκίας να «γκρι-
ζάρει» το Αιγαίο, να εντείνει τις προκλήσεις, τις διεκδικήσεις και
µε τις ευλογίες του ΝΑΤΟ που δεν αναγνωρίζει σύνορα στο Αι-
γαίο. Εταίρος στο ΝΑΤΟ -και προσεχώς στην Ευρωπαϊκή Ένωση-
είναι και η Αλβανία, αλλά επίσης αυτό δεν έχει εµποδίσει την προ-
κλητικότητα της άρχουσας τάξης της Αλβανίας να θέτει σε εφαρ-
µογή τα σχέδια για «Μεγάλη Αλβανία», ξεκινώντας µάλιστα
άµεσα µε την ουσιαστική προσάρτηση του Κοσόβου.

Αυτός, λοιπόν, είναι ο πρώτος µύθος της Κυβέρνησης ότι
δήθεν επιλύεται ένα ιστορικό θέµα για πολλά χρόνια και ότι µε
αυτόν τον τρόπο πετυχαίνουµε τη σταθερότητα.

Ποιος είναι ο δεύτερος µύθος, που είναι πιο πονηρός και –για
να µην πούµε- και πιο ανήθικος; Είναι αυτό που λέει ότι το ζήτηµα
της εισόδου της γειτονικής χώρας στο ΝΑΤΟ δεν αφορά εµάς,
ότι είναι επιλογή του γειτονικού λαού να µπει στο ΝΑΤΟ και την
Ευρωπαϊκή Ένωση, ότι είναι η θέληση του λαού της FYROM να
µπει στο ΝΑΤΟ.

Και εδώ υπάρχει το ερώτηµα: Από πού προκύπτει αυτό; Στο
δηµοψήφισµα που οργανώθηκε µε όλες αυτές τις παρεµβάσεις,
τους εκβιασµούς, τα τελεσίγραφα κ.λπ., το ερώτηµα ήταν «Συµ-
φωνείτε ή όχι µε την ένταξη της χώρας µας στο ΝΑΤΟ και την
Ευρωπαϊκή Ένωση, αποδεχόµενοι τη συµφωνία;». Αυτό ήταν το
ερώτηµα. Δεν ήταν αν αποδέχεστε ή όχι τη Συµφωνία των Πρε-
σπών. Σε αυτό το δηµοψήφισµα απείχε το 70% του γειτονικού
λαού και έδειξαν οι ιµπεριαλιστές ότι τη θέληση των λαών, όπως
και τώρα και παλαιότερα σε άλλες αντίστοιχες περιπτώσεις, την
έχουν γραµµένη στα παλιά τους τα παπούτσια. Αφού πρώτα κα-
τέφυγαν σε πιέσεις, τελεσίγραφα, εκβιασµούς, κ.ο.κ., στο τέλος
αγνόησαν και το αποτέλεσµα του δηµοψηφίσµατος, που οι ίδιοι
έστησαν. Αυτή είναι η δηµοκρατία τους. 

Όµως, ας δεχθούµε τη λογική σας, δηλαδή ότι µπορεί ένας
λαός να επιλέξει να ακολουθήσει κάτω από τις πλάνες, τους εκ-
βιασµούς και τις πιέσεις µια λανθασµένη αντιλαϊκή επιλογή και
να ενταχθεί σε έναν τέτοιον οργανισµό. Από πού κι ως πού µια
κυβέρνηση, που θέλει να λέγεται µάλιστα και αριστερή, προ-
οδευτική κυβέρνηση, πρέπει να πρωτοστατεί, να ενθαρρύνει, να
σπρώχνει αυτόν τον λαό για να µπει µία ώρα αρχύτερα στη φυ-
λακή αυτών των οργανισµών;

Βλέπετε, λοιπόν, ότι ούτε αυτό το επιχείρηµά σας αντέχει σε
σοβαρή κριτική.

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, αν η εξωτερική σας πολιτική εξαντ-
λούνταν µόνο στη Συµφωνία των Πρεσπών, θα µπορούσε να πει
κάποιος ότι ανεξάρτητα από το αποτέλεσµά της, το οποίο εµείς
το θεωρούµε πολύ επικίνδυνο, είχατε τουλάχιστον καλές προθέ-
σεις. Όµως, εδώ η Συµφωνία των Πρεσπών είναι ένας κρίκος
στην αλυσίδα της πολιτικής σας, η οποία είναι µια πολιτική που
συνιστά τον καλύτερο υπηρέτη των αµερικανο-νατοϊκών επιλο-
γών και τα έχει δώσει όλα. Μην κρύβονται, δηλαδή, εδώ ορισµέ-
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νοι πίσω απ’ το δάχτυλό τους. Στηρίξατε όλες τις αποφάσεις του
ΝΑΤΟ, µέχρι και το πρώτο πυρηνικό πλήγµα. Συµµετείχατε σε
όλες τις στρατιωτικές ασκήσεις του ΝΑΤΟ. Διευρύνατε και επε-
κτείνατε τις αµερικανο-νατοϊκές βάσεις στην Ελλάδα. Διατηρείτε
στο ύψος των 4 δισεκατοµµυρίων ευρώ τις δαπάνες για νατοϊκές
ανάγκες. Φυσικά, µέρος αυτής της πολιτικής είναι η Συµφωνία
των Πρεσπών, δηλαδή η πολιτική σας να εγκλωβίσετε κι άλλους
λαούς, µαζί µε τον ελληνικό λαό, στη φυλακή και τα δεσµά αυτών
των οργανισµών.

Με όλα αυτά που κάνετε, δηµιουργείτε φιλειρηνική ρωγµή
στον ιµπεριαλισµό, όπως είπε πριν η κ. Αναγνωστοπούλου;
Έλεος, δηλαδή! Αυτό, µάλιστα, δεν είναι ανάγκη να το πούµε
εµείς. Το λένε οι ίδιοι οι Αµερικάνοι. Η έκθεση του αµερικανικού
Υπουργείου Εξωτερικών που δηµοσιεύτηκε πριν λίγες µέρες,
λέει το εξής: «Η Ελλάδα είναι αφοσιωµένος εταίρος στην προ-
ώθηση των συµφερόντων των ΗΠΑ. Η ελληνική Κυβέρνηση υπο-
στηρίζει την εµβάθυνση της στρατιωτικής συνεργασίας και
προσφέρει τοποθεσίες εκτός της Σούδας, για να υποστηρίξει τις
στρατιωτικές επιχειρήσεις των ΗΠΑ στην περιοχή».

Αυτά τα εύσηµα από τους Αµερικάνους τα παίρνετε, επειδή
κάνετε ρωγµή στην ιµπεριαλιστική τους πολιτική; Έχουν τάσεις
αυτοκτονίας, δηλαδή, όλοι αυτοί; 

Φθάνει, µάλιστα, στο σηµείο η έκθεση να λέει ότι θα επιστρα-
τευτούν µη κυβερνητικές οργανώσεις και µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης, για να πειστεί ο ελληνικός λαός για την αναγκαιότητα
αυτής της πολιτικής. Αυτά λέει η έκθεση. Αυτά θυµίζουν άλλες
εποχές, σκοτεινές εποχές που είναι καταδικασµένες στη συνεί-
δηση του ελληνικού λαού, όπως επίσης είναι καταδικασµένες στη
συνείδηση του αριστερού προοδευτικού κόσµου, που όλα αυτά
τα έχει βιώσει στο πετσί του.

Αυτόν τον ρόλο τον αναλάβατε, όπως έκαναν φυσικά και οι
προηγούµενες κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, όχι γιατί θέλετε να κάνετε εθνικές υποχωρήσεις, αυτά
που λέει δηλαδή η Νέα Δηµοκρατία. Βέβαια κι εσείς τα λέγατε
παλαιότερα για τη Νέα Δηµοκρατία. Όχι, λοιπόν. Αναλάβατε
αυτόν τον ρόλο, γιατί αυτό επιτάσσουν τα συµφέροντα της ελ-
ληνικής αστικής τάξης, τµηµάτων του ελληνικού κεφαλαίου που
προσδοκούν να πάρουν µερίδιο από τη µοιρασιά των ανταγωνι-
σµών για τους αγωγούς και τις πρώτες ύλες στις αγορές και να
κερδίσουν, φυσικά, κι από τις επενδύσεις που γίνονται και προ-
βλέπονται στο άρθρο 14 της συµφωνίας ανάµεσα στις δύο
χώρες.

Αυτό είναι και το περιεχόµενο του συνθήµατος που έχετε λαν-
σάρει «Ελλάδα - ηγετική δύναµη στα Βαλκάνια». Πολύ προοδευ-
τικό και πολύ διεθνιστικό αυτό το σύνθηµα! Βέβαια, δεν το ακούµε
πρώτη φορά. Το έλεγε παλαιότερα η κυβέρνηση Σηµίτη, αλλά και
οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ τη δεκαετία
του 1990. Θυµάστε τότε για την οικονοµική διείσδυση στα Βαλκά-
νια, τότε που οι ελληνικές επιχειρήσεις έφευγαν για να βρουν πιο
φθηνή εργατική δύναµη και περισσότερα κέρδη, αλλά και τότε
που η κυβέρνηση Σηµίτη µε αυτό το σύνθηµα στήριζε τους βοµ-
βαρδισµούς στη Γιουγκοσλαβία. Μάλιστα, µε ορισµένα στελέχη
αυτής της Κυβέρνησης φτιάχνετε τώρα και τον προοδευτικό πόλο
στα Μέγαρα Μουσικής και από εδώ κι από κει.

Τίθεται το ερώτηµα: Αν έλεγε ο Ράµα ή ο Ζάεφ ή ο Ερντογάν,
αν έλεγε ο Πρωθυπουργός της Βουλγαρίας να γίνουν η Αλβανία,
η FYROM, η Τουρκία ηγετικές δυνάµεις στα Βαλκάνια, εµείς τι
θα λέγαµε; Εσείς τι θα λέγατε; Θα µιλούσατε για πρόκληση, για
επεκτατισµό, για εθνικισµό, κ.ο.κ.. Γιατί δεν ισχύει αυτό και για
την Ελλάδα και για την ελληνική Κυβέρνηση; Γιατί δεν ισχύει,
αφού στην ουσία παίζει τον ρόλο, µε τις πλάτες των Αµερικανών
του ΝΑΤΟ, ενός µικρού ιµπεριαλιστή στην περιοχή;

Βλέπετε, λοιπόν, ότι ο εθνικισµός και ο κοσµοπολιτισµός δεν
χωρίζονται µε «σινικά τείχη». Είναι οι δύο όψεις του ίδιου νοµί-
σµατος. Γι’ αυτό δεν µπορείτε να είστε πραγµατικοί αντίπαλοι
του εθνικισµού της ακροδεξιάς, µε την οποία άλλωστε συγκυ-
βερνούσατε για τέσσερα χρόνια.

Τι λέει το ΚΚΕ; Λέει ό,τι λέει εδώ και είκοσι πέντε χρόνια. Να
τα θυµίσουµε, λέγοντας ότι το 1992 η Αλέκα Παπαρήγα, µετά
από τη γνωστή σύσκεψη των πολιτικών Αρχηγών υπό τον Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας, είπε ότι είτε απαλειφθεί το όνοµα είτε

δεν απαλειφθεί, τα προβλήµατα για την Ελλάδα, αλλά και για
τους λαούς, θα γίνονται όλο και πιο έντονα, εφόσον συνεχίζεται
η επέµβαση των ξένων δυνάµεων στα Βαλκάνια -της ΕΟΚ τότε,
αφού δεν υπήρχε ακόµα η Ευρωπαϊκή Ένωση- και των ΗΠΑ, εφό-
σον συνεχιστεί η πολιτική του «διαίρει και βασίλευε». Τότε, στη
σύσκεψη των πολιτικών Αρχηγών ήσασταν όλοι µαζί -η Νέα Δη-
µοκρατία, το ΠΑΣΟΚ, ο Συνασπισµός τότε- και συµµετείχατε µαζί
στα συλλαλητήρια του 1992.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Όχι όλοι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Η «ΑΥΓΗ» του 1992, στα συλλαλητήρια

του τότε, έγραφε «Παλµός µε ωριµότητα! Εντυπωσιακό το συλ-
λαλητήριο της Θεσσαλονίκης!».

Αυτά λέγατε τότε. Το λέω, γιατί ο κ. Δραγασάκης σήµερα δεί-
χνει ότι έχει πάθει αµνησία και λέει ότι ο Συνασπισµός εφαρµόζει
τις πάγιες θέσεις του από το 1992. Το 1992 λέγατε κι εσείς «Η
Μακεδονία είναι µία και µόνο ελληνική», µαζί µε το ΠΑΣΟΚ και τη
Νέα Δηµοκρατία.

Πάµε παρακάτω. Βουκουρέστι 2008: Τι έλεγε το ΚΚΕ: Ο λαός
µε την πάλη του να βάλει βέτο σε ΝΑΤΟ, ΗΠΑ και Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Πάµε στο 2011. Η απόφαση του κόµµατος έλεγε: Τις εξελίξεις
στα Βαλκάνια τις σφραγίζει η διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και του ΝΑΤΟ. Ενώ οι ελληνικές κυβερνήσεις διακηρύσσουν
πως συζητούν µόνο το όνοµα της γειτονικής χώρας, στην πραγ-
µατικότητα η άρχουσα τάξης της ΠΓΔΜ θέτει µε κάθε ευκαιρία
ζήτηµα αναγνώρισης µακεδονικής ταυτότητας και γλώσσας.

Αυτό λέµε και σήµερα. Εµείς, το ΚΚΕ, σε αντίθεση µε όλους
όσοι, είτε τότε είτε σήµερα, επικεντρώνουν στο όνοµα, προβάλ-
λουµε την ανάγκη να µπουν εµπόδια στα σχέδια των Ηνωµένων
Πολιτειών, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να απαλει-
φθούν οι αλυτρωτισµοί, να αντιµετωπιστεί ο εθνικισµός της κάθε
πλευράς, είτε της µιας είτε της άλλης, που αξιοποιείται για αλ-
λαγές συνόρων, αιµατοχυσίες και για να διαιρούνται οι λαοί.
Διότι δεν υπάρχουν γενικά Βαλκάνιοι. Και στις αρχές του προ-
ηγούµενου αιώνα και σήµερα υπάρχουν οι αστικές τάξεις των
βαλκανικών κρατών που συνεργάζονται, κάνουν κοινές µπίζνες,
τσακώνονται, πολεµούν µεταξύ τους, αν δεν τα βρίσκουν -γιατί
αυτά είναι προσωρινά στον καπιταλισµό- υπάρχουν και οι βαλ-
κανικοί λαοί που και τότε και σήµερα θα πληρώσουν το τίµηµα
από την ενίσχυση αυτών των σχεδιασµών, οι οποίοι προωθούνται
µε τη συµφωνία που υπογράψατε.

Γι’ αυτό αυτή η συµφωνία είναι φιλοϊµπεριαλιστική και στρέ-
φεται εναντίον και του ελληνικού λαού και του λαού της γείτονος
χώρας και όλων των λαών της περιοχής.

Τελειώνω µε το εξής. Εµείς είµαστε µε τους λαούς. Εµείς εί-
µαστε µε τη δυνατότητα που έχουν οι λαοί µε τη φιλία, την αλ-
ληλεγγύη τους, την κοινή τους πάλη, να αντιπαλέψουν και τα
πολεµοκάπηλα σχέδια αυτών των οργανισµών, να αποδεσµευ-
τούν από αυτούς τους οργανισµούς και να γίνουν οι ίδιοι κυρίαρ-
χοι των εξελίξεων, των ζωών τους, µε τη δική τους εξουσία. Η
ιστορία έχει αποδείξει ότι οι λαοί, όταν έχουν οι ίδιοι την εξουσία,
µπορούν τέτοιες διαφορές να τις λύνουν προς όφελός τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Υπερκαλύψατε τη

δευτερολογία σας. Προς ενηµέρωσή σας το λέω.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τους ΑΝΕΛ κ. Αριστεί-

δης Φωκάς.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Αγαπητέ Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, σήµερα γράφεται µια µαύρη σελίδα στην ιστορία της
πατρίδας µας. Είναι η µεγαλύτερη εθνική µας ήττα µετά την απώ-
λεια της µισής Κύπρου. Ο κ. Τσίπρας και ο κ. Κοτζιάς αποφάσι-
σαν οι δυο τους να πάνε να υπογράψουν µια συµφωνία κάτω από
ένα αντίσκηνο στις Πρέσπες και τώρα έρχεστε εσείς να επικυ-
ρώσετε µε έναν αµφιλεγόµενο τρόπο αυτή τη συµφωνία.

Σας πειράζει που µαζεύονται εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες
στα συλλαλητήρια. Να σας θυµίσω ότι στο πρώτο συλλαλητήριο
στη Θεσσαλονίκη µαζεύτηκαν πεντακόσιες χιλιάδες Έλληνες να
διαµαρτυρηθούν για τη Μακεδονία µας. Τότε όλο το σύστηµα
έπεσε επάνω στο συλλαλητήριο. Πέρα από τη «ΒΕΡΓΙΝΑ ΤΗΛΕ-
ΟΡΑΣΗ» και τον «ΣΚΑΪ», κανένα άλλο κανάλι δεν µετέδωσε αυτό
το συλλαλητήριο.
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Ακολούθησε το συλλαλητήριο της Αθήνας µε ένα εκατοµµύριο
και πλέον κόσµο να είναι εκεί, να φωνάζουν για τη Μακεδονία
µας. Έπειτα αρκετά συλλαλητήρια σε όλες σχεδόν τις πόλεις της
Ελλάδας και προχθές, ένα ακόµη συλλαλητήριο εδώ, στο Σύν-
ταγµα, µε πάνω από πεντακόσιες χιλιάδες Έλληνες που πήγαν
να διαµαρτυρηθούν για τη Μακεδονία µας και πάλι.

Δεν σας πείραξε ότι για ένα τόσο σηµαντικό θέµα έγινε «µα-
γειρείο» το Γραφείο του Προέδρου της Βουλής και ύστερα από
κλήρωση, λες και είµαστε σε καµµιά µπαρµπουτιέρα, χάθηκε η
πλειοψηφία που υπήρχε στην επιτροπή υπέρ του «ΟΧΙ» και µε τη
µεθόδευσή σας δηµιουργήθηκε πλειοψηφία υπέρ του «ΝΑΙ». Μα,
τα νέα µέλη της επιτροπής που προσθέσατε είναι τυχαίο ότι όλα
ήταν υπέρ του «ΝΑΙ»; Γιατί έχετε επιλέξει µόνο αυτούς που έφυ-
γαν από το Ποτάµι; Τι κλήρωση ήταν αυτή; Κλήρωση για ένα
τόσο σηµαντικό θέµα; Να το αφήσουµε, δηλαδή, όλα στην τύχη;

Είµαι σίγουρος ότι δεν ήταν και πολύ στην τύχη, αλλά υπήρξε
µεθόδευση. Κατ’ αρχάς δεν έχετε πλειοψηφία µέσα στη Βουλή,
διότι είστε εκατόν σαράντα πέντε και να θυµίσω ότι πενήντα από
αυτές τις έδρες είναι µπόνους.

Είναι λυπηρό ένα κρατίδιο, όπως αυτό των Σκοπίων, που είναι
χθεσινό στον παγκόσµιο χάρτη, να είναι πιο δηµοκρατικό από τη
χώρα µας, στην οποία γεννήθηκε η δηµοκρατία. Από το κρατίδιο
των Σκοπίων τουλάχιστον πέρασε η Συµφωνία των Πρεσπών µε
αυξηµένη πλειοψηφία. Εδώ θα περάσει µε απλή πλειοψηφία, που
στην πραγµατικότητα ούτε αυτή έχετε στην επιτροπή, αλλά ούτε
και εδώ µέσα στην Ολοµέλεια.

Ζητήσαµε, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, να εφαρµοστεί το άρθρο
28 παράγραφος 2 του Συντάγµατος περί απαίτησης αυξηµένης
πλειοψηφίας 3/5 του αριθµού των Βουλευτών για την κύρωση
της συγκεκριµένης συµφωνίας. Από τη στιγµή που δεν εφαρµό-
στηκε το άρθρο 28 παράγραφος 2 του Συντάγµατος για τη συγ-
κεκριµένη συµφωνία, για την παράδοση δηλαδή του ονόµατος
«Μακεδονία», την αναγνώριση µακεδονικής εθνότητας και µακε-
δονικής γλώσσας στο κρατίδιο των Σκοπίων, πού σκοπεύετε να
εφαρµόσετε αυτό το άρθρο του Συντάγµατος για αυξηµένη πλει-
οψηφία; Γιατί δεν πήγαµε ούτε σε δηµοψήφισµα, ενώ οι Σκοπια-
νοί πήγαν να πάρουν την άποψη του λαού τους;

Εσείς, κύριε Κατρούγκαλε, έχετε προτείνει για την Αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος, που θα έρθει στη Βουλή κάποια στιγµή,
να πηγαίνουµε σε δηµοψήφισµα, όταν υπάρχει ένα σηµαντικό
εθνικό θέµα, αρκεί να υπάρχουν πεντακόσιες χιλιάδες υπογρα-
φές. Τι πιο δηµοκρατικό να οδηγηθούµε σε δηµοψήφισµα για να
αποφασίσει ο ελληνικός λαός τι θέλει; Όµως, δυστυχώς, για τον
ελληνικό λαό, άλλα λέτε, άλλα εννοείτε και άλλα πράττετε.

Μα, εδώ ο ελληνικός λαός ξεσηκώθηκε µε απανωτά συλλαλη-
τήρια. Εκατοµµύρια Έλληνες σε όλη την υφήλιο σήµερα κλαίνε
εξαιτίας της αριστερής σας ιδεοληψίας.

Γιατί δεν πηγαίνουµε σε δηµοψήφισµα, κύριε Υπουργέ, από τη
στιγµή που λέτε ότι πεντακόσιες χιλιάδες υπογραφές είναι αρ-
κετές για να πάµε σε δηµοψήφισµα; Τα επιχειρήµατά σας στηρί-
ζονται στη µέθοδο της ιστορικής ασάφειας.

Δυστυχώς για εµάς, αυτή η συµφωνία αναγνωρίζει µακεδονική
εθνότητα, διότι µετά την κύρωση της συµφωνίας από την ελλη-
νική Βουλή οι Σλαβοσκοπιανοί θα είναι Μακεδόνες στην εθνό-
τητα. Δεν θα είναι Αλβανοί, δεν θα είναι Βούλγαροι ούτε
Έλληνες, αλλά θα είναι Μακεδόνες. Έπειτα από την κύρωση της
συµφωνίας από την ελληνική Βουλή θα ανοίξει ο ασκός του Αι-
όλου.

Υπάρχουν Έλληνες πολίτες στην κεντρική και δυτική Μακεδο-
νία που κατοικούν σε κάποια χωριά, που, αν τους ρωτήσεις τι
είναι, θα σου πουν «Μακεδόνες». Αν τους ρωτήσεις «ποιοι είναι
οι πρόγονοί σας;», θα σου πουν «ο Μέγας Αλέξανδρος». Πέρα
από τα ελληνικά, µιλούν και αυτή τη σλαβοσκοπιανή διάλεκτο.

Φανταστείτε, λοιπόν, πόσο εύκολο είναι πλέον στο µέλλον οι
Σκοπιανοί που θα λέγονται Μακεδόνες να µιλήσουν για µακεδο-
νική µειονότητα στην Ελλάδα. Και θα το δούµε σύντοµα αυτό να
γίνεται, διότι, όταν υπάρχει Βόρεια Μακεδονία σηµαίνει ότι υπάρ-
χει και Νότια Μακεδονία, όπως υπάρχει, βέβαια, Βόρεια και Νότια
Κορέα, Ανατολική και Δυτική Γερµανία στο παρελθόν και πολλά
άλλα παραδείγµατα.

Ένα άλλο από τα ψεύτικα επιχειρήµατά σας είναι ότι αν κυρω-

θεί η Συµφωνία των Πρεσπών, θα υπάρξει συνεργασία στο επι-
χειρείν ανάµεσα στις δύο χώρες. Μα, εδώ και είκοσι χρόνια οι
Έλληνες επιχειρηµατίες είναι οι νούµερο «ένα» επενδυτές στο
κρατίδιο των Σκοπίων. Δώσουµε, δεν δώσουµε το όνοµα «Μακε-
δονία» στους Σκοπιανούς, οι Έλληνες επιχειρηµατίες θα συνεχί-
σουν να επενδύουν µε τον ίδιο ακριβώς ρυθµό. Να ξέρετε εσείς
οι αριστεροί ότι το χρήµα δεν κοιτάει αν το κρατίδιο αυτό λέγεται
Σκόπια ή αν λέγεται Μακεδονία ή αν κατοικείται από Σκοπιανούς
ή από Μακεδόνες.

Τα επιχειρήµατά σας καταρρίπτονται το ένα µετά το άλλο. Δεν
πείθετε κανέναν πλέον. Μόνο δυσκολία θα δηµιουργήσετε στις
ελληνικές επιχειρήσεις, για τον λόγο ότι πολύ δύσκολα θα µπορεί
ο Έλληνας επιχειρηµατίας να χρησιµοποιήσει τον όρο «Μακεδο-
νία» στην επιχείρησή του ή σε κάποιο από τα προϊόντα που θα
παράγει, σε αντίθεση βέβαια µε τους Σκοπιανούς που θα έχουν
τζάµπα ένα άριστο brand name.

Διαπράττετε ένα τεράστιο λάθος που στο µέλλον κανένας, µα
κανένας δεν θα µπορέσει να το διορθώσει. Όσα χρόνια και αν
περάσουν, θα έχει γράψει η Ιστορία ότι Μακεδονία είναι αυτός ο
χώρος που γεωγραφικά είναι πάνω από τη Βεργίνα και την Πέλλα
και ότι η µακεδονική γλώσσα είναι αυτή η σλαβική διάλεκτος και
γνήσιοι Μακεδόνες είναι αυτοί οι γυφτοσλάβοι. Διότι αν δείτε
ποιοι κατοικούν στα Σκόπια, θα δείτε ότι δεν είναι Σλάβοι, δεν
έχουν καµµία σχέση ούτε µε τους Σέρβους ούτε µε τις άλλες
φυλές. Να ξέρετε ότι η Μακεδονία είναι Ελλάδα και η Ελλάδα
είναι Μακεδονία. Αυτό δεν το λέω µόνο εγώ, αλλά εκατοντάδες
ιστορικοί και αρχαιολόγοι. Οι Σκοπιανοί έχουν οργώσει όλο το
κρατίδιό τους και δεν βρήκαν ούτε ένα αρχαίο εύρηµα από την
εποχή των Μακεδόνων. 

Το άρθρο 36 του Συντάγµατος των Σκοπίων αναφέρεται σε
δήθεν Μακεδονία και δήθεν µακεδονικό λαό. Για δήθεν αυτοδιά-
θεση µακεδονικού έθνους, για δήθεν αυτοδιάθεση µακεδονικού
λαού, για κατάργηση των συνόρων, για ενοποίηση των Μακεδό-
νων µε τους Μακεδόνες. Ακούστε µόνο τον εθνικό τους ύµνο και
θα καταλάβετε πολλά. 

Η συµφωνία αυτή προβλέπει ότι το κράτος αυτό θα ονοµάζεται
Βόρεια Μακεδονία, άρα θα υπάρχει και Νότια Μακεδονία. Η ιθα-
γένεια θα είναι σκέτο µακεδονική και αφορά όλους τους πολίτες
της χώρας. Η ιθαγένεια, να ξέρετε, δηµιουργεί ταυτότητα, άρα
αναγνωρίζει εθνότητα. Η γλώσσα θα ονοµάζεται σκέτο µακεδο-
νική. Τα διεθνή σύµβολα θα είναι «MK», δηλαδή σκέτο Μακεδο-
νία. Τα εµπορεύµατά τους θα είναι µακεδονικά. Γι’ αυτούς το
«Μακεδονία» θα είναι µέρος ονόµατος µιας πολιτικής οντότητας,
ενώ για εµάς θα είναι απλώς µία περιφέρεια της Ελλάδας.

Στα θέµατα εξωτερικής πολιτικής βάλτε, επιτέλους, ένα
φρένο. Ο κ. Κοτζιάς µας απείλησε ότι µετά το σκοπιανό θα βάλει
µπροστά τη λύση του θέµατος στη Βόρεια Ήπειρο, ήθελε να
λύσει το κυπριακό και τώρα βλέπουµε τον Πρωθυπουργό να κλεί-
νει συνάντηση µε τον Τούρκο Πρόεδρο αρχές Φεβρουαρίου. Πα-
ρακαλώ πολύ, σταµατήστε να διαπραγµατεύεστε. Όπου
διαπραγµατευτήκατε έχουµε χάσει πανηγυρικά. 

Να θυµίσω εκείνη την περίφηµη διαπραγµάτευση το καλοκαίρι
του 2015. Δεκαεπτά ώρες συνεχόµενα ο Πρωθυπουργός έλεγε
«ναι», χωρίς διάλειµµα. Παραχώρησε µόνος του τα πάντα, χωρίς
να ρωτήσει κανέναν συνεργάτη του. Ο λαός είχε πει «όχι» και
αυτός είπε «ναι» σε όλα, παραχωρώντας τη δηµόσια περιουσία
για εκατό χρόνια, capital controls που τα έχουµε µέχρι και σή-
µερα και πολλά άλλα, που τα γνωρίζουµε, βέβαια, όλοι εδώ µέσα
στη Βουλή. 

Τίποτα, όµως, δεν συγκρίνεται µε το σκοπιανό: Να δίνεις τα
πάντα σε ένα κρατίδιο, όπως είναι αυτό των Σκοπίων, χωρίς να
υπάρχει λόγος. Δεν πιέζει κανείς τις δύο πλευρές ποια θα είναι
η ονοµασία. Εκείνο που τους ενδιαφέρει είναι να µπει αυτό το
κρατίδιο των Σκοπίων σε ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκή Ένωση. Εµείς εί-
µαστε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στο ΝΑΤΟ. Οι Σκοπιανοί θέ-
λουν να µπούνε. Γιατί, όµως, τότε υποχωρούµε εµείς; Ας
τελειώσουµε µε αυτό το κακόγουστο ανέκδοτο. 

Κανείς, µα κανείς, δεν έχει το δικαίωµα εδώ µέσα στη Βουλή
να παραδώσει το όνοµα Μακεδονία στα Σκόπια. Ο Φίλιππος και
ο Μεγαλέξανδρος, οι οποίοι έχουν αυτό το δικαίωµα, δυστυχώς,
έχουνε πεθάνει πριν από δύο χιλιάδες τριακόσια χρόνια. Η εικόνα
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του κ. Τσίπρα µε τον Ζάεφ να χασκογελούν κάτω από το αντί-
σκηνο των Πρεσπών και να αναφέρει ο Ζάεφ «οι Έλληνες, εµείς
οι Μακεδόνες και οι Ευρωπαίοι», αυτή η εικόνα είναι καλά χαραγ-
µένη στη µνήµη όλων µας.

Η Συµφωνία των Πρεσπών, αν κυρωθεί τελικά µέσα στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο, θα είναι ο πολιτικός σας µακεδονικός τύµβος
για όλους εσάς που θα ψηφίσετε «ναι» σε αυτή τη συµφωνία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε
Φωκά.

Μιλήσατε δεκαπέντε λεπτά. Εποµένως δικαιούστε αύριο, αν
χρειαστείτε, τη δευτερολογία σας.

Και κλείνουν οι ειδικοί αγορητές µε τον κ. Ιωάννη Σαρίδη από
την Ένωση Κεντρώων. Μετά έχει ζητήσει τον λόγο ο Υπουργός
κ. Κατρούγκαλος και ξεκινάει ο κατάλογος των εγγεγραµµένων
οµιλητών. 

Ορίστε, κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρωθυπουργέ της Ελλάδας, κύριε Τσίπρα, εσείς είσα-

στε ο συνοµιλητής µου σήµερα, ο συνοµιλητής της Ένωσης Κεν-
τρώων. Στο όνοµα της Θεσσαλονίκης σάς απευθύνοµαι και σας
ζητώ τον λόγο. Και εύχοµαι να κρατάτε σηµειώσεις, κύριε Πρω-
θυπουργέ, και να απαντήσετε σε όλες τις ερωτήσεις, όλων των
Βουλευτών. Γιατί, να ξέρετε, η Ιστορία κρατάει πρακτικά και είναι
βέβαιο πως στην τελική της κρίση για σας η Ιστορία θα επιλέξει
να αναφέρει και ποια ακριβώς υπήρξε η συµπεριφορά σας απέ-
ναντι στους διακόσιους ενενήντα εννιά συναδέλφους σας του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου σήµερα, ειδικά σήµερα τη µοναδική µέρα,
δηλαδή, στα είκοσι επτά χρόνια ύπαρξης του σκοπιανού προβλή-
µατος που ο ελληνικός λαός θα έχει την ευκαιρία να ακουστεί
έστω και διαµέσου των αντιπροσώπων του. 

Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, από αυτό, κύριε Πρωθυπουργέ. Ερώ-
τηση πρώτη: Παραδέχεστε, ναι ή όχι, πως ο ελληνικός λαός δεν
ερωτήθηκε ποτέ για το σκοπιανό πρόβληµα; Παραδέχεστε ότι
σήµερα είναι η πρώτη φορά που το σκοπιανό θα συζητηθεί στην
Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων; Σήµερα είναι η πρώτη και
µοναδική ευκαιρία των Ελλήνων να εκφραστούν και µάλιστα όχι
οι ίδιοι, αλλά διαµέσου των εκλεγµένων εκπροσώπων τους. 

Και το πρώτο πράγµα που ζητούν από τους εκπροσώπους
τους οι Έλληνες, κύριε Πρωθυπουργέ, είναι να µεταφέρουµε
µέσα σε αυτή την Αίθουσα το δηµοκρατικό αίτηµα για διεξαγωγή
δηµοψηφίσµατος. Το γνωρίζετε αυτό; Το αποδέχεστε πως αυτό
είναι το βασικό αίτηµα της συντριπτικής πλειοψηφίας των Ελλή-
νων πολιτών, ναι ή όχι; 

Οι συµπολίτες µας, κύριε Τσίπρα, µας ζητάνε να έχουν οι ίδιοι
την ευκαιρία να εκφραστούν πάνω σε αυτό το πολύ κρίσιµο
εθνικό θέµα, ο καθένας και η καθεµία για τον εαυτό του. Ζητάνε
δηµοψήφισµα οι Έλληνες, σηµειώστε το κάπου να µας απαντή-
σετε γι’ αυτό. Οι Έλληνες δεν βρίσκουν καθόλου σωστό η εκπρο-
σώπησή τους να εξαντληθεί σε δύο µόλις συνεδριάσεις της
Βουλής των Ελλήνων, έπειτα µάλιστα από είκοσι επτά ολόκληρα
χρόνια αφωνίας για το συγκεκριµένο θέµα, έχοντας υποστεί τον
πολιτικό αιφνιδιασµό, την ώρα που προσπαθούν να συνέλθουν
από τα µνηµόνια. 

Οι Έλληνες ζητούν δηµοψήφισµα. Και µην αρχίσετε τις δικαιο-
λογίες περί του δικαιώµατος των γειτόνων µας για αυτοπροσδιο-
ρισµό. Κανείς δεν ζήτησε δηµοψήφισµα, κύριε Πρωθυπουργέ,
για να αποφασίσουµε εµείς οι Έλληνες πώς θα λέγονται αυτοί
οι Σκοπιανοί. Δεν είναι δική µας δουλειά αυτό και δεν µας απα-
σχολεί αυτό, δηλαδή το τι θα κάνουν εκείνοι. Το θέµα είναι εµείς
τι κάνουµε. Εµείς!

Το δηµοψήφισµα που ζητάµε, κύριε Πρωθυπουργέ, είναι για
να αποφασίσουµε εµείς ως Έλληνες το εάν κάτω από την όποια
τρέλα των γειτόνων θα βάλουµε και εµείς την υπογραφή µας
αναγνωρίζοντας την τρέλα τους ως κάτι το δήθεν λογικό. Θέλουν
αυτοί να λέγονται Μακεδονία; Πρόβληµά τους να λέγονται όπως
θέλουν και να γελάµε εµείς µε την αµορφωσιά τους και τη βλα-
κεία τους. Δεν θα τους κρατήσουµε κακία, ας λέγονται και
«Μαρία Αντουανέτα». Δεν είµαστε όµως, υποχρεωµένοι να απο-
δεχθούµε την επιλογή τους ως σωστή, ως αληθινή, ως λογική,
ως δήθεν σύµφωνη µε την επιστήµη της Ιστορίας. Δεν χρειάζεται
να υπογράψουµε τίποτα εµείς. 

Και, µάλιστα, όχι µόνο δεν χρειάζεται, αλλά εγώ ισχυρίζοµαι
ότι µας το απαγορεύουν κιόλας αυτό η λογική και το Σύνταγµα
των Ελλήνων, το να τους δώσουµε δηλαδή την υπογραφή µας
πάνω σε ένα παλιόχαρτο, συµφωνώντας πως δήθεν καλά κάνουν
και αυτοαποκαλούνται «Μακεδόνες». Εάν θέλουν να τους δώ-
σουµε κάτι ενυπόγραφο, να τους κάνουµε δώρο ως ελληνικός
λαός βιβλιοθήκες για κάθε χωριό τους, βιβλιοθήκες για κάθε γει-
τονιά στις πόλεις τους, βιβλιοθήκες γεµάτες µε ιστορικά βιβλία. 

Δεν αµφισβήτησε κανείς, κύριε Πρωθυπουργέ, το δικαίωµα
του αυτοπροσδιορισµού των Σκοπίων, ούτε και ζήτησε κανείς να
αποφασίσει για το όνοµα των δίπλα. Επαναλαµβάνω το ερώτηµα
που θέτουν οι Έλληνες και θέλουν να πάρουν απάντηση µέσα σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα. Ζητούν δηµοψήφισµα για το αν η Ελ-
λάδα πρέπει, ναι ή όχι, να αποδεχθεί και η ίδια το όποιο όνοµα
διαλέξουν οι Σκοπιανοί. 

Γιατί πρέπει η Ελλάδα, κύριε Πρωθυπουργέ, να αποδεχθεί κάτι
που η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων θεωρεί παράλογο; 

Ελπίζω να κρατάτε σηµειώσεις. Γιατί τώρα έχω την τιµή στο
όνοµα της Θεσσαλονίκης και µε τη βοήθεια του θεού να προχω-
ρήσω στη διατύπωση αµείλικτων ερωτήσεων, οι οποίες εάν σέ-
βεστε τη δηµοκρατία, όπως ισχυρίζεστε, γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά πως είστε υποχρεωµένος από το Σύνταγµα να τις απαντή-
σετε µε σαφήνεια και ειλικρίνεια:

Ερώτηµα πρώτο: Το σκοπιανό το ανοίξαµε µε δική µας πρω-
τοβουλία; 

Ερώτηµα δεύτερο: Τι εννοείτε µε το «µας», «δική µας»; Εάν
ισχυρίζεστε πως το ανοίξαµε µε δική µας πρωτοβουλία, τότε να
µας εξηγήσετε, γιατί, πιστέψτε µε, είµαστε πολλοί αυτοί που δεν
καταλαβαίνουµε το πώς εσείς καταλαβαίνετε αυτό το «δική µας
πρωτοβουλία», τι εννοείτε δηλαδή. Σας ζητώ να µας ορίσετε
αυτό το «µας» στο «δική µας πρωτοβουλία». Συµπεριλαµβάνετε
άραγε µέσα σε αυτό και τον ελληνικό λαό; Συµπεριλαµβάνετε
µέσα στο «µας» και τη Βουλή των Ελλήνων; Συµπεριλαµβάνετε
και τους Έλληνες της διασποράς και την ελληνική οµογένεια και
τα πολιτικά κόµµατα, τις δηµοκρατικές πολιτικές δυνάµεις; Σε
αυτό το «µας» βάζετε και τον κ. Καµµένο και τους Ανεξάρτητους
Έλληνες;

Εάν ισχυρίζεστε, κύριε Πρωθυπουργέ, πως µόνοι µας, εµείς οι
Έλληνες ανοίξαµε το σκοπιανό και µε δική µας µάλιστα πρωτο-
βουλία, τότε να µας πείτε ποιους ακριβώς εννοείτε. Γιατί σας δια-
βεβαιώνω, κύριε Πρωθυπουργέ ότι µιλάω εξ ονόµατος κάθε
λογικού ανθρώπου, όταν σας λέω πως δεν ερωτήθηκε ποτέ ο ελ-
ληνικός λαός. Δεν ερωτήθηκε ποτέ η Βουλή των Ελλήνων. Δεν
ερωτήθηκε ποτέ η ελληνική οµογένεια. Δεν ερωτήθηκαν ποτέ οι
δηµοκρατικές δυνάµεις. Ποτέ! Ποτέ!

Ερώτηµα τρίτο: Δεχθήκαµε πιέσεις, ναι ή όχι, από ξένες δυνά-
µεις; Μας πίεσαν, µας εκβίασαν πάλι, µας απείλησαν; Με τι µας
απείλησαν; 

Ερώτηµα τέταρτο: Τι ζητούσαν και τι ζητάνε από εµάς; Εάν
δεχθήκαµε έξωθεν πιέσεις, αυτές οι πιέσεις ήταν για να βρούµε
µια λύση, όποια λύση να είναι ή για να δώσουµε το όνοµα, ειδικά
το όνοµα; Μας πίεσαν να δώσουµε το όνοµα της Μακεδονίας ή
µας πίεσαν να τελειώνουµε µε το θέµα; Μέσα στα αιτήµατά τους,
µέσα στα διπλωµατικά τους έγγραφα, µέσα στις προτροπές
τους, µέσα στις κλειστές τους αίθουσες, πίσω από τις κλειστές
πόρτες, πείτε µας, κύριε Πρωθυπουργέ, τι ζητούσαν από εµάς.
Ζητούσαν να παραδώσουµε οπωσδήποτε το όνοµα της Μακεδο-
νίας; 

Εάν συνέβη αυτό, τότε είστε υποχρεωµένος -εάν όχι από τη
συνείδησή σας, τότε από το Σύνταγµα των Ελλήνων- να βγείτε
και να µας το πείτε, πως για µια ακόµα φορά κάποιοι έρχονται
και ζητάνε από την Ελλάδα γη και ύδωρ. Παραδεχθείτε το! Και
θα δούµε τότε όλοι µαζί το τι θα πρέπει να απαντήσουµε. Άλλω-
στε, ξέρουµε τι πρέπει να κάνουµε. Μας το διδάσκει η ιστορία
µας. 

Εάν εκβιάζεστε, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν εκβιάζεστε µόνος
σας, εκβιάζεται το σύνολο των Ελλήνων. Όποτε ο Πρωθυπουρ-
γός της χώρας εκβιάζεται, εκβιάζεται η χώρα ολόκληρη. Δεν είναι
δικαίωµά σας -εάν ισχύει- να αποκρύψετε την πληροφορία αυτή
από τον ελληνικό λαό, πως δηλαδή µας εκβίασαν ευθέως να πα-
ραδώσουµε το όνοµα της Μακεδονίας µας. Στην περίπτωση που
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παραδεχθείτε ότι υπήρξαν πιέσεις έξωθεν, να διευκρινίσετε εάν
αυτές οι πιέσεις συµπεριέλαβαν και την παραχώρηση της λέξης
«Μακεδονία». 

Αν τυχόν, όµως, βγείτε, κύριε Πρωθυπουργέ, και ισχυριστείτε
πως δεν σας πίεσε κανείς, για να δώσετε ειδικά αυτή τη µία λέξη,
τη λέξη «Μακεδονία», τότε πείτε µας: Ποιανού ιδέα ήταν να δώ-
σουµε το όνοµα; Ποιος το σκέφτηκε; Ποιος το αποφάσισε ότι δεν
υπάρχει πρόβληµα να δώσουµε αυτό το όνοµα; Ποιος Έλληνας
το έκανε αυτό; Για να τον βρούµε και να τον ρωτήσουµε µε ποιο
δικαίωµα αποφάσισε αυτός µόνος του για το σύνολο των Ελλή-
νων πως είναι εντάξει να δώσουµε το όνοµα, γιατί απ’ όσο γνω-
ρίζω, κύριε Πρωθυπουργέ, µόνο ένας Έλληνας στην Ελληνική
Δηµοκρατία έχει το δικαίωµα να δεσµεύσει τη χώρα κι αυτός
είστε εσείς.

Σας ρωτάω, λοιπόν, ευθέως και περιµένω απάντηση µαζί µε
ολόκληρο τον ελληνικό λαό. Εσείς αποφασίσατε από µόνος σας
και χωρίς καµµία πίεση να ανοίξετε το σκοπιανό και πως για να
το κλείσετε θα χαρίσετε το όνοµα; Εσείς αποφασίσατε για όλους
εµάς πως δεν πειράζει να δώσουµε αυτό το όνοµα; Κι αφού µας
απαντήσετε αυτά, απαντήστε µας και σε όλα τα υπόλοιπα ερω-
τήµατα που προκύπτουν λογικά από τις απαντήσεις σας. Πόσοι
από όσους σας ψήφισαν τον Σεπτέµβρη του 2015 ως τους καλύ-
τερους διαχειριστές των µνηµονίων, γνώριζαν τις θέσεις σας για
το σκοπιανό; Πόσοι απ’ αυτούς που σας στήριξαν τότε µε την
ψήφο τους ήξεραν το τι σκοπεύετε να κάνετε µε το σκοπιανό;
Πόσοι περίµεναν από αυτούς που σας ψήφισαν τότε πως µε δική
µας πρωτοβουλία θα ανοίγαµε το σκοπιανό και θα το κλείναµε
µε την παράδοση του όρου Μακεδονία; Απαντήστε µας.

Και τώρα, ας έρθουµε στο ίδιο το παλιόχαρτο, όπως το χαρα-
κτήρισα και στις επιτροπές, στην ίδια τη συνθήκη της λίµνης και
τα παράλληλα επιχειρήµατα που τη συνοδεύουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σαρίδη, σας
ζητώ συγγνώµη, θα σας διακόψω για λίγα δευτερόλεπτα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί τους από το Γυµνάσιο Λουτρακίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Θα αποδείξω, κύριε Πρωθυπουργέ, πως

τα επιχειρήµατά σας είναι παράλογα. Επιχείρηµα πρώτο. Λέτε
ότι µε αυτή τη συµφωνία σώζεται η ιστορική αλήθεια. Μα σας
ρωτάω: Κινδύνευσε ποτέ η ιστορική αλήθεια; Από ποιον; Από το
κράτος των Σκοπίων; Τι απαντάτε σε αυτούς που ισχυρίζονται
πως δεν ήταν ποτέ δυνατόν να κινδυνεύσει αυτό που εσείς απο-
καλείτε ιστορική αλήθεια; Δεν κινδυνεύει από τίποτα η ιστορική
αλήθεια. Δεν είναι καν δυνατό να κινδυνεύσει, παρά µόνο από
την υποκειµενικότητα και την έλλειψη επαγγελµατισµού αυτού
που καταγράφει την ιστορική αλήθεια. Και ξέρετε ποιος µας το
είπε πρώτος αυτό, κύριε Πρωθυπουργέ; Γνωρίζετε ποιος ήταν ο
πρώτος απευθυνόµενος σε όλους µας, σε ολόκληρη την ανθρω-
πότητα; Ο Θουκυδίδης. Αυτός µας το είχε πει. Ο Θουκυδίδης
ήταν αυτός, κύριε Τσίπρα, που µας εξήγησε από πολύ νωρίς
στην ίδια γλώσσα που µιλάµε και σήµερα το ποιοι ακριβώς είναι
οι κίνδυνοι που αντιµετωπίζει η ιστορική αλήθεια. Μας υπέδειξε
µάλιστα και τον δρόµο, µας έδειξε προς τα πού πρέπει να ψά-
ξουµε, για να βρούµε όλους τους πιθανούς τρόπους, για να προ-
στατεύσουµε την ιστορική αλήθεια. Γι’ αυτό, επειδή πρώτος
αυτός µας επέδειξε τις απειλές κατά της ιστορικής αλήθειας και
επειδή αυτός µας εξήγησε τι πρέπει να κάνουµε για να τις αντι-
µετωπίσουµε αποτελεσµατικά, ονοµάστηκε ο ίδιος ουσιαστικά
ως ένας µεγάλος ιστορικός.

Αγαπητοί συνάδελφοι, για όλους αυτούς τους λόγους ονοµά-
στηκε ο Θουκυδίδης «πατέρας της Ιστορίας». Αυτός απορρίπτει
το πρώτο επιχείρηµα, αµφισβητώντας τον ισχυρισµό πως οι πα-

ραλογισµοί του Γκρούεφσκι πως τα αγάλµατα των Σκοπιανών και
οι ταµπέλες των δρόµων τους έθεσαν έστω και για ένα δευτερό-
λεπτο σε κίνδυνο την ιστορική αλήθεια. Δεν περίµενε κανείς τον
κύριο Πρωθυπουργό ή τον κ. Κοτζιά, δεν περίµενε η ιστορία να
µας σώσει από κανέναν. Ούτε ο Μέγας Αλέξανδρος ούτε ο Αρι-
στοτέλης ούτε ο Φίλιππος ούτε η Θεσσαλονίκη ούτε η Μακεδονία
ούτε και κανένας Έλληνας περίµενε εσάς, κύριε Πρωθυπουργέ,
να τον σώσει, γιατί πάρα πολύ απλά κανείς µας δεν πίστευε ούτε
και πιστεύει, πως χρειάζεται να τον σώσουν από τίποτα. Το
πρώτο σας, λοιπόν, επιχείρηµα πως δήθεν σώσατε την ιστορική
αλήθεια, το «µάσησε» ο Θουκυδίδης!

Πάµε στο δεύτερο επιχείρηµα, πως η συµφωνία αυτή βάζει
τέλος στους αλυτρωτισµούς. Ελπίζω για χάρη της συζήτησης και
της λογικής, στο όνοµα δηλαδή της λογικής, πως θα συµφωνή-
σετε µαζί µου ότι η απειλή του αλυτρωτισµού, εντοπίζεται στην
πρόθεση κάποιου να πάρει κάτι που δεν του ανήκει. Αυτό περι-
γράφει η λέξη αλυτρωτισµός. Τη διάθεση να κλέψουν κάτι από
εµάς, ανεξάρτητα των δικαιολογιών που µπορούν να προβάλ-
λουν και να διεκδικήσουν τη διάθεσή τους. Η λέξη αλυτρωτισµός
σκοπό έχει να αποδώσει, µεταξύ άλλων, και την αποφασιστικό-
τητα, να αρπάξει κάποιος κάτι που δεν του ανήκει. Από τη δική
µας πλευρά ως Ελλάδα δεν έχουµε ποτέ εκφράσει µία τέτοια διά-
θεση να πάρουµε τίποτα από κανέναν. Άρα ο πληθυντικός δεν
αφορά σε µας. Το λέω αυτό, επειδή λέτε πως βάζετε τέρµα
στους αλυτρωτισµούς και χρησιµοποιείτε πληθυντικό. Γιατί,
κύριε Πρωθυπουργέ, γιατί ο πληθυντικός; Έχει εκφράσει και η
Ελλάδα αλυτρωτισµό και δεν το ξέρει ή µήπως οι Σκοπιανοί εκ-
φράζουν παραπάνω από έναν αλυτρωτισµό; Η Ελλάδα και οι Έλ-
ληνες, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν είχαν ούτε έχουν αλυτρωτικές
βλέψεις. Είναι ευτυχισµένοι, όταν τους αφήνουν ήσυχους να ζουν
ελεύθεροι µέσα στα σύνορά τους και δεν διεκδικούν από κανέ-
ναν ούτε µία σπιθαµή γης, Πέραν, βεβαίως, της κυπριακής γης
που στενάζει κάτω από την µπότα του κατακτητή. Αυτή την
αξίωση του Ελληνισµού κανείς έχοντας σώας τα φρένας, δεν
µπορεί να την παρουσιάσει ως αλυτρωτική. Άρα το επιχείρηµα
πως βάζετε τέλος στους αλυτρωτισµούς, αναφέρεται στα έργα
και τις ηµέρες των Σκοπιανών εθνικιστών.

Απαντήστε µας, κύριε Πρωθυπουργέ, η λέξη Μακεδονία σε
ποια γλώσσα ανήκει; Η λέξη Μακεδονία είναι, ναι ή όχι, ελληνική;
Αφού, λοιπόν, δεν αµφισβητείτε πως η λέξη Μακεδονία είναι ελ-
ληνική, τότε πώς εξηγείτε την επιµονή των Σκοπιανών, να θέλουν
να αυτοπροσδιοριστούν µε µία ελληνική λέξη, ενώ δεν είναι Έλ-
ληνες; Πείτε µας, αφού αυτοί οι άνθρωποι δεν είναι Έλληνες, δεν
δηλώνουν Έλληνες, γιατί να αυτοπροσδιοριστούν µε µία ελλη-
νική λέξη; Μήπως γιατί δεν έχουν δική τους γλώσσα; Μήπως
γιατί δεν αποτελούν ενιαίο έθνος; Μήπως γιατί δεν έχουν κοινή
ιστορία; Μήπως γιατί δεν έχουν κοινή θρησκεία; Μήπως γιατί δεν
έχουν καµµία κοινωνική συνοχή και καµµία πολιτική συγκρότηση
και θα τους τα δώσουµε όλα αυτά εµείς; Όλα αυτά εµείς;

Με µία λέξη καταψηφίζουµε ως Ένωση Κεντρώων τη Συµφω-
νία των Πρεσπών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μιλήσατε είκοσι
λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δύο λεπτά δευτερολογία έχω, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Τον λόγο θα πάρει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Κατρούγκα-

λος, ο οποίος όπως όλοι έχετε καταλάβει, αντικαθιστά τον Πρω-
θυπουργό που είναι και Υπουργός Εξωτερικών. Κατόπιν τούτου
ο χρόνος που θα του δοθεί, θα είναι ο χρόνος Υπουργού δεκαο-
κτώ λεπτά. Το λέω, για να µην αρχίσουν οι µουρµούρες από
κάτω.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα από τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας µια εκδή-

λωση εθνικής περηφάνιας, επειδή τριάντα χρόνια δεν έκλεισε το
θέµα κι άκουσα και από άλλους να µας λένε «γιατί το κλείσατε
γιατί;». Ο Μίκης Θεοδωράκης στον χαιρετισµό του στο Σύνταγµα
έγραψε ότι είναι θέµα που δεν χρειάζεται να λυθεί, γιατί για την
Ελλάδα είναι λυµένο. 
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Πέρα από την αυτοαναφορικότητα και τη φοβικότητα που δεί-
χνουν παρόµοιες θέσεις, ξεχνούν όσοι τις υιοθετούν ότι η Ελ-
λάδα έχει έναν ρόλο στα Βαλκάνια ο ρόλος επιβεβαίωσης της
σταθερότητας της ειρήνης, και ταυτόχρονα έχουµε και νοµική
υποχρέωση να καταλήξουµε σε λύση. Η νοµική υποχρέωση
απορρέει από τα ψηφίσµατα 813 και 845 του 1993 και την ενδιά-
µεση συµφωνία.

Αποσιωπήσατε ότι το Δικαστήριο της Χάγης, ήδη έχει θεωρή-
σει ότι παραβιάσαµε την ενδιάµεση αυτή συµφωνία µε την από-
φαση του 2011. Είναι απλό πράγµα για την Ελλάδα, µια χώρα
που βασίζει τα εθνικά της δίκαια ακριβώς στον σεβασµό της διε-
θνούς νοµιµότητας, να εµφανιζόµαστε ως διεθνείς παραβάτες;
Δεν θα έπρεπε να επιλύσουµε αυτή τη διαφορά, µ’ έναν τρόπο
που θα ήταν ταυτόχρονα επιβεβαιωτικός τού ειρηνοποιού και
σταθεροποιητικού ρόλου της χώρας µας και επωφελής για το
εθνικό συµφέρον. 

Οι εθνικοί µας στόχοι όπως είχαν καθοριστεί από το 2007 και
µετά πανηγυρικά µε τις προγραµµατικές δηλώσεις, όλων των κυ-
βερνήσεων ουσιαστικά από το 1993 και µετά ικανοποιήθηκαν
κατά 110% και θα το αποδείξω. Μόλις τεθεί σε ισχύ η συµφωνία,
η γειτονική χώρα έχει υποχρέωση να αλλάξει έναντι όλων και στο
εσωτερικό και στο εξωτερικό την ονοµασία της. Ήδη προέβλε-
ψαν µε την αναθεώρηση του συντάγµατός τους υπ’ αριθµόν 33
ότι όπου στο σύνταγµά τους αναφέρεται η λέξη «Μακεδονία», θα
αντικατασταθεί από τον όρο «Βόρεια Μακεδονία». Αυτό θα συµ-
βεί σύµφωνα µε το άρθρο 1 παράγραφος 3 εδάφιο 2 της Συµ-
φωνίας των Πρεσπών σε όλους τους δρόµους, σε όλους τους
θεσµούς, σε όλα τα κρατικά κτήρια, σε όλες τις κρατικές ονοµα-
σίες και σε εκείνους τους ιδιωτικούς οργανισµούς που χρηµατο-
δοτούνται από το κράτος. Το άρθρο 8 παράγραφος 2 της
συµφωνίας προβλέπει ότι δρόµοι, µνηµεία, δηµόσια κτήρια, στο
µέτρο που καθ’ οιονδήποτε τρόπο αναφέρονται στην αρχαία ελ-
ληνική ιστορία και τον πολιτισµό, πρέπει να προσαρµοστούν, να
πάψουν να αµφισβητούν τη δική µας ιστορική κληρονοµιά. Ρητά
η παράγραφος 3 του ίδιου άρθρου 8 προβλέπει την αφαίρεση
του Ήλιου της Βεργίνας απ’ όλους τους δηµόσιους χώρους και
τις δηµόσιες χρήσεις. 

Η συµφωνία ανταποκρίνεται και στα τρία κριτήρια που ορθά ο
κ. Κουµουτσάκος περιέγραψε ότι αποτελούσαν πάγια την εθνική
µας πολιτική, να µη µονοπωληθεί το όνοµα και το έδαφος της
Μακεδονίας- άρθρο 1, άρθρο 4, της συµφωνίας-να µην αµφισβη-
τηθεί η ταυτότητα της δικής µας ιστορικής ελληνικής Μακεδο-
νίας -8 παράγραφος 2, άρθρο 7- να µην υπάρχει ούτε σκιά για
την ύπαρξη µειονότητας 4 παράγραφος 3.

Γιατί αναφέρθηκα, όµως, σε επιτυχία 110%; Διότι εµείς κατα-
φέραµε επιπλέον να εξασφαλίσουµε από την διαπραγµάτευση
και συνταγµατική αναθεώρηση, άρα µε τη µεγαλύτερη δυνατή
εξασφάλιση, να βεβαιωθούµε πως ό,τι συµφωνήσουµε, δεν θα
έχει µόνο την προστασία του Διεθνούς Δικαίου αλλά και την εξα-
σφάλιση των συνταγµατικών αλλαγών. Αυτό ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός κ. Σαµαράς στη µοναδική του δήλωση στην οποία
αποδεχόταν τη σύνθετη ονοµασία, είπε ότι το θεωρεί αδιανόητο.
«Να αλλάξουν ονοµασία» -είπε- «να υιοθετήσουν µια σύνθετη, να
αλλάξουν και το Σύνταγµά τους και το βλέπουµε». 

Αν είναι έτσι, γιατί µας κατηγορεί η Αντιπολίτευση ότι υποτι-
µήσαµε τους εθνικούς στόχους; Προβάλλεται πρώτα-πρώτα ο
ισχυρισµός περί µυστικής διπλωµατίας και εργαλειοποίησης του
ζητήµατος, για να προκαλέσουµε τάχα εθνικό διχασµό. Πώς µπο-
ρεί να κατηγορούµαστε για κάτι τέτοιο, όταν η δική µας θέση
ήταν η εθνική; Πώς µπορεί η άλλη πλευρά, η πλευρά της Νέας
Δηµοκρατίας, η οποία µε δηλώσεις πολλών στελεχών της είναι
αυτή που αφίσταται απ’ αυτή την εθνική θέση, να κατηγορεί
εµάς; Μας κατηγορήσατε για µυστική διπλωµατία, ενώ εµείς
ποτέ δεν αποκλίναµε από τη θέση αυτή. Γιατί είναι τεράστια υπο-
κρισία αυτό; Διότι ξέρουµε ότι και εσείς και το άλλο κυβερνητικό
κόµµα, πράγµατι, κάνατε µυστική διπλωµατία. Δεν έχει προσεχ-
θεί ιδιαίτερα αυτό. 

Σας διαβάζω µια πρόσφατη συνέντευξη-δήλωση του κ. Μέρ-
τζου στη δηµοσιογράφο κ. Ταχιάου –κανείς από τους δύο προ-
φανώς δεν είναι στον χώρο του ΣΥΡΙΖΑ- που τι λέει ο κ. Μέρτζος,
γνωστός για το βάθος της γνώσης του για το «Μακεδονικό» αλλά

και για την ειλικρίνειά του; «Έκανα µυστική διπλωµατία µε τον
Γκλιγκόροφ. Εξ ονόµατος του Πρωθυπουργού το 1993 διαπραγ-
µατεύτηκα µυστικά στα Σκόπια µε τον Πρόεδρο κ. Γκλιγκόροφ
συµβιβασµό µε το όνοµα «Σλαβοµακεδονία». Σε εκείνη τη µυ-
στική αποστολή χωρίς διαβατήρια µε συνόδευσε ο Α.Δ., για να
µη µε αφήσει µόνο στη χώρα που µε είχε επικηρύξει για τη
δράση µου στο «Μακεδονικό». Συναντήθηκα µυστικά στην
έπαυλη του Ν.Ε. µε τον διεθνή µεσολαβητή του ΟΗΕ Μάθιου Νί-
µιτς και του παρέδωσα αποδείξεις». Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ. Γε-
ώργιος Κατρούγκαλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Εσείς, λοιπόν, είστε που διεξαγάγατε µυστική διπλωµατία και
είχατε την υποκρισία να κατηγορήσετε εµάς. 

Ως προς τα θέµατα της σύνθετης ονοµασίας είναι προφανές
γιατί προσπαθείτε να θολώσετε τα νερά. Το ότι η σύνθετη ονο-
µασία ήταν και δική σας θέση, την οποία συνδιαµορφώσατε, προ-
κύπτει αµάχητα από τις προγραµµατικές δηλώσεις της κ.
Μπακογιάννη, ως Υπουργού Εξωτερικών, το 2007, τις προγραµ-
µατικές δηλώσεις της κυβέρνησης Σαµαρά το 2012, τις αντίστοι-
χες δηλώσεις του Υπουργού Εξωτερικών µεταγενέστερα -µετά
την αντικατάσταση του κ. Αβραµόπουλου- κ. Βενιζέλου στη Γε-
νική Συνέλευση του ΟΗΕ. Γιατί σήµερα το ότι η σύνθετη ονοµα-
σία αποτελεί θέση σας, το ακούµε µόνο από τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, ενώ οι περισσότεροι από
τους Βουλευτές σας όταν τοποθετούνται δηµόσια, λένε ότι είναι
απαράδεκτο να υπάρχει η λέξη «Μακεδονία» στην ονοµασία του
γειτονικού κράτους; 

Ο λόγος, λοιπόν, για τον οποίον στην πραγµατικότητα συσκο-
τίζετε τη θέση σας και δεν τολµάτε να παραδεχθείτε ότι, πράγ-
µατι, η εθνική θέση είναι η σύνθετη ονοµασία, είναι ο βαθύς
διχασµός που δεν υπάρχει στην ελληνική κοινωνία αλλά στο
κόµµα σας. 

Όταν έχετε στον χώρο σας Βουλευτές που κατηγορούσαν τον
προηγούµενο Πρωθυπουργό Καραµανλή για κωλοτούµπα, όταν
έχετε Βουλευτές -και µάλιστα σε ηγετικές θέσεις- που τον κατη-
γορούν ότι µπαίνει στην ιστορία ως ο Πρωθυπουργός που ξε-
πούλησε τη Μακεδονία, πώς είναι δυνατόν να µην έχετε
πρόβληµα, να µείνετε στη θέση που συνδιαµορφώσατε στην
εθνική θέση για τη σύνθετη ονοµασία; 

Ακριβώς επειδή αισθάνεστε ότι δεν µπορείτε να µιλήσετε µε
πολιτική αυτοπεποίθηση στο θέµα αυτό, προσπαθούσατε συνέ-
χεια στη φάση της διαπραγµάτευσης να θέσετε άλλα ζητήµατα. 

Τι θέσατε στην αρχή; Θέσατε το ζήτηµα της εθνότητας. Όταν
αποδείχθηκε και µε τη ρηµατική ανακοίνωση και µε τη συνταγ-
µατική αναθεώρηση αλλά και από την όλη επιχειρηµατολογία,
ότι δεν ετίθετο στη συνθήκη ζήτηµα εθνότητας αλλά αποκλει-
στικά και µόνο ιθαγένειας, αναδείξατε το ζήτηµα της γλώσσας. 

Τι έχω να σας πω γι’ αυτά; Για την εθνότητα είναι προφανές
ότι η συµφωνία λήγει µε οριστικό τρόπο το µοναδικό θέµα που
µπορούν να ρυθµίσουν κράτη: την ιθαγένεια Τα κράτη αναγνω-
ρίζουν κράτη. Τα κράτη δεν αναγνωρίζουν λαούς. 

Ως προς την ονοµασία του γειτονικού κράτους, όπως σας είπα
προηγουµένως, η λύση είναι οριστική και αµετάκλητη. Δεν θα ξα-
ναδούµε στις οθόνες της ελληνικής τηλεόρασης, όταν παίζει η
εθνική οµάδα της άλλης χώρας, αυτό το κάλυµµα που βάζαµε
για να καλύπτεται το όνοµά της. 

Από την άλλη µεριά οι ίδιοι παραδέχθηκαν στη ρηµατική ανα-
κοίνωση που µας έστειλαν ότι ιθαγένεια και µόνο καθιερώνει η
Συµφωνία των Πρεσπών και δεν προκαθορίζει εθνότητα. Πώς θα
µπορούσε να γίνει άλλωστε κάτι τέτοιο, όταν το γειτονικό κράτος
είναι από το σύνταγµά του πολυεθνοτικό; 

Πάµε τώρα στο θέµα της «µακεδονικής» γλώσσας. Κατέθεσα
το αµφισβητούµενο κείµενο, δηλαδή την απόφαση της Διάσκε-
ψης του ΟΗΕ για τα τοπωνύµια, που ρητά αναγνωρίστηκε η
γλώσσα αυτή µεταξύ των επίσηµων γλωσσών για τη χρήση αυτή,
τα τοπωνύµια του ΟΗΕ. 

Όπως είχε αναλυτικά και µε έγγραφα αποδείξει ο Νίκος Κο-
τζιάς στην προηγούµενη συζήτηση κατά την πρόταση µοµφής
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της Νέας Δηµοκρατίας, αυτή δεν ήταν η µοναδική παράλειψη
σας να αποκρούσετε την καθιέρωση µακεδονικής γλώσσας.

Όταν στη δεκαετία του 1980 και του 1990 συζητούνταν στον
διεθνή οργανισµό ISO οι συντοµογραφίες, µε τις οποίες θα χα-
ρακτηρίζονταν γλώσσα και άλλα χαρακτηριστικά του γειτονικού
κράτους και εκεί αµελήσαµε, και µόνο πολύ µεταγενέστερα στο
τέλος της δεκαετίας του 1990 και στις αρχές του 2000 αρχίσαµε
να διαµαρτυρόµαστε επί µιας ήδη ειληµµένης θέσης.

Γιατί το 1977 έγινε αυτή η παραχώρηση; Για τον απλό λόγο ότι
η ελληνική Δεξιά είχε από πολύ παλαιότερα αποδεχθεί τον όρο
«µακεδονική» γλώσσα. Αναφέρθηκα στην προηγούµενη οµιλία
µου του Ιουνίου σε αυτή την τοποθέτηση του Υπουργού Εξωτε-
ρικών Ευάγγελου Αβέρωφ - Τοσίτσα στη συνεδρίαση της 17 Σε-
πτεµβρίου 1959, όπου αυτός αναφέρθηκε ρητά για «µακεδονική»
γλώσσα η οποία οµιλείται στα Σκόπια και έχει γραµµατική και
συντακτικό.

Ο κ. Τασούλας, ο οποίος είναι ιστοριοδίφης, δηµοσίευσε ένα
άρθρο στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», µε το οποίο προφανώς δεν αρνεί-
ται ότι αυτή ήταν η δήλωση του κ. Αβέρωφ. Λέει, όµως, ότι αυτό
το έκανε, πρώτον, γιατί η «µακεδονική» γλώσσα κατοχυρωνόταν
συνταγµατικά και, κυρίως, γιατί το ζητούµενο ήταν η απόδειξη
ότι δεν υπάρχει «µακεδονική» µειονότητα στην Ελλάδα.

Αυτό, λοιπόν, ως προς το πρώτο σκέλος αποτελεί την πλήρη
απάντηση γιατί και το 1977 δεν το αρνηθήκατε εφόσον και τότε
παρέµεινε συνταγµατική γλώσσα η «µακεδονική». Προφανώς
είναι άσχετο µια γλώσσα η οποία αναγνωρίζεται από τον ΟΗΕ,
είναι γλώσσα οµόσπονδου κρατιδίου ή ολόκληρου του κράτους.
Η γλώσσα είναι γλώσσα, δεν αλλάζει.

Ως προς δε το δεύτερο για τη µη ύπαρξη «µακεδονικής» µει-
ονότητας, θα έπρεπε να παραδεχθείτε ότι αυτό για πρώτη φορά
κατοχυρώνεται, µε διεθνή συνθήκη απόκρουση έστω και σκιάς
αµφιβολίας ότι υπάρχει παρόµοια µειονότητα στη χώρα µε το
άρθρο 4 παράγραφος 3 της συµφωνίας.

Άλλωστε για να µην κρυβόµαστε, ξεχνάτε ότι στην απογραφή
του 1928, είχε καταγραφεί ως γλώσσα η µακεδονοσλαβική; Ξε-
χνάτε ότι το 1951, αντίστοιχα, είχε καταγραφεί ως σλαβική και
είχε απαλειφθεί η λέξη «µακεδονική» ενώ καταγραφόταν η βουλ-
γαρική; Αυτά προς τον ισχυρισµό που άκουσα ότι ταυτίζονται οι
δύο αυτές γλώσσες. Με τη συµφωνία, λοιπόν, όλα αυτά ρυθµί-
ζονται. 

Το άρθρο 3 προβλέπει το απαραβίαστο των συνόρων. Το
άρθρο 4 την καταδίκη του αλυτρωτισµού και την απαγόρευση
µελλοντικής τροποποίησης του συντάγµατος. Το άρθρο 6 παρά-
γραφος 3 την καταδίκη του σωβινισµού, της εχθρότητας, του
αλυτρωτισµού. Και όπως σας είπα προηγουµένως, το άρθρο 4
παράγραφος 3 δεσµεύει το άλλο κράτος να µην παρεµβαίνει στις
εσωτερικές υποθέσεις τις δικές µας µε οποιαδήποτε µορφή και
για οποιονδήποτε λόγο, περιλαµβανοµένης της προστασίας, λέει
η συνθήκη, «του καθεστώτος και των δικαιωµάτων οποιωνδήποτε
προσώπων δεν είναι πολίτες του». Αυτή είναι η διάταξη που απο-
κλείει οποιαδήποτε ανάµειξη στα εσωτερικά µας και διαγράφει
µια για πάντα τη διεκδίκηση «µακεδονικής» µειονότητας.

Όταν, λοιπόν, και αυτοί οι δύο ισχυρισµοί κατέρρευσαν, δεν
µπορούσατε πια να πείτε κάτι -σε ανθρώπους που θέλουν να
ακούσουν, όχι σε ανθρώπους που δέχονται εξ ορισµού, γιατί σας
ακολουθούν πολιτικά, τις αιτιάσεις σας-κάτι πειστικό ούτε για την
εθνότητα ούτε για τη γλώσσα, τότε η συζήτηση γύρισε στα θέ-
µατα που αφορούσαν το σύνταγµα. 

Έδωσα απαντήσεις στην επιτροπή και προηγουµένως αλλά
επειδή βλέπω ότι διαστρεβλώθηκαν οι δηλώσεις µου σε ορι-
σµένα µέσα, επαναλαµβάνω αυτά που είπα. Ήταν από τις µέγι-
στες κατακτήσεις της διαπραγµάτευσης, από τα µεγαλύτερα
επιτεύγµατα του Νίκου Κοτζιά η διαδικαστική σειρά της συνθή-
κης, δηλαδή ότι πρώτα θα ολοκλήρωναν αυτοί όλες τις υποχρε-
ώσεις τους, και οι υποχρεώσεις τους ήταν όχι µόνο η κύρωση
της συµφωνίας αλλά και οι συνταγµατικές αλλαγές, και µετά θα
ερχόταν η συµφωνία σε εµάς. Αυτά τα έκαναν και τη συνταγµα-
τική αναθεώρηση την ολοκλήρωσαν. 

Προέβλεψαν όπως σας είπα, επιπλέον, µια διαλυτική αίρεση
,που ναι µεν δεν προβλεπόταν στις Πρέσπες αλλά ούτε απαγο-
ρεύεται απ’ αυτή κατά την οποία εάν εµείς δεν κυρώσουµε τη

συνθήκη ή εάν εµείς δεν ανταποκριθούµε στην άλλη υποχρέωσή
µας να κυρώσουµε το πρωτόκολλο ένταξης στο ΝΑΤΟ, τότε και
αυτοί θα επαναφέρουν το σύνταγµά τους στην προηγούµενη
µορφή, πράγµα που απορρέει από τη βασική αρχή των συµβά-
σεων, του «pacta sunt servanda», ότι και οι δύο πλευρές πρέπει
να εφαρµόζουν αµοιβαία τις υποχρεώσεις τους.

Για τον άλλο ισχυρισµό που άκουσα από τον κ. Κουµουτσάκο
ότι τάχα παραδίνουµε όπλα, γιατί εξ ορισµού αποδεχθήκαµε την
ένταξή τους στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκεί πρόκειται ξανά για µια
σαφή παρερµηνεία του άρθρου 2. Το άρθρο 2 παράγραφος 1
της συνθήκης µιλάει για τους άλλους πολυµερείς οργανισµούς
και λέει για αυτούς -µόνο σε ό,τι αφορά το όνοµα, γιατί αυτός
ήταν ο βασικός, µοναδικός λόγος αντίθεσής µας στην είσοδο της
γειτονικής χώρας ότι αίρουµε την επιφύλαξη αυτή. 

Ειδικά όµως για την Ευρωπαϊκή Ένωση προβλέπει ρητά το
άρθρο 2 παράγραφος 4 στο εδάφιο i ότι η µόνη υποχρέωση που
αναλαµβάνουµε είναι να υποστηρίξουµε την έναρξη των δια-
πραγµατεύσεων, όχι τα επόµενα βήµατα της. Και ακριβώς αυτό
είναι και ένα από τα πρόσθετα όπλα τα οποία µας δίνει η συµ-
φωνία, σε περίπτωση που υπάρξει οποιαδήποτε παρέκβαση από
αυτή, να µπορέσουµε να επιµείνουµε στην πιστή εφαρµογή της,
µέσω του βέτο που θα έχουµε στην Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Πρέπει να σταµατήσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φοβι-
κότητα της χώρας µας. Η χώρα µας στα Βαλκάνια µπορεί να δια-
δραµατίσει έναν πρωταγωνιστικό ρόλο όχι ιµπεριαλιστικό, όπως
λέει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, αλλά έναν ρόλο ειρήνης
και συνανάπτυξης. Είναι φοβερά υποκριτικό και παράλογο, να
θεωρούµε ότι αποτελεί κίνδυνο µια χώρα που έχει δεκαεπτά
φορές µικρότερη οικονοµία από τη δική µας και ουσιαστικά ανύ-
παρκτα στρατιωτικά µέσα. 

Με τη Συµφωνία των Πρεσπών, λοιπόν, η χώρα µας επιστρέφει
στα Βαλκάνια, ως η χώρα που δίνει τον τόνο για την ειρήνη όχι
για τον πόλεµο και για την αποσταθεροποίηση. Με αυτόν τον
τρόπο ενισχύουµε τη διπλωµατική µας θέση, και όλο αυτό το δι-
πλωµατικό κεφάλαιο που ξοδεύαµε µέχρι τώρα για την υπόθεση
του ονοµατολογικού, µπορούµε να το αξιοποιήσουµε εκεί που,
πράγµατι, είναι τα βασικά µας εθνικά θέµατα δηλαδή προς ανα-
τολάς. 

Και αυτό το κάνουµε µε ιδιαίτερα αναβαθµισµένη τη θέση της
χώρας µας, γιατί έδειξε η παρούσα Κυβέρνηση ότι µπορεί να
αναλαµβάνει πρωτοβουλίες θάρρους, εκεί που άλλες κυβερνή-
σεις είχαν δείξει αδράνεια, ακόµα και εκεί που θα µπορούσαν να
έχουν προχωρήσει σε συνεννοήσεις και σε συνεργασίες. Δεν
µιλάω για την περίοδο που είχαµε εθνικιστικά καθεστώτα στο γει-
τονικό κράτος.

Δεν θα µπορούσα να κλείσω αυτή την οµιλία χωρίς να πω το
αυτονόητο, ότι αυτή η συµφωνία επιτεύχθηκε χάρη στο πολιτικό
θάρρος και την καθοδήγηση του Πρωθυπουργού και του Ζόραν
Ζάεφ αλλά και τη διαπραγµατευτική ικανότητα του Νίκου Κοτζιά,
ο οποίος κατάφερε αυτό που σας είπα προηγουµένως, ότι χαρα-
κτήριζε αδιανόητο ο Πρωθυπουργός Σαµαράς, δηλαδή µια συµ-
φωνία που καλύπτει στο 110% τις εθνικές θέσεις, είναι εθνικά
επωφελής, ενισχύει το διεθνές κύρος της χώρας µας και φέρνει
την ειρήνη και τη σταθερότητα στην περιοχή. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα προχωρήσουµε
ως εξής: Τον λόγο έχει ο κ. Τριανταφυλλίδης, η κ. Αντωνίου, ο κ.
Τζελέπης και µετά για µικρή παρέµβαση µε βάση τον κατάλογο
που έχει δώσει η Κυβέρνηση, για επτά λεπτά δηλαδή, η κ. Θεανώ
Φωτίου και θα συνεχίσουµε µε τον κατάλογο µε τους άλλους συ-
ναδέλφους κ. Σαχινίδη, κ. Βαρδαλή και κ. Παπαχριστόπουλο.

Τον λόγο έχει ο κύριος συνάδελφος.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν αρχίσω
την οµιλία µου, να χαιρετίσω την κοινή δήλωση των κυρίων Δέν-
δια και Κοντονή για ένα πλατύ µέτωπο των δηµοκρατικών δυνά-
µεων της πατρίδας απέναντι στην ακροδεξιά και τον φασισµό.

Περιµένουµε από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, να προσχωρήσει άµεσα σε αυτή την κοινή δήλωση, γιατί
πλέον το δίληµµα για τον ίδιο είναι σαφές και αµείλικτο απέναντι
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στον ελληνικό λαό. Θα προσχωρήσει άµεσα σε αυτή την κοινή
δήλωση Δένδια - Κοντονή αποδοκιµασίας, καταδίκης και αποµό-
νωσης της Χρυσής Αυγής ή η ακροδεξιά του πτέρυγα θα συνε-
χίσει να τον τραβά και να τον σέρνει από το µανίκι; 

Πάρτε θέση, κύριε Μητσοτάκη. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ο κ. Δένδιας είναι Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Πολυδιάστατη εξωτερική

πολιτική, νέος πατριωτισµός, νέα εθνική αυτοπεποίθηση, χωρίς
φοβικά σύνδροµα, διµερείς και πολυµερείς συµφωνίες σε όλη
την περίµετρο µας, οικονοµικές συνεργασίες και δρόµοι συνα-
νάπτυξης µε άξονες το Διεθνές Δίκαιο, το αµοιβαίο συµφέρον,
την καλή πίστη και την εξυπηρέτηση του εθνικού συµφέροντος.
Είναι το στρατηγικό πλάνο πάνω στο οποίο κινούµαστε: Ελλάδα
χώρα-πυλώνας σταθερότητας, ασφάλειας και ειρηνικής συνύ-
παρξης των λαών. 

Σε αυτό το πλαίσιο εγγράφεται και η προσπάθειά µας, να ανελ-
κύσουµε ένα ακόµη ναυάγιο των προηγούµενων κυβερνήσεων
και πιο συγκεκριµένα των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας
στον κρίσιµο τοµέα των εθνικών θεµάτων. Αυτοί που παρέδωσαν
-µόνο στοιχεία- στις 8 Απριλίου 1993 στον ΟΗΕ το όνοµα της Μα-
κεδονίας µε τον όρο FYROMacedonia µε την υπογραφή της τότε
κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας Μητσοτάκη - Παπακωνσταντίνου
και προκάλεσαν τετελεσµένα τριάντα ετών, δεν µπορούν σήµερα
να παριστάνουν τους κήνσορες και τους θεράποντες, τους τιµη-
τές.

Τα δώσατε όλα διαχρονικά από το 1945 µέχρι το 2014 όνοµα,
γλώσσα, πολιτισµό, µε την παρουσία σας και κυρίως µε την
απουσία σας. Επιχειρούµε µε τη Συµφωνία των Πρεσπών να τα
πάρουµε όλα πίσω για τη Μακεδονία και τον Ελληνισµό. Βασικό
σας επιχείρηµα είναι «Εµείς συζητούσαµε –λέτε- είκοσι επτά χρό-
νια. Εσείς υπογράψατε στις Πρέσπες». Ουδέν αναληθέστερον! 

Με επιστολή του στα Ηνωµένα Έθνη ο τότε Υπουργός Εξωτε-
ρικών της κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας του Κωνσταντίνου
Μητσοτάκη, Μιχάλης Παπακωνσταντίνου, διά του µονίµου αντι-
προσώπου στα Ηνωµένα Έθνη Αντώνη Έξαρχου υπογράφει και
συναινεί στην παραχώρηση του ονόµατος της Μακεδονίας στο
γειτονικό κράτος. 

Επί τη βάσει αυτής της επιστολής της 6ης Απριλίου την επο-
µένη 7 Απριλίου 1993 το Συµβούλιο Ασφαλείας αποφασίζει, και
στις 8 Απριλίου η Γενική Συνέλευση των Ηνωµένων Εθνών ψηφί-
ζει την απόφαση 817 για την αναγνώριση του νέου κράτους µε
το προσωρινό όνοµα «Former Yugoslav Republic of Macedonia».

Καταθέτω στα Πρακτικά, καλοί συνάδελφοι, την επιστολή Πα-
πακωνσταντίνου. Υπογραφή Αντώνης Έξαρχος, υπογραφή -
εσείς που δεν υπογράψατε- Μιχάλης Παπακωνσταντίνου. Είναι
το επίσηµο έγγραφο του ΟΗΕ µε τη µετάφραση για τα Πρακτικά. 

Καταθέτω και την απόφαση µία µέρα µετά του Συµβουλίου
Ασφαλείας το πρωτότυπο κείµενο και τη µετάφραση. 

Στις 8 Απρίλιου 1993 το επίσηµο κείµενο του ΟΗΕ που ονοµά-
ζει µε αυτόν τον τρόπο από τη γενική συνέλευση. Εσείς που δεν
υπογράψατε και µόνο συζητούσατε! Το καταθέτω κι αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί αναφέροµαι στην απόφαση του 1993, θα αναρωτιέται εύ-
λογα ο πολίτης και ειδικότερα οι νεότερες γενιές σήµερα το
2019. Αναφέροµαι γιατί η Συµφωνία των Πρεσπών αρχίζει στο
άρθρο 1 παράγραφος 2 µε τη δεσµευτική απόφαση 817 του
ΟΗΕ. Λέει πιο συγκεκριµένα: «Τα µέρη αναγνωρίζουν ως δεσµευ-
τικό το αποτέλεσµα των διαπραγµατεύσεων που διεξήχθησαν
υπό την αιγίδα των Ηνωµένων Εθνών, στις οποίες και τα δύο
µέρη έχουν δεσµευτεί κατ’ εφαρµογή των αποφάσεων του ΟΗΕ.
Είναι απόφαση των Πρεσπών». Να γιατί αναφέροµαι στις απο-
φάσεις 817 και 845. 

Γινόταν άµεσα αντιληπτό από αυτό που συναίνεσε και υπέ-
γραψε τότε η κυβέρνηση Μητσοτάκη της Νέας Δηµοκρατίας, και
στα επόµενα χρόνια εµπεδόθηκε, δυστυχώς για µας, πως το ση-
µαντικό για τις διεθνοπολιτικές σχέσεις δεν ήταν ούτε το
«πρώην», former, ούτε το «Γιουγκοσλαβία», Yugoslav, αλλά το

«Δηµοκρατία της Μακεδονίας», για να έρθει µετά η χιονοστιβάδα
των εκατόν σαράντα αναγνωρίσεων µε το νέτο σκέτο «Μακεδο-
νία». 

Τι ειρωνεία; Ακόµη και ο κ. Κρις Σπύρου που ωρυόταν προχθές
στην εξέδρα του συλλαλητηρίου, έλεγε το 2004: «Αν σας ρωτή-
σει κανείς πότε αναγνωρίστηκε-γεννήθηκε το πρώτο και µόνο µη
ελληνικό κράτος µε το όνοµα «Μακεδονία», να του πείτε στις 7
Απριλίου του 1993». 

Καταθέτω το σύνολο της οµιλίας του κ. Σπύρου που ανήκει
στον δικό σας χώρο και ωρυόταν πάνω από την εξέδρα του συλ-
λαλητηρίου. Απαντάει και λέει: Τότε γεννήθηκε, στις 7 Απριλίου
13, το πρώτο µη ελληνικό κράτος µε το όνοµα «Μακεδονία».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο ορισµός του ναυαγίου στο Σκοπιανό περιγράφεται µε ενάρ-
γεια από τα λόγια των ίδιων των µοιραίων πρωταγωνιστών του.

Θα αναρωτιούνται και οι νεότερες γενιές, γιατί ο κρίσιµος χρό-
νος ήταν το 1990. Γιατί τότε είχαµε το συγκριτικό διπλωµατικό
πλεονέκτηµα. Γιατί τότε η ενιαία Γιουγκοσλαβία διαλύθηκε και
µοιράστηκε σε έξι κράτη. Ήταν τότε που η Γερµανία αδηµονούσε
να αναγνωριστεί η Κροατία και η Σλοβενία. Τότε θα έπρεπε να
στηλώσουµε τα πόδια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την επιείκειά σας, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θα έχετε επιεί-

κεια, κύριε Τριανταφυλλίδη. Σε µισό λεπτό θα κλείσετε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Τότε θα έπρεπε να πούµε

να µην προχωρήσει καµµία αναγνώριση από την ΕΟΚ, αν δεν
αναγνωρίζονταν τα Σκόπια χωρίς αναφορά στο όνοµα της Μα-
κεδονίας. Τότε µπορούσε να ακυρωθεί στο σύνολό του το κρα-
τικό ιδεολόγηµα του µακεδονικού αλυτρωτισµού, τότε που
είχαµε το συγκριτικό πλεονέκτηµα. 

Δυστυχώς κάτι τέτοιο δεν έγινε και είδαµε µετά, το 2011,
στους «Φακέλους» του Αλέξη Παπαχελά τους δύο πρωταγωνι-
στές να αλληλοκατηγορούνται. Κωνσταντίνος Μητσοτάκης: «Ο
Σαµαράς όχι από κακή πρόθεση, βέβαια, αλλά από ανικανότητα
τα έκανε µούσκεµα». Σαµαράς: «Ο Μητσοτάκης έλεγε: «Το θέµα
του ονόµατος δεν το θεωρώ σοβαρό»». Επειδή είµαι άνθρωπος
καλής πίστης, τους πιστεύω και τους δύο, δηλαδή ότι και ο Σα-
µαράς τα έκανε µούσκεµα και η κυβέρνηση Μητσοτάκη παραχώ-
ρησε το όνοµα της Μακεδονίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τριανταφυλ-
λίδη, κλείστε, παρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ολοκλήρωσα, κύριε Πρό-
εδρε.

Καταθέτω στα Πρακτικά και τη δήλωση του Γεωργίου Ράλλη
του πρώην Πρωθυπουργού στο βιβλίο του: «Εις ώτα µη ακουόν-
των». Δεν έχω χρόνο να το διαβάσω, να το επεξηγήσω.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελειώνω απλά µε την τελευταία µου σελίδα, απευθυνόµενος
σε όλους τους Έλληνες πολίτες και ιδιαίτερα στους Μακεδόνες,
που µες στο φυλλοκάρδι τους έχουν την ευαισθησία για τη Μα-
κεδονία και θέλω να τους ρωτήσω: Αν αύριο δεν έχουµε τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών, επιθυµούν να επιστρέψουµε στο νέτο σκέτο
«Μακεδονία» των εκατόν σαράντα χωρών που την αναγνώρισαν;
Το εθνικό µας συµφέρον επιτρέπει να ρίξουµε τη γειτονική χώρα
στην αγκαλιά της Αλβανίας και της Τουρκίας ή να βαδίσουµε µαζί
τον δρόµο της συνανάπτυξης, δίνοντας ελπίδα και προοπτική
στις νέες γενιές; Ας δώσουµε µία ευκαιρία στην ειρήνη, τη στα-
θερότητα και τη φιλία των λαών. 

Η Συµφωνία των Πρεσπών άλλωστε δεν είναι το τέλος της πο-
ρείας. Είναι η αρχή της ορθής ερµηνείας και της συνεπούς εφαρ-
µογής των συµφωνηθέντων που και αυτή θα ελέγχεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τριανταφυλ-
λίδη, θα σας κλείσω το µικρόφωνο. Ολοκληρώστε τώρα!
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ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Η καλή πίστη µεταξύ των
δύο λαών και το Διεθνές Δίκαιο, οδηγοί µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ακούστε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Δεν δεχτήκατε την πρότασή µας να µειωθεί
ο χρόνος κατά ένα λεπτό.

Ο κ. Τριανταφυλλίδης ήταν από αυτούς που διαµαρτυρήθη-
καν. Εάν οι πρώτοι εκατό παραβιάσετε κατά δύο λεπτά τον χρόνο
σας, είναι διακόσια λεπτά, είναι τρεισήµισι ώρες. Τρώτε τη σειρά
σαράντα συναδέλφων, που είναι από το εκατό και πίσω.

Λοιπόν, θέλω να είµαι ξεκάθαρος, παρ’ ότι δεν µου είναι καθό-
λου ευχάριστο, ένας παλιός Βουλευτής να κλείνει το µικρόφωνο
σε νέους συναδέλφους. Θα προσαρµοστείτε στα επτά λεπτά
άπαντες από όλες τις πτέρυγες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία σαράντα επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γενικό Λύκειο Ιαλυσού Ρόδου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο και παρακαλώ να µη µε αναγ-
κάσετε να κάνω χρήση από εσάς που είστε και φίλη µου.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να ενηµερώσω τον κ. Τριανταφυλλίδη, γιατί διάβασε κατευ-

θείαν το κείµενο που του γράψανε, και δεν ξέρει ότι ο κ. Δένδιας
είναι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και µιλάει εξ ονόµατος
του Προέδρου του κόµµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λοιπόν, µέσα σε κλίµα συναλ-
λαγής και αναθυµιάσεων από τα ληγµένα δακρυγόνα στο Σύν-
ταγµα απέναντι σε µικρά παιδιά και γιαγιάδες, τους ντουµπλ φας,
που έχουν δύο όψεις, Βουλευτές που ανήκουν ταυτόχρονα σε
δύο κοινοβουλευτικές οµάδες –και ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ-αλλά και τις
καταγγελίες Καµµένου για µαύρο χρήµα στο Υπουργείο Εξωτε-
ρικών του κ. Κοτζιά, η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, Παπακώ-
στα και Δανέλλη προχωράει µε την κατάθεση στη Βουλή της
Συµφωνίας Τσίπρα - Ζάεφ στην ολοκλήρωση των µύχιων επιδιώ-
ξεών της.

Το οµολόγησε, άλλωστε, ο πρόθυµος κ. Δανέλλης ότι η συµφω-
νία αυτή αποτελεί, αγαπητοί συνάδελφοι, το άγιο δισκοπότηρο της
Αριστεράς. Το προσπαθούσαµε αυτό από τη δεκαετία του 1930.
Έστησαν εµφύλιο, δίχασαν τους Έλληνες, αλλά απέτυχαν. Και
έτσι ό,τι δεν κατάφεραν µε τα όπλα, προσπαθούν να το καταφέ-
ρουν σήµερα µε τη συνεργασία κάποιων λίγων προθύµων.

Γιατί, όµως, η Αριστερά να θέλει να ξεπουλήσει στους Σλάβους
των Σκοπίων όνοµα, ταυτότητα, έθνος και γλώσσα που δεν τους
ανήκουν; Είναι απλά οι ιδεοληψίες τους, που τους χαρακτηρίζουν
χρόνια τώρα; Τους κυνηγάνε οι τύψεις του παρελθόντος από τότε,
από τη Συµφωνία της Βάρκιζας, που δεν τους αφήνουν να κοιµη-
θούν τα βράδια; Είναι το όνειρο του περιβόητου τρίτου γύρου, και
πρέπει µε κάποιο τρόπο να αρχίσει η υλοποίηση του; Είναι οι πιέ-
σεις του ξένου παράγοντα που, όπως πάντα, βρίσκουν στα αυτιά
της Αριστεράς ανθρώπους έτοιµους να υποχωρήσουν σε όλα; 

Ό,τι και αν ισχύει ή και όλα µαζί, το σίγουρο είναι ότι σε κάθε
περίοδο της ιστορίας µας, εµφανίζονταν διάφοροι περίεργοι τύποι
για να κάνουν τη δουλειά. Το σύνδροµο του Εφιάλτη και του Πή-
λιου Γούση, άλλωστε, δεν είναι καινούργιο. Το καινούργιο ίσως
είναι ότι για πρώτη φορά συµπράττουν τόσοι πολλοί Εφιάλτες.

Ας πάµε, λοιπόν, στην ίδια τη συµφωνία. Ισχυρίζεται η Κυβέρ-
νηση ότι είναι ένας επώδυνο συµβιβασµός, που και τα δύο µέρη
κέρδισαν και έχασαν. Τι κέρδισαν και τι έχασαν τα Σκόπια; Τι κέρ-
δισε και τι έχασε η πατρίδα µας; Οι Σλάβοι βόρειοι γείτονές µας
υλοποιούν τα πιο κρυφά τους όνειρα. Αποδεικνύεται, εξάλλου,
και από την προθυµία των Βουλευτών τους, να ψηφίσουν µε
ογδόντα µία ψήφους τη συµφωνία. Θα ονοµάζεται πλέον το κρά-
τος τους «Βόρεια Μακεδονία», αλλά µε βάση τη συµφωνία θα
είναι πλέον «µακεδονικός» λαός µε «µακεδονική ταυτότητα» και
«µακεδονική γλώσσα». Το αναφέρει, άλλωστε, και η ρηµατική
διακοίνωση, µε βάση την οποία ψηφίζουµε σήµερα.

Ένας Θεός ξέρει τι ακριβώς θα λέει το σύνταγµα τους, που
ακόµα δεν το είδαµε και απ’ ό,τι αποκάλυψε σήµερα ο Αναπλη-

ρωτής Υπουργός κ. Κατρούγκαλος, δεν θα το δούµε µάλλον
ποτέ. Θα αποφασίσουµε χωρίς να ξέρουµε τι θα κάνουν στο σύν-
ταγµά τους. Καλό; Πόση υποτέλεια, πόσος εξευτελισµός του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου, του ελληνικού λαού επιτέλους;

Άρα φαίνεται ο αλυτρωτισµός των γειτόνων µας σε όλο του το
µεγαλείο. Είναι προφανές ότι τα Σκόπια κέρδισαν όλα όσα δεν
εκχώρησε ποτέ κανείς, ενώ η Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα και των
φίλων του σφυρίζει αδιάφορα, γιατί –λέει- από τη διαπραγµά-
τευση που έγινε «κέρδισε και η Ελλάδα». 

Τι κερδίσαµε, λοιπόν, µε βάση την Κυβέρνηση; Το ακούσαµε
και πριν από τον Υπουργό. Να γίνουµε -λέει- ηγέτιδα δύναµη στα
Βαλκάνια. Γιατί δεν ήµασταν; Αποκτάµε -λέει- ενδοχώρα για την
ανάπτυξη. Γιατί; Δεν είχαµε; Χρόνια τώρα οι ελληνικές επιχειρή-
σεις δραστηριοποιούνται και στα Σκόπια και σε όλα τα Βαλκάνια.
Δεν το ξέρει αυτό ο κ. Τσίπρας και η Αριστερά και οι συνοδοι-
πόροι τους; Όχι µάλλον δεν το ξέρει ή δεν τους νοιάζει να το µά-
θουν.

Είναι προφανές ότι η Ελλάδα τα παραχώρησε όλα και δεν κέρ-
δισε τίποτα. Επειδή, όµως, τα ξέρετε όλα αυτά, καταλήγετε να
λέτε: «Τι να κάνουµε; Τους αναγνώριζε όλος ο κόσµος» Και τι
έγινε; Εµείς δεν έπρεπε να τους αναγνωρίσουµε, γιατί η δικιά
µας αναγνώριση έχει σηµασία.

Για τον λόγο αυτό χρόνια τώρα όλοι πίεζαν την πατρίδα µας,
µέχρι που, δυστυχώς, βρέθηκε ο αδύναµος κρίκος. Η συγκυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µετά από µήνες κρυφής διαπραγµάτευσης
παραχώρησε στους Σκοπιανούς όλα όσα είχαν αρνηθεί όλες οι
κυβερνήσεις και όλοι οι Πρωθυπουργοί όλα τα προηγούµενα
χρόνια, ανοίγοντας έτσι τον ασκό του Αιόλου για την περιοχή
µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γεννήθηκα, µεγάλωσα, ζω και
εκλέγοµαι Βουλευτής στην Καστοριά, την περιοχή που έδρασε
και σκοτώθηκε, αφού προδόθηκε από τον Μήτρο Βλάχο, ο Παύ-
λος Μελάς. Και η επιλογή µου είναι ξεκάθαρη: Είµαι µε τον
Παύλο Μελά. 

Ελπίζω και εύχοµαι η συνείδησή σας, κύριοι και κύριοι συνά-
δελφοι, να µη σας αφήσει να πάτε µε τον Μήτρο Βλάχο. Και µη
νοµίζετε ότι αν το κάνετε, σε λίγο καιρό θα ξεχαστεί. Θυµηθείτε
ότι ο Εφιάλτης παραµένει αιώνια γνωστός για όλα όσα έκανε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κυρία Αντω-
νίου. Ήσασταν ακριβώς στον χρόνο σας.

Προχωράµε µε τον συνάδελφο κ. Μιχαήλ Τζελέπη από τη Δη-
µοκρατική Συµπαράταξη.

Ορίστε, κύριε Τζελέπη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα διεξάγεται στη Βουλή

των Ελλήνων µια από τις πλέον ιστορικές συνεδριάσεις της Με-
ταπολίτευσης, διότι το αποτέλεσµα της αυριανής ψηφοφορίας
θα δεσµεύσει τη χώρα οριστικά και αµετάκλητα σε ένα θέµα τε-
ράστιας ιστορικής και εθνικής σηµασίας.

Σε θέµατα εθνικά απαιτείται εθνική συνεννόηση, υπευθυνό-
τητα, υπέρβαση και ανάληψη ευθύνης, πόσο πολύ περισσότερο
σε ένα θέµα µείζον εθνικό, όπου θα πρέπει να επιδιώξουµε να
έχουµε παράλληλα ευρεία κοινωνική και πολιτική αποδοχή, για
να επιτύχουµε τους εθνικούς στόχους. Παράλληλα απαιτείται να
έχουµε τη µεγαλύτερη δυνατή πλειοψηφία εντός του Κοινοβου-
λίου και όχι αυτό που πάει να περάσει από την ελληνική Βουλή
µια ισχνή κυβερνητική πλειοψηφία, τεχνητή πλειοψηφία, που δη-
µιουργήθηκε a la carte, για να περάσει µόνον αυτή τη συµφωνία
από ετερόκλητες δυνάµεις, διασύροντας την κοινοβουλευτική
δηµοκρατική τάξη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αν έβλεπε κανείς από την αρχή
πώς γεννιούνται τα πράγµατα, θα εφάρµοζε τον καλύτερο τρόπο
εξέτασής τους. Μας το λέει αυτό στην αρχή των Πολιτικών του
ο Αριστοτέλης, ο µεγάλος Μακεδόνας φιλόσοφος. 

Αυτή ήταν η στρατηγική σας, κύριε Τσίπρα, παρ’ ότι ήταν η
πλέον ευνοϊκή συγκυρία για τη χώρα µας, να φέρετε µια καλή
συµφωνία; Ευρωπαϊκή Ένωση και ΝΑΤΟ πίεζαν και απαιτούσαν
λύση για τους δικούς τους γεωστρατιωτικούς λόγους. Στα Σκό-
πια δε υπήρχε µια κυβέρνηση µετριοπαθής και φιλοευρωπαϊκή.
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Εσείς, όµως, διαπραγµατευθήκατε µόνοι σας χωρίς καµµία
εθνική συνεννόηση, µε την Κυβέρνηση διχασµένη και µε τις ιδε-
οληψίες σας και τις εµµονές σας να σας καθοδηγούν ως διεθνι-
στές και χωρίς εθνικές ευαισθησίες.

Άλλωστε από το 2008 ο κόσµος το έχει τούµπανο και ο ΣΥΡΙΖΑ
κρυφό καµάρι, να δώσουµε το όνοµα «Δηµοκρατία της Μακεδο-
νίας» οι Μακεδόνες στους Σκοπιανούς.

Καταθέτω στα Πρακτικά τις εφηµερίδες από τότε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Τζελέπης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έτσι δεν κατανοήσατε την ευαισθησία των Ελλήνων για την
ιστορική τους κληρονοµιά, και δείξατε αδυναµία να κατανοήσετε
ποια πράγµατα είναι αδιαπραγµάτευτα. Έτσι αντί να διαπραγµα-
τευτείτε µια καλή συµφωνία, που να εξασφαλίζει τα εθνικά συµ-
φέροντα από τον αλυτρωτισµό των γειτόνων, κάνατε µια
γρήγορη συµφωνία για τους ξένους. Και από την άλλη πλευρά
εργαλειοποιήσατε την εξωτερική πολιτική για ένα εθνικό θέµα,
υπονοµεύοντας την κοινοβουλευτική δηµοκρατία, διχάζοντας τον
ελληνικό λαό µε στόχο να αποκοµίσετε µικροκοµµατικά οφέλη
σε ένα παιχνίδι για σας επιβίωσης και παραµονής στην εξουσία.

Ξεχνάτε, όµως, αυτό που είπε πάλι ο µέγας Αριστοτέλης αι-
ώνες πριν για την ετερογονία των σκοπών, τα σχεδιάζεις, τα προ-
ετοιµάζεις, τα εκτελείς κατά τον τρόπο που θέλεις, και στο τέλος
χωρίς καν να το καταλάβεις, βρίσκεσαι εντελώς αλλού. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Μακε-
δόνας Βουλευτής οφείλω να σας ξανατονίσω για ακόµα µία
φορά ότι πρέπει να σταµατήσετε να ασελγείτε εις βάρος της Μα-
κεδονίας µας, γιατί για εµάς η Μακεδονία µας είναι η ψυχή µας.
Έχετε διαµορφώσει δε τις προϋποθέσεις για µία νέα εθνική τρα-
γωδία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Δεν µπορούµε, κύριε Τσίπρα, να ανεχθούµε τον σφετερισµό
της δικής µας ιστορικής και εθνικής ταυτότητας εν ονόµατι κά-
ποιας αδιευκρίνιστης δικής σας πολιτικής σκοπιµότητας. Δεν
µπορούµε να ανεχθούµε την αναγνώριση ενός ψεύδους σε
βάρος της Μακεδονίας µας, της γενέθλιας γης µας, εις βάρος
του µέλλοντος των παιδιών µας. Δεν µπορούµε να δεχθούµε µία
συµφωνία, που δεν δέχεται την ιστορική αλήθεια και ταπεινώνει
τους πολίτες µας και µάλιστα, σε περίοδο δοκιµασίας των κοι-
νωνικών και οικονοµικών αντοχών τους. 

Με την κύρωση της Συµφωνίας των Πρεσπών επί της ουσίας
ανοίγει η Κυβέρνηση τον ασκό του Αιόλου του αλυτρωτισµού. Η
Συµφωνία των Πρεσπών δίνει εθνική ταυτότητα Μακεδόνων, σε
ένα κράτος που δεν έχει καµµία απολύτως σχέση µε τη Μακεδο-
νία. Κάνει µία πλαστή εθνογένεση. 

Εάν, πράγµατι, το «nationality» στη συµφωνία σηµαίνει µόνο
ιθαγένεια, όπως γράφεται στη ρηµατική διακοίνωση, τότε αυτή
θα έπρεπε να ορίζεται ως «βορειο µακεδονική», όπως και η ονο-
µασία του κράτους, αντί να επιτρέπεται η χρήση του όρου «Μα-
κεδών». 

Και αν αυτοί είναι «Μακεδόνες», όπως χασκογελούσε ο Πρω-
θυπουργός, όταν το έλεγε ο κ. Ζάεφ στις Πρέσπες, τότε εγώ τι
είµαι, Σκοπιανός; 

Ακούσαµε στη συζήτηση της επιτροπής από τον Αναπληρωτή
Υπουργό κ. Κατρούγκαλο τα επιχειρήµατά του, τα οποία ήταν οι
δηλώσεις των πολιτικών των Σκοπίων ότι τα πρόσωπα µιας
χώρας αυτοπροσδιορίζονται µε τον τρόπο που επιθυµούν. 

Στην ουσία η ελληνική Κυβέρνηση, δηλαδή, έχει εναποθέσει
τη δυναµική της συµφωνίας στις µελλοντικές επιλογές των Σκο-
πιανών, αντί να τονίσουµε ότι το δικαίωµα στον αυτοπροσδιορι-
σµό, οφείλει να σέβεται και το δικό µας αντίστοιχο δικαίωµα,
όπως αυτοπροσδιορίζεται και οριοθετείται ιστορικά, αρχαιολο-
γικά, γλωσσολογικά και πολιτισµικά.

Και η γλώσσα «µακεδονική»! Αν η γλώσσα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αποτελούσε απλώς ένα µέσο επικοινωνίας, δεν θα
υπήρχε τόσο µεγάλο πρόβληµα. Συµβαίνει, όµως, να αποτελεί
και εργαλείο µαγείας και φορέα ηθικών αξιών. «Προσκτάται η
γλώσσα στο µάκρος των αιώνων ένα ορισµένο ήθος και αυτό το

ήθος γεννά υποχρεώσεις», αυτά είπε ο νοµπελίστας ποιητής
Οδυσσέας Ελύτης προς τους ακαδηµαϊκούς της Στοκχόλµης το
1979. 

Λέξεις, λοιπόν, άξιες, που πριν από χιλιάδες χρόνια έπλασαν
οι Έλληνες, όπως Μακεδονία, Μακεδόνες, Αιγαίο Πέλαγος, τότε
που οι Σλάβοι κατοικούσαν κάπου στις στέπες της Ρωσίας, δεν
µπορεί σήµερα να γίνονται καραµέλα στα χείλια των Σκοπιανών
ως «egejska Macedonia». 

Άρα έχουµε «µακεδονική» ιθαγένεια, «µακεδονική» γλώσσα,
«µακεδονικό» λαό. Έτσι έχουµε εθνογένεση ενός «µακεδονικού»
έθνους δίπλα στον ελληνικό πληθυσµό. Επιβάλλεται, δηλαδή, το
µέρος στο όλον. 

Παρ’ όλους τους ακροβατισµούς που προσπαθεί να κάνει ο
Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών για να µας πείσει για όλα
αυτά, αδυνατεί να συµβιβάσει τα ασυµβίβαστα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, θέλοντας να πω ότι από την
άλλη πλευρά στη συµφωνία βλέπουµε να εξετάζεται το ιστορικό
περιεχόµενο των βιβλίων, δηλαδή τέρµα το ποίηµα του Κωστή
Παλαµά «Παύλος Μελάς», τέρµα οι επισκέψεις των µαθητών στο
καµπαναριό της Ευαγγελίστριας της αιµατοβαµµένης, κατά τον
Μακεδονικό Αγώνα, πόλης µου στο οποίο ταµπουρωµένος το
1907 ο καπετάν Μητρούσης µε άλλα τρία παλικάρια, αφού εξάντ-
λησε και την τελευταία σφαίρα του, κάρφωσε το µαχαίρι στα
σπλάχνα του. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι η ψήφος καθενός µας σήµερα
πρέπει να καθορίζεται από την πατριωτική µας συνείδηση και την
ευθύνη µας απέναντι στην ιστορία, για να µην επιβεβαιώσουµε
τη ρήση του Βάρναλη, «δειλοί, µοιραίοι κι άβουλοι πορεύονται
αντάµα» -προσθέτοντας εγώ- για να αποφύγουµε την τελευταία
ντροπιαστική πράξη από αυτούς. 

Διότι αλλιώς θα πρέπει να τονίσουµε ότι την ένδοξη, την απα-
ράµιλλη, την αγαπηµένη πάνω από καθετί γωνιά της γης, που
µας έλαχε για εκκλησία και για εστία, που την κρατάµε τώρα αι-
ώνες µε αίµα και δάκρυα, εµείς οι Μακεδόνες δεν θα την παρα-
δώσουµε σαν ώριµο καρπό στους χθεσινούς ψευτοµακεδόνες
των Σκοπίων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Η Υπουργός κ. Θεανώ
Φωτίου έχει τον λόγο. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αγαπητές
και αγαπητοί συνάδελφοι, η Συµφωνία των Πρεσπών που καλού-
µαστε αύριο να κυρώσουµε, είναι ένα από τα σηµαντικότερα νο-
µοθετήµατα των τελευταίων χρόνων. Με αυτή δύο γειτονικά
κράτη των Βαλκανίων, η Ελλάδα και η Πρώην Γιουγκοσλαβική
Δηµοκρατία της Μακεδονίας τερµατίζουν µια διένεξη, που εµπό-
δισε τις διεθνείς τους σχέσεις, εξέθρεψε τον εθνικισµό και το
µίσος και δίχασε τους ίδιους τους λαούς τους. Με αυτή τα δύο
κράτη λύνουν τη διένεξη για το όνοµα µε τον τρόπο που επε-
δίωξε πάντα η Ελλάς, δηλαδή σύνθετη ονοµασία έναντι όλων,
επιβεβαιώνουν το απαραβίαστο των συνόρων και αποκλείουν
κάθε επιβολή του ενός έναντι του άλλου. 

Επιπλέον, όµως, αποκλείουν κάθε σύµπραξη µε τρίτα κράτη,
που πιθανόν θα αµφισβητήσουν την εδαφική ακεραιότητα του
άλλου. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό στη συγκυρία και αυτό δια-
σφαλίζει την κατάργηση, αποκλείει τον αλυτρωτισµό, αυτό ακρι-
βώς το άρθρο 3. 

Το «Μακεδονικό» δηλητηριάζει επί τριάντα χρόνια σχεδόν την
εσωτερική πολιτική ζωή της Ελλάδας. Αφετηρία δεν ήταν ένα
πραγµατικό πρόβληµα, γιατί η διαφορά µε τους γείτονες θα µπο-
ρούσε να έχει λυθεί από τις αρχές του 1990. Το πρόβληµα ήταν
η διένεξη στο εσωτερικό της Νέας Δηµοκρατίας µε τον τυχοδιω-
κτισµό Σαµαρά αφ’ ενός, και η επιδίωξη του ΠΑΣΟΚ τότε, το
1991-1992, να επικρατήσει πολιτικά της Νέας Δηµοκρατίας. Το
1991 - 1992 οι φόβοι αναζωπυρώθηκαν, ακριβώς γιατί υπήρχε
ένα ουσιαστικό έδαφος. Οι ξένες επεµβάσεις είχαν φέρει τον δια-
µελισµό της γειτονικής Γιουγκοσλαβίας τότε, δηλαδή, απειλή
στα σύνορά µας.
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Σήµερα που οι γείτονές µας υπερνίκησαν τον εθνικισµό, αντί
να χαρούµε για αυτή τη µεγάλη επιτυχία της πολιτικής µας -της
εξωτερικής µας πολιτικής- ζούµε ξανά σκηνές του 1991 - 1992,
ακούµε ξανά εθνικιστικές κραυγές, που επιχειρούν να δηλητη-
ριάσουν την πολιτική ζωή, για τον ίδιο λόγο, όπως και το 1991 -
1992, για να χτιστούν νέες πολιτικές καριέρες για το «Μακεδο-
νικό». 

Σήµερα, βέβαια, υπάρχει και ένας επιπλέον λόγος που ενώνει
τους τότε δύο πολιτικούς αντιπάλους, το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δη-
µοκρατία. Η πολεµική κατά της Συµφωνίας των Πρεσπών είναι
µέρος της προσπάθειάς τους, να ανατραπούν όσα κατάφερε ο
λαός και η Κυβέρνησή µας αυτά τα τέσσερα δύσκολα χρόνια και
να πάµε πίσω στις πολιτικές που µας κατέστρεψαν.

Όµως αυτό που µας χρειάζεται αυτές τις µέρες, είναι να µπο-
ρέσουµε να συζητήσουµε και να αποφασίσουµε µε δηµοκρατι-
κούς κανόνες. Υπάρχουν αντιρρήσεις για τη Συµφωνία των
Πρεσπών. Να ακουστούν αλλά πρώτα να καταλάβουµε ποια είναι
η θέση σήµερα της Νέας Δηµοκρατίας και του ΚΙΝΑΛ. Είναι αυτή
που εξέφρασε η κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου στη γενική συ-
νέλευση των Ηνωµένων Εθνών το 2014; Δηλαδή σύνθετη ονοµα-
σία έναντι όλων ή αυτό που είπε ο Αντιπρόεδρος της Νέας
Δηµοκρατίας χτες στην επιτροπή της Βουλής, ότι η Νέα Δηµο-
κρατία δεν θέλει τον όρο «Μακεδονία» και δεν τον ήθελε ούτε
στο Βουκουρέστι; Γιατί ακόµη και ένα παιδί καταλαβαίνει ότι σύν-
θετη ονοµασία χωρίς τον όρο «Μακεδονία», εµάς, την Ελλάδα,
δεν µας αφορά. Ας ονοµαστεί η γείτονα χώρα όπως θέλει, σύν-
θετα, απλά, όπως νοµίζει. 

Ας ξεκαθαρίσει, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία και το ΚΙΝΑΛ τι εν-
νοούσε τότε και τι εννοεί σήµερα, διότι η ασάφεια προσβάλλει
τέσσερις πρώην Πρωθυπουργούς, τον Κώστα Σηµίτη, τον Γιώργο
Παπανδρέου, τον Κώστα Καραµανλή, ακόµη και τον Αντώνη Σα-
µαρά, αφού αφήνει υπόνοιες για την ειλικρίνειά τους. 

Γιατί, όµως, γίνεται αυτή η πραγµατική µεταστροφή της Αντι-
πολίτευσης; Ο κ. Μητσοτάκης υποθάλπει και υιοθετεί τον φοβικό
εθνικισµό, µήπως και καταφέρει και ρίξει την Κυβέρνηση.

Εθίζει όµως έτσι το ακροατήριο του δεύτερου σε µέγεθος κόµ-
µατος σε επικίνδυνες ακροδεξιές και αποµονωτικές θέσεις.
Αυτός είναι ο πραγµατικός διχασµός, ένας εµφυλιοπολεµικός δι-
χασµός κυριολεκτικά, γιατί η βία άρχισε εναντίον δηµοσιογρά-
φων που έκαναν τη δουλειά τους, εναντίον του Κοινοβουλίου στο
οποίο οι νεοναζί επιχείρησαν να εισβάλλουν.

Γιατί αυτή η τύφλωση; Διότι τέσσερα χρόνια µετά ακόµη δεν
µπορούν να συµφιλιωθούν τα δύο κόµµατα µε την αποµάκρυνση
τους από την εξουσία, και κυρίως, διότι µετά την έξοδο από τα
µνηµόνια η Κυβέρνηση ισχυροποιεί το κοινωνικό της πρόσωπο,
το κοινωνικό πρόσωπο της δηµοκρατίας, που χωρίς αυτό είναι
ανάπηρη η δηµοκρατία. Πρόκειται για τη θεµελίωση του κοινω-
νικού κράτους: Παιδεία, υγεία, κοινωνική προστασία µε µέτρα
ενίσχυσης της εργασίας, συλλογικές συµβάσεις, αύξηση του κα-
τώτατου µισθού, κατάργηση του υποκατώτατου, δηµόσιο σύ-
στηµα ασφάλισης, κοινωνική πρόνοια για όλους µε ενίσχυση σε
όσους χτυπήθηκαν από την κρίση. Πρόκειται για την προστασία
της πρώτης κατοικίας, για τις ρυθµίσεις για τα κόκκινα δάνεια,
για τις εκατόν είκοσι δόσεις για τους εγκλωβισµένους.

Αυτά θέλουν να αποτρέψουν, ώστε οι άνθρωποι να γίνονται
εύκολα θύµατα των γυρολόγων του φόβου. Γι’ αυτό βιάζονται,
δεν υπολογίζουν τίποτα ούτε τις θέσεις που υποστήριζαν µέχρι
χθες ούτε τη θέση της πατρίδας µας στον σύγχρονο κόσµο ούτε
την ίδια τη δηµοκρατία και χαϊδεύουν τους εχθρούς τους.

Φαίνεται, όµως, πως στη Συµφωνία των Πρεσπών διάλεξαν
λάθος, γιατί η συµφωνία διαρρηγνύει συνειδήσεις. Δεν είναι όλα
συναλλαγή όπως νοµίζετε ή όπως εξ ιδίων κρίνετε τα αλλότρια.
Είναι και η συνείδηση που καθορίζει τη στάση κάθε ανθρώπου.
Αυτό το βλέπουµε µέσα στο Κοινοβούλιο, µέσα στην κοινωνία.
Διαρρηγνύονται οι συνειδήσεις. Άνθρωποι που διαφωνούν µε την
Κυβέρνηση, βλέπουν τον κίνδυνο και εγείρονται. Αυτό δηµιουρ-
γεί την ελπίδα µιας νέας προοδευτικής ριζοσπαστικής συσπεί-
ρωσης και συµµαχίας, που διαπερνά το Κοινοβούλιο και την
κοινωνία και ορθώνει ανάστηµα στον διχασµό και στον φασισµό.

Η εξοµάλυνση των σχέσεών µας µε τους γείτονες θα µας βοη-
θήσει να εξαλειφθούν οι φόβοι που πηγάζουν από το αιµατηρό

παρελθόν των Βαλκανίων, και που αναζωπυρώνονται από την κοι-
νωνική ανασφάλεια που δηµιούργησε η πολιτική του παλαιού κα-
θεστώτος, η οποία έριξε τη χώρα στα βράχια.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αύριο θα κάνουµε ένα µεγάλο
βήµα για την ειρήνη, για την ανάπτυξη, την αλληλεγγύη των λαών
στα Βαλκάνια. Η Συµφωνία των Πρεσπών θα ψηφιστεί, θα εφαρ-
µοστεί και θα βοηθήσει τη χώρα να πάει µπροστά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Λουτρακίου δεύ-
τερο τµήµα.

Καλώς ήρθατε στο ελληνικό Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο συνάδελφος κ. Σαχινίδης από τη Χρυσή Αυγή έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Και, όµως, όσο παράδοξο και αν ακούγεται, η σηµερινή συζή-

τηση για την κύρωση έχει και κάποια καλά. Ακούσαµε -ίσως και
για πρώτη φορά από το στόµα πάρα πολλών Βουλευτών- τη λέξη
πατρίδα, την οποία εσείς του συνταγµατικού τόξου είχατε ξεχά-
σει. Άλλο ένα καλό που προέκυψε, είναι ότι πολλοί που δεν γνώ-
ριζαν ιστορία, µέσα από αυτή τη συζήτηση θα µάθουν ιστορία.
Υπάρχει έστω και ένα µικρό φωτεινό παράθυρο.

Ήθελα να ρωτήσω, όµως, όλους εσάς του συνταγµατικού
τόξου -όποιος θέλει µπορεί να απαντήσει- το εξής: Εάν οι Έλλη-
νες σε αυτή τη χώρα ήταν µειονότητα, θα τους αντιµετωπίζατε,
όπως αντιµετωπίζετε τους υπόλοιπους ή θα συνεχίζατε να είστε
µισέλληνες; Κανείς δεν αναφέρθηκε στο πόσους κινδύνους κρύ-
βουν οι τροπολογίες που κατατέθηκαν στη Βουλή των Σκοπίων
εις ό,τι αφορά στις αλλαγές του συντάγµατος των Σκοπιανών,
προκειµένου να εναρµονιστούν µε τη λεγόµενη Συµφωνία των
Πρεσπών.

Όσα προωθούνται σήµερα, όµως, προς κύρωση στη Βουλή
των Ελλήνων, είναι εθνικώς επιζήµια, είναι επικίνδυνα για την ελ-
ληνική εθνική και εδαφική ακεραιότητα της πατρίδας µας, και
είναι άκρως υποτιµητικά για τη νοηµοσύνη της ελληνικής διπλω-
µατίας, του ελληνικού Υπουργείου Εξωτερικών, της ελληνικής
Κυβέρνησης αλλά και του ελληνικού λαού. Όσοι συνταχθούν
υπέρ της Συµφωνίας των Πρεσπών, παραβιάζουν τον όρκο που
έχουν δώσει απέναντι στον ελληνικό λαό, ψηφίζοντας υπέρ της
αντισυνταγµατικής αυτής συµφωνίας, η οποία παραβιάζει και
απειλεί ζωτικά κυριαρχικά συµφέροντα της Ελλάδας.

Εάν, όµως, παρ’ ελπίδα υπάρξει µια πλειοψηφία αντιπροσώ-
πων του λαού που θα υπερψηφίσει τη Συµφωνία των Πρεσπών,
παραβιάζοντας το Σύνταγµα και τον όρκο τους, να έχουν υπ’
όψιν τους ότι η εν λόγω συµφωνία, δεν θα έχει καµµία απολύτως
ισχύ και δεν δηµιουργεί καµµία απολύτως υποχρέωση στην Ελ-
λάδα. Την εποµένη µπορεί ο ελληνικός λαός -και έχει το δικαίωµα
και την υποχρέωση- να συνεχίσει τον αγώνα, ούτως ώστε να την
καταργήσει.

Έγιναν αναφορές και υπήρξαν ανησυχίες από πάρα πολλούς
οµιλητές σχετικά µε την άνοδο του εθνικισµού. Μας βλέπατε
στον ύπνο σας, είχαµε γίνει ο εφιάλτης σας. Σίγουρα θα µας βλέ-
πετε από εδώ και πέρα και στο ξύπνιο σας. Αλήθεια, όµως, δεν
µας είπατε τι φοβάστε, δεν µας είπατε τι στοιχεία έχετε, τι ενη-
µέρωση έχετε και δεν µας λέτε δηµοσκοπικά, πού βρίσκεται αυτή
τη στιγµή το εθνικιστικό κίνηµα.

Αναφέρθηκαν πάρα πολλοί όλες αυτές τις µέρες -και στις επι-
τροπές και από τους προλαλήσαντες- σχετικά µε το τι διακυβεύε-
ται να χάσει η Ελλάδα ή τι έχανε τόσα χρόνια, που δεν υπήρχε
λύση σε ένα λεγόµενο πρόβληµα. Ζήτησα και στις επιτροπές από
τον Υπουργό, τον κ. Κατρούγκαλο, να µου αριθµήσει έστω και
ένα το οποίο θα χάσουµε, αν δεν επιτευχθεί αυτή η συµφωνία.

Υπήρξε µια απόλυτη ταύτιση του δηµοκρατικού τόξου επανει-
ληµµένα και στις επιτροπές, αλλά και ο αγορητής µας, ο Ηλίας
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Κασιδιάρης, µε επιχειρήµατα απέδειξε ότι είναι παράνοµη και αν-
τισυνταγµατική η σηµερινή συζήτηση. Οι απαντήσεις σας ήταν
µε φωνασκίες. Η δε Νέα Δηµοκρατία δεν ξέχασε για άλλη µια
φορά σήµερα να τιµήσει τους αγώνες της Αριστεράς, κάτι που
κάνει συνεχώς. Έχει πει ο ίδιος ο Αρχηγός τους -και το είπα και
στην επιτροπή, αλλά θα το αναφέρω και άλλη µια φορά εδώ- ότι
τιµά τους αγώνες της Αριστεράς, τους αγώνες της Αριστεράς
που του στέρησαν ένα µέλος της οικογενείας του.

Εµείς δεν τιµούµε κανέναν αγώνα καµµιάς Αριστεράς.
Στο άρθρο 108 του ελληνικού Συντάγµατος αναφέρεται ότι το

ελληνικό κράτος µεριµνά για τη ζωή του Απόδηµου ελληνισµού
και τη διατήρηση των δεσµών του µε τη µητέρα πατρίδα, καθώς
και για την παιδεία και την κοινωνική και επαγγελµατική προ-
αγωγή των Ελλήνων οι οποίοι εργάζονται έξω από την επικρά-
τεια. Δεν συµβαίνει αυτό, διότι σε όλες τις αναφορές που έχουν
γίνει στις συζητήσεις και στη Συµφωνία των Πρεσπών -αναφέρει
βλάχικη, αναφέρει µειονότητα Ροµά- πουθενά µα πουθενά δεν
αναφέρεται το κοµµάτι του Ελληνισµού.

Χθες σε µια τελείως άσχετη επιτροπή -η αλήθεια είναι ότι δεν
περίµενα να µου δοθεί η ευκαιρία- έκανε το λάθος για άλλη µια
φορά ένας Υπουργός σας, ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Φάµελ-
λος, να αναφέρει στη συζήτηση στην επιτροπή, για την ενέργεια
και το κλίµα ότι έχει άµεση σχέση µε τις πολιτικές εξελίξεις, µε
τη Συµφωνία των Πρεσπών και τα σύνορά µας στα βόρεια.

Όταν πήρα τον λόγο, τον ρώτησα ευθέως: Είστε σίγουρος για
αυτό που είπατε; Με κοίταξε και κούνησε απλώς καταφατικά το
κεφάλι του. Όταν, όµως, του ζήτησα να απαντήσει σε µια ερώ-
τηση του συναγωνιστή Νίκου Κούζηλου, του Βουλευτή Α’ Πει-
ραιώς, που κατατέθηκε στις 11-10-2018 σχετικά µε την εξαγορά
της ηλεκτρικής εταιρείας των Σκοπίων, της οποίας τα χρήµατα
δαπανήθηκαν εξ ολοκλήρου στον προεκλογικό αγώνα του Ζάεφ,
απλώς αποχώρησε. Τι έλεγε αυτή η ερώτηση η οποία δεν έχει
απαντηθεί; Περιµένουµε να απαντηθεί από κάποιον αρµόδιο
Υπουργό.

Η εταιρεία, λοιπόν, αυτή είχε κύκλο εργασιών 87,2 εκατοµµύ-
ρια ευρώ και είχε καταγράψει ζηµιές 5,4 εκατοµµύρια ευρώ. Το
σύνολο των περιουσιακών της στοιχείων ήταν 600.400 ευρώ.
Πουλήθηκε για 5,2 εκατοµµύρια ευρώ και εξαγοράστηκε από τη
ΔΕΗ. Αυτό λειτούργησε ως σωτήρια λέµβος.

Η πλάκα ξέρετε ποια είναι; Δεν µπορεί να υπάρχουν τόσες
συµπτώσεις. Δεν µπορεί ακριβώς το ποσό που χρησιµοποιήθηκε
για την εξαγορά της σκοπιανής ηλεκτρικής εταιρείας, να ήταν το
ποσό που δαπάνησε ο Ζάεφ για τον προεκλογικό του αγώνα.
Προέκυψαν κάποια ερωτήµατα τα οποία δεν απαντήθηκαν ποτέ,
για το αν ελέγχθηκαν κρατικά συµβόλαια, για το αν και ποιος -
ποια στελέχη ποιων εταιρειών- είχε διενεργήσει ελέγχους, για το
αν πρέπει να γίνει αυτή η αγοραπωλησία.

Όπως καταλαβαίνετε, πραγµατικά είστε όλοι σας στα σκάν-
δαλα µέχρι τον λαιµό. Γι’ αυτό, άλλωστε, δεν είναι τυχαίο το ότι
συµβαδίζετε σε όλα τα δύσκολα. Δεν περιµέναµε κάτι διαφορε-
τικό. Εµείς αποδείξαµε ότι, πράγµατι, όχι απλά αισθανόµαστε
αλλά είµαστε και πατριώτες, µε το ότι όταν οι Ανεξάρτητοι Έλ-
ληνες κατέθεσαν µία πρόταση αντισυνταγµατικότητας, εµείς την
υπερψηφίσαµε. Και θα την υπερψηφίζαµε από όποια πτέρυγα και
αν κατατίθετο, σε αντίθεση µε όλους σας που δεν σηκώθηκε κα-
νείς σας και αρνηθήκατε –αλλά αυτά τα βλέπει, δυστυχώς για
σας, ο ελληνικός λαός- την πρόταση αντισυνταγµατικότητας της
Χρυσής Αυγής. 

Η Χρυσή Αυγή δεν εξαρτάται από εσάς, κύριοι. Τη Χρυσή Αυγή
εδώ µέσα την έβαλε ο ελληνικός λαός. Ο ελληνικός λαός θα της
δώσει µεγαλύτερη δύναµη και έπεται συνέχεια. Να έχετε υπ’ όψιν
σας ότι ο αγώνας για τη Μακεδονία είτε περάσει η Συµφωνία είτε
όχι, θα συνεχιστεί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Νίκος Καραθανασόπουλος έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Και η παρούσα συµφωνία, δηλαδή η Συµφωνία των Πρεσπών,

αξιοποιείται, για να οξυνθούν ακόµη περισσότερο οι αντιπαρα-
θέσεις, οι άσφαιρες αντιπαραθέσεις, οι οποίες τροφοδοτούν
έναν κάλπικο διπολισµό ανάµεσα στον ΣΥΡΙΖΑ και τη Νέα Δηµο-
κρατία. Πρόκειται για µία αντιπαράθεση, η οποία ρίχνει νερό
στον µύλο της παραπλάνησης, της εξαπάτησης και οδηγεί στον
εγκλωβισµό των λαϊκών συνειδήσεων ανάµεσα σε δύο πολιτικά
κόµµατα, τη Νέα Δηµοκρατία και τον ΣΥΡΙΖΑ, που συµπλέουν
στις στρατηγικές επιλογές και έχουν πολύ µικρές διαφορές ανα-
φορικά µε την πολιτική τους, ανάµεσα δηλαδή στην Σκύλλα και
τη Χάρυβδη. Από την άλλη µεριά διευκολύνει, υποδαυλίζει την
ανάπτυξη εθνικιστικών απόψεων και αντιλήψεων. Άλλωστε οι
σχεδιασµοί για ένα νέο ακροδεξιό κόµµα ακριβώς πάνω σ’ αυτό
πατούν.

Η Συµφωνία των Πρεσπών δεν αποτελεί κεραυνό εν αιθρία. Εν-
τάσσεται σε έναν γενικότερο, έναν συνολικότερο σχεδιασµό, και
έχει, βεβαίως, σαφή στόχο την προώθηση των αµερικανο νατοϊ-
κών ιµπεριαλιστικών σχεδίων στην περιοχή των Δυτικών Βαλκα-
νίων. Αυτοί ακριβώς οι σχεδιασµοί αξιοποιούνται από την αστική
τάξη στο πλαίσιο της γεωστρατηγικής αναβάθµισης της χώρας
µας, σε µια περιοχή όπου οξύνονται οι αντιθέσεις ανάµεσα από
τη µια µεριά στα ευρωατλαντικά συµφέροντα -δηλαδή στα συµ-
φέροντα των Ηνωµένων Πολιτειών, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης- και από την άλλη µεριά στη ρωσική παρουσία στην
περιοχή, τον ισχυρό ενεργειακό ρόλο που αυτή έχει, αλλά και
στην ενίσχυση του ρόλου και της παρουσίας της κινέζικης οικο-
νοµίας στην περιοχή στο πλαίσια του νέου δρόµου του µεταξιού.

Ποιοι είναι αυτοί οι αµερικανο νατοϊκοί σχεδιασµοί; Πρώτον,
επιδιώκουν να έχουν ακόµη πιο ισχυρή στρατιωτική παρουσία
στην περιοχή για την περικύκλωση της Ρωσίας. Δεύτερον, θέ-
λουν να υλοποιηθούν οι ενεργειακοί σχεδιασµοί, όσον αφορά
τους αγωγούς και την προτεραιότητα των αγωγών που εξυπηρε-
τούν τα ευρωατλαντικά, τα αµερικανικά και ευρωπαϊκά συµφέ-
ροντα για αποδέσµευση από τη ρωσική ενέργεια. Τρίτον,
στοχεύουν στην ισχυροποίηση της παρουσίας των αµερικανικών
και ευρωενωσιακών επιχειρηµατικών οµίλων στην περιοχή.

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και αξιοποιούν όλα τα µέσα. Αξιο-
ποιούν υπαρκτές και ανύπαρκτες αντιθέσεις στην περιοχή. Πο-
λιτική τους είναι η λογική του «διαίρει και βασίλευε», και µέσα
απ’ αυτό χαράσσουν και επαναχαράσσουν τα σύνορα, δηµιουρ-
γώντας κράτη-προτεκτοράτα ακόµη και µιας χρήσης, όπως για
παράδειγµα το Κόσσοβο. Έτσι, λοιπόν, οι αµερικανο νατοϊκοί
στην περιοχή αποτελούν παράγοντα αποσταθεροποίησης και
κινδύνων. Άλλωστε ο ιστορικός τους ρόλος αποτελεί και τον
αδιάψευστο µάρτυρα. Η Γιουγκοσλαβία δεν κατέρρευσε. Η Γι-
ουγκοσλαβία διαµελίστηκε από τις επεµβάσεις αφ’ ενός µεν της
Γερµανίας και αφ’ ετέρου των Αµερικανών και του ΝΑΤΟ, για να
δηµιουργηθούν τα συγκεκριµένα κράτη, όπως και το κράτος της
Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας.

Έτσι, λοιπόν, ο λύκος, όπως λέει η λαϊκή παροιµία, µπορεί να
αλλάζει την προβιά αλλά το χούι δεν το αλλάζει. Τα αµερικανο να-
τοϊκά συµφέροντα στην περιοχή είναι επικίνδυνα, γιατί ακριβώς
δεν διασφαλίζονται κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας µας. Για πα-
ράδειγµα –ακούστηκε και από άλλους- την υπόθεση της «Μεγάλης
Αλβανίας» στην περιοχή που, βεβαίως, αποτελεί επιλογή της αστι-
κής τάξης της Αλβανίας, ποιοι την υποστηρίζουν; Σε ποιους σχε-
διασµούς εντάσσεται; Δεν εντάσσεται άµεσα στους αµερικανο
νατοϊκούς σχεδιασµούς; Και οι εξελίξεις στο Κόσσοβο αυτό ακρι-
βώς επιβεβαιώνουν. Υποδαυλίζουν τα αµερικανο νατοϊκά συµφέ-
ροντα την υπόθεση της «Μεγάλης Αλβανίας».

Δεύτερον, πώς αντιµετωπίζεται η επιθετικότητα της Τουρκίας
από τους Αµερικανούς και το ΝΑΤΟ απέναντι στην Ελλάδα; Ως
διαφορές, λέει, ανάµεσα στα δύο κράτη. Επί της ουσίας παίζει
τον ρόλο του Πόντιου Πιλάτου. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι
υποδαυλίζουν, ενισχύουν και στηρίζουν ακόµη περισσότερο την
τουρκική επιθετικότητα.

Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται –και, µάλιστα, ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός δηλώνει και ιδιαίτερα περήφανος- ότι αυτή η συµφωνία είναι
µια προοδευτική συµφωνία και ότι µπορεί να αποτελεί και εµ-
βρυουλκό προοδευτικών εξελίξεων. Αλήθεια από πότε είναι προ-
οδευτικό πράγµα η ισχυροποίηση της θέσης των ασµερικανο
νατοϊκών ιµπεριαλιστών στην περιοχή; 
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Η έκθεση της αµερικανικής πρεσβείας είναι ιδιαίτερα αποκα-
λυπτική του βαθµού της προοδευτικότητάς σας. Τι λέει αυτή η
έκθεση; Λέει ότι η Ελλάδα, µέλος της ευρωπαϊκής συµµαχίας και
σύµµαχος του ΝΑΤΟ, αποτελεί πυλώνα σταθερότητας σε µια πε-
ρίπλοκη περιοχή. Η Ελλάδα –λέει- είναι αφοσιωµένος εταίρος
στην προώθηση των συµφερόντων των ΗΠΑ εντός και εκτός Ελ-
λάδας µέσα από τη δραστηριοποίηση της ναυτικής υποστήριξης
των ΗΠΑ στον κόλπο της Σούδας στην Κρήτη. 

Η ελληνική Κυβέρνηση –λέει η αµερικανική πρεσβεία- υποστη-
ρίζει την εµβάθυνση της στρατιωτικής συνεργασίας, µε το
Υπουργείο Άµυνας της Ελλάδος να προσφέρει επιπλέον τοπο-
θεσίες εκτός του κόλπου της Σούδας, για να υποστηρίξει τις
στρατιωτικές επεµβάσεις των ΗΠΑ στην περιοχή. Βλέπε νέες
αµερικανο νατοϊκές βάσεις στην περιοχή. Η Ελλάδα, λέει, πρέπει
να ενθαρρύνει, να υποστηρίξει και να αναλάβει ηγετικό ρόλο για
την ένταξη των χωρών των Δυτικών Βαλκανίων στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και το ΝΑΤΟ. Και, βεβαίως, πρέπει να προωθηθεί –λέει η
αµερικανική πρεσβεία- η αµερικανική οικονοµική και πολιτιστική
δέσµευση στη βόρεια περιοχή της Ελλάδας, η οποία είναι όλο
και πιο ευαίσθητη στη ρωσική κακοήθη επιρροή και την οικονο-
µική εξαπάτηση της Κίνας. Γι’ αυτό και χρειάζεται να υποστηριχ-
θούν οι επενδύσεις των ΗΠΑ σε στρατηγικούς τοµείς και στην
προώθηση των ενεργειακών έργων και, βεβαίως, να αξιοποι-
ηθούν οι ΜΚΟ και τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την εξάλειψη
του αντιαµερικανισµού στην Ελλάδα.

Αλήθεια από πότε είναι προοδευτικό πράγµα η ισχυρή παρου-
σία της Ελλάδας στα Βαλκάνια απέναντι στην αντίληψη της φι-
λίας και της αλληλεγγύης ανάµεσα στους λαούς; Τη δεκαετία
του 1990, µε τις ανατροπές και τον διαµελισµό της Γιουγκοσλα-
βίας, υπήρξε επέκταση της οικονοµικής δραστηριότητας και δι-
είσδυση των ελληνικών επιχειρήσεων στις χώρες των Βαλκανίων.
Το αποτέλεσµα ήταν χιλιάδες θέσεις εργασίας χαµένες, συρρί-
κνωση της παραγωγικής βάσης της Ελλάδας, ανατροπή των ερ-
γασιακών σχέσεων. Είναι προς όφελος της εργατικής τάξης και
του λαού αυτή η επιλογή; 

Άρα, λοιπόν, αυτό ακριβώς αποτελεί και την κοινή µήτρα στη
συµφωνία και των κοµµάτων που λένε «ναι» και αυτών που λένε
«όχι», υπερασπίζοντας αυτές τις προτεραιότητες και τις επιλογές
του ΝΑΤΟ, των Αµερικανών, της γεωστρατηγικής αναβάθµισης
της χώρας και των εθνικιστικών απόψεων. Κοινή λογική έχετε κι
ας φαίνεται ότι διαφωνείτε. 

Απ’ αυτή την άποψη, λοιπόν, αυτή η συµφωνία συµβάλλει στη
συντηρητικοποίηση των συνειδήσεων, και είναι µία επικίνδυνη αν-
τίληψη που µπορεί να ανοίξει τον ασκό του Αιόλου µε τις αλυ-
τρωτικές προβλέψεις που έχει µέσα, µπορεί να υποδαυλίσει τον
εθνικισµό και από τη µια και από την άλλη πλευρά –και τον υπο-
δαυλίζουν- και µπορεί να αξιοποιηθεί, εφόσον το επιβάλλουν οι
αµερικανο νατοϊκοί σχεδιασµοί στην περιοχή.

Είναι επίσης επικίνδυνη αντίληψη η λογική περί συλλογικού αυ-
τοπροσδιορισµού απέναντι στον αυτοπροσδιορισµό. Τι σηµαίνει
«συλλογικός αυτοπροσδιορισµός»; Σηµαίνει ότι µια ωραία πρωία,
µπορεί η µουσουλµανική µειονότητα στην Ελλάδα να αυτοπροσ-
διοριστεί ως τουρκική µειονότητα, και καταλαβαίνετε πολύ καλά
τι ασκός του Αιόλου ανοίγει.

Απ’ αυτή την άποψη –και ολοκληρώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε
σε τριάντα δευτερόλεπτα- αυτό το οποίο ισχυρίζονται ορισµένοι
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, όπως ο κ. Φίλης, ότι αποτελεί ρεαλιστική
επιλογή που απαντά στον συσχετισµό δυνάµεων σήµερα, έναν
συσχετισµό που αυτή η επιλογή δεν τον αµφισβητεί αλλά αντί-
θετα τον ενισχύει, είναι η υποταγή του λαού στον συσχετισµό τον
αµερικανο νατοϊκό, που καλλιεργεί την ηττοπάθεια και τη µοιρο-
λατρία. Αυτή η αντίληψη ακυρώνει την κοινωνική εξέλιξη, δηλαδή
µε βάση αυτή την αντίληψη πρέπει ακόµη να είµαστε δουλοκτη-
τική κοινωνία, ακυρώνει την πάλη των τάξεων -ζήλεψε τη δόξα
του Λάσκαρη- είναι αντιεπιστηµονική και σκοταδιστική αντίληψη. 

Αν είχε αποδεχτεί αυτή τη λογική το λαϊκό κίνηµα στη χώρα
µας, τότε ούτε το ΕΑΜ ούτε ο ΕΛΑΣ ούτε ο Δηµοκρατικός Στρα-
τός δεν θα αποτελούσαν τις πιο λαµπρές σελίδες της ιστορίας
του εργατικού, λαϊκού κινήµατος του επαναστατικού κινήµατος
στη χώρα µας.

Έτσι, λοιπόν, εµπόδιο στους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς

και στα συµφέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων µπορεί να βάλει
µόνο ο λαός, και ισχυρός λαός σηµαίνει ισχυρό ΚΚΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ. Πα-
παχριστόπουλος από τους Ανεξάρτητους Έλληνες έχει τον λόγο.

Σας παρακαλώ ιδιαίτερα να προσέξουµε τον χρόνο, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Είναι εγγεγραµµένοι να µιλήσουν διακόσιοι
δέκα συνάδελφοι.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι µιλάω ως απλός Βουλευτής των Ανε-
ξάρτητων Ελλήνων και όχι ως Γραµµατέας ή ως Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος.

Πριν πω οτιδήποτε, είδηση της τελευταίας στιγµής είναι ότι οι
καλούµενοι δανειστές ή τρόικα -όπως θέλετε πείτε τους- πριν
από λίγο δέχτηκαν την αύξηση του µισθού πείνας και του πιο
άθλιου ακόµα µισθού πείνας της πείνας για τα άτοµα που είναι
κάτω των είκοσι πέντε. Αυτή είναι η τελευταία είδηση. 

Πάµε τώρα στο θέµα µας. Αγνοήστε τελείως τη δική µου πε-
ποίθηση και γνώµη. Θα µιλήσουµε µόνο µε στοιχεία. Εγώ δεν
υπάρχω, είµαι επηρεασµένος, προκατειληµµένος και ό,τι θέλετε.
Ακούω, λοιπόν, ένα σύνθηµα από το πρωί ως το βράδυ για µήνες:
«Η Μακεδονία είναι µία και ελληνική».  Συναισθηµατικά και εγώ
θα µπορούσα να παρασυρθώ. Ποια είναι, όµως, η αλήθεια;

Συνέδριο Βερολίνου το 1878. Γιατί το αναφέρω; Γιατί µε βάση
αυτόν το χάρτη έγινε ο διαχωρισµός των µακεδονικών εδαφών
της Οθωµανικής Αυτοκρατορίας µετά τους Βαλκανικούς Πολέ-
µους. Με αυτόν τον χάρτη που είπαµε. Και µιλάµε για τη Συνθήκη
του Βουκουρεστίου του 1913. Ξαναλέω στοιχεία.

Σε αυτόν, λοιπόν, τον διαχωρισµό της Οθωµανικής Αυτοκρα-
τορίας µετά τους Βαλκανικούς Πολέµους η Ελλάδα πήρε το µε-
γάλο κοµµάτι της Μακεδονίας 51%. Η Σερβία πήρε 39%, η
Βουλγαρία 9,5% και η Αλβανία 0,5%. Αυτή είναι η Συνθήκη του
του Βουκουρεστίου του 1913. Είναι η συνθήκη που έδωσε τέλος
στον Β’ Βαλκανικό Πόλεµο και αυτή η συνθήκη όρισε το κοµµάτι
της ελληνικής Μακεδονίας. Σε όλο τον εικοστό αιώνα όλοι οι Έλ-
ληνες πολιτικοί, ουδενός εξαιρουµένου, αποδέχονταν τη Συν-
θήκη του Βουκουρεστίου και µιλούσαν για γιουγκοσλαβική
Μακεδονία, βουλγαρική Μακεδονία. Αν κάποιος το αµφισβητεί,
ας το αµφισβητήσει δηµόσια αυτό που λέω. Η διπλωµατία µας
το αποδεχόταν και ποτέ δεν είπε ότι η Μακεδονία είναι µία και
ελληνική. Ξέρετε, µπορώ και εγώ να χαϊδέψω αυτιά. Όχι. 

Κατ’ αρχάς αν έλεγε κάτι άλλο η διπλωµατία σε όλο τον εικο-
στό αιώνα, θα αναιρούσε τη συνθήκη πάνω στην οποία είχε βα-
σιστεί η ενσωµάτωση της Μακεδονίας στο ελληνικό κράτος,
δηλαδή το 51%. Ένα το κρατούµενο.

Πάµε λίγο παρακάτω. Θέλω να επικαλεστώ τον πρώτο Πρό-
εδρο της Βουλής του Κίρο Γκλιγκόροφ, τον Στόγιαν Άντοφ.
Όποιος διαβάσει τα άρθρα του είναι πολίτης της FYROM. Kαι µην
ξεχνάτε ότι το «M» στη FYROM σηµαίνει Μακεδονία. Γιατί κάποιοι
υποκρίνονται ότι δεν το ξέρουν ή δεν το ακούνε. Τι λέει ο Στόγιαν
Άντοφ µε απλά ελληνικά; Ένας ακροδεξιός άνθρωπος -είναι
ογδόντα δύο χρόνων, ζει τώρα- ο Γκρούεφσκι στην κυριολεξία
κατέστρεψε µία χώρα. Γράφει ο Στόγιαν Άντοφ - µπορείτε να τα
βρείτε, αν µπείτε στο Google- τα εξής: «Επτά αιώνες µετά ήρ-
θαµε εµείς, δεν έχουµε καµµία σχέση µε τον πολιτισµό του Με-
γάλου Αλεξάνδρου και τον αρχαίο ελληνικό πολιτισµό. Δεν
διεκδικούµε, δεν διεκδικήσαµε και δεν πρόκειται να διεκδική-
σουµε αλλαγή συνόρων.» Στόγιαν Άντοφ, Πρόεδρος της Βουλής
επί Γκλιγκόροφ.

Τρίτον η γλώσσα διεκδικήθηκε το 1977. Τι ακριβώς είναι αυτή
η γλώσσα, που είναι νοτιοσλαβική, το λέει µε σαφήνεια η Πηνε-
λόπη Δέλτα στο βιβλίο της «Τα Μυστικά του Βάλτου». Διαβάστε
τα και αυτά, γιατί την επικαλείστε πολύ. Μιλάει µε σαφήνεια για
τη µακεδονίτικη γλώσσα. Ποια; Η Πηνελόπη Δέλτα.

Ο Στόγιαν Άντοφ λέει ακόµη: «Πολυσπερµία υπάρχει στη χώρα
µας, Βούλγαροι, Σέρβοι, Αλβανοί, Οθωµανοί. Μοιραίο να έχουµε
µία ιθαγένεια.» Εκεί αναφέρεται και όχι σε εθνότητα. Και ακόµη
λέει: «Δεν υπάρχει µειονότητα µακεδονική.» Στόγιαν Άντοφ.
Ψάξτε στο Google να τα βρείτε. 

Πάµε λίγο παρακάτω. Εδώ αν µου επιτρέψετε, θέλω να θυµίσω
ακριβώς τι έγραφε στα «Μυστικά του Βάλτου» η Πηνελόπη
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Δέλτα: «Κάτω από τον βαρύ ζυγό των Τούρκων η γλώσσα τους
ήταν ίδια, µακεδονίτικη, ένα κράµα και αυτή από σλαβικά, ελλη-
νικά, ανακατεµένα µε λέξεις τουρκικές, όπως βυζαντινά και πάει
λέγοντας.» Δεν τα λέω εγώ. Τα λέει η Πηνελόπη Δέλτα. 

Και επειδή πάρα πολλοί επικαλούνται και τον Παύλο Μελά, θα
τους έλεγα να ανατρέξουν λίγο στον Σύλλογο προς Διάδοσιν
των Ελληνικών Γραµµάτων του 1964, να βρουν βιβλίο µε τον
τίτλο «Παύλος Μελάς» και να διαβάσουν, επίσης, τι γράφει η Πη-
νελόπη Δέλτα για τον µεγάλο αγωνιστή. Φεύγω.

Για να δούµε, λοιπόν, λίγο παρακάτω. Αφήστε τη δική µου
άποψη. Εγώ λέω ότι είναι επηρεασµένη. Λέω τα δικά µου. Ο
Νίκος Αλιβιζάτος -για όσους δεν ξέρουν επίτιµος καθηγητής Συν-
ταγµατικού Δικαίου, είναι ο άνθρωπος που οργάνωσε τη δηµι-
ουργία του ΚΙΝΑΛ- σε πρόσφατο άρθρο του στην
«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» γράφει: «Δεν είναι ταπεινωτική για τη χώρα µας,
όπως µε απίστευτο θράσος υποστηρίχτηκε», τα λέει ο Αλιβιζά-
τος, ο άνθρωπος που οργάνωσε το ΚΙΝΑΛ, «παρ’ ότι ορισµένες
διατάξεις και λοιπά, το σύνολο γιατί ενσωµατώνει πάνω από το
80% των πάγιων ελληνικών θέσεων». Και το κυριότερο «η σύναψη
της συµφωνίας αυτής τερµατίζει µία σοβαρή εκκρεµότητα στην
περιοχή, διότι ανοίγει τον δρόµο στην ΠΓΔΜ, να διεκδικήσει την
ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ.»

Τα ίδια λέει και ο Μιχάλης Σταθόπουλος, που είχε µείνει µόνος
του στο θέµα των ταυτοτήτων. Τα ίδια λέει και ο Γραµµατικάκης
ο Ευρωβουλευτής του Ποταµιού.

Φθάνω, όµως, αν και έχω λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρο, στον
Νίκο Μέρτζο. Για όσους δεν θυµούνται, ο Νίκος Μέρτζος ήταν
Πρόεδρος της Εταιρείας Μακεδονικών Σπουδών από το 2006
µέχρι το 2015 και ήταν σύµβουλος τριών Πρωθυπουργών, Κων-
σταντίνου Καραµανλή, Ευάγγελου Αβέρωφ, Κωνσταντίνου Μη-
τσοτάκη. 

Λέει ο Μέρτζος: «Δεν αφήνει ανοιχτές πληγές στο σώµα της
Ελλάδος, αντίθετα κλείνει πολλές, εξοικονοµεί πολύτιµο διπλω-
µατικό κεφάλαιο και άλλα πολύ σοβαρότερα µέτωπα. Διασφαλί-
ζει τη ρευστή βαλκανική ενδοχώρα µας, ανοίγει ευρύ πεδίο σε
ήδη προγραµµατισµένα διεθνή δίκτυα ενέργειας και µεταφορών
σε ενιαίο πλέον ευρωατλαντικό χώρο και αναβαθµίζει κατακό-
ρυφα τη γεωπολιτική αξία Ελλάδας. Κλειδί η Θεσσαλονίκη.» Ο
Μέρτζος είναι αριστερός; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε, και λέω το εξής: Γελάνε στην Ευρώπη, σας το λέω ευθέως.
Είναι άραγε απειλή για την Ελλάδα η FYROM; Γελάνε όσοι το
ακούνε. Μια χώρα που όπως σας είπε ο Κοτζιάς, το 1% σχεδόν
δεν έχει στρατό και το 7% του ΑΕΠ των Ελλήνων.

Τελειώνω, γιατί δεν θέλω να φάω άλλο χρόνο, αν και είχα
πολλά να πω. Το διαµελισµό της τον θέλουµε για τη «Μεγάλη Αλ-
βανία» και τη «Μεγάλη Τουρκία». Η γνώµη µου είναι ότι και να
µην υπήρχε η FYROM, θα έπρεπε να την εφεύρουµε. Μόνο καλό
έχει να προσφέρει στη χώρα. Και αυτή η Κυβέρνηση που έχει
απορρίψει την αποχή ή την επιλογή της αδράνειας, το τολµάει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Δύο µε τρία λεπτά παραπάνω ο κάθε συνάδελφος εάν µιλάει,

είναι τριάντα µε σαράντα συνάδελφοι λιγότεροι στο τέλος. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Θα µιλήσουµε, όµως, και εµείς εννιά-

µισι λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ε, αυτό λέω και εγώ.

Άµα είναι να ακολουθεί ο ένας τον άλλον, δεν θα µιλήσουν οι συ-
νάδελφοί σας στο τέλος. 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Πείτε µου, έχει ξανα-

γίνει να κλείνουµε τα µικρόφωνα στους συνάδελφους; Δεν έχει
ξαναγίνει! Δεν θέλω να το κάνω. Έκκληση κάνω.

Ο κ. Καβαδέλλας έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ήρθατε, υποτίθεται, να διορθώσετε τα κακώς κείµενα σε

τούτη εδώ την χώρα, να σκίσετε µνηµόνια, να φέρετε κοινωνική
δικαιοσύνη, να φέρετε την οµόνοια µεταξύ των συµπολιτών µας.

Τότε, όµως, δεν είπατε σε κανέναν ότι χωρίς τη σύγκληση πολι-
τικών Αρχηγών, έτσι µε δική σας πρωτοβουλία, χωρίς συναίνεση
της ελληνικής κοινωνία, θα χαρίζατε απλόχερα αυτό που δεν σας
ανήκει. Και ειλικρινά δεν θα ήθελα να βρίσκοµαι στην θέση σας.
Και οι µεν δυτικοί –δήθεν- φίλοι µας και –δήθεν- σύµµαχοί µας,
για να επιτύχουν τα σχέδιά τους, την αποµόνωση της Ρωσίας, τη
διάσπαση του ορθόδοξου τόξου, πίεσαν τον πιο αδύναµο κρίκο,
δηλαδή εσάς. Και ο αδύναµος κρίκος έσπασε.

Και ένα κρατίδιο αχταρµάς το οποίο αποτελείται από Αλβα-
νούς, Ροµά, Τούρκους, Βούλγαρους, Σέρβους και έχει βέβαια
και αρκετούς Έλληνες -η παλιά Μακεδονία καταλαµβάνει το � πε-
ρίπου των εδαφών του- αποκτά ψευδεπίγραφη καταγωγή, έν-
δοξο παρελθόν και βεβαίως αργότερα διεκδικήσεις εναντίον της
Ελλάδος. Η Βαρντάρσκα Μπανόβινα µέσα στα επεκτατικά σχέδια
του Τίτο διαχωρίστηκε στις αρχές του 1944 από την υπόλοιπη
Σερβία. Αυτό έγινε, βέβαια, για λόγους διεκδικήσεων. Πήρε τη
µορφή, λοιπόν, οµόσπονδου κρατιδίου, ονοµάστηκε εν µία νυκτί
«Δηµοκρατία της Μακεδονίας», µε απώτερο σκοπό τις µετέπειτα
διεκδικήσεις, την έξοδο προς τη θάλασσα. 

Και βεβαίως, εσείς, ως αριστεροί συνεπείς υπακούετε στα κε-
λεύσµατα των ιδεοληψιών σας. Θέλω να θυµίσω ότι σύσσωµο
τότε το ΚΚΕ έβγαλε θλιβερά µανιφέστα. Ο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ»
έγραφε τίτλους πηχυαίους ότι καταπιέζονται οι «Μακεδόνες» από
τους Έλληνες και αυτό ενίσχυσε τους επεκτατικούς σκοπούς του
δικτάτορα Τίτο, για µία δήθεν «Μακεδονία του Αιγαίου» ενάντια
-όπως έλεγε- στη διάσπαση που προκάλεσαν το 1913 οι Βαλκά-
νιοι ιµπεριαλιστές. Και σήµερα η διαφωνία των αριστερών είναι
ως προς την είσοδο στο ΝΑΤΟ, διαφορετικά θα ήταν όλα καλά. 

Το 1991 ευρέθη η ευκαιρία και το κρατίδιο αυτό διεσπάστη,
λόγω βεβαίως και της γλωσσικής διαφοροποίησης, διότι επικρα-
τούσα γλώσσα δεν ήταν η σερβική αλλά µία βουλγαρική διάλε-
κτος, που περιείχε και σερβικές και ελληνικές και τούρκικες
λέξεις, την οποία αποκαλούν «µακεδονική γλώσσα», χωρίς βε-
βαίως να γνωρίζουν την ετυµολογία της λέξεως «Μακεδονία» και
άλλων γνήσιων µακεδονικών -δηλαδή ελληνικών ουσιαστικά- λέ-
ξεων και ονοµάτων, όπως είναι ο Φίλιππος, ο Αλέξανδρος, η
Ολυµπιάς, που ήταν η µητέρα του Αλέξανδρου.

Και ενώ θα περίµενα να ακούσω από την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση σάλπισµα συστράτευσης σε έναν αγώνα, αντ’ αυτού ο κ.
Μητσοτάκης υποστηρικτής της σύνθετης ονοµασίας, λέει ότι δεν
δίνει την ιθαγένεια, δεν δίδει τη γλώσσα. Για το όνοµα όλα καλά.
Απαγόρευσε, κατά το πρώτο συλλαλητήριο, τη συµµετοχή των
στελεχών του. Μετά είδε, βεβαίως, την αθρόα προσέλευση του
κόσµου και το ξανασκέφτηκε. Ακόµα και σήµερα, όµως, ο κ. Μη-
τσοτάκης δεν ξεκαθαρίζει τη θέση του σχετικά µε το όνοµα, µι-
λάει πάντα για ιθαγένεια, µιλάει για ταυτότητα, µιλάει για άλλα
πράγµατα. Μεγάλη εντύπωση µού έκανε ότι σήµερα ο Μακεδών
Κώστας Καραµανλής δεν παρέστη να δώσει, τουλάχιστον µε την
παρουσία του, µια βαρύτητα στο θέµα που συζητούµε σήµερα.
Εποµένως όλοι δίνουν το όνοµα. Κυβέρνηση και Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση στις λεπτοµέρειες δεν τα βρίσκουν. Λέω, λοιπόν, σε
όλους ότι το όνοµα αυτοδικαίως δηµιουργεί ιθαγένεια και
γλώσσα, διότι αυτός που έχει γεννηθεί στη Μακεδονία λέγεται
Μακεδόνας και φυσικά οµιλεί τη µακεδονική γλώσσα. 

Επίσης πρέπει να γνωρίζουν καλά ότι όταν µία χώρα λέγεται
Μακεδονία και υπάρχει σε όµορη χώρα, όπως είναι η Ελλάδα,
µία µικρή περιοχή -µια µεγάλη περιοχή βέβαια για εµάς- αλλά
είναι περιοχή, δεν είναι πλέον χώρα, όπως είναι η Βόρεια –δήθεν-
Μακεδονία, που και αυτή περιλαµβάνει τη λέξη Μακεδονία, αυ-
τοµάτως τίθεται το θέµα ότι η Μακεδονία είναι διχοτοµηµένη,
κάτι ας πούµε σαν την Βόρειο και Νότιο Κύπρο. Το φυσικό επα-
κόλουθο είναι η απαίτηση για συνένωση της Βόρειας και της Νό-
τιας σε µία µόνο Μακεδονία, που πιθανώς στα µυαλά τους και
στα σχέδιά τους είναι να ονοµαστεί κάποια στιγµή «Μακεδονία
του Αιγαίου» µε διέξοδο στη θάλασσα και βεβαίως να περιλαµ-
βάνει και τη Θεσσαλονίκη. 

Θα µου πείτε, λοιπόν, εσείς τι προτείνετε, αφού το ονοµάζουν
εκατόν σαράντα χώρες; Δεν έχει σηµασία πώς το ονοµάζουν.
Έχει σηµασία, εµείς εάν το επιτρέψουµε -εδώ είναι το πρόβληµα-
γιατί από εµάς περιµένουν την άδεια να µπουν στο ΝΑΤΟ και την
Ευρωπαϊκή Ένωση.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε δύο λεπτά.
Εµείς ως Ένωση Κεντρώων θα τείναµε χέρι φιλίας µεν, θα βοη-

θούσαµε εµπορικά στην ένταξή τους στο ΝΑΤΟ, στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, θα τους δίναµε προνόµια εµπορικής φύσεως -όχι βέβαια
ΑΟΖ στον λιµένα της Θεσσαλονίκης- αρκεί να το ονόµαζαν όπως
αλλιώς θα ήθελαν: Σκόπια, Βαρντάσκα, Θανάση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Νικολόπουλος έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είπε ο συνάδελφος Παπαχρι-

στόπουλος: «Ο Μέρτζος είναι αριστερός; Ο Μίκης Θεοδωράκης
είναι δεξιός;»

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα θέµα που κανονικά -
αυτό τουλάχιστον θα περίµενε ο κόσµος- θα έπρεπε να βρει όλες
τις πτέρυγες ενωµένες. Ουτοπικά βέβαια -θα µου πείτε- είναι
αυτά και µάλιστα να τα λέει ένας Βουλευτής, ο οποίος τόσα χρό-
νια έχει δει µε ποια ευκολία µπορεί να αλλάζουν τις θέσεις τους
οι Βουλευτές, τα κόµµατα. 

Όµως σήµερα διαπιστώνουµε ότι η Κυβέρνηση προχωρά ολο-
ταχώς να διαπράξει ένα διπλό και ολέθριο λάθος.

Πρώτον, είναι όπως φαίνεται έτοιµη να ψηφίσει, στηριζόµενη
σε µια θολή, ετερόκλητη κοινοβουλευτική πλειοψηφία, µια συµ-
φωνία που όχι µόνο βρίσκει αντίθετη τη συντριπτική πλειοψηφία
των Ελλήνων αλλά και ανοίγει τους ασκούς του φιλοσκοπιανού
αλυτρωτισµού. 

Δεύτερον, προπαγανδίζει ένα µύθευµα που προσβάλλει εκα-
τοµµύρια Έλληνες, γεγονός που αναµφίβολα θα βρει µπροστά
της. Και ο µύθος αυτός είναι, πως όσοι στηρίζουν τη συµφωνία
είναι προοδευτικοί, µετριοπαθείς και εξωστρεφείς, ενώ όσοι αν-
τιτίθενται, είναι φανατικοί, συντηρητικοί, οπισθοδροµικοί, εθνικι-
στές, ακροδεξιοί. 

Ξεκινώντας από το τελευταίο, θέλω να διαβεβαιώσω αλλά και
να υπογραµµίσω προς την κυβερνητική πτέρυγα, πως όσοι είναι
κατά της συµφωνίας, όχι µόνο δεν είναι συντηρητικοί, σκοταδι-
στές αλλά αντίθετα είναι σχεδόν το σύνολο ενός λαού που φω-
νάζει «ως εδώ και µη παρέκει», αρνούµενος να παραδώσει την
εθνική του ταυτότητα, τα δίκαιά του και την ιστορία του. Και σε
αυτόν τον λαό υπάρχουν και δεξιοί και αριστεροί και κεντρώοι.
Και βεβαίως υπάρχουν πάρα πολλοί πολίτες που στήριξαν τη ση-
µερινή Κυβέρνηση. 

Η δική µου βούληση και του Χριστιανοδηµοκρατικού Κόµµατος
Ελλάδος που εκπροσωπώ, είναι ανοιχτό γράµµα. Δεν ψηφίζω.
Και η πεποίθηση µου, επίσης, είναι πως η Βουλή θα έπρεπε να
ακούσει ή µάλλον να υπακούσει στο βροντερό «όχι» του ελληνι-
κού λαού. 

Άλλωστε δεν µπορεί, θα το είδε η Κυβέρνηση ότι πριν καν
έρθει αυτή η επαίσχυντη κακή συµφωνία στο Κοινοβούλιο, ο
λαός την απονοµιµοποίησε, και ασφαλώς αν ακόµη δεν το έχει
δει, θα το βρει µπροστά της στις κάλπες, στις πόλεις, στα χωριά
της χώρας, από τον βορρά µέχρι το νότο και από τη δύση µέχρι
την ανατολή. Γιατί η Μακεδονία δεν είναι απλά ένας γεωγραφι-
κός χώρος που περιέχει µια µεγάλη ιστορία και έχει ποτιστεί µε
ποτάµια ελληνικού αίµατος, είναι αναπόσπαστο κοµµάτι της ταυ-
τότητας του οικουµενικού ελληνισµού.

Η Συµφωνία των Πρεσπών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι
βέβαιος πως θα καταγραφεί στα βιβλία της ιστορίας ως όνειδος.
Γιατί είναι µια συµφωνία που παραδίδει τη Μακεδονία σε χέρια
σφετεριστών Σλάβων και Αλβανών, που µπορεί να τους έµαθαν
να αυτοαποκαλούνται ως Μακεδόνες, αλλά Μακεδόνες δεν είναι. 

Αναρωτιέµαι αν αυτοί που συνέταξαν και συµφώνησαν στο κεί-
µενο των Πρεσπών, ήταν ανιστόρητοι, επικίνδυνα αφελείς ή εξαι-
ρετικά πιεσµένοι από τους ξένους, που επεδίωξαν την εδώ και
τώρα επίλυση του ζητήµατος, προκειµένου να ενταχθούν τα Σκό-
πια στο ΝΑΤΟ και µετέπειτα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Η ιστορία ενός έθνους δεν γράφεται ακολουθώντας πάντα τις
επιθυµίες των ισχυρών της γης. Ενίοτε γράφεται κόντρα σε
αυτές τις επιθυµίες. Αν οι εµπνευστές και πρωτεργάτες της Επα-

νάστασης του ’21 υπάκουαν στις επιθυµίες των ισχυρών, θα ήµα-
σταν ακόµη τµήµα της Οθωµανικής Αυτοκρατορίας. Και αν ο αεί-
µνηστος Τάσος Παπαδόπουλος είχε πειθαρχήσει στις επιθυµίες
των ισχυρών της γης, η Κύπρος σήµερα θα είχε υποστεί το ολέ-
θριο σχέδιο Ανάν. 

Αφήνω για το τέλος τη στάση του τότε Πρωθυπουργού Κώστα
Καραµανλή στο Βουκουρέστι το 2008, που έγραψε ιστορία. Και
έγραψε ιστορία, γιατί άκουσε το κάλεσµά της, γιατί αντιλήφθηκε
τον χτύπο της καρδιάς των Ελληνίδων και των Ελλήνων, και γιατί
ζυγίστηκε µε το βάρος όλων εκείνων που αγωνίστηκαν για τη Μα-
κεδονία και δεν βρέθηκε λιποβαρής. Δεν µπορώ να πω το ίδιο και
σήµερα. Απεναντίας όσοι το επιχειρήσουν να ψηφίσουν τη συµ-
φωνία της λίµνης, θα λογοδοτήσουν στον λαό και την ιστορία. 

Η ονοµασία «Βόρεια Μακεδονία» ούτε καν ως γεωγραφικός
προσδιορισµός δεν µπορεί να γίνει αποδεκτός, γιατί όλοι κατα-
νοούµε ότι θα χρησιµοποιηθεί ως πολιορκητικός κριός διεκδίκη-
σης και της νότιας Μακεδονίας από αλυτρωτικούς κύκλους και
άλλα γεράκια, που ακονίζουν ήδη τα νύχια τους. Πολύ περισσό-
τερο, όµως, η συµφωνία είναι ολέθρια και απαράδεκτη, γιατί πα-
ραχωρεί µακεδονική εθνότητα και µακεδονική γλώσσα στα
Σκόπια. 

Όσοι υποστηρίζουν ότι ο όρος αφορά µόνο την ιθαγένεια και
όχι την εθνική υπόσταση, παρακαλώ ας φρεσκάρουν λίγο τα αγ-
γλικά τους και όσοι υποστηρίζουν ότι η Ελλάδα παραχώρησε τη
µακεδονική γλώσσα από το 1977 ψεύδονται συνειδητά, και υιο-
θετούν ένα παραπειστικό επιχείρηµα για να ξεγελάσουν εαυτούς
και αλλήλους. Γιατί αυτό που έγινε το 1977 στον ΟΗΕ, ήταν απλά
µια καταγραφή των γλωσσών που µιλούνταν σε διάφορες χώρες,
όπως οι ίδιες οι χώρες τις παρουσίαζαν και χωρίς οι άλλες χώρες
να καλούνται να κρίνουν να αναγνωρίσουν ή να διαψεύσουν. 

Και αυτά όµως µάλλον δεν είναι τίποτα, µπροστά σε όσα φο-
βάµαι πως µπορεί να φέρει το µέλλον, ένα µέλλον στο οποίο,
όπως ήδη είπα, οι Βορειοµακεδόνες θα αγωνίζονται για τη µε-
γάλη Μακεδονία. Ένα µέλλον στο οποίο οι φιλοσκοπιανοί δού-
ρειοι ίπποι στην Ελλάδα θα απαιτούν σχολεία στη µακεδονική
γλώσσα και τότε οι δήθεν προοδευτικοί θα µας λένε ότι δεν µπο-
ρούµε να το αρνηθούµε για λόγους ισότητας και ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων. Ένα µέλλον στο οποίο τα Σκόπια θα εισχωρούν στην
Ευρώπη και η Ελλάδα δεν θα µπορεί να διεκδικήσει το παραµι-
κρό, γιατί θα έχει υπογράψει τη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Είµαι σίγουρος ότι οι Έλληνες θα είναι πάντα έτοιµοι στις
επάλξεις, για να υπερασπιστούν την πατρίδα. Όµως µε αυτή τη
συµφωνία τους καταδικάζουµε στην µοίρα του αδύναµου, ίσως
και του αδίκου στα µάτια της διεθνούς κοινότητας, και αυτό είναι
κάτι που δεν πρέπει να γίνει. Δεν πρέπει να πυροβολήσουµε τα
πόδια των παιδιών µας, γιατί ακριβώς αυτό κάνουµε, ενισχύουµε
µια εχθρική επιβουλή σε βάρος της Ελλάδος και αποδυναµώ-
νουµε τη δική µας ισχύ στη διεθνή κοινότητα. Πόσο τυφλοί και
ανόητοι µπορεί να είµαστε για να κάνουµε κάτι τέτοιο; 

Ειλικρινά ελπίζω έστω και την ύστατη στιγµή, όλοι οι συνάδελ-
φοι Βουλευτές να µην ενισχύσουν αυτό το εθνικό βήµα στο κενό. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε κύριε

συνάδελφε. 
Η συνάδελφος κ. Αλέκα Παπαρήγα έχει τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Και σε αυτή τη συζήτηση -αλλά δεν

είναι µόνο αυτή η συζήτηση- η Νέα Δηµοκρατία µε ορισµένες
οµιλίες έκανε το γνωστό αντικοµµουνισµό της. Βεβαίως άλλοι
τον κάνουν εκλεπτυσµένα λιγότερο ή περισσότερο φιλτραρι-
σµένα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Γιατί το λέτε αυτό; 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Έχω παρακολουθήσει την επι-

τροπή χθες και τις οµιλίες σήµερα. Και µε αυτή την έννοια πάντα
αναφερόµαστε στον αντικοµµουνισµό της Νέας Δηµοκρατίας,
που γίνεται και µε άµεσους και µε πλάγιους τρόπους. Είναι ανα-
πόφευκτος και, αν θέλετε, συνάδει µε την ιδεολογία, την πολι-
τική, τη στρατηγική σας, τις αρχές σας. Δεν µπορεί να µην είστε
αντικοµµουνιστές. 

Συνήθως για τον ΣΥΡΙΖΑ αναφερόµαστε και γράφουµε και στο
«ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ» και στις οµιλίες µας ότι κάνει λαθρεµπόριο ελπί-
δων και αριστερών ιδεών. Νοµίζω ότι τώρα πια ξέφυγε. Στέκοµαι
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στην οµιλία που έκανε χθες στην επιτροπή η εισηγήτρια του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κ. Σία Αναγνωστοπούλου αλλά και σήµερα όπου λίγο πολύ
µας είπε ότι η πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ είναι πολιτική αντιιµπεριαλι-
στική, ανοίγει ρωγµές στον αντιιµπεριαλισµό και πρόσθεσε ότι
ακολουθεί τις παραδόσεις του αριστερού κινήµατος από τότε
που γεννήθηκε και σε όλον τον 20ο αιώνα και µάλιστα ακολουθεί
την πολιτική του ΕΑΜ στα χρόνια της Εθνικής Αντίστασης. Ε, µε
συγχωρείτε, δεν έχει σηµασία αν θα βάλω το πρόσηµο αριστε-
ρός αντικοµµουνισµός, αλλά είναι και αυτή µια µορφή αντικοµ-
µουνισµού. Είναι συκοφαντία.

Όσες φορές και να πάτε στην Καισαριανή και να καταθέσετε
στεφάνι και να πάτε και στο µουσείο και στο άγαλµα του Μπελο-
γιάννη, αυτή η πρακτική σας –πρώτα είναι η πρακτική σας και
µετά έπονται τα λόγια- δεν ξεπλένεται µε τίποτα. Μόνο να βρω-
µίζετε. Επιδιώκετε να βρωµίζετε, γιατί βεβαίως η ιστορία δεν
βρωµίζεται έτσι εύκολα.

Υπάρχουν καλοπροαίρετοι άνθρωποι αριστεροί που λένε το
εξής πράγµα: Τι να κάνει και αυτό το κόµµα; Έγινε Κυβέρνηση
και έχει δυσκολίες. Άσχηµος ο διεθνής συσχετισµός, άσχηµος
στην περιοχή δεν µπορεί να υλοποιήσει όλα τα συνθήµατα τα
οποία έλεγε. Περί αυτού πρόκειται;

Κατ’ αρχά, πρέπει να αναρωτηθούν, πως είναι δυνατόν αυτή η
Κυβέρνηση να θεωρείται η καλύτερη Κυβέρνηση των τελευταίων
χρόνων, όσον αφορά τη συµµαχία της και το ρόλο της µε βάση
τα αµερικάνικα συµφέροντα. 

Ας πούµε, είναι άλλο πράγµα να µην µπορείς να τα κάνεις όλα
ως Κυβέρνηση, αφού θέλεις να είσαι Κυβέρνηση στα πλαίσια του
συστήµατος και άλλο πράγµα να κάνεις αυτά που οδηγούν τον
ιµπεριαλισµό -o ιµπεριαλισµός δεν είναι µόνο οι Ηνωµένες Πολι-
τείες της Αµερικής- και να σε θεωρούν πολύ καλύτερη Κυβέρ-
νηση απ’ όλες τις προηγούµενες από το 1974 και µετά. 

Να ξεκαθαρίσουµε ορισµένα πράγµατα. Όχι δεν άλλαξε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ τώρα στην Κυβέρνηση. Επειδή λέει ότι είναι συνεχιστής
ενός πολιτικού ρεύµατος ή µιας τάσης αριστερής κ.λπ., του
«ανανεωτικού, µη δογµατικού, αδογµάτιστου αριστερού ρεύµα-
τος» –µε εισαγωγικά ή χωρίς- πρέπει να θυµίσω –και όχι απλώς
να πω- ότι ο Συνασπισµός της Αριστεράς και πιο πριν ως ΕΑΡ ή
ως ΚΚΕ Εσωτερικού είχε θέσεις που του επέτρεψαν, όταν ανέ-
βηκε στην Κυβέρνηση, από το µεσαίο σκαλοπάτι του κατήφορου
να φτάσει στο τέλος και δεν ξέρω αν θα φτάσει και στο υπόγειο. 

Να θυµίσω το εξής πράγµα: Στις αρχές της δεκαετίας του ’80,
το ΠΑΣΟΚ ακόµα έλεγε ότι θα διώξει τις βάσεις τις αµερικάνικες,
θα τις προειδοποιήσει κ.λπ. και φυσικά δεν τις έδιωξε. Θυµάστε
και το σχετικό τραγούδι του Χάρυ Κλυνν. Εν πάση περιπτώσει τι
έλεγε η ηγεσία της τότε Ανανεωτικής Αριστεράς; «Οι βάσεις δεν
είναι ραπανάκια για να ξεριζώνονται».

Δεύτερον: Πάµε στο 1992. Ναι αφού υπέγραψε τη γνωστή δή-
λωση µαζί µε το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία τότε, «ποτέ το
όνοµα «Μακεδονία»», ύστερα από ένα µικρό διάστηµα –δεν θυ-
µάµαι ακριβώς, τρεις, τέσσερις, πέντε µήνες- άλλαξε θέση. Πώς
άλλαξε θέση; Ανοίξτε τις εφηµερίδες και την «ΑΥΓΗ» εκείνης της
περιόδου. Αφού έγιναν ορισµένες πολιτικές επαφές σε ανώτατο
κλιµάκιο κάποιου στελέχους του Συνασπισµού, απότοµα βγαίνει
και κάνει δήλωση-αλλαγή –σωστή δήλωση η συγκεκριµένη- ότι
εν πάση περιπτώσει το όνοµα, εάν χρησιµοποιηθεί, πρέπει να
έχει γεωγραφικά κριτήρια. Γιατί έγινε αυτή η αλλαγή όχι συλλο-
γικά αλλά από ένα πρόσωπο; Διότι από τις συζητήσεις που είχε
µε τις πολιτικές ηγεσίες, έβγαινε ακριβώς ότι και τα άλλα κόµ-
µατα λίγο µετά τη σύσκεψη του ’92 είχαν αλλάξει θέση όχι ως
προς τη γενική πολιτική στα Βαλκάνια αλλά όσον αφορά τον όρο
της συµφωνίας. 

Μάλιστα βγήκαν τότε ηγετικά στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ –δεν λέω
ονόµατα, τα θυµάµαι αυτά γιατί τα έζησα από πρώτο χέρι- και
λέγανε ότι πρέπει να αλλάξει η θέση µε συλλογικές διαδικασίες
και όχι µε τη δήλωση ενός στελέχους. Και τότε που υπέγραψε
για το µη όνοµα «Μακεδονία» και µετά, όταν άλλαξε στάση,
ήθελε να πάει µε το ρεύµα όχι το λαϊκό αλλά µε το ρεύµα των
κοµµατικών ηγεσιών, όταν αυτές προβληµατίζονται µε τον έναν
ή µε τον άλλον τρόπο για να αλλάξουν θέση.

Πάµε παραπέρα. Πόλεµος στη Γιουγκοσλαβία. Ποια ήταν η
θέση του Συνασπισµού τότε που ήταν στο 4%; Ούτε καν φαντα-

ζόταν τότε ότι θα γίνει Κυβέρνηση. Μπορεί να το ήθελε αλλά δεν
το φανταζόταν ότι σε λίγα σχετικά χρόνια θα γινόταν κυβέρνηση.
«Όχι στον πόλεµο, όχι στην εθνοκάθαρση». Υιοθέτησε ναι ή όχι,
το βασικό επιχείρηµα των ιµπεριαλιστών, Γερµανών, Γάλλων, Με-
γάλης Βρετανίας, Ηνωµένων Πολιτειών, ότι συντελούνταν εθνο-
κάθαρση, σε µια χώρα που είχε τρία εκατοµµύρια µικτούς
γάµους ανάµεσα σε ορθόδοξους και µουσουλµάνους; Τρία εκα-
τοµµύρια µικτοί γάµοι ξέρετε τι σηµαίνει; Σηµαίνει παιδιά, ανίψια,
εγγόνια, σηµαίνει περισσότερα εκατοµµύρια ενωµένα. Αυτή ήταν
η αντιιµπεριαλιστική θέση του ΣΥΡΙΖΑ, «Όχι στον πόλεµο». Έχετε
δει κανέναν να θέλει τον πόλεµο; Ακόµα και αυτοί που κάνουν
τον πόλεµο, δεν λένε ότι τον θέλουν αλλά αναγκάζονται να τον
κάνουν. Τον κάνουν για την ειρήνη. 

Πάµε παρακάτω. Όταν έρχεται ο Κλίντον στην Ελλάδα και γί-
νεται ένα µεγάλο συλλαλητήριο, αρχικά και ο Συνασπισµός έλεγε
«ναι, να διαµαρτυρηθούµε» κ.λπ., αλλά όταν τελείωσε το συλλα-
λητήριο και έγινε µακελειό κυριολεκτικά στο Σύνταγµα, το µεγα-
λύτερο ίσως και το πιο επικίνδυνο που έχει γίνει εκείνη την
περίοδο, τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ έβγαιναν στην τηλεόραση και
έλεγαν ότι είχε ακραία στάση το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας,
που επέµενε σε τι; Όχι να παρεµποδίσει τη δεξίωση που γινόταν
στο Προεδρικό Μέγαρο -µάλιστα αυτό το είχαµε δηλώσει και
στην Κυβέρνηση- αλλά να πάµε στην πορεία µέχρι την αµερικά-
νικη πρεσβεία. Την ίδια ώρα η ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ ήταν µέσα στη
δεξίωση. Θα µου πεις: «Πέφτεις τόσο χαµηλά, ώστε να χρησιµο-
ποιείς τέτοια επιχειρήµατα;». Όχι. Στις κρίσιµες στιγµές είναι κρί-
σιµες οι επιλογές.

Πάµε παραπέρα. Όταν έγινε το άθλιο τροµοκρατικό χτύπηµα
στη Νέα Υόρκη, στους Δίδυµους Πύργους, υπήρχε µια πρώτη δή-
λωση του ΚΚΕ, και µάλιστα όταν ακόµη δεν είχε βγει στο φως το
τι έγινε. Πέρα βεβαίως από την καταδίκη και την αλληλεγγύη στα
θύµατα, είχαµε µια θέση. Ακόµα δεν ήξερες ποιοι το κάνανε,
ακόµα δεν είχε βγει ότι ήταν η Αλ Κάιντα που την είχε στήσει ο
Μπους στο Αφγανιστάν, αλλά αυτά είναι λεπτοµέρειες όταν κά-
νουµε αντιϊµπεριαλιστική πολιτική. Τότε είπαµε ότι αυτό είναι «βού-
τυρο στο ψωµί», για να αρχίσει γύρος πολέµου στα πλαίσια της
νέας τάξης πραγµάτων, που τον όρο «νέα τάξη πραγµάτων» τον
χρησιµοποίησε ο αποθανών προ ολίγων µηνών Τζορτζ Μπους. 

Όταν έγινε ο πόλεµος κατά του Ιράκ, ποιο ήταν το σύνθηµα
του Συνασπισµού του 4%, του 3%, του 5%; Δεν θυµάµαι ακριβώς
πόσο είχε τότε. «Όχι στον πόλεµο», αλλά και δεχόταν ότι ο Σαν-
τάµ Χουσεϊν είχε πυρηνικά όπλα και χηµικά κ.λπ.. 

Εδώ να ξεκαθαρίσω κάτι: Ουδέποτε υπήρξαµε υποστηρικτές
του Σαντάµ Χουσεϊν. Σκότωνε τους κοµµουνιστές τον έναν µετά
τον άλλον κάθε µέρα. Μάλιστα όταν ο Ιρακινός πρεσβευτής πριν
τον πόλεµο ήλθε επανειληµµένα και έκανε αίτηµα στον Περισσό
να πάει αντιπροσωπεία του κόµµατος στο Ιράκ, δεν πήγαµε ποτέ,
όταν ο άθλιος αυτός η άθλια αυτή εξουσία σκότωνε τους κοµ-
µουνιστές.

Όταν, λοιπόν, εµείς πήραµε θέση για τον ιµπεριαλιστικό χαρα-
κτήρα του πολέµου, χωρίς βεβαίως να υπερασπιζόµαστε τον
Σαντάµ Χουσεϊν, ποια ήταν η στάση του Συνασπισµού; Χρησιµο-
ποίησε, βρήκε, πήρε το πρόσχηµα του ιµπεριαλισµού –µετά ζή-
τησε συγγνώµη µέχρι και ο Τόνι Μπλερ, γιατί αποκαλύφθηκε ότι
δεν υπήρχε τίποτα- αλλά και «όχι στον πόλεµο». 

Ξέρετε, όποιος λέει «όχι στον πόλεµο» δεν σηµαίνει ότι είναι
αντιϊµπεριαλιστής. Δεν υπάρχει ιµπεριαλιστική εκστρατεία, που
το σύνθηµά της δεν το ασπάστηκε ο ΣΥΡΙΖΑ, για τα ανθρωπι-
στικά δικαιώµατα, για τη δηµοκρατία, για την προστασία των µει-
ονοτήτων, για τον αυτοκαθορισµό, την αυτοδιάθεση, τον
αυτοπροσδιορισµό. Όλα αυτά τα υιοθετούσε και δεν έβλεπε ότι
αυτά ήταν πολυεργαλεία όχι µόνο προπαγανδιστικά αλλά και
στρατιωτικά και πολεµικά του ιµπεριαλισµού.

Εδώ είχε γίνει η σύνοδος του 2008 µε τον Κώστα Καραµανλή,
την Ντόρα Μπακογιάννη και τον Βαγγέλη Μεϊµαράκη και είχε
γίνει ένας ύµνος από µεν τη Νέα Δηµοκρατία ότι δεν έβαλε βέτο,
γιατί στο ΝΑΤΟ δεν σηκώνουν βέτο, αλλά εν πάση περιπτώσει
αντέδρασε στο να γίνει εισδοχή µε αυτό το όνοµα αλλά και διθύ-
ραµβος και εύσηµα από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί –λέει- υιο-
θέτησε τη σωστή θέση, σύνθετη ονοµασία –γιατί τον βολεύει
σήµερα- µε όρο γεωγραφικό. 
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Λέει τώρα: «Μα δεν υπάρχει περίπτωση της FYROM. Από το
1992 µέχρι σήµερα είναι αναπόσπαστα δεµένη µε τα συµφέ-
ροντα του ΝΑΤΟ και των Ηνωµένων Πολιτειών. Ένας δηµοσιο-
γράφος της ΕΡΤ κουτοπόνηρα ρώτησε: «Αν δεν είχε σχέση µε
το ΝΑΤΟ, δεν θα την ψηφίζατε;». 

Λοιπόν: Το 2008 ποιο ήταν το κύριο θέµα της Συνόδου του
ΝΑΤΟ; Η αντιπυραυλική ασπίδα των Ηνωµένων Πολιτειών στην
Κεντρική Ευρώπη και γι’ αυτό ήθελαν να βάλουν µέσα στο ΝΑΤΟ
τη FYROM, την Ουκρανία και τη Γεωργία. Η Ρωσία που το έπαιζε
τότε κάπως αλλιώς, πιο ευέλικτα, είπε «ναι» στην αντιπυραυλική
ασπίδα, όµως ζήτησε να ενταχθεί στην αντιπυραυλική ασπίδα και
µια ρωσική βάση που υπήρχε στο Αζερµπαϊτζάν. Όλα αυτά τα
ψήφισε η αντιπροσωπεία µας. 

Η FYROM από το 2002 είναι συνδεδεµένη µε το ΝΑΤΟ –ήταν
και απόφαση του 2008- και έπαιρνε µέρος από το 2008 µέχρι το
2014 στη στρατιωτική δύναµη. Έστειλε ένα τµήµα στρατιωτικής
δύναµης στο Αφγανιστάν. Θα µου πεις: «Πόσους στρατιώτες θα
έστειλε η FYROM; Εκατό, διακόσιους, τριακόσιους;». Δεν έχω υπ’
όψιν µου, αλλά αυτή ήταν η Σύνοδος του 2008 στο Βουκουρέστι
και σήµερα είναι αναπόσπαστο στοιχείο του ευρωατλαντισµού
στα δυτικά Βαλκάνια.

Και, τέλος, και µόνο ο όρος που λέει «ηγετική δύναµη» και µά-
λιστα η Νέα Δηµοκρατία µιλάει και για τα Βαλκάνια ως ενδοχώρα
της Ελλάδας, αυτό αποδεικνύει το εξής πράγµα. Ο εθνικισµός
δεν γεννιέται αυθόρµητα στον λαό, αλλά καλλιεργείται από τα
πάνω. Ο εθνικισµός και οι ακροδεξιές αντιλήψεις και οι φασιστι-
κές είναι, σε ορισµένες περιπτώσεις, πολύ χρήσιµες για το σύ-
στηµα, για να κάνουν αντιφασιστικά και αντιδεξιά µέτωπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δεκατέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Βασιλικής Λευκά-
δας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να σας ανακοινώσω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι το βράδυ θα
τελειώσουµε στη 1.30’ σήµερα και αύριο η έναρξη είναι στις 9.30’
το πρωί.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Χαρακόπουλος Μάξιµος.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή ακούστηκαν διάφορα ενδιαφέροντα ιστορικά στοιχεία

από την κ. Παπαρήγα, να υπενθυµίσω ότι στη Σύνοδο του Βου-
κουρεστίου το 2008 όταν προσγειώθηκε ο τότε Πρόεδρος των
Ηνωµένων Πολιτειών, ο κ. Μπους, προανήγγειλε την είσοδο στη
Συµµαχία της «Μακεδονίας», κάτι το οποίο δεν έγινε, βεβαίως,
πράξη χάρη στη σθεναρά αντίσταση της ελληνικής πλευράς, στο
βέτο του Κώστα Καραµανλή και στην απόφαση η οποία ελήφθη
οµοφώνως «µη λύση–µη πρόσκληση». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα έχει εισέλθει σε µια
πρωτοφανή πολιτική κρίση µε αποκλειστική ευθύνη της σηµερι-
νής ανεύθυνης Κυβέρνησης, της Κυβέρνησης τεχνητής πλειοψη-
φίας. Στην εµµονή τους να περάσουν µια καταφανώς επιζήµια
για τα εθνικά συµφέροντα συµφωνία, οι κυβερνώντες δεν ορρω-
δούν προ οποιουδήποτε εµποδίου. 

Η ζηµία που έχετε προκαλέσει στην οικονοµία στα τέσσερα
χρόνια της διακυβέρνησής σας είναι γνωστή. Φτωχοποιήσατε τη
µεσαία τάξη και αναγάγατε την επιδοµατική πολιτική µε ψίχουλα
σε υπέρτατη αξία. Αν, όµως, η βλάβη που προκαλέσατε στην οι-
κονοµία θα θεραπευθεί µε µια άλλη πολιτική, φοβούµαι ότι η
ζηµία που προκαλείτε στα εθνικά θέµατα, και εν προκειµένω στο
µακεδονικό ζήτηµα, θα καταστεί ανήκεστος µετά την επικύρωση
της εθνικά επιζήµιας Συµφωνίας των Πρεσπών.

Χειριστήκατε µε ασυγχώρητη επιπολαιότητα και περισσή ελα-
φρότητα τα εθνικά ζητήµατα, για να οδηγηθούµε από υποχώ-
ρηση σε υποχώρηση, χάνοντας όσα όλες οι προηγούµενες
κυβερνήσεις είχαν πετύχει. Φτάσαµε στο σηµείο ο αλβανικός

εθνικισµός, αποθρασυσµένος από τη χαλαρή εξωτερική πολιτική
της Αθήνας, να διώκει απηνώς τον Βορειοηπειρωτικό Ελληνισµό,
ο οποίος αντιµετωπίζει πλέον πρόβληµα επιβίωσης στις πατρο-
γονικές του εστίες.

Φτάσαµε στο σηµείο οι άνθρωποι που είχαν συνταχθεί για χρό-
νια µε κάθε λογής αγανακτισµένους, που είχαν επιδοθεί σε κάθε
είδους ασχήµιες προς τους πολιτικούς τους αντιπάλους, που σή-
κωναν κρεµάλες και απειλούσαν µε εξοντώσεις, τώρα να µη δι-
στάζουν να ρίξουν ληγµένα χηµικά σε γέροντες και σε παιδιά. Τα
όσα συνέβησαν την προηγούµενη Κυριακή, δεν θα λησµονηθούν.
Θα συνοδεύουν και στο µέλλον αυτούς που έδωσαν τις εντολές
ως διαρκές όνειδος, καταδεικνύοντας και το ανύπαρκτο πολιτικό
τους σθένος, που αντί να αναλάβουν τις ευθύνες τους, προτίµη-
σαν να καλυφθούν πίσω από αστείες δικαιολογίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, προχωρή-
σατε, λοιπόν, σε µια συµφωνία µε το γειτονικό κράτος, χωρίς να
συζητήσετε µε κανέναν, χωρίς να επιδιώξετε εθνική συναίνεση,
χωρίς να ενηµερώσετε την Αντιπολίτευση, όπως παγίως γινόταν
µέχρι τώρα για τα εθνικά θέµατα. Τα φέρατε όλα µαγειρεµένα.
Ακόµη και σήµερα που συζητούµε και σας ζητούµε να δούµε ποιο
είναι, τέλος πάντων, το τελικό σύνταγµα των Σκοπιανών, µας
φέρνετε το αγγλικό κείµενο κατεβασµένο από το διαδίκτυο.
Ποιον κοροϊδεύετε τελικά;

Λέτε ότι µακεδονική είναι µόνο η ιθαγένεια. Όµως ψεύδεστε.
Αν ήταν η ιθαγένεια, θα ήταν βορειοµακεδονική και όχι σκέτο µα-
κεδονική. Και όταν υπάρχει και γλώσσα µακεδονική, κανένας δεν
ασχολείται αν είναι σλαβικά ή ζουλού. Είναι µακεδονικά. 

Και αποκρύπτετε την αλήθεια, όταν µιλάτε για κατοχύρωση
της ιστορίας. Αφήνετε στους Σλάβους και τον Κύριλλο και τον
Μεθόδιο και όλους τους Μακεδόνες από τις απαρχές του χρι-
στιανισµού και στη διάρκεια του Βυζαντίου και στη διάρκεια της
Τουρκοκρατίας µέχρι τον µεγάλο Μακεδονικό Αγώνα.

Και δεν θα µπορούν τα παιδιά να διδάσκονται την ιστορική
αλήθεια, γιατί θα πέσει ψαλίδι υπό την απειλή των ποινών από τα
διεθνή δικαστήρια µε βάση την κατάπτυστη συµφωνία που φέρ-
νετε στη Βουλή. Αυτά τα λένε ιστορικοί µε γνώση, τα λένε διπλω-
µάτες µε πείρα, τα λένε ιεράρχες όχι µόνο της Μακεδονίας αλλά
όλης της ελλαδικής Εκκλησίας. Αλλά για εσάς αυτά είναι ψιλά
γράµµατα. Εσείς ήδη έχετε βγάλει το µεγάλο ψαλίδι. Ήδη αρνεί-
στε τη Γενοκτονία των Ποντίων, ήδη βγάλατε τον Επιτάφιο του
Περικλή από τη διδακτέα ύλη, ήδη περικόπτετε τα Αρχαία Ελλη-
νικά και τα Λατινικά. Στον Παύλο Μελά θα κολλήσετε;

Αν για µια στιγµή, όµως, βγάλετε τις ιδεοληπτικές σας παρω-
πίδες, θα δείτε ότι η συµφωνία που φέρνετε, δεν σβήνει το φυτίλι
του σκοπιανού εθνικισµού και αλυτρωτισµού. Τον τροφοδοτεί και
µε άλλον δυναµίτη, για να σκάσει µε µεγαλύτερη ισχύ, όταν έρθει
ο καιρός.

Τα γνωρίζετε όλα αυτά και γι’ αυτό επιλέξατε να κινηθείτε στις
επικίνδυνες ατραπούς, που είναι στα όρια της συνταγµατικής
εκτροπής. Να φτιάξετε µε µπαλώµατα, µε πολιτικούς γυρολόγους,
µε Βουλευτές µε σηµαία ευκαιρίας, µια Κυβέρνηση κουρελού. Γι’
αυτό και βιώνουµε αυτές τις συνθήκες του ευτελισµού της πολιτι-
κής ζωής, που µετατρέπουν το Κοινοβούλιο σε ποδοσφαιρικό
πρωτάθληµα της περιόδου των µετεγγραφών. Παρακολουθούµε
σικέ διαζύγια, λευκούς γάµους, δανεικούς Βουλευτές.

Αλήθεια κανείς από αυτούς τους Βουλευτές δεν σκέπτεται
όσους τους ψήφισαν µε άλλο πρόγραµµα, µε άλλες ιδέες, µε
άλλη πολιτική ταυτότητα; Πώς είναι δυνατόν ένας Βουλευτής
που εκλέχθηκε µε ψήφους νεοδηµοκρατών, σήµερα να υποστη-
ρίζει την άγρια επίθεση στο συλλαλητήριο για τη Μακεδονία και
την κατάπτυστη Συµφωνία των Πρεσπών; Αυτή η εικόνα του πο-
λιτικού συστήµατος δεν αξίζει στην Ελλάδα, δεν ταιριάζει στο
δηµοκρατικό κεκτηµένο της Μεταπολίτευσης. 

Η µόνη καθαρή λύση στο πρόβληµα που έχει δηµιουργηθεί,
είναι η προσφυγή σε εκλογές, στον κυρίαρχο ελληνικό λαό. Να
είναι αυτός που θα έχει τον τελικό λόγο. Θέλει τη συµφωνία ή
όχι; Θέλει Κυβέρνηση Τσίπρα ή όχι; 

Επειδή, όµως, γνωρίζετε πολύ καλά την απάντηση, την ακούτε
καθηµερινά από τους απλούς ανθρώπους όσοι κυκλοφορείτε,
δεν τολµάτε να απευθυνθείτε στον λαό και αποφασίσατε να προ-
χωρήσετε ως Κυβέρνηση τεχνητής πλειοψηφίας αλλά λαϊκής µει-
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οψηφίας, για να παρατείνετε την παραµονή σας στις καρέκλες
της εξουσίας για λίγους ακόµη µήνες, όµως το πεπρωµένο φυ-
γείν αδύνατο.

Σας καλώ, λοιπόν, πριν δώσετε ψήφο στην εθνικά επιζήµια
Συµφωνία των Πρεσπών, να αναµετρηθείτε µε τη συνείδησή σας,
ενθυµούµενοι αυτό που έγραψε ο µεγάλος Παλαµάς: «Κριτές θα
µας δικάσουν οι αγέννητοι, οι νεκροί». 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Παππάς.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αποκαλυφθήκατε στα µάτια του ελληνι-

κού λαού, αποκαλύφθηκε η κατ’ ουσίαν πολυεπίπεδη συνεργασία
σας σε ό,τι αφορά το µείζον εθνικό µας θέµα. Παραχωρείτε και
οι δύο, Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία,
το όνοµα Μακεδονία. Υλοποιείτε τις εξαγγελίες σας περί αυτού,
εξαγγελίες που κάνετε και οι δύο, προκειµένου να ικανοποιήσετε
τους γεωστρατηγικούς σχεδιασµούς του ανθελληνικού και αντι-
ευρωπαϊκού, σε ό,τι αφορά τους λαούς, αιµατοβαµµένου ΝΑΤΟ. 

Τι είδαµε σήµερα το πρωί; Σήµερα το πρωί, µετά την παρά-
θεση της αιτήσεως περί αντισυνταγµατικότητας της Χρυσής
Αυγής, αρνηθήκατε να τοποθετηθείτε εσείς της Νέας Δηµοκρα-
τίας, προσφεύγοντας σε ύβρεις εναντίον του κινήµατος των Ελ-
λήνων εθνικιστών, εναντίον της Κοινοβουλευτικής Οµάδας που
εκπροσωπεί εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες, µε το καλό και εκα-
τοµµύρια. 

Μετά την τοποθέτηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της
Νέας Δηµοκρατίας, του κ. Δένδια, ο οποίος αναµάσησε τις γνω-
στές ύβρεις σε έναν παραληρηµατικό λόγο, αρνήθηκε να πάρει
θέση και νοµιµοποίησε κατ’ ουσίαν ο κ. Δένδιας την παράνοµη
και άκυρη διαδικασία. Ας µην ξεχνάµε ότι εσείς της Νέας Δηµο-
κρατίας δεν θέσατε θέµα αντισυνταγµατικότητας, αλλά παρεµ-
πίπτον θέµα, κατάθεση εγγράφων δηλαδή. Ο Δένδιας έκλεισε
την τοποθέτησή του περί της αντισυνταγµατικότητας καταχειρο-
κροτούµενος από την πλευρά των συριζαίων Βουλευτών. 

Χέρι-χέρι ξεπουλάτε τη Μακεδονία µας, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δη-
µοκρατία. Ο ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτεί τη Νέα Δηµοκρατία, αντικατο-
πτρίζοντας κατ’ ουσίαν την αλήθεια που συµβαίνει στην Αίθουσα
αυτή. Σας ενώνουν δύο πράγµατα. Σας ενώνει η προδοσία, παρ’
όλη την αρνητική ψήφο της Νέας Δηµοκρατίας. Σας ενώνει ο γε-
ωγραφικός προσδιορισµός, η σύνθετη ονοµασία, το ξεπούληµα,
δηλαδή, της Μακεδονίας. 

Είδε ο λαός ξεκάθαρα σήµερα το πρωί στην τηλεόραση ότι και
οι µπολσεβίκοι εθνοµηδενιστές, αλλά και οι φιλελεύθεροι διεθνι-
στές ενώνονται. Τους ενώνει το ίδιο µένος εναντίον του ελληνι-
κού λαού και εναντίον των Ελλήνων πατριωτών, που εκφράζει το
κίνηµα των Ελλήνων εθνικιστών, του λαϊκού συνδέσµου. Το χει-
ροκρότηµα αυτό, να το θυµηθείτε όλοι, είναι ιστορικό και είναι
προφητικό, είναι προοίµιο της µεγάλης συγκυβέρνησης. 

Τι έγινε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, που αλληλοχειροκροτείστε;
Έπαψε σήµερα η Χρυσή Αυγή να είναι το «δεκανίκι» της Νέας
Δηµοκρατίας, να είναι η ακροδεξιά πτέρυγα; 

Και για εσάς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, έπαψε η Χρυσή
Αυγή να είναι το «δεκανίκι» του ΣΥΡΙΖΑ;

Δεν αποκαλυφθήκατε, λοιπόν, όπως προείπα. Γελοιοποιηθή-
κατε και οι δύο σήµερα και απαξιωθήκατε για άλλη µία φορά στα
µάτια του ελληνικού λαού και θα συνεχίζετε να απαξιώνεστε και
να γελοιοποιείστε, όσο θα συνεχίσετε να συµφωνείτε και οι δύο
στην εκχώρηση του ονόµατος της Μακεδονίας µας στο γειτονικό
κρατίδιο, όσο θα συνεχίσετε να συµφωνείτε στη σύνθετη ονοµα-
σία.

Ο Μητσοτάκης, αν ήταν πραγµατικός πατριώτης και όχι ένας
Μαυρογιαλούρος ή φτηνός πολιτικάντης, αντί να κάνει σηµαία
το θέµα της ψηφοφορίας, να εγείρει ζήτηµα για 3/5 ή για εκατόν
ογδόντα Βουλευτές, να περάσει η Συµφωνία µε εκατόν ογδόντα,
δέχεται την εκχώρηση του ονόµατος και οµιλεί µόνο για γλώσσα
και εθνικότητα. 

Για τη Χρυσή Αυγή, αλλά και για τα εκατοµµύρια των Ελλήνων,
Μακεδόνων ή µη, το όνοµα είναι η ψυχή µας, είναι η τιµή µας, η
αξιοπρέπειά µας, η ιστορία µας.

Τουναντίον, η Νέα Δηµοκρατία τι κάνει; Τροµοκρατεί τον ελ-
ληνικό λαό στηριζόµενη σε µια άκυρη διεθνή σύµβαση, τη Συν-
θήκη της Βιέννης του 1969, η οποία, όπως καταγγέλθηκε από
τον Αρχηγό µας από το Βήµα αυτό, τον κ. Μιχαλολιάκο, είναι
άκυρη, αφού κυρώθηκε από το στρατιωτικό καθεστώς τον Μάιο
του 1974 µε νοµοθετικό διάταγµα. Εκτός αν παραδέχεστε όλοι
σας εδώ ότι νοµοθετείτε και λειτουργείτε ως κράτος µε διατάγ-
µατα της χούντας.

Η Χρυσή Αυγή, διά του αγορητή της το πρωί, του κ. Κασιδιάρη,
στην πρωτολογία του, εξήγησε άρθρο-άρθρο γιατί η συµφωνία
αυτή είναι προδοτική και είµαστε οι µόνοι που το λέµε σε αυτή
την Αίθουσα. Η συµφωνία είναι προδοτική. 

Εγώ έχω να προσθέσω ότι µε την µειοδοτική τους στάση, η
οποία θα ελεγχθεί ιστορικά και βάσει του Ποινικού Κώδικα, ο κ.
Κοτζιάς και ο κ. Τσίπρας κατάφεραν να πραγµατοποιήσουν το
εξής, το οποίο είναι φρικτό για το µέλλον που έρχεται, να γίνεται
διεθνώς ο συνειρµός κάποιες τρίτες χώρες, κάποιοι µη Έλληνες
να λένε ότι αφού υπάρχει η Βόρειος Μακεδονία, θα υπάρχει και
η Νότιος Μακεδονία. Δηλαδή επισηµοποίησαν ο Κοτζιάς και ο
Τσίπρας το ιδεολόγηµα της «διαµελισµένης µακεδονικής πατρί-
δας».

Όσοι έχουν σπουδάσει την τεχνική της διεθνούς διαπραγµά-
τευσης ξέρουν και γνωρίζουν ότι κάθε διαπραγµάτευση αποτε-
λείται από τρία στάδια. Πρώτο στάδιο είναι η διαµόρφωση της
ατζέντας, «για τι µιλάµε». Δεύτερο είναι οι τεχνικές δεξιότητες
στην επιχειρηµατολογία και η τελική διαµόρφωση του κειµένου
µιας συµφωνίας. Το τρίτο και κυριότερο είναι το µετά την υπο-
γραφή της συµφωνίας. Τι γίνεται µετά; Και τούτο το λέγω, διότι
για να έχει το κύρος της νοµιµότητας µια συµφωνία, να έχει διάρ-
κεια ζωής, πρέπει να βασίζεται στο αµοιβαίο συµφέρον. Κι
ερωτώ: Πού είναι το ελληνικό συµφέρον; 

Η συµφωνία αυτή, πέρα από όλα τα άλλα, καταφέρνει να δι-
χάσει και τη χώρα. Όσες δεκαετίες κι αν παρέλθουν, η συµφωνία
δεν θα έχει τη λαϊκή νοµιµοποίηση. Δεν θα ισχύει. Θα είναι
άκυρη.

Χάριν της οικονοµίας του χρόνου, κύριε Πρόεδρε, δεν θα πω
παραπάνω. Θα αναφερθώ στο τι είπαν οι συριζαίοι -και να φρί-
ξετε- στη διήµερη συνεδρίαση της Επιτροπής Εξωτερικών και
Άµυνας. Συριζαίος ή συριζαία –δεν ονοµατίζω- επί λέξει: «Ας ξε-
κινήσουµε από τα βασικά. Προφανώς και τάσσοµαι αναφανδόν
υπέρ της συγκεκριµένης συµφωνίας που είναι ό,τι καλύτερο µπο-
ρεί να πετύχει η χώρα µας και για να τα λέµε αυτά, εις βάρος
των βορείων γειτόνων µας, οι οποίοι µέσα σε µία νύχτα υποχρε-
ούνται να αλλάξουν όνοµα, σύµβολα και εν τέλει ιστορία». 

Τι µας λέτε; Τι ανιστόρητα πράγµατα είναι αυτά; Πόσο επικίν-
δυνα ηµιµαθείς είστε; Πόσο εθνοµηδενιστές είστε; Καταγγέλλετε
την Ελλάδα ότι υποχρεώνουµε τα Σκόπια, τους βόρειους γείτο-
νές µας, όπως λέτε χαρακτηριστικά, µέσα σε µία νύχτα να αλλά-
ξουν το όνοµά τους, να αλλάξουν την ιστορία τους. Ποια ιστορία
τους; Αυτές οι σαχλαµάρες, δυστυχώς, αποτελούν µέρος των
Πρακτικών του ελληνικού Κοινοβουλίου. Αυτό είναι το ελληνικό
Κοινοβούλιο. Να φρίξετε, λοιπόν. 

Επιχειρηµατολογία ΣΥΡΙΖΑ προκειµένου να περάσει η εθνική,
καταστροφική συµφωνία και ταπείνωση, ακούστε τι λένε: «Ας
συµφωνήσουµε, κατ’ αρχάς, ότι η γειτονική χώρα ανήκει στον γε-
ωγραφικό χώρο της Μακεδονίας και εποµένως δεν είναι όλη η
Μακεδονία ελληνική». Συριζαίοι το λένε ότι δεν είναι όλη η Μα-
κεδονία ελληνική. «Βεβαίως -µας κάνουν τη χάρη- η ελληνική Μα-
κεδονία είναι ελληνική, όπως έλεγε και ο αείµνηστος Άγγελος
Ελεφάντης»

Επαναλαµβάνω, λένε ότι η Μακεδονία δεν είναι όλη ελληνική.
Βεβαίως αυτοί επικαλούνται έναν µακαρίτη δηµοσιογράφο, κά-
ποιον Άγγελο Ελεφάντη -Θεός σχωρέσ’ τον, αν τον συγχωρέσει
τελικά- µε µεγάλο θράσος. Εµείς οι εθνικιστές, η ανερχόµενη πο-
λιτική δύναµη, έχουµε µια ειδοποιό διαφορά µε εσάς. Έχουµε
µια ποιοτική διαφορά. Εµείς επικαλούµεθα την τρισχιλιετή ιστο-
ρία της Μακεδονίας µας. Επικαλούµεθα το µοναδικό θαύµα στην
παγκόσµια ιστορία την αυτοκρατορία του Μεγάλου Αλεξάνδρου.
Επικαλούµεθα τους ελληνιστικούς χρόνους, τον µεσαιωνικό ελ-
ληνισµό µε τον Βασίλειο Βουλγαροκτόνο, τους επαναστατικούς
χρόνους µε τον Εµµανουήλ Παππά, τους χρόνους του Μακεδο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2019 3009



νικού Αγώνα µε τον Παύλο Μελά και τους υπόλοιπους Μακεδο-
νοµάχους αγωνιστές. Εσείς έχετε τον Ελεφάντη. Εµείς έχουµε
την ιστορία και την Ελλάδα.

Και συνεχίζουν οι συριζαίοι µε θράσος, αυτοί οι πραγµατικοί
παραχαράκτες της ιστορίας, χέρι-χέρι µε τους Σκοπιανούς να
λένε: «Ξέρετε, δεν µπορούµε να παραχαράξουµε την ιστορία. Άλ-
λωστε τα γεγονότα είναι ξεροκέφαλα και τα γεγονότα λένε, κυ-
ρίες και κύριοι, ότι το µοίρασµα της γεωγραφικής Μακεδονίας
ανάµεσα στα βαλκανικά κράτη οριστικοποιήθηκε µε τη Συνθήκη
του Βουκουρεστίου το 1913, βάσει της οποίας έληξαν οι Βαλκα-
νικοί Πόλεµοι».

Είστε κυνικοί ψεύτες. Είστε ψεύτες και ανιστόρητοι. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όσον αφορά τη Συνθήκη του Βουκουρεστίου, παραπλανείτε
τον ελληνικό λαό. Η Συνθήκη του Βουκουρεστίου δεν οµιλεί που-
θενά για Μακεδονία. Προάγετε τη βλακεία. Την κατέθεσα στα
Πρακτικά. Όσοι δεν την ξέρετε, να τη δείτε.

Η µοιρασιά έγινε και αφορούσε τα ευρωπαϊκά βιλαέτια της
Οθωµανικής Αυτοκρατορίας, συγκεκριµένα το βιλαέτι της Θεσ-
σαλονίκης, του Μοναστηρίου, καθώς και το νότιο τµήµα από το
βιλαέτι του Κοσσυφοπεδίου.

Έλληνες, θυµηθείτε πόσο έγκαιρα είχε παρέµβει η Χρυσή
Αυγή στο θέµα αυτό, από το πρώτο κιόλας φύλλο της εβδοµαδι-
αίας εφηµερίδας «ΧΡΥΣΗ ΑΥΓΗ» τέτοια εποχή, τον Ιανουάριο του
1992. Στο πρωτοσέλιδο έγραφε: «Κανένας συµβιβασµός για τη
Μακεδονία µας». Συνεχίζουµε και το λέµε και τώρα. 

Θυµηθείτε τον αγώνα, που έκανε η Χρυσή Αυγή. Ποιος ακύ-
ρωσε στην παλαιά Βουλή, όταν όλοι εσείς οι πασόκοι, οι νεοδη-
µοκράτες σιωπούσατε, την ηµερίδα για τη λεγοµένη µακεδονική
γλώσσα; Βουλευτές είναι αυτοί που την ακύρωσαν. Είναι τώρα
στα έδρανα της Βουλής αυτοί που ακύρωσαν αυτή την προδο-
τική ηµερίδα.

Επί των ηµερών σας, λοιπόν, ενώ σήµερα λέτε ότι δεν θα κυ-
ρώσετε τη συµφωνία –Νεοδηµοκράτες, πασόκοι, συριζαίοι τώρα-
γιγαντώθηκε και κακοφόρµισε το ζήτηµα, γιγαντώθηκε το ενδια-
φέρον των Αµερικανών και οι σχεδιασµοί τους στην περιοχή,
ώστε να επιλύσουν το θέµα προς όφελος των Σκοπιανών, αλλά
και των Αλβανών, να πούµε στο σηµείο αυτό, οι οποίοι έχουν
άµεσο ενδιαφέρον µε τα τεκταινόµενα.

Φτάνουµε στο σηµείο αυτό και λέµε ότι αυτά τα πράγµατα
είχαν προαγγελθεί από το Βήµα αυτό από τον κ. Αβραµόπουλο
τον Ιούλιο του 2012 στις προγραµµατικές δηλώσεις της κυβέρ-
νησης Σαµαρά-Βενιζέλου και ΔΗΜΑΡ ήταν τότε, που είχε πει ότι
«θα κάνουµε το µεγάλο βήµα, θα κάνουµε τη µεγάλη υποχώ-
ρηση» και είχε οµιλήσει περί σύνθετης ονοµασίας.

Δεν ξεφύγατε από αυτή την θέση σας και σήµερα δεν ξεφεύ-
γετε. Μιλάτε για το δευτερεύον, που είναι ουσιαστικό, σπουδαίο
ζήτηµα, αλλά για την ονοµασία, για το όνοµα δεν λέτε κουβέντα. 

Η Χρυσή Αυγή, κύριε Πρόεδρε, -και τελειώνω- υποστηρίζει την
πραγµατική εθνική θέση και είναι η µόνη πολιτική δύναµη, η
οποία διά του Αρχηγού της έχει δηλώσει από το Βήµα αυτό, αλλά
και µε τον πλέον επίσηµο τρόπο, µε επιστολή στα διεθνή fora,
στον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών ότι δεσµεύεται και ότι, όταν,
Θεού θέλοντος, αναλάβει τη διακυβέρνηση της χώρας, θα ακυ-
ρώσει τη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Ας τολµήσει ο κ. Μητσοτάκης να κάνει µια τέτοια δήλωση. Ο
κ. Μητσοτάκης λέει απλώς: «Δεν θα κυρώσω τη Συµφωνία των
Πρεσπών». Να µας πει: Θα ακυρώσει τη Συµφωνία των Πρεσπών,
αν σε λίγους µήνες είναι πρωθυπουργός; 

Το µείζον, λοιπόν, εθνικό θέµα είναι η προδοσία των Πρεσπών,
µε την οποία θέλετε να ξεπουλήσετε σήµερα –αύριο λέτε ότι θα
γίνει η ψηφοφορία- και να προδώσετε τα εθνικά µας δίκαια.
Αύριο Πέµπτη, θα είναι η Μεγάλη Πέµπτη του Ελληνισµού. Σταυ-
ρώνετε τη Μακεδονία µας. 

Πρέπει να είστε, όµως, σίγουροι -κάτι το οποίο το γνωρίζουν
οι πιστοί, το γνωρίζουµε στη Χρυσή Αυγή, το γνωρίζει και ο ελ-
ληνικός λαός, δεν είναι πολιτικό θέµα, είναι πίστη βαθιά του ελ-
ληνικού λαού- ότι πάντα µετά τη σταύρωση έρχεται η ανάσταση.

Είναι νοµοτελειακό. Ό,τι και να κάνετε, να είστε σίγουροι ότι η
ανάσταση θα έλθει. 

Η ώρα των εθνικιστών έρχεται σε Ελλάδα και Ευρώπη. Θα
έρθει η δικαίωση και θα κλείσουν οι λογαριασµοί που κρατάνε
από το 1912-1913 και η δικαίωση θα έρθει. Δεν θα γίνει κάτι δια-
φορετικό από την τήρηση της προτροπής του εθνάρχη -έτσι τον
λέτε- Ελευθερίου Βενιζέλου, του οποίου το έχετε έξω από τη
Βουλή. Η δικαίωση, λοιπόν, θα έλθει, όταν τηρηθεί η εντολή και
η διαταγή του Ελευθερίου Βενιζέλου, του Πρωθυπουργού των
Βαλκανικών Πολέµων, εντολή που είχε δώσει τότε στον επελαύ-
νοντα Αρχιστράτηγο Κωνσταντίνο και ο νοών νοείτο, όταν κυµα-
τίσουν οι σηµαίες εκεί που πρέπει να κυµατίσουν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ πάρα

πολύ.
Ο συνάδελφος κ. Καραγιαννίδης έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να δούµε αν µπορούµε να συνεννοηθούµε στα αυτονόητα.

Εδώ έχω δύο δηµόσια έγγραφα, που όλοι τα έχουµε σε αυτήν τη
χώρα, είναι η ταυτότητα και το διαβατήριο. Το διαβατήριο, µάλι-
στα, είναι το διαβατήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σύµφωνα µε
τη δική σας επιχειρηµατολογία, δύο τινά συµβαίνουν. Το ένα
είναι ότι αυτά τα δύο δηµόσια έγγραφα λένε ψέµατα, δηλαδή
έχουν ψευδή στοιχεία, γιατί κάτω από το nationality γράφουν ιθα-
γένεια και ένα δεύτερο είναι ότι όταν εσείς έρθετε, θα καταργή-
σετε αυτά τα δύο δηµόσια έγγραφα, για να κυκλοφορήσετε
κάποια άλλα, γιατί δεν µπορεί όλη η Ευρωπαϊκή Ένωση και όλος
ο κόσµος κάτω από το nationality να έχει την ιθαγένεια.

Δεύτερον, υπάρχει µια επιχειρηµατολογία για την ιθαγένεια
και έχουν γραφτεί αρκετά πράγµατα. Δεν θα διαβάσω και δεν θα
χρησιµοποιήσω λόγια ανθρώπων του ΣΥΡΙΖΑ. Θα χρησιµοποι-
ήσω λόγια ανθρώπων που είναι και στη νοµική επιστήµη.

Δηλαδή, ο Καθηγητής Πανεπιστηµίου της Νοµικής Αθηνών, ο
κ. Παµπούκης, λέει το εξής: «Η ιθαγένεια είναι ο νοµικός δεσµός
κάθε κράτους µε τους πολίτες του. Εποµένως, εύκολα αντιλαµ-
βάνεται καθένας ότι ο όρος «ιθαγένεια» ταυτίζεται µε το κράτος
και µόνο. Δεν αφορά σε έθνος και ούτε θα µπορούσε, γιατί το
έθνος δεν είναι υποκείµενο του Διεθνούς Δικαίου, το έθνος δεν
ταυτίζεται µε το κράτος, το οποίο αποτελείται από έδαφος-λαό-
κυβέρνηση και µόνο αυτό µπορεί να είναι υποκείµενο του Διε-
θνούς Δικαίου. Η διεθνής κοινωνία βασίζεται στα κράτη µετά τη
Συνθήκη των Βερσαλλιών, το 1648, τα οποία είναι υποκείµενα
του Διεθνούς Δικαίου και όχι στα έθνη, τα οποία δεν είναι».

Λέει, εδώ, λοιπόν, ο κ. Παµπούκης το αυτονόητο, ότι στη δια-
πραγµάτευση των Πρεσπών δεν διαπραγµατευθήκαµε στον ΟΗΕ
µεταξύ εθνών. Δεν έχει γίνει ποτέ. Αν ήρθε κάποια συµφωνία, κά-
ποια σύµβαση διεθνή, όπου να συνοµιλούν έθνη, να την προσκο-
µίσετε. Πάντως µέχρι σήµερα, στον ΟΗΕ και υπό την αιγίδα του
ΟΗΕ, οι διεθνείς συµβάσεις και οι συµφωνίες γίνονται µεταξύ
κρατών. Άρα, ο µύθος σας περί εθνότητας και εθνικότητας κα-
ταρρέει. Από πού κι ως πού δόθηκε η οποιαδήποτε εθνότητα και
εθνικότητα σε κάτι το οποίο δεν συζητήθηκε ποτέ; Θα καταλά-
βουµε το Διεθνές Δίκαιο ή απλώς θα λέµε αυτό το αφήγηµα που
µας βολεύει;

Πάµε στο δεύτερο, που είναι η γλώσσα. Θα χρησιµοποιήσω
πάλι λόγια του κ. Παναγιώτη Αλεβαντή. Υπηρέτησε ως µεταφρα-
στής στο µεταφραστικό γραφείο του ΓΕΣ. Από το 1984 εργά-
στηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και, µεταξύ των άλλων,
πρωτοστάτησε στην εισαγωγή ελληνικών και της πολυγλωσσίας
στους υπολογιστές, οργάνωσε την πληροφόρηση της Γενικής Δι-
εύθυνσης Ανταγωνισµού και, προφανώς, καταλαβαίνετε ότι δεν
είναι άνθρωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

Λέει, λοιπόν, ο κ. Αλεβαντής για το 1977: «Η τρίτη Συνδιά-
σκεψη των Ηνωµένων Εθνών για την τυποποίηση των γεωγραφι-
κών ονοµάτων έγινε στην Αθήνα 17 Αυγούστου µε 7 Σεπτεµβρίου
1977. Τη Συνδιάσκεψη άνοιξε ο Υπουργός Πολιτισµού κ. Τρυπά-
νης επί Πρωθυπουργού κ. Καραµανλή µε Υπουργό Εξωτερικών,
τον κ. Μπίτσιο. Κατά τη γνώµη µου, οι βάσεις για τις διεκδικήσεις
της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας Μακεδονίας τέθηκαν
υπό τη σκιά της Ακροπόλεως και, µάλιστα, χωρίς να το πάρουµε
χαµπάρι.»
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Τι λέει το ψήφισµα που πέρασε σ’ αυτήν τη Συνδιάσκεψη; «Η
Συνδιάσκεψη, αναγνωρίζοντας την ανάγκη περαιτέρω ανάπτυξης
του ψηφίσµατος 6 της Δεύτερης Συνδιάσκεψης των Ηνωµένων
Εθνών για την τυποποίηση γεωγραφικών ονοµάτων, αναγνωρί-
ζοντας επίσης ότι στη Γιουγκοσλαβία η µεταγραφή σερβοκροα-
τικού και µακεδονικού κυριλλικού αλφαβήτου σε λατινικούς
χαρακτήρες χρησιµοποιείται από πολύ καιρό σε επίσηµους κα-
ταλόγους γεωγραφικών ονοµάτων και χάρτες, συστήνει, όπως
τα συστήµατα που περιέχονται στο παράρτηµα του παρόντος
ψηφίσµατος, να θεσπιστούν ως διεθνή συστήµατα».

Γι’ αυτό, το ψήφισµα η Ελληνική Αντιπροσωπεία τότε δεν εξέ-
φρασε καµµία απολύτως αντίρρηση. Με βάση το παραπάνω ψή-
φισµα για τη µακεδονική γλώσσα, αναπτύχθηκε έντονη
δραστηριότητα από την Οµόσπονδη τότε Γιουγκοσλαβική Δηµο-
κρατία της Μακεδονίας στους διεθνείς οργανισµούς και κυρίως
στον Διεθνή Οργανισµό Τυποποίησης, στον οποίο η Ελλάδα απα-
ξιούσε επί σειρά ετών να συµµετάσχει, ενώ είχε ακόµη και δι-
καίωµα ψήφου.

Τι έγινε, λοιπόν, σε σύνοψη; Το 1977 η Ελλάδα από επίσηµο
βήµα του ΟΗΕ δεν διατύπωσε επιφυλάξεις για τη µακεδονική
γλώσσα και τους µακεδονικούς κυριλλικούς χαρακτήρες ούτε για
το δικαίωµα της τότε Οµόσπονδης Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας
της Μακεδονίας να ενεργεί ως επίσηµος φορέας προσδιορισµού
γεωγραφικών ονοµάτων. Το 1982 η Ελλάδα επιβεβαίωσε από το
βήµα του ΟΗΕ -να το προσέξετε λίγο αυτό- ότι παρά τη µακρά
ιστορική χρήση ελληνικών τοπωνυµίων, σε περιοχές έξω από τα
όρια του σηµερινού ελληνικού κράτους, υποστηρίζει την κατάρ-
γηση όσο το δυνατόν ταχύτερα των εξωνύµων σε διεθνή χρήση
και τον σεβασµό των εθνικών τοπωνυµίων, όπως αυτά τυποποι-
ούνται από την αρµόδια Αρχή Γεωγραφικών Ονοµάτων κάθε
χώρας, δηλαδή και της Οµόσπονδης Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρα-
τίας τότε. 

Η Ελλάδα δεν έφερε αντίρρηση -γιατί έλειπε- για την καθιέρωση
των συντµήσεων MK/MKD στο διεθνές πρότυπο ISO 3166/1993,
ούτε για την καθιέρωση συντµήσεων MK/MKD και MAC -γιατί
έλειπε- στο διεθνές πρότυπο ISO 639. Αυτά περί γλώσσας.

Θέλω να πάω λίγο στην καταδίκη της χώρας µας το 2011, γιατί
χθες ο κ. Λοβέρδος έκανε µία ένσταση. Θα διαβάσω την απόφαση,
όπως έχει καταγραφεί από την τότε ετυµηγορία του δικαστηρίου.
Λέει: «Με δεκαπέντε ψήφους έναντι µίας, κρίνει ότι η ελληνική ηµο-
κρατία, προβάλλοντας ένσταση για την εισδοχή της πρώην Γιουγ-
κοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας στο ΝΑΤΟ, παραβίασε
την υποχρέωσή της κατά το άρθρο 11 παράγραφος 1 της ενδιά-
µεσης Συµφωνίας της 13ης Σεπτεµβρίου 1995». 

Δεν είναι επιβράβευση, πάντως. Δεν θέλετε να το πείτε «κατα-
δίκη», να το δεχθώ. Έψαξα όλα τα sites εκείνης της ηµεροµη-
νίας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν υπάρχει καταδίκη. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Έψαξα όλα τα sites, τα ειδησε-

ογραφικά, τα τηλεοπτικά, το ραδιόφωνο, τις εφηµερίδες. Το
έχουν καταγεγραµµένο ως καταδίκη. Δεν είναι επιβράβευση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν είναι καταδίκη. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ωραία. Κάνει δεκτό το αίτηµα ότι

έχουµε παραβιάσει την ενδιάµεση συµφωνία. Δεν θέλω να αντι-
παρατεθώ µε νοµικούς. Κερδίζουν πάντα οι νοµικοί, οπότε δεν
θέλω να αντιπαρατεθώ µε νοµικούς.

Λέει, λοιπόν, επίσης, το σκεπτικό της απόφασης: «Η Ελλάδα
δεν δικαιολογείται να εµποδίσει την ένταξη των Σκοπίων στο
ΝΑΤΟ µε επιχείρηµα ότι µετά την είσοδό τους στον οργανισµό
τα Σκόπια θα χρησιµοποιούν το συνταγµατικό τους όνοµα». Και
λέει, επίσης, ο Πρόεδρος της συγκεκριµένης Επιτροπής: «Η Ελ-
λάδα έπρεπε να αποδείξει ότι οι αντιρρήσεις ήταν εύλογες και
ότι εξέφραζε αυτές τις αντιρρήσεις στην είσοδο των Σκοπίων,
πράγµα που δεν έκανε». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και το προτελευταίο πράγµα που θα πω αφορά το άρθρο 8
παράγραφος 2. Λέει το άρθρο 8 παράγραφος 2, γιατί ακούσαµε
περί συµβόλων, περί ονοµατοδοσιών και τα λοιπά: «Εντός έξι
µηνών από τη θέση σε ισχύ της παρούσας συµφωνίας το δεύ-
τερο µέρος, η FYROM δηλαδή, θα επανεξετάσει το καθεστώς

µνηµείων, δηµοσίων κτηρίων, υποδοµών στην επικράτειά του και
στο µέτρο που αυτά αναφέρονται καθ’ οιονδήποτε τρόπο στην
αρχαία ελληνική ιστορία και πολιτισµό, που συνιστούν αναπό-
σπαστο συστατικό της ιστορικής και πολιτιστικής κληρονοµιάς
του πρώτου µέρους, της Ελλάδας δηλαδή, θα προβεί στις κα-
τάλληλες διορθωτικές ενέργειες». 

Τι θα συµβεί, λοιπόν; Όλα τα ονόµατα, «Αλέξανδρος», «Φίλιπ-
πος», τα αγάλµατα, οτιδήποτε παραχαράσσει την ελληνική ιστο-
ρία, θα αποσυρθεί. Δεν το θέλετε. Να παραµείνουµε στα ίδια!
Ωραία, καλώς, αλλά να ξέρουµε ότι θα παραµείνουµε στα ίδια,
γιατί αυτό θα λένε οι γείτονές µας.

Κλείνω µε κάτι που ακούστηκε χθες από Βουλευτή της Νέας
Δηµοκρατίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, όµως. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω σε µισό λεπτό,
κύριε Πρόεδρε.

Είπε ο συνάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας ότι είναι σε αδιέ-
ξοδο χιλιάδες επιχειρηµατίες στη βόρειο Ελλάδα. Διαβάζω τον
πιο αυθεντικό εκπρόσωπο των επιχειρηµατιών, τον κ. Σαββάκη,
Πρόεδρο του Συνδέσµου Βιοµηχανιών Βορείου Ελλάδος: «Οποι-
οδήποτε πρόσκοµµα -είτε πολιτικό είτε οικονοµικό- δηµιουργεί
πρόβληµα στις επιχειρήσεις και τις οικονοµικές σχέσεις πρέπει
να λύνεται. Από τη στιγµή, που κάτι τόσο προβληµατικό βγαίνει
από τη µέση, θεωρώ ότι θα βελτιωθεί η οικονοµική συνεργασία
µεταξύ των δύο χωρών». 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Ο συνάδελφος κ. Αθανασίου Χαράλαµπος από τη Νέα Δηµο-
κρατία έχει τον λόγο. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έφτασε η µέρα που κανείς από

εµάς δεν µπορεί πλέον να κρυφτεί από τις ευθύνες του. Είναι η
µέρα που καθένας από µας θα είναι υπόλογος απέναντι στην
ιστορία και τον ελληνικό λαό για όσα υποστηρίξει και πράξει σή-
µερα. Γιατί από τη στιγµή που αυτή η Βουλή ψηφίσει τη Συµφω-
νία των Πρεσπών, δεν υπάρχει γυρισµός. 

Ακούσαµε τις απόψεις της Κυβέρνησης. Ακούµε και τις τοπο-
θετήσεις των Ανεξάρτητων ή άλλων Βουλευτών, που προτίθενται
να υπερψηφίσουν τη συµφωνία. Πραγµατικά, αναρωτιέµαι πόσοι
από αυτούς έχουν διαβάσει το κείµενο της συµφωνίας και τη ρη-
µατική διακοίνωση. Διότι αν τα είχαν διαβάσει, αναρωτιέµαι αν
θα τολµούσαν να πουν όσες ανακρίβειες λένε σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ δεν ήρθαµε για να κάνουµε
θεωρητική συζήτηση περί πατριωτισµού ή µακεδονικού ζητήµα-
τος, αλλά να εγκρίνουµε ή να απορρίψουµε µία υπαρκτή συµφω-
νία. Για τον λόγο αυτό επιτρέψτε µου να σας πω τι πραγµατικά
ψηφίζουµε σήµερα, ώστε να µην υπάρξουν σήµερα ψευδαισθή-
σεις και αύριο δικαιολογίες.

Αν, λοιπόν, ψηφίσουµε τη Συµφωνία, η γειτονική χώρα θα µε-
τονοµαστεί σε «Βόρεια Μακεδονία». Οι κάτοικοί της, όµως, θα
έχουν τη µακεδονική ιθαγένεια, άρα θα αυτοαποκαλούνται «Μα-
κεδόνες» και ο υπόλοιπος κόσµος θα µπορεί ελεύθερα να τους
αποκαλεί έτσι. Αυτό αναφέρεται ρητά στο εδάφιο α) της παρα-
γράφου 3 του άρθρου 1 της Συµφωνίας. 

Ταυτόχρονα, αυτοί οι κάτοικοι -προσέξτε το αυτό!- στο σύνολό
τους θα λέγονται «µακεδονικός λαός». Και προσέξτε ειδικά αυτό:
Αυτός ο µακεδονικός λαός διαφοροποιείται από τα µέλη των µει-
ονοτήτων, που κατάγονται από τη χώρα, αλλά ζουν στο εξωτε-
ρικό. 

Εποµένως, η έννοια του µακεδονικού λαού ξεπερνά την έννοια
της ιθαγένειας και αποκτά εθνικά και πολιτιστικά χαρακτηριστικά,
τα οποία, από τη στιγµή που δεν διευκρινίζονται, είναι εν δυνάµει
αλυτρωτικά. 

Αυτά αναφέρονται στο άρθρο 49 του Συντάγµατος της γείτο-
νος χώρας, όπως αυτό αναφέρεται στη ρηµατική διακοίνωση,
την οποία η Κυβέρνηση αποδέχεται ως επαρκή και σύµφωνη µε
τη συµφωνία και αναφέρεται στην τροποποίηση 36. 

Γι’ αυτό το πρωί επιµέναµε να έρθει στη Βουλή το Σύνταγµά
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τους και η τροπολογία 36, καθώς και οι τροπολογίες 33 και 34,
όπου οι Σκοπιανοί –προσέξτε!- επαναφέρουν το όνοµα «Δηµο-
κρατία της Μακεδονίας», εν αντιθέσει µε την τροπολογία 32, η
οποία είχε βάλει το όνοµα «Δηµοκρατία της Βόρειας Μακεδο-
νίας». Είναι στοιχείο, που έρχεται σε πλήρη αντίθεση µε τα διε-
θνώς ισχύοντα στις συνταγµατικές αναθεωρήσεις, καθώς κάθε
µεταγενέστερη τροποποίηση οφείλει να ενσωµατώνει τις προ-
ηγούµενες, πράγµα που δεν γίνεται. 

Με αυτά τα δεδοµένα συµβαίνει κάτι πρωτοφανές στα κοινο-
βουλευτικά χρονικά: Σε ένα ζήτηµα µείζονος εθνικής ευαισθη-
σίας, που δεσµεύει εσαεί την Ελλάδα, οι Βουλευτές καλούνται
να ψηφίσουν εν κενώ και χωρίς να έχουν υπάρξει επαρκείς διευ-
κρινίσεις από την πλευρά των Σκοπίων.

Συνεπώς, ως Νέα Δηµοκρατία αξιώνουµε το αυτονόητο, να κα-
τατεθεί στη Βουλή το πλήρες επίσηµο και κωδικοποιηµένο κεί-
µενο του νέου Συντάγµατος της πρώην Γιουγκοσλαβικής
Δηµοκρατίας της Μακεδονίας, µαζί µε το προοίµιό του. Γιατί το
προοίµιο; Γιατί στο προοίµιο του ισχύοντος Συντάγµατος υπάρ-
χουν οι περισσότερες αλυτρωτικές διατάξεις και πρέπει να γνω-
ρίζουµε ακριβώς τι λένε. 

Και όλοι αυτοί, λοιπόν, οι Μακεδόνες, ο µακεδονικός λαός τι
γλώσσα θα µιλούν; Μα, φυσικά, µακεδονικά, την επίσηµη
γλώσσα της χώρας. Αυτά αναφέρει το εδάφιο γ’ της παραγρά-
φου 3 του άρθρου 1.

Εποµένως, ψηφίζουµε µία συµφωνία, που εκχωρεί ευθέως στη
γείτονα χώρα τους όρους «Μακεδόνας», αφού µακεδονική ιθα-
γένεια θα έχουν οι κάτοικοί της, καθώς και τους όρους «µακεδο-
νικός λαός» και «µακεδονική γλώσσα». 

Και τι θέση έχει, λοιπόν, στη Συµφωνία η Μακεδονία µας, η
δική µας Μακεδονία; Παραδόξως, δεν γίνεται καµµία αναφορά
ευθέως σε «Ελληνική Μακεδονία». Αντ’ αυτού, ονοµάζεται «βό-
ρεια περιοχή του πρώτου µέρους», δηλαδή της Ελλάδος. 

Το έχετε αντιληφθεί αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Έρ-
χεται µετά η Κυβέρνηση και µας λέει: «Μα, το άρθρο 7 ρυθµίζει
αυτά τα ζητήµατα και διασφαλίζει την ελληνικότητα της Μακε-
δονίας». 

Θα το πω ευθέως και χωρίς περιστροφές: Όποιος το επικαλεί-
ται αυτό, έχοντας διαβάσει το άρθρο 7 ή κοροϊδεύει τον λαό ή
είναι επικίνδυνος. Και θλίβοµαι, που πολλοί από αυτούς που το
υποστηρίζουν είναι νοµικοί επιστήµονες και θα έπρεπε να γνω-
ρίζουν τις συνέπειες µιας συµφωνίας. 

Όµως, ας δούµε τι λέει το άρθρο 7. Τι µας λέει; Λέει ότι δυο
χώρες αντιλαµβάνονται µε τρόπο διακριτό τον όρο «Μακεδονία».
Ωραία, για να δούµε, όµως, ποια είναι αυτή η διάκριση και αν
είναι επαρκής. 

Διαβάζω την παράγραφο 2 του άρθρου 7, όπου γίνεται ανα-
φορά στον ελληνικό πολιτισµό για το πρώτο µέρος, για εµάς δη-
λαδή, την ιστορία και την κουλτούρα µας. Προσωπικά, δεν µε
καλύπτει, γιατί βρίσκω τον ορισµό πολύ αόριστο, ιδίως αφού δεν
περιέχει σαφή αναφορά στην Ελληνική Μακεδονία. Ψάχνω να
βρω, λοιπόν, πώς ορίζει το γειτονικό κράτος τη λέξη «Μακεδο-
νία» και διαβάζω την παράγραφο 3, η οποία αναφέρει: «Με αυ-
τούς τους όρους, δηλαδή “Μακεδονία”, “µακεδονικός” νοούνται
η επικράτεια…» -προσέξτε, δεν το έχουν βάλει σε εµάς, το βά-
ζουν µόνο εκεί- «…η γλώσσα, ο πληθυσµός και τα χαρακτηρι-
στικά τους, µε τη δική τους ιστορία, τον πολιτισµό και
κληρονοµιά», διακριτώς διαφορετικά από αυτά που αναφέρονται
στο άρθρο 7 παράγραφος 2 στη δική µας Μακεδονία. 

Προσέξτε: Και εδώ, η νοµική επιστήµη, αλλά και η λογική, ση-
κώνουν τα χέρια ψηλά, διότι η συγκεκριµένη διατύπωση δεν
προσδιορίζει ακριβώς τίποτα. Αφήνει ελεύθερο πεδίο στη γειτο-
νική χώρα να είναι ό,τι επιθυµεί. Το άρθρο 7 παράγραφος 3 νο-
µικά και ουσιαστικά αφήνει ελεύθερο το πεδίο στον
αλυτρωτισµό, δίνοντας δικαίωµα µέσω της αοριστίας του στο
γειτονικό κράτος να προσδιορίζειται αζηµίως, όπως επιθυµεί,
τώρα και στο µέλλον. Αυτό ψηφίζουµε, τίποτα λιγότερο, τίποτα
περισσότερο.

Θα ήθελα να απευθυνθώ στον κ. Θεοχαρόπουλο, τον κ. Μαυ-
ρωτά και τον κ. Δανέλλη, τους οποίους από τις συζητήσεις σε
άλλα νοµοσχέδια τους εκτιµώ, γιατί εµβαθύνουν και γίνονται ανα-
λυτικοί: Δεν βλέπετε καµµιά διαφορά; Διαβάστε, σκεφτείτε, σας

παρακαλώ πολύ, σήµερα που θα πάτε στα σπίτια σας αυτό που
λέω και ελάτε να ψηφίσετε µε υπευθυνότητα και γνώση. Διότι το
ζήτηµα δεν είναι ότι πρέπει να λυθεί το Μακεδονικό ζήτηµα, αλλά
πώς λύνεται. Συµφωνείτε µε αυτά που ανέπτυξα, ναι ή όχι;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μα, υπάρχει η Επιτροπή Εµπειρογνωµόνων του άρθρου 8, θα

µας πουν οι θιασώτες της συµφωνίας, που θα λύνει τα ζητήµατα
αυτά. Ρωτώ: Πότε θα τα λύσουν; Αφού εκχωρήσουµε την ονοµα-
σία, την ιθαγένεια, τη γλώσσα, την έννοια του µακεδονικού λαού,
αφού η γειτονική χώρα µπει στο ΝΑΤΟ και εκκινήσει τις ενταξια-
κές διαδικασίες στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Και αν δεν λύσουν οι
εµπειρογνώµονες τα ζητήµατα αυτά, τι συνέπειες θα έχει αυτό;
Σας απαντώ: Απολύτως καµµιά. Η χώρα µας θα έχει απωλέσει
όλα τα διαπραγµατευτικά όπλα, που θα µπορούσε να έχει, γιατί
θα έχει βρεθεί προ τετελεσµένων. Και στα διεθνή δικαστήρια να
προσφύγουµε για δήθεν δυσερµήνευτα προβλήµατα, δεν θα
υπάρχει καµµία λύση, διότι είναι ρητές οι διατάξεις.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς καταψηφίζουµε, χωρίς

δεύτερη σκέψη τη συµφωνία και θεωρούµε ότι αυτό οφείλετε να
κάνετε όλοι, γιατί αντιστρατεύεται απολύτως τα εθνικά δίκαια και
αγώνες δεκαετιών. Κανένας Πρωθυπουργός της χώρας, από τον
Κωνσταντίνο Καραµανλή, τον Ανδρέα Παπανδρέου, τον Κων-
σταντίνο Μητσοτάκη, τον Κώστα Καραµανλή, τον Αντώνη Σα-
µαρά, δεν διανοήθηκε ποτέ να φέρει στη Βουλή των Ελλήνων µια
συµφωνία, που εκχωρεί τους όρους «Μακεδόνας» και «µακεδο-
νικός λαός», «µακεδονική γλώσσα» στους γείτονες ούτε θα υπέ-
γραφε µια συµφωνία που αφήνει ασάφειες και ανοιχτά ζητήµατα
για αλυτρωτισµό είτε τωρινό είτε µελλοντικό. Η ιστορία µας και
τα εθνικά µας δίκαια ξεπερνούν τις ιδεολογικές µας διαφορές
και τα πρόσκαιρα κοµµατικά ή προσωπικά συµφέροντα.

Φρονώ πως, όποιος έχει αντίληψη αυτού του ζητήµατος κατα-
νοεί ότι δεν είναι δυνατόν να ψηφίσει τη Συµφωνία των Πρεσπών,
γιατί πάνω από όλα, υπονοµεύει τα συµφέροντα της χώρας µας,
αλλά και το διεθνές κύρος της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Γνώµη, κύριοι συνάδελφοι, µπορεί να έχουν όλοι, αλλά για να

έχεις γνώµη, πρέπει να έχεις γνώση του ζητήµατος.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας από τη Νέα Δηµοκρα-
τία έχει τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφίβολα ζούµε ιστορικές
στιγµές. Το Ελληνικό Κοινοβούλιο καλείται να κυρώσει µια συµ-
φωνία, η οποία στην πραγµατικότητα δίνει προς µια κατεύθυνση
ένα τέλος σε µια διαδικασία, σε µια αντιδικία πολλών δεκαετιών,
θα έλεγα σχεδόν τριών δεκαετιών, αν συνυπολογίσουµε την πρό-
σφατη εξέλιξη της νεότερης µεταπολιτευτικής ιστορίας, πολύ πε-
ρισσοτέρων δεκαετιών, αν κάνουµε µια αναγωγή και δούµε από
πότε προκύπτει το συγκεκριµένο ζήτηµα.

Αλήθεια, είναι ένα πολύ συγκεκριµένο και πολύ έντονο ερώ-
τηµα: Αντιλαµβάνεται το Ελληνικό Κοινοβούλιο και ειδικά, οι Βου-
λευτές της Πλειοψηφίας τι πρόκειται να ψηφίσουµε µε την
κύρωση αυτής της συµφωνίας;

Έχετε γνώση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι καλείσθε διά
της προτάσεως του αρµοδίου Αναπληρωτή Υπουργού Εξωτερι-
κών να ψηφίσετε; Παρά την επιµονή µας από χθες στη συζήτηση
της Επιτροπής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων να κατατεθεί
το νέο Σύνταγµα των Σκοπίων, ως όφειλε η άλλη πλευρά να
κάνει, ο κύριος Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών ήρθε και
µας έφερε το προηγούµενο Σύνταγµα της γειτονικής χώρας,
αυτό που ισχύει µέχρι σήµερα, κατεβάζοντάς το µάλιστα από το
ίντερνετ! Είτε θεώρησε ότι απευθύνεται σε αφελείς είτε ο ίδιος
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δεν καταλαβαίνει ακριβώς τι συµβαίνει, τι υποτίθεται ότι προτεί-
νει στην Ολοµέλεια της Εθνικής Αντιπροσωπείας.

Αντί, λοιπόν, να µας φέρετε ολοκληρωµένο το Σύνταγµα της
γειτονικής χώρας, ως θα οφείλατε µε βάση τη συµφωνία, µας φέ-
ρατε κάποιες τροποποιήσεις, οι οποίες µε τον έναν ή µε τον άλλο
τρόπο -είτε σε διαφορετικά σηµεία αναφερόµενες στον λαό της
γειτονικής χώρας- τον αναφέρουν ρητώς ως «µακεδονικό λαό»,
κάτι το οποίο απέκρυψε ο Πρωθυπουργός, όταν πριν µερικές
µέρες, πριν µια βδοµάδα επιχαίρων σχεδόν έλεγε ότι τα ζητή-
µατα, τα οποία είχε θέσει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση είχαν
λυθεί, αλλά από την άλλη πλευρά, βάζοντας πολλά ερωτηµατικά
και πολλές αµφιβολίες για το κατά πόσο αυτή η συµφωνία θα λει-
τουργήσει υπέρ των ελληνικών εθνικών συµφερόντων.

Μίλησε ο κύριος Υπουργός για εργαλειοποίηση της συµφω-
νίας από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ; Εσείς δεν
είστε που λέτε ότι αυτό είναι ένα ιδεολογικό ζήτηµα για εσάς και
δεν σας ενδιαφέρει ούτε καν η ουσία, παρά µόνο το πώς θα το
ολοκληρώσετε και το πώς θα το ψηφίσετε στο Ελληνικό Κοινο-
βούλιο; Από πότε, αλήθεια, ένα ιδεολογικό ζήτηµα, που µπορεί
να αφορά πλέον σε ένα πολύ µικρό ποσοστό µιας πολιτικής δύ-
ναµης -γιατί δεν έχετε το ποσοστό που είχατε πριν τέσσερα χρό-
νια και το ξέρετε πάρα πολύ καλά- και από πότε ένα ζήτηµα, το
οποίο στην πραγµατικότητα συγκεντρώνει τη σοβαρή αντίθεση
της ελληνικής κοινωνίας -επαναλαµβάνω, τη σοβαρή αντίθεση
της πλειοψηφίας της ελληνικής κοινωνίας- µπορεί να είναι στη
διακριτική σας ευχέρεια να το επιλύετε σε µια κατεύθυνση, που
εσείς ιδεολογικά υποστηρίζετε;

Και εν πάση περιπτώσει, επειδή όλα αυτά αντιλαµβάνεστε ότι
έχουν πολλές και διαφορετικές εκδοχές, στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση η Ελλάδα δεν ήταν η επισπεύδουσα. Η γειτονική χώρα
των Σκοπίων ήταν η επισπεύδουσα. Ξέρετε ότι εξασθενεί µε
αυτόν τον τρόπο η εικόνα της χώρας; Απορώ πραγµατικά, πού
βρίσκεται η αναβάθµιση του γεωπολιτικού ρόλου της χώρας µας
µε βάση όλα αυτά τα οποία είπε ο κύριος Πρωθυπουργός.

Τα λέω, διότι ξέρετε πολύ καλά ότι από όποια πλευρά και αν
εξετάσει κανείς το συγκεκριµένο ζήτηµα, θα βρεθεί απέναντι σε
αντιφάσεις και θα βρεθεί απέναντι στη µεγάλη σας αδυναµία, αφ’
ενός µεν να δικαιολογήσετε γιατί πρέπει ούτως ή άλλως να προ-
χωρήσουµε σε αυτή τη διαδικασία και γιατί η Ελλάδα πρέπει να
υποστεί µια τέτοια σοβαρή υποχώρηση των εθνικών µας συµφε-
ρόντων.

Μέχρι πριν λίγο καιρό, είχαµε τον κ. Καµµένο να υποστηρίζει
αυτή την Κυβέρνηση και να το κάνει µε έναν τρόπο πολύ συγκε-
κριµένο και θα σας έλεγα πολύ εµφατικό. Εµείς τον είχαµε προ-
ειδοποιήσει, όταν τον Ιούνιο του 2018 έδωσε ψήφο
εµπιστοσύνης, µην υποστηρίζοντας την πρόταση µοµφής της
Νέας Δηµοκρατίας, ότι αυτή η διαδικασία δηµιουργεί δεδοµένα
και τετελεσµένα.

Σήµερα έρχεται προφανώς να αντιταχθεί σε αυτή τη Συµφω-
νία, βλέποντας ότι αφ’ ενός µεν είτε τον κορόιδεψε ο αγαπητός
-µέχρι πρότινος φίλος του- κύριος Πρωθυπουργός είτε ο ίδιος
τελικά επέλεξε, απλώς και µόνο για να συντηρήσει τον εαυτό του
έξι-επτά µήνες στην καρέκλα του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, να
θυσιάσει ένα µεγάλο εθνικό ζήτηµα.

Από την άλλη πλευρά, ο επικεφαλής του Ποταµιού, µέχρι πρό-
τινος κοινοβουλευτικού κόµµατος στο Ελληνικό Κοινοβούλιο,
µέσα σε µια -αν θέλετε- εκδήλωση αδιανόητων αντιφάσεων, από
τη µια πλευρά, λέει ότι θα ψήφιζε την πρόταση µοµφής της Νέας
Δηµοκρατίας, αλλά από την άλλη, υποστηρίζει τη Συµφωνία των
Πρεσπών.

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ό,τι και να εξελιχθεί
στο Ελληνικό Κοινοβούλιο, η υπερψήφιση της Συµφωνίας των
Πρεσπών προφανώς είναι ψήφος εµπιστοσύνης σε αυτή την Κυ-
βέρνηση και πρέπει κάποια στιγµή, ο καθένας να σταθεί στο
ύψος της ευθύνης που του αναλογεί. Δεν είναι µια διαδικασία, η
οποία αντιµετωπίζεται, όπως οι συνήθεις κοινοβουλευτικές πρω-
τοβουλίες ή η συνήθης νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνη-
σης κάθε φορά. Όλα αυτά έχουν να κάνουν ουσιαστικά, µε την
εγκατάλειψη µιας πολιτικής εκατόν πενήντα ετών -το είπα και
χθες στην οµιλία µου στην αρµόδια Επιτροπή Άµυνας και Εξω-

τερικών Υποθέσεων- η οποία είχε υιοθετηθεί από όλες τις ελλη-
νικές κυβερνήσεις.

Τελικά, πιστεύετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,
ότι για είκοσι οκτώ χρόνια, όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις
αντιµάχονταν ή εν πάση περιπτώσει, αντιδικούσαν µε τη γειτο-
νική χώρα των Σκοπίων, για να φτάσουµε σε ένα σηµείο σήµερα
να τους ονοµάζουµε «Μακεδόνες» σκέτο; Αυτή είναι η επιτυχία
της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής; Αυτή είναι η επιτυχία αυτής
της συµφωνίας;

Η Νέα Δηµοκρατία αντιτίθεται σφόδρα σε αυτή τη Συµφωνία.
Το έχουµε πει προς όλες τις κατευθύνσεις: Όχι σε µια συµφωνία
η οποία ζηµιώνει τα εθνικά µας συµφέροντα, όχι σε µια συµφωνία
η οποία, δυστυχώς, δηµιουργεί σκιές σε µια µακραίωνη ελληνική
ιστορία, όχι σε µια συµφωνία, στην οποία αντιτίθεται η συντρι-
πτική πλειοψηφία της ελληνικής κοινωνίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει µόνο η συλλογική
ευθύνη της Κυβέρνησης. Υπάρχει και η προσωπική, η ατοµική
ευθύνη του κάθε Βουλευτή, που θα βάλει την υπογραφή µου σ’
αυτή τη βλαπτική για τα εθνικά συµφέροντα Συµφωνία.

Πιστεύω ότι ο Πρωθυπουργός προσπάθησε να διχάσει την Αν-
τιπολίτευση, όταν έφερε αυτή τη συµφωνία. Τελικά, κατάφερε
να διχάσει τη δική του Κυβέρνηση, µε τον εταίρο που τον υπο-
στήριζε µέχρι πριν µερικές µέρες, να υποστηρίζει τα διαµετρικώς
αντίθετα από αυτά που ο ίδιος υποστηρίζει σήµερα.

Ο Πρωθυπουργός προσπάθησε να διχάσει την ελληνική κοι-
νωνία, µιλώντας για ακροδεξιούς και ετερόκλητους όχλους.
Όµως, τελικά, αντί να διχάσετε τους Έλληνες, φεύγετε χαλυβδώ-
νοντας την ενότητα των Ελλήνων απέναντι στις δικές σας επιλο-
γές. 

Ξέρετε, αυτό µπορεί να το είδατε πριν από τρεις, τέσσερις
µέρες στην Πλατεία Συντάγµατος. Το δεδοµένο, όµως, είναι ότι
σύντοµα, αύριο, θα το δείτε στις κάλπες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Παναγιώτης Μηταράκης έχει τον λόγο.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα µια κακή, ετε-

ροβαρή, επιζήµια συµφωνία, η οποία στηρίζεται σε σηµαντικές
υποχωρήσεις της χώρας µας, αντίθετες µε την εθνική γραµµή.
Η εθνική γραµµή ακολουθήθηκε από το 1991, οπότε και ανεξαρ-
τητοποιήθηκε το κρατίδιο των Σκοπίων από τη Γιουγκοσλαβία,
µέχρι και σήµερα. Πάντα οι ελληνικές κυβερνήσεις επεδίωκαν
µια κοινά αποδεκτή λύση, αλλά όχι λύση για τη λύση.

Δεχτήκατε σήµερα υποχωρήσεις που καµµιά άλλη ελληνική
κυβέρνηση δεν έπραξε τις τελευταίες δεκαετίες. Συζητάµε σή-
µερα µια συµφωνία, στην οποία αντιτίθεται η µεγάλη πλειοψηφία
του ελληνικού λαού. Η Βουλή βρίσκεται εν προφανή δυσαρµονία
προς το λαϊκό αίσθηµα, όπως έλεγε το Σύνταγµα του 1975.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ισχυρίζεστε ότι στο θέµα του
ονόµατος η Συµφωνία είναι «erga omnes», µία ονοµασία δηλαδή
έναντι όλων. Ισχυρίζεστε, επίσης, ότι αντιµετωπίζει τα προβλή-
µατα αλυτρωτισµού τώρα και στο µέλλον. Ισχύουν, όµως, οι ισχυ-
ρισµοί σας;

Δυστυχώς, για τη χώρα, η απάντηση είναι «Όχι». Η Συµφωνία
των Πρεσπών στην πραγµατικότητα δεν λειτουργεί «erga
omnes». Η Ελλάδα παραχωρεί στη γειτονική χώρα ουσιαστικά το
όνοµα, µαζί µε τη γλώσσα και την ταυτότητα. Με τη συµφωνία
που δεχθήκατε, ναι µεν η κρατική οντότητα θα ονοµάζεται επί-
σηµα «Δηµοκρατία της Βόρειας Μακεδονίας», αλλά θα κατοικεί-
ται από Μακεδόνες, που µιλάνε «µακεδονικά». Άρα, τελικά, πώς
θα λέγεται στην πράξη η γείτονα χώρα; Θα λέγεται «Μακεδονία»,
µε την άδειά σας. Δηλαδή, στην πράξη, δεν θα υπάρχει χρήση
αυτού του γεωγραφικού προσδιορισµού. Ο γεωγραφικός προσ-
διορισµός αφορά τελικά µόνο το επίσηµο όνοµα της κρατικής
οντότητας και ήδη το «Βόρειος», πολύ πριν εγκριθεί η συµφωνία
από τα δύο κοινοβούλια, έχει ξεχαστεί. Ο κ. Ζάεφ δεν το χρησι-
µοποιεί ούτε καν για τα προσχήµατα. «De facto» ο γεωγραφικός
προσδιορισµός, έτσι όπως δόθηκε, δεν έχει καµµία απολύτως
σηµασία.
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Τι σηµασία έχει, κύριοι της κυβερνητικής Πλειοψηφίας, ένας
γεωγραφικός προσδιορισµός, όταν αυτός δεν συνοδεύεται από
τη γλώσσα και από την εθνικότητα; Ξέρουµε όλοι καλά ότι σχε-
δόν πουθενά δεν χρησιµοποιείται και για κανένα κράτος η επί-
σηµη ονοµασία. Η επίσηµη ονοµασία της χώρας µας είναι
«Ελληνική Δηµοκρατία». Παντού, όµως, η χώρα αποκαλείται «Ελ-
λάδα», «Ελλάδα» τη λέµε, «Έλληνες» είναι ο λαός µας, «ελλη-
νική» είναι η γλώσσα µας. Αυτά προσδιορίζουν την εθνική µας
ταυτότητα.

Έτσι κι εσείς, κυρίες και κύριοι, µ’ αυτή τη συµφωνία δίνετε
στους βόρειους γείτονές µας την πολυπόθητη γι’ αυτούς ταυτό-
τητα και αυτό αποτελεί βασική παραβίαση της εθνικής γραµµµής
όλων των ελληνικών κυβερνήσεων µέχρι σήµερα.

Δεύτερο βασικό θέµα είναι η οικειοποίηση της έννοιας της Μα-
κεδονίας. Λέτε ότι διασφαλίζετε τον πλήρη διαχωρισµό του ιστο-
ρικού παρελθόντος από το σήµερα. Όµως, τελικά δίνετε πολύ
περισσότερα από την ταυτότητα. Με το άρθρο 7 ουσιαστικά δη-
µιουργείτε δύο έννοιες για τη Μακεδονία. Άλλα θα εννοούµε
εµείς, άλλα οι γείτονές µας. Μα, πώς είναι δυνατόν ο ίδιος ορι-
σµός να αφορά δύο τελείως διαφορετικές έννοιες; Και θα φανεί
πολύ γρήγορα ότι δίνετε τη δυνατότητα στους γείτονες να οι-
κειοποιηθούν σχεδόν αποκλειστικά την έννοια του σύγχρονου
Μακεδόνα. Τελικά, η συµφωνία αποτελεί θερµοκήπιο αλυτρωτι-
σµού για το µέλλον.

Θα ήθελα να τονίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µέχρι
στιγµής, καµµιά συνταγµατική αναθεώρηση στα Σκόπια δεν έχει
ολοκληρωθεί, όπως υποχρέωνε ρητά τη γειτονική µας χώρα η
Συµφωνία των Πρεσπών, κάτι που παραδέχθηκε πλέον και η Κυ-
βέρνηση υπό την πίεση της Νέας Δηµοκρατίας. Το γεγονός αυτό,
ωστόσο, συνιστά ευθεία παραβίαση της συµφωνίας εκ µέρους
των Σκοπίων, µε την ανοχή της Κυβέρνησης, καθώς επιτρέπει
στα Σκόπια να ολοκληρώσουν κατά το δοκούν την αναθεώρηση,
µετά την ένταξή τους στο ΝΑΤΟ. Μάλιστα, αυτό συµβαίνει, ενώ
ακόµα και στις τροποποιήσεις της διακοίνωσης υπάρχουν αλλη-
λοαναιρούµενες και ασαφείς διατυπώσεις που χρήζουν διευκρι-
νίσεων, καθώς επιτρέπουν εντελώς διαφορετικές ερµηνείες.

Με τα δεδοµένα αυτά συµβαίνει κάτι πρωτοφανές στα κοινο-
βουλευτικά χρονικά. Σε ένα ζήτηµα µείζονος εθνικής ευαισθη-
σίας, που δεσµεύει εσαεί την Ελλάδα, οι Βουλευτές καλούνται
να ψηφίσουν εν κενώ και χωρίς να έχουν υπάρξει επαρκείς διευ-
κρινίσεις από την πλευρά των Σκοπίων.

Η Νέα Δηµοκρατία αξιώνει το αυτονόητο, δηλαδή να κατατεθεί
στη Βουλή το πλήρες, επίσηµο και κωδικοποιηµένο κείµενο του
νέου Συντάγµατος της πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της
Μακεδονίας και µαζί και το Προοίµιό του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εφαρµογή της συµφωνίας µε
τα Σκόπια δεν είναι εξασφαλισµένη. Θυµίζω τι συνέβη πριν από
περίπου µια δεκαετία µε τη διµερή συµφωνία Ελλάδος-Αλβανίας.
Η συµφωνία επικυρώθηκε τότε από τα κοινοβούλια των δύο
χωρών, αλλά έξι µήνες µετά, ο τότε Αρχηγός της Αντιπολίτευσης
της Αλβανίας και σηµερινός Πρωθυπουργός προσέφυγε κατά
της συµφωνίας και µέσα σε άλλους έξι µήνες, η συµφωνία αυτή
ακυρώθηκε.

Τι ασφαλιστικές δικλίδες έχουµε, κύριοι Υπουργοί, ότι κάτι τέ-
τοιο δεν θα συµβεί ξανά; Γιατί η Ελλάδα βιάζεται να ψηφίσει και
να εφαρµόσει τη συµφωνία, τη στιγµή που οι γείτονες δεν έχουν
στείλει καν το πλήρες κείµενο του αναθεωρηµένου Συντάγµατός
τους;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άλλα ψηφίζονται εδώ µέσα και
άλλα θέλουν οι Έλληνες πολίτες. Στα εθνικά µας θέµατα φάνηκε
ξεκάθαρα ότι οι Έλληνες σάς γύρισαν την πλάτη και σας ζητούν
µε κάθε τρόπο να φύγετε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Μη-

ταράκη.
Ο συνάδελφος κ. Άδωνις Γεωργιάδης έχει τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήθελα να πω ότι

αναµφίβολα, όλοι οι Βουλευτές, έχουµε βρεθεί σε κρίσιµες συ-
νεδριάσεις και σε κρίσιµες ψηφοφορίες. Πιστεύω, όµως, ότι σε

όλη τη διάρκεια του κοινοβουλευτικού µας βίου, όσο µακροχρό-
νιος κι αν είναι ο βίος ενός εκάστου εδώ, δεν θα κάνουµε ψηφο-
φορία, που θα έχει τη σηµασία αυτής, που συναντάµε αυτές τις
δύο µέρες. Και είναι λίγο οξύµωρο, σχεδόν µεταφυσικό, ότι
αυτήν την περίοδο που οδεύουµε προς την ψήφιση αυτής της
συµφωνίας -κατά τη γνώµη µου, εθνικά καταστροφικής- δύο µε-
γάλες προσωπικότητες που ο καθένας από διαφορετικό δρόµο
και χώρο έδωσαν µεγάλους αγώνες για τη Μακεδονία, ο Σαράν-
τος Καργάκος και ο Θέµος Αναστασιάδης, έφυγαν από τη ζωή
λίγο πριν ψηφιστεί αυτή η συµφωνία, διότι πράγµατι είναι µια
συµφωνία, που προκαλεί εθνικό πένθος για όποιον µέσα του έχει
λίγη εθνική ευαισθησία.

Θα αναφερθώ τώρα συγκεκριµένα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είδαµε το πρωί και καταλάβαµε

-εµείς που ήµασταν στην επιτροπή, το είχαµε ήδη καταλάβει,
αλλά σήµερα έγινε εµφανές προς όλους τους Έλληνες πολίτες-
ότι η Συµφωνία των Πρεσπών έχει παραβιαστεί. Έχει ήδη παρα-
βιαστεί µε τη σύµφωνη γνώµη της ελληνικής Κυβερνήσεως, η
οποία µπροστά στην όρεξή της να ικανοποιήσει τις δεσµεύσεις
του κ. Τσίπρα προς τους Αµερικάνους και τους Γερµανούς, δεν
εφαρµόζει ούτε τη συµφωνία που έχει υπογράψει, γιατί είναι
απολύτως προφανές ότι η Συµφωνία των Πρεσπών προέβλεπε
ότι πρώτα οι Σκοπιανοί θα ολοκλήρωναν τη συνταγµατική τους
µεταρρύθµιση, άρα, εδώ θα είχαµε κωδικοποιηµένο το νέο Σύν-
ταγµά τους και µετά το ελληνικό Κοινοβούλιο θα προχωρούσε
στην κύρωση της συµφωνίας. 

Η σηµερινή παραδοχή του  Κατρούγκαλου ότι οι συνταγµατι-
κές αλλαγές στα Σκόπια έχουν γίνει υπό την αίρεση της κύρωσης
της συµφωνίας από το ελληνικό Κοινοβούλιο, δηλαδή ότι είναι
και αντιστρέψιµες, για το πω πολύ πιο απλά, σηµαίνει ότι αυτή η
συµφωνία έχει παραβιαστεί κατά τρόπο πρωτόγνωρο. Δεν θα
ήθελα καν να σκεφτώ τι θα συνέβαινε, εάν εµείς κυρώσουµε τη
συµφωνία, κυρώσουµε το Πρωτόκολλο ένταξης στο ΝΑΤΟ και
µία ξαφνική κυβερνητική κρίση στα Σκόπια οδηγήσει στη µη
εφαρµογή των αλλαγών του Συντάγµατος. Θα πηγαίναµε, βάσει
της συµφωνίας των Πρεσπών, στο Διεθνές Δικαστήριο της
Χάγης, για να βρούµε το δίκιο µας -αν το βρίσκαµε- µετά από
πάρα πολλά χρόνια.

Θέλω να σας πω, για να είµαι ειλικρινής και να είναι καταγε-
γραµµένο, ότι αυτή η συµφωνία όχι µόνο δεν πρόκειται να λύσει
το ζήτηµα των σχέσεών µας µε την πρώην Γιουγκοσλαβική Δη-
µοκρατία της Μακεδονίας, αλλά αντιθέτως από εδώ και µπρος
θα µπούµε σε µία νέα, οξύτερη και πολύ χειρότερη φάση των µε-
ταξύ µας σχέσεων, γιατί ασφαλώς αργά ή γρήγορα οι Σκοπιανοί
θα προχωρήσουν, για δικούς τους εσωτερικούς πολιτικούς λό-
γους, σε συνεχείς προκλήσεις που ο Ελληνισµός δεν θα µπορεί
να τις ανεχθεί και τότε δεν θα έχουµε διχασµό, όπως λέτε, αλλά
θα έχουµε, δυστυχώς, πολύ αρνητικό κλίµα στην Ελλάδα. Αυτή
η συµφωνία δεν πρόκειται να φέρει ειρήνη στα Βαλκάνια. Αυτή
η συµφωνία θα φέρει αστάθεια στα Βαλκάνια και πολύ κακές
σχέσεις Ελλάδας - Σκοπίων και µακάρι να βγω ψεύτης.

Έρχοµαι, όµως, σε κάτι συγκεκριµένο, γιατί θέλω πάντα να
είµαι συγκεκριµένος, όταν µιλάω για κάτι τόσο σοβαρό. Και χαί-
ροµαι, που είναι εδώ και ο κ. Μπόλαρης και η κ. Κουντουρά. Ο κ.
Μπόλαρης είναι ένας πολιτικός µε αξιοσέβαστη διαδροµή, ο
οποίος συχνά έλεγε ότι στον ΣΥΡΙΖΑ µετανάστευσαν οι ψηφοφό-
ροι του Ανδρέα Παπανδρέου και µάλιστα, έλεγε ότι ο λόγος που
ο ΣΥΡΙΖΑ πήγε από το 3% στο 36% είναι οι ψηφοφόροι του Αν-
δρέα Παπανδρέου και ήθελε να παρουσιάσει τον εαυτό του ως
τιµητή της παραδόσεως του Ανδρέα Παπανδρέου. Είµαι βέβαιος
ότι ο κ. Μπόλαρης γνωρίζει πολύ καλύτερα από µένα τι έλεγε ο
Ανδρέας Παπανδρέου για το όνοµα της Μακεδονίας, ότι το
όνοµα είναι η ψυχή µας ή τι έλεγε η  Μελίνα Μερκούρη για το
όνοµα της Μακεδονίας. «Εθνικιστές» ήταν όλοι αυτοί, όπως τους
χαρακτήρισε το πρωί η κ. Σία Αναγνωστοπούλου, κύριε Μπό-
λαρη; 

Βεβαίως, το να είσαι Υπουργός, είναι καλό. Σας διαβεβαιώ,
όµως, ότι όλα αυτά είναι παροδικά και σε λίγους µήνες δεν θα
είστε Υπουργοί, αλλά θα έχετε συνδέσει για το υπόλοιπο της
ζωής σας µε αυτή την ψήφο σας αυτό που κάνετε στη Μακεδο-
νία.

3014 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Με ποιους, όµως, κάνουµε συµφωνία; Καταθέτω για τα Πρα-
κτικά το πλήρες κείµενο της Ενδιάµεσης Συµφωνίας Ελλάδος –
πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας του 1995.
Εκεί, στο άρθρο 5, θα δείτε τι υποχρέωση είχαν αναλάβει τα Σκό-
πια. Είχαν αναλάβει την υποχρέωση να µη χρησιµοποιούν που-
θενά τον όρο Μακεδονία, για να µην προκαλούν το άλλο µέρος,
δηλαδή την Ελλάδα, και το κυριότερο είχαν αναλάβει την υπο-
χρέωση -διαβάζω το κείµενο- ότι θα λάµβαναν αποτελεσµατικά
µέτρα, για να απαγορεύσουν εχθρικές ενέργειες ή προπαγάνδα
από κρατικά ελεγχόµενες υπηρεσίες και να αποθαρρύνουν ενέρ-
γειες από ιδιωτικές οντότητες, που θα είχαν ως πιθανό αποτέλε-
σµα να υποδαυλίσουν βία, µίσος ή εχθρότητα αµοιβαίως.

Αυτό είχαν υπογράψει στην Ενδιάµεση Συµφωνία του 1995.
Για να καταλάβετε πόσο το σεβάστηκαν, θα καταθέσω για τα
Πρακτικά για λόγους ιστορικούς αυτή τη φοβερή φωτογραφία.
Τη δείχνω, για να την ξέρει ο ελληνικός λαός. Την ώρα που ο
Πρωθυπουργός Ζάεφ, ο «σοσιαλιστής Ζάεφ», «ο Ζάεφ των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων», όπως µας είπε η κ. Σία Αναγνωστοπού-
λου το πρωί, στο περίφηµο δηµοψήφισµα, στο σχολείο που
ψήφιζε, κοντά στον πίνακα, κυρία Κουντουρά -δείτε το λίγο- είχε
αναρτηµένο τον χάρτη της Μακεδονίας, όπου µέσα είναι όλη η
ελληνική Μακεδονία, κύριε Κουβέλη. Τόσο τα Σκόπια, από το
1995 εφήρµοσαν τη συµφωνία, που έλεγε ότι θα αποφύγουν
κάθε αλυτρωτισµό, που στα σχολεία τους, σε ό,τι πιο κρατικά
ελεγχόµενο µπορεί να υπάρξει, είχαν αναρτηµένο τον χάρτη! 

Και θα πείτε: «Έγινε λάθος». Μα, φανταστείτε πόσο εξοικειω-
µένοι είναι όλοι τους µε αυτή την εικόνα, που ο Ζάεφ, που ήξερε
ότι θα τον βγάλουν φωτογραφία, θα έρθουν τα διεθνή µέσα, γιατί
ήταν η ώρα, που ψήφιζε στο δηµοψήφισµα, δεν του έκανε στο
µάτι του πρόβληµα, για να πει «βγάλτε τον χάρτη». Γιατί προφα-
νώς, αυτός ο χάρτης υπήρχε πάντα, υπάρχει και θα υπάρχει σε
όλα τα σχολεία των Σκοπίων. Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων – Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Όλα αυτά τα αναφέρω, για να καταλάβετε το δούλεµα το
οποίο τρώµε, δυστυχώς, από αυτούς ανθρώπους και εσείς, φυ-
σικά, το κάνετε. 

Θα έρθω και σε κάτι που προκάλεσε πολύ µεγάλη φασαρία,
στο ποια είναι η µεγάλη µας διαφορά. Η δική µας παράταξη είναι
πιστή στο δάκρυ του αείµνηστου Εθνάρχου Κωνσταντίνου Καρα-
µανλή για τη Μακεδονία, αλλά και η δική σας -θα πω- πρώην πα-
ράταξη, κύριε Μπόλαρη, πιστή σε αυτά που έλεγε ο Ανδρέας
Παπανδρέου. Για σας, κυρία Κουντουρά, δεν έχω να πω τίποτα.
Καταλαβαίνω ότι είναι ωραίο το Υπουργείο Τουρισµού και προ-
δώσατε µία ολόκληρη ιστορία σε «άλλες» ιδέες. Ασφαλώς, και
εσείς καλά γνωρίζετε ότι δεν υπάρχει καµµία περίπτωση µισός
ψηφοφόρος των Ανεξάρτητων Ελλήνων να σας ψήφιζε για Βου-
λευτή, για να σας πει να ψηφίσετε αυτή τη συµφωνία, αλλά είναι
προφανέστατο ότι θα το κάνετε µόνο για ίδιον όφελος. Και είναι
πραγµατική ντροπή. Δεν έχετε την παραµικρή πολιτική νοµιµο-
ποίηση να το κάνετε.

Ερχόµαστε αµέσως στη συµφωνία, για να κλείσω, κύριε Πρό-
εδρε, σε δευτερόλεπτα. 

Τι λέει, λοιπόν, η δική µας παράταξη; Εµείς δεν θέλουµε το
όνοµα Μακεδονία και αν φθάσουµε να δεχτούµε ως συµβιβασµό
αυτό, το κάνουµε ως επώδυνο συµβιβασµό. Και αυτή ήταν η έν-
νοια της προτάσεως του Κώστα Καραµανλή στο Βουκουρέστι,
ως συµβιβασµό, όχι ως επιθυµία. 

Εσείς, επειδή εκπροσωπείτε την άλλη πλευρά, που δεν σας εν-
διαφέρει καθόλου αν θα λέγονται Βόρεια Μακεδονία -γιατί Μα-
κεδονία τους λέγατε, Μακεδονία τους ανεβάζατε, Μακεδονία
τους κατεβάζατε- ήσασταν έτοιµοι να κάνετε όχι συµβιβασµό,
αλλά να τα δώσετε όλα, όπως και τα δώσατε. Στη δική µας
οπτική, η ενδιάµεση ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό
«erga omnes» ήταν το τέρµα, όπου µπορούσαµε να φτάσουµε.
Στη δική σας οπτική δεν σας ενδιέφερε καθόλου και έτσι δώσατε
και την εθνότητα, έτσι δώσατε και τη γλώσσα και έτσι γράφτηκε
η ιστορία.

Να πω µόνο, για τα Πρακτικά, ότι αυτό που κυκλοφορεί στις

εφηµερίδες και στο διαδίκτυο, ότι δήθεν η οµαδική παραίτηση
των Βουλευτών της Αντιπολιτεύσεως θα προκαλούσε εθνικές
εκλογές και άρα θα εµπόδιζε την ψήφιση της Συµφωνίας των
Πρεσπών, είναι, όπως όλοι γνωρίζουµε, απολύτως ψευδές. Το
ελληνικό Σύνταγµα, πουθενά δεν προβλέπει διενέργεια εθνικών
εκλογών, λόγω της µαζικής παραιτήσεως των Βουλευτών της Αν-
τιπολιτεύσεως και καλό είναι να µάθουµε να λέµε στον κόσµο την
αλήθεια. 

Σε λίγες εβδοµάδες θα έρθει στην Αθήνα ο κ. Ζάεφ και θα γρά-
φουν στην τηλεόραση ότι είναι ο Πρωθυπουργός των Μακεδό-
νων και τότε η Προεδρική Φρουρά θα του αποδώσει τιµές ως τον
Πρωθυπουργό των Μακεδόνων και θα πρέπει εγώ, καταγόµενος
από το Αµύνταιο Φλωρίνης, να δέχοµαι για την υπόλοιπη ζωή µου
ότι Μακεδόνες είναι αυτοί και όχι εγώ. Αυτό θα κάνατε, κυρία
Κουντουρά και κύριε Μπόλαρη! Ντροπή σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Πριν δώσω τον λόγο στον συνάδελφο κ. Λοβέρδο, έχω την τιµή

να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολου-
θούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα εννιά µαθήτριες
και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνά-
σιο Πύλου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες κύριοι Βουλευτές, σήµερα

απευθυνόµενος στην Εθνική Αντιπροσωπεία και δι’ αυτής στον
εντολέα µας, στον ελληνικό λαό, θέλω να πω ευθύς εξ αρχής
απόλυτα, εµφαντικά, κατηγορηµατικά πως τη Συµφωνία των Πρε-
σπών την καταψηφίζουµε. Δηλώνουµε την άρνησή µας και στη
Συµφωνία των Πρεσπών και στο Πρωτόκολλο Προσχώρησεως
της FYROM στο ΝΑΤΟ, που θα έρθει σε λίγες εβδοµάδες. Η Πλει-
οψηφία -µειοψηφία- ΣΥΡΙΖΑ χρησιµοποίησε τη Συνθήκη των Πρε-
σπών ως εργαλείο µικροκοµµατικό. Πανηγυρίζατε πέρυσι πως
θα διασπάσετε τη Νέα Δηµοκρατία. Έλεγαν, οι πιο έγκυροι εξ
υµών, πως θα έχουµε αλλαγή του πολιτικού σκηνικού στην Ελ-
λάδα και όταν αυτό δεν το πετύχατε, στραφήκατε εναντίον της
κεντροαριστεράς. Σε εµάς, όµως, στο ΠΑΣΟΚ, στο Κίνηµα Αλλα-
γής η επιδίωξή σας αυτή προσέκρουσε σε πολύ ισχυρές αντιστά-
σεις, χτύπησε σε τοίχο. Γιατί η δική µας Κοινοβουλευτική Οµάδα
είναι σαφής και συµπαγής: Με µία φωνή λέµε «όχι» στη συµφω-
νία.

Η προσπάθειά σας για διεµβολισµό προσέκρουσε στη συνοχή
και τον πατριωτισµό µας. Υποστήριξε µάλιστα, ο Πρωθυπουργός,
πως εφόσον εµείς ψηφίζουµε «όχι» στη Συµφωνία των Πρεσπών,
είµαστε δεξιοί και ως εκ τούτου, αφού ένα κόµµα του χώρου δια-
λύθηκε µέσα στη Βουλή προ ολίγων ηµερών, ο χώρος του κέν-
τρου και της κεντροαριστεράς είναι κενός, για να τον καταλάβει
τάχα ο ίδιος.

Μα, αυτή είναι η στόχευση του ΣΥΡΙΖΑ από την αρχή, που σε
ό,τι µε αφορά προσωπικά ο κ. Φίλης σήµερα µου είπε ότι η «Εφη-
µερίδα των Συντακτών» και ειδικά ο δηµοσιογράφος κ. Τρίµης,
πραγµατικά, µε πάρα πολύ σοβαρό και ευγενικό τρόπο, προσπά-
θησε να πει ότι η γραµµή που ακολουθώ είναι αντίθετη µε αυτά
που έκανα ως Υφυπουργός Εξωτερικών.

Διότι, πράγµατι, όταν ήµουν Υφυπουργός Εξωτερικών, οι συ-
νάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, τότε πενήντα τέσσερις τον
αριθµό, είχαν στραφεί εναντίον µου, επειδή η δική µας στάση και
υπέρ της σύνθετης ονοµασίας είναι, αλλά και υπέρ µιας πολύ αν-
θρώπινης στάσης απέναντι σε ανθρώπους, οι οποίοι έπρεπε να
έρθουν να πάρουν κάποια ταξιδιωτικά έγγραφα, να έρθουν να
επισκεφτούν τον τόπο τους. Είναι απαράδεκτο πραγµατικά, απα-
ράδεκτο και καθόλου αποτελεσµατικό να προσπαθείτε να ταυτί-
σετε πολιτικές του δικού µας χώρου του Κέντρου και της
Κεντροαριστεράς µε τη Νέα Δηµοκρατία. Το «όχι» µας, είναι
«όχι» πατριωτισµού, δεν είναι «όχι» που συναρτάται µε µικροκοµ-
µατικά οφέλη. 
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Και , οικοδοµήσατε στο Κοινοβούλιο και την πιο παρδαλή -στην
ελληνική κοινοβουλευτική ιστορία- πλειοψηφία εκατόν πενήτα
ενός Βουλευτών. Ένα ακόµη στοιχείο του παρδαλού: Ένα κόµµα
αντιπολιτεύεται την Κυβέρνηση και υπερψηφίζει µοµφή εναντίον
της, αλλά δύο Βουλευτές του δίνουν ψήφο εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση. Αυτήν την παρδαλή, την τραγελαφική κατάσταση
έχει αυτή τη στιγµή κατασκευάσει η πλειοψηφία -µειοψηφία του
ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό είναι το πολιτικό της πλαίσιο, εξ ου και οι Βουλευ-
τές σας δεν χρειάστηκαν τεκµηρίωση, για να υποστηρίξουν στη
Διαρκή Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας τη Συµφωνία των Πρε-
σπών. Με τη δική µας πίεση καταθέσατε τα βασικά κείµενα. Μόνο
εφόδιο των Βουλευτών σας στη Διαρκή Επιτροπή Εξωτερικών
και Άµυνας ήταν η κοµµατική σας γραµµή. Τίποτε σχετικό µε τη
συµφωνία δεν είχαν µπροστά τους. Και µάλιστα, η εισηγήτρια
σας κατέφυγε και στο «φοβερό επιχείρηµα» ότι η Συµφωνία των
Πρεσπών είναι µάλιστα και αντιιµπεριαλιστική. Δεν έχω χρόνο να
αναφερθώ, είναι άλλωστε θέµα της αρµοδιότητάς του ΚΚΕ να το
σχολιάσει.

«Βαφτίζετε το κρέας ψάρι», γιατί επιχειρήµατα δεν έχετε. Και
δεν έχουν καµµία αξία για εσάς ούτε το ιστορικό βάθος των προ-
βληµάτων ούτε η δυσκολία των κειµένων ούτε η συνείδηση της
πολυπλοκότητας των προβληµάτων της εξωτερικής µας πολιτι-
κής ούτε η συνείδηση των τετελεσµένων που δηµιουργούνται µε
αυτή τη συµφωνία αµέσως, µετά την ένταξη της FYROM στο
ΝΑΤΟ. Τίποτα δεν µετρά για την πλειοψηφία-µειοψηφία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Το µόνο που, γι’ αυτούς έχει σηµασία, είναι το µικροκοµ-
µατικό τους συµφέρον και η ιδεολογικοπολιτική ισορροπία
ορισµένων στελεχών τους, Υπουργών σήµερα, που ήθελαν στο
παρελθόν να αναγνωριστεί η FYROM ως «Μακεδονία» και που
σήµερα προσποιούνται τους αριστερούς.

Και εν τω µεταξύ, κυρίες και κύριοι -αυτό να µην το ξεχνάµε
ποτέ και κάθε φορά που αγορεύω θα το θυµίζω- υκνώνουν τα
σύννεφα πάνω από την Ελλάδα, τα σύννεφα που αφορούν στην
οικονοµία, στις Ελληνίδες και στους Έλληνες. Και ενώ πυκνώ-
νουν τα σύννεφα αυτά, η Κυβέρνηση περί άλλων τυρβάζει.

Οφείλω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της ετερόκλητης συµµα-
χίας και της πλειοψηφίας-µειοψηφίας, να σας προειδοποιήσω ότι
η Συµφωνία των Πρεσπών δεν έχει την έγκριση του ελληνικού
λαού, δεν απολαµβάνει δηµοκρατικής πολιτικής νοµιµοποίησης. 

Κυρίες και κύριοι, στις 16 Ιουνίου του 2018 από αυτό το Βήµα,
ο πρώην Υπουργός Εξωτερικών κ Κοτζιάς, σε αυτή την Αίθουσα
–επαναλαµβάνω- παραδέχθηκε ότι έχει κάνει συµβιβασµούς στο
θέµα της γλώσσας και της εθνικότητας. Αυτά ήταν τα πιο επί-
σηµα κυβερνητικά χείλη, τον Ιούνιο, που µας πέρασε, αλλά εσείς
στη Διαρκή Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας, άπασες και άπαν-
τες, το αρνείστε αυτό, µε πολιτικά επιχειρήµατα, µιλώντας µόνον. 

Και εγώ, που στην επιτροπή έκανα φιλότιµη προσπάθεια να
µείνω στα στοιχεία της συµφωνίας σήµερα, γυρίζω και εγώ σε-
λίδα, θα µιλήσουµε µόνο πολιτικά. Εδώ λοιπόν, ο Υπουργός απο-
δέχθηκε πως έχετε κάνει συµβιβαστικές υποχωρήσεις και εσείς
στην επιτροπή για όλα τα θέµατα της συµφωνίας δέχεστε ότι
µόνο νίκες είχατε. Όλα τα καταφέρατε καλά. 

Παρουσίασε ο Πρωθυπουργός εδώ, µάλιστα, και στη συζή-
τηση για τον προϋπολογισµό το Δεκέµβριο και επί της ψήφου εµ-
πιστοσύνης προσφάτως, και τη ρηµατική διακοίνωση, που
έστειλε το Υπουργείο Εξωτερικών της FYROM στο δικό µας
Υπουργείο Εξωτερικών, ως θρίαµβο. Ισχυρίστηκε ότι υπάρχουν
και βελτιώσεις µε το κείµενο αυτό. Ενώ, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, οι προσθήκες που έγιναν στο Σύνταγµα τους και τα όσα
αναφέρονται στη ρηµατική διακοίνωση επιβαρύνουν το κλίµα,
επιβαρύνουν τα θέµατα, επιβαρύνουν τις υποχωρήσεις, που
έχετε κάνει και ως προς τη σειρά των πραγµάτων εδώ και στη
FYROM, όπως παραδεχτήκατε το πρωί. Το άρθρο 2 παράγραφος
4, τελευταίο εδάφιο της Συµφωνίας των Πρεσπών, προβλέπει η
άλλη σειρά, να έχουν τελειώσει αυτοί και µετά εµείς στο τέλος,
να κάνουµε κυρώσεις. Τώρα, αυτά άλλαξαν και αλλάξανε µε τη
δική σας συµφωνία, αλλάξανε µονοµερώς από τη FYROM και
συµφωνήσατε εσείς σιωπηρά. Και ενώ δεν µας είχατε πει τίποτα,
η ρηµατική διακοίνωση αυτό το καταγράφει.

Θρίαµβο, λοιπόν, υποστηρίζατε πως έχετε επιτύχει και διαβά-
ζοντας τις συνταγµατικές τους αλλαγές βλέπουµε, κυρίες και κύ-

ριοι Βουλευτές, ότι διπλασιάζεται η χρήση του όρου «µακεδονι-
κός λαός». Δηλαδή, όχι µόνο, δεν γίνονται αλλαγές σε καλύτερη
κατεύθυνση µε τις συνταγµατικές τους αλλαγές, αλλά γίνονται
και πολύ χειρότερες. 

Πρέπει να πω ορισµένες λέξεις, ορισµένα επιχειρήµατα, που
σχετίζονται µε το θέµα της εθνικότητας. Επαναλαµβάνω ότι είναι
ένα θέµα, για το οποίο ο κ Κοτζιάς συµφώνησε ότι η χώρα µας
έχει κάνει υποχωρήσεις. 

Ανέπτυξα εν εκτάσει στην επιτροπή τα επιχειρήµατα για τη δια-
φορά των όρων, που είχατε στη διάθεση σας: nationality-εθνικό-
τητα, citizenship-ιθαγένεια και εθνότητα-ethnicity. Από αυτούς
τους τρεις όρους, η επιλογή σας είναι -υποχωρώντας από τις
εθνικές θέσεις- στον όρο nationality, αποκλειστικά. Το παραχω-
ρήσατε αυτό, να το δεχτείτε. Μπορεί να λέτε ότι είναι σωστό,
αλλά πρέπει να ξέρετε ότι είναι ο µοναδικός όρος, που δίνει σε
αυτόν που τον υπερασπίζεται, τις µεγάλες ευχέρειες. Νοµικές
ευχέρειες; Όχι, αλλά ευχέρειες αυτοπροσδιορισµού, λογικές,
ιστορικές, συναισθηµατικές, κατά τη βούλησή του. Αυτός είναι ο
όρος, που έχετε παραχωρήσει. Δεν έχετε παραχωρήσει τίποτα
περισσότερο, τίποτα λιγότερο από τον όρο αυτό, που συνιστά
µία συνολική µετατόπιση του ελληνικού κράτους, από αυτά που
υποστήριζε, σε αυτά τα οποία σήµερα εσείς συµφωνείτε.

Και µη µου πείτε ότι δεν υπάρχει µία πρακτική του Ελληνικού
Υπουργείου Εξωτερικών, που θα σας οδηγούσε σε αντίθετο από
αυτό συµπέρασµα και σχετική πρόταση; Γιατί, όπως είπα και
στην επιτροπή, στους οµογενείς, που έρχονταν από την Τουρκία
και την Αλβανία, στα ταξιδιωτικά τους έγγραφα, το Ελληνικό
Υπουργείο Εξωτερικών υποχρέωνε να αναγράφεται δίπλα στη
λέξη nationality, η λέξη Ο.Τ.Α, δηλαδή Οµογενείς Τουρκίας, Αλ-
βανίας. Αυτοί οι άνθρωποι ήταν ελληνικής εθνικότητας, χωρίς να
έχουν όµως την ελληνική ιθαγένεια. Αυτή ήταν επί δεκαετίες η
πρακτική. Τα ξέρατε και τα κάνατε στην άκρη.

Και σε ότι αφορά τη γλώσσα -γιατί χρόνο δεν έχω- ο κατήφο-
ρος συνεχίζεται. Τί κάνατε µε τη γλώσσα; Αυτό που υπήρχε ως
ΟΗΕ, Συνδιάσκεψη 1977 στην Αθήνα, ως µεταγραµµάτιση των
τριών γλωσσών της Γιουγκοσλαβικής Οµοσπονδίας σε λατινικά
γράµµατα, αυτό το παρουσιάσατε ως Διεθνή Συµφωνία, που δε-
σµεύει τη χώρα. Και τα έγγραφα, που σας ζητάµε από χθες, είναι
έγγραφα που σχετίζονται µε το θέµα της γλώσσας, το Υπουργείο
Εξωτερικών και το Υπουργείο Αµύνης, για να µάθει ο ελληνικός
λαός τι είχατε κάνει πριν υπογράψετε τη Συµφωνία των Πρε-
σπών. Δεν τα φέρνετε όµως, δεν τα φέρνετε! Τα κρατάτε, γιατί
το φοβάστε το θέµα αυτό.

Εδώ, λοιπόν, µία γραµµή της Συνδιάσκεψης του ΟΗΕ, στην
οποία δεν συµµετείχαν κυβερνήσεις, εκπρόσωποι, την µετατρέ-
ψατε σε όρο διεθνούς συµφωνίας. Κύριε Κουβέλη, απέκτησε
πρώτη φορά, µε τη συµφωνία αυτή χαρακτήρα, κανόνα Διεθνούς
Συµβατικού Δικαίου, µε τη δική σας υπογραφή. Και µας λέτε ότι
αυτή, εις το πλαίσιο του ECOSOC, δηλαδή της Οικονοµικής και
Κοινωνικής Επιτροπής του ΟΗΕ, σε συνδιάσκεψη που έγινε στην
Αθήνα, τάχα παρήγαγε δίκαιο, από το οποίο ήσασταν δεσµευµέ-
νοι.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για να έχει επιχειρήµατα ο
Υπουργός των Εξωτερικών και εσείς, απέναντι στον ελληνικό
λαό, µια χωρίς νοµική ισχύ διατύπωση µιας συνδιάσκεψης, την
κάνατε Διεθνές Δίκαιο. Και αυτή είναι η δεύτερη πολύ µεγάλη
υποχώρηση σας.

Τώρα, έγινε και σήµερα αναφορά. Εγώ τα είπα στην επιτροπή,
δεν θα τα επαναλάµβανα, γιατί δεν έχω χρόνο, αλλά σήµερα,
Βουλευτής σας, ο κ. Καραγιαννίδης, όπως και στην επιτροπή και
ο κ. Κοντονής, έκαναν ένα λάθος, που δεν καταλαβαίνω γιατί το
κάνουν -το έχει κάνει πρώτος ο κ. Κοτζιάς και σας το έχει διδάξει,
αλλά είναι λάθος ακατανόητο- ότι δηλαδή, για τη στάση της Ελ-
λάδας στο Βουκουρέστι η FYROM προσέφυγε στο Διεθνές Δικα-
στήριο της Χάγης και το δικαστήριο, τάχα, µας καταδίκασε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ένα-δυο λεπτά ακόµη παρακαλώ. 
Το Δικαστήριο της Χάγης κλήθηκε να απαντήσει σε δυο αιτή-

µατα της FYROM. Το πρώτο είναι να «καταδικαστεί» η Ελλάδα,
που ούτε καν και αυτό το ζήτησε -να διακηρυχθεί, ζήτησε, ότι η
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Ελλάδα παραβίασε το άρθρο 11 παράγραφος 1 της ενδιάµεσης
συµφωνίας- και το δεύτερο αίτηµά τους ήταν να µην επιτραπεί
στην Ελλάδα να ασκήσει ξανά βέτο. Βέτο το έλεγαν, αλλά δεν
ήταν βέτο. Να µην εµποδίσει, λοιπόν, τη FYROM να µπει σε διε-
θνείς οργανισµούς.

Τι έκανε το Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης; Πρώτα απ’ όλα, δεν
καταδίκασε την Ελλάδα. Να διαβάζουµε και λίγο τα κείµενα. Όλοι
έχουµε αυτή την απόφαση, να σας την καταθέσω. Το θεωρώ ως
εκ περισσού να το κάνω αυτό. Αλλά τι είπε το Δικαστήριο της
Χάγης; Ούτε καν διακήρυξε. Αλλά µε µια απόφασή του είπε ότι
η Ελλάδα, µε τη στάση της στο Βουκουρέστι, παραβίασε -το λέω
ελεύθερα, «καταδίκασε» πάντως δεν είπε- το άρθρο 11 παράγρα-
φος 1 της ενδιάµεσης συµφωνίας, απέρριψε όλα τα υπόλοιπα αι-
τήµατα των Σκοπίων και έκτοτε το ΝΑΤΟ ακολουθεί για τα έτη
2011, 2012, 2013, 2014, 2015 και 2016, και επί των ηµερών σας,
δηλαδή,την ίδια ακριβώς πρακτική. Δεν παρήγαγε κανένα έννοµο
αποτέλεσµα το Δικαστήριο της Χάγης και η απόφασή του. Και
έρχεστε, ενώ είναι έτσι και ενώ και οι Υπουργοί σας το ξέρουν
αυτό -ο Υπουργός Άµυνας το ξέρει δυο φορές από τους άλλους-
να υπερασπιστείτε αυτό το επιχείρηµα ότι η Ελλάδα καταδικά-
στηκε. Πρώτη φορά έχω δει Υπουργείο Εξωτερικών να ερµηνεύει
µια απόφαση, σε βάρος της χώρας του. Αυτό δεν έχει ξαναγίνει.
Το κάνετε, όµως, εσείς. 

Για να κλείσω, γιατί ο χρόνος µου τελείωσε, ζητάµε την επι-
στολή, µε την οποία συνοδεύτηκε η παραίτηση του Υπουργού
Εξωτερικών του κ. Κοτζιά, για να την ξέρουµε κι εµείς. Ο Υπουρ-
γός, που τον επαινεί ο Πρωθυπουργός στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία πολλές φορές, προσφάτως παραιτήθηκε, ενώ κατά την
Κυβέρνηση και κατά την πλειοψηφία-µειοψηφία επέτυχε στο
έργο του. Δεν είναι σύνηθες ένας Υπουργός που επιτυγχάνει να
παραιτείται. Και αν αυτός παραιτηθεί, για λόγους ευθιξίας ή άλ-
λους που δεν γνωρίζουµε, ο Πρωθυπουργός αρνείται να δεχθεί
την παραίτηση. Αυτή είναι η κοινοβουλευτική πρακτική. Ο Πρω-
θυπουργός, όµως, δέχθηκε την παραίτηση που συνοδεύτηκε µε
επιστολή εννέα σελίδων, την οποία αγνοεί ο ελληνικός λαός.

Ζητάµε για ακόµη φορά να την καταθέσετε εδώ και πρέπει να
είµαστε κρυστάλλινοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ολοκληρώστε, κύριε
Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έκλεισα, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε µια θέση αρχής, µέσα στην οποία συναιρούνται οι εκά-

στοτε θέσεις µας, οι οποίες προκύπτουν από συγκυρίες. Η θέση
αρχής µας είναι µια: «Δεν θα δεχθούµε τετελεσµένα, που αµφι-
σβητούν και υποθηκεύουν τα εθνικά µας δίκαια» ήταν φράση του
Ανδρέα Παπανδρέου. Όπως ξεκίνησα, έτσι τελειώνω. Απόλυτα,
εµφαντικά, κατηγορηµατικά. 

Δηλώνουµε την άρνησή µας να ψηφίσουµε τη Συµφωνία των
Πρεσπών.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Ξυδάκης έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να ξεκινήσω, αποδίδοντας τιµή

στο Νίκο Δένδια, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δη-
µοκρατίας για τη στάση του απέναντι στη Χρυσή Αυγή. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Αυθορµήτως χειροκρότησα εγώ και όλοι οι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, διότι εκείνη τη στιγµή, η δηµοκρατία στάθηκε απέναντι
στους αρνητές, στους εχθρούς της, στους υπόδικους για εγκλη-
µατική οργάνωση και σε όλο τον εσµό των µαχαιροβγαλτών, οι
οποίοι προχθές Κυριακή, πολιορκούσαν τη Βουλή, για να την κα-
ταλάβουν και να καταλύσουν τον κοινοβουλευτισµό.

Ελπίζω, λοιπόν, µε αυτή τη δήλωση του κ. Νίκου Δένδια να εκ-
προσωπείται και κάποιο άλλο µέρος των Βουλευτών της Μείζο-
νος Αντιπολίτευσης, εχέφρονες Βουλευτές, οι οποίοι µπορούν
να καταλάβουν ότι σε αυτή την κρίσιµη ιστορική στιγµή, δεν κά-
νουµε µία παράσταση µε οξύτατες βαριές εκφράσεις «εφιάλτες,

προδοσίες, απειλές για το αστικό καθεστώς, για να φτιάξουµε
ένα βιντεάκι για το τοπικό youtube. Θα γίνουν εκλογές µες στο
2019 και θα έχουµε την ευκαιρία να ξεδιπλώσουµε τα επιχειρή-
µατά µας, τα προγράµµατα, τις φυσιογνωµίες. Όµως, ένα µείζον
θέµα εξωτερικής πολιτικής, δεν έχουµε δικαίωµα να το παραδώ-
σουµε στο παραεθνικιστικό underground, στην Μπιτάκου και
στον Ανθρακέα, σε αυτούς που µε τις ντουντούκες παραγγέλ-
νουν να γίνει ντου και να καταληφθεί Βουλή.

Όλοι είδαµε τι συνέβη την Κυριακή και είναι η τελευταία Κυ-
ριακή, που έξω από τη Βουλή θα είναι άνθρωποι µε πατριωτικό
αίσθηµα, πλανηµένοι κατ’ εµέ, µη επαρκώς ενηµερωµένοι, αλλά
πατριώτες και νοικοκυραίοι. Δεν θα είναι ούτε καλόγριες ούτε
νοικοκυραίοι µε τα παιδιά τους, θα είναι οι µαχαιροβγάλτες, οι
υπόδικοι, η HRD, η ΑΠΕΛΛΑ, από αυτούς που συνελήφθησαν και
από αυτούς, που ήτανε ντυµένοι σαν Batman µε όπλα και έτοιµοι
να κάψουν τα πάντα.

Μια δεύτερη παρατήρηση. Επειδή ακόµη και εµείς ως νεότεροι
Βουλευτές, πολλοί εξ ηµών έχουµε µεγάλη πολιτική εµπειρία κι
εµπειρία στον δηµόσιο χώρο και παρακολουθούµε τα θέµατα
εξωτερικής πολιτικής -και αυτό το οποίο συζητούµε εδώ- γνωρί-
ζουµε ότι πολλοί Πρωθυπουργοί, πολλοί Υπουργοί Εξωτερικών,
πολλοί πολιτικοί από το ’90, ’92 και έπειτα, επιθυµούσαν διευθέ-
τηση του Μακεδονικού. Προσπάθησαν µε κάθε τρόπο, υπό πολύ
δυσµενέστερες συνθήκες, χωρίς συνοµιλητές στην απέναντι
πλευρά, µετά την αποχώρηση του Γκλιγκόροφ, να φτάσουν
κοντά στην πηγή και να δοθεί µία διευθέτηση.

Έξω απ’ αυτή την αίθουσα, έξω από τα µικρόφωνα, την τηλε-
όραση και το youtube, πολλοί λένε ότι καλή είναι η συµφωνία και
πάρα πολλοί από τη µείζονα, τουλάχιστον, Αντιπολίτευση παρα-
καλούν να τελειώσει εδώ αυτή η διαδικασία, να ψηφιστεί από την
παρούσα κυβέρνηση, για να µη µείνει εκκρεµότητα.

Είναι, λοιπόν, θηριώδης η υποκρισία και τερατώδες και τοξικό
το µάθηµα, που δίνουµε στον ελληνικό λαό, µε το να καυγαδί-
ζουµε µπροστά στις κάµερες και από πίσω να λέµε άλλα. Κι αυτό
αποδεικνύεται, όχι µόνο από τα εµπειρικά δεδοµένα τα δικά µας,
αλλά από αυτά, που διηµείφθησαν τις τελευταίες εβδοµάδες από
πολλούς ακαδηµαϊκούς, ιστορικούς, νοµικούς, πολιτικά πρό-
σωπα, τα οποία µόνο φιλοσυριζαίοι δεν µπορούν να χαρακτηρι-
στούν, δεινοί αντισυριζαίοι ή µε πολύ σκληρή κριτική απέναντι
στο ΣΥΡΙΖΑ, µε το δικό τους σκεπτικό, απολύτως σεβαστό. Και
στην εκδήλωση στο Μέγαρο Μουσικής πριν δύο Κυριακές και
προχθές στο Ζάππειο, µε πρωτοβουλία του Ποταµιού, όλοι µίλη-
σαν για την αναγκαιότητα αυτής της συµφωνίας, για τα θετικά
αυτής της συµφωνίας, µε χαρακτηριστικότερο τον κ. Νίκο Αλιβι-
ζάτο, τον Οµότιµο Καθηγητή Συνταγµατικού Δικαίου, ο οποίος
είπε ότι κατά 80% είναι πάρα πολύ καλή. Ο Υπουργός Εξωτερι-
κών κ. Κατρούγκαλος είπε πριν από λίγη ώρα ότι πετύχαµε το
110%, ο Νίκος Αλιβιζάτος λέει το 80%, ας συµφωνήσουµε ότι
είναι ο µέσος όρος. Είναι µία συµφωνία, που είναι η optimum, η
βέλτιστη στην παρούσα πολιτική, ιστορική και γεωπολιτική συγ-
κυρία. Αυτή είναι η πολιτική κατάσταση και έτσι πρέπει να µιλάµε
στον ελληνικό λαό. 

Αλλά είπε και ένα άλλο ενδιαφέρον ο κ. Αλιβιζάτος. Αυτή τη
διεθνή συµφωνία, η οποία είναι µια διµερής συµφωνία και την κυ-
ρώνει το ελληνικό κράτος, έχει κάθε δικαίωµα συνταγµατικό µια
οποιαδήποτε κυβέρνηση να τη ρίξει, να την αµφισβητήσει. Αν,
λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης πιστεύει ότι θα γίνει Πρωθυπουργός,
εάν και εφόσον, ας έχει την τόλµη αυτά που λέει εδώ και οδηγεί
τον κόσµο στα συλλαλητήρια και υιοθετεί τις παρακρατικές εκ-
φράσεις, χωρίς να τις καταδικάζει ευθέως, να έρθει στο Κοινο-
βούλιο ως Πρωθυπουργός -οψέποτε γίνει, οψέποτε συµβεί- και
να ρίξει αυτή τη συµφωνία. Ας αναλάβει αυτή την πολιτική και
ιστορική ευθύνη. Τα υπόλοιπα, δυστυχώς, είναι ένα κακοπαιγ-
µένο θέατρο, πάνω σε ένα ρευστό πολιτικό έδαφος στο εσωτε-
ρικό της χώρας, το οποίο ξεκίνησε πριν από δέκα χρόνια, µε τη
µεγάλη ιστορική περιπέτεια της χρεοκοπίας και συνεχίζεται µε
την έξοδο από αυτή την κρίση, αλλά από αυτή την έξοδο, δεν θα
βγούµε ίδιοι. Δεν θα βγούµε  ήρεµοι και εφησυχασµένοι, όπως
ήµασταν το 2000 και το 2004 και το 2007. Είναι µία άλλη Ελλάδα,
µία άλλη κοινωνία και µια άλλη πολιτική γεωγραφία. Δεν είχαµε
αρνητές της δηµοκρατίας πριν από δέκα χρόνια στο Κοινοβού-
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λιο. Τώρα τους έχουµε και τώρα τους προσκαλούµε να έρθουν
απ’ έξω, για να κάνουν εισβολή µέσα.

Δυστυχώς, ακούγοντας όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου,
ακούµε Βουλευτές του δηµοκρατικού τόξου, συντηρητικούς ή
κεντρώους, να χρησιµοποιούν λέξεις και φράσεις που ελάχιστα
διαφέρουν από τον εµπρηστικό λόγο των νεοναζί. Γνωρίζω ότι
δεν είναι σκόπιµο, ότι δεν ταυτίζονται κατά βάθος και γι’ αυτό
έχει ιδιαίτερη αξία η στάση ενός επιφανούς στελέχους της συν-
τηρητικής παράταξης, που βγήκε σήµερα και διαφοροποιήθηκε.
Σώζει όλο το Σώµα του Κοινοβουλίου. 

Η Νέα Δηµοκρατία, άσκησε επί πολλά χρόνια µια πολιτική δι-
πλωµατικού ρεαλισµού και είχε µια πρακτική διπλωµατικού ρεα-
λισµού και πολλές φορές παραήταν συντηρητική και το δόγµα
ήταν ότι, καλύτερα να µην κάνεις τίποτε, παρά να δοκιµάσεις να
κάνεις κάτι και να χάσεις. Δεν βγαίνει πάντα, αλλά είναι σεβαστό. 

Κανένας, όµως, δεν έφτασε στο σηµείο να ανασκευάζει κορυ-
φαίο στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας, που έχει κατασυκοφαν-
τήσει και έχει καθυβρίσει ενεργούς πολιτικούς, πρώην
Πρωθυπουργούς, πρώην Υπουργούς Εξωτερικών. Τους έχει κα-
θυβρίσει και τώρα αλλάζει και τις θέσεις. Λέει ότι η Νέα Δηµο-
κρατία ποτέ δεν ήταν υπέρ της σύνθετης ονοµασίας. Θα
ξεχάσουµε και όσα γνωρίζουµε. Θα αναγκαστούµε να µην δια-
βάζουµε όσα είναι τεκµηριωµένα σε Πρακτικά Βουλής, σε Πρα-
κτικά διεθνών οργανισµών, αποτυπωµένα στις προγραµµατικές
διακηρύξεις κυβερνήσεων και Πρωθυπουργών.

Γι’ αυτό, λοιπόν, λέω ότι πράγµατι η Συµφωνία των Πρεσπών
προκαλεί µετατοπίσεις, µετασχηµατισµούς, αναδιατάξεις, αλλά
προς Θεού, να µην ξεχάσουµε οποιαδήποτε φυσιογνωµία είχαµε,
οποιεσδήποτε ρητές µεγάλες πολιτικές δεσµεύσεις στα µεγάλα
θέµατα και να αφήσουµε τη µετακύλιση µιας ολόκληρης ιστορι-
κής παράταξης να γίνει το παίγνιο των µεταγραφών του ΛΑΟΣ.
Είναι θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας ή του ΛΑΟΣ του Καρατζα-
φέρη αυτά που ακούγονται σήµερα;

Εν πάση περιπτώσει, έχουµε εδώ µια κούρσα πλειοδοσίας σε
καταγγελία προδοσίας, Εφιαλτών. Κούρσα κάνει ο κ. Καµµένος,
κούρσα κάνει ο κ. Μιχαλολιάκος. Κούρσα θα κάνει και η Νέα Δη-
µοκρατία διά του κ. Γεωργιάδη; Ας το σκεφτούν όσοι έχουν
ακόµη αίσθηση καθήκοντος και αίσθηση συνέχειας του κράτους
και συνέχειας της δηµοκρατικής πολιτείας. 

Θα τελειώσω µε µια παρατήρηση. Δεν θα πω πολλά για τη συµ-
φωνία, διότι έχουν αναπτυχθεί εκτενώς και νοµίζω ότι είναι καλό
που τραβάει σε µάκρος αυτή η Ολοµέλεια. Θα µιλήσουν περίπου
διακόσιοι Βουλευτές, θα µιλήσουν όλοι οι Υπουργοί. Αυτή είναι
µια ευκαιρία για όσους εξ ηµών θέλουν να µιλήσουν µε ειλικρί-
νεια και παρρησία στον ελληνικό λαό, να αναπτύξουν επιχειρή-
µατα, να αναπτύξουν τις όψεις της συµφωνίας και να αναπτύξουν
και τις επιδράσεις αυτής της συµφωνίας στη ζωή των λαών, του
ελληνικού λαού, του λαού της Βόρειας Μακεδονίας, των λαών
της Βαλκανικής, στην ισορροπία µεταξύ κρατών και των προοπτι-
κών που έχουµε για ειρηνική επίλυση διαφορών. 

Η συµφωνία αυτή, όπως καταγράφεται στον διεθνή τύπο, που
είναι λίγο πιο αντικειµενικός από τα δικά µας -έχει γραφτεί ακόµα
και από τους «TIMES» χθες- περιγράφηκε ως πρότυπο επίλυσης
διπλωµατικών διαφορών και σε άλλες αναλύσεις ως ένα τροχιο-
δροµικό think tank και ρωσικών και ευρωπαϊκών διαφορών, ως
τροχιοδεικτικό για το τι καλό θα µπορούσε να γίνει στη Βαλκα-
νική και να απεµπλέξει τα κράτη, τα αυτόνοµα εθνικά κράτη από
τις µοχλεύσεις και τις υπονοµεύσεις τρίτων µεγάλων δυνάµεων,
οι οποίες επιδιώκουν, όχι µόνο επιρροές, αλλά εν ανάγκη και
proxy wars.

Όλα αυτά γράφονται, όλα αυτά δηµοσιεύονται, µε µεγάλη ψυ-
χραιµία, µε µεγάλη αυστηρότητα, από ανθρώπους, οι οποίοι µπο-
ρεί να εξυπηρετούν και συµφέροντα, αλλά µπορεί να δουν και
ψύχραιµα. Θα έπρεπε εµείς να τα λέµε αυτά στους Έλληνες πο-
λίτες, σ’ αυτούς που µας έστειλαν εδώ και σ’ αυτούς στους οποί-
ους λογοδοτούµε.

Μια έκκληση, λοιπόν: Καµµία πολιτική παράταξη ας µη χαϊδέ-
ψει τους «Λύκους» µε τις ντουντούκες και τις σιδερογροθιές, που
εµφιλοχωρούν πλέον σ’ αυτά τα συλλαλητήρια των πατριωτών
και των νοικοκυραίων. Δεν θα κάνουν «ντου» οι καλόγριες και ο
Γαϊτάνος. Θα κάνουν αυτοί οι οποίοι ξέρουν από πού θα µπουν,

τι θα κάνουν και τι θέλουν να επιτύχουν. Θέλουν να επιτύχουν
ουκρανοποίηση της ελληνικής πολιτικής ζωής. Θέλουν να κάνουν
το δικό τους Μεϊντάν. Ας µην τους το επιτρέψουµε, όσοι θεω-
ρούµε ότι είµαστε στο συνταγµατικό τόξο, στη δηµοκρατική τάξη
και όσοι εξ ηµών γνωρίζουµε ποιος είναι ο ποιητής από την
Έδεσσα Μάρκος Μέσκος που µας αποχαιρέτησε στις αρχές του
Γενάρη, ένας Μακεδόνας ποιητής, ένας ποιητής που γεννήθηκε
µιλώντας τα ντόπια και διακρίθηκε ως ένας από τους µείζονες
της ελληνικής µεταπολεµικής περιόδου, γράφοντας ελληνικά.

Μια κουβέντα του, ένας στίχος: «Μακεδονίτικα πουλιά λαλούν
µακεδονίτικα».

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε κι
εµείς και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο κ. Κουκοδήµος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΥΚΟΔΗΜΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα την ευκαιρία ως αθλητής

και ως ολυµπιονίκης πριν την ενασχόλησή µου µε την πολιτική
να ταξιδέψω σ’ όλον τον κόσµο ή καλύτερα στα γήπεδα όλου του
κόσµου. Εκπροσώπησα και τίµησα την ελληνική σηµαία και την
πατρίδα µου µε όλες µου τις δυνάµεις και έγινα δέκτης του θαυ-
µασµού και της αναγνώρισης της παγκόσµιας κοινότητας, πολ-
λές φορές, λόγω της καταγωγής µου. «Από τη Μακεδονία», τους
έλεγα, «του Μεγάλου Αλεξάνδρου, την αρχαία πόλη του Δίου»
στη γενέτειρά µου, την Πιερία, τη Βεργίνα. Αυτά προκαλούσαν
δέος στους πολίτες του κόσµου και όχι άδικα. Αισθάνθηκα πολ-
λές φορές ξεχωριστά υπερήφανος. 

Σήµερα, όµως, αισθάνοµαι ότι λοιδορούµαι, ότι κάποιοι ακόµα
και εδώ µέσα µε θεωρούν ίσως έναν ακραίο εθνικιστή, που ως
στόχο έχει µόνο να εξυπηρετήσει την εκλογική του πελατεία. Αι-
σθάνοµαι ότι η φωνή µου, όπως και οι φωνές χιλιάδων συµπολι-
τών µου, των Μακεδόνων συµπολιτών µου, δεν ακούγεται, ότι
αποφασίσατε να γράψετε µόνοι σας ένα κεφάλαιο στην ιστορία
µας χωρίς καν να υπολογίζετε την άποψή µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι Μακεδόνας Βουλευτής,
που πήρε µέρος στα συλλαλητήρια, που οργανώθηκαν και πέρσι
και φέτος στην Αθήνα, γιατί βαθιά πιστεύω ότι η συγκεκριµένη
συµφωνία, δεν είναι επ’ ωφελεία της πατρίδας µου. Η Συµφωνία
των Πρεσπών παραχωρεί στους Σκοπιανούς µακεδονική ταυτό-
τητα και µακεδονική γλώσσα και αυτό αποτελεί διαστρέβλωση
της ιστορίας και βαθιά προσβολή για τους Έλληνες. Καµµία προ-
ηγούµενη κυβέρνηση και κανένας Πρωθυπουργός της Ελλάδος
δεν είχε αναγνωρίσει σε επίσηµο κείµενο ούτε µακεδονική
γλώσσα, ούτε βέβαια µακεδονική εθνότητα. Βάζετε σε περιπέ-
τειες τις επόµενες γενεές, καθώς οι αλυτρωτικές διαθέσεις των
Σκοπιανών τώρα θα ξεκινήσουν, τώρα θα γιγαντώσουν. 

Η διαφωνία της Νέας Δηµοκρατίας είναι επί της ουσίας και
έχει απολύτως εθνικά χαρακτηριστικά και όχι κοµµατικά. Τα ιστο-
ρικά επιχειρήµατα υπάρχουν και είµαι σίγουρος ότι θα διατυπω-
θούν από τις οµιλίες άλλων Βουλευτών, όπως επίσης και σηµεία
της συµφωνίας, όπως αυτή έφτασε στη Βουλή των Ελλήνων. 

Γι’ αυτό και θα σταθώ µόνο σε δύο σηµεία. Πρώτον, στην απα-
ξίωση της άποψης της συντριπτικής πλειοψηφίας των Ελλήνων,
που αποτυπώνεται ξεκάθαρα σε όλες τις µετρήσεις. Επτά στους
δέκα πολίτες απορρίπτουν τη συµφωνία που υπογράφηκε, ενώ
το ίδιο λένε και οι µισοί ψηφοφόροι του ΣΥΡΙΖΑ. Το 49% των ψη-
φοφόρων του κ. Τσίπρα δεν ήθελαν να υπογραφεί η Συµφωνία
των Πρεσπών, προφανώς γιατί και αυτοί τη θεωρούν επιζήµια για
τη χώρα. 

Δεύτερον, θα σταθώ στην απαξίωση του ίδιου του πολιτικού
συστήµατος, αφού αυτή η διαπραγµάτευση και αυτή η συµφωνία
είναι αποτέλεσµα των χειρισµών αυτής της Κυβέρνησης, που γύ-
ρισε την πλάτη σε όλα τα κόµµατα του δηµοκρατικού τόξου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πραγµατικά µια ιστορική
συνεδρίαση η σηµερινή. Γράφουµε σήµερα µια νέα σελίδα στην
ιστορία της πατρίδας µας και θεωρώ ότι κάποιοι ίσως δεν το
έχουν αντιληφθεί. 

Η αναµέτρησή µας µε την ιστορία, θα είναι αµείλικτη. Ο ιστο-
ρικός του µέλλοντος θα γράψει µελανές σελίδες στην ιστορία
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της χώρας. Στην ιστορία, που γράφτηκε µε αίµα και συνοδεύτηκε
από αγώνες, που έκαναν όλη την υφήλιο να υποκλιθεί.

Δεν θα σας κουράσω µε επιµέρους εξίσου, όµως, σηµαντικές
συνέπειες αυτής της συµφωνίας στον οικονοµικό και στον εµπο-
ρικό τοµέα.

Η Νέα Δηµοκρατία έχει λάβει µία απολύτως ξεκάθαρη θέση.
Πρόκειται για µία συµφωνία, η οποία ζηµιώνει τα εθνικά συµφέ-
ροντα της χώρας µας, αφού εκτός αυτών των δύο κρίσιµων ζη-
τηµάτων, ανακύπτει και σειρά άλλων, όπως για παράδειγµα το
πρόβληµα που δηµιουργείται µε τις εµπορικές ονοµασίες.

Υπάρχει, όµως, και ένα άλλο πρόβληµα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Όσοι ζούµε στη µακεδονική γη, νιώθουµε ανήµποροι
να εξηγήσουµε στα παιδιά µας γιατί ξαναγράφεται η ιστορία.
Νιώθουµε πως πρέπει να τους πείσουµε για όσα γνώριζαν έως
τώρα ιστορικά ότι δεν ήταν δεδοµένα και δεν ήταν αυτονόητα.
Αισθανόµαστε υπόλογοι απέναντί τους εξαιτίας των δικών σας
χειρισµών, ακόµη και αν κάνουµε ό,τι µπορούµε για να σας απο-
τρέψουµε από αυτήν την επιζήµια συµφωνία. 

Μην ψηφίζετε, λοιπόν, τη Συµφωνία των Πρεσπών. Ας µεί-
νουµε στην ιστορία, ως εκείνοι που είπαν το µεγάλο πατριωτικό
«όχι» για την ιερή γη της Μακεδονίας µας. Ας αναλογιστεί ο κα-
θένας και η κάθε µια από εµάς σε αυτήν την Αίθουσα, αν στέκεται
µε καθαρό βλέµµα απέναντι στην ιστορία και στην πατρίδα µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Μιχαλολιάκος για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, θα ήθελα, απευθυνόµενος κατ’ αρχάς προς τους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να πω ότι δεν σας περιποιεί
τιµή το ότι χειροκρότησε τον εκπρόσωπό σας το σύνολο των
Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ και ειδικά, µέσα στα πλαίσια αυτής της
συζητήσεως γι’ αυτήν τη συµφωνία.

Στις ύβρεις του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Ξυδάκη, δεν θα απαντήσω. Θα του πω µόνο τούτο: «Τα µακεδο-
νίτικα πουλιά» δεν «λαλούν µακεδονίτικα». Λαλούν ελληνικά και
µόνο ελληνικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Στην ένσταση κατά της αντισυνταγµατικότητας της συµφωνίας

αυτής απήντησε σύσσωµο το δηµοκρατικό τόξο µε ένα «όχι».
Όµως, το «όχι» αυτό δεν ήταν «όχι» στη Χρυσή Αυγή, αλλά ήταν
«όχι» στο Σύνταγµα των Ελλήνων, που απαιτεί για µείζον εθνικό
θέµα εκατόν ογδόντα ψήφους. 

Γιατί, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, το καταψηφίσατε; Μήπως
φοβάστε ότι θα βρεθείτε στη δύσκολη θέση να δώσετε και εσείς
τους ψήφους κατ’ εντολή των Ηνωµένων Πολιτειών και του ΝΑΤΟ
γι’ αυτήν τη συµφωνία;

Βεβαίως, έχουµε µία υποχρέωση απέναντι στον ελληνικό λαό,
που στη συντριπτική του πλειοψηφία, είναι κατά της Συµφωνίας
των Πρεσπών, να πούµε πώς θα σταµατήσει. Έχουµε σήµερα
στη Βουλή µία επίπλαστη πλειοψηφία, που δεν αντιπροσωπεύει
τη λαϊκή θέληση αφού, ως γνωστόν, ο Ιανουάριος απεδείχθη ότι,
εκτός από µήνας µεταγραφών των ποδοσφαιριστών, είναι και
µήνας µεταγραφών των Βουλευτών. Από όλα τα κόµµατα πήγαν
προς όλα τα κόµµατα. 

Επί της ουσίας, κυκλοφορεί η φήµη ότι θα κατατεθεί από τη
Νέα Δηµοκρατία µία πρόταση µοµφής, ούτως ώστε να καθυστε-
ρήσει η διαδικασία. Είναι ευπρόσδεκτη. Άλλωστε και την προ-
ηγούµενη πρόταση µοµφής εµείς την υπερψηφίσαµε. Όµως,
υπάρχει και άλλος τρόπος, πέραν του κοινοβουλευτικού καθω-
σπρεπισµού. Άλλωστε εσείς οι ίδιοι, και οι αγορητές σας και οι
εισηγητές σας, λέτε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ κάνει ένα κοινοβουλευτικό πρα-
ξικόπηµα.

Θα σας πω ποιος είναι αυτός ο τρόπος, όπως περιγράφεται
στο άρθρο 51 του Συντάγµατος των Ελλήνων. Για την εκλογή
Βουλευτών, ο αριθµός των Βουλευτών ορίζεται µε νόµο. Δεν
µπορεί, όµως, να είναι µικρότερος από διακόσιους ούτε µεγαλύ-
τερος από τριακόσιους. 

Εάν, λοιπόν, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, πα-
ραιτηθείτε, δεσµευόµαστε και εµείς της Χρυσής Αυγής να πα-

ραιτηθούµε. Θα παραιτηθούν εκατόν δέκα Βουλευτές και θα µεί-
νει η Βουλή µε εκατόν ενενήντα Βουλευτές και δεν µπορεί να λει-
τουργήσει και σταµατά πάσα συζήτηση για τη Συµφωνία των
Πρεσπών.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για ένα
λεπτό, για µια διευκρίνιση γι’ αυτά που είπε ο Αρχηγός της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας των υποδίκων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κάλεσε τους Βουλευτές της µείζονος

Αντιπολίτευσης και κατ’ επέκταση τους Βουλευτές της Βουλής
των Ελλήνων, να προκαλέσουν µαζικές παραιτήσεις και απονο-
µιµοποίηση του νοµοθετικού σώµατος που προέκυψε από τις νό-
µιµες εκλογές. Παρακαλώ, να σηµειωθεί.

Θα ζητήσω και από τους εκπροσώπους των άλλων κοµµάτων
να τοποθετηθούν µόλις παραστούν και τους δοθεί η ευκαιρία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Και ποιο είναι το κακό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ησυχία!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί του δώσατε τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εγώ προεδρεύω, δεν

προεδρεύετε εσείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Γιάννης Τσιρώνης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Ελληνίδες και Έλληνες, θα απο-

δείξω ότι η Αντιπολίτευση µε την πολιτική της εξαπατά τον ελλη-
νικό λαό. Θα αποδείξω µε ντοκουµέντα ότι οδηγεί τη χώρα σε
έναν επικίνδυνο διχασµό. Θα αποδείξω µε ντοκουµέντα ότι οι
προτάσεις τους οδηγούν την Ελλάδα σε διπλωµατικό αδιέξοδο
και σε εθνική καταστροφή. Θα αποδείξω ότι µετατρέπουν την
κρίση των κοµµάτων τους σε εθνική κρίση. 

Και ξεκινάω µε την εκχώρηση της λέξης «Μακεδονία», γιατί
µας λένε ότι εκχωρούµε, εκχωρούµε, εκχωρούµε.

Καταθέτω στα Πρακτικά τον Κανονισµό µε αριθµό 3567/1991,
όπου µε υπογραφή Σαµαρά αποκτήσαµε εµπορικές σχέσεις µε
τη «Δηµοκρατία της Μακεδονίας», που αυτοαποκαλείτο τότε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Τσιρώνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το Γραφείο του κ. Σαµαρά ισχυρίζεται ότι αυτό έγινε για την
επαρχία της γιουγκοσλαβικής Μακεδονίας. Είναι ψέµατα. Ήδη
από τον Νοέµβριο -γιατί ο Κανονισµός αυτός εγκρίθηκε τον Δε-
κέµβριο- είχε ανακηρυχθεί ανεξαρτησία του γειτονικού κράτους,
µε σύνταγµα που είχε εγκριθεί και το οποίο είχε µέσα τον όρο
«Δηµοκρατία της Μακεδονίας», «µακεδονικός λαός», «µακεδο-
νική γλώσσα». Άρα, ήξερε ο κ. Σαµαράς ότι υπογράφει Κανονι-
σµό για τέσσερις δηµοκρατίες τότε, οι οποίες δεν ήταν φυσικά
επαρχίες πλέον της Γιουγκοσλαβίας, η οποία είχε καταργηθεί.

Έστω, όµως, ότι το 1991 δεν αναγνωρίζαµε κράτος και µόνο
εµπορικές συναλλαγές. Το 1995 -καταθέτω τον Κανονισµό, τη
συµφωνία που την κατέθεσε και άλλος- στην Ενδιάµεση Συµφω-
νία της Ελλάδας, στο άρθρο 1 αναγνωρίζουµε ανεξάρτητο και
κυρίαρχο κράτος στον ΟΗΕ, το οποίο την ηµέρα εκείνη είχε πάλι
συνταγµατικό όνοµα «Δηµοκρατία της Μακεδονίας», πάλι είχε
Μακεδόνες πολίτες, πάλι είχε µακεδονική γλώσσα. Την ηµέρα
εκείνη επίσηµα, αναγνωρίσαµε το κράτος και όποιος ξέρει από
Διεθνές Δίκαιο, ξέρει τι σηµαίνει αναγνώριση ανεξάρτητου και
κυριάρχου κράτους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Τσιρώνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το µοναδικό, το οποίο εκκρεµούσε στο άρθρο 5, που αναφέρ-
θηκε -αλλά αποκρύπτονται όλα τα άλλα άρθρα- ήταν η ονοµασία
µε την οποία θα αναφέρεται στους διεθνείς οργανισµούς, µε
βάση την απόφαση του Συµβουλίου Ασφαλείας, την υπ’ αριθµό
817 -την καταθέτω και αυτή- που αναφέρει ότι το όνοµα στους
διεθνείς οργανισµούς και όχι το συνταγµατικό, που ήταν Δηµο-
κρατία της Μακεδονίας και κανείς δεν το αµφισβητούσε, θα είναι
FYROM.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Τσιρώνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
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στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, λοιπόν, ούτε το «erga omnes» είχατε διεκδικήσει ούτε οτι-
δήποτε άλλο εκείνη την ηµέρα, που αναγνωρίσατε το κράτος. 

Πάµε τώρα στην εκχώρηση της γλώσσας. Δεν θα αναφέρω
πάλι την Πηνελόπη Δέλτα, τον Στρατή Μυριβήλη, τον Ευάγγελο
Αβέρωφ και όλη την Ελλάδα και τους πάντες στην Ευρώπη, που
µιλούσαν για µακεδονική γλώσσα. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά µονάχα την επίσηµη σελίδα του
ΟΗΕ, στην οποία βλέπω για την «Former Yugoslavic Republlic of
Macedonia official language», δηλαδή επίσηµη γλώσσα, Mace-
donian.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Τσιρώνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, θα καταθέσω στα Πρακτικά τη στατιστική του 1928,
µία σελίδα. Μπορείτε να µπείτε στο διαδίκτυο, να τη βρείτε. Είναι
απογραφή του πληθυσµού της Ελλάδας του 1928, στην οποία
βλέπω πίσω ότι τη µακεδονοσλαβική γλώσσα τη µιλάνε ογδόντα
µία χιλιάδες συµπολίτες µας. Και δεν είναι η βουλγαρική, γιατί
τη βουλγαρική την αναφέρει σε άλλο εδάφιο, που τη µιλάνε κάτω
από δεκαεπτά χιλιάδες συµπολίτες µας. Μακεδονική-σλαβική,
λοιπόν. Αυτά το 1928. Προδότες όλοι αυτό. Εκχωρήσαν τη
γλώσσα τότε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Τσιρώνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε παρακάτω, γιατί φυσικά ούτε ως διάλεκτος αναφέρεται.
Ως γλώσσα, αναφέρεται η γλώσσα αυτή, για να ξεκαθαρίσουµε.
Είναι δεκάδες κείµενα, δεν χρειάζεται να τα αναφέρω.

Πάµε στην εκχώρηση εθνότητας. Κατ’ αρχάς, εξαπατούν τον
ελληνικό λαό. Οι εθνότητες –γιατί λένε ότι κανένας πρωθυπουρ-
γός δεν αναγνώρισε ποτέ εθνότητα- ποτέ δεν αναγνωρίστηκαν,
ποτέ δεν αναγνωρίζονται. Κανένας δεν έχει ανάγκη να λέγεται
«Φλαµανδός» ή να τον αναγνωρίσει κανένας Έλληνας πρωθυ-
πουργός, είτε να λέγεται «Τούρκος», είτε «Ιταλός» ή οποιασδή-
ποτε άλλης εθνότητας. 

Αυτό που αναγνωρίζεται είναι η «nationality». Καταθέτω στα
Πρακτικά τι σηµαίνει «nationality», σύµφωνα µε τον ορισµό του
European Convention. Σε αυτό αναφέρεται, λοιπόν, ότι «nation-
ality» σηµαίνει ο νοµικός δεσµός µεταξύ ενός κράτους και ενός
προσώπου και δεν υποδηλώνει την εθνική καταγωγή του προσώ-
που. Ακριβώς από κάτω λέει: «multiple nationality means», πολ-
λαπλή υπηκοότητα σηµαίνει την ταυτόχρονη κατοχή δύο
υπηκοοτήτων, από το ίδιο πρόσωπο. Δεν έχει κανένα πρόσωπο
δύο εθνότητες.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Τσιρώνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή είναι η επίσηµη σύµβαση για τη «nationality» της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και να πάψουµε να παίζουµε µε τις λέξεις.

Αν, λοιπόν, θέλετε να ξέρετε ποια είναι η «nationality» των γει-
τόνων µας σήµερα, χωρίς τη Συµφωνία των Πρεσπών, είναι «Μα-
κεδόνας» σκέτο. Παντρεύονται, συνεταιρίζονται, διαµένουν
µόνιµα στην Ελλάδα, αγοράζουν περιουσίες στην Ελλάδα, µε
διαβατήρια που γράφουν «Μακεδόνες». Το «nationality» σήµερα
των γειτόνων µας είναι «Μακεδόνες» και το έχετε εκχωρήσει από
το 1995. Ούτε, λοιπόν, αυτό το εκχωρούµε σήµερα.

Επίσης, λέτε: «Αναγνώριση του Μακεδονικού λαού». Με τη
συµφωνία των Πρεσπών λέτε ότι αυτό αναγνωρίζεται πλέον. Κα-
ταθέτω, λοιπόν, τα συντάγµατα των Μακεδόνων του 1991 –που
ο κ. Σαµαράς το αγνοούσε- τα µεταγενέστερα και τα µέχρι τώρα.
Έχω υπογραµµίσει σε πόσα σηµεία των Συνταγµάτων τους σή-
µερα αναφέρεται «µακεδονικός λαός». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Τσιρώνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ρωτάω: Δεν τα είχατε δει τα Συντάγµατα το 1995, όταν
αναγνωρίσαµε τη χώρα; Γιατί δεν βάλατε τότε την έννοια «µακε-
δονικός λαός» και το βάλατε πριν από τέσσερις µέρες; Κοροϊ-
δευόµαστε; Τα έχετε ήδη αναγνωρίσει. Ποτέ, καµµία ελληνική
κυβέρνηση, δεν αµφισβήτησε τη λέξη «µακεδονικός λαός» στα
Συντάγµατα της γειτονικής χώρας και ποτέ δεν µπήκε σε δια-
πραγµάτευση. 

Πάµε στο Διεθνές Δίκαιο της Θάλασσας. Ας πάρουµε µια από-
φαση. Αυτοί έτσι κι αλλιώς, ως περίκλειστο κράτος, δικαιούνται
να βγουν στη θάλασσα. Ρωτάω κάθε λογικό Έλληνα πολίτη: Τι
συµφέρει; Να βγουν από τα λιµάνια της Βουλγαρίας, από τα λι-
µάνια της Αλβανίας ή από τη Θεσσαλονίκη µας; Τι συµφέρει εµάς
κοινωνικά, εµπορικά, εθνικά, µε συµµαχίες; Να είναι η Θεσσαλο-
νίκη το λιµάνι που θα χρησιµοποιήσουν, όπως το Λουξεµβούργο
που χρησιµοποιεί τα λιµάνια της Ολλανδίας; Τι συµφέρει εµάς;
Εγώ λέω ότι µας συµφέρει να χρησιµοποιήσουν τη Θεσσαλονίκη
και είµαι πολύ χαρούµενος να το κάνουν. 

Κάποιοι άλλοι λένε -και λυπάµαι, γιατί είναι γελοίο επιχείρηµα-
ότι «είµαστε αντίθετοι στη συµφωνία επειδή τη θέλουν οι Αµερι-
κανοί και οι µεγάλες δυνάµεις». Για όνοµα του Θεού! Να σας θυ-
µίσω ότι στη Ναυµαχία του Ναυαρίνου οι Μεγάλες Δυνάµεις, για
τα δικά τους συµφέροντα φυσικά, τσάκισαν τον Ιµπραήµ. Τι θα
έπρεπε να κάνουµε τότε; Να αφήσουµε τον λαό µας να σφαχτεί
από τον Ιµπραήµ, επειδή δεν θέλαµε οι Μεγάλες Δυνάµεις να πα-
ρέµβουν;

Ένα πράγµα µε ενδιαφέρει εµένα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι: το συµφέρον της χώρας µου. Πιστεύετε ότι το συµφέρον
της χώρας µου είναι µε τον Πούτιν, που αποκαλεί τη γειτονική
χώρα «Μακεδονία» σκέτο ή µε τους Τούρκους που αντιτίθενται
στη συµφωνία ή µε τους Βούλγαρους εθνικιστές; 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι. 
Και εδώ υπάρχει µια επικίνδυνη ατραπός. Το γεγονός ότι κά-

ποιοι ανεύθυνοι τελείως, ταυτίζουν τη γειτονική γλώσσα µε τα
βουλγαρικά, θα έκανε τα κόκκαλα του Παύλου Μελά να τρίζουν.
Είναι επικίνδυνη ατραπός να ταυτίζετε τη γειτονική µας χώρα, τη
βόρεια χώρα, µε τους Βούλγαρους, οι οποίοι διεκδικούν ως
«Βούλγαρους» ακόµα και τους κατοίκους στο Ωραιόκαστρο.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Συνεταιρίζεστε καλά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Καλά, η ανευθυνότητά σας δεν έχει

όριο. 
Όσον αφορά το ΝΑΤΟ, κάποιοι λένε ότι χάνουµε το ατού. Να

θυµίσω, λοιπόν, ότι µε την ενδιάµεση συµφωνία, στο άρθρο 11 -
την έχω ήδη καταθέσει- δεν έχουµε δικαίωµα να βάλουµε βέτο
για την είσοδο της χώρας. Εποµένως, αυτό για το οποίο τους
πείσαµε στο Βουκουρέστι, χάρη στον Κώστα Καραµανλή και την
Ντόρα Μπακογιάννη, είναι να αναβληθεί η είσοδος, µέχρι να
λυθεί το θέµα του επίσηµου ονόµατος. Πηγαίνετε και πείτε τους
τώρα, λοιπόν, ότι µπλοφάραµε, ότι δεν θέλουµε σύνθετη ονοµα-
σία, να τη βάλουν αύριο στο ΝΑΤΟ και να µην έχουµε δικαίωµα
να βάλουµε βέτο. 

Άρα, σε συγκρίσεις, αν θέλατε να κάνουµε δηµοψήφισµα, τι
προτιµάτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Ελληνίδες και Έλλη-
νες, το «Μακεδονία» σκέτο, που έχουµε ήδη υπογράψει ή το «Βό-
ρεια Μακεδονία», το «πολίτες Μακεδόνες» ή το «Μακεδόνες
πολίτες της Βόρειας Μακεδονίας», τη «µακεδονική γλώσσα» ή τη
«µακεδονική σλαβική»; 

Γιατί, λοιπόν, τροµοκρατείτε τον ελληνικό λαό και τον βγάζετε
στους δρόµους; Να σας πω γιατί. Κάποιοι το έχουν ήδη πει. Θέ-
λουν πόλεµο! Θέλουν να πολεµήσουν τα παιδιά µας! Αµφισβη-
τούν τη Συνθήκη του Βουκουρεστίου. Ξεκάθαρα το λέω! Κάποιοι
το λένε. Δεν θέλω να πω ποιοι είναι αυτοί, γιατί ντρέποµαι και να
µιλάω γι’ αυτούς. Οι υπόλοιποι, όµως, απλά είναι καιροσκόποι. 

Εµείς, λοιπόν, στον ΣΥΡΙΖΑ και στους Οικολόγους Πράσινους
επενδύουµε -και θα σας εξηγήσω γιατί βιαζόµαστε για τη συµ-
φωνία- στη συνεργασία και τη φιλία. Εκεί είναι εµάς η πολιτική
µας και πιστεύουµε ότι η συνεργασία και η φιλία είναι το µέλλον
της χώρας µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 
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Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Ανδριανός από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή ο προλαλήσας συνάδελφος είπε ότι θα αποδείξει την

εξαπάτηση του ελληνικού λαού, πράγµατι αποδεικνύεται η εξα-
πάτηση του ελληνικού λαού από την Κυβέρνηση, γιατί έρχεστε
να περάσετε αυτήν τη συµφωνία µε διάσπαρτους πρόθυµους,
που εξελέγησαν µε άλλη εντολή από τον ελληνικό λαό και µε
κόµµατα, που είχαν στο καταστατικό τους σαφή θέση εναντίον
κάθε τέτοιας συµφωνίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνεδρίαση αυτή είναι ίσως
η κρισιµότερη της παρούσας Κοινοβουλευτικής Περιόδου.
Αφορά ένα εθνικό θέµα τεράστιας σηµασίας και οι αποφάσεις,
που θα ληφθούν από το Σώµα, θα δεσµεύσουν τη χώρα. Σήµερα
κατ’ εξοχήν, όλοι και όλες σε αυτήν την Αίθουσα, καλούµαστε να
τεθούµε προ των ιστορικών µας ευθυνών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα την τιµή να συµµετέχω
στην αποστολή του Βουκουρεστίου το 2008, όταν ο τότε Πρω-
θυπουργός κ.Κώστας Καραµανλής, µε τους Υπουργούς του,
έδωσαν σκληρό αγώνα, αδιαφορώντας για το προσωπικό κόστος
και κέρδισαν την αναγνώριση της εθνικής γραµµής -όχι συµφω-
νία, όχι ένταξη- από τη διεθνή κοινότητα.

Σε αντίθεση µε το τι ισχύει σήµερα, τότε είχαµε να αντιµετω-
πίσουµε πολύ δύσκολες και ακραίες συνθήκες, µε έναν ακραίο
εθνικιστή, τον Γκρουέφσκι και τις γνωστές πιέσεις, λόγω της διε-
ξαγωγής της Συνόδου του ΝΑΤΟ, µε συγκεκριµένη ατζέντα.
Τότε, λοιπόν, είχαµε µια κυβέρνηση που έκανε στρατηγικές συµ-
µαχίες σε διεθνές επίπεδο, µια κυβέρνηση που ενηµέρωνε σε
τακτά χρονικά διαστήµατα την Αντιπολίτευση, για να έχουµε τη
µέγιστη δυνατή εθνική συνεννόηση.

Το Βουκουρέστι έβαλε στη θέση του επισπεύδοντα την άλλη
πλευρά. Η Ελλάδα δεν είχε κανέναν λόγο, λοιπόν, να βιάζεται για
λύση, κανέναν απολύτως λόγο να κάνει πίσω έναντι των ξεκάθα-
ρων θέσεών της. Αυτοί που έπρεπε να υποχωρήσουν, αν ήθελαν
να ενταχθούν στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση, ήταν οι γεί-
τονές µας, γιατί αυτό είναι βασικό ζήτηµα για τη συνέχιση της
ύπαρξης αυτού του κράτους. 

Αυτό, λοιπόν, ήταν σαφές σε όλες τις πλευρές για µια δεκαε-
τία, µέχρι τους επικίνδυνους και αλλοπρόσαλλους χειρισµούς
της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, µιας Κυβέρνησης που υιο-
θέτησε µε τον πιο ανεύθυνο τρόπο την επιχειρηµατολογία της
άλλης πλευράς, σε σηµείο µάλιστα όπου η ελληνική θέση θεω-
ρούνταν -µέχρι πρότινος- αδιαµφισβήτητη, µιας Κυβέρνησης,
που χαρακτηρίζει ακραίο και εθνικιστή κάθε Έλληνα, που δεν
συµφωνεί µε τους χειρισµούς τους, µιας Κυβέρνησης, που λοι-
δορεί όσους συµµετείχαν ειρηνικά στο µεγαλειώδες συλλαλητή-
ριο της Κυριακής.

Γιατί, λοιπόν, εσείς, που υποτίθεται ότι είστε τόσο φιλολαϊκοί,
επιλέγετε τώρα να έρθετε σε ευθεία σύγκρουση µε τη βούληση
της συντριπτικής πλειοψηφίας των πολιτών, µε τη βούληση των
εκλογέων, που ψήφισαν Βουλευτές, για να µην ψηφίσουν τέτοια
συµφωνία; Είναι Βουλευτές, που κρατούσαν διαφορετική ση-
µαία, για να εκλεγούν και τώρα δεν την τιµούν. Μάλιστα, σήµερα
έχουν µετακινηθεί από τις αρχικές τους Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες, διεκδικώντας -για τον εαυτό τους- τον ρόλο του ρυθµιστή. 

Τους καλώ, λοιπόν, να αντιληφθούν το ιστορικό βάρος της
θέσης τους, να αναλογιστούν τα αντικειµενικά προβλήµατα
αυτής της συµφωνίας, να αφουγκραστούν τον παλµό των Ελλή-
νων, οι οποίοι, στη συντριπτική τους πλειονότητα, την απορρί-
πτουν ως απαράδεκτη, επικίνδυνη και επιβλαβή για τα εθνικά
δίκαια και συµφέροντα.

Εµείς είµαστε ξεκάθαροι. Η Συµφωνία των Πρεσπών είναι µια
κακή, επιζήµια και επικίνδυνη συµφωνία, που δεν εξυπηρετεί,
αλλά αντίθετα υπονοµεύει τα εθνικά συµφέροντα. Παραχωρεί
στους γείτονες «µακεδονική» ταυτότητα, εθνότητα και γλώσσα.
Ανοίγει παράθυρο επικίνδυνων παρεµβάσεων στο εσωτερικό της
πατρίδας µας είτε µε τα ινστιτούτα δήθεν «µακεδονικής γλώσ-
σας» είτε µέσω της επιτροπής, που θα ελέγχει το πώς διδάσκεται
η ιστορία στα ελληνικά σχολεία. 

Δεν έκρινε σκόπιµο η Κυβέρνηση ούτε καν να φέρει το πλήρες
κείµενο του αναθεωρηµένου Συντάγµατος της γείτονος. Σήµερα,
δηλαδή, η Βουλή, οι Βουλευτές καλούνται να αποφασίσουν στην

πραγµατικότητα εν κενώ. Δεν υπάρχει η ελάχιστη αναγκαία τεκ-
µηρίωση, ώστε να γνωρίζει ο κάθε Βουλευτής τι ψηφίζει.

Ψηφίζει στην ουσία δηλαδή εν λευκώ επιταγή για το πώς έχει
τροποποιηθεί το Σύνταγµα της FYROM και για το πώς θα ερµη-
νευθεί. Έπρεπε να έχει έρθει ενιαίο κωδικοποιηµένο κείµενο, κύ-
ριοι συνάδελφοι, ώστε να γνωρίζουν οι Βουλευτές ακριβώς, τη
διατύπωση αυτού του κειµένου. 

Ακατανόητη, λοιπόν, σπουδή και υπονόµευση της µέχρι σή-
µερα διαπραγµατευτικής πορείας και των κεκτηµένων του Βου-
κουρεστίου, συκοφάντηση των πολιτικών αντιπάλων, λοιδορία
των πατριωτών Ελλήνων, που διαµαρτυρήθηκαν ειρηνικά, άκριτη
υιοθέτηση των θέσεων της γείτονος.

Οι Έλληνες έχουν ήδη καταδικάσει τις κυβερνητικές µεθοδεύ-
σεις, έχουν απορρίψει µε τον πλέον ηχηρό τρόπο τη Συµφωνία
των Πρεσπών και δεν συµπράττουν σε αυτήν την εξαιρετικά επι-
κίνδυνη και επιβλαβή κίνηση. Το ζητούµενο, λοιπόν, αυτήν τη
στιγµή είναι η Συµφωνία των Πρεσπών, η επιζήµια αυτή Συµφω-
νία, να µην κυρωθεί από τη Βουλή των Ελλήνων.

Καλώ, λοιπόν, τους συναδέλφους να αρθούν στο ύψος της
εθνικής ευθύνης, που αναλαµβάνουν και να πράξουν αναλόγως.
Η ιστορία θα καταγράψει τη στάση όλων µας και οι ευθύνες της
επιλογής µας θα µας ακολουθούν για πάντα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλης Κεγκέργογλου από τη Δηµοκρατική
Συµπαράταξη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
Δηµοκρατική Συµπαράταξη, σε όλη την ιστορική της διαδροµή,
είχε πάντα ως αδιαπραγµάτευτο πρόταγµα τα εθνικά συµφέ-
ροντα.

Από το 1981 και µετά, ο Ανδρέας Παπανδρέου, µε την πολυ-
διάστατη εξωτερική πολιτική, χάραξε µια ασφαλή πορεία για τη
χώρα και προσδιόρισε και τον ευρωπαϊκό χαρακτήρα της. Σή-
µερα το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής, έχει ως κορυφαία επιλογή
να ενώσει ξανά τους Έλληνες στη βάση των εθνικών στόχων, στη
βάση του προοδευτικού και πατριωτικού χαρακτήρα του, µακριά
από πατριδοκαπηλίες και εθνικολαϊκισµούς.

Η εθνική συνεννόηση δεν είναι τύπος για µας, είναι ουσία, είναι
προϋπόθεση για να διαµορφώσει η Ελλάδα έναν ασφαλή δρόµο
προόδου για το µέλλον. Το 1993 ήταν µπροστά µας ένα µεγάλο
πρόβληµα, το οποίο είχε συνδιαµορφωθεί από θετικές και αρνη-
τικές εξελίξεις, αλλά πήρε ιδιαίτερα αρνητική τροπή και διογκώ-
θηκε µετά τη διάλυση της Γιουγκοσλαβίας και την αδιέξοδη
διαχείριση της Κυβέρνησης Μητσοτάκη 1990-1993.

Η ενδιάµεση Συµφωνία, που πέτυχε ο Ανδρέας Παπανδρέου
το 1995 ανέτρεψε την αρνητική πορεία του θέµατος, ήταν µια
επιτυχία για την Ελλάδα και συµφωνήθηκε ως επίσηµο όνοµα το
FYROM, που ισχύει και σήµερα. Παραβιάζουν τον όρκο τους όλοι
οι Βουλευτές, που σήµερα εδώ επιχειρηµατολογούν και λένε ότι
είναι άλλο το όνοµα αυτής της χώρας.

Επιπλέον, η ενδιάµεση Συµφωνία έδωσε όπλα για τη διασφά-
λιση των εθνικών µας θέσεων, µέσα από την προοπτική της επί-
τευξης βιώσιµης ή οριστικής λύσης. Το 2008 απειλήθηκε από την
Ελλάδα -και καλώς- βέτο για την είσοδο της FYROM στο ΝΑΤΟ.

Στο ερώτηµα αν ήταν σκόπιµο να προχωρήσουµε στις δια-
πραγµατεύσεις µε τα Σκόπια αυτή την περίοδο, εµείς είπαµε ξε-
κάθαρα «ναι». Με την αλλαγή ηγεσίας στα Σκόπια, την πίεση και
προς τις δύο πλευρές -από Αµερική, ΝΑΤΟ και ορισµένες ευρω-
παϊκές ηγεσίες- διαµορφώθηκε µια καλή συγκυρία για να πετύ-
χουµε µια ολοκληρωµένη και βιώσιµη συµφωνία, µε βάση
βεβαίως, τα κεκτηµένα της ενδιάµεσης Συµφωνίας και το γεγο-
νός ότι η Ελλάδα κατείχε το κλειδί, και θα το κατέχει µερικές
ώρες ακόµα, αν ψηφιστεί αυτή η Συµφωνία, για την είσοδο της
FYROM στο ΝΑΤΟ, αλλά και στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Υπήρχαν όλες οι προϋποθέσεις και οι δυνατότητες για να δια-
σφαλιστούν τα εθνικά µας συµφέροντα. Δυστυχώς, οι κ.κ. Τσί-
πρας και Κοτζιάς δεν τα κατάφεραν. Η Συµφωνία των Πρεσπών
δεν διασφαλίζει τα εθνικά µας συµφέροντα, προκαλεί αρνητικά
τετελεσµένα και κυρίως ανοίγει νέες πληγές:
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Πρώτη αιτία: Το γεγονός ότι οι Τσίπρας και Κοτζιάς, µε την άρ-
νηση της άρνησης του κ. Καµµένου, δηλαδή τη συναίνεσή του,
προχώρησαν, χωρίς εθνική συνεννόηση µε τις πολιτικές δυνάµεις
στην Ελλάδα, χωρίς απόφαση κυβερνητικού ή άλλου θεσµικού
οργάνου, χωρίς να βασιστούν στα κεκτηµένα της ενδιάµεσης
Συµφωνίας και να ανατρέψουν τα αρνητικά, χωρίς να αξιοποι-
ήσουν το υψηλού επιπέδου διπλωµατικό κεφάλαιο της χώρας.

Δεύτερη αιτία: Παρέβησαν τη θεωρούµενη εθνική γραµµή. Το
όνοµα το οποίο συµφώνησαν δεν είναι «erga omnes», το οποίο,
σηµειώνω, δεν είναι σύνθετο, είναι δύο λέξεις διαφορετικές, δεν
είναι «έναντι όλων», δεν είναι ίδιο για όλες τις χρήσεις. Δεν δια-
τρέχει το όνοµα, που συµφωνήθηκε για το γειτονικό κράτος ούτε
την ιθαγένεια ούτε τα άλλα χαρακτηριστικά της ταυτότητάς τους.

Η συµφωνία αποδέχεται τον σκληρό πυρήνα του αλυτρωτι-
σµού και τον ενισχύει περαιτέρω, δηµιουργεί τις προϋποθέσεις
για αφήγηµα των εθνικιστών από εκεί και των αλυτρωτιστών. Πα-
ραχωρήθηκε η ιθαγένεια «Μακεδόνας», η ταυτότητα «Μακεδό-
νας, Μακεδόνισσα, µακεδονικός λαός». Συµφώνησαν, ως µη
όφειλαν, η γλώσσα τους να ονοµάζεται «µακεδονική» και µάλι-
στα, χωρίς πίεση, γιατί όπως οµολόγησαν εδώ, όλοι του ΣΥΡΙΖΑ,
το πίστευαν αυτό. Αυτό ήταν –λέει- πεποίθησή τους, δεν χρει-
αζόταν να τους πιέσουν. 

Είναι αλήθεια -και αυτό είναι το δυστύχηµα για την Ελλάδα-
ότι την κρίσιµη ώρα διαπραγµατεύτηκαν άνθρωποι, που πίστευαν
επιχειρήµατα της άλλης πλευράς, ακόµα και το όνοµα «Μακεδο-
νία». Μέρος του ΣΥΡΙΖΑ, είχε υπογράψει διακήρυξη το 1992 ότι
το όνοµα έπρεπε να είναι «Μακεδονία».

Η συµφωνία, όµως, δεν σταµατάει εδώ. Τους έδωσε και τα
υπόλοιπα: ηλεκτρονική ταυτότητα «.mkd», διεθνές σήµα, σήµατα
αυτοκινήτων «MKD» ή «ΜΚ» για τα αυτοκίνητα που έρχονται στην
Ελλάδα. Μάς κοροϊδεύουν δηλαδή. Είναι erga omnes! Σαν δεν
ντρέπεστε!

Όλα αυτά περί της Συµφωνίας των Πρεσπών, που φαίνεται ότι
υλοποιούν παλιότερες απόψεις που είχαν συµφωνηθεί, και είναι
συµβολικό βέβαια των Πρεσπών, αλλά δεν θεωρώ ότι έχει καµία
σχέση, είναι δυστυχώς για µας απαράδεκτα. Η συµφωνία δεν
είναι αποδεκτή. Η Κυβέρνηση την υπέγραψε, χωρίς εθνική συ-
νεννόηση. Δηµιουργεί τετελεσµένα και ανοίγει νέες πηγές.

Το «όχι» µας είναι καθαρό, πεντακάθαρο. Ο κ. Τσίπρας απέ-
τυχε και σε αυτό. Έχασε την ευκαιρία να πετύχει εθνική συνεν-
νόηση, τουλάχιστον στα εθνικά θέµατα. Αντί αυτής, έµπλεξε το
θέµα της συµφωνίας µε τους εκλογικούς του σχεδιασµούς και
προσπαθεί να φτιάξει ένα νέο κακέκτυπο κυβέρνησης συνεργα-
σίας, από κοµµάτια και τσόντες κοµµάτων της συγκυρίας.

Η χώρα, όµως, δεν χρειάζεται αυτό. Χρειάζεται µία νέα καθαρή
πορεία µε αλλαγή πολιτικής. Χρειάζεται ενότητα και σύνθεση µε
παζλ, όχι αλαλούµ µε κολλάζ και τερατογενέσεις. Χρειάζεται σχέ-
διο η Ελλάδα για την ανασυγκρότηση µε προοδευτικές αλλαγές
και µεταρρυθµίσεις για την ανάκαµψη, την οικονοµία, την ανά-
πτυξη, την εργασία, τη δηµιουργία µιας ευηµερούσας κοινωνίας
σε στέρεες βάσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής

κ. Φώτης Κουβέλης.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει τεθεί το ερώτηµα
–το οποίο άκουσα αρκετές φορές- «γιατί όχι στο παρελθόν και
γιατί τώρα η συµφωνία µε τη FYROM και γιατί η γειτονική χώρα
θέλει αυτή τη συµφωνία». Γιατί η δηµοκρατική αλλαγή των πολι-
τικών και κοινωνικών συσχετισµών στην Πρώην Γιουγκοσλαβική
Δηµοκρατία της Μακεδονίας διαµόρφωσαν συνθήκες για να
υπάρξει λύση. Ο ευρωπαϊκός προσανατολισµός της την αποµά-
κρυνε από µεγαλοϊδεατισµούς και την οδήγησε να εγκαταλείψει
τους αλυτρωτισµούς.

Με κρατούσες πλέον, ψύχραιµες, δηµοκρατικές απόψεις στο
εσωτερικό της FYROM θέλησε αυτήν την απαγκίστρωση της από
εθνικιστικές θέσεις και οδήγησε σε επαναπροσδιορισµό των στό-
χων, αλλά και των επιδιώξεών της µέσα στους ευρωπαϊκούς θε-
σµούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω τη βεβαιότητα ότι η λύση

είναι συµφέρουσα και αναγκαία για την Ελλάδα µε τις προϋπο-
θέσεις, που αφορούν στους αλυτρωτισµούς, στην εγγύηση των
συνόρων και µε σύνθετη ονοµασία µε χρήση έναντι όλων, «erga
omnes». 

Απορώ µε την παρερµηνεία και τη στρέβλωση που γίνεται,
αναφορικά µε τη χρήση του σύνθετου αυτού ονόµατος της γει-
τονικής χώρας. Η χώρα µας µπορεί να συµβάλει αποφασιστικά
στη σταθερότητα της περιοχής και να αναδειχθεί παράγοντας
αυτής της σταθερότητας, µια περιοχή -µην το ξεχνάµε- µε προ-
βληµατική σχέση των πληθυσµιακών οµάδων που τη συναποτε-
λούν.

Σκεφτείτε. Η µη λύση τροφοδοτεί τις επεκτατικού χαρακτήρα
επιλογές της Τουρκίας, η οποία επιδεικνύει το δήθεν ενδιαφέρον
της για τους τουρκικούς και µουσουλµανικούς πληθυσµούς της
περιοχής για να αναπτύξει –και είναι προφανές- το δικό της τόξο
επιρροής. 

Να συνυπολογίσετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακόµη και
την αναδεικνυόµενη από υπαρκτές πολιτικές δυνάµεις της ευρύ-
τερης περιοχής για διάθεση για τη δηµιουργία της Μεγάλης Αλ-
βανίας. Δεν τα συνυπολογίζετε αυτά; Δεν τα αξιολογείτε,
προκειµένου να σταθµίσετε την αποτελεσµατικότητα που θα έχει
αυτή η συµφωνία για τη σταθερότητα της ευρύτερης περιοχής;

Η Ελλάδα, έχω τη βεβαιότητα, ότι δεν είναι παράγοντας στα-
θερότητας µόνο ως προς τη Μέση Ανατολή και την Τουρκία.
Μπορεί και πρέπει να έχει δυναµικά και προωθητικά αυτόν τον
ρόλο και στα Βαλκάνια. Και αυτή η Συµφωνία, παρέχει, εξασφα-
λίζει αυτή τη δυνατότητα να διαδραµατίσει σηµαντικό ρόλο στα-
θερότητας η χώρα στην ευρύτερη περιοχή της Βαλκανικής.

Δεν παραχωρείται και δεν δίδεται καµµία εθνότητα και γλώσσα
στη γειτονική χώρα µε τη Συµφωνία των Πρεσπών. Και γιατί το
υποτιµάτε και δεν το αξιολογείτε ως σηµαντικό; Όταν η γλώσσα
ορίζεται ως γλώσσα νοτιοσλαβική, δεν θέλετε να συνυπολογί-
σετε ως ένα στοιχείο αυτό που περιλαµβάνεται και στη ρηµατική
διακοίνωση αναφορικά µε τη γλώσσα; 

Το γνωρίζετε, αλλά διαστρεβλώνετε την πραγµατικότητα και
µε διαδικαστικού χαρακτήρα ενστάσεις διαστρεβλώνετε το πε-
ριεχόµενο της Συµφωνίας, αλλά και τη ρηµατική διακοίνωση, για
να δικαιολογήσετε την άρνησή σας και να εξασφαλίσετε, όπως
πιστεύετε, ικανό πρόσχηµα για να αρνηθείτε τη Συµφωνία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα κράτη νοµιµοποιούνται από
τις διεθνείς συµβάσεις, που τα ιδρύουν, τα αναγνωρίζουν και τα
προσδιορίζουν. Μια διεθνής συµφωνία –γιατί έτσι θα είναι η Συµ-
φωνία των Πρεσπών- έχω τη βεβαιότητα ότι υπερισχύει του Συν-
τάγµατος της γείτονας χώρας. 

Αξίωσε, όµως, η χώρα µας, αξίωσε η Κυβέρνηση -και ορθά- να
αναθεωρηθεί και το Σύνταγµα της πρώην Γιουγκοσλαβικής Δη-
µοκρατίας της Μακεδονίας και να εναρµονιστεί µε τους όρους
της συµφωνίας. Και η αναθεώρηση αυτή υπήρξε. 

Και πάλι, η επιχειρούµενη στρέβλωση από την πλευρά σας,
αναφορικά µε το εάν είναι κωδικοποιηµένο το Σύνταγµά τους
µετά την αναθεωρητική διαδικασία, που υπήρξε από τη γειτονική
χώρα στο Σύνταγµα της. Και η αναθεώρηση αυτή υπήρξε. Τι
άλλο έπρεπε να γίνει -δεν το άκουσα- το οποίο παρέλειψε η Κυ-
βέρνηση; Η Κυβέρνηση, µε προσήλωση στο συµφέρον της
χώρας τίποτε, µα τίποτε δεν παρέλειψε. Δεν υπάρχει κανένα
στοιχείο, που να δικαιολογεί το αντίθετο. 

Θέλω να επισηµάνω ιδιαίτερα ότι η ανακολουθία της Νέας Δη-
µοκρατίας για τα όσα σήµερα υποστηρίζει, σε σχέση µε τα όσα,-
όχι σε κάποιο µακρινό παρελθόν υποστήριζε, όπως και άλλες
δυνάµεις της ελάσσονος Αντιπολίτευσης, δεν µπορεί να ερµη-
νευθεί, παρά µόνον µε τις πιέσεις που δέχεται η Νέα Δηµοκρατία
εκ των δεξιών της από δυνάµεις, που υπάρχουν εντός και εκτός
του κόµµατός της.

Έτσι, όµως, όχι µόνο δεν υπηρετεί τον κεντροδεξιό χαρακτήρα
της, τον οποίον διακηρύσσει και στον οποίον αυτοαναφέρεται,
αλλά -λυπάµαι- ενισχύει την ακροδεξιά, στην οποία, εκ των πραγ-
µάτων, παραχωρεί και όχι µόνο παραχωρεί, διαµορφώνει χώρο.
Η άρνηση της, καταφανώς υπηρετείται και τροφοδοτείται και
από τη γενικευµένη επίθεση της, αυτήν την επίθεση που επιλέγει
κατά της Κυβέρνησης, µε στόχο -όπως πιστεύει- ότι µπορεί να
την αποσταθεροποιήσει.
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Ταυτόχρονα, όµως -και εδώ είναι το εξαιρετικά επικίνδυνο απο-
τέλεσµα- αυτό που επιδιώκεται εκ των πραγµάτων να διχάσει και
να πολώσει την κοινωνία, δηµιουργώντας το µέτωπο των πατριω-
τών από τη µία και των µειοδοτών από την άλλη. Αυτό, όµως, δεν
συνιστά υπεύθυνη πολιτική έναντι της χώρας και των συµφερόν-
των της. Συνιστά ανευθυνότητα και µάλιστα, ανευθυνότητα εξαι-
ρετικά επιζήµια και επικίνδυνη για το εθνικό συµφέρον.

Αισθάνοµαι την ανάγκη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκλη-
ρώνοντας αυτήν τη σύντοµη οµιλία, να σας πω ότι τα όσα διατύ-
πωσα, τα όσα διατυπώνουµε και υποστηρίζουµε αναφορικά µε
τη Συµφωνία των Πρεσπών και εµείς από εξαιρετικά υπεύθυνη
θέση, υπεύθυνη έναντι της χώρας και των συµφερόντων της το
κάνουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Κύριε Πρόεδρε, µολονότι έδωσα διευκρινίσεις για τον
τύπο µε τον οποίο γίνονται οι συνταγµατικές αναθεωρήσεις στη
γειτονική χώρα, ότι δηλαδή δεν ενσωµατώνονται και δεν κωδικο-
ποιούνται, αλλά παρατίθενται στο τέλος του ιστορικού κειµένου,
εξακολουθεί από τη Νέα Δηµοκρατία να εγείρεται το ίδιο θέµα,
εν όψει τού ότι χθες δεν είχα καταθέσει επίσηµο κείµενο του Συν-
τάγµατος και είχα καταθέσει, όπως είχα δηλώσει, αυτό που προ-
σκόµισαν από το διαδίκτυο οι υπηρεσίες του Υπουργείου
Εξωτερικών, για το λόγο αυτό καταθέτω για τα Πρακτικά το επί-
σηµο κείµενο του Συντάγµατος της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δη-
µοκρατίας της Μακεδονίας. Από αυτό προκύπτει και
αποδεικνύεται πλήρως ο σχετικός ισχυρισµός µας ότι η συνταγ-
µατική πρακτική, που ακολουθείται στη χώρα αυτή, είναι να µην
ενσωµατώνονται και να µην κωδικοποιούνται οι αναθεωρήσεις
στο κείµενο, αλλά να παρατίθενται στο τέλος του ιστορικού κει-
µένου, το οποίο παραµένει αναλλοίωτο.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Γεώργιος Κα-
τρούγκαλος καταθέτει για τα Πρακτικά το επίσηµο κείµενο του
Συντάγµατος της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μα-
κεδονίας, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επαναλαµβάνω –µολονότι αυτό το έχω πει πάρα πολλές
φορές, επειδή βλέπω να διαστρεβλώνεται- ότι έχω καταθέσει το
σύνολο των συνταγµατικών τροποποιήσεων, σύµφωνα µε τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών, που περιλαµβάνεται στη ρηµατική ανακοί-
νωση, ήδη, από την έναρξη της σχετικής διαδικασίας στη Βουλή.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο,
για µια διευκρινιστική ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Λοβέ-
δρο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, είπατε στην επιτροπή ότι η γειτονική χώρα

όταν κάνει αναθεωρήσεις στο σύνταγµά της δεν τις ενσωµατώνει
στο κυρίως κείµενο, τις παραθέτει στο τέλος. Το κείµενο, που
µας µοιράσετε -και δεν ξέρω αν είναι το ίδιο µε αυτό στο τέλος-
νοµίζω ότι έχει τριάντα δύο τροποποιήσεις, άρα πρέπει να προ-
στεθούν, η τριακοστή τρίτη, τριακοστή τέταρτη, τριακοστή πέµ-
πτη και τριακοστή έκτη. Θα προστεθούν αυτές. Τις έχετε; Έχουν
προστεθεί εκεί στο κείµενο που φέρατε; Όχι. Άρα, αυτές θα προ-
στεθούν, αφού και εµείς κυρώσουµε τη συµφωνία προσχωρή-
σεως. Έτσι δεν έχετε πει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μην το ανακυκλώ-
νουµε, σας παρακαλώ πολύ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Είπα προηγουµένως, ότι ο όρος της συζήτησης είναι
η ειλικρίνεια. Μην προσπαθείτε να θολώνετε τα νερά. Η συνταγ-
µατική αναθεώρηση έγινε όπως προβλέπει η Συµφωνία των Πρε-
σπών. Το σύνολο των άρθρων της συνταγµατικής αναθεώρησης

τέθηκε υπόψη σας. Το κείµενο, το οποίο κατέθεσα είναι προφα-
νώς ταυτόσηµο µε το κείµενο αυτό. Θα ήταν άλλο; Δηλαδή, ψά-
χνετε πράγµατι να µας βγάλετε ψεύτες; Αφού λέµε πάντοτε µε
ειλικρίνεια την αλήθεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Γιόγιακας από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε την κυβερνητική του πορεία το
πρώτο εξάµηνο του 2015, παίζοντας στα ζάρια την επιβίωση και
την προοπτική της χώρας µας, µε τα γνωστά καταστροφικά απο-
τελέσµατα και ολοκληρώνει την πορεία του ως Κυβέρνηση, παί-
ζοντας στα ζάρια τη θέση της Ελλάδας, σε ένα θέµα από τα πιο
ευαίσθητα. Γιατί πολύ απλά, στα σχέδια και στις πράξεις αυτής
της Κυβέρνησης υπάρχει µόνο το στενό κοµµατικό συµφέρον.
Αυτό είναι που υπηρετείτε και σε αυτή την περίπτωση. 

Η Κυβέρνηση εκµεταλλεύτηκε το «Σκοπιανό» για να στήσει ένα
ολόκληρο µικροπολιτικό παιχνίδι, ένα παιχνίδι εντυπώσεων. Αυτό
πρέπει να γνωρίζουν οι Έλληνες και αυτό ήταν ξεκάθαρο, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ήδη από τη φάση των συζητήσεων πριν
τη Συµφωνία των Πρεσπών.

Θυµόµαστε ότι δεν υπήρξε επίσηµη ενηµέρωση, µέχρι και
µετά την ανακοίνωση της συµφωνίας, ότι όλα έγιναν κρυφά ή µε
διαρροές δεξιά και αριστερά, ότι δεν αναζητήθηκε κάποια κοινή
γραµµή πλεύσης µε άλλες πολιτικές δυνάµεις. Κλείσατε τις πόρ-
τες στη συνεννόηση, για να χτίσετε νέες διαχωριστικές γραµµές,
να δείξετε ότι είστε τάχα προοδευτικοί και ανοιχτόµυαλοι απέ-
ναντι σε όλους όσοι διαφωνούν, που τους βάλατε την ταµπέλα
των συντηρητικών, των εθνικιστών και των φοβικών.

Θέλατε να διχάσετε τη µεγάλη φιλελεύθερη παράταξη, αλλά
δεν σας βγήκε. Η θέση µας ήταν ενιαία και συµπαγής από την
πρώτη στιγµή. Μεθοδεύσατε την αποµάκρυνση του κυβερνητι-
κού σας ετέρου, για να ξεπλύνετε την ανίερη συµµαχία σας, αλλά
οι ευκαιριακοί υποστηρικτές σας χαλάνε τη σούπα της ιδεολογι-
κής καθαρότητας. Επιδιώκετε να κάνετε ρεσάλτο στην Κεντροα-
ριστερά και να παραστήσετε, σε Έλληνες και Ευρωπαίους, τους
σοσιαλδηµοκράτες, αφού το αντιµνηµονιακό σας κουστούµι έχει
µπει,ξεφτισµένο πια, στην ντουλάπα των υποσχέσεων. 

Κι όλα αυτά γίνονται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το
βλέµµα και µόνο στη δική σας επόµενη µέρα και όχι στην επό-
µενη µέρα της χώρας. Γιατί χάρη στην ανεύθυνη, κοντόθωρη λο-
γική σας, δυστυχώς καταλήξατε σε µία συµφωνία, στην οποία η
χώρα µας παίρνει λίγα και δίνει πολλά. Η µία ονοµασία για όλες
τις χρήσεις και προς όλους, που τόσο πανηγυρίζετε, ακυρώνεται
από τις αναφορές σε µία δήθεν µακεδονική γλώσσα και µακεδο-
νική ιθαγένεια που, όµως, κλείνει το µάτι στην εθνικότητα. 

Ακυρώνεται από τη διατήρηση των αρχικών ΜΚ, δηλαδή Μα-
κεδονία, σε διάφορους κωδικούς της χώρας. Ακυρώνεται από τη
δυνατότητα χρήσης του επιθετικού προσδιορισµού «Μακεδονι-
κός» σε µη κρατικές οντότητες. Ακυρώνεται, γιατί δεν γνωρί-
ζουµε αν και κατά πόσο θα προσαρµοστούν στη σύνθετη
ονοµασία οι εµπορικές ονοµασίες, οι εµπορικές επωνυµίες και
τα εµπορικά σήµατα.

Μέχρι στιγµής ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Κατρούγκαλος,
έχει καταθέσει στο Κοινοβούλιο το υφιστάµενο σύνταγµα της
Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας που
φέρει τον τίτλο «Σύνταγµα της Δηµοκρατίας της Μακεδονίας»
και µάλιστα, αρχικά το είχε κατεβάσει από το ίντερνετ. Τώρα µας
το φέρνει, υποτίθεται, και επίσηµα. Και δεύτερον έχει κατατεθεί
µία ρηµατική διακοίνωση µε τις τροποποιήσεις στις οποίες υπάρ-
χουν τρεις ρητές αναφορές σε µακεδονικό λαό. 

Η συνταγµατική Αναθεώρηση δεν ολοκληρώθηκε. Το γεγονός
αυτό, ωστόσο, συνιστά ευθεία παραβίαση της συµφωνίας εκ µέ-
ρους των Σκοπίων, µε την ανοχή της Κυβέρνησης, καθώς επιτρέ-
πει στα Σκόπια να ολοκληρώσουν την αναθεώρηση µετά τη
διασφάλιση της ένταξής τους στο ΝΑΤΟ. Πλέον κραυγαλέο πα-
ράδειγµα είναι ότι ενώ η τριακοστή δεύτερη τροποποίηση του
υπό αναθεώρηση σκοπιανού συντάγµατος αναφέρεται στην αλ-
λαγή του ονόµατος από Δηµοκρατία της Μακεδονίας σε Βόρεια
Μακεδονία, σε όσες ακολουθούν την τριακοστή τρίτη, την τρια-
κοστή τέταρτη κ.λπ., οι Σκοπιανοί επαναφέρουν το όνοµα «Δη-
µοκρατία της Μακεδονίας», κάτι που δεν υπάρχει σε αυτό που
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µας καταθέσατε, κύριε Υπουργέ. Είναι ένα στοιχείο που έρχεται
σε πλήρη αντίθεση µε τα διεθνώς ισχύοντα στις συνταγµατικές
αναθεωρήσεις, καθώς κάθε µεταγενέστερη τροποποίηση οφείλει
να ενσωµατώνει το περιεχόµενο των προηγούµενων.

Η Νέα Δηµοκρατία αξιώνει το αυτονόητο: Να κατατεθεί στη
Βουλή το πλήρες κωδικοποιηµένο κείµενο του νέου συντάγµατος
της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας και µαζί και το προοί-
µιό του. Είχαµε πει µάλιστα από το Βήµα αυτό, στη συζήτηση για
την πρόταση µοµφής της Νέας Δηµοκρατίας προς την Κυβέρ-
νηση, ότι οι αναφορές σε µακεδονική ιθαγένεια, σε µακεδονική
γλώσσα και σε µακεδονικό έθνος ή τελευταία στο σύνταγµα της
γειτονικής χώρας, βάζουν τα θεµέλια για την απαξίωση της σύν-
θετης ονοµασίας στο µέλλον, µία σύνθετη ονοµασία που µέχρι
να εφαρµοστεί πλήρως, µέσα και έξω από τα Σκόπια, θα πάρει
τουλάχιστον µία πενταετία, αφού δηλαδή οι γείτονές µας έχουν
ενταχθεί στο ΝΑΤΟ και αφού έχουν ξεκινήσει οι ενταξιακές δια-
πραγµατεύσεις.

Έχετε δώσει όλα µας τα διαπραγµατευτικά όπλα πριν κλειδώ-
σετε πολλά από αυτά που έχετε συµφωνήσει ή νοµίζετε ότι έχετε
συµφωνήσει. Από αυτά και µόνο είναι σαφές ότι δεσµεύετε τη
χώρα µε µία κακή συµφωνία και το κάνετε µε πλήρη συνείδηση,
γιατί ποτέ δεν σας ένοιαξε στα αλήθεια η χώρα. Γιατί ο πατριω-
τισµός είναι µία αξία που σας αφήνει αδιάφορους. Για εσάς, το
µακεδονικό είναι άλλη µία σηµαία ευκαιρίας, άλλη µία προσπά-
θεια να ελιχθείτε, να εξαπατήσετε µήπως και µείνετε στον αφρό
για λίγο ακόµη.

Να ξέρετε, όµως, ότι πρόκειται για µία απελπισµένη προσπά-
θεια. Γιατί η κοινωνία έχει νιώσει στο πετσί της τις επιλογές σας
στην οικονοµία, την απασχόληση, την υγεία, την εκπαίδευση, την
ασφάλεια. Γιατί έχει καταλάβει το θράσος και τον κυνισµό µε τα
οποία µεταχειρίζεστε τα µεγάλα θέµατα του τόπου. Γιατί δεν ανέ-
χεται τις πληγές που έχετε καταφέρει στο σώµα της κοινοβου-
λευτικής δηµοκρατίας µας και θα σας κρίνει για όλα αυτά
σύντοµα.

Για µας, η καταψήφιση της συµφωνίας είναι στάση ευθύνης
απέναντι στη χώρα, τους Έλληνες και την ίδια τη δηµοκρατία και
αυτή τη στάση µας θέτουµε στην κρίση των Ελλήνων και των
ιστορικών του µέλλοντος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Κωστής Χατζη-
δάκης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δεν θα ισχυριστώ ποτέ ότι το ζήτηµα που συ-
ζητάµε σήµερα είναι ένα ζήτηµα το οποίο ήταν εύκολο να επιλυ-
θεί. Ποτέ δεν θα το ισχυριστώ, όπως δεν θα ισχυριστώ, φυσικά,
ποτέ ότι η Ελλάδα είναι µία υπερδύναµη, η οποία µπορεί να επι-
βάλει τη θέση της έναντι όλων των γειτόνων της. Θα ήταν ανεύ-
θυνο από την πλευρά µου και ανεύθυνο από την πλευρά της
Νέας Δηµοκρατίας να ισχυριστούµε κάτι τέτοιο.

Με την ίδια, όµως, ειλικρίνεια θα σας πω ότι η συµφωνία που
σήµερα η Κυβέρνηση έφερε προς ψήφιση είναι µία κακή συµφω-
νία, µία ετεροβαρής συµφωνία. Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι; Δεν θέλω να µιλήσω µε περικοκλάδες. Γιατί πολύ απλά, µε
υπογραφή της Ελλάδος, της Ελληνικής Δηµοκρατίας, των αντι-
προσώπων του έθνους, εκχωρούµε στους βόρειους γείτονές µας
τη µακεδονική ταυτότητα και τη µακεδονική γλώσσα. 

Τι πάει να πει αυτό; Να το καταλάβει κάθε Έλληνας πολίτης
που µας ακούει. Πάει να πει ότι από εδώ και πέρα, όπως το είπε
ο Ζάεφ όταν ήρθε στις Πρέσπες, εκείνοι θα λένε «εµείς οι Μακε-
δόνες» και «εσείς οι Έλληνες». Και προσέξτε. Αν εσείς είστε,
όπως λέτε, τόσο περήφανοι για αυτή τη συµφωνία -είδα τα χει-
ροκροτήµατα για τους οµιλητές σας- από δω και πέρα, κύριε συ-
νάδελφε πού κουνάτε το κεφάλι σας…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Συµφωνώ µε αυτά που λέτε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: …αν έχετε το θάρρος της

γνώµης σας και της ψήφου σας, θα πρέπει να λέτε «εµείς οι Έλ-
ληνες» και «εσείς οι Μακεδόνες». Γιατί αυτό λέει η συµφωνία
σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επίσης, από δω και πέρα, αν έχετε το θάρρος της γνώµης και

της ψήφου σας, θα πρέπει να λέτε ότι εδώ, στην ευρύτερη πε-
ριοχή των Βαλκανίων, οµιλείται η ελληνική, η βουλγαρική και η
µακεδονική, διότι αυτό λέει η συµφωνία σας.

Να βγαίνετε να το λέτε στο Βήµα της Βουλής, στα µικρόφωνα
και να αναλαµβάνετε πράγµατι τις ευθύνες σας. Μην κρυβόσα-
στε πίσω από τεχνάσµατα και πίσω από τεχνικά κείµενα. Η ουσία
της συµφωνίας σας είναι αυτή για τον µέσο Έλληνα πολίτη.

Και εποµένως, κύριε συνάδελφε, πάλι υποστηρίζω κατηγορη-
µατικά ότι είστε εκτός της παραδοσιακής εθνικής γραµµής, γιατί
απ’ ό,τι αποδείχθηκε και από το έγγραφο της κ. Μπακογιάννη
που κατέθεσε το πρωί ο κ. Κουµουτσάκος, η κυβέρνηση Καρα-
µανλή ήταν αντίθετη στο να εκχωρήσουµε τη µακεδονική ταυτό-
τητα και τη µακεδονική γλώσσα, τελεία και παύλα! Τα κείµενα
µιλούν και είναι εδώ να σας εκδικούνται. Τα γεγονότα είναι ξε-
ροκέφαλα.

Από εκεί και πέρα επειδή δεν είναι αυτή η εθνική γραµµή, γι’
αυτό τον λόγο η Νέα Δηµοκρατία είναι φυσικά απέναντι. Και δίνει
µάχη πριν ακόµα από την υπογραφή της Συµφωνίας των Πρε-
σπών –όπου ο κ. Καµµένος έδωσε το στυλό στον κ. Κοτζιά για
να υπογράψει- να µην περάσει αυτή η συµφωνία. Και η µάχη
αυτή συνεχίζεται.

Άκουσα προηγουµένως κάποιες πολιτικές σαπουνόφουσκες
από την πλευρά της Χρυσής Αυγής, ότι δήθεν εάν παραιτηθούν
οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και άλλοι Βουλευτές, βάσει
–υποτίθεται- του άρθρου 51 που αναφέρεται στη συγκρότηση
της Βουλής, θα σταµατήσει η λειτουργία της Βουλής και ως εκ
τούτου –ξέρω και εγώ- θα πέσει η Κυβέρνηση, θα γίνουν εκλογές
και θα σταµατήσει η διαδικασία.

Είναι φυσικά απολύτως ψευδές. Δεν έχει καµµία σχέση µε την
πραγµατικότητα. Το άρθρο 53 του Συντάγµατος είναι ξεκάθαρο.
Στην παράγραφο 2 οµιλεί φυσικώς -όπως γίνεται σε όλες τις δυ-
τικές δηµοκρατίες- για αναπλήρωση των Βουλευτών. Με πολύ
απλά ελληνικά, αν παραιτηθούν οι Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας, θα συνεχίσει να λειτουργεί η Βουλή µε όλους τους υπό-
λοιπους Βουλευτές. Και οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ τελείως
ανεµπόδιστοι θα περάσουν τη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Και άλλωστε δεν χρειάζεται να είναι κανείς συνταγµατολόγος.
Εάν επρόκειτο να παραιτούνται εκατό Βουλευτές και να σταµα-
τάει η λειτουργία της Βουλής και να γίνονται από την αρχή εκλο-
γές, δεν θα κυβερνούσε καµµία κυβέρνηση ποτέ στην Ελλάδα.
Θα κυβερνούσαν οι αντιπολιτεύσεις. Επιτέλους, πρέπει να µπει
ένα τέλος στη δηµαγωγία, στο λαϊκισµό και στην αναίσχυντη εξα-
πάτηση των Ελλήνων πολιτών.

Κυρίες και κύριοι, εξακολουθεί να υπάρχει ένα µείζον θέµα.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Κατρούγκαλε, µας φέρατε προηγουµένως
το κείµενο. Θα το διαβάσουµε µε προσοχή. Εκείνο, όµως, που
µας είπατε εσείς ο ίδιος είναι ότι δεν είναι ένα κωδικοποιηµένο
σύνταγµα, ώστε να δούµε τι λέει το προοίµιο, τι λένε όλα τα
άρθρα και να βγάλουµε ένα συµπέρασµα. Είναι ένα κείµενο µε
τριάντα δύο αναθεωρήσεις, από το οποίο λείπουν οι τελευταίες
κρίσιµες αναθεωρήσεις. Δεν έχουµε ένα κωδικοποιηµένο κείµενο
από το οποίο ο Βουλευτής να συµπεραίνει τι ψηφίζει. Μας βάζετε
να ψηφίσουµε «γουρούνι στο σακί». Αυτό είναι υποτίµηση της
Βουλής, υποτίµηση των συναδέλφων, πρωτίστως του ΣΥΡΙΖΑ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και περιµένω από εκείνους –όχι από εµάς- επειδή είναι περή-

φανοι για τη συµφωνία, να ζητήσουν ολόκληρο το κείµενο, για
να καταλάβει ο µέσος Έλληνας πολίτης ποια είναι η συµφωνία
την οποία σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ καλεί να ψηφίσουµε.

Από εκεί και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε
κάτι το οποίο φαίνεται διαδικαστικό και ουσιαστικό. Μιλάµε για
ένα µείζον εθνικό θέµα. Στο θέµα αυτό θα έπρεπε να υπάρχει
εθνική συνεννόηση. Υπάρχει συµβούλιο εξωτερικής πολιτικής.
Δεν λειτούργησε ποτέ για το συγκεκριµένο θέµα. Υπάρχουν πο-
λιτικοί Αρχηγοί, οι οποίοι ενηµερώθηκαν µετά τον Αρχιεπίσκοπο.

Είναι ολοφάνερο ότι η Κυβέρνηση επιχείρησε να εργαλειοποι-
ήσει το θέµα για να δηµιουργήσει προβλήµατα στην αντιπολί-
τευση, παίζοντας µε µείζονα εθνικά συµφέροντα.

Εν πάση περιπτώσει, δεν µε εκπλήσσει η ανευθυνότητα. Την
είχα ζήσει και στο µνηµόνιο, που θα το καταργούσατε µε έναν
νόµο και µε ένα άρθρο. Και είδαµε τι έγινε στο πρώτο εξάµηνο,
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τη ζηµιά που θα πληρώνει η χώρα για δεκάδες χρόνια. Σας βοη-
θήσαµε τότε, όταν χάσατε την πλειοψηφία για να περάσει η χώρα
απέναντι. 

Εσείς, όµως, έχετε στο DNA σας την ανευθυνότητα. Και λει-
τουργείτε όπως το ανέκδοτο µε τον σκορπιό και τον βάτραχο.
Σας περάσαµε απέναντι και εσείς δαγκώνετε την αντιπολίτευση,
για να βουλιάξουµε τελικά –ποιοι;- όλοι µαζί, η χώρα! Αυτό είναι
που δεν αντιλαµβάνεστε.

Η διαφορά είναι η εξής. Στο µνηµόνιο δεν είχατε την πλειοψη-
φία. Τώρα ούτως ή άλλως φαίνεται ότι την έχετε. Από εδώ και
πέρα, λοιπόν, θα αναλάβετε µόνοι σας τις ευθύνες σας. Απλώς
να ξέρετε ότι έχετε να απολογηθείτε και στον ελληνικό λαό και
στην ιστορία. Η ώρα των εκλογών πλησιάζει και θα δώσετε λο-
γαριασµό στις Ελληνίδες και τους Έλληνες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Καµατερός. Ελάτε, για να κερδίζουµε του-

λάχιστον χρόνο από την ταχύτητα στη διαδροµή.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Επειδή µου έδωσε το δικαίωµα ο κ. Χα-

τζηδάκης –δεν λέω ότι µε προκάλεσε- θέλω ως Έλληνες Δωδε-
κανήσιοι να απευθυνθούµε στους συµπατριώτες µας, τους
Μακεδόνες, γιατί θέλουµε να τους απευθύνουµε έναν χαιρετισµό
και να τους πούµε ότι τους ζηλεύουµε.  

Και το δικαίωµα να απευθυνθούµε στους συµπατριώτες µας,
τους Μακεδόνες, κύριε Χατζηδάκη, µας το δίνει ετούτη εδώ η
συµφωνία. Γιατί εάν δεν υπήρχε η συµφωνία και µιλάγαµε για
Μακεδόνες, τότε θα αναφερόµασταν στη γειτονική χώρα, όπως
είναι σήµερα. Είναι αυτοί οι οποίοι έχουν τα αγάλµατα του Με-
γάλου Αλεξάνδρου, που έχουν το όνοµα της Μακεδονίας, που
καπηλεύονται την ιστορία µας, που µαθαίνουν τα παιδιά τους,
γενεές τώρα, στα σχολεία ότι η αρχαία Μακεδονία είναι δική
τους. Αυτό θα ισχύει, εάν δεν γίνει η συµφωνία. Σε αυτούς τους
Μακεδόνες θα απευθυνόµασταν.

Είµαι περήφανος, όµως, µε αυτήν τη συµφωνία, γιατί τώρα
µπορώ να απευθύνοµαι στους Έλληνες, τους συµπατριώτες µου,
τους Μακεδόνες και να τους πω: «Σας ζηλεύουµε εµείς οι Δωδε-
κανήσιοι. Σας ζηλεύουµε αγαπητοί συµπατριώτες». 

Γιατί; Θα σας ρωτήσω το εξής. Έχετε εσείς πρόβληµα ασφά-
λειας; Εµείς στην Δωδεκάνησο και στα νησιά µας, που είµαστε
στην παραµεθόριο -και εσείς είστε παραµεθόριος- πετάνε κάθε
µέρα από πάνω δεκάδες τα αεροπλάνα και γίνονται αεροµαχίες.

Έχετε πρόβληµα µε τα σύνορά σας και πολύ περισσότερο µε
την τωρινή συµφωνία που το λύνει και δεν υπάρχει καµία διεκδί-
κηση; Όχι! Για ρωτήστε εµάς. Διεκδικούν τα νησιά µας, κάθε
µέρα και περισσότερα. Για ρωτήστε εµάς εάν έχουµε πρόβληµα
δραστηριοτήτων στην παραµεθόριο, που εσείς δεν έχετε. Οι ψα-
ράδες δεν µπορούν να πάνε να ψαρέψουν στα Ίµια. Αντιµετωπί-
ζουν τα τουρκικά πολεµικά.

Πολύ θα θέλαµε, αγαπητοί συµπατριώτες Μακεδόνες, να εί-
χαµε τη δυνατότητα, όπως εσείς, να έχουµε µία τέτοια γειτονική
χώρα, να έχουµε µία τέτοια κυβέρνηση της γειτονικής χώρας,
όπου να µπορούµε να κάνουµε µία τέτοια Συµφωνία, όπου να
ζούµε ειρηνικά, όπου να µην έχουµε κανένα κίνδυνο και να
έχουµε καθηµερινές ανταλλαγές σε όλους τους τοµείς της ζωής.

Εµείς, βέβαια από κάτω -ο κόσµος- το προσπαθούµε, το κά-
νουµε. Για ρωτήστε στο Καστελόριζο -που είναι πέντε λεπτά
κουπί µε τη βάρκα για να πάνε, ενώ για να έρθουν στην Αθήνα
θέλουν τριάντα ώρες µε το πλοίο- εάν τους βολεύει να πηγαίνουν
απέναντι -από το να πιούν καφέ µέχρι το να πάνε στον οδοντία-
τρο ή για εξετάσεις- και να έρχονται και οι γείτονες στο Καστε-
λόριζο και να ανταλλάσσουν οικονοµικές, κοινωνικές, και άλλες
υποχρεώσεις και συµφωνίες. 

Πόσο καλά θα ήµασταν και εµείς εάν είχαµε µία συµφωνία,
ώστε να είχαµε τέτοιες σχέσεις µε τους γείτονες και να µην εί-
χαµε αυτά εδώ τα προβλήµατα; Πόσο καλά θα ήµασταν να πη-
γαίναµε απέναντι -που είναι κοντά- και να είχαµε ένα σωρό
δραστηριότητες, ενώ τώρα πρέπει να πηγαίνουµε επί ώρες και
επί µέρες από εδώ και από εκεί; Σας ζηλεύουµε, αγαπητοί συµ-
πατριώτες Μακεδόνες. Να το ξέρετε και λάβετέ το υπ’ όψιν σας. 

Μην ταυτίζεστε µε τους εθνικιστές και τους δικούς µας και της

γειτονικής χώρας. Ξέρουµε ότι δεν είστε εθνικιστές. Τα λέτε από
ευαισθησία και από –επιτρέψτε µου, µπορεί να φαίνεται βαριά η
λέξη- άγνοια. Πρέπει να καταλάβετε τι είναι αυτό που πάµε να
ψηφίσουµε τώρα. Πρέπει να καταλάβετε τι είναι αυτή η συµφω-
νία. 

Δεν αναρωτιέστε γιατί αυτό για το οποίο οι δικοί µας εθνικι-
στές –και σήµερα το είδατε- φωνάζουν είναι το ίδιο για το οποίο
φωνάζουν οι εθνικιστές της γειτονικής χώρας; Δεν αναρωτιέστε
γι’ αυτό; Είναι δυνατόν να έχουν δίκιο και οι µεν και οι δε; Είναι
δυνατόν να είµαστε προδότες και εµείς, προδότης και ο Ζάεφ;
Δεν γίνονται αυτά εδώ τα πράγµατα.

Θέλω να κάνω µία τελευταία έκκληση, αγαπητοί συµπατριώτες
Μακεδόνες: Κλείστε τα αυτιά σας σε όλους αυτούς που πωλούν
πατριωτισµό, χωρίς να έχουν καµµία σχέση µε τον πατριωτισµό.
Αυτοί καλλιεργούν όλα αυτά τα πάθη και όλες αυτές τις αντιθέ-
σεις, γιατί τους συµφέρει οι λαοί να µην είναι αδελφωµένοι, να
µην συναλλάσσονται και να έχουν αντιθέσεις. Αυτό τους συµφέ-
ρει, γιατί αυτοί εκεί πάνω χτίζουν και τις πολιτικές τους καριέρες
και τα οικονοµικά τους συµφέροντα. 

Μην ξεχνάτε ότι όλοι αυτοί που κόπτονται τώρα, οι υπερπα-
τριώτες είναι αυτοί, οι οποίοι έβγαζαν τα χρήµατά τους έξω,
αυτοί οι οποίοι µας οδήγησαν στην κρίση τόσα χρόνια. Είναι
αυτοί, οι οποίοι σε κάθε αγώνα του λαού µας ήταν απόντες.

Για τελευταία φορά, αγαπητοί συµπατριώτες, σας λέω µην πα-
ρασύρεστε. Ελάτε στη θέση µας. Σας ζηλεύουµε. Μακάρι να εί-
χαµε τη δυνατότητα να έχουµε και εµείς µία τέτοια συµφωνία,
όπως έχετε εσείς. Μακάρι να γίνει για τα παιδιά µας και τα εγγό-
νια µας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Παπαδόπουλος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για να δούµε τι λέει και η άλλη πλευρά της γειτονικής χώρας,

η Αντιπολίτευση, για αυτή τη συµφωνία.
Διαβάζω την ανακοίνωση του VMRO: Κατηγορεί τον Πρωθυ-

πουργό Ζόραν Ζάεφ και τον Υπουργό Ντιµιτρόφ ότι απαρνήθη-
καν κάθε τι µακεδονικό, κάνοντας λόγο για παραχωρήσεις που
δόθηκαν µε µοναδικό σκοπό την έλευση στην εξουσία.

Διαβάζω ακριβώς την πλήρη ανακοίνωση του VMRO: «Η επι-
στολή του Ντιµιτρόφ προς το ελληνικό Υπουργείο Εξωτερικών
επιβεβαιώνει για µια ακόµα φορά ότι η Συµφωνία των Πρεσπών,
όχι µόνο αλλάζει το συνταγµατικό όνοµα, αλλά αλλάζει και τη
«µακεδονική» ταυτότητα, διαγράφει τη γλώσσα, την ιστορία και
τον πολιτισµό. Με άλλα λόγια, ο Ζάεφ και ο Ντιµιτρόφ απαρνή-
θηκαν κάθε τι «µακεδονικό».  

Ο νόµος για τις γλώσσες, η αλλαγή του συνταγµατικού ονό-
µατος δεν αποτελούν µέρος του προγράµµατος της Σοσιαλδη-
µοκρατικής Ένωσης της Μακεδονίας, αλλά ήταν µέρος των
παραχωρήσεων του Ζάεφ. 

Το µακεδονικό κράτος είναι όµηρος των υποθηκών του Ζάεφ,
υποθήκες και παραχωρήσεις που δόθηκαν µε µοναδικό σκοπό
την έλευση στην εξουσία, παρά το γεγονός ότι η πλειοψηφία των
Μακεδόνων πολιτών δεν του έδωσαν την εµπιστοσύνη τους.
Μαυρίλα αιωρείται πάνω από τη Μακεδονία από τη µέρα που ο
Ζάεφ κάθισε στον πρωθυπουργικό θώκο. Οι πολίτες γίνονται πιο
φτωχοί. Η οικονοµία βρίσκεται σε κατάρρευση. Οι φόροι προς
το κράτος αυξάνονται. Δεν υπάρχουν νέα έργα. Η υγεία και η εκ-
παίδευση βυθίζονται. 

Η Μακεδονία είναι ταπεινωµένη και γονατισµένη. Ξεπουλιούν-
ται τα κρατικά και εθνικά συµφέροντα. Τα χρήµατα των πολιτών
καταλήγουν στις τσέπες ανώτατων κρατικών και κοµµατικών
αξιωµατούχων. Επινοούνται κρατικά αξιώµατα. Διασπαθίζονται
χρήµατα του προϋπολογισµού µέσω εγκληµατικών συµβάσεων
και επιχορηγήσεων. Το φάρµακο για τη µαυρίλα του Ζάεφ είναι
ο Μακεδόνας πολίτης που σε επόµενες εκλογές θα στείλει τον
Ζάεφ σε πολιτική σύνταξη». Αυτά τα λέει το VMRO, το κόµµα της
αντιπολίτευσης. 

Η Νέα Δηµοκρατία ισχυρίζεται ότι η Συµφωνία των Πρεσπών
παραχωρεί τη µακεδονική εθνότητα. Το VMRO ισχυρίζεται ότι η
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συµφωνία διαγράφει τη µακεδονική ταυτότητα. Η Νέα Δηµοκρα-
τία ισχυρίζεται ότι η Συµφωνία των Πρεσπών παραχωρεί τη µα-
κεδονική γλώσσα. Το VMRO ισχυρίζεται ότι η συµφωνία
διαγράφει τη µακεδονική γλώσσα. Η Νέα Δηµοκρατία ισχυρίζεται
ότι η Συµφωνία των Πρεσπών είναι ταπεινωτική για την Ελλάδα.
Το VMRO ισχυρίζεται ότι η συµφωνία είναι ταπεινωτική για την
Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας. 

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, βρίσκεται αντιµέτωπη µε µία και
µοναδική και οµολογουµένως πικρή αλήθεια: Τουλάχιστον, το
VMRO είναι ειλικρινές και όντως κατά της σύνθετης ονοµασίας,
σε αντίθεση µε την ίδια, που µετά τη ρηµατική διακοίνωσή της
σκορπά στους πέντε ανέµους τους ισχυρισµούς της για εθνό-
τητα και γλώσσα, ψάχνει απελπισµένα δικαιολογίες και ψέµατα
της ύστατης στιγµής. Νέα Δηµοκρατία και VMRO είναι οι δύο
όψεις του ίδιου νοµίσµατος, αυτό της πατριδοκαπηλίας.

Τι διακινούνται από τους επαγγελµατίες πατριώτες και από τις
δύο πλευρές; Λένε οι εθνικιστές ότι ο Ζάεφ παρέδωσε το µακε-
δονικό και άλλαξε το συνταγµατικό όνοµα, εκχώρησε τη γλώσσα,
την ταυτότητα, διέγραψε την ιστορία και τον πολιτισµό. Λένε ότι
η Μακεδονία είναι ταπεινωµένη και γονατισµένη. 

Λένε τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας και κάποιοι από το Κί-
νηµα Αλλαγής στη δική µας χώρα, ότι ο Τσίπρας εκχώρησε αυτό
που δεν τόλµησε κανένας Πρωθυπουργός, τη µακεδονική
γλώσσα και τη µακεδονική ταυτότητα. Και σιγοντάρουν τους νε-
οµακεδονοµάχους, εντός και εκτός Βουλής, που µιλούν για προ-
δότες και ταπείνωση της χώρας. Πώς µπορούν να ισχύουν όλα
αυτά και από εδώ και από εκεί; Αυτό είναι ένα ζήτηµα.

Εγώ καταλαβαίνω ότι εκείνο που σας ενδιαφέρει καθαρά -και
δεν το λέτε- είναι ότι θέλετε να πέσει η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.
Αυτό θέλετε, τόσο απλά και τόσο καθαρά. 

Παρακολουθώντας τη συζήτηση -και είµαι από αυτούς που πα-
ρακολουθούν συχνά τη Βουλή- τι βλέπω; Γυρίζετε γύρω- γύρω
από το θέµα και µόλις σας ρωτάµε για το όνοµα, δεν µιλάει κα-
νείς σας. Σας ρωτάµε πώς θα τη φωνάζουµε; «Ε, εσείς;». Η κ.
Μπακογιάννη µια φορά είχε πει «ο φούφουτος». Εν πάση περι-
πτώσει, πείτε µας πώς πρέπει να µην τους λέµε. Μην το φέρνετε
γύρω- γύρω. Εδώ, θα πρέπει να τα πείτε όλα. 

Εµείς όντως θα την ψηφίσουµε αυτή τη συµφωνία, γιατί πι-
στεύουµε είναι πάρα πολύ καλή για τον ελληνικό λαό και για τους
γείτονές µας. Και εγώ πιστεύω στη φιλία των λαών.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κ. Λι-
βανίου. Όποιος δεν είναι εδώ, θα διαγράφεται.  

ΖΩΗ ΛΙΒΑΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι

πραγµατικά διασκεδαστικό να βλέπεις εκπροσώπους του ελλη-
νικού λαού να διακηρύσσουν µε τόσο πάθος την πίστη τους στην
πατρίδα, το έθνος, την ιστορία και τον πολιτισµό. Είναι, όµως και
λυπηρό να βλέπεις ανθρώπους να διαρρηγνύουν τα ιµάτιά τους
βασιζόµενοι σε έωλα επιχειρήµατα και καταφανή ψέµατα σε µία
προσπάθεια να αναβαπτιστούν στην κολυµπήθρα του Σιλωάµ.

Από τις αρχές του ’90, κυβερνήσεις και πολιτικά πρόσωπα που
εξακολουθούν να εκπροσωπούν τον ελληνικό λαό λένε διαδοχικά
ψέµατα σε σχέση µε την Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της
Μακεδονίας. Από τη δεκαετία του ’90, µε πρώτη διδάξασα τη Νέα
Δηµοκρατία, προσπαθούν να µας πείσουν να στρουθοκαµηλί-
ζουµε, αγνοώντας την πραγµατικότητα. 

Ποια ήταν η πραγµατικότητα µέχρι τη Συµφωνία των Πρεσπών
που καλούµαστε να ακυρώσουµε σήµερα; Η επίσηµη ονοµασία
της γειτονικής χώρας ήταν Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία
της Μακεδονίας, µε συνταγµατική ονοµασία το «Δηµοκρατία της
Μακεδονίας». Εκατόν σαράντα χώρες είχαν αναγνωρίσει και χρη-
σιµοποιούσαν στις διµερείς σχέσεις τους την ονοµασία «Δηµο-
κρατία της Μακεδονίας». 

Ο γειτονικός λαός αναγνωρίζεται διεθνώς ως «Μακεδόνες» και
καµµία µέριµνα δεν είχε ληφθεί, ώστε να διαχωριστούν ιστορικά
και εθνολογικά από την αρχαία ελληνική Μακεδονία, τον ελληνικό
πολιτισµό, παρά µόνο στις αθλητικές συναντήσεις οµάδων της
χώρας µας µε τις δικές τους, όπου γίνονταν προσπάθειες να µην
εµφανίζεται ως σηµαία ο ήλιος της Βεργίνας. Σηµαία τους διε-

θνώς αναγνωρισµένη, ακόµα και από τις χώρες που δεν την είχαν
αναγνωρίσει µε τη συνταγµατική της ονοµασία, ήταν ο ήλιος της
Βεργίνας. 

Οι εθνικιστικές κυβερνήσεις που επικράτησαν σχεδόν για δύο
δεκαετίες στη χώρα τους προέβησαν σε µια συνεχή προπαγάνδα
όπου υποστήριζαν ότι είναι οι απόγονοι του Μεγάλου Αλεξάν-
δρου, έχουν εδαφικά δικαιώµατα και µειονότητες στο σύνολο της
γεωγραφικής Μακεδονίας. 

Στα σχολεία τους διδάσκονταν ότι η χώρα τους πρέπει να επε-
κταθεί σε όλη τη γεωγραφική έκταση της Μακεδονίας. Χρησιµο-
ποιούσαν κατά κόρον τη λέξη «Μακεδονία» και την ελληνική
ιστορία για να ονοµατοδοτήσουν δρόµους, πλατείες, αεροδρό-
µια. Τα προϊόντα τους χαρακτηρίζονταν εδώ και δεκαετίες «µα-
κεδονικά» και λανσάρονται ως «Made in Macedonia». Αυτή ήταν
η πραγµατικότητα. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση της Ελλάδας µε Πρωθυπουργό τον
Αλέξη Τσίπρα και τον Υπουργό Εξωτερικών Νίκο Κοτζιά αποφά-
σισε να λύσει το λεγόµενο «µακεδονικό ζήτηµα». Έτσι έχουµε µια
συµφωνία που κερδίζει όσα δεν µπόρεσαν οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις. Το γειτονικό κράτος θα ονοµάζεται πλέον «Βόρεια
Μακεδονία» για κάθε χρήση. Όλοι εντός και εκτός της χώρας,
όλοι εντός και εκτός της Ελλάδας θα την αναγνωρίζουν και θα
την αποκαλούν «Βόρεια Μακεδονία». 

Η γειτονική χώρα ρητά και κατηγορηµατικά αποδέχεται το Διε-
θνές Δίκαιο, τα σύνορα της Ελλάδας, δεν εγείρει αξιώσεις σε
βάρος της Ελλάδας και δεν επιδίδεται σε διπλωµατικές επαφές
για την αναγνώρισή της ως «Δηµοκρατία της Μακεδονίας».

Αποκτά το δικαίωµα να διεκδικήσει την είσοδό της στο ΝΑΤΟ
και την Ευρωπαϊκή Ένωση και δεν έχει την ανάγκη ειδικών σχέ-
σεων είτε µε την Τουρκία είτε µε τη Ρωσία. 

Ο γειτονικός λαός παύει να αναγνωρίζεται ως µακεδονικό
έθνος. Διατηρεί τη µακεδονική ιθαγένεια ως πολίτης της «Βό-
ρειας Μακεδονίας» και απαλείφεται κάθε έννοια αλυτρωτισµού.

Η κατοχυρωµένη ως υφιστάµενη µακεδονική γλώσσα αποτελεί
για πρώτη φορά µέλος της οικογένειας των σλαβικών γλωσσών.
Μέχρι πρόσφατα αναφερόταν απλά και κατηγορηµατικά ως «µα-
κεδονική γλώσσα», επιτρέποντας τη σύγχυση µε τη γλώσσα που
µιλούσαν οι αρχαίοι Μακεδόνες, δηλαδή την ελληνική.

Η γειτονική χώρα για πρώτη φορά ρητά και κατηγορηµατικά
αποδέχεται ότι µε κανέναν τρόπο δεν αποτελεί συνέχεια των αρ-
χαίων Μακεδόνων. Η αρχαία Μακεδονία κατοχυρώνεται ρητά και
κατηγορηµατικά ως µέρος της σπουδαίας και µακραίωνης ελλη-
νικής ιστορίας και πολιτισµού.

Η γειτονική χώρα αποδέχεται την αλλαγή της σηµαίας της,
ώστε να µην φέρει τον Ήλιο της Βεργίνας. Η γειτονική χώρα απο-
δέχεται τη µετονοµασία δρόµων, πλατειών, αγαλµάτων και του
αεροδροµίου, ώστε να µη συγχέονται µε την ελληνική παράδοση
και ιστορία.

Η Ελλάδα διατηρεί µε τον πλέον αναµφισβήτητο τρόπο το
ιστορικό της δικαίωµα να επικαλείται και να αξιοποιεί τον αρχαίο
ελληνικό πολιτισµό της. Η Ελλάδα πέτυχε τη δραστική αλλαγή
σηµαντικών άρθρων του Συντάγµατος της γειτονικής χώρας
κατά τρόπο που να επιτρέπουν την ειρηνική συνύπαρξη και συ-
νεργασία ανάµεσα στις δύο χώρες.

Η Συµφωνία των Πρεσπών δεν είναι µόνο αυτά. Η χώρα µας
αναδεικνύεται σε ηγετική δύναµη των Βαλκανίων ως παράγοντας
σταθερότητας, ειρήνης και ανάπτυξης. Τη συµφωνία δεν µπο-
ρούµε να την βλέπουµε αποκοµµένη από την υπόλοιπη ιστορία
και κυρίως αποκοµµένη από το σύνολο των διπλωµατικών και οι-
κονοµικών σχέσεων που έχουν αναπτυχθεί στα Βαλκάνια από το
2015 και µετά. 

Η Ελλάδα δεν είναι στα λόγια πρωταγωνιστής, δεν είναι στα
λόγια σύµµαχος, δεν είναι θεατής στις εξελίξεις. Οι διπλωµατικές
σχέσεις µε όλα τα κράτη των Βαλκανίων έχουν αναβαθµιστεί συ-
νολικά. Βασίζονται πέρα από φιλικές σχέσεις και στην καλλιέρ-
γεια των κοινών µας συµφερόντων. Με καλά µελετηµένες
κινήσεις, προγραµµατισµό και σχέδιο η σηµερινή Κυβέρνηση πε-
τυχαίνει να κλείσει θέµατα του παρελθόντος. 

Η πυριτιδαποθήκη της Ευρώπης, τα Βαλκάνια, µετατρέπονται
σταδιακά σε µια συνέργεια ανάπτυξης και ευηµερίας. Εµείς δεν
φοβόµαστε την ιστορία, δεν φοβόµαστε την ειρήνη, δεν φοβό-
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µαστε τη συνεργασία µεταξύ των λαών. Αντιµετωπίζουµε τα ζη-
τήµατα στη βάση των πραγµατικών συµφερόντων της χώρας και
του ελληνικού λαού.

Η Αντιπολίτευση καταφεύγει σε κραυγές, διότι φοβάται ακόµα
και τις διαχρονικές της θέσεις. Η Αντιπολίτευση φοβάται να πα-
ραδεχθεί ότι η πάγια θέση τους ήταν σύνθετη ονοµασία µε γεω-
γραφικό προσδιορισµό µπροστά από τον όρο «Μακεδονία». 

Οι πολιτικοί που φοβούνται δεν µπορούν να διεκδικούν την
ηγεσία της χώρας. Η χώρα έχει Κυβέρνηση και Πρωθυπουργό
που δεν φοβάται. Ο ελληνικός λαός έχει αυτοπεποίθηση και γνω-
ρίζει ότι η Κυβέρνηση βαδίζει σταθερά και µε σχέδιο σε ένα κα-
λύτερο και πιο ασφαλές µέλλον.

Η δηµοκρατία σε αυτόν τον τόπο είναι ισχυρή, γι’ αυτό δεν φο-
βόµαστε, δεν απειλούµαστε, δεν εκβιαζόµαστε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας ευχαριστούµε κι
εµείς.

Ο κ. Γεώργιος Βλάχος έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε τις πιο κρίσιµες στιγµές

ενός µεγάλου εθνικού θέµατος που ταλάνισε για δεκαετίες την
πολιτική µας ζωή, καθώς και τις σχέσεις µας µε τους βόρειους
γείτονές µας. Και τούτο γιατί αν και ζούµε σε µια χώρα που δια-
χρονικά έχει διακηρύξει ότι δεν έχει διεκδικητικές βλέψεις, βρέ-
θηκε στο µάτι του κυκλώνα είτε γιατί οι γείτονές µας δεν έκρυβαν
τις βλέψεις τους για έξοδό τους στις θερµές θάλασσες είτε γιατί
ήθελαν να σφετεριστούν την ιστορία µας, την ελληνική ιστορία,
την ιστορία των Μακεδόνων, για να στηρίξουν τις διεκδικητικές
τους βλέψεις.

Η ένταξη της χώρας µας σε διαφορετικό στρατόπεδο από
εκείνο των γειτόνων µας έκανε το θέµα πιο σύνθετο και µε τη δια-
φοροποίηση του Τίτο απέναντι στη Μόσχα ακόµη πιο δύσκολο.
Μέσα σε αυτές τις εντάσεις προέκυψε η Γιουγκοσλαβική Δηµο-
κρατία της Μακεδονίας, µια οντότητα της οποίας οι κάτοικοι
προσδιορίζονταν γεωγραφικά ως Μακεδόνες και πολιτικά, πολι-
τισµικά και ιστορικά ως Σλάβοι.

Με την ονοµασία «Βόρεια Μακεδονία» θα µπορούσε κανείς να
ισχυριστεί ότι παραµένει ένας γεωγραφικός προσδιορισµός που
στο τέλος-τέλος υπήρχε. Όµως ο προσδιορισµός «µακεδονικός»
και «Μακεδόνας» ανατρέπει πλήρως µια τέτοια προσέγγιση και
αντί να κλείνει το θέµα, ουσιαστικά το ανοίγει και θα έλεγα ότι
το χειροτερεύει.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί πρέπει να δεχθούµε
τους γείτονές µας σαν Μακεδόνες αφού δεν είναι; Γιατί πρέπει
να συµφωνήσουµε να βρει καταφύγιο, ουσιαστικά εθνότητας,
στο «Μακεδόνες» η πανσπερµία των κατοίκων της γειτονικής
χώρας; Γιατί πρέπει να ονοµαστεί η γλώσσα τους «µακεδονική»
αφού δεν είναι; 

Οι ίδιοι παραδέχονται -το ακούσαµε και από τη συνάδελφο νω-
ρίτερα- ότι η γλώσσα τους είναι σλαβική. Γιατί πρέπει να λέγεται
«µακεδονική»; Επί της ουσίας είναι βουλγαρική διάλεκτος αλλά
αυτή τη γλώσσα, ιδίωµα ή ό,τι άλλο είναι, γιατί πρέπει εµείς να
τη δεχθούµε µε την ονοµασία «µακεδονική»;

Με τη Συµφωνία των Πρεσπών η Ελλάδα αναγνωρίζει στο
άρθρο 1.3 «µακεδονική γλώσσα» και µάλιστα µε την αναφορά ως
τέτοια ότι έχει αναγνωριστεί από το 1977. Αυτό ξέρετε όλοι ότι
δεν είναι ακριβές. Το επικαλέσθηκε πολλές φορές ο κ. Κοτζιάς,
αλλά είναι φοβερό να µη θέλει ούτε ο κ. Κοτζιάς ούτε κανείς από
τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ να ακούσουν τι λέει ο κ. Μπαµπι-
νιώτης. 

Εγώ εκπλήσσοµαι µε το πώς παίρνετε έτσι, µε τόση ευκολία,
τη θέση, τον ισχυρισµό των γειτόνων και δεν ακούτε τι λέει ο κ.
Μπαµπινιώτης. Δεν τον φωνάζετε να τον ακούσετε τι λέει, τι εξη-
γεί, που τα εξηγεί πάρα πολύ καλά; Λέει ο άνθρωπος ότι πρόκει-
ται για τυποποίηση γεωγραφικών ονοµάτων µε λατινικά
γράµµατα βάσει συστηµάτων που πρότειναν οι χώρες. Και αυτό
δεν έχει καµµία σχέση, λέει ο κ. Μπαµπινιώτης, µε την αναγνώ-
ριση µακεδονικής γλώσσας. Επειδή το ένα αλφάβητο µετατρά-
πηκε από σλαβικό σε λατινικό, εσείς το κάνατε σηµαία. Με ποιον
είστε, επιτέλους; Τι θέλετε να καλύψετε; Γιατί επιµένετε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Έχει και άλλα που λέει ο
Μπαµπινιώτης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Αν θέλατε θα µπορούσαµε να τον καλέ-
σουµε στην επιτροπή για να µας τα εξηγήσει ο κ. Μπαµπινιώτης,
αλλά δεν τον καλέσαµε. 

Εξάλλου µε την αναφορά περί «µακεδονικής γλώσσας» η Ελ-
λάδα παίρνει θέση και σε µια διαµάχη που υπάρχει µεταξύ Βουλ-
γαρίας και FYROM. Και µε την κύρωση αυτής της συµφωνίας η
αναγνώριση τέτοιας γλώσσας θα αποκτήσει ισχύ στο εσωτερικό
της χώρας µας, αφού το erga omnes δεν αφορά µόνο τη γειτο-
νική χώρα αλλά και την Ελλάδα. 

Έτσι η Κυβέρνηση κάτω από την πίεση διεθνών παραγόντων,
που για τους δικούς τους λόγους και για τα δικά τους συµφέ-
ροντα θέλουν να δώσουν τέλος σε µια εκκρεµότητα που αναµ-
φίβολα υπάρχει, ανέλαβε µια πρωτοβουλία χωρίς εθνική
συναίνεση, χωρίς ουσιαστική προετοιµασία, χωρίς γνώση, η
οποία κατέληξε στη Συµφωνία των Πρεσπών, µια συµφωνία που
όχι µόνο δεν είναι επωφελής, αλλά θα έλεγα ότι είναι επιζήµια
για τη χώρα, µια συµφωνία που δίνει γλώσσα, δίνει υπηκοότητα
και µε τη ρηµατική διακοίνωση αναφέρει για πρώτη φορά τον
όρο «µακεδονικός λαός». Τόσο στο κείµενο της ρηµατικής δια-
κοίνωσης όσο και στο µη αναθεωρηµένο, όπως αποδείχθηκε, κεί-
µενο του Συντάγµατος, υπάρχει πληµµυρίδα παράγωγων της
λέξης «µακεδονικός», που προσπαθεί µε όλους τους τρόπους να
µας δεσµεύσει.

Βεβαίως, η άρνηση του Υπουργού, µε όσα εξελίχθηκαν πριν
από λίγο, που έφερε ένα κείµενο, δεν αλλάζει πολύ την πραγµα-
τικότητα και τα όσα εµείς λέγαµε και λέµε, αφού ήρθε ένα κεί-
µενο µε κάποιες αναθεωρήσεις, ενώ κάποιες δεν υπάρχουν.
Μόνο και µόνο, κύριε Υπουργέ, από το ότι αναγκαστήκατε να φέ-
ρετε αυτό το αντίτυπο του Συντάγµατος µετά από τόση φασαρία
και τόση δική µας επιµονή, καταλαβαίνετε ότι κάτι δεν πήγαινε
καλά. Το λέω πολύ απλά και κατανοητά, πολύ ήπια, εάν θέλετε.
Το φέρατε τώρα και ουσιαστικά δεν µας είπατε ότι κάτι αλλάζει. 

Ουσιαστικά, δηλαδή, αυτό για το οποίο επιµέναµε εµείς ως
προς το σύνταγµα, είναι να δούµε πώς είναι ακριβώς οι διατυ-
πώσεις, τι είναι το προοίµιο, τι περιέχει, για να τα γνωρίζει ο κάθε
Βουλευτής. Στο τέλος-τέλος, εµείς έχουµε πάρει αρνητική θέση,
αλλά εσείς που θα ψηφίσετε θετικά, δεν έχετε απορία, έννοια,
δεν έχετε την ευαισθησία -επιτρέψτε µου να το πω- να δείτε πώς
ακριβώς έχει διατυπωθεί, να ξέρετε τι ψηφίζετε; Δεν το έχετε
ανάγκη; Αυτό εµένα µε εκπλήσσει.

Η µη ολοκλήρωση των συνταγµατικών διαδικασιών στη γεί-
τονα χώρα µόνο ως υποχώρηση της ελληνικής πλευράς µπορεί
να εκληφθεί, καθώς αυτό ήταν προϋπόθεση για να έρθει η συµ-
φωνία για κύρωση στην ελληνική Βουλή. Τώρα που η Κυβέρνηση
κάνει τις δικές αποτυχηµένες επιλογές, χωρίς καµµία συνεν-
νόηση, µε µόνους συµµάχους µεµονωµένους πολιτικούς, µιλά
για εθνική γραµµή. Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, µε ποιον µιλήσατε γι’ αυτήν την περίφηµη εθνική γραµµή;
Ό,τι διαβάσατε, ό,τι άκουσε ο κύριος Πρωθυπουργός, ό,τι του
είπαν αυτοί που εν πάση περιπτώσει τον πιέζουν σώνει και καλά
να την ψηφίσει; 

Εθνική γραµµή ονοµάστηκε, για να συνεννοούµαστε, η στάση
της χώρας από την Κυβέρνηση Καραµανλή στο Βουκουρέστι.
Αυτή ήταν η εθνική γραµµή. Όµως αυτή η στάση, αυτή η θέση,
έλεγε, καταρχήν, πρώτα απ’ όλα, λύση και µετά ένταξη. Δεν µι-
λούσε για εθνότητα Μακεδόνων, δεν µιλούσε για µακεδονική
γλώσσα, δεν µιλούσε για µακεδονική µειονότητα και µιλούσε για
ονοµασία κοινά αποδεκτή. Για να αναρωτηθείτε και ας αναρωτη-
θεί ο κάθε καλοπροαίρετος συµπολίτης µας πώς η εθνική
γραµµή Καραµανλή απερρίφθη, πώς ο Καραµανλής γι’ αυτήν του
τη στάση «τιµωρήθηκε» µε την κατασκευή σκανδάλων και συκο-
φαντιών και πώς η FYROM προσέφυγε στο Δικαστήριο της
Χάγης, για να δείτε ότι αυτό που απερρίφθη τότε σήµερα εσείς
το εµφανίζετε ως επιτυχία. Αλήθεια, ποιο από τα δύο µέρη άλ-
λαξε; Εµείς ή οι άλλοι; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κύριε
Βλάχο.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κάνατε κάτι για να πείσετε τους Σκοπιανούς; Και εάν ναι, πείτε

µας τι, σε τι άλλαξαν. 
Η αλήθεια είναι ότι από την εθνική γραµµή δεν κρατήσατε τί-

ποτε άλλο, ει µη µόνον το όνοµα. Τότε, όµως, το όνοµα ήταν η
κατάληξη κάποιων άλλων προϋποθέσεων και εσείς ξεκινήσατε
από το όνοµα. 

Εάν επιµείνετε, υπάρχουν περιθώρια ακόµα και σήµερα, εάν
θέλετε, να απαλειφθούν κάποια πράγµατα, αρκεί εσείς να το πι-
στέψετε, να το πολεµήσετε, αρκεί να θέλετε να γυρίσετε σε
εθνική γραµµή συνεννόησης. Εάν επιµείνετε σ’ αυτήν τη στάση,
παρά τους ποµπώδεις ισχυρισµούς σας, βλάπτετε σοβαρά τα
εθνικά συµφέροντα και τα οικονοµικά συµφέροντα, καταδικάζον-
τας και τους εαυτούς σας στην κρίση της ιστορίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Η κ. Κεφαλογιάννη έχει τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το

πρόσφατα σκηνοθετηµένο «διαζύγιο» των δύο κυβερνητικών
εταίρων, το θεσµικά ντροπιαστικό για τον κοινοβουλευτικό βίο
παρασκήνιο που προηγήθηκε, δίνει σήµερα στην Κυβέρνηση το
διαβατήριο για την κύρωση της Συµφωνίας των Πρεσπών. 

Είχαµε ξεκαθαρίσει από την πρώτη στιγµή ότι ψήφος εµπιστο-
σύνης σ’ αυτήν την Κυβέρνηση σηµαίνει και «ναι» στη Συµφωνία
των Πρεσπών. Φθάσατε έως την αλλοίωση των κοινοβουλευτικών
συσχετισµών, για να πετύχετε τον στόχο σας. Και αυτό σηµαίνει
αλλοίωση της λαϊκής εντολής. 

Τέσσερα χρόνια τώρα, ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ καταστρέφετε και
ναρκοθετείτε τα πάντα στο πέρασµά σας µε µεθοδεύσεις και τα-
κτικισµούς. Η Συµφωνία των Πρεσπών υπεγράφη µε τη νοµιµο-
ποίηση που έδωσε ο κ. Καµµένος και οι όψιµες πολιτικές
κορώνες µόνο ένα πράγµα επιβεβαιώνουν, ότι από κοινού ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ εξακολουθούν να παίζουν πολιτικά παιγνίδια και
στα εθνικά θέµατα.

Διαχειριστήκατε από την αρχή το µακεδονικό ζήτηµα µε δεύ-
τερες σκέψεις, για να δηµιουργήσετε πρόβληµα στην Αξιωµατική
Αντιπολίτευση. Αποτύχατε οικτρά. Ταυτίσατε τη γνήσια έκφραση
του εθνικού συναισθήµατος µε την άκρα Δεξιά, προκειµένου να
διχάσετε. Ξεχνάτε, βέβαια, ότι εσείς συγκυβερνούσατε –και
ακόµα το κάνατε κεκαλυµµένα τώρα- µε ένα ακροδεξιό κόµµα. 

Με αυτήν την κατ’ εξοχήν διαλυτική σας λογική, λοιπόν, φθά-
σαµε σήµερα στη διαδικασία κύρωσης της Συµφωνίας των Πρε-
σπών, που αποτελεί έναν επικίνδυνο συµβιβασµό για τα εθνικά
µας αιτήµατα. Έχετε αποκτήσει πολιτική παράδοση να παραχω-
ρείτε όλα όσα ποτέ και καµµία άλλη ελληνική κυβέρνηση δεν τόλ-
µησε να παραχωρήσει, όχι βέβαια λόγω πρωτοπορίας, αλλά
λόγω παντελούς αδυναµίας να διαχειριστείτε τα εθνικά ζητήµατα
προς όφελος της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητείται και ψηφίζεται σή-
µερα η κύρωση µιας συµφωνίας για την οποία η Κυβέρνηση δεν
διαπραγµατεύθηκε. Παραχωρήσατε τα µέγιστα, εγκαταλείπον-
τας µε αυτόν τον τρόπο µία πολιτική δεκαετιών. Θέσατε τη χώρα
αδικαιολόγητα στη θέση της επισπεύδουσας πλευράς. Τα Σκόπια
είχαν κάθε λόγο να βιάζονται. Εσείς τι λόγο είχατε και τελικά υπο-
γράψατε µία συµφωνία µε την οποία αναγνωρίζεται εκ µέρους
µας ότι οι πολίτες της Βόρειας Μακεδονίας θα ονοµάζονται Μα-
κεδόνες, πολίτες της Βόρειας Μακεδονίας, δηµιουργώντας έτσι
σε βάθος χρόνου σοβαρές προϋποθέσεις ο εθνικός προσδιορι-
σµός «µακεδονικός» για το νέο κράτος να υπερέχει σε σχέση µε
τον εσωτερικό τοπικό της ελληνικής Μακεδονίας;

Κατοχυρώνετε τη µακεδονική ταυτότητα των γειτόνων, λέγον-
τας ότι αυτή η ταυτότητα δεν έχει σχέση µε την Ελλάδα και την
κληρονοµιά της βόρειας περιοχής του Πρώτου Μέρους, δηλαδή
το αυτονόητο. Ούτε φυσικά ευσταθούν οι ισχυρισµοί σας ότι ο
όρος nationality πρόκειται για αναγνώριση µακεδονικής ιθαγέ-
νειας και όχι εθνότητας. Η ονοµασία της ιθαγένειας πρέπει να
ακολουθεί την κρατική ονοµασία. Δηλαδή, θα έπρεπε να αποκα-
λείται βορειοµακεδονική.

Αναγνωρίζεται, επίσης, η ύπαρξη µακεδονικής γλώσσας.
Ακόµη και εάν πρόκειται για σλαβική, η διατύπωση δεν παύει να

είναι στρεβλή και σίγουρα απαράδεκτη. Η υπεράσπισή της, δε,
έχει συνοδευτεί από σειρά ανυπόστατων ισχυρισµών από τον
πρώην Υπουργό Εξωτερικών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πρωτοφανές στα κοινο-
βουλευτικά χρονικά οι Βουλευτές να καλούνται να ψηφίσουν την
κύρωση µιας ιστορικής συµφωνίας, χωρίς να γνωρίζουν τι ακρι-
βώς κυρώνουν. Η προχειρότητα της Κυβέρνησης και οι ακροβα-
τισµοί της στα εθνικά θέµατα δεν έχουν προηγούµενο. Φέρνετε
προς κύρωση µία συµφωνία στη Βουλή, χωρίς η άλλη πλευρά να
έχει ολοκληρώσει τις συµφωνηθείσες υποχρεώσεις της. Η συν-
ταγµατική αναθεώρηση στα Σκόπια δεν έχει ολοκληρωθεί και στο
ελληνικό Κοινοβούλιο καταθέσατε το ισχύον σύνταγµα των Σκο-
πίων. Η ελληνική Βουλή δεν έχει αυτήν τη στιγµή την απαιτού-
µενη τεκµηρίωση, προκειµένου να µπορεί να αποφασίσει. Η
αναξιοπιστία σας στη διαχείριση των εθνικών µας συµφερόντων
ξεπερνά κάθε προηγούµενο.

Η χειρότερη κληρονοµιά, όµως, αυτής της συµφωνίας είναι ο
διχασµός που θα υπηρετήσουν οι ανισοβαρείς για τα εθνικά µας
συµφέροντα διατυπώσεις. Τα δύο στοιχεία, µακεδονική γλώσσα
και µακεδονική εθνότητα, αποτελούν την καρδιά του αλυτρωτι-
σµού της γειτονικής χώρας. Οι διµερείς συµφωνίες θα πρέπει να
υπηρετούν την καλή γειτονία, τον αµοιβαίο σεβασµό, τη σταθε-
ρότητα, την ανάπτυξη και την ειρήνη τόσο για τα µέρη της σύµ-
βασης όσο και για την ευρύτερη περιοχή. Πόσο επιτυγχάνεται
αυτό µε την παρούσα συµφωνία; Απαντώ: Καθόλου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
συντάχθηκε υπεύθυνα στην προοπτική εξεύρεσης µιας ρεαλιστι-
κής λύσης που θα διασφαλίζει τα εθνικά µας συµφέροντα. Βρε-
θήκαµε, όµως, απέναντι στις µεθοδεύσεις που έπραξαν και οι
δυο πρώην κυβερνητικοί εταίροι, προκειµένου να διασωθούν πο-
λιτικά, σε µία θεσµικά απαράδεκτη καθεστωτικού τύπου διαπραγ-
µατευτική τακτική. Ακολουθήσατε τον δρόµο του διχασµού µε
αφοριστική φωνή για όλους εκείνους που εκφράζουν την αφο-
σίωσή τους στην καλόπιστη προάσπιση των εθνικών µας συµφε-
ρόντων, για όλο τον ελληνικό λαό που θέλει µία Ελλάδα
εξωστρεφή, µε δυνατή διαπραγµατευτική θέση και ενισχυµένο
γεωστρατηγικό ρόλο στα Βαλκάνια και στην Ευρώπη.

Σήµερα, έχουµε όλοι την ευθύνη να δώσουµε µια ιστορική
απάντηση για το πώς θέλουµε να πορευτεί η χώρα µας σε αυ-
τούς που έχουν µάθει να διαχειρίζονται το µέλλον της χωρίς διά-
λογο, χωρίς εθνική συνεννόηση και χωρίς δηµοκρατική
συνείδηση, να πούµε ένα ηχηρό «όχι» σε µια κακή συµφωνία, που
δηµιουργεί και δεν λύνει προβλήµατα, σε µια συµφωνία που αυ-
ξάνει την αστάθεια στα Βαλκάνια και υποδαυλίζει τους κάθε
λογής εθνικισµούς, σε µια συµφωνία που πολώνει και διχάζει.

Έστω και τώρα, στην ύστατη στιγµή, ακούστε τη συντριπτική
πλειοψηφία του ελληνικού λαού.

Ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κ. Σοφία Βούλτεψη
έχει τον λόγο.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς γνω-
ρίζαµε ότι οι Σκοπιανοί είναι συστηµατικοί πλαστογράφοι και
γνωρίζαµε, βέβαια, ότι µία φορά πλαστογράφος, πάντα πλαστο-
γράφος.

Εσείς, κύριε Υπουργέ, που µας τους παρουσιάσατε ξαφνικά
ως αγγέλους της σοσιαλιστικής αποκαλύψεως και µας είπατε ότι
θα κάνουν τις αλλαγές και ήρθατε εδώ να µας καταθέσετε το
παλιό σκοπιανό Σύνταγµα, µε όλους τους αλυτρωτισµούς και
όλους τους επεκτατισµούς, µας το είχατε πει ποτέ αυτό; Είχατε
πει όταν συζητούσαµε το θέµα ότι: «Αυτοί δεν αλλάζουν το Σύν-
ταγµα. Από κάτω βάζουν κάτι κουτσουλιές»; Μας το είπατε αυτό;
Το είπατε στη χώρα; Δεν λέγατε ότι «Οι άνθρωποι θα αλλάξουν
το Σύνταγµά τους»; Πού είναι αυτό; Έχετε καταθέσει το Σύν-
ταγµα του επεκτατισµού µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Και το
ελληνικό Κοινοβούλιο καλείται να συζητήσει κάτι που δεν υπάρ-
χει.

Τελικά, µετά από όλα αυτά, επειδή δεν έχουµε καταλάβει γιατί
αυτή η πρεµούρα, έχουµε νιώσει όλοι µέσα µας ότι κάτι συµβαί-
νει, ότι τελικά έχουµε να κάνουµε µε ανθρώπους που συµπράτ-
τουν µε ξένη δύναµη. Μας κοροϊδεύετε. Συναλλάσσεστε από την
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πρώτη στιγµή: Συναλλαγή µε τους δανειστές, συναλλαγή µε τους
Σκοπιανούς που δεν αλλάζουν τίποτε, συναλλαγή µε διάφορους
στους οποίους προσφέρετε υπουργικούς θώκους. Και εν πάση
περιπτώσει, πείτε µου, σας παρακαλώ, πώς γίνεται δηλαδή να
δεχτούµε τώρα εµείς εδώ ότι θα πάρουµε το παλιό τους Σύν-
ταγµα, γιατί αυτοί, λέει, έτσι το αλλάζουν; Τι είναι, δηλαδή, οι
Σκοπιανοί; Σε όλο τον κόσµο όταν αλλάζει το Σύνταγµα, αλλάζει
το Σύνταγµα, µπαίνουν οι τροποποιήσεις, φεύγουν τα άλλα. Τι
ιστορία έχουν, δηλαδή, οι Σκοπιανοί τόσο σηµαντική; Το Ίλιντεν;
Πότε; Πού; Τότε που οι κοµιτατζήδες έκοβαν γλώσσες των δα-
σκάλων και κρεµούσαν τους παπάδες από τα δέντρα; Ποια ιστο-
ρία δηλαδή θέλουν να διαφυλάξουν αυτοί οι άνθρωποι εδώ πέρα;

Λοιπόν, κοιτάξτε, για να πετύχετε τον σκοπό σας, ο οποίος
είναι ύποπτος πλέον, εθνικά ύποπτος, έχετε θέσει από την αρχή
σε εφαρµογή δύο παράλληλα σχέδια.

Το πρώτο ήταν να ταυτιστούν όσοι διαφωνούν µε τη Συµφωνία
των Πρεσπών µε τη διαφθορά. Στις 5 Φεβρουαρίου του 2018, την
επόµενη του συλλαλητηρίου της Αθήνας, εµφανιστήκατε και µας
ξεφουρνίσατε την υπόθεση «NOVARTIS». Στις 6 Φεβρουαρίου,
την εποµένη, πήγε ο κ. Τσίπρας στην Πάτρα και µίλησε για πα-
τριωτισµό της µίζας. Αυτό θέλατε να κάνετε: Να ταυτίσετε αυ-
τούς που έχουν διαφορετική άποψη µε εσάς στα εθνικά θέµατα,
µε τη διαφθορά.

Παράλληλα, εξελίχθηκε και το δεύτερο σχέδιο: Να ταυτιστεί
ο λαός που διαδηλώνει για τη Μακεδονία µε τους ακραίους. Άρ-
χισε αµέσως ο κ. Τσίπρας από πέρσι να απευθύνει γενικό προ-
σκλητήριο προς τους κάθε λογής ακραίους. Μίλησε για
ετερόκλητους όχλους από τον Φεβρουάριο του 2018 και από
τότε µέχρι την περασµένη Κυριακή, που έγιναν αυτά τα έκτροπα,
δεν σταµάτησε να κάνει προσκλητήριο ακραίων. Το πρωί της Κυ-
ριακής σε συνέντευξή του στην «ΑΥΓΗ» είπε ότι φαντάζεται πως
ακραίες οµάδες θα χειραγωγήσουν. Φανταζόταν, µας το προ-
ανήγγειλε. Και µετά, αφού έγιναν αυτά που έγιναν, µας ταύτισε
εµάς, τη Νέα Δηµοκρατία, τον Κυριάκο Μητσοτάκη, µε τους
ακραίους. Δηλαδή, αµολήσατε όλες τις συµµορίες, τους παρα-
κρατικούς, τους τραµπούκους στον δρόµο. Η κ. Γεροβασίλη έρ-
χεται και µας λέει τώρα ότι ανησυχεί για τις επόµενες µέρες.
Ωραία, η Υπουργός Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη
ανησυχεί. Ε, άµα ανησυχεί, τι να πω; Ας πάει σπίτι της, να µη στε-
ναχωριέται η γυναίκα. Και λέει, επίσης, η κυρία Γεροβασίλη ότι
στη δική µου περίπτωση, της άγριας επίθεσης που δέχτηκα, δεν
είναι τα πράγµατα όπως τα περιέγραψα. Και πού το ξέρει εκείνη;
Είχε κάποιους εκεί και έβλεπαν; Γιατί κάτι δεν µου αρέσει σε όλη
αυτήν την ιστορία.

Κάνετε αυτά τα προσκλητήρια και αποτέλεσµα εφαρµογής
αυτού του παρακρατικού σχεδίου ήταν τα γεγονότα τα οποία εί-
δαµε στην Αθήνα: αντισυγκεντρώσεις, προβοκάτορες, τραµπού-
κους, παρακρατικούς. Από όλα είχε ο µπαξές. Αυτοί οι ακραίοι
που υποτίθεται ότι επιτέθηκαν σε µας τους ακραίους. Πώς γίνε-
ται αυτό δεν ξέρω.

Και µας ενηµερώνετε τώρα από χθες ότι η συµφωνία αναγνω-
ρίζει ιθαγένεια και όχι εθνότητα, αλλά βέβαια δεν ήθελαν οι άν-
θρωποι να βάλουνε «citizenship» και έβαλαν «nationality» που
παραπέµπει στην εθνότητα. Μας λέει ο κ. Τσίπρας ότι αφαιρούν-
ται οι αλυτρωτικές αναφορές από τα σχολικά τους βιβλία, αλλά
δεν µας λέτε ότι ζητάνε και συζητείται να αφαιρεθούν από τα
δικά µας βιβλία. Μας λέτε ότι αποκλείεται η διεκδίκηση µειονό-
τητας, αλλά πώς θα γίνει αυτό, αφού αναγνωρίζει αυτοπροσδιο-
ρισµό; Μας λέτε ότι µία κάποια γλώσσα έχει αναγνωριστεί από
το ‘77 ως επίσηµη γλώσσα του ΟΗΕ. Λέτε ψέµατα, διότι στον
ΟΗΕ υπάρχουν µόνο έξι επίσηµες γλώσσες, που δεν είναι ούτε
τα Γερµανικά ανάµεσά τους και ούτε έχει τέτοια διαδικασία. Να
µας πείτε τη διαδικασία που έχει ο ΟΗΕ να αναγνωρίζει γλώσσες,
τα ιδιώµατα των Τούτσι κ.λπ.. Λοιπόν, ο ΟΗΕ δεν είναι οργανι-
σµός αναγνώρισης γλωσσών. Αυτό που έγινε ήταν για να διευ-
κολύνονται οι Κυανόκρανοι, όσον αφορά στα τοπωνύµια.

Επίσης, άκουσα εδώ πέρα να λέτε ότι είναι αυτή η γλώσσα.
Δεν είναι τα µακεδονίτικα της Πηνελόπης Δέλτα, κυρίες και κύ-
ριοι, αυτά που µας τα παρουσιάζετε. Είναι βουλγαρικά καθαρά,
συνεννοούνται µεταξύ τους βουλγαρικά και δεν καταλαβαίνω
γιατί τα βουλγαρικά πρέπει να ονοµαστούν µακεδονικά.

Μας λέτε και για την εθνική γραµµή. Δηλαδή, η εθνική γραµµή
ποια είναι; Περιλαµβάνει και όνοµα και ταυτότητα και γλώσσα
και αυτοπροσδιορισµό και πρόσβαση στη θάλασσα και αλλαγές
στα σχολικά βιβλία; Υπάρχει τέτοια εθνική γραµµή;

Ακούστε τώρα, µου κάνει πάρα πολύ µεγάλη εντύπωση ότι
υπάρχουν εδώ πέρα συνάδελφοι οι οποίοι άλλα έλεγαν πριν και
άλλα λένε σήµερα. Η κ. Παπακώστα, για παράδειγµα, πρέπει να
έρθει εδώ και να µας εξηγήσει γιατί µέσα σε έναν µόλις χρόνο
άλλαξε τούµπα αυτά που πίστευε. Καταθέτω για τα Πρακτικά:
Στις 4 Ιανουαρίου του 2018 η κ. Παπακώστα µάς λέει για τα Σκό-
πια ότι «…το τεχνητό αυτό κράτος σήµερα δεν είναι βιώσιµο και
πρέπει να ξαναρχίσουµε τη διαπραγµάτευση από µηδενική
βάση…». Στις 19 Ιανουαρίου 2019 µάς λέει ότι «το Διεθνές Δίκαιο
κ.λπ.» και µας κουνάει το δάχτυλο. Ο κ. Μπόλαρης έλεγε ότι δεν
δέχεται το «Βόρεια Μακεδονία», διότι αυτό προϋποθέτει την
ύπαρξη Νότιας Μακεδονίας. Τώρα τι έχει συµβεί;

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία  Βούλτεψη καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ακούστε, πρέπει όλοι αυτοί οι κύριοι και οι κυρίες που άλλα
έλεγαν και άλλα λένε τώρα, να έρθουν εδώ να µας εξηγήσουν τι
έχει αλλάξει. Γιατί έτσι, αν δεν το κάνουν, θα αφήσουν τη φαν-
τασία µας να οργιάζει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς.
Ο κ. Γεώργιος Αµυράς έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε και µε την

άδεια, βέβαια και την ανοχή του Προεδρείου, να χρησιµοποιήσω
δύο λεπτά από την οµιλία µου για να εξηγήσω προς όλους και
ιδίως προς τους πολίτες που µε τίµησαν µε την ψήφο τους, για
ποιους λόγους αποχώρησα από το Ποτάµι.

«Ο Αµυράς στον δρόµο του Δανέλλη». Αυτός ήταν ο τίτλος της
ανακοίνωσης του Ποταµιού και µόνο από αυτόν τον παραπει-
στικό τίτλο µπορεί κανείς να καταλάβει την πραγµατική αιτία η
οποία µε οδήγησε σε µία δύσκολη απόφαση. Με όλο τον σεβα-
σµό προς το πρόσωπο του συναδέλφου µου, του κ. Δανέλλη,
επειδή ακριβώς δεν ήθελα να ακολουθήσω τον δρόµο του κ. Δα-
νέλλη, γι’ αυτό αποχώρησα από το Ποτάµι. Άλλωστε, σε λίγες
ώρες το Ποτάµι ή, αν θέλετε για να ακριβολογώ, το υπόλοιπο
Ποτάµι θα ακολουθεί τον δρόµο του Δανέλλη, υπερψηφίζοντας
µαζί µε την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και του υπολοίπου ΑΝΕΛ τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών, ενώ εγώ θα την καταψηφίσω.

Πάλευα έως και την τελευταία στιγµή να σταµατήσω τον πα-
ραλογισµό που επικρατούσε στο κόµµα, να διαµηνύσω σε όλους
ότι αυτό το ατελείωτο πολιτικό εκκρεµές διέλυε κάθε ορθολογική
σκέψη και απωθούσε τους πιο πιστούς φίλους του Ποταµιού. Το
καλοκαίρι ψηφίζαµε την πρόταση µοµφής κατά της Κυβέρνησης
για τη Συµφωνία των Πρεσπών και έξι µήνες µετά στηρίζει το Πο-
τάµι την Κυβέρνηση γι’ αυτήν, την ίδια τη Συµφωνία των Πρε-
σπών. Να διαγράφεται από το Κόµµα ως αποσυνάγωγος ο κ.
Δανέλλης, επειδή τάχθηκε υπέρ της Κυβέρνησης στη Συµφωνία
των Πρεσπών και λίγες ηµέρες µετά, η ηγεσία του Ποταµιού να
επιχειρηµατολογεί υπέρ της ίδιας ακριβώς συµφωνίας, µε ακρι-
βώς τα ίδια λόγια του κ. Δανέλλη.

Είχα και έχω σταθερές απόψεις και γι’ αυτό αποχώρησα από
το Ποτάµι. Είχα και έχω σταθερές απόψεις και γι’ αυτήν την Κυ-
βέρνηση, που θεωρώ ότι πρέπει να φύγει άµεσα, αλλά και για τη
συµφωνία που έφερε, την οποία απορρίπτω και καταψηφίζω. 

Είχα και έχω σταθερές απόψεις, γιατί δεν θα ήθελα, ούτε θα
επέτρεπα ποτέ στον εαυτό µου, να κάνω τα ρεπό των ΑΝΕΛ εν
ονόµατι -προσέξτε- µιας Κυβέρνησης, που σύµφωνα µε την επί-
σηµη θέση του Ποταµιού είναι ανίκανη και ανάξια εµπιστοσύνης
και ταυτόχρονα, άξια και ικανή για ψήφο για τη Συµφωνία των
Πρεσπών.

Το Ποτάµι δεν το διέλυσα εγώ. Ήµουν ο έβδοµος από τους
οκτώ Βουλευτές που αποχώρησαν. Δεν ήµουν ο πρώτος. Αν θέ-
λετε, όµως, να σας εκµυστηρευτώ και κάτι, εγώ πίστευα ότι θα
έµενα τελευταίος στη Σεβαστουπόλεως. Κάθε φορά, όµως, που
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πήγαινα στο Ποτάµι, έβρισκα διαφορετικές κλειδαριές. Τη µια το
Ποτάµι γινόταν ΠΑΣΟΚ, την άλλη έφευγε από το ΠΑΣΟΚ. Τη µια
ξιφουλκούσε κατά της Κυβέρνησης για την ψήφο εµπιστοσύνης
λόγω των Πρεσπών και την άλλη τασσόταν αναφανδόν υπέρ της
Κυβέρνησης για την ίδια Συµφωνία. Πότε να υποστηρίζει το Πο-
τάµι ότι ο Τσίπρας είναι ανίκανος ως Πρωθυπουργός και πρέπει
να φύγει εδώ και τώρα και πότε να τον στηρίζει µέχρι τέλους,
ακόµα κι αν χρειαζόταν να αντικαθιστά Βουλευτές ή και Υπουρ-
γούς των ΑΝΕΛ. Πότε το Ποτάµι να καταγγέλλει την Κυβέρνηση
ως καθεστώς και επικίνδυνη για τη δικαιοσύνη, τους θεσµούς και
τη δηµοκρατία και πότε το Ποτάµι να δίνει σανίδα σωτηρίας στο
ΣΥΡΙΖΑ, που από την πρώτη µέρα δεν σταµάτησε να χυδαιολογεί
σε βάρος του Ποταµιού, παρουσιάζοντας το ως τάχα µου όρ-
γανο της διαπλοκής.

Σε αυτό το παιχνίδι, λοιπόν, εγώ δεν θα µπορούσα να συµµε-
τάσχω. Στα εθνικά θέµατα δεν επιτρέπονται ήξεις, αφήξεις. Δεν
µπορείς να είσαι και παπάς και ζευγάς. Είναι ώρα, λοιπόν, για
αποφάσεις έναντι των πολιτών. Και έτσι εγώ έλαβα τη δική µου
απόφαση, µε βάση τα κριτήρια που σας ανέφερα και πάνω απ’
όλα τη συνείδησή µου. Είµαι σταθερός στις απόψεις µου και
µόνο.

Σε ό,τι αφορά τώρα το µείζον θέµα της συµφωνίας, καλούµα-
στε να τοποθετηθούµε χωρίς µέχρι πριν από λίγη ώρα να έχουµε
πλήρη εικόνα του νέου συντάγµατος των Σκοπίων. Πριν από ένα
τέταρτο ο κύριος Υπουργός κατέθεσε επίσηµα το κείµενο. Πρό-
κειται για µία διαδικασία εξπρές σαν να είναι η Ελλάδα η επισπεύ-
δουσα χώρα, η οποία δεν πρέπει να χάσει την ευκαιρία και όχι οι
γείτονες.

Η Κυβέρνηση στο ζήτηµα των Σκοπίων διαπραγµατεύτηκε µε
την ίδια µέθοδο που χρησιµοποίησε στην οικονοµία το πρώτο κα-
ταστροφικό εξάµηνο του 2015, εν κρυπτώ, χωρίς να λαµβάνει υπ’
όψιν και χωρίς να ζητάει τη γνώµη κανενός κόµµατος, χωρίς να
ενδιαφέρεται για τις ευαισθησίες των πολιτών. Το µόνο που εν-
διέφερε την Κυβέρνηση ήταν ότι θα προκαλούσε, ενδεχοµένως,
αναταραχή στην Αντιπολίτευση, δηλαδή µικροπολιτικοί λόγοι.

Επίσης, υπήρχε και µία διαφορά. Το καλοκαίρι του 2015, µάλ-
λον από λάθος, προκάλεσε δηµοψήφισµα. Τώρα ούτε να ακούσει
για δηµοψήφισµα. Φεύγει µακριά. 

Όπως, λοιπόν, αντιλαµβανόµαστε, το αποτέλεσµα των δια-
πραγµατεύσεων στο µακεδονικό δεν θα µπορούσε να είναι δια-
φορετικό από αυτό που είχαµε στην οικονοµία. Μια κακή και
λανθασµένη συµφωνία, που δεν επιλύει τη ρίζα των προβληµά-
των µας µε τους γείτονες, που είναι ο αλυτρωτισµός, αλλά, αντι-
θέτως, δηµιουργεί νέες εστίες, που µπορεί να πυροδοτηθούν
στο µέλλον.

Η συµφωνία έχει ορισµένα συγκεκριµένα αποτελέσµατα και
σας καλώ να τα δούµε. Αναβαθµίζει τη θέση των Σκοπίων στα
Βαλκάνια, µε το διαβατήριο που εξασφαλίζουν οι γείτονες στο
ΝΑΤΟ σε πρώτο χρόνο και σε δεύτερο χρόνο στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Εξυπηρετεί πλήρως τα σχέδια της Ουάσιγκτον και του
Βερολίνου, που θέλουν να επεκτείνουν την επιρροή τους στα δυ-
τικά Βαλκάνια. 

Αυτό που αδυνατώ να εντοπίσω στο κείµενο της Συµφωνίας
είναι τα οφέλη της Ελλάδας. Τα βασικά επιχειρήµατα της Κυβέρ-
νησης είναι ότι τα Σκόπια έκαναν τη µεγάλη παραχώρηση να αλ-
λάξουν τη συνταγµατική τους ονοµασία σε «Βόρεια Μακεδονία».
Εκατόν σαράντα χώρες έχουν αναγνωρίσει τη χώρα ως σκέτη
Μακεδονία, µας λέτε. Τώρα θα λέγεται «Βόρεια Μακεδονία».

Αυτό όµως, είναι η µισή αλήθεια. Οι εκατόν σαράντα χώρες
έχουν αναγνωρίσει το όνοµα της «Μακεδονίας» σε διµερές επί-
πεδο. Ωστόσο, διεθνώς το όνοµα της χώρας ήταν και παραµένει,
προσωρινό, το «FYROM». Εάν δεν συναινέσει η Ελλάδα σε νέα
ονοµασία, οι γείτονες δεν θα αποκτήσουν ποτέ την ονοµασία που
έχουν συµφωνήσει διµερώς µε τις άλλες χώρες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό ακόµα θα χρειαστώ.
Κι, όµως, αυτό το διαπραγµατευτικό ατού εµείς δεν το αξιο-

ποιήσαµε. Ακόµη και το όνοµα «Βόρεια Μακεδονία» στην ουσία
δεν είναι «erga omnes», «έναντι όλων» όπως ισχυρίζεται η Κυβέρ-
νηση. Η αλλαγή ονοµασίας πρακτικά αναιρείται από το γεγονός

ότι ο γειτονικός λαός δεν θα αποκαλείται «Βόρειο-Μακεδονικός»,
αλλά σκέτο «Μακεδονικός». Η γλώσσα του δεν θα είναι «βόρειο-
µακεδονική», αλλά σκέτο «µακεδονική». Τα προϊόντα τους δεν θα
είναι «βόρειο-µακεδονικά», αλλά σκέτο «µακεδονικά». Ακόµα και
τα διακριτικά σήµατα, όπως το πώς θα εµφανίζεται και θα ονο-
µάζεται η γειτονική χώρα στο ίντερνετ, η κατάληξη είναι «.MKD».
Που είναι το «Ν» µπροστά, το «North», το «Βόρεια»;

Με τη Συµφωνία αυτή, λοιπόν, υπάρχει ο κίνδυνος οι γείτονες
σταδιακά να µονοπωλήσουν τη χρήση του όρου «Μακεδονία» και
-γιατί όχι;- αύριο, όταν θα κυριαρχήσουν άλλες πολιτικές δυνά-
µεις, να µην επιτρέπουν σε άλλο κράτος ή άλλο λαό τη χρήση
του όρου αυτού. 

Αλήθεια, όµως, γιατί η Κυβέρνηση δέχτηκε την ονοµασία της
γλώσσας των γειτόνων ως µακεδονική, όταν οι ίδιοι, στη ρηµα-
τική διακοίνωσή τους, παραδέχονται ότι η γλώσσα τους είναι της
σλαβικής οικογένειας του Νότου; Και ας αφήσετε, επιτέλους,
στην άκρη αυτό το ψευδεπιχείρηµα, ότι το 1977 τάχα µου η Ελ-
λάδα, η Αθήνα, αναγνώρισε τη µακεδονική γλώσσα. Αν ίσχυε
αυτό που λέτε, δεν θα έπρεπε ο κ. Κοτζιάς να πάει να κάνει δια-
πραγµατεύσεις. Θα έπρεπε να στείλετε τον Υπουργό Παιδείας
µε πέντε-έξι γλωσσολόγους για να λύσουν το θέµα.

Πολύ απλά οι γείτονες δεν θέλουν να ονοµάσουν τη γλώσσα
τους ως «νοτιοσλαβική», αλλά «µακεδονική»…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Αµυρά, σας
έδωσα χρόνο λόγω της ιδιοµορφίας της περίπτωσης σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Σας ζήτησα
µία ανοχή στην αρχή, γιατί είναι ειδικό το θέµα. Είναι ειδική η
θέση µου, όπως αντιλαµβάνεστε.

Πολύ απλά, λοιπόν, οι γείτονες δεν θέλουν και δεν θα ονοµά-
σουν τη γλώσσα τους «νοτιοσλαβική», αλλά «µακεδονική», γιατί
ξεκάθαρα η γλώσσα είναι στοιχείο ταυτότητας. Και µε τη Συµ-
φωνία αυτή οι γείτονες παίρνουν µακεδονική ταυτότητα. 

Το άρθρο 7 της Συµφωνίας ορίζει ότι µε τους όρους «Μακε-
δονία» και «Μακεδονικός»…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ελάτε, κύριε Αµυρά.
Σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σας παρα-
καλώ. Δώστε µου τριάντα δευτερόλεπτα.

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Δώστε του δύο λεπτά από τον δικό µου
χρόνο, κύριε Πρόεδρε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ορίστε, οι συνάδελφοι προσφέρονται να
µου δώσουν τον δικό τους χρόνο. Δώστε µου τριάντα δευτερό-
λεπτα και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευγενική χορηγία του
κ. Φωκά;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Είναι ευγενική χορηγία του κ. Φωκά και
τον ευχαριστώ.

Λέω, λοιπόν, ότι το άρθρο 7 της συµφωνίας ορίζει ότι µε τους
όρους «Μακεδονία» και «Μακεδονικός», θα περιγράφονται, ως
προς τους γείτονες, η επικράτεια, η γλώσσα, ο πληθυσµός και
τα χαρακτηριστικά τους, µε τη δική τους ιστορία, πολιτισµό και
κληρονοµιά. Αυτό δεν είναι ορισµός ιθαγένειας, είναι ο ορισµός
της ταυτότητας. 

Η συµφωνία αυτή δεν λύνει τα προβλήµατα µε τα Σκόπια και
αφήνει ανοιχτές πόρτες για το µέλλον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώσατε, κύριε
Αµυρά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τέλος!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Συµπερασµατικά, η Κυβέρνηση αγνοών-

τας τη λαϊκή βούληση, περιφρονεί τις εθνικές ευαισθησίες και θα
µε βρει αντίθετο ως ανεξάρτητο Βουλευτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, το καταλά-
βαµε!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Αφήστε µε να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε!
Γι’ αυτόν τον λόγο καταψηφίζω τη Συµφωνία των Πρεσπών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το έχουµε καταλάβει,
κύριε Αµυρά, αυτό! Είναι πολύ απλό. Αλίµονο αν δεν είχαµε κα-
ταλάβει κι αυτό!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Επίσης, µια που είναι ο κ. Αποστολάκης
εδώ, θέλω να δώσω την ευκαιρία στην Κυβέρνηση να διορθώσει
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κάτι που ένας Βουλευτής της κυβερνητικής πλειοψηφίας είπε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Λοιπόν, η κ. Μάρκου

έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: «Αυτήν τη στιγµή, οι Έλληνες ψαράδες

στα Ίµια δεν µπορούν να κάνουν τη δουλειά τους…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Αµυρά, τα κα-

ταλάβαµε όλα αυτά που είπατε. Σας παρακαλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: ...διότι δεν τους το επιτρέπουν τα τουρ-

κικά πλοία».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το καταλάβαµε είπα.

Τέλος!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ερωτώ, λοιπόν, κύριε Αποστολάκη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν ερωτάτε τίποτα.

Ελάτε κυρία Μάρκου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ισχύει αυτό που κατήγγειλε ο Βουλευτής

Δωδεκανήσου της κυβερνητικής πλειοψηφίας ή όχι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ελάτε, κυρία Μάρ-

κου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρακαλώ να µας διαφωτίσετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, ευχαρι-

στούµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Καταλήγω, λέγοντας ότι καταψηφίζω τη

Συµφωνία των Πρεσπών…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το είχαµε καταλάβει

από την αρχή αυτό!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: ...και ελπίζω το Ποτάµι να βρει τη φώτισή

του.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ.
Η κ. Μάρκου έχει τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για τη σηµερινή Συµπολίτευση

το θέµα που συζητούµε δεν έχει αυθύπαρκτη υπόσταση, όπως
και κανένα θέµα άλλωστε. Αποκτά υπόσταση ένα ζήτηµα και νοη-
µατοδοτείται όταν µπορεί να χρησιµοποιηθεί για κάποια µικρο-
πολιτική, συνδικαλιστικού τύπου, τακτική, ώστε να εξυπηρετηθεί
αυτό που βρίσκεται στο κεφάλι «των κοµµένων κεφαλιών», όπως
διηγείται ο Στρατής Τσίρκας. Ψιλά γράµµατα και ο Τσίρκας για
τους αφηνιασµένους αριστερούς της αρβύλας!

Σηµασία έχει η πράξη και η πρακτική, η ανθρωποφαγία. Χαρα-
κτηριστικό παράδειγµα η πρόσφατη ανθρωποφαγία του λεγόµε-
νου «µπούλη», ο ωµός κυνισµός, ο αµοραλισµός από το
αντιµνηµονιακό στο «περισσότερο µνηµονιακός πεθαίνεις». Να
µην ξεχάσουµε να δώσουµε τα συγχαρητήριά µας και στην ανε-
ξάρτητη τρόικα! Μπράβο παιδιά, άξιος ο µισθός σας! 

Επανέρχοµαι: Στο παραπάνω πλαίσιο η φαεινή ιδέα ήταν να
πετάξουµε τον «µπούλη» έξω από το τρένο και µετά να βάλουµε
την προβιά του προοδευτικάριου, δηλαδή πελατειακή πολιτική
µε τα δανεικά και τα λεφτά των άλλων, των κορόιδων που δου-
λεύουν και αγωνίζονται. 

Όταν κόβεις το πατρόν για το προοδευτιλίκι, πάντα υπάρχουν
και ρετάλια. Τα ρετάλια δεν έχουν συνήθως ούτε επάγγελµα
ούτε µισθό, οπότε είναι πλήρως εξαρτώµενα. Αποκτούν, δε, και
την ψυχολογία του θυρωρού της νύχτας. Τους αρέσει η ταπεί-
νωση, ηδονίζονται µε την επιβολή και την εκµετάλλευση. Περισ-
σότερος αυτοεξευτελισµός πεθαίνεις!

Να πως έχει συσταθεί η αλά καρτ νέα πλειοψηφία του σκοπια-
νού, από την οποία απορρέει και η λογική µιας απλώς φυσιολο-
γικής ήττας στις επερχόµενες εκλογές της 19ης Μαΐου. Λοιπόν,
παιδιά σας έχω νέα. Ο λαός δεν τσιµπάει. Υπάρχει µία λέξη στα
στόµατα όλων. Διάβασε τα χείλη µου: Φύγετε!

Τώρα, όσον αφορά τη φοβερή αυτή η συµφωνία, για την οποία
όλα τα διεθνή κοράκια επιχαίρουν, δηλαδή τι περιµένετε να πουν;
Ότι η συµφωνία είναι άθλια; Το θέµα είναι ότι η χώρα που κατα-
στρέψατε, αποχωρεί από τα Βαλκάνια. Τράπεζες και επιχειρήσεις
και διάφοροι ατζέντηδες δεξιά και αριστερά διαγκωνίζονται να
καλύψουν το κενό, συµπεριλαµβανοµένης και της µαντάµ Μέρ-
κελ, η οποία αρέσκεται άλλοτε να σας µαλώνει και άλλοτε να σας
χαµογελά. 

Να επαναλάβω αυτά που ήδη έχω τονίσει πριν από µήνες για
το θέµα: Το θέµα της συµφωνίας που φέρατε δεν είναι µόνο το

όνοµα. Το θέµα είναι κυρίως τα συνοδευτικά, η γλώσσα και η
ταυτότητα. Αυτά προσδιορίζουν την ονοµασία. Αυτά την ταυτο-
ποιούν. Αυτά της προσδίδουν αλυτρωτικό χαρακτήρα. 

Συνάγεται ότι σηκώσαµε τα χέρια, τουλάχιστον. Η διαπραγµά-
τευση πάντα κολλούσε στον αλυτρωτισµό, λέγοντας ότι η µακε-
δονική γλώσσα τους είναι σαφώς είδος σλαβικής. Υπονοεί ότι εγώ,
που ιδιαίτερη πατρίδα µου είναι η Μακεδονία, πρέπει κάποια
στιγµή να αντιληφθώ, αν µάλιστα είµαι και δίγλωσση -να πω το
αληθές, ότι υπάρχει κόσµος στην περιοχή που καταλαβαίνει και
µιλάει σλαβικά- ότι τελικώς είµαι πρώτα Μακεδών και συνεπώς κά-
ποια στιγµή πρέπει να συνειδητοποιήσω την πραγµατική µου ταυ-
τότητα, ότι δηλαδή ο κανονικός Μακεδών είναι Σλάβος και ανήκει
αλλού, όχι στην Ελλάδα. Να πω ότι κάτι περίεργα sites κάνουν
λόγο για πάνω από εκατό χιλιάδες σλαβοµακεδόνες που ζουν στη
Μακεδονία µας. Τυχαίο; Είναι τραβηγµένο αυτό; Νοµίζω πως όχι. 

Ας υποθέσουµε ότι στους δύσκολους καιρούς που έρχονται,
πολλοί πολίτες συνεχίζουν να είναι οργισµένοι και χωρίς το µνη-
µόνιο-αντιµνηµόνιο υπάρχει πάντα ο κίνδυνος µιας οπαδικού
τύπου νέας αντίθεσης που µπορεί να φτάσει στα άκρα. Όµως η
Συµπολίτευση πολιτεύεται µε το διχασµό. Πώς αλλιώς θα επιτύ-
χει τη συσπείρωση και την εξαγορά των ρεταλιών; 

Δεν τον ενδιαφέρει τον κ. Τσίπρα κανένα εθνικό θέµα. Οι άν-
θρωποι κάνουν δουλειές και πού και πού πουλάνε και κανένα
προοδευτιλίκι για κάποιον αριβίστα, «χρήσιµο ηλίθιο», ρετάλι
κατά το κοινώς λεγόµενο, που πάντα βρίσκεται. 

Δεν έχω κανένα πρόβληµα να πω ότι στρίβοντας το καράβι από
το µνηµόνιο-αντιµνηµόνιο προς πιο θολές κατευθύνσεις, ο κ Τσί-
πρας καταφέρνει να διαθέτει πλέον κυβερνητικούς εταίρους αλά
καρτ. Αυτή η τελευταία είναι ακριβώς η φράση που είχα πει πριν
έξι µήνες στη Βουλή για αυτό το θέµα. Μήπως έχει αλλάξει κάτι;
Δεν νοµίζω.

Ο κ. Τσίπρας ενδιαφέρεται βασικά να διαλύσει το ΠΑΣΟΚ -
καλά το λέω, το ΠΑΣΟΚ- γιατί πάνω στη χειρότερη εκδοχή του
οικοδόµησε τότε την πλειοψηφία του και πάνω στα δικά του ρε-
τάλια προσπαθεί να οικοδοµήσει σήµερα µια λογική ήττα. Μόνο
έτσι εκτιµά ότι µπορεί να αποφύγει ίσως την πανωλεθρία. Και
σκασίλα του η χώρα. Άλλωστε, για τη Συµπολίτευση η χώρα δεν
υπάρχει. Αντιλαµβάνονται τη χώρα ως ένα σύνολο πολιτικών
συµµοριών ,µε σκοπό τη διανοµή των πολιτικών λαφύρων. Για
αυτό και αλλάζουν τόσο εύκολα θέσεις, για αυτό και δεν έρχον-
ται ποτέ σε δύσκολη θέση. 

Η βλάβη που έχει προκαλέσει η Κυβέρνηση αυτή είναι βαθιά
και µακροχρόνια και πλέον λαµβάνει σοβαρή εθνική διάσταση.
Υπάρχουν κάποιοι που µπορεί να πουν «Ε, δεν έπρεπε να έχει
λυθεί αυτό το θέµα;» ή υπάρχουν και κάποιοι λιγοστοί επιχειρη-
µατίες πάνω που σκέφτονται µόνο τις δουλειές. Να το πούµε και
αυτό. Η συµφωνία σφραγίζει την αποχώρηση των ελληνικών συµ-
φερόντων και την έλευση γερµανικών και διεθνών παραγόντων.
Τώρα υπάρχει και το τυπικό πλαίσιο µε τη συµφωνία του κ. Τσί-
πρα. Το πολιτικό κόστος δεν ενδιαφέρει τον κ. Τσίπρα. Τα συµ-
φέροντα τον ενδιαφέρουν και να µπορέσει να µπετονάρει το
20%, τη δεύτερη θέση. 

Στοιχήµατα δεν παίζω ποτέ. αλλά θα δείτε τα αποτελέσµατα
στις εκλογές και θα τρίβετε τα µάτια σας. Όσα συγχαρητήρια κι
αν πάρετε από τον κ. Ζάεφ και από τον κ. Νίµιτς, εδώ ψηφίζουν
οι Έλληνες και Ελληνίδες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Κέλλας έχει τον

λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, η πατρίδα µας

αντιµετωπίζει µια από τις µεγαλύτερες προκλήσεις της ιστορίας
της και θα έπρεπε να έχουµε οµοψυχία, προκειµένου να ενισχύ-
σουµε την εθνική µας ασφάλεια και να προστατεύσουµε την ιστο-
ρική µας κληρονοµιά απέναντι στον αλυτρωτισµό των Σκοπιανών
και την ευθυγράµµισή τους µε την Τουρκία και την Αλβανία.

Αντ’ αυτού, έχουµε µια Κυβέρνηση µειοψηφίας, η οποία κάνει
ό,τι περνάει από το χέρι της για να διχάσει τους Έλληνες και να
ενώσει τους Σκοπιανούς, όπως είπε ο Πρόεδρός µας ο Κυριάκος
ο Μητσοτάκης. 
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Όποιος έχει εθνική και θρησκευτική συνείδηση, εκφράζοντας
την ευαισθησία του στα θέµατα της Μακεδονίας, της Κύπρου και
της Βορείου Ηπείρου, χαρακτηρίζεται ως ακροδεξιός ή ως φα-
σίστας. Βλέπουµε την πολιτική που ασκεί ο Ράµα στη γειτονική
Αλβανία, µε τις περιουσίες των Ελλήνων να δηµεύονται, µε τις
εκκλησίες να γκρεµίζονται, µε ωµές δολοφονίες και η Κυβέρνηση
σιωπά. 

Ως φασίστες και ακροδεξιούς χαρακτήρισε τους χιλιάδες µα-
θητές που έκαναν καταλήψεις, ενώ είδαµε προχθές το µεγαλει-
ώδες συλλαλητήριο να καταστέλλεται µε πρωτοφανή βία και
εκτεταµένη χρήση χηµικών. Αν είναι δυνατόν! Χηµικά απέναντι
σε µωρά παιδιά, σε οικογένειες και σε ηλικιωµένους!

Προφανώς, όµως, εφαρµόζετε ήδη τη Συµφωνία των Πρε-
σπών. Γιατί; Γιατί στο άρθρο 6 ορίζεται η αστυνόµευση, η απο-
τροπή και η αποθάρρυνση διαµαρτυριών και εκδηλώσεων που οι
Σκοπιανοί θα θεωρήσουν ως εχθρικές ή αναθεωρητικές. 

Στο άρθρο 8 επιβάλλεται η αλλοίωση της ιστορίας µε τις εκα-
τέρωθεν επιτροπές, οι οποίες θα επιµεληθούν τις αλλαγές στα
σχολικά βιβλία και τους χάρτες. Τώρα αφαιρείτε τον Παύλο Μελά
και τον µακεδονικό αγώνα. Ίσως στο µέλλον να αφαιρέσουµε και
τον Μέγα Αλέξανδρο. 

Βέβαια, οφείλω εδώ να σηµειώσω και τις δυσχέρειες οι οποίες
θα προκύψουν στο εµπόριο και τη σύγχυση που θα προκληθεί
στις ευρωπαϊκές αγορές µε τα ελληνικά προϊόντα της Μακεδο-
νίας µας σε σχέση µε τα σκοπιανά. 

Από που αντλείτε την ηθική και ιστορική νοµιµοποίηση να τα
κάνετε όλα αυτά, κύριε Υπουργέ; Από τον τάφο του Τίτο; Από
πότε οι Σλάβοι έγιναν Μακεδόνες; Κανείς Έλληνας Πρωθυπουρ-
γός δεν συζήτησε ποτέ για Μακεδονία, για µακεδονικό έθνος και
µακεδονική γλώσσα. Το έκανε, όµως, µε πολύ άνεση και ευχαρί-
στηση ο κ. Τσίπρας. Όχι βέβαια το «Βόρεια» αλλά και το σκέτο
«Μακεδονία». Και όχι µόνον αυτός, αλλά και κορυφαία στελέχη
του ΣΥΡΙΖΑ, όπως ο κ. Τσακαλώτος, ο κ. Γαβρόγλου, η κ. Χρι-
στοδουλόπουλου και πολλοί άλλοι, οι οποίοι υπέγραψαν κοινή
ανακοίνωση στις 17 Μαρτίου του 2008, όπου σας διαβάζω τι έλε-
γαν: «Δεν υπάρχει κανένα εθνικό ενδιαφέρον που να διακυβεύε-
ται αν δοθεί η δυνατότητα στη γειτονική χώρα να διατηρήσει τη
συνταγµατική της ονοµασία». Και ακούστε, κύριε Φίλη, παρα-
κάτω. «Η απειλή για την ειρήνη και την πολυεθνική συµβίωση
είναι στην πραγµατικότητα η φονική µηχανή που λέγεται ΝΑΤΟ». 

Εσείς τα λέγατε αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Και
συνεχίζω…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Και µας ψήφισε ο λαός.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Τώρα δεν λέτε τα ίδια, όµως. Τώρα τα κά-

νουµε όλα για να µπουν στο ΝΑΤΟ. Τέλος η φονική µηχανή.
Έγινε µηχανή ειρήνης ξαφνικά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Εσείς τι λέτε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Δεν είναι κακό. Έστω και 30 χρόνια µετά,

έρχεστε εκεί που ήµασταν εµείς πριν από τριάντα χρόνια. Καλό
είναι. Δεν είναι κακό. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, ησυχία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Στο άρθρο 20 παράγραφος 9 της συµ-

φωνίας ορίζεται πως οι διατάξεις που αφορούν την εθνικότητα
και τη γλώσσα είναι αµετάκλητες. Οι Σκοπιανοί θα µπορούν να
χρησιµοποιούν τον όρο «Μακεδονία» και τον αντίστοιχο επιθετικό
προσδιορισµό ελεύθερα και χωρίς κανένα φραγµό, σύµφωνα µε
το άρθρο 7. Ο όρος «Βόρεια» θα υιοθετηθεί προοδευτικά σε
βάθος πενταετίας συναρτήσει της ενταξιακής πορείας τους στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και µόνο για δηµόσιους οργανισµούς. Αλή-
θεια, µε τη σχισµατική εκκλησία των Σκοπίων τι θα γίνει; Πώς θα
ονοµαστεί; Ξέρουµε; 

Την προηγούµενη εβδοµάδα είδαµε τον κ. Τσίπρα να επικαλεί-
ται τη ρηµατική διακοίνωση του ΥΠΕΞ των Σκοπίων, όπου δέχον-
ται επίσηµα ότι η µακεδονική ιθαγένεια αφορά µόνο το νοµικό
δεσµό των πολιτών µε το κράτος και όχι την εθνότητα. 

Μα, το θέµα µας εδώ, κύριε Υπουργέ, δεν είναι η εθνότητα,
δεν είναι ο όρος «ethnicity», που επικαλείστε τόσο εσείς, όσο και
οι Σκοπιανοί. Άλλο «εθνότητα», άλλο «εθνικότητα». Ο όρος «na-
tionality» σωρεύει τόσο την έννοια του νοµικού δεσµού -δηλαδή
της ιθαγένειας- όσο και του έθνους, δηλαδή του όρου «nation».

Και αν εννοούσατε µόνο την ιθαγένεια, θα χρησιµοποιούσατε τον
όρο «βορειοµακεδονική», χωρίς να χρειάζεται η διευκρίνιση του
όρου «citizen». 

Στο αγγλικό κείµενο της Συµφωνίας αναφέρεται σαφέστατα ο
όρος «Macedonian Nationality/Citizen of North Macedonia». Όχι
µόνο αναγνωρίζετε µακεδονικό έθνος, αλλά τροφοδοτείτε τον
πυρήνα του αλυτρωτισµού των Σκοπιανών, αναγνωρίζοντας
τµήµα του έθνους αυτού ως πολίτες που κατοικούν στη «Βόρεια
Μακεδονία». 

Κατά συνέπεια, γεννάται άµεσα και λογικά το ερώτηµα: Οι
υπόλοιποι Μακεδόνες που κατοικούν; Βέβαια, την απάντηση τη
δίνει ο ίδιος ο κ. Ζάεφ. Δηλώνει πως η µακεδονική γλώσσα θα δι-
δάσκεται στην Ελλάδα και ονειρεύεται «Μακεδόνες του Αιγαίου».

Και αφού ενδώσατε στην εθνικότητα - ιθαγένεια, τώρα κατο-
χυρώνουν και το µακεδονικό λαό. Στην τροποποίηση 33 του άρ-
θρου 36 αναφέρεται ξεκάθαρα πως το κράτος των Σκοπίων
στηρίζει αυτούς που πολέµησαν στους εθνικούς απελευθερωτι-
κούς αγώνες και αυτούς που αγωνίστηκαν για τη µακεδονική
ταυτότητα. Εσείς, λοιπόν, παρόλα αυτά λέτε ότι δεν αναγνωρί-
ζεται εθνική ταυτότητα και δεν έχουν αλυτρωτικές τάσεις;

Τελειώνοντας, έρχοµαι στο ζήτηµα της ένταξης των Σκοπίων
στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση. Καταρχήν, οφείλουµε να
σηµειώσουµε ότι το συγκεκριµένο κρατίδιο δεν µπορεί να επι-
βιώσει µακροπρόθεσµα, εάν δεν ενταχθεί στους δύο οργανι-
σµούς, αφού έχει τεράστια εσωτερικά προβλήµατα -οικονοµικά
και διοικητικά- και δεν έχει πληθυσµιακή συνοχή. Η Ελλάδα κρα-
τάει το κλειδί για την επιβίωση του και αντί να διαπραγµατευ-
τούµε ενωµένοι, από θέση ισχύος, έχοντας κοινή εθνική γραµµή,
τα δίνετε όλα, ακόµα και έξοδο στο Αιγαίο, την ΑΟΖ, αλλά και
την πρόσβαση σε ερευνητικά ιδρύµατα και αρχεία της χώρας
µας, λαµβάνοντας ως αντάλλαγµα τις τροποποιήσεις 33 έως 36
του Συντάγµατός τους.

Γιατί, κύριε Υπουργέ, δεν εµφανίζεται ολοκληρωµένο το κεί-
µενο του Συντάγµατος µε τις τροποποιήσεις; Μας φέρατε το κεί-
µενο του Συντάγµατος από το ίντερνετ, από τη σκοπιανή Βουλή,
χωρίς τις αλλαγές. Στον ιστότοπο της κυβέρνησης των Σκοπίων
υπάρχει τόσο ο σχετικός συνταγµατικός νόµος, όσο και οι επε-
ξηγήσεις των τροποποιήσεων, οι οποίες, όµως, δεν περιλαµβά-
νονται στη ρηµατική διακοίνωση. Εκεί αναφέρεται ρητά ότι οι
τροποποιήσεις έγιναν προκειµένου να ενταχθεί η χώρα στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ, ενώ υπογραµµίζεται πως αν η συµ-
φωνία και η ένταξη στο ΝΑΤΟ δεν κυρωθούν από την Ελλάδα,
τότε οι αλλαγές δεν ισχύουν. Δηλαδή, αυτή τη στιγµή που µι-
λάµε, τα Σκόπια δεν έχουν αλλάξει το Σύνταγµά τους. Γιατί προ-
σπαθήσατε να το κρύψετε αυτό; Δώσατε προβάδισµα στα Σκόπια
και σύρεστε πίσω τους; Μα, είστε τόσο καλοί παίκτες στη διεθνή
πολιτική σκηνή;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η απόφαση που καλούµαστε να
λάβουµε, εµπερικλείει χιλιετίες ιστορίας και εµείς δεν γνωρί-
ζουµε τι περιλαµβάνει αυτή η συµφωνία. Ακόµα αντηχεί στα
αυτιά µας «Η Μακεδονία µας είναι µία και είναι ελληνική» που
είπε ο εθνάρχης, ο Κωνσταντίνος Καραµανλής. «Η Μακεδονία θα
σώσει την Ελλάδα», είχε πει ο Μακαριστός Χριστόδουλος. «Όχι»
είπε ο Κώστας Καραµανλής στο Βουκουρέστι το 2008, «όχι» λέµε
και εµείς σήµερα σε αυτήν τη συµφωνία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς. 
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Νίκος Βούτσης. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι την υποχρέωση να µιλήσω στη
σηµερινή συνεδρίαση, διότι έχουν τεθεί µια σειρά από πολιτικά
ζητήµατα για τα οποία θα πρέπει να υπάρξουν διευκρινίσεις,
αλλά και γιατί ήµουν από αυτούς που δεν είχαν σιωπήσει από το
1992, µέσα στον ορυµαγδό όσων έλεγαν τότε ότι η Μακεδονία
είναι µία και ελληνική. Αντίθετα, εµείς λέγαµε πως η ελληνική Μα-
κεδονία είναι µία και είναι ελληνική. Από τότε είχαν τεθεί τα ζη-
τήµατα που τώρα -µετά από είκοσι πέντε χρόνια- συζητάµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είτε έτσι είτε αλλιώς η ίδια η
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συµφωνία -η οποία δηµοσιεύτηκε και τη διάβασαν όλοι οι Έλλη-
νες-, αλλά και τα επιπλέον ζητήµατα τα οποία ετέθησαν και µπή-
καν στο Σύνταγµα της γείτονος χώρας και οι αλλαγές, είναι
επαρκέστατα και λύνουν ζητήµατα. Επίσης, οι εισηγήσεις που
έγιναν από την κ. Αναγνωστοπούλου, αλλά και από τον κύριο
Υπουργό, έδωσαν την ευκαιρία σε όλες και όλους να διευκρινι-
στούν απολύτως και οι υποχρεώσεις και το προχώρηµα που έγινε
µε την Ενδιάµεση Συµφωνία -και άρα τα ζητήµατα που ήταν σε
εκκρεµότητα για επίλυση, τώρα πια έπρεπε, πατώντας εκεί πάνω,
να επιλυθούν- όπως επίσης και ο τρόπος συγκρότησης του ελ-
ληνικού κορµού του έθνους-κράτους µας. Και ξέρουµε πολύ
καλά πως αυτό έγινε µέσα στη µακραίωνα ιστορία µας, µέσα από
πολέµους, µε την ύπαρξη της ελληνικής Μακεδονίας, που ήταν
το µεγάλο εκτατικό µέρος του χώρου «Μακεδονία», που προ-
έκυψε µετά τη διάλυση της Οθωµανικής Αυτοκρατορίας. Και, βε-
βαίως, υποµνήστηκαν οι διεθνείς συνθήκες, τις οποίες έχει
υπογράψει η χώρα µας. Και δεν έχω ακούσει από κανέναν ότι θα
πρέπει να αποστούµε από αυτές τις διεθνείς συνθήκες, για να
πάµε σε µια άλλη γραµµή, σε µία διεκδίκηση άλλων πράγµατα.
Άρα αυτά έχουν διευκρινιστεί.

Αναφέροµαι ιδιαίτερα στις παρατάξεις του δηµοκρατικού
τόξου -πέραν της εµµονής των παρατάξεων του κ. Καµµένου, του
κ. Λεβέντη και, βέβαια, της Χρυσής Αυγής, που δεν ανήκει και
στο δηµοκρατικό τόξο- που έχουν µια πεντακάθαρη γραµµή και
λένε να µην υπάρχει το πρόσφυµα «Μακεδονία», σε καµία περί-
πτωση, στον τίτλο. Αναφέροµαι, λοιπόν, κυρίως σε όλους τους
υπόλοιπους.

Αυτές τις ηµέρες τέθηκε ένα µεγάλο ερώτηµα. Γιατί λέγαµε
εδώ και έναν χρόνο για ανασύνθεση του πολιτικού σκηνικού µε
βάση και αυτό το ζήτηµα; Έχει δοθεί µια εντελώς ανόητη ερµη-
νεία και ένα αφήγηµα µικροπολιτικό πως ήταν περίπου µια συνο-
µωσία αυτό, για το πάρε-δώσε, κάποιοι να διεµβολίσουν
δυνάµεις, άλλες παρατάξεις κ.λπ.. Επιτρέψτε µου να σας πω ότι
πρέπει να είναι κανείς µικρόνους πολιτικά για να βλέπει και να
µην καταλαβαίνει πως ένα τέτοιο πολύ σηµαντικό ζήτηµα, µια
ιστορική συµφωνία, θα έφερνε µια τοµή -όπως έχει γίνει σε όλη
την ιστορία µας- που θα δηµιουργούσε ανακατατάξεις σε από-
ψεις, ιδεολογίες, εκτιµήσεις, κόµµατα, συγκροτήσεις, συσχετι-
σµούς, διεθνείς αναφορές. Ποιος δεν το έβλεπε αυτό; Αλίµονο
εάν όλη αυτή η ιστορία έγινε για το ανόητο αφήγηµα το οποίο
ακούµε τις τελευταίες µέρες. 

Είναι µια ιστορική συµφωνία για τα Βαλκάνια, για την Ευρω-
παϊκή Ένωση που ψάχνει τον ρόλο της τρεκλίζοντας και τη σχέση
της µε τα Βαλκάνια και τον ρόλο των Βαλκανίων εν συνόλω στο
άµεσο µέλλον ή και προοπτικά, µέσα σε µια Ευρωπαϊκή Ένωση
που πρέπει να βρει το βηµατισµό της σε µια κατεύθυνση που θα
θέλαµε, για τη σταθερότητα της περιοχής, για χίλιες δυο πλευ-
ρές και πέραν των στενά -αλλά σωστά εννοουµένων- εθνικών και
δικών µας συµφερόντων. Με αυτήν την έννοια είναι µια ιστορική
συµφωνία που έχει πολύ µεγάλη σηµασία.

Όµως δεν απαντιέται -και δεν τολµώ να πιστέψω αυτό που θα
σας πω σε λίγο- το γιατί το 2008 δεν υπήρξε συµφωνία, αλλά
τώρα έγινε προσπάθεια να υπάρξει συµφωνία. Και υπάρχει συµ-
φωνία. Αφαιρείται από όλη τη συζήτηση πως άλλαξε εκεί η κυ-
βέρνηση, πως άλλαξαν οι συσχετισµοί και πως ήταν µια ιστορική
στιγµή που υπήρχαν ευήκοα ώτα, δηλαδή υπήρχαν συνοµιλητές
διατεθειµένοι να µπουν σε αυτό που ονοµάστηκε εθνική γραµµή
και για το 2008 και που τότε δεν υπήρχαν και που ήταν φανερό
ότι απέρριπταν το σύνολο των ζητηµάτων περί σύνθετης ονοµα-
σίας, erga omnes κ.λπ.. Δεν τολµώ να πιστέψω αυτό που ακού-
στηκε -διότι κάπου ακούστηκε και αυτό στα αλλεπάλληλα πάνελ
του τελευταίου καιρού- ότι είναι κόλπο, ότι ήξεραν κάποιοι ότι
δεν θα γίνουν δεκτά και για αυτό τα είπαµε. Αν είναι δυνατόν! 

Το επαναλαµβάνω, αλλά επειδή ακούστηκε γι’ αυτό το θέτω
και επειδή όλα καταγράφονται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ τώρα υπάρχει µία αντιπα-
ράθεση  ανάµεσα σε µια τολµηρή, εθνικά σωστή, πολιτική για να
λήξει µία εκκρεµότητα που θα βάλει το έδαφος και θα δοκιµα-
στούµε όλοι µας και η ίδια η γείτονα χώρα θα δοκιµαστεί και οι
πολιτικές δυνάµεις εκεί στο να αρθεί µία εκκρεµότητα και να προ-
χωρήσουµε σε διευθετήσεις και στο άνοιγµα δρόµων για όλα τα

Βαλκάνια, όπως είπαµε προηγούµενα και από την άλλη µία αντι-
παράθεση –το άκουσα και προηγούµενα από ορισµένους οµιλη-
τές- µε όσους θέλουν να µείνουν όλα τα λεγόµενα εθνικά
ζητήµατα σε εκκρεµότητα, όλα: το Κυπριακό µέχρι να σαπίσει,
να γίνει διχοτόµηση από µόνο του –δεν πειράζει!-, το µακεδονικό
το ίδιο και όλα τα άλλα µας θέµατα να µένουν σε εκκρεµότητα!

Είναι λάθος διότι δεν υπάρχει στασιµότητα, δεν υπάρχει στάση
στην ιστορική διαδροµή ούτε των περιοχών ούτε των εθνών και
των κρατών, όλα κινούνται. Και αναφέροµαι σε όλες τις δυνάµεις.
Το να µείνει σε εκκρεµότητα, γιατί ενδεχοµένως υπάρχουν διι-
στάµενα ζητήµατα τα οποία µεθαύριο µπορεί να ερµηνευτούν
έτσι ή αλλιώς -ακούω όλη τη συζήτηση-, δεν σηµαίνει ότι σήµερα
δεν πρέπει να ληφθεί η απόφαση για να ανοίξει ο δρόµος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός ο τακτικισµός οδηγεί σε
µία παράταση της εκκρεµότητας, σε µία υποκρισία την οποία την
ξέρετε. Με αυτά τα διαβατήρια περνάνε κατά εκατοντάδες χιλιά-
δες και κάνουν το µπάνιο τους οι γείτονες δίπλα µε τους Έλλη-
νες στη Χαλκιδική ή αλλού, οι ελληνικές επιχειρήσεις δρουν εκεί
πέρα. Αυτή η υποκρισία να συνεχιστεί –δεν λέω για τις εκατόν
σαράντα χώρες που τους έχουν αναγνωρίσει- και τελικά να
υπάρξει µια επίλυση de facto σε βάρος της χώρας; Εκεί οδηγεί
η εκκρεµότητα.

Εδώ, όµως, έγινε ένα τρικ όλους αυτούς τους µήνες και επ’
αυτού δεν µπορώ παρά να εγκαλέσω ιδιαίτερα την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, αλλά βεβαίως και τον χώρο του ΠΑΣΟΚ. Το τρικ
ήταν ότι ουδέποτε έκαναν καµµία προσπάθεια, ουδέποτε έγινε
µία προσπάθεια όλους αυτούς τους µήνες για να ξεχωρίσει η
άποψη που λέει για σύνθετη ονοµασία erga omnes µε επιπλέον
-λέω εγώ- δεσµεύσεις και προσπάθειες που θα έπρεπε να γίνουν
από την ελληνική πλευρά, όπως εκτίθενται σε αυτήν τη συζή-
τηση, από την άποψη που έλεγε και που έκαναν και τα συλλαλη-
τήρια όλον αυτόν τον καιρό ότι πουθενά και ποτέ να µη
χρησιµοποιηθεί ο όρος «Μακεδονία» διότι η Μακεδονία είναι µία
και είναι ελληνική.

Επιτρέψτε µου να πω ότι είναι αρκετά αλυτρωτικό σύνθηµα και
να µη φοβόµαστε τις λέξεις. Δεν έγινε καµµία τέτοια προσπά-
θεια.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Απαντήστε σε αυτό! Ο κ. Καραµαν-

λής…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Παρακαλώ

πολύ, κύριε Σταµάτη!
Τα συλλαλητήρια και όλα όσα έγιναν είχαν -και από τους ορ-

γανωτές και από τα συνθήµατα και από ό,τι ακούγαµε επί ώρες-
συνθήµατα τα οποία αναφέρονταν απολύτως µονόπαντα στο να
µην υπάρχει η χρήση του όρου «Μακεδονία» στο όνοµα.

Άρα το τρικ το οποίο επιχειρήθηκε επί µήνες και το οποίο είναι
επικίνδυνο –διότι ήταν το θερµοκήπιο µέσα στο οποίο άνθισαν,
βλάστησαν και προωθήθηκαν διάφορες απόψεις, κατά τη γνώµη
µου, επικίνδυνες γι’ αυτό το τεράστιο ζήτηµα- δηλαδή να µην ξε-
χωρίσει αυτή η άποψη από την άλλη άποψη και κοντά ποδάρια
έχει και οδηγεί απολύτως σε εκκρεµότητες.

Είναι τρικ και για µία άλλη πλευρά. Με συγχωρείτε -και επανα-
λαµβάνω, µιλάω µε τις δυνάµεις που εν τοις πράγµασι και όχι
µόνο στο αυτί µας µε τον έναν ή µε τον άλλο τρόπο θα έµπαιναν
σε µία λύση σύνθετης ονοµασίας- πείτε µας εσείς τι συµβιβα-
σµούς προτείνατε. Γιατί είναι προφανές πως όταν γίνεται µία δια-
κρατική συµφωνία, υπάρχει το στοιχείο και των συµβιβασµών.

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Σταµάτη, αν

έχετε την καλοσύνη, δεν κάνουµε διάλογο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κύριε Στα-

µάτη, σας παρακαλώ. Έχετε λύσει τις απορίες σας από το 1991
εσείς ως προς αυτό το ζήτηµα, οδηγώντας και την παράταξή σας
τότε εκεί που την οδηγήσατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Εγώ τις έλυσα! Παραµένω στα ίδια!

Όµως Τσίπρας και Κοτζιάς µε συµβιβασµούς…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ποιους συµ-

βιβασµούς; Δεν είναι σωστό πραγµατικά να υπάρχει ένα balance,
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µία προσπάθεια, η οποία επαναλαµβάνω -κατά τη γνώµη µου και
όχι µόνο- είναι εθνικώς συµφέρουσα ως προς το αποτέλεσµά
της; Πείτε εσείς ότι θα έπρεπε σε αυτά τα δύο-τρία ζητήµατα και
ότι είναι σωστό στο θέµα της ονοµασίας και σε κάποια άλλα να
υπάρχει µία επιπλέον διεκδίκηση ή ότι έπρεπε –εντός εισαγωγι-
κών- να «δώσουµε» το ένα και το άλλο και το τρίτο. 

Δεν λέτε τίποτα. Επί της ουσίας κρύβεστε πίσω από την αχλή
του συνθήµατος «η Μακεδονία είναι µία και είναι ελληνική και
υπάρχουν κάποιοι µειοδότες και προδότες που δίνουν τη Μακε-
δονία µας, τη γλώσσα της, την εθνικότητά της, τις παραλίες της»,
γιατί θα µπορούν, κατά το διεθνές δίκαιο, να κάνουν χρήση της
θάλασσας, επειδή είναι περίκλειστη χώρα. Και αυτό ειπώθηκε!
Και για την ΑΟΖ άκουσα σήµερα, «µην δώσετε» -λέει- «και την
ΑΟΖ της Θεσσαλονίκης»! Απίστευτα πράγµατα µετά από εννέα
µήνες διάλογο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να είµαστε πάρα πολύ σα-
φείς. Βγαίνουµε από µία κρίση δεκαετή και βγαίνουµε επώδυνα
και σιγά-σιγά και µε τους τρόπους που ο καθένας µπορεί και η
χώρα και η κοινωνία κάνουν τις προσπάθειές τους. Δεν υπάρχει
χειρότερο πράγµα από το να απορρίψουµε µια συµβιβαστική
πρόταση, θετική όµως, για τα εθνικά συµφέροντα και τα συµφέ-
ροντα της περιοχής και της Ευρώπης, όπως σας είπα και προ-
ηγούµενα, και να οδηγηθούµε σε µια πατρίδα ξενοφοβική,
µίζερη, περίκλειστη, µε εκβλαστάνοντες αλυτρωτισµούς. Δεν
υπάρχει χειρότερο πράγµα, πραγµατικά.

Και θα ήθελα να πω και να επαναλάβω ότι ο πατριωτισµός µας,
ο πατριωτισµός όλων, µετριέται και οικοδοµείται στην προσπά-
θεια για µια πατρίδα που δεν θα έχει αυτά τα χαρακτηριστικά,
που θα έχει µια εθνική αυτοπεποίθηση που µπορούµε να απο-
κτήσουµε λύνοντας τέτοια θέµατα και που δεν θα έχουµε µίσος
για τους άλλους λαούς και τους λαούς της περιοχής µας. Ο πα-
τριωτισµός δεν είναι το µίσος, δεν είναι η περίκλειστη Ελλάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τελευταίο σηµείο. Είναι λάθος για όσους ακόµα, µετά την πα-

ρέλευση δύο-τριών ηµερών που έχουν βγει οι σχετικές εκθέσεις
και από τη Βουλή και από την ΕΛ.ΑΣ. και από το Υπουργείο και
που είδαµε και µερικά πράγµατα από αυτά που έγιναν την Κυ-
ριακή, δεν υπάρχει από όλες τις πλευρές µια εγρήγορση και µια
σαφής καταδίκη του σχεδίου για επίθεση στη Βουλή µε τον χει-
ρότερο τρόπο και µε πρωτοφανείς µεθόδους από µερικές εκα-
τοντάδες ακροδεξιών φιλοφασιστικών...

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Τριάντα άτοµα ήταν!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Τριάντα; Πα-

ρακαλώ πολύ, κύριε Σταµάτη, κάντε τον κόπο να µελετήσετε τις
εκθέσεις. Δεν ξέρετε...

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Σε δέκα λεπτά θα τους είχε διαλύ-
σει η Αστυνοµία!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κύριε Στα-
µάτη, σας παρακαλώ πολύ! Να σέβεστε περισσότερο! Όπως δεν
σεβαστήκατε τον Ελληνικό Στρατό, τώρα δεν σέβεστε και την Ελ-
ληνική Αστυνοµία. Δείτε τις εκθέσεις για να καταλάβετε τι έγινε
ακριβώς! Έλεος πια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Πείτε µου γιατί δεν τους σεβά-

στηκα!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κύριε Στα-

µάτη, τρέφεστε µε ψέµατα! Διότι αυτό που έγινε την Κυριακή –
και ελπίζω και πιστεύω στην εγρήγορση όλων µας να µην
ξαναγίνει- είχε σχέση µε απολύτως αµυντική στάση της Αστυνο-
µίας σε πέντε διαφορετικά σηµεία, για να µην υπάρξει χτύπηµα
του Κοινοβουλίου, ήταν κάτι πολύ κακό, συνταρακτικό, ιστορικά
χωρίς προηγούµενο και παρακαλώ πολύ δείτε τις σχετικές εκθέ-
σεις και της Βουλής, των αρµόδιων υπηρεσιών και του Φρουράρ-
χου και της ΕΛ.ΑΣ.. 

Μην τα κρύβετε αυτά, διότι αυτό το πρόβληµα έρχεται και επα-
νέρχεται και το είδατε και στην Ευρώπη. Όσοι θεωρούν ότι η
λήθη είναι βάλσαµο για την ιστορική διαδροµή απεδείχθη στον
21ο αιώνα πως έρχονται τα φαντάσµατα και τα τέρατα µπροστά
µας και η δηµοκρατία πρέπει να µείνει όρθια µε επικουρία και µε
στυλοβάτες όλες τις πολιτικές δυνάµεις και τα πρόσωπα που την
υπηρετούν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Πρόεδρο της Βουλής κ. Νίκο Βούτση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ ζητώ
τον λόγο επί προσωπικού.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Πρώτα διακόπτει και µετά ζητά τον

λόγο επί προσωπικού;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ποιο είναι το προσωπικό; Θεωρίες συ-

νωµοσίας! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Στα-

µάτη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ο κύριος Πρόεδρος, µιλώντας πριν

από λίγο ανέφερε κάτι που δεν κατάλαβα. Είπε: «Όπως δεν σέ-
βεστε την Αστυνοµία, δεν σέβεστε και τον Στρατό». Δεν το κατά-
λαβα!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Όλη η Νέα Δηµοκρατία!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Όχι! Είπε «όπως σέβεσαι τον Στρατό να σέβεσαι και την
Αστυνοµία».

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Σεβόµαστε και τον Στρατό, σεβό-
µαστε και την Αστυνοµία. Αυτό, όµως, κύριε Πρόεδρε, δεν µας
εµποδίζει να δούµε την πραγµατικότητα. Οι προβοκάτορες που
έδρασαν ήταν πολύ βολικοί για την Κυβέρνηση, ήταν για να τρο-
µοκρατηθεί ο κόσµος! Πάρα πολύ βολικοί για την Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει, κύριε Στα-
µάτη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Μέσα σε δέκα λεπτά µπορούσαν να
τους έχουν διαλύσει! Ήµουν σε τριάντα µέτρα απόσταση και
τους είχα δει να περιφέρονται µε µάσκες, κουβαλώντας από
πίσω πολεµοφόδια και έκοβαν βόλτες! 

Και ρωτάω εγώ εάν αυτό µπορούσε να γίνει σε µία κοµµατική
συγκέντρωση µε τη λογική τη δική σας. Εάν εµείς, εσείς και κά-
ποιο άλλο κόµµα επιχειρήσει να κάνει προεκλογική συγκέντρωση
αυτοί οι τριάντα, οι πενήντα µπορούν να τη διαλύσουν. Αυτό µας
λέτε, επειδή οι πολίτες ήταν ανυπεράσπιστοι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει, κύριε Στα-
µάτη. Ευχαριστώ. 

Θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα. 
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης Δηµόσιας Τάξης και

Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης: «Ενδυνάµωση Ανώτα-
του Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού (ΑΣΕΠ) ενίσχυση και ανα-
βάθµιση Δηµόσιας Διοίκησης και άλλες διατάξεις».

Τον λόγο έχει ο κ. Ουρσουζίδης Γεώργιος, Βουλευτής Ηµα-
θίας του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, τον τρόπο που αρχίζει µία οµιλία τον

ορίζει εξ ολοκλήρου η ψυχή, τον ελευθερώνει. Ό,τι πω σήµερα
θα είναι γι’ αυτούς που µου εµπιστεύτηκαν αυτήν εδώ την τιµη-
τική θέση, τους φίλους, τους συγχωριανούς, τους συµπατριώτες
µου. Το υπαγορεύει εξ ολοκλήρου η ψυχή ως Έλληνας, Πόντιος
και Μακεδόνας. Αυτό το πρόθεµα «ελ», η πεµπτουσία του ελλη-
νισµού, η ελευθερία, το υψηλότατο αυτό αγαθό που µας ενώνει
και µας ταυτοποιεί χιλιάδες χρόνια τώρα.

Συλλογάµαι, λοιπόν, ελεύθερα, µιλάω ελεύθερα και µε ελεύ-
θερη τη βούληση ασκώ τα βουλευτικά µου καθήκοντα. Προ-
τάσσω το εθνονύµιο «Έλληνας» για την εθνότητα και εθνικότητα
µου. Προσδιορίζω την καταγωγή µου από τον Πόντο και δηλώνω
τη µακεδονική εντοπιότητα µου. Αυτές είναι τρεις λέξεις που τις
δένει αδιάλειπτα για χιλιετίες η λέξη «Ελλάδα».

Ο Πόντος ήταν ο τόπος που για χιλιετίες έζησαν και µεγαλούρ-
γησαν οι πρόγονοι µέχρι το ‘23, όταν αναγκάστηκαν να εγκατα-
λείψουν τις πατρογονικές τους εστίες, πριν εγκατασταθούν στη
νέα τους πατρίδα, τη Μακεδονία. Πριν από ενενήντα πέντε χρό-
νια, λοιπόν, η Μακεδονία έγινε η νέα πατρίδα των παππούδων
µου, πρόσφυγες από τον Πόντο, διωγµένοι από τον πόλεµο, που
σκότωσε ένα εκατοµµύριο εξακόσιους χιλιάδες Έλληνες της Μι-
κράς Ασίας και ξερίζωσε άλλους τόσους, τότε που η Μεγάλη
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Ιδέα τους στοίχισε το βιός, τα σπίτια, τις πατρίδες, τις ζωές των
αγαπηµένων που βρήκαν καταφύγιο στην Ηµαθία.

Μου έλεγε η γιαγιά µου ιστορίες από όταν ήταν µικρή ότι βρή-
καν µία Μακεδονία που ζούσαν µαζί ελληνόφωνοι, σλαβόφωνοι,
εβραίοι και µουσουλµάνοι, που τα παιδιά έπαιζαν µαζί στους µα-
χαλάδες και που η Τουρκάλα γειτόνισσα πρόσεχε τις µικρές
αδερφές της όταν δούλευαν στα χωράφια. Ήταν τότε η Μακε-
δονία, η πύλη των Βαλκανίων και η Θεσσαλονίκη, η µεγαλύτερη
πόλη νότια του Δούναβη µετά την Κωνσταντινούπολη, όταν η Μα-
κεδονία ένωνε τους λαούς αντί να τους χωρίζει.

Καυχιόµαστε για την καταγωγή από τους αρχαίους Έλληνες
που αποίκισαν όλη τη Μεσόγειο, ξεχνάµε ότι για να το πετύχουν
αυτό συνεργαζόντουσαν και εµπορεύονταν µε τους γείτονές τους.

Τιµάµε τον Μέγα Αλέξανδρο επιλεκτικά, ξεχνώντας πως πρώ-
τος απέφυγε τις διακρίσεις ανάµεσα στους λαούς και προέτρεπε
τους Μακεδόνες να παντρεύονται Περσίδες. Ο ίδιος παντρεύ-
τηκε τη Ρωξάνη, κόρη Πέρση σατράπη.

Είµαστε περήφανοι για τους µεγάλους µας προγόνους, ξε-
χνάµε όµως αυτό που τους έκανε µεγάλους. 

Η Μακεδονία, λοιπόν, του Φιλίππου του Β’, του Μεγαλέξαν-
δρου και του µεγάλου φιλόσοφου του Αριστοτέλη του Σταγειρίτη
είναι Ελλάδα. 

Τα παραπάνω τοποθετούν στο χρόνο µε ακρίβεια τη διαχρονία
του έθνους που κανένας επιστήµονας δεν διανοήθηκε ποτέ να
αµφισβητήσει. Οι Σλάβοι, όµως και οι Βούλγαροι εµφανίστηκαν
στην περιοχή τον 6ο µετά Χριστόν αιώνα, κάτι που επίσης κανέ-
νας σοβαρός επιστήµονας δεν αµφισβήτησε, ούτε αµφισβητεί.

Ποια η διαφορά µας, λοιπόν, µε τους βόρειους γείτονες; Γιατί
ερίζουµε; Τι µας χωρίζει; Ποιο είναι το ζητούµενο; Μήπως η οριο-
θέτηση εδαφών ή µήπως η οριοθέτηση ιστορίας και ταυτοτήτων;

Εξαρχής πρέπει να γίνει κατανοητό ότι όσα θα πω παρακάτω,
πρώτον, τα διαπραγµατεύτηκαν και τα συνοµολόγησαν οι πλέον
ειδικοί επιστήµονες, οι καλύτεροι, οι άριστοι –που σας αρέσει να
λέτε εσείς- και από τα δύο µέρη και, δεύτερον, είναι συµβατά µε
το διεθνές δίκαιο. Δεν περιλαµβάνει η συµφωνία ζητήµατα έξω
από το πεδίο εφαρµογής της, ορίζει ό,τι ακριβώς προβλέπεται
από τη διεθνή Συνθήκη της Βιέννης.

Το έθνος, λοιπόν, είναι έξω από το πεδίο της συµφωνίας, γι’
αυτόν ακριβώς τον λόγο µιλάµε για ιθαγένεια και υπηκοότητα,
αλλά και για έναν ακόµη σπουδαίο λόγο: δεν το επιθυµεί ένα µε-
γάλο τµήµα του βόρειου γείτονα.

Τα ζητήµατα των εδαφών, λοιπόν, λύθηκαν το 1913 µε τη Συν-
θήκη Βουκουρεστίου και όπως εξήγησε η αριστούχος νοµικός,
καθηγήτρια ΕΚΠΑ, Γαβουνέλη Μαρία χώρες σαν τη δική µας τυ-
λίγονται το µανδύα του διεθνούς δικαίου –γιατί;- διότι αισθάνον-
ται ασφαλείς µέσα στους κανόνες του διεθνούς δικαίου και έχει
µεγάλη σηµασία αυτό. Σας θυµίζω τη Συνθήκη της Λωζάνης και
ποιοι την αµφισβητούν.

Δεύτερον, το ζήτηµα των ταυτοτήτων, δηλαδή το όνοµα της
ιστορικής αλήθειας και του αλυτρωτισµού. Ως προς το όνοµα
όλοι οι ειδικοί επιστήµονες συµφωνούν ότι κερδίσαµε περισσό-
τερα από εκείνα που είχαµε θέσει ως στόχο εδώ και δεκαετίες.
Αντιπροσωπευτική είναι διατύπωση του κ. Ευάνθη Χατζηβασι-
λείου: «Η Ελλάδα επιτυγχάνει την αλλαγή του κρατικού ονόµατος
της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας, ο
συµφωνηθείς γεωγραφικός προσδιορισµός παραπέµπει σε
µέρος του όλου, όπως ακριβώς έπρεπε να γίνει».

Το «Δηµοκρατία της Μακεδονίας», λοιπόν, τελειώνει οριστικά.
Στη θέση του ορθά µπαίνει ο γεωγραφικός προσδιορισµός «Δη-
µοκρατία της Βόρειας Μακεδονίας». Ως προς τον όρο «Μακε-
δών» λόγω της αρχαιότητας είναι συνυφασµένος µε τον
ελληνισµό. Επιθυµούµε οριοθέτηση ταυτοτήτων ελληνισµού και
σλαβισµού χωρίς να αναγνωρίζουµε µακεδονικό έθνος. Άλλο η
αρχαία Μακεδονία –εννοείται ότι όλα εκεί συνδέονται µε τον ελ-
ληνισµό- και άλλο 19ος, 20ος αιώνας.

Ως προς τον αλυτρωτισµό είναι σαφές ότι η Συµφωνία των
Πρεσπών απαγορεύει αποτελεσµατικά να θέσουν θέµα µειονό-
τητας οι βόρειοι γείτονες. Επιβεβαιώνεται το υφιστάµενο σύνορο
ως ένα διεθνές σύνορο. Η συµφωνία, λοιπόν, πατάσσει τον αλυ-
τρωτισµό και εγγυάται το απαραβίαστο στα σύνορά µας.

Ως προς τη γλώσσα έχουν χιλιοειπωθεί. Οι ειδικοί και ιδιαίτερα

ο άριστος ακαδηµαϊκός κ. Ζάικος λέει ότι η γλώσσα ορίζεται ως
σλαβική, ονοµάζεται µακεδονική και διδάσκονταν σε όλα τα πα-
νεπιστήµια της Ευρωπαϊκής Ένωσης πριν το ‘77.

Ως προς την ταυτότητα για εµάς τους Έλληνες δεν αλλάζει
απολύτως τίποτα, Μακεδόνες θα συνεχίσουµε να αυτοαποκα-
λούµαστε. Ούτε το αεροδρόµιο της Μακεδονίας ούτε το Πανε-
πιστήµιο της Μακεδονίας θα αλλάξει όνοµα, αντίθετα µε αυτά
που συµβαίνουν στην απέναντι πλευρά.

Σε ό,τι αφορά την ιθαγένεια, ήδη στη µετάφραση της Συµφω-
νίας τους δεν χρησιµοποιούν τη λέξη «nationalsk», που είναι το
αντίστοιχο του nationality, το αποφεύγουν για ευνόητους λόγους,
γιατί ένα µεγάλο κοµµάτι της πατρίδας τους δεν το επιθυµεί.

Θα ήθελα, επίσης, να αναφερθώ στις επιφυλάξεις και στις ανη-
συχίες πολλών φίλων και ιδιαίτερα των Πατέρων της Εκκλησίας,
τις οποίες τις έχουµε και δεν τις αγνοώ. Από την άλλη, όµως,
είναι η πεποίθηση ότι πράττω το σωστό. Αν περάσει ακόµα ένα
τέταρτο του αιώνα –νοµίζω ότι αυτό πιστεύουν οι ειδικοί-, θα µεί-
νει το «Δηµοκρατία της Μακεδονίας» σκέτο και αυτό που θα συµ-
βεί θα είναι πολύ άδικο. Αυτό διδάσκει εξάλλου η ιστορία από το
‘44 µέχρι σήµερα. Το οµολογούν, επίσης, οι ειδικοί.

Μου ζητείται να αρνηθώ την πεποίθησή µου, που προσεκτικά
διαµόρφωσα µελετώντας προσεκτικά το κείµενο της συµφωνίας
και τις ερµηνείες αξιόλογων Ελλήνων επιστηµόνων, µε διαφορε-
τικές αφετηρίες το τονίζω αυτό. Αναφέροµαι σε εκείνους τους
ειδικούς επιστήµονες, ιστορικούς, σλαβολόγους, διεθνολόγους,
νοµικούς που αφιέρωσαν τη ζωή τους υπηρετώντας το δίκιο της
πατρίδας. Αναφέροµαι στους επιστήµονες που αφιέρωσαν δε-
καετίες µελέτης για να κατανοήσουν σε βάθος το ζήτηµα, να ξε-
περάσουν χρονιές προκαταλήψεις και να αντιπαλέψουν πολιτικές
σκοπιµότητες και ιδιοτέλειες, ώστε να φέρουν σε πέρας τη δια-
πραγµάτευση και να καταλήξουν σε συµφωνία αλληλοκατανόη-
σης και συνεννόησης µεταξύ των δύο λαών και όχι µόνο.

Πώς να τους αγνοήσω; Πώς να προτάξω τη µεταφυσική σας
ερµηνεία, την απαίτησή σας ή ακόµη και την απειλή σας απέναντι
στη γνώση που λάµπουν τα ελεύθερα γένη, όπως είπε ο εθνο-
µάρτυρας Ρήγας Φεραίος; Πώς να αρνηθώ την πεποίθησή µου;
Θα ήταν αυτό πράγµατι επιλήψιµο και ανέντιµο για ένα σηµαν-
τικό λόγο, για ένα θέµα που σέρνεται στον βάλτο του λαϊκισµού
πάνω από εβδοµήντα χρόνια.

Και τώρα που επιτέλους µε τη θέση σε ισχύ της συµφωνίας
αλλάζουν όνοµα, τώρα που αναγνωρίζουν ότι είναι Σλάβοι, τώρα
που αναγνωρίζουν ότι η γλώσσα τους είναι σλαβική, τώρα που
επιτέλους αναγνωρίζουν ότι δεν έχουν καµµία σχέση την αρχαία
Μακεδονία, τώρα που αλλάζουν το σύνταγµα τους, µε καλείτε
να µην υποστηρίξω τη συµφωνία. Αδιανόητο, παράλογο.

Μήπως θέλετε να σας θυµίσω τους υπερπατριώτες Σαµαρά,
Μητσοτάκη, Βενιζέλο, Μπακογιάννη, Αβραµόπουλο; Στις 27-9-
2014 από το Βήµα του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών ο Υπουρ-
γός Εξωτερικών της Κυβέρνησης Σαµαρά επί λέξει είχε πει:
«Προτείνουµε µία αµοιβαία αποδεκτή σύνθετη ονοµασία µε γε-
ωγραφικό προσδιορισµό πριν τη λέξη «Μακεδονία» για κάθε
χρήση erga omnes».

Τέλος, για να τελειώνω µε τους υπερπατριώτες, θέλω να πω
ότι από το ‘79 ταξιδεύω στη Βουλγαρία, εκεί σπούδασα. Δεν δια-
νοήθηκα ποτέ να περάσω τα σύνορα, γιατί δεν ήθελα να µπει στο
διαβατήριό µου η ψευδεπίγραφη σφραγίδα. Ξανά περιορισµό
στη ζωή µου δεν βάζω. Τέρµα η φυλακή, γιατί ο περιορισµός φυ-
λακή είναι.

Οι Έλληνες, λοιπόν, δεν είναι ούτε «νενέκοι» ούτε εθνικιστές
πατριδοκάπηλοι. Πατριώτες είναι. Τιµούν και σέβονται την πα-
τρίδα τους, όπως και τις πατρίδες των άλλων. Πού βρίσκεται,
όµως, το πολιτικό ήθος; Είναι δυσδιάκριτο. Μέσα σε όλους αυ-
τούς τους θεατρινισµούς, τις εξάρσεις και τους αλαλαγµούς, την
επίπλαστη ανυπόφορη και απαράδεκτη σκηνοθεσία της γλώσσας
του σώµατος των κοµµατικών καρεκλοκένταυρων. Γέρασαν µέσα
σε αυτή την Αίθουσα και ακόµη θαρρώ δεν κατάλαβαν το καθή-
κον και την υποχρέωσή τους να υπηρετούν.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Να δω µια συναίνεση, ένα οµόφωνο
χαµόγελο και ας µην είναι χειροκρότηµα. Να είναι, όµως, οµό-
φωνο εναντίον πρακτικών που είναι ξένες προς τον πολιτισµό και
τις αξίες µας.
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ουρσουζίδη, Βουλευτή Ηµαθίας του ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει η κ. Σκουφά Ελισσάβετ, Βουλεύτρια Πιερίας του
ΣΥΡΙΖΑ.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα
καταθέσω στα Πρακτικά, όµως, θέλω να κάνω µία αναφορά στο
πώς αποκαλούνταν η Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της
Μακεδονίας εν έτει κυβέρνησης 1959 και Κωνσταντίνου Καρα-
µανλή του πρεσβύτερου στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης µε
αριθµό φύλλου 238, Τεύχος Πρώτον, στο πώς αποκαλούνταν επί-
σης στο γεωγραφικό εγχειρίδιο της δευτέρας γυµνασίου εν έτει
1977 πάλι επί κυβερνήσεως Κωνσταντίνου Καραµανλή. Και
τέλος, για τη µαύρη σελίδα της ιστορίας µας -δυστυχώς, γιατί
υπάρχουν και τέτοιοι ανάµεσά µας και εκφράζονται, δυστυχώς,
στη Βουλή- για τους νοσταλγούς της δικτατορίας των συνταγ-
µαταρχών, έχω το γεωγραφικό εγχειρίδιο της δευτέρας γυµνα-
σίου µε το πουλί µπροστά, το γνωστό, και µέσα η Ελλάδα και πώς
αποκαλείται η βόρεια γείτονά µας. 

Δεν θα τα καταθέσω, συνειδητά, για τα Πρακτικά. Υπάρχουν
ελεύθερα στο διαδίκτυο για όποιον συµπολίτη ενδιαφέρεται. 

Ακούσαµε πολλά, διάφορα, ανιστόρητα, στρουθοκαµηλίστικα,
εθνολαϊκιστικά και µισαλλόδοξα, δυστυχώς, όλες αυτές τις
µέρες. Αντέχουµε και υπερνικάµε ακόµη και επιθέσεις παρακρα-
τικών σε σπίτια συντρόφων και συναδέλφων µας. Αντέχουµε το
µίσος και τη διχόνοια που προσπαθείτε να σπείρετε στην ελλη-
νική κοινωνία, στην ουσία βάζοντας κάποια µεµονωµένα µέλη της
να αποκαλούν προδότες και εθνοµηδενιστές συµπατριώτες, συµ-
πολίτες τους, εκπροσώπους και µέλη της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας. 

Αντέχουµε και υπερνικάµε κάθε προσπάθεια σπίλωσης της
ηθικής ποιότητας και προσωπικότητάς µας, αντικρίζοντας τις φά-
τσες µας σε αφίσες, ως επί ξύλου κρεµάµενοι, στις πόλεις µας,
στις πόλεις που µένουµε εµείς, οι γονείς, τα παιδιά, οι φίλοι µας,
οι γείτονες και οι συµπολίτες µας.

Κι ένα µεγάλο ερωτηµατικό εγείρεται: Από πού χρηµατοδοτή-
θηκε αυτή εκστρατεία σπίλωσης; Ποιος την οργάνωσε; Ποιος
αφισοκόλλησε; Γιατί οι αφίσες ήταν ανυπόγραφες;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Και σε εµάς το 2012 το ίδια έκαναν!
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κάποιοι, ευτυχώς ελάχιστοι, µας κατη-

γορείτε για προδοσία και για εθνική µειοδοσία. Τα πιο ανεγκέ-
φαλα, µισαλλόδοξα και άκρως προβληµατικής, συναισθηµατικής
και πνευµατικής κατάστασης τοπικά γκρουπούσκουλα λένε
χωρίς αιδώ και χωρίς ντροπή ότι θα στήσουν εναντίον µας ειδικά
δικαστήρια. Κάποιοι ονειρεύονται και µιλούν και για νεκρανά-
σταση των στρατοδικείων της χούντας. Όλα αυτά τα υποστηρί-
ζετε, κύριοι της Αντιπολίτευσης; 

Συνεχίζετε να υποστηρίζετε ενώπιον του λαού ότι παραδί-
δουµε το όνοµα της Μακεδονίας. Γιατί, κύριοι και κυρίες της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, δεν βγαίνετε ευθαρσώς να
πείτε ότι για πολλές δεκαετίες το γειτονικό µας κράτος αποκα-
λείται σκέτο «Μακεδονία», χωρίς προσθήκη επιπλέον γεωγραφι-
κού προσδιορισµού; Γιατί δεν βγαίνετε να πείτε ότι η Ενδιάµεση
Συµφωνία του 1995 αναγνωρίζει το συγκεκριµένο κράτος ως
Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας; 

Γιατί δεν καταθέτετε στα Πρακτικά τα ισχύοντα διαβατήρια
που αναγράφουν «Δηµοκρατία της Μακεδονίας»; Αυτό είναι το
διαβατήριο µε οποίο µπαίνουν και βγαίνουν οι γείτονές µας στη
χώρα. «Δηµοκρατία της Μακεδονίας» αναγράφει. 

Το καταθέτω παρακαλώ για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ελισσάβετ Σκούφα καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί δεν οµολογείτε ότι τόσα χρόνια οι συνοριοφύλακες
σφράγιζαν, αντί γι’ αυτά τα διαβατήρια, λευκά χαρτάκια; Έτσι
ασκούσατε εξωτερική πολιτική, µε λευκά χαρτάκια και στρουθο-
καµηλίζοντας.

Γιατί δεν οµολογείτε ευθαρσώς ότι εκατόν σαράντα χώρες
παγκοσµίως µέχρι τώρα χρησιµοποιούν τον όρο «Δηµοκρατία

της Μακεδονίας»; Σκέτο «της Μακεδονίας». Γιατί δεν βγαίνετε να
πείτε ότι από το 2008 όλα τα ελληνικά κόµµατα –όλα, πλην του
τότε ΛΑΟΣ- είχαν στηρίξει και αποδεχθεί, στο πλαίσιο της εθνικής
γραµµής, σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό για
όλες τις χρήσεις; Γιατί υποχωρείτε από αυτήν την εθνική γραµµή,
όπως την εξέφρασε και ο Κώστας Καραµανλής, κυρίες και κύ-
ριοι; Περιµένουµε απάντηση στο συγκεκριµένο ερώτηµα.

Γιατί δεν βγαίνετε να πείτε ότι µόνο η παρούσα συµφωνία, για
πρώτη φορά, ενσαρκώνει και υλοποιεί αυτή την εθνική γραµµή,
το erga omnes δηλαδή, µε συνταγµατική Αναθεώρηση; Γιατί δεν
βγαίνετε να πείτε ότι το «Βόρεια Μακεδονία» διασφαλίζει καλύ-
τερα και πιο αποτελεσµατικά το εθνικό συµφέρον από το τωρινό
και ισχύον «Δηµοκρατία της Μακεδονίας»; Έτσι αποκαλούν εκα-
τόν σαράντα χώρες τη γείτονα χώρα. Και λέτε να κάνουµε δηµο-
ψήφισµα. Με ποιο ερώτηµα απέναντι στον ελληνικό λαό; Αν
προτιµάει το Βόρεια Μακεδονία ή το Μακεδονία σκέτο; Νοµίζω
η απάντηση είναι ξεκάθαρη.

Γιατί δεν βγαίνετε να εξηγήσετε στον ελληνικό λαό ότι αν δεν
κυρωθεί η συγκεκριµένη συµφωνία, «Δηµοκρατία της Μακεδο-
νίας» θα συνεχίζει να αποκαλείται η συγκεκριµένη χώρα; Γιατί
δεν οµολογείτε ότι στη συµφωνία προδιαγράφεται ότι οι δύο
χώρες δεσµεύονται για το απαραβίαστο των συνόρων και της
εδαφικής ακεραιότητας των δύο χωρών; 

Γιατί δεν βγαίνετε να οµολογήσετε ότι η προκείµενη συµφω-
νία, βάσει των άρθρων 4, 5 και 6, θέτει οριστικά τέλος, για πρώτη
φορά, και δεσµεύει τις δύο χώρες στην αποτροπή και απαγό-
ρευση, για πρώτη φορά στην ελληνική διπλωµατική ιστορία, των
αλυτρωτικών δηλώσεων, των εχθρικών δραστηριοτήτων, ενερ-
γειών και του αναθεωρητισµού; 

Γιατί δεν οµολογείτε ότι µία εκ των τροπολογιών του Συντάγµα-
τος της γείτονος αναφέρει ρητά ότι η πολιτεία της Πρώην Γιουγ-
κοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας αναλαµβάνει την
υποχρέωση και τη δέσµευση να µην αναµειγνύεται στα κυριαρχικά
δικαιώµατα άλλων κρατών και στις εσωτερικές τους υποθέσεις;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, χρειάζοµαι χρόνο. Προέρχοµαι και κατάγοµαι
από την Πιερία. Δεχθήκαµε ανηλεή και βρώµικη και επίθεση όλες
αυτές τις µέρες και πρέπει ο ελληνικός λαός να ακούσει, επιτέ-
λους, την αλήθεια.

Γιατί δεν βγαίνετε να οµολογήσετε ότι βάσει του άρθρου 7 δια-
χωρίζεται για πρώτη φορά ο ελληνικός πολιτισµός, η ελληνική
ιστορία µας, η ελληνικότητα της αρχαίας Μακεδονίας από οτι-
δήποτε «µακεδονικό» της γείτονος χώρας;

Γιατί δεν οµολογείτε ότι βάσει της συµφωνίας αναλαµβάνουµε
την ιστορική ευθύνη ενώπιον του ελληνικού λαού, ενώπιον των
Ελλήνων και Ελληνίδων, ενώπιον των κατοίκων αυτής της χώρας,
να φέρουµε στα µάτια τους και να την υπογράψουµε αναλαµβά-
νοντας –ξαναλέω- την ιστορική ευθύνη;

Γιατί δεν λέτε και δεν οµολογείτε ότι δεν τίθεται ζήτηµα µακε-
δονικής γλώσσας και ότι ρητά και βάσει του άρθρου 7, αλλά και
βάσει της ρηµατικής διακοίνωσης ορίζεται ότι ανήκει στην οικο-
γένεια των νοτίων σλαβικών γλωσσών; 

Γιατί δεν λέτε, επίσης, ότι η γείτονα χώρα αναλαµβάνει για
πρώτη φορά τη δέσµευση στη διπλωµατική ιστορία να ξεκαθα-
ρίσει και να επανακαθορίσει την χρήση των µνηµείων, των υπο-
δοµών της και να τα αποσυνδέσει µιας εξ άπαντος, ξεκάθαρα,
ότι δεν είναι δικά τους και ότι ανήκουν όντως στην αρχαία ελλη-
νική ιστορία µας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας, παρακαλώ.  

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και τέλος, γιατί δεν βγαίνετε να πείτε ότι όρος «nationality» δεν

αφορά καµµία εθνική διεκδίκηση από τη γείτονα χώρα; Αφορά
µόνο την ιθαγένεια, τη σχέση δηλαδή των πολιτών µε το κράτος
στη γείτονα χώρα.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή.
Αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, τουλάχιστον του

δηµοκρατικού τόξου, σταµατήστε να σπέρνετε και να υποδαυλί-
ζετε το µίσος και την εθνική διχόνοια στον λαό. Σταθείτε στο
ύψος των περιστάσεων και της ιστορικής ευθύνης, για να κλεί-
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σουµε οριστικά µία πληγή που βασανίζει για πολλές δεκαετίες
τον λαό µας, για την ειρηνική συνύπαρξη και συνανάπτυξη των
βαλκανικών λαών, για να ξαναποκτήσει η Ελλάδα µας τον ηγε-
τικό, ειρηνευτικό και αναπτυξιακό ρόλο που της αξίζει, για να κοι-
τάµε, τέλος, το µέλλον µε αισιοδοξία και εθνική υπερηφάνεια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Σκούφα Ελισσάβετ, Βουλεύτρια Πιερίας του ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Εσπερινό ΕΠΑΛ Αγίου
Δηµητρίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Όπως γνωρίζετε, παρακολουθείτε συνεδρίαση της Βουλής για
την κύρωση της Συµφωνίας των Πρεσπών. Σήµερα είναι η πρώτη
µέρα, αύριο θα είναι η δεύτερη και θα ακολουθήσει στο τέλος
της αυριανής µέρας ψηφοφορία.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Τασούλας, Βουλευτής Ιωαν-
νίνων της Νέας Δηµοκρατίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
Συµφωνία των Πρεσπών είναι µία συνάντηση της παρούσης Βου-
λής, της παρούσης Κυβέρνησης, της παρούσης συγκυρίας µε την
ιστορία. Αυτή η συνάντηση µπορεί να εξελιχθεί σε διέξοδο, µπορεί
να εξελιχθεί σε σύγκρουση. Εάν εξελιχθεί σε σύγκρουση, τότε ση-
µαίνει ότι δεν µπορούµε, δεν µπορείτε να ανταποκριθείτε στα ιστο-
ρικά σας καθήκοντα και στα ιστορικά αιτήµατα.

Αποδείξατε, ίσαµε τώρα, ότι στη διαχείριση της καθηµερινότη-
τας αποτύχατε. Ήλπιζε κανείς, καλοπροαίρετα, ότι στη διαχείριση
ιστορικών αιτηµάτων θα µπορούσατε να παραλάβετε τη σκυτάλη
από το λεγόµενο -από εσάς- παλαιοπολιτικό σύστηµα, που την είχε
αφήσει σε ευοίωνο σηµείο και αυτήν τη σκυτάλη να την πάτε πα-
ραπέρα. Αποδεικνύεται ότι συγκρουστήκατε µε την ιστορία και
σπάτε τα µούτρα και της χώρας και των ιστορικών αναγκών της
χώρας.

Τι πετυχαίνετε µε αυτήν τη συµφωνία, αν αφαιρέσουµε από το
προσκήνιο όλες εκείνες τις κραυγές µε τις οποίες διαχειρίζεστε
την τρέχουσα πολιτική συγκυρία -επαναλαµβάνω- και όχι την ιστο-
ρία; Εδώ δεν έρχεστε σήµερα για να εκλιπαρήσετε για ψήφους.
Εδώ δεν υπάρχει Ακροδεξιά, δεν υπάρχει Ακροαριστερά, δεν
υπάρχει φασισµός, δεν υπάρχει ναζισµός, δεν υπάρχει αριστερι-
σµός. Εδώ υπάρχει η συνάντησή σας µε την ιστορία, µία ιστορία
που ξεκινάει από τα βάθη της σύγχρονης ιστορίας µας, µία ιστορία
την οποία όλοι µπορούµε να δούµε στις 5 Φεβρουαρίου το από-
γευµα, στη Γεννάδιο Βιβλιοθήκη, όπου θα παρουσιαστεί, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, µετά από 106 χρόνια µία ταινία µίας ώρας,
η οποία πρωτοπαρουσιάστηκε το 1913. 

Την είχε παραγγείλει η ελληνική κυβέρνηση των νικηφόρων βαλ-
κανικών πολέµων, η ελληνική κυβέρνηση της κατοχύρωσης της
ιστορικής Μακεδονίας σε ελληνικά σύνορα, για να δείξει, στο παγ-
κόσµιο και ευρωπαϊκό τότε κοινό, τον αγώνα του ελληνικού στρα-
τού, του ελληνικού λαού και σύσσωµης της ελληνικής ηγεσίας,
προκειµένου να διπλασιαστεί η χώρα. Και τότε δεν υπήρχε διαχεί-
ριση της καθηµερινότητας. Υπήρχε η διαχείριση της ιστορίας, που
δεν αντέχετε να κάνετε.

Τώρα προσπαθείτε να διαχειριστείτε την επικείµενη εκλογική
σας ήττα µε όρους ιστορικών συµβάσεων, µε όρους ιστορικών βη-
µάτων. Δεν γίνεται έτσι. Πρέπει να αρθείτε πάνω από αυτά.

Αν υπήρχαν φασίστες και Ακροδεξιοί που απείλησαν τη Βουλή
στη διαδήλωση, δεν έπρεπε σήµερα να τους επικαλείστε. Έπρεπε
να είχαν συλληφθεί και να τελειώναµε. Αν υπάρχει κάποια άλλη
διάσταση, η οποία σας εµποδίζει να επιτελέσετε το ιστορικό σας
έργο, θα έπρεπε να το παρακάµψετε. 

Εσείς αφήσατε αλώβητη διάταξη στο σύνταγµά τους, το οποίο
δεν αλλάζει για πρώτη φορά από σας. Είχε αλλάξει και µε την Εν-
διάµεση Συµφωνία το σύνταγµά τους. Γιατί δεν ξεκινάει η ιστορία

µε σας. Τι παραµένει αλώβητο στο σύνταγµά τους; «Η δηµοκρατία
εγγυάται ιδιαίτερα ασφαλιστικά δικαιώµατα σε βετεράνους του
αντιφασιστικού πολέµου και όλων των µακεδονικών εθνικών απε-
λευθερωτικών πολέµων, σε αναπήρους πολέµου, σε εκείνους που
εξορίστηκαν και φυλακίστηκαν για τα ιδεώδη της ξεχωριστής ταυ-
τότητας του µακεδονικού λαού και του µακεδονικού κράτους,
καθώς και σε µέλη της οικογένειάς τους που δεν έχουν τα υλικά
µέσα για να συντηρηθούν».

Ο «µακεδονικός λαός» και το «µακεδονικό κράτος», που παρα-
µένουν ως διατύπωση αλώβητα στο σύνταγµα των Σκοπίων, είναι
αυτό µε το οποίο θα έπρεπε να αναµετρηθείτε και να το παραµε-
ρίσετε. 

Δεν παριστάνω εδώ ότι είχατε εύκολο ρόλο, όπως καµµία προ-
ηγούµενη κυβέρνηση δεν είχε εύκολο ρόλο σε αυτό το ζήτηµα.
Μην µετατρέπετε, όµως, το ότι σπάτε τα µούτρα σας και τα µού-
τρα της χώρας µε αυτή τη συµφωνία σε νίκη τάχα προοδευτική,
ενώ στην ουσία η συµφωνία που φέρνετε είναι άρνηση της ιστο-
ρικής σας ευθύνης.

Ανατρέπετε πολιτική εκατόν πενήντα ετών. Αυτή η πολιτική των
εκατόν πενήντα ετών αρνείτο τη µονοπώληση της «µακεδονικής
ταυτότητος» σε µία χώρα για το σύνολο της µακεδονικής εκτά-
σεως. Και αν οι ελληνικές κυβερνήσεις, αυτές του παλαιού συστή-
µατος -που λέτε εσείς- µιλούσαν και µιλούσαµε για αλλαγή
ονόµατος και για όλες τις αλλαγές, το κάναµε για να έρθει µετά
από είκοσι οκτώ χρόνια αυτή η χώρα και να δικαιούται να οµιλεί
στο σύνταγµά της για σκέτο «µακεδονικό λαό»;

Να το δούµε ανάποδα, παρακαλώ. Εάν υποθέσουµε ότι στο
σύνταγµά τους επιβάλαµε να ονοµάζονται ιδεωδώς «Δηµοκρατία
των Δυτικών Βαλκανίων» και διατηρούσαν το άρθρο που σας ανέ-
φερα και διατηρούσαν τον όρο «µακεδονική γλώσσα» και «µακε-
δονική υπηκοότητα» και «µακεδονική ταυτότητα» και την ελληνική
Μακεδονία την αποκαλούσαν «Βόρεια περιοχή του πρώτου µέ-
ρους», τότε και πάλι θα έπρεπε να το καταψηφίσουµε.

Το όνοµα δεν είναι αυτοσκοπός. Το όνοµα είναι το όχηµα του
αλυτρωτισµού. Και από τη στιγµή που και το όνοµα δεν βελτιώνε-
ται και ο αλυτρωτισµός παραµένει ενεργός και επικίνδυνος, έχετε
σπάσει τα µούτρα σας και έχετε οδηγήσει τη χώρα σε περιπέτειες.

Τα Σκόπια είναι µικρή χώρα, δεν έχουν ισχυρό στρατό. Όµως,
ένας που έχει ιστορική συναίσθηση, βλέπει τα Σκόπια όχι µόνο
µε το µέγεθός τους, αλλά βλέπει και τα Σκόπια ως πιόνι. Πολλές
φορές µικρές χώρες χρησιµοποιούνται ως πιόνι από άλλες και
τότε η επικινδυνότητά τους είναι µεγαλύτερη. Γιατί αυτή την αλυ-
τρωτική σφήνα µιας χώρας που µπορεί να χρησιµοποιηθεί αργό-
τερα ως πιόνι, να την αφήσουµε στα σπλάχνα της Ελλάδας και
να µην εκµεταλλευτούµε την αδήριτη ανάγκη του διεθνούς πα-
ράγοντα να δώσει λύση, επιτυγχάνοντας καλύτερη συµφωνία
που δεν περιέχει τον αλυτρωτισµό;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω να ξέρετε το εξής: Η Νέα Δηµοκρατία δεν νοµίζει ούτε
θεωρεί ότι διαχειρίζεστε εύκολες υποθέσεις, ούτε οι προηγούµε-
νοι το διαχειρίζονταν. Είχατε παραλάβει, όµως, την υπόθεση από
καλό σηµείο. Και πρέπει να έχετε το θάρρος να παραδέχεστε ότι
το σηµείο από το οποίο το παραλάβετε, σας έδινε τη δυνατότητα
ενόψει και της τεράστιας ανάγκης της Δύσης –της Ευρώπης πε-
ρισσότερο και λιγότερο της Αµερικής- να ενταχθούν τα Σκόπια
στις ευρωατλαντικές δοµές, να είχατε πετύχει µία συµφωνία η
οποία στερούσε από αυτό το πιόνι όλες τις αλυτρωτικές πτυχές
και αιχµές, που θα ταλαιπωρήσουν το µέλλον της χώρας µας.

Ζούµε ιστορικές στιγµές. Δεν χρειάζεται ο κ. Τσίπρας, πνέον-
τας τα λοίσθια της κυβερνητικής του θητείας και µετατρεπόµε-
νος από εν ενεργεία Πρωθυπουργός σε διαχειριστής της ήττας
του, να εµπλέκει στο τέλος της θητείας του τόσο σοβαρά θέ-
µατα. Θα ήταν προτιµότερο να αποφύγει να διχάσει τους Έλλη-
νες για να ενώσει τους Σκοπιανούς, όπως προσφυώς είπε ο κ.
Μητσοτάκης. 

Και να ξέρετε ότι η εθνική γραµµή, κάθε φορά, δεν είναι κάτι
ακλόνητο. Εθνική γραµµή για χώρες σαν την Ελλάδα είναι «η ποι-
κίλη δράση των στοχαστικών προσαρµογών». Εσείς που µυκτηρί-
ζετε και κατηγορείτε διαρκώς το παλαιό πολιτικό σύστηµα, αντί
να παραδεχτείτε ότι ανέκαθεν αδιαφορούσατε για τη µακεδονική
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ταυτότητα των βορείων γειτόνων, γαντζώνεστε από παραποίηση
των θέσεων του παλαιού πολιτικού συστήµατος, χρησιµοποιώντας
αυτό που βρίζετε για σωσίβιο. Δεν γίνονται όλα µαζί. Ή το παλαιό
πολιτικό σύστηµα κατέστρεψε τη χώρα ή το παλαιό πολιτικό σύ-
στηµα θα σας δώσει σωσίβιο. Και τα δύο µαζί δεν γίνονται. 

«Περισσότερο από τις ιδέες σας, αντιπαθώ τις µεθόδους σας»
είχε πει ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Καραµανλής, απευθυνόµε-
νος στην Αριστερά. Φαίνεται ότι οι µέθοδοί σας εξακολουθούν
να είναι αντιπαθητικές, γιατί εξακολουθείτε να µην παραδέχεστε
τις προθέσεις σας, οι οποίες, στο κάτω-κάτω, στο θέµα το σκο-
πιανό ουδέποτε απεκρύβησαν και ουδέποτε άλλαξαν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι το µόνο θέµα για το οποίο δεν κοροϊδέψατε τον ελληνικό

λαό προεκλογικώς. Μάλιστα, στελέχη επιφανή προτιµούσαν να
λέγεται σκέτο «Μακεδονία» αυτή η χώρα, αντί για «Βόρεια Μα-
κεδονία». 

Ως προς τους διακονιάρηδες ψήφων που σήµερα σέρνονται
σε αυτή την Αίθουσα κραυγάζοντας και µε γογγυσµούς και µυ-
κηθµούς επιχειρούν να εκµεταλλευτούν το συναίσθηµα και τον
πατριωτισµό των Ελλήνων, σε αυτούς τους διακονιάρηδες
ψήφων, θα ήθελα να πω ότι η ευθύνη που ο καθένας, η καθεµία
έχουµε είναι αυτή που µπορεί να αποτρέψει αυτή τη συµφωνία.
Παραλλαγές και εξαλλαγές του Συντάγµατος ως αποτρεπτικές
αυτής της συµφωνίας δεν επιτρέπεται να λέγονται.

Ο κ. Χατζηδάκης γκρέµισε το ψεύδος ότι παραιτούµενοι κά-
ποιοι Βουλευτές µπορούν να προκαλέσουν εκλογές. Εγώ θα
γκρεµίσω ένα άλλο ψεύδος και θα τελειώσω. 

Λένε ότι αν παραιτηθεί ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, θα γί-
νουν εκλογές και δεν θα προχωρήσει αυτή η συµφωνία. Το
άρθρο 34 του Συντάγµατος λέει ότι αν παραιτηθεί ο Πρόεδρος
της Δηµοκρατίας, αντικαθίσταται από τον Πρόεδρο της Βουλής.
Και αν εξαφανίσουµε ή απαγάγουµε τον Πρόεδρο της Βουλής
για να αποτρέψουµε τη συµφωνία, τότε, λέει το Σύνταγµα ανα-
πληρώνεται από την Κυβέρνηση. Και αυτή η αναπλήρωση διαρκεί
έξι µήνες.

Τα καλά νέα για τον λαό είναι ότι µε τις αποφάσεις του µπορεί
να αποτρέπει τέτοιες εξελίξεις. Τα κακά νέα είναι ότι ο κ. Τσίπρας
και ο ΣΥΡΙΖΑ για το θέµα αυτό ουδέποτε έκρυψαν την πραγµατι-
κότητα. Παρά ταύτα, έστω και τελευταία στιγµή, αναλογιστείτε
τις ευθύνες σας. Συνοµιλείτε µε την ιστορία. Είναι απέραντη η
γοητεία του να συνοµιλείς µε την ιστορία και είναι αφόρητη η ευ-
θύνη αυτή τη συνοµιλία να µην την φέρεις σε πατριωτικό πέρας. 

Όχι στη Συµφωνία των Πρεσπών, για να µπορέσει η χώρα να
απαλλαγεί από µία αβάσταχτη αλυτρωτική σφήνα στα ιστορικά
της σπλάχνα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Τασούλα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί

της διαδικασίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, δεν επιτρέπε-

ται. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Ναι, αλλά δεν επιτρέπεται επίσης τα

επτά λεπτά να γίνονται δώδεκα! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Υπάρχει µια ανοχή

σε όλους λίγο-πολύ. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτικής κ. Βί-

τσας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, θα σας πω πώς αισθάνοµαι. Θεωρώ ότι µε εξαί-

ρεση τους θλιβερούς ναζί της Χρυσής Αυγής, όλοι οι άλλοι Βου-
λευτές εδώ είµαστε πατριώτες, αγαπάµε δηλαδή την πατρίδα
µας, ακόµα και εκείνοι που µέσα στις αξίες τους έχουν και εθνι-
κιστικές -δεν µιλάω για εθνικές- ιδέες. Μπορούµε, όµως, στη δια-
δικασία του κοινοβουλευτισµού να συζητάµε, να ανταλλάσσουµε
επιχειρήµατα, να συγκρουόµαστε επί των ιδεών. Το ένα ζήτηµα
είναι αυτό. 

Κάνω αυτήν την εισαγωγή, γιατί νοµίζω ότι χρειάζεται µετά. 

Το δεύτερο ζήτηµα είναι το εξής: Έχουµε µια ιστορική ευκαι-
ρία, η οποία µετά την ψήφιση της Συµφωνίας των Πρεσπών θα
γίνει µία ιστορική δυνατότητα. Κλείνουµε µία από τις τελευταίες
εκκρεµότητες -νοµίζω ότι είναι άλλη µία- του ανατολικού ζητή-
µατος –εξ ου και τα εκατόν πενήντα χρόνια- µέρος του οποίου
ήταν το µακεδονικό ζήτηµα. Ουρά του µακεδονικού ζητήµατος
είναι το θέµα της ονοµασίας της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµο-
κρατίας της Μακεδονίας, για να την ονοµάσω και έτσι. 

Είναι ένα δύσκολο ζήτηµα, γιατί είναι και συναισθηµατικά φορ-
τισµένο. Εγώ κατανοώ ότι, όταν είσαι σε µία συναισθηµατική
φόρτιση, πολλά πράγµατα δεν τα καταλαβαίνεις και πολλά πράγ-
µατα τα παίρνεις δεδοµένα. Για αυτό χρειάζεται όλη αυτή η συ-
ζήτηση. Αυτό ήταν το πρώτο κοµµάτι. 

Έρχοµαι στο δεύτερο κοµµάτι. Φαντάζοµαι ότι όλοι έχουµε
διαβάσει το βιβλίο του Νίκου Μέρτζου για το µακεδονικό, ο
οποίος ήταν στη συµβουλευτική επιτροπή της Δικτατορίας, ήταν
σύµβουλος του κ. Μητσοτάκη και ο οποίος συµµετείχε και στην
επιστηµονική επιτροπή που είχε φτιάξει ο κ. Κοτζιάς. Εκεί, θα
πρέπει να βρείτε µία σειρά απαντήσεις σε ερωτήµατα και ζητή-
µατα που βάζετε. 

Εγώ το διάβασα µε κριτικό µάτι. Έχω τις συµφωνίες µου. Έχω
και τις διαφωνίες µου. Σε έναν, όµως, µεγάλο άνθρωπο -σε ηλι-
κία- που έχει πρωτοστατήσει σε διάφορες στιγµές του ελληνικού
βίου, φαίνεται και η ανεκτικότητα και η ωριµότητα που δεν την
επιδεικνύουν όλοι εδώ.

Έρχοµαι στο τρίτο ζήτηµα. 
Κύριε Κουµουτσάκο, θα ήθελα να σας θέσω ένα ρητορικό ερώ-

τηµα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Προσωπικά; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Θέλω να κάνω ένα ρητορικό ερώτηµα σε όλους. 
Οι δίγλωσσοι στη βόρεια περιοχή της Ελλάδας, αυτή που θα

αποκαλούµε πλέον «Βόρεια Μακεδονία», µιλούν ελληνικά και
ποια άλλη γλώσσα; Στο Αµύνταιο, για παράδειγµα ή στη Μελίτη
ή σε µια σειρά από άλλες περιοχές, ποια είναι η άλλη γλώσσα; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Τι υπαινίσσεστε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Θα σας πω. 
Μιλάνε ντόπια. Ακούστε πώς τα λένε. Τα λένε ντόπια. Και οι

κάτοικοι λέγονται ντόπιοι. Αυτή η παράταξη, που διοικούσε τη
χώρα όλα αυτά τα χρόνια, στέρησε σε ανθρώπους που ήταν εκεί,
να λένε «ξέρετε, ρε παιδιά, εµείς µιλάµε αυτό» ή «µιλάµε εκείνο».
Και µιλάω για Έλληνες. Δεν νιώθετε µία ευθύνη; Θα επανέλθω
πάνω σε αυτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Θα σας απαντήσω. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Εµείς -αν θέλετε- είµαστε καθαροί. Η θέση µας εκφρά-
στηκε πολύ καθαρά και πάρα πολύ έντονα και στο πρόγραµµα
του Συνασπισµού και στο πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ. Απλώς, θα
αναγνώσω τι γράφουµε στο πρόγραµµα, στη σελίδα 333 για το
θέµα της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας. 

«Λύση σύνθετης ονοµασίας µε γεωγραφικό προσδιορισµό,
αποµάκρυνση των εθνικιστικών εντάσεων και υποστήριξη διαδι-
κασιών πολύµορφης προσέγγισης, συνεργασίας και οικοδόµηση
εµπιστοσύνης µε τη γειτονική χώρα. Φεβρουάριος 2009». Άρα,
έπρεπε να το περιµένετε. Από την άλλη µεριά, µπορούσε αυτό
να γίνει το 2008;

Εγώ, ξέρετε, πιστεύω ακράδαντα ότι αν η παρούσα συµφωνία
έµπαινε µπρος στην Κυβέρνηση του 2008, θα την υπέγραφε και
µε τέσσερα χέρια και συγχρόνως εκείνο το διάστηµα πιθανά ο κ.
Καµµένος να διαφωνούσε και να έφευγε από τη Νέα Δηµοκρατία.
Όµως, αυτό έχει να κάνει και µε τις συνιστώσες ιδεών που απο-
τελούν τα µεγάλα κόµµατα.

Το ίδιο πιστεύω ότι θα συνέβαινε ακόµα και µε την κυβέρνηση
Σαµαρά που ή θα την υπέγραφε ή η τότε κυβέρνηση θα διαλυό-
ταν. Μπορούσε αυτό να γίνει; Δεν µπορούσε να γίνει τότε, για να
συζητήσουµε στα σοβαρά, γιατί υπήρχε µια εθνικιστική κυβέρ-
νηση από την άλλη µεριά που είχε κάνει σηµαία αυτό που συζη-
τάµε σήµερα εκ του αντιθέτου. 

Άρα, χρειάστηκε να γίνουν εκλογές σε δύο χώρες, να βγουν
δύο νέες κυβερνήσεις για να επιτύχουν ένα προωθητικό κείµενο
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συµφωνίας που λύνει ένα σηµαντικό εκκρεµές ζήτηµα δεκαετιών
και προάγει την ειρήνη, τη σταθερότητα, τη συνεργασία και τη
συνανάπτυξη στα Βαλκάνια.

Και η Αντιπολίτευση ψάχνει και ψάχνεται. Ψάχνει δήθεν επιχει-
ρήµατα, αλλάζει θέσεις ή δεν έχει θέση για να µην ψηφίσει τη
συµφωνία. Ψάχνεται στη ρίζα του µετεµφυλιακού κράτους για
να βρει µια ιστορικότητα της σηµερινής της στάσης. Και όµως,
το 1946 που η Γιουγκοσλαβία µετονοµάστηκε σε Οµοσπονδιακή
Λαϊκή Δηµοκρατία της Γιουγκοσλαβίας και πολύ περισσότερο το
1963, που πάλι µετονοµάστηκε σε Σοσιαλιστική Δηµοκρατία της
Γιουγκοσλαβίας και αποτελούνταν από σοσιαλιστικές δηµοκρα-
τίες: πρώτον, της Βοσνίας-Ερζεγοβίνης, όπως λέγεται το σηµε-
ρινό κράτος, δεύτερον, της Κροατίας, τρίτον, του
Μαυροβουνίου, τέταρτον, της Σλοβενίας, πέµπτον, της Σερβίας
και έκτον, της Μακεδονίας, τίποτα, τσιµουδιά. 

Ένας αρθρογράφος έγραψε τριάντα πέντε άρθρα την περίοδο
1946-1948, ο Παπακωνσταντίνου, και καµµία κυβέρνηση, η Κυ-
βέρνηση δεν αντέδρασε. Δεν είναι ψέµατα. Γιατί αντιµετωπίσατε
τότε το θέµα στη βάση των πλάνων διεθνών δυτικών υπερδυνά-
µεων; 

Σήµερα η γνώµη µου είναι ότι υποτάσσετε τη δική σας θέση
στα δικά σας πολιτικά πλάνα, που είναι να πέσει η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ. Φτάσατε κάτω απ’ αυτόν τον στόχο να περιθωριοποιείτε
µείζονα θέµατα εξωτερικής πολιτικής ή αλλιώς εθνικά θέµατα. 

Δεν αντιλέγω ότι κάποιοι από εσάς –άλλωστε, το φώναξαν-
είναι κάτω από το σύνθηµα «Η Μακεδονία είναι µία και είναι ελ-
ληνική». Η Μακεδονία του Πιρίν είναι ελληνική; Και το νότιο
τµήµα της Γιουγκοσλαβίας ελληνικό είναι; Θα πω µετά αν πάµε
σε µια τέτοια λογική, τι πρόκειται να γίνει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Χρειάζεται, όµως, να αναρωτηθείτε στο κάτω-κάτω της γρα-
φής το εξής: Το 2019 θα γίνουν εκλογές. Τι θα γίνει αν τις χά-
σετε, έτσι όπως εγώ πιστεύω; Τι θα λέτε µετά;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Σε ποιους µιλάτε; Στους δικούς
σας; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Σε σας. 

Κύριε Τασούλα, µάλιστα, ειδικά σε εσάς. 
Όµως, η τακτική σας και η θέση η δική σας, αλλά και της ση-

µερινής ΔΗΣΥ έχει ευθύνη για άλλη µια τεράστια επίπτωση, που
τη θεωρώ ακόµη πιο σηµαντική. Με τις παλινωδίες σας, µε τη µη
θέση σας, δηµιουργείτε χώρο για να δράσουν οι εθνικιστικές δυ-
νάµεις. Δεν είναι το θέµα πόσοι ήταν οι καλοί, αν ήταν τριάντα,
αν ήταν πεντακόσιοι αυτοί που πήγαν και κατέλαβαν τη Βουλή.
Βρήκαν χώρο για να δράσουν. Αυτό είναι το βασικό ζήτηµα. 

Μη δεχόµενοι τη ρηµατική διακοίνωση, κάνοντας τη δική σας
µετάφραση στα περί λαού και γλώσσας, πλαγίως στην ουσία
λέτε αυτά που οι εθνικιστικές δυνάµεις λένε ευθέως. Ποιος θα
κερδίσει; Αυτός που λέει πλαγίως ή αυτός που µιλάει ευθέως,
δηλαδή ότι εµείς, η Ελλάδα, οι Έλληνες απαγορεύουµε στους
πάντες να χρησιµοποιούν τους όρους ««Μακεδονία», «µακεδονι-
κός» κ.λπ., ακόµη και ως συνθετικό. 

Αυτή είναι η επικινδυνότητα της τακτικής σας. Αυτή η τακτική
δηµιουργεί από σύγχυση έως αντίδραση σε πολίτες που διαβά-
ζουν επικεφαλίδες, δεν βαθαίνουν, δεν ξέρουν καλά.

Άκουγα στην τηλεόραση, δεν ξέρω πόσοι το είδατε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Και σας παρακαλώ,

ολοκληρώστε µε αυτό, κύριε Υπουργέ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµη.
Άκουγα στην τηλεόραση τον Πέτρο Γαλακτόπουλο να λέει ότι

πουλάµε την ιστορία µας. Δεν ξέρει; Δεν του είπαν; Συνειδητά
διαστρέφει; Δεν πιστεύω το τελευταίο, γιατί η συµφωνία οµολο-
γεί πως η ιστορία της αρχαίας Μακεδονίας, ο πολιτισµός της, το
αποτύπωµά της στην πανανθρώπινη ιστορία είναι καθαρά ελλη-
νική ιστορία, πολιτισµός κ.λπ.. 

Το οµολογούν και οι γείτονες. Όλοι οι γείτονες; Όχι. Οι εθνικι-
στές της «Βόρειας Μακεδονίας» αντιδρούν και να, το θαύµα! Η
Αντιπολίτευση σε Ελλάδα και Βόρεια Μακεδονία έχουν ακριβώς
τα ίδια επιχειρήµατα, κατηγορούν για τα ίδια τις κυβερνήσεις

τους, όµως ο εθνικισµός ενάντια σε εθνικισµό συνήθως σηµαίνει
πόλεµο. Και ας προσέξετε πολύ, και οι κεντροαριστεροί και οι
κεντροδεξιοί και οι αριστεροί και οι κοµµουνιστές. Θα βρεθείτε
να πολεµάτε τον λεγόµενο «µακεδονικό εθνικισµό του Γκρουέφ-
σκι» µαζί µε τον Άνθιµο και τις εθνικιστικές δυνάµεις.

Καταλαβαίνω την προσπάθεια που κάνει το ΚΚΕ να γίνει απο-
δεκτό από τον ψευδοαποκαλούµενο «εθνικό κορµό». Όµως,
οφείλω να θυµίσω το εξής: «Η αδυσώπητη πάλη ενάντια στον
εθνικισµό µέσα στην εργατική τάξη και η εθνική αυτοδιάθεση
είναι άρρηκτα δεµένα µε την επαναστατική πάλη για τον σοσια-
λισµό», Λένιν, «Θέσεις για το εθνικό και εποικιακό ζήτηµα», Δεύ-
τερο Συνέδριο της Τρίτης Διεθνούς.

Πατώντας πάνω σε αυτό, το ΚΚΕ έσωσε µαζί µε άλλες δυνά-
µεις της Αριστεράς το 1992 την τιµή της Αριστεράς. Τώρα τι κά-
νετε; Λέτε πως η συµφωνία, αλλά και το δικαίωµα του
αυτοπροσδιορισµού του γειτονικού λαού είναι ενάντια -που αυτό
το δικαίωµα βγαίνει µέσα από το «Βόρεια Μακεδονία», γιατί έκα-
ναν συµφωνία, και το λέω για να µην παρεξηγηθώ- στο εργατικό
κίνηµα της χώρας µας και των Βαλκανίων, επειδή είναι εισιτήριο
για την είσοδο της χώρας στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Άκουσα τον κ. Γκιόκα στην επιτροπή. Πρώτον, λέτε ανακρί-
βειες, γιατί θα µπορούσε να µπει στο ΝΑΤΟ ως FYROM -και το
ξέρετε αυτό- και δεύτερον, ξεχνάτε στην όλη επαναστατική πάλη
την κίνηση της ιστορίας, τις ταξικές συγκρούσεις και τα καθή-
κοντα του αντίστοιχου κόµµατος στη δική του χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τέλος της περιόδου των µνη-
µονίων και η Συµφωνία των Πρεσπών δηµιουργούν ένα νέο πολι-
τικό και κοινωνικό πλαίσιο. Ήδη, η Κυβέρνηση έχει δείξει τι
σκέφτεται και πού πάει. Στα βασικά έχει µπει διαχωριστική
γραµµή. Από τη µια µεριά ο αστερισµός της προόδου και από
την άλλη µεριά ο αστερισµός της συντήρησης µε τις ακροδεξιές
συνιστώσες της. 

Κάθε πολιτικό κόµµα, κάθε πολιτικό στέλεχος πάνω σε αυτό
και µε τις δικές του θέσεις και κριτική διαλέγει πλευρά. Όµως,
σε κάθε περίπτωση ό,τι δεν συµβεί ανάµεσα στις πολιτικές δυ-
νάµεις, θα το επιβάλει η ίδια η κοινωνία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε συνάδελφε,
δεν είπε κάτι. Ήταν ρητορική η ερώτηση. Δεν έχετε τον λόγο.

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Θα απαντήσει στην οµιλία του.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Για την ουσία της συζήτησης,

ειλικρινά σας λέω ότι δεν θα µιλήσω περισσότερο από ένα λεπτό.
Αν µιλήσω παραπάνω από ένα λεπτό, κλείστε µου το µικρόφωνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε συνάδελφε,
έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δύο θέµατα έθιξε ο κ. Βίτσας,
µε την ευπρέπεια που τον διακρίνει, στα οποία αισθάνοµαι την
ανάγκη να απαντήσω. Πρώτον, µιλάει για τους κατοίκους κεντρι-
κών περιοχών της Μακεδονίας, της ελληνικής Μακεδονίας και
λέει ότι τους λέτε ντόπιους ή τους λέγατε ντόπιους και ότι µιλάνε
τα ντόπια.

Ξέρετε γιατί το λέγαµε αυτό, την ντοπιολαλιά; Γιατί δεν
υπήρχε η πεποίθηση ότι το ιδίωµα που µιλούσαν συνιστούσε, είχε
τα χαρακτηριστικά µιας ολοκληρωµένης γλώσσας. Εµείς, λοι-
πόν…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ, κάντε λίγη ησυχία. Είναι ουσιαστική η συζήτηση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δεν υπήρχαν τα χαρακτηρι-

στικά και αυτό ήταν διαχρονική άποψη των ελληνικών κυβερνή-
σεων και της χώρας, ότι είχαν συγκροτηµένα χαρακτηριστικά
γλώσσας και γι’ αυτό ελέγετο ή ντοπιολαλιά ή ιδίωµα. Αυτό λέµε
εµείς. Εσείς τι λέτε; Πώς τους λέτε; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Εµείς τους λέµε Μακεδόνες, για να σας απαντήσω κατευ-
θείαν. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Εσείς τους λέτε Μακεδόνες.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Ναι, αυτούς τους ανθρώπους που µένουν εκεί και είναι ντό-
πιοι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ενδιαφέρον. Και αυτό να κατα-
γραφεί µαζί µε τη δήλωση της κ. Χριστοδουλοπούλου το πρωί. 

Τώρα και ένα τελευταίο. Μας ρωτήσατε ή µας κατηγορήσατε
ότι µε τη στάση µας σ’ αυτό το θέµα φτιάξαµε ή ενισχύσαµε τους
φασίστες και της φασιστικής απόχρωσης πολιτικές δυνάµεις της
χώρας. 

Πρώτα απ’ όλα, νοµίζω ότι διαπράττετε ένα µεγάλο σφάλµα ει-
δικά σήµερα, µετά την τοποθέτηση σήµερα του Κοινοβουλευτικού
µας Εκπροσώπου, του κ. Δένδια, την οποία προσυπογράφω πλή-
ρως, την προσυπογράφουν όλοι οι συνάδελφοι και την εκφράζει
συνεχώς ο Πρόεδρος του κόµµατος, ο Κυριάκος Μητσοτάκης.
Αυτή είναι η σχέση µας, είναι σχέση απαγόρευσης κάθε επικοινω-
νίας µε τα άκρα και τις ακρότητες, όχι τώρα, αλλά πάντα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κλείστε, σας παρα-
καλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κλείνω µε αυτό.
Ξέρετε, όµως, ποιος φτιάχνει και ποιος δίνει επιχειρήµατα στη

φασίζουσα Δεξιά; Οι δηλώσεις και τα ψηφίσµατα που λένε ότι
δεν κινδυνεύει το εθνικό συµφέρον, εάν η γειτονική χώρα ανα-
γνωριστεί ως Μακεδονία. Αυτοί τους δίνουν τροφή, για να υπάρ-
ξουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλά, καλά, µην
πάµε εκεί τώρα.

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Φωκά, ζητή-

σατε τον λόγο ως ειδικός αγορητής για δευτερολογία. Η από-
φαση για δευτερολογίες, εάν θα υπάρξουν, θα αποφασιστεί
αύριο. Προς το παρόν, δεν υπάρχει δευτερολογία.

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο ως εκ-
πρόσωπος των ΑΝΕΛ για ένα λεπτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Παφίλη,

έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Καθίστε κάτω, κύριε Βίτσα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να καθίσει ο κύριος Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ...
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Ναι, αλλά θα µιλήσει πάνω σ’ αυτό που είπα εγώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και τι σηµαίνει αυτό; Δεν κατάλαβα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Δεν πρέπει να σας απαντήσω;
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Καθίστε κάτω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δυο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Με συγχωρείτε, κύριε Παφίλη, έρχεστε εδώ, για να απαν-
τήσετε στην τοποθέτησή µου για δυο λεπτά, λες και είναι
προσωπικό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν είναι προσωπικό, πολιτικό είναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Γιατί δεν απαντάτε, κύριε Γκιόκα που φωνάζετε κιόλας, µε
την οµιλία σας σ’ αυτό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν είναι προσωπικό, πολιτικό είναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Πολιτική είναι όλη η διαδικασία. Τι λέτε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έχω ζητήσει τον λόγο ως Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος για δυο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, κύριε Παφίλη,

δεν έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Και λένε, «δεν θα µου απαντήσει σ’ αυτό που θα σας απαν-
τήσω»; Τι σκέψη είναι αυτή;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Για δυο λεπτά έχω ζητήσει τον λόγο
ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Στον κ. Γκιόκα απαντώ, που µου λέει «κάτσε κάτω».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ,
απαντήστε στην προηγούµενη τοποθέτηση…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Να µιλήσει ο κ. Παφίλης, δεν έχω καµµία αντίρρηση να µι-
λήσει. Απλώς…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κατ’ αρχάς, κύριε

Παφίλη, σε πολιτική τοποθέτηση δεν παίρνουµε τον λόγο ούτε
ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ούτε ως τίποτα για να απαν-
τήσουµε. Στις τοποθετήσεις και µάλιστα ακολουθεί η κ. Κανέλλη
µετά από λίγο…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Από πού βγαίνει αυτό, ότι δεν µπορώ
να ζητήσω τον λόγο για δυο λεπτά, για να απαντήσω σε µια δια-
στρέβλωση; Από πού βγαίνει αυτό; Όλοι οι υπόλοιποι µπορούν
να µιλούν; Πόσες φορές έχουν µιλήσει όλοι οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι;

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, η φωνή των Ανεξάρτη-
των Ελλήνων δεν έχει ακουστεί από τις 12.30’. Ζητώ τον λόγο για
ένα λεπτό και εάν περάσω τον χρόνο, κλείστε µου το µικρόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Φωκά, σας
παρακαλώ. Για τις δευτερολογίες απαντήσαµε, τώρα έχουµε ένα
άλλο ουσιαστικό ζήτηµα.

Κύριε Υπουργέ, καθίστε.
Κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα ήθελα να απαντήσω στον κ. Βίτσα,

πρώτον, για τη διαστρέβλωση της θέσης του ΚΚΕ. Είναι γνωστή
η διαστρέβλωση που κάνετε µονίµως και συνεχώς. Και δεν θα
απαντήσω γενικότερα, γιατί, ξέρετε, το να µιλάς για εθνικισµό
στο ΚΚΕ, όταν είσαι Αναπληρωτής Υπουργός του κ. Καµµένου
και τέσσερα χρόνια στην ίδια Κυβέρνηση, που είναι κατ’ εξοχήν
εθνικισµός, είναι τουλάχιστον θράσος!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Δεν ντρέπεσαι τώρα γι’ αυτό που λες;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σας διέκοψα;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Όχι, δεν ντρέπεσαι;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Καθίστε και µη µιλάτε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Τι θα πει «δεν σε διέκοψα»;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεύτερο θέµα. Το να λες ότι το ΚΚΕ

έχει αυτήν την πολιτική, γιατί προσπαθεί να ενταχθεί στον εθνικό
κορµό, θα θυµίσω ότι αυτό το είχε πει ο Κύρκος, ότι το ΚΚΕ είναι
εκτός εθνικού κορµού και το είχε πει το 1992, όταν το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας τότε έλεγε ότι το πρόβληµα δεν είναι η
ονοµασία, το πρόβληµα είναι η επέµβαση του ΝΑΤΟ στα Βαλκά-
νια, το πρόβληµα είναι οι αλυτρωτισµοί που συντηρούνται.

Η θέση, λοιπόν, του ΚΚΕ είναι κρυστάλλινη, εντελώς κρυστάλ-
λινη και ισχύει και σήµερα, όπως ίσχυε και τότε, όταν το κόµµα
σας, αυτό που πήγατε, τότε το 1992 ήταν µπροστά στα συλλα-
λητήρια, όταν έλεγε «όλοι, πλην Λακεδαιµονίων», όλος ο ελληνι-
σµός εκτός των εχθρών των Ελλήνων και εννοούσε το ΚΚΕ. Σε
αυτό το κόµµα ήσασταν τότε, που έλεγε αυτά τα πράγµατα και
που πήγαινε κάτω από τη σηµαία «η Μακεδονία είναι µία και ελ-
ληνική», που εµείς λέγαµε το αντίθετο ακριβώς.

Εποµένως, µη διαστρεβλώνετε τις θέσεις του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, his master’s voice έλεγε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει, ευχαρι-
στούµε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όχι, δεν τέλειωσα, µη µε κόβετε.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ως εκπρόσωπος των ΑΝΕΛ ζητώ τον

λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Φωκά, τι να

σας πω;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δυο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς λέµε ότι αυτή η συµφωνία -δεν λέµε το όνοµα και αφή-

στε αυτά τα βρώµικα κόλπα- είναι εισιτήριο για την είσοδο στο
ΝΑΤΟ και δεν λέµε για το όνοµα. Για το όνοµα πάντα το ΚΚΕ,
όταν εσείς, ξαναλέω, µε τους φασίστες και µε όλους τους υπό-
λοιπους λέγατε ότι η Μακεδονία είναι µία και ελληνική, εµείς λέ-
γαµε «σύνθετο όνοµα µε καθαρά γεωγραφικό προσδιορισµό».
Και εσείς τότε συνειδητά ήσασταν µε αυτό το κόµµα, που πή-

3040 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γαινε στις διαδηλώσεις και αλλάξατε, γιατί άλλαξε η γραµµή,
όπως και σήµερα προωθείτε αυτή τη συµφωνία.

Δεύτερον, εµείς αυτό που θέτουµε σαν κεντρικό ζήτηµα είναι
η ένταξη στο ΝΑΤΟ, που γι’ αυτό γίνεται η συµφωνία και γι’ αυτό
έχει άρθρο 2, που είναι πρωτοφανές σε διεθνή συµφωνία. Ταχυ-
δροµείο, δηλαδή, είσαστε ακριβώς των Αµερικανών και του
ΝΑΤΟ, για να µιλήσουµε µε τέτοια γλώσσα. Λέµε, λοιπόν, ότι η
ένταξη στο ΝΑΤΟ όχι µόνο δεν θα διευκολύνει τις φιλικές σχέ-
σεις, αλλά θα οξύνει ακόµα περισσότερο τα προβλήµατα, γιατί
το ΝΑΤΟ είναι αυτό που διέλυσε τη Γιουγκοσλαβία, οι Γερµανοί
και όλοι οι ιµπεριαλιστές και αυτοί συντηρούν αλυτρωτισµούς
και άλλα. Εποµένως, το συµφέρον των λαών είναι έξω από το
ΝΑΤΟ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και επειδή θα σας τα πω και µαζε-

µένα, ούτε ένα κόµµα αριστερό δεν είναι υπέρ του ΝΑΤΟ σε όλο
τον κόσµο, µόνο εσείς είσαστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο επί προσωπικού.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ποιο προσωπικό;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Δεν είναι επί προσωπικού, κύριε Γκιόκα;
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ησυχία, σας παρα-
καλώ! Να ολοκληρωθεί αυτό το θέµα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Είπατε, κύριε Παφίλη, ξεπερνώντας για πρώτη φορά -και
µένω έκπληκτος- το γνωστό σοβαρό προσωπικό σας ήθος, «ανα-
πληρωτής του Καµµένου», περιπαικτικά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν το είπα περιπαικτικά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Άσε τώρα! Άστα, γιατί τώρα θα αποδειχθούν και άλλα
πράγµατα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν το είπα περιπαικτικά, το είπα πολύ
σοβαρά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Είπατε «τα βρώµικα σχέδιά σας».

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εάν το έλεγα περιπαικτικά, θα ήταν
αλλιώς. Το είπα πολύ σοβαρά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Είναι αυτό που χαρακτηρίζει, κατά τη γνώµη σας, τη δική
µου πολιτική δραστηριότητα συνολικά…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν υπάρχει συνολικά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): …στα ολίγο περισσότερα χρόνια από εσάς που βρίσκοµαι
στο αριστερό κίνηµα;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Με παλιό διαβατήριο δεν περνάς που-
θενά! Θέλει ανανέωση!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Κύριε Παφίλη, εγώ δεν θεωρώ ότι υπάρχουν κόµµατα
εκτός κριτικής. Δεν θεωρώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κριτική δεχόµαστε, όχι διαστρέ-
βλωση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Άρα, συµφωνούµε.

Διαβάζω, λοιπόν -είναι πολύ γρήγορο- το κοµµάτι της οµιλίας
µου και θα σας το δώσω. Καταλαβαίνω την προσπάθεια του ΚΚΕ
να γίνει αποδεκτό από τον ψευδεπίγραφο εθνικό κορµό -εγώ δεν
πιστεύω ότι υπάρχει εθνικός κορµός, όµως οφείλω να θυµίσω
πως η αδυσώπητη πάλη ενάντια στον εθνικισµό µέσα στην εργα-
τική τάξη και η εθνική αυτοδιάθεση είναι άρρηκτα δεµένα µε την
επαναστατική πάλη για τον σοσιαλισµό. Διαφωνείτε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εσείς…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Όχι. Είναι λόγια του Λένιν.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εσείς µε τον Καµµένο ενάντια...
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Άντε πάλι! Μισό λεπτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σε εµάς το λέτε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Πατώντας πάνω σ’ αυτό, είπα -γιατί δεν ήσουν µέσα- ότι
σώσατε µαζί και µε άλλες δυνάµεις το 1992 την τιµή της Αριστε-
ράς. Αυτό είπα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όταν ο Συνασπισµός, που είστε σή-
µερα, ήταν µε τους άλλους.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Τώρα τι κάνετε; Λέτε πως η συµφωνία… 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Διατηρούµε την τιµή της Αριστεράς.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): …αλλά και το δικαίωµα του αυτοπροσδιορισµού του γειτο-
νικού λαού είναι ενάντια στο εργατικό κίνηµα της χώρας µας και
των Βαλκανίων, επειδή είναι εισιτήριο για την είσοδο της χώρας
στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν το λέτε αυτό; Σας δια-
στρέβλωσα τίποτα;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Συµφωνία λέµε ότι είναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Ε, ναι, η συµφωνία. Τι λέω εγώ τόση ώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να κλείσουµε εδώ,

κύριε Υπουργέ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Λέω ότι λέτε ανακρίβειες. Σας κάνω κριτική και βάζω ένα
ζήτηµα ιδεολογικό για την κίνηση της ιστορίας, τις συγκρούσεις
κ.λπ.. Πού έκανα διαστρέβλωση; Καµµία διαστρέβλωση. Λειτουρ-
γείτε κάτω από το «µη µιλάτε για το ΚΚΕ».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Περιµένετε, κύριε Πρόεδρε, είπε κάτι και ο κ. Κουµουτσά-
κος.

Ο κ. Κουµουτσάκος…
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς δεν θα µιλή-

σουµε; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Κύριε Φωκά, έχω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Φωκά, υπάρ-

χει Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του κόµµατός σας. Δεν είστε
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εδώ και τόση ώρα έχω
ζητήσει τον λόγο και έχουν ήδη παρέµβει και µιλήσει τρία άτοµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν έχετε τον λόγο
και µην θορυβείτε, σας παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Κύριε Φωκά, έχω τον λόγο. Δεν είστε σε καφενείο της Θεσ-
σαλονίκης. Σας παρακαλώ. Καθίστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Φωκά, ειδικός
αγορητής είστε.

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Το ΚΚΕ
µίλησε, η Νέα Δηµοκρατία µίλησε. Εµείς;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Φαίνεται η οµιλία µου δηµιούργησε διάφορα. Τι να κάνω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Φωκά, δεν
έχετε τον λόγο. Δεν έχετε το δικαίωµα να έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Το σοβαρό θα πω εγώ. Εγώ δεν λέω ότι συνειδητά η Νέα
Δηµοκρατία διά της πολιτικής της…

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να µιλήσω. Εκ-
προσωπώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Φωκά, δεν εκ-
προσωπείτε τίποτα, δεν είστε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Ο
κ. Παφίλης είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

Κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε παρακαλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Εγώ δεν λέω ούτε είπα ποτέ ότι η Νέα Δηµοκρατία συνει-
δητά ενισχύει τη Χρυσή Αυγή. Εγώ είπα ότι η τακτική της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΔΗΣΥ δηµιουργεί πολιτικό χώρο, όπου είναι
πιο εύληπτες οι απόψεις αυτών που λένε «Η Μακεδονία -να το
πω χοντρά- είναι µία και είναι ελληνική». Αυτό είπα. Άρα δεν είπα
ότι συνεργάζεστε. Δεν χρειαζόταν δηλαδή ο κ. Κουµουτσάκος
να µου πει αυτά τα πράγµατα. Το άλλο είναι ιστορικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
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συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
τριάντα επτά µαθήτριες και µαθητές, καθώς και δεκαεπτά συνο-
δοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Εσπερινό ΕΠΑΛ Αγίου Δηµητρίου
(δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακολουθείτε µια συνεδρίαση που διεξάγεται δύο µέρες,
σήµερα και αύριο, για τη Συµφωνία των Πρεσπών. Αύριο θα γίνει
και η ψηφοφορία, αν θα κυρωθεί η σύµβαση ή όχι.

Τον λόγο έχει ο κ. Δήµας, Βουλευτής…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να µιλήσω για ένα

λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι. Κύριε Παφίλη,

σας παρακαλώ. Διευκολύνετε τη διαδικασία. Έχουµε ξεφύγει
πάρα πολύ.

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μετά θα µιλήσετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μία κουβέντα, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βίτσα, καλό ταξίδι στην ταξική πάλη, στον αµερικάνικο

ιµπεριαλισµό και στο ΝΑΤΟ. Εµείς είµαστε απέναντι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Δήµας, Βουλευτής Κορινθίας της Νέας Δηµοκρατίας.
Ορίστε, κύριε Δήµα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Κύριε Παφίλη, για τον Πλουµπίδη το ίδιο είχατε πει;
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΚΚΕ)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ντροπή σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ο Πλουµπίδης πέθανε λέγοντας

«ζήτω το ΚΚΕ».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, µην

ανοίξουµε άλλα θέµατα. Λίγο να ηρεµήσουµε, σας παρακαλώ.
Να ακούσουµε τον κ. Δήµα.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν καταλαβαίνω την οργή

σας, πραγµατικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Δήµα, δεν δι-

ευθύνετε τη συζήτηση.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Υπήρξατε Αναπληρωτής Υπουργός του

Πάνου Καµµένου. Είναι ένα γεγονός. Δεν το σχολιάζει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Δήµα, εσείς

τώρα επί ποίου τοποθετείστε; Είναι µέρος της οµιλίας σας;
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Έχω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε τον λόγο,

αλλά δεν µπορείτε να απαντάτε σε προηγούµενο οµιλητή. Για
όνοµα του Θεού.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Είναι µέρος της οµιλίας µου.
Σήµερα συζητάµε τη Συµφωνία των Πρεσπών. Δεν θα συζη-

τούσαµε τη Συµφωνία των Πρεσπών εάν τον περασµένο Ιούνιο,
µία ηµέρα πριν ο κ. Τσίπρας και ο κ. Κοτζιάς πάνε στις Πρέσπες
να υπογράψουν τη Συµφωνία των Πρεσπών, οι Ανεξάρτητοι Έλ-
ληνες και ειδικά ο Πάνος ο Καµµένος είχαν υπερψηφίσει την πρό-
ταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης Τσίπρα-Καµµένου. Αυτό
θα είχε ως αποτέλεσµα να µην είχε υπογραφεί η Συµφωνία των
Πρεσπών. Ο κ. Καµµένος, όµως, έδωσε το στυλό για να πάει ο κ.
Κοτζιάς και ο κ. Τσίπρας στις Πρέσπες να υπογράψουν.

Βέβαια, ο κ. Καµµένος ακόµα και σήµερα ισχυρίζεται ότι οι Ανε-
ξάρτητοι Έλληνες έχουν αποχωρήσει από την Κυβέρνηση. Η
πραγµατικότητα είναι ότι πέντε Υπουργοί προερχόµενοι από τους
Ανεξάρτητους Έλληνες ακόµα και σήµερα βρίσκονται στην Κυ-
βέρνηση: Η κ. Κουντουρά, ο κ. Κόκκαλης, η κ. Χρυσοβελώνη, ο κ.
Μαυραγάνης και ο κ. Κουίκ. Επίσης, το 1/3 της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων έδωσε πριν από λίγες µέρες
ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - Ανεξαρτήτων Ελ-
λήνων. Ο κ. Παπαχριστόπουλος και ο κ. Ζουράρις έχουν πει αντι-
στοίχως ο ένας ότι θα ψηφίσει τη Συµφωνία των Πρεσπών και ο
άλλος ότι δεν θα υπερψήφιζε µία πρόταση δυσπιστίας κατά της
Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - Ανεξαρτήτων Ελλήνων. Η πραγµατικότητα
είναι ότι ακόµα µιλάµε για µία συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -Ανεξαρτή-

των Ελλήνων.
Κύριε Υπουργέ, ως Νέα Δηµοκρατία εµείς ζητήσαµε να φέρετε

στη Βουλή το ενιαίο αναθεωρηµένο κείµενο του Συντάγµατος
των Σκοπίων, για να µπορέσουν όλοι οι Βουλευτές να αποφασί-
σουν µε τα πραγµατικά δεδοµένα εάν συµφωνούν ή αν διαφω-
νούν µε τη Συµφωνία των Πρεσπών. Αντ’ αυτού, µε σηµερινή
ηµεροµηνία παρακαλώ, διότι η συζήτηση έχει ξεκινήσει εδώ και
δύο µέρες στην επιτροπή, µας δώσατε το υπάρχον σύνταγµα
των Σκοπίων στα αγγλικά και σε µία άλλη γλώσσα, όπως ισχυρί-
ζεται το Υπουργείο Εξωτερικών των Σκοπίων, στη µακεδονική
γλώσσα. Θέλω να διαβάσω στα αγγλικά το κείµενο για να έχουµε
όλοι άποψη: The Ministry of Foreign Affairs of the Republic of Ma-
cedonia» -of the Republic of Macedonia, µε σηµερινή ηµεροµη-
νία- µεταφράζω, το Υπουργείο Εξωτερικών της Δηµοκρατίας
Μακεδονίας «presents its compliments to the Liaison Office of the
Hellenic Republic in Skopje», παρουσιάζει τους επαίνους της στο
Γραφείο Συνδέσµου της Ελληνικής Δηµοκρατίας στα Σκόπια,
«and has the honour to enclose herewith an official copy», και έχει
την τιµή να εσωκλείσει εδώ πέρα ένα πρωτότυπο αντίγραφο «of
the current version», της παρούσας εκδοχής -όχι της αναθεωρη-
µένης δηλαδή- «in the macedonian language and the english lan-
guage respectively», στην αγγλική γλώσσα και τη µακεδονική
γλώσσα αντιστοίχως. Και µετά µας λέτε ότι έχετε καταθέσει
δήθεν το αναθεωρηµένο Σύνταγµα και εσείς είστε αυτοί που
ισχυρίζεστε ότι δεν αναγνωρίζεται η µακεδονική γλώσσα. Επα-
ναλαµβάνω ότι είναι σηµερινή ηµεροµηνία.

Σίγουρα εγείρονται πολλά ερωτηµατικά, πρωτίστως για την έλ-
λειψη µεθοδικότητας και αποτελεσµατικότητας στη διαπραγµά-
τευση από την ελληνική Κυβέρνηση. Βέβαια θα µου πείτε ότι οι
κυβερνήσεις Τσίπρα στο παρελθόν έχουν διακριθεί για τη µη
αποτελεσµατική διαπραγµάτευση ως οι χειρότεροι διαπραγµα-
τευτές στον κόσµο. Άρα κανονικά δεν θα έπρεπε αυτό να προ-
καλούσε τόσο µεγάλη εντύπωση.

Αυτό, όµως, που προκαλεί εντύπωση είναι το γεγονός πως οι
Βουλευτές τόσο του ΣΥΡΙΖΑ όσο και οι Βουλευτές που δεν ανή-
κουν στον ΣΥΡΙΖΑ, τουλάχιστον ακόµα, αυτοί που είναι πρόθυµοι
να υπερψηφίσουν τη Συµφωνία των Πρεσπών, το πράττουν µε
τόσο µεγάλη άνεση, χωρίς καµµία επιφύλαξη για ένα τόσο κρί-
σιµο εθνικό θέµα.

Είναι µία συµφωνία που αποτελεί επιζήµια εθνική υποχώρηση.
Η Ελλάδα για πρώτη φορά παραχωρεί το µονοπώλιο της χρήσης
του όρου «Μακεδονία» και «µακεδονικός» στη γειτονική χώρα.
Πιο συγκεκριµένα, στο άρθρο 7 της συµφωνίας ορίζει ότι µε τους
όρους «Μακεδονία» και «µακεδονικός» θα περιγράφονται για τη
γειτονική χώρα η επικράτεια, η γλώσσα, ο πληθυσµός και τα χα-
ρακτηριστικά τους, µε τη δική τους ιστορία, πολιτισµό και κλη-
ρονοµιά. Άρα, παραχωρείτε µονοπωλιακά τη χρήση του όρου
«Μακεδονία» και «µακεδονικός», για να περιγραφούν η επικρά-
τεια, η γλώσσα, ο πληθυσµός, η ιστορία, ο πολιτισµός και η κλη-
ρονοµιά των Σκοπιανών.

Τι σηµαίνουν όλα αυτά; Ότι στην πράξη δηµιουργείται δήθεν
µακεδονική εθνικότητα που καµµία σχέση δεν έχει µε όσα µας
λέτε περί απλής αναφοράς σε ιθαγένεια.

Και σας ερωτώ και θέλω ξεκάθαρη απάντηση: Έστω ότι δεχό-
µουν, λοιπόν, το επιχείρηµα της Κυβέρνησης πως πρόκειται για
ιθαγένεια. Με βάση τα συµφωνηθέντα, τι εθνικότητα θα έχουν οι
γείτονές µας µετά την ψήφιση της συµφωνίας; Θέλω να µου
απαντήσετε τι εθνικότητα θα έχουν οι γείτονές µας. Ένας Υπουρ-
γός να απαντήσει. Το λέει και η συµφωνία, το λέει και η ρηµατική
διακοίνωση, το λένε και οι ίδιοι οι Σκοπιανοί. Δυστυχώς παραχω-
ρείτε και την εθνικότητα.

Και επιπλέον µε το άρθρο 1.3 η Ελλάδα αναγνωρίζει για πρώτη
φορά την ύπαρξη δήθεν µακεδονικής γλώσσας. Θέλω να σας
πάω λίγο στη ρηµατική διακοίνωση, για την οποία τόσο υπερη-
φανευόταν ο ίδιος ο Πρωθυπουργός από αυτό το Βήµα. Το
Υπουργείο των Σκοπίων σηµειώνει, επίσης, ότι όπως αναφέρεται
στο άρθρο 1.3 στο άρθρο 7 και ειδικότερα στο άρθρο 7.3 και 7.4
η µακεδονική γλώσσα αναφέρεται στην επίσηµη γλώσσα του
Δεύτερου Μέρους, όπως αναγνωρίστηκε από την Γ’ Συνδιά-
σκεψη του ΟΗΕ για την τυποποίηση των γεωγραφικών ονοµά-
των, η οποία πραγµατοποιήθηκε στην Αθήνα το 1977 και ανήκει
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στην οµάδα των νότιων σλαβικών γλωσσών.
Αυτό ισχυρίζεται λοιπόν το Υπουργείο Εξωτερικών των Σκο-

πίων. Θέλω να σας πω ότι καµµία ελληνική κυβέρνηση ποτέ δεν
είχε αναγνωρίσει κάτι τέτοιο. Το αποτέλεσµα όµως της ρηµατι-
κής διακοίνωσης είναι να παράξει ισχύ στο εσωτερικό Ελληνικό
Δίκαιο. Είναι ανακρίβεια να λέτε πως εµείς θα µπορούµε να απο-
καλούµε τη γλώσσα διαφορετικά, όταν έχετε υπογράψει το
όνοµα και τις ορολογίες που περιγράφονται, ότι θα είναι erga
omnes, δηλαδή για όλες τις χρήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Κι επειδή όχι µόνο αποδέχεστε τα επιχειρήµατα του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών των Σκοπίων, τα οποία υιοθετείτε και συνηθί-
ζετε να διαστρεβλώνετε συστηµατικά…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θέλω δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ

πολύ, όχι δύο λεπτά! Όχι δύο λεπτά.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Στους προηγούµενους οµιλητές δόθηκε.

Και µε διέκοψαν πριν και στους προηγούµενους οµιλητές δώ-
σατε πάνω από δέκα λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τα δύο λεπτά ση-
µαίνουν µείον δύο λεπτά από κάποιον άλλον οµιλητή. Σας παρα-
καλώ πολύ να τελειώνετε.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Και επειδή συνηθίζετε, λοιπόν, να διαστρε-
βλώνετε σας καταθέτω εδώ στη Βουλή το επίσηµο έγγραφο του
1977, της τρίτης συνδιάσκεψης του ΟΗΕ, όπου ξεκάθαρα λέγε-
ται ότι δεν αναγνωρίστηκε καµµία γλώσσα. Δυστυχώς, όµως, η
Κυβέρνησή σας υιοθετεί τα επιχειρήµατα των Σκοπιανών.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρίστος Δήµας καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι συµβαίνει όµως; Ναι µεν η γειτονική χώρα προσθέτει το «Βό-
ρεια» στη συνταγµατική της ονοµασία, αλλά κερδίζει το µονοπώ-
λιο σε οποιαδήποτε αναφορά στους όρους «Μακεδονία» και
«µακεδονική». Δηλαδή οι πολίτες της λεγόµενης «Βόρειας Μα-
κεδονίας» θα είναι οι µόνοι που θα µπορούν να προσδιορίζονται
ως Μακεδόνες; Θα είναι οι µόνοι που θα µπορούν να παράγουν
µακεδονικά προϊόντα; Και κατά συνέπεια, θα είναι οι µόνοι δυ-
στυχώς που θα έχουν µακεδονική εθνικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Δήµα, ολο-
κληρώνετε.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ολοκλη-

ρώστε τώρα. Σας έδωσα ένα λεπτό.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σε όλους τους οµιλητές και

στον κύριο Υπουργό, δώσατε δεκαπέντε λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν ξέρω τι έκαναν

οι προηγούµενοι Προεδρεύοντες. Οφείλατε µέσα στα επτά
λεπτά, µε τη µικρή ανοχή του Προεδρείου, να ολοκληρώσετε την
παρέµβασή σας. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Θέλω ένα λεπτό για να ολοκληρώσω. Με
διέκοψαν. Τώρα ήρθατε στο Βήµα. Θα µου δώσετε ένα λεπτό και
θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα σας δώσω
τριάντα δευτερόλεπτα.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Δεν είναι διαπραγµατεύσιµο, κύριε Πρό-
εδρε. Οι προηγούµενοι οµιλητές και ο κύριος Υπουργός πήραν
πάνω από δεκαεπτά λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν καταλάβατε.
Δεν διαπραγµατευόµαστε κάτι. Αυτό είναι ξεκάθαρο, κύριε Δήµα.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είχα ήδη ολοκληρώσει
αν δεν µε είχατε διακόψει.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Είναι απαράδεκτο αυτό που κάνετε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, δεν

έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Είναι απαράδεκτο αυτό που γίνεται!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν έχετε τον λόγο! 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Αν δεν µε είχατε διακόψει, θα είχα ήδη ολο-

κληρώσει.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ο Κανονισµός εφαρµόζεται ανάλογα

µε το ποιος κάθεται στην Έδρα!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Από όλους τους προηγούµενους

Προεδρεύοντες υπήρξε ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίστε. Έχετε

µισό λεπτό, επειδή σας διέκοψα. Κλείνετε, παρακαλώ.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Και µε διακόψατε και µε διέκοψαν από

κάτω.
Και ο πιο αδαής αντιλαµβάνεται ότι η Συµφωνία των Πρεσπών

δηµιουργεί τεράστιο πρόβληµα ταυτότητας για πάνω από τρία
εκατοµµύρια Έλληνες Μακεδόνες.

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και
των πρόθυµων υποστηρικτών τους, για να ενώσετε τους Σκοπια-
νούς διχάσατε τους Έλληνες και δηµιουργείτε ένα εθνικό
τραύµα σε µία χώρα που προσπάθησε πολύ να κλείσει τις εθνικές
πληγές.

Προφανώς και καταψηφίζουµε αυτή την εθνικά επιζήµια συµ-
φωνία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Ιγγλέζη.
Θα παρακαλέσω πολύ να τηρείτε το επτάλεπτο. Ο κατάλογος,

ο αριθµός των οµιλητών, όπως γνωρίζετε είναι µεγάλος. Παρά-
κληση από το Προεδρείο να τηρείτε το επτάλεπτο. Δεν το θέλετε;
Θα είναι σε βάρος των επόµενων συναδέλφων οµιλητών. Προ-
σπαθεί το Προεδρείο να ανταπεξέλθει σε αυτό το πιεστικό πρό-
γραµµα. Και παρακαλώ, να µην φωνάζετε, διότι προηγουµένως
Βουλευτής της δικής σας Κοινοβουλευτικής Οµάδας µίλησε δώ-
δεκα λεπτά. Δώδεκα λεπτά ο οµιλητής, δηλαδή συν πέντε λεπτά.
Αυτά τα πέντε λεπτά αφαιρέθηκαν και θα αφαιρεθούν από επό-
µενους, είτε σηµερινούς είτε αυριανούς οµιλητές.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεν µπορείτε να διακόπτετε τον οµι-
λητή για τριάντα δευτερόλεπτα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αυτό να γίνει κατα-
νοητό και να µη φωνάζετε. Είστε παλιός και γνωρίζετε πολύ καλά
τις διαδικασίες. Παρακαλώ πολύ το Σώµα να σεβαστεί το επτά-
λεπτο και να το τηρήσουµε όσο µπορούµε µε ευλάβεια.

Ελάτε, κυρία Ιγγλέζη, έχετε τον λόγο. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις τελευταίες ηµέρες έχουµε

ακούσει διάφορες ανακρίβειες σχετικά µε τη Συµφωνία των Πρε-
σπών. Έχουµε ακούσει επίσης και διάφορες τοποθετήσεις ως
προς το ποια ήταν ή ποια θα πρέπει να είναι η στρατηγική της
Ελλάδας στο συγκεκριµένο ζήτηµα. Δεν θέλω να σχολιάσω τις
απόψεις των ακραίων που υποστηρίζουν ότι παραδίδουµε τα κυ-
ριαρχικά µας δικαιώµατα και καταλήγουν στο ανήκουστο ότι η
Συµφωνία των Πρεσπών θα ακυρωθεί -άκουσον-άκουσον!- µε τη
δύναµη των όπλων. 

Έχουµε ακούσει όµως και τοποθετήσεις που υποστηρίζουν ότι
το ζήτηµα της ονοµασίας της γειτονικής µας χώρας θα µπο-
ρούσε να είχε κλείσει προ πολλού, για παράδειγµα το 2008, αν
ήταν να καταλήξουµε ως χώρα σε µία τέτοιου είδους συµφωνία.
Όµως, η Νέα Δηµοκρατία που ήταν υπεύθυνη για τη διαπραγµά-
τευση εκείνη την περίοδο δεν θα συµβιβαζόταν ποτέ µε µια τέ-
τοιου είδους συµφωνία. Επίσης, ακούσαµε ότι η Ελλάδα
συµπεριφερόταν και συνεχίζει να συµπεριφέρεται ως ιµπεριαλι-
στική δύναµη στην περιοχή των Βαλκανίων. 

Είναι αλήθεια όµως όλα αυτά; Το ερώτηµα τείνει να είναι ρη-
τορικό. Αλλά όπως και να έχει, απαντώ: σε καµµία περίπτωση!
Το ονοµατολογικό δεν έχει λυθεί τις τελευταίες δεκαετίες, διότι
καµµία κυβέρνηση µέχρι σήµερα δεν είχε τη νηφαλιότητα να δια-
πραγµατευτεί µε τη γείτονα και να καταλήξει σε έναν έντιµο συµ-
βιβασµό που να εξυπηρετεί πάνω από όλα το εθνικό µας
συµφέρον. Καµµία Κυβέρνηση δεν µπόρεσε να χαράξει µία µα-
κροπρόθεσµη στρατηγική και να ανοίξει µε τους βόρειους γείτο-
νές µας έντιµους διαύλους επικοινωνίας και εποικοδοµητικής
συνεργασίας. Το µακεδονικό προσφερόταν µέχρι πρόσφατα
µόνο για παιχνίδια µικροπολιτικής, ψηφοθηρία και πατριδοκαπη-
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λία και µε τον ίδιο τρόπο εξακολουθείτε να το αντιµετωπίζετε και
σήµερα, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης.

Από την άλλη, ιδίως κατά την περίοδο Γκρούεφσκι, δεν κατα-
φέρατε να καταλήξετε σε συµφωνία, διότι κανένα από τα αιτήµατα
της ελληνικής πλευράς δεν γινόταν δεκτό από τη µεριά των Σκο-
πίων. Και για να το πούµε και ακόµα πιο καθαρά, όταν υπήρχαν
και υπήρξαν ευκαιρίες στο παρελθόν για την επίλυση του προβλή-
µατος, δεν σταθήκατε στο ύψος των περιστάσεων και όταν πλέον
αποφασίστηκε ότι το ζήτηµα πρέπει κάποια στιγµή να τελειώσει,
δεν υπήρχε πια πρόσφορο έδαφος από την άλλη πλευρά. 

Αυτά τα λάθη είναι ασυγχώρητα σε επίπεδο στρατηγικής και
µας έχουν κοστίσει ήδη πολύ ακριβά. Η Διεθνής Κοινότητα ή του-
λάχιστον το µεγαλύτερο µέρος της έχει παρακάµψει τις ελληνι-
κές αντιρρήσεις και έχει αναγνωρίσει τη γείτονα µε το όνοµα
«Δηµοκρατία της Μακεδονίας». Και τι κάναµε µέχρι πρόσφατα;
Ποια ήταν η απάντησή µας ως χώρα; Κλείναµε τα µάτια και προ-
σποιούµασταν ότι οι γείτονες απλά δεν υπάρχουν, ότι τίποτε από
όλα αυτά δεν έχει γίνει. Συνεισφέραµε µε τον τρόπο µας στην
ανάπτυξη του εθνικισµού στη γειτονιά µας, παίζοντας καθορι-
στικό ρόλο στην αποµόνωση των βορείων γειτόνων µας.

Αναρωτιούνται πολλοί ποιο είναι τελικά το κέρδος από αυτήν
τη συµφωνία. Ο γεωγραφικός προσδιορισµός erga omnes είναι
ένα από τα κέρδη και αυτό γιατί η γείτονα είχε κατορθώσει de
facto να µονοπωλεί τον όρο «Μακεδονία». Προστατεύουµε την
ελληνική κληρονοµιά και τα σύµβολά µας µε τρόπο µάλιστα δε-
σµευτικό. Τελειώνουµε µε οποιαδήποτε µορφή αλυτρωτισµού,
µε πιθανά θέµατα µειονοτήτων και αλλαγή συνόρων. 

Τα θετικά της συµφωνίας δεν περιορίζονται όµως µόνο στα
παραπάνω, που ήταν βέβαια και τα ζωτικής σηµασίας θέµατα
που έθετε η Ελλάδα. Το είπα και σε προηγούµενη τοποθέτησή
µου, θα το πω και σήµερα. Η ψήφιση της Συµφωνίας των Πρε-
σπών σηµατοδοτεί την αλλαγή εποχής στις σχέσεις µε τον βό-
ρειο γείτονά µας. Οικοδοµούµε σχέσεις καλής γειτονίας, που
είναι απαραίτητες για την ευηµερία και την ανάπτυξη στη χώρα
µας αλλά και στην ευρύτερη περιοχή. Μας κάνει αυτό ιµπεριαλι-
στές; Όχι. Εµείς ως Κυβέρνηση επιλέγουµε να λειτουργούµε µε
βάση το τρίπτυχο: ειρήνη-ευηµερία-συνεργασία στα Βαλκάνια.
Επενδύουµε στη σταθερότητα, στη δηµιουργία κλίµατος συναι-
νέσεων και εµπιστοσύνης. Επιλέγουµε να κλείσουµε τις πληγές
του παρελθόντος και κοιτάµε µε αυτοπεποίθηση και σιγουριά
στο µέλλον. Δώσαµε µια µεγάλη µάχη όλα αυτά τα τέσσερα χρό-
νια για να απεγκλωβίσουµε τη χώρα από τη δίνη της ύφεσης, να
διατηρήσουµε την κοινωνική συνοχή και να βγούµε από τα µνη-
µόνια µε την κοινωνία όρθια.

Με τη Συµφωνία των Πρεσπών, µε αυτήν την επιτυχία στο
πεδίο της εξωτερικής πολιτικής, αποκαθιστούµε το κύρος της
χώρας µας διεθνώς. Δηµιουργούµε τις προϋποθέσεις για µία Ελ-
λάδα που δεν θα µείνει ουραγός στο σύγχρονο περιβάλλον, για
µία Ελλάδα που θα είναι σε θέση να χρησιµοποιήσει τα συγκρι-
τικά της πλεονεκτήµατα, όπως είναι και η γεωγραφική της θέση,
για µία Ελλάδα που θα λειτουργεί ως η καρδιά των Βαλκανίων,
ως λύση και όχι ως µέρος των προβληµάτων. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από το πρωί ακούµε εδώ τους
συναδέλφους µας να επικαλούνται τον Αλέξανδρο και τον Φί-
λιππο. Εγώ δεν θα επικαλεστώ τον µέγα στρατηλάτη, αλλά τον
δάσκαλό του, τον µέγα φιλόσοφο, τον συµπατριώτη µου, τον Αρι-
στοτέλη: «Ότι δε πείθεται πως υπό λόγου το άλογον». Ηθικά Νι-
κοµάχεια 1102-1103.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Ιγγλέζη και για την οικονοµία στον χρόνο.

Θα δώσω τον λόγο για ένα λεπτό στον κ. Φωκά, ο οποίος είχε
ζητήσει προηγουµένως τον λόγο. Είχε µείνει µια εκκρεµότητα
από τον προηγούµενο Προεδρεύοντα. Αµέσως µετά θα δώσουµε
τον λόγο στην Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, την κ.
Ζορµπά. 

Κύριε Φωκά, έχετε τον λόγο αυστηρά για ένα λεπτό, σας πα-
ρακαλώ. 

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι
σύντοµος. 

Μετά από τις 13:00’ δεν ακούστηκε η φωνή των Ανεξάρτητων
Ελλήνων και έχουµε ακούσει για στυλό και για µολύβια πολλές
φορές σε αυτήν την Αίθουσα. Θέλω να εξηγηθώ σε αυτούς που
αναφέρουν ότι δώσαµε το στυλό και το µολύβι.

Η Νέα Δηµοκρατία σήµερα το πρωί συνυπέγραψε τη Συµφωνία
των Πρεσπών. Συµφώνησε στη συνταγµατικότητα του προσυµφώ-
νου των Πρεσπών. Απέρριψε το µοναδικό κοινοβουλευτικό µέσο
αντίστασης. Κατέθεσαν τα όπλα ο κ. Μητσοτάκης µαζί µε το
ΠΑΣΟΚ και δέχτηκαν τη συνταγµατικότητα του προσυµφώνου των
Πρεσπών.

Η ένσταση αντισυνταγµατικότητας που κατέθεσαν οι Ανεξάρ-
τητοι Έλληνες, ήταν το µοναδικό κοινοβουλευτικό µέσο το οποίο
µπορούσε να σταµατήσει την παράδοση του όρου «Μακεδονία»,
διότι σύµφωνα µε το άρθρο 100 του Κανονισµού της Βουλής
απαιτείτο µόνο η πλειοψηφία των παρόντων Βουλευτών. Και
εκείνη τη στιγµή ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν µειοψηφία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Φωκά, αυτά
θα µπορούσαν να ειπωθούν το πρωί. 

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρ’ όλα αυτά, ενδεχόµενη πρόταση
µοµφής για το προσύµφωνο των Πρεσπών, οι ΑΝΕΛ θα υπερψη-
φίσουν, ώστε να φανεί ότι αυτό το κοινοβουλευτικό µέσο δεν θα
βοηθήσει, σε αντίθεση µε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας
που σήµερα το πρωί ο κ. Μητσοτάκης απέρριψε, αρνούµενος να
σταµατήσει την παράδοση του όρου «Μακεδονία».

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Φωκά, επειδή

το αναφέρατε, είµαι υποχρεωµένος και εγώ να επαναλάβω, παρ’
όλο που τα είπαµε κατ’ ιδίαν εδώ, όταν ήρθατε να ζητήσετε την
παρέµβασή σας για ένα λεπτό.

Το ότι η Κοινοβουλευτική σας Οµάδα αποφάσισε -λέω εγώ- να
έχει στην Αίθουσα µόνο τον ειδικό αγορητή, αυτό είναι ζήτηµα
και πρόβληµα της Κοινοβουλευτικής σας Οµάδας. Όφειλε, λοι-
πόν, εάν ήθελε να παρέµβει -έχετε κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο-
…

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Εγώ δεν είµαι υποχρεωµένος από το
πρωί να ακούω για στυλό και µολύβια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Φωκά, σας
παρακαλώ. 

Όπως σας σεβάστηκε το Προεδρείο, έτσι θα πρέπει να σεβα-
στείτε και εσείς. 

Έχετε κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο. Κάποια στιγµή θα µπο-
ρούσε να έρθει να παρέµβει. 

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Εγώ είµαι εκπρόσωπος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοινοβουλευτικός

εκπρόσωπος λέµε. Εσείς είστε ειδικός αγορητής. 
Διότι, όπως είπατε και εδώ, στο αίτηµά σας που ήρθε στον

προηγούµενο Προεδρεύοντα ζητώντας να παρέµβετε, ο χρόνος
σας θα αφαιρεθεί από τη δευτερολογία. Αν θυµάστε καλά, όσον
αφορά στις δευτερολογίες των ειδικών αγορητών και εισηγητών,
όπως ειπώθηκε το πρωί, -πέραν του ότι εξαντλήθηκε ο χρόνος-
αυτές εξαντλήθηκαν από πολλούς. Ενδεχοµένως να έχετε τη δυ-
νατότητα για δευτερολογία αύριο. Σας παρακαλώ πολύ, λοιπόν,
-και αυτό το λέω προς όλες τις κοινοβουλευτικές οµάδες- όταν
χρειάζεστε και επιθυµείτε να παρέµβετε, να παρεµβαίνετε δια
των κοινοβουλευτικών σας εκπροσώπων. 

Κλείνω το θέµα εδώ. Νοµίζω ότι σας δόθηκε η δυνατότητα να
παρέµβετε.

Τον λόγο έχει η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.
Ζορµπά.

ΜΥΡΣΙΝΗ ΖΟΡΜΠΑ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Κύριε Πρόεδρε, η κύρωση της Συµφωνίας των Πρεσπών είναι
κρίσιµης σηµασίας, όχι µόνο για την εξωτερική πολιτική, όχι µόνο
για τη θέση της χώρας στο βαλκανικό ευρωπαϊκό και διεθνές πε-
ριβάλλον, αλλά και για το εσωτερικό µας, όπως φαίνεται, για τον
πολιτισµό µας, για την ταυτότητα, για τη διαµόρφωση των συµ-
περιφορών των πολιτών και για το δηµόσιο βίο.

Η Συµφωνία των Πρεσπών πρέπει να εγκριθεί, αν θέλουµε να
µετονοµαστεί η γειτονική χώρα σε «Βόρεια Μακεδονία» και να
µην εξακολουθήσει να ονοµάζεται από όλο τον κόσµο «Μακεδο-
νία». Αν δεν εγκριθεί, τότε, ενώ ο ένας εταίρος θα έχει συµµορ-
φωθεί στα ζητούµενα, ο άλλος -δηλαδή εµείς- θα τα έχει
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αθετήσει. Και αυτό δεν θα είναι µόνο ένα Βατερλό της διεθνούς
θέσης της χώρας. Θα είναι ο θρίαµβος της δηλητηριώδους νοο-
τροπίας, της αποκάλυψης ενός συναισθήµατος περιφρόνησης
και επιθετικότητας προς τους γείτονες, στο οποίο έχουµε -δυ-
στυχώς- βεβαρηµένο ιστορικό. Πάνω σε αυτό το ζήτηµα θα επι-
χειρηµατολογήσω.

Οι ερευνητές που µελετούν τα αρχεία βρίσκονται συχνά µπρο-
στά σε τεκµήρια αυτής της υπεροψίας. Θυµίζω τι έγραφε προς
τον πρωθυπουργό Στέφανο Δραγούµη, το 1910, ο Έλληνας απε-
σταλµένος στην κεντρική Μακεδονία για τους «Σλαβόφωνους
Μακεδόνες», επισηµαίνοντας πως «Είναι απόλυτη ανάγκη η απο-
στολή χρηµάτων προς επίτευξην του ιερού σκοπού µας», δηλαδή
του προσεταιρισµού τους. Λέει, λοιπόν: «Δια πάσης θυσίας δεν
πρέπει να αφήσοµεν τα ατυχή αυτά πλάσµατα, τα οποία Μακε-
δόνες καλούνται, να πέσσουσι εις τας αγκάλας των Βουλγάρων».
«Τα ατυχή αυτά πλάσµατα, τα οποία Μακεδόνες καλούνται»! 

Δεν θα σχολιάσω ότι τους αποδίδεται τότε το όνοµα «Μακε-
δόνες», κάτι που τους αρνούνται σήµερα ορισµένοι αδιάβαστοι.
Η φράση, όµως, συνοψίζει το µείγµα αλαζονείας και περιφρόνη-
σης που χαρακτηρίζει ορισµένες συµπεριφορές, το οποίο έχει
γίνει, βεβαίως, στόχος κριτικής, ειρωνείας και σάτιρας, για το
οποίο, σε κάθε περίπτωση, δεν νοµίζω ότι µπορούµε να είµαστε
περήφανοι. 

Αυτήν τη λάθος νοοτροπία κατάφεραν οι διπλωµατικές δια-
πραγµατεύσεις να ακυρώσουν µε τη Συµφωνία των Πρεσπών,
καλλιεργώντας από τους ίδιους τους πρωθυπουργούς των δύο
χωρών ένα πνεύµα έντιµης διαπραγµάτευσης και αλληλοσεβα-
σµού των διαφορών. 

Θέλω να υπογραµµίσω ότι οι εξωτερικές σχέσεις µιας χώρας
επηρεάζουν όχι µόνο την εσωτερική της πολιτική κατάσταση και
την ποιότητα της δηµοκρατίας, αλλά γενικότερα το δηµόσιο βίο,
τον πολιτισµό της στην καθηµερινή ζωή, τη στάση των πολιτών.
Η επιθετικότητα στην εξωτερική πολιτική εύκολα συστρέφεται
σε επιθετικότητα στο εσωτερικό, σε συµπλεγµατική εσωστρέ-
φεια και αποµονωτισµό, σε αδιαφορία για όσα η εκπαίδευση και
ο πολιτισµός µπορούν να µας µάθουν.

Το µείγµα περιφρόνησης και τυφλής επιβολής προς τους γεί-
τονες εύκολα µετατρέπεται σε κρίση µεγαλείου και υπεροψία,
όχι µόνο προς τους εκτός συνόρων, αλλά και προς τους εντός.
Ο εθνικιστικός παροξυσµός γύρω από το µακεδονικό λειτούρ-
γησε επανειληµµένα ως έναυσµα εναντίον των δηµοκρατικών κα-
τακτήσεων του ίδιου του ελληνικού λαού. Στα συλλαλητήρια του
1992 για τη Μακεδονία εµφανίστηκε και απόκτησε δύναµη η
Χρυσή Αυγή µε λόγια µίσους, που στη συνέχεια διαχύθηκαν σε
κάθε µορφή του κοινωνικού βίου. Αυτός είναι ο δίαυλος µέσα
από τον οποίο τροφοδοτείται µια γενικευµένη αντικοινωνική συµ-
περιφορά, την οποία βλέπουµε στην καθηµερινή ζωή, αλλά και
σε επεισόδια που -δυστυχώς- ξεσπούν συχνά εναντίον των
ξένων, των γυναικών, των διαφορετικών, των πιο αδύναµων. Το
µίσος ξεκινάει εναντίον των πιο µακρινών, για να φτάσει γρήγορα
στους διπλανούς µας. Αυτά είναι τα αποτελέσµατα, όταν η ανα-
ζήτηση εχθρών και η αλαζονεία γίνεται άξονας πολιτικής, όταν
κόµµατα του δηµοκρατικού τόξου τις υιοθετούν για να τις µετα-
τρέψουν σε πολιτικό κέρδος. Είναι επικίνδυνο το παιχνίδι της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. 

Είναι πραγµατικά παράδοξο, δε, αυτό που συµβαίνει σήµερα,
να βλέπεις προσωπικότητες που διακήρυσσαν την αφοσίωσή
τους στον φιλελευθερισµό και στο διαφωτισµό, να κατρακυλούν
πίσω στον χρόνο, κάτω από τις βασικές οικουµενικές αρχές που
συγκρότησαν τη νεωτερική κοινωνία. Γιατί όπως όλοι ξέρουµε,
στη βάση των σύγχρονων διεθνών σχέσεων και του πολιτισµού
βρίσκεται το πνεύµα αλληλοαναγνώρισης. Αυτή η διαδικασία
είναι ο άξονας της ιστορίας µας, λένε οι µεγάλοι φιλόσοφοι, η
αναγνώριση του άλλου ως υποκειµένου δικαιωµάτων, που σηµαί-
νει τον σεβασµό στην αρχή των εθνοτήτων.

Γιορτάζουµε σε λίγο τα διακόσια χρόνια από την ελληνική ανε-
ξαρτησία και η Ελλάδα είχε µια τεράστια συµβολή στην καθιέ-
ρωση της αρχής αυτής στον κόσµο. Είναι άτοπο, αδιανόητο, µια
χώρα που διαδραµάτισε πρωταγωνιστικό ρόλο στην καθιέρωση
της αρχής των εθνοτήτων, να µη σέβεται σήµερα την αρχή αυτή
µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Και έχουµε µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο τα καταστατικά κεί-
µενα του ΟΗΕ και της UNESCO, κείµενα για την αναγνώριση των
πολιτισµικών δικαιωµάτων, ανάµεσα στα οποία την αναγνώριση
των γλωσσών, την πολιτισµική ταυτότητα και φυσιογνωµία κάθε
λαού. Αυτές οι αρχές βρίσκονται στη βάση όλων των συνθηκών
και των διακηρύξεων των ανθρωπίνων δικαιωµάτων.

Είναι αδιανόητο σήµερα να σκεφτόµαστε τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα χωρίς τα πολιτισµικά δικαιώµατα. Η αναγνώριση της
µακεδονικής γλώσσας στο πλαίσιο του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών στο παρελθόν ορθώς έγινε. Και είναι πολύ θλιβερό που η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση παίζει κρυφτό µε αυτή την ιστορία.

Η Κυβέρνηση λύνει ένα ζήτηµα τριάντα ετών µε τόλµη και απο-
φασιστικότητα. Αυτό θα ανοίξει -επιτέλους- τον δρόµο για να
µπορούµε να προσγειωθούµε στο σήµερα, στη δική µας ιστορία,
χωρίς κρίσεις µεγαλείου και για να συνεργαστούµε µε τους γεί-
τονές µας στην ανάδειξη του κοινού βαλκανικού πολιτισµού,
στον οποίο όλοι έχουµε θέση και δικαίωµα, σε οποιαδήποτε
γλώσσα κι αν γράφτηκε η ιστορία κάθε χώρας, καθώς η διαφο-
ρετική κουλτούρα καθενός µας άνθισε και συγχρωτίστηκε για αι-
ώνες σε αυτά τα εδάφη.

Προσβλέπουµε σε αυτήν τη συνεργασία. Γι’ αυτό αξίζει µία
από τις µελλοντικές µας πρωτοβουλίες να είναι να καλέσουµε
τους Υπουργούς Πολιτισµού όλων των γειτόνων µας για να κα-
ταστρώσουµε σχέδιο συνεργασίας και ανάδειξης της πολιτισµι-
κής κληρονοµιάς, αλλά και της σύγχρονης κουλτούρας, για να
δείξουµε στον κόσµο ότι τα Βαλκάνια µπορεί να υπήρξαν πυριτι-
δαποθήκη πολέµων, αλλά τώρα µπορούν να συνεργαστούν σε
µία έκρηξη ιδεών, τεχνών, δηµιουργικότητας και πολιτισµού.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Καράογλου από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα

ακολουθήσει η κ. Καββαδία από τον ΣΥΡΙΖΑ και ο Αναπληρωτής
Υπουργός Άµυνας, κ. Ρήγας.

Ορίστε, κύριε Καράογλου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω, δίνοντας µία σύντοµη απάντηση στα

παραµύθια των ΑΝΕΛ και του κ. Καµµένου. 
Ο κ. Καµµένος και οι ΑΝΕΛ δεν µπορούν να έρχονται τώρα και

να το παίζουν τιµητές για τα ζητήµατα αυτά. Οι ΑΝΕΛ και ο κ.
Καµµένος προσωπικά ήταν αυτοί που στην ουσία έδωσαν το
στυλό στον κ. Τσίπρα να υπογράψει στις 17 Ιουνίου την επαί-
σχυντη αυτή συµφωνία. Εποµένως, εκ των υστέρων κροκοδείλια
δάκρυα δεν γίνονται αποδεκτά. 

Μπαίνω τώρα στην κυρίως συζήτηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά δεν πίστευα ποτέ στη

ζωή µου ότι θα ερχόταν µία µέρα και µία στιγµή που θα έπρεπε
να πάρω τον λόγο στην Εθνική Αντιπροσωπεία, προκειµένου να
επιχειρηµατολογήσω για το αυτονόητο, αυτό που γνωρίζω από
τότε που γεννήθηκα, αυτό που γνωρίζει ο ελληνικός λαός, αυτό
που βροντοφωνάζει σε όλες τις πλατείες, σε όλη την Ελλάδα, ότι
«η Μακεδονία είναι µία και είναι ελληνική».

Δεν µπορούσα να διανοηθώ ότι θα ερχόµουν µία µέρα στο Κοι-
νοβούλιο όπου θα καλούσα Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβου-
λίου να µην χαρίσουν στα Σκόπια το όνοµα, την ταυτότητα, τη
γλώσσα της Μακεδονίας µας. Δεν τολµούσα να σκεφτώ ότι θα
υπήρχε ελληνική κυβέρνηση, η οποία θα επιχειρούσε έναν εθνικό
ακρωτηριασµό, ικανοποιώντας, ελαφρά τη καρδία, τις επιδιώξεις
ενός µικρού κρατιδίου, ενός συνονθυλεύµατος λαών εις βάρος
των εθνικών µας συµφερόντων.

Όπως, επίσης, δεν µπορούσα ποτέ να φανταστώ ότι θα
άκουγα από εκπρόσωπο του ελληνικού λαού να δηλώνει εντός
του ελληνικού Κοινοβουλίου πως είναι αλυτρωτισµός να λέµε ότι
η Μακεδονία είναι µία και είναι ελληνική ή ότι η Μακεδονία έγινε
-προσέξτε τι είπε εκπρόσωπος του ελληνικού Κοινοβουλίου- ελ-
ληνική.

Πρόκειται, αναµφισβήτητα, για επικίνδυνες απόψεις, που αν-
τηχούν τη σλαβική προπαγάνδα. Και πολύ φοβάµαι ότι αντανα-
κλούν τα µελλούµενα.

Η αλήθεια είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Συµφωνία
των Πρεσπών λειτουργεί ως µία σύγχρονη κερκόπορτα. Η κύ-
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ρωσή της ενδεχόµενα θα ανοίξει το δρόµο για άλλες εξελίξεις,
για µία νέα Θράκη, για µία νέα δυτική Μακεδονία και οτιδήποτε
άλλο ήθελε προκύψει, ανοίγοντας πληγές στο σώµα του ελληνι-
σµού, οι οποίες θα αιµορραγούν ασταµάτητα τις επόµενες δε-
καετίες.

Δεδοµένου ότι ο ιστορικός χρόνος γίνεται όλο και πιο πυκνός
σε µία περίοδο κατά την οποία η νοτιοανατολική Ευρώπη αλλά-
ζει, η Συµφωνία των Πρεσπών πυροδοτεί νέες εντάσεις.

Δυστυχώς, η ιστορία του σύγχρονου ελληνικού κράτους επι-
χειρείται να γραφεί από τους αρνητές της, από εκείνους που πι-
στεύουν ότι λέξεις όπως «έθνος» και «πατρίδα» είναι
ξεπερασµένες έννοιες, από εκείνους που υπερηφανεύονται ότι
υπερασπίζονται τα δικαιώµατα των λαών να αυτοπροσδιορίζον-
ται, αλλά αρνούνται σε εµάς το δικαίωµα διαφύλαξης των εθνι-
κών και κυριαρχικών µας δικαιωµάτων.

Βλέπετε, όσοι ανταποκριθήκαµε στο προσκλητήριο εθνικής ευ-
θύνης και συµµετείχαµε στα συλλαλητήρια για την ελληνικότητα
της Μακεδονίας µάς αποκάλεσαν ακραίους, σκοταδιστές, προ-
γονόπληκτους, φανατικούς, οπισθοδροµικούς, υπερεθνικιστές.
Αντίθετα, όσοι οδηγούν τον ελληνισµό σε αυτοχειρία, στηρίζον-
τας την εθνικά επιζήµια συµφωνία, είναι προοδευτικοί, µετριοπα-
θείς και ευρωπαϊστές.

Προσωπικά, φίλες και φίλοι, σέβοµαι, αγαπώ και τιµώ την
εθνική µου υπόσταση και καταγωγή, όπως, επίσης, και τη θυσία
των εκατοντάδων χιλιάδων ηρωικών προγόνων µας οι οποίοι
προσέφεραν τη ζωή τους στην πατρίδα για να µπορέσουµε εµείς
σήµερα να αναπνέουµε στη Μακεδονία τον αέρα της ελευθερίας,
µετά από τετρακόσια ογδόντα δύο χρόνια σκλαβιάς, από το 1430
έως το 1912. Γι’ αυτό και αποτελεί εθνικό µου καθήκον να ορ-
θώσω το ανάστηµά µου στους πρόθυµους που είναι έτοιµοι να
διαπράξουν ένα λάθος τεράστιων εθνικών διαστάσεων.

Η Συµφωνία των Πρεσπών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
η χειρότερη δυνατή λύση για το σκοπιανό ζήτηµα. Είναι µία λε-
όντειος συµφωνία, είναι µία ετεροβαρής συµφωνία. Οι επιδιώξεις
των Σκοπίων είναι προφανείς από τη ρηµατική διακοίνωση, όπου
για πρώτη φορά υπάρχει όρος «µακεδονικός λαός». Βλέπετε,
µπορεί τα Σκόπια να ονοµαστούν «Βόρεια Μακεδονία», ωστόσο,
µε την ανοχή ή και τη συναίνεση της ελληνικής Κυβέρνησης, ο
λαός τους προσδιορίζεται ως «µακεδονικός» και όχι ως «βορει-
οµακεδονικός».

Τη συγκεκριµένη επιδίωξη των Σκοπίων δεν τη δέχτηκε στο πα-
ρελθόν καµµία ελληνική κυβέρνηση. Στην ίδια κατεύθυνση λει-
τουργεί και η αναγνώριση από την Κυβέρνηση Τσίπρα της
ύπαρξης µακεδονικής γλώσσας. Τη συγκεκριµένη επιδίωξη των
Σκοπίων, επίσης, δεν τη δέχτηκε στο παρελθόν καµµία ελληνική
κυβέρνηση.

Επτά πρώην Πρωθυπουργοί ήταν κάθετα αντίθετοι στα παρα-
πάνω ζητήµατα: Κωνσταντίνος Καραµανλής, Ανδρέας Παπαν-
δρέου, Κώστας Μητσοτάκης, Κώστας Σηµίτης, Κώστας
Καραµανλής, Αντώνης Σαµαράς, Γιώργος Παπανδρέου. Ήταν
όλοι αντίθετοι! 

Το επικίνδυνο σηµείο της αναγνώρισης εκ µέρους µας µιας
δήθεν µακεδονικής γλώσσας, είναι ότι µε την κύρωση της Συµ-
φωνίας των Πρεσπών η συγκεκριµένη γλώσσα, χωρίς προσδιο-
ρισµό, θα αποκτήσει ισχύ και στο Ελληνικό Δίκαιο.

Σας διαβάζω το άρθρο 1 παράγραφος 8 της συµφωνίας: «Από
τη θέση σε ισχύ της παρούσας Συµφωνίας, τα µέρη θα χρησιµο-
ποιούν το όνοµα και τις ορολογίες του άρθρου 1 παράγραφος 3
για όλες τις χρήσεις και για όλους τους σκοπούς erga omnes»,
δηλαδή εσωτερικά, σε όλες τις διµερείς σχέσεις τους και σε
όλους τους περιφερειακούς και διεθνείς οργανισµούς και θε-
σµούς.

Η παράγραφος που µόλις σας διάβασα, ανοίγει το δρόµο
στους γείτονες να µιλούν για υποτιθέµενη µακεδονική γλώσσα
στην Ελλάδα και κατ’ επέκταση για δήθεν µακεδονική µειονότητα
στην Ελλάδα, µακεδονική µειονότητα που στη συνέχεια θα µας
βάλουν και θα µας πουν ότι έχει και δικαιώµατα.

Το οξύµωρο, βέβαια, είναι -και θέλω να δώσω µία άλλη διά-
σταση του προβλήµατος των σχέσεων µεταξύ των δύο χωρών-
ότι στη Συµφωνία των Πρεσπών δεν γίνεται πουθενά καµµία ανα-
φορά στην ελληνική µειονότητα που κατοικεί στα Σκόπια. Μπορεί

το πληθυσµιακό της µέγεθος να είναι αδιευκρίνιστο, ωστόσο
θέλω να τονίσω, ότι το 1991 η Βουλγαρία είχε καταθέσει υπό-
µνηµα στον ΟΑΣΕ, υποστηρίζοντας ότι στο κρατίδιο των Σκοπίων
κατοικούσαν διακόσιες χιλιάδες Έλληνες.

Το µόνο επίσηµο στοιχείο που υπάρχει στο κρατίδιο, είναι η
απογραφή του 1951 που κατέγραψε εκατόν πενήντα οκτώ χιλιά-
δες Έλληνες στα Σκόπια. Πρόκειται κυρίως για βλαχόφωνους
Έλληνες, οι οποίοι φοβούνται να εκδηλωθούν και για τους οποί-
ους η ελληνική πολιτεία οφείλει και πρέπει να ενδιαφερθεί. Από
αυτούς εκατό χιλιάδες ήταν βλαχόφωνοι Έλληνες –«Grek», όπως
τους αποκαλούσαν και τους αποκαλούν στο κρατίδιο-, είκοσι
πέντε χιλιάδες ήταν Έλληνες γηγενείς κάτοικοι του Μοναστη-
ρίου, τρεις χιλιάδες Έλληνες Σαρακατσαναίοι και περίπου
τριάντα χιλιάδες πολιτικοί πρόσφυγες. Αθροιστικά, το 1951 απο-
τελούσαν το 18% του τότε πληθυσµού των Σκοπίων που δεν ξε-
περνούσε τις εννιακόσιες χιλιάδες κατοίκους. 

Σε αυτούς τους ανθρώπους θα µπορούσαµε να αποδώσουµε
ελληνική ιθαγένεια ή υπηκοότητα όπως έκαναν οι Βούλγαροι για
τους οµοεθνείς τους, ασκώντας µία διαφορετική πολιτική. Θα
µπορούσαµε, επίσης, να τους αγκαλιάσουµε, δείχνοντάς τους
ότι δεν είναι µόνοι. Θα µπορούσαµε να κρατήσουµε ακλόνητη
την ελληνική εθνική τους συνείδηση.

Συνοψίζοντας και κλείνοντας, για εµένα Βόρεια Μακεδονία
είναι οι Σέρρες, είναι η Δράµα, είναι η Έδεσσα, είναι η Βέροια,
είναι το Κιλκίς. Πάνω από τη Δοϊράνη, πάνω από τις Πρέσπες,
είναι τα Σκόπια είναι η Βαρντάρσκα, είναι η Δαρδανία ή όπως αλ-
λιώς θέλουν να αποκαλούνται. Σίγουρα δεν είναι Μακεδονία,
γιατί «η Μακεδονία είναι µία και είναι ελληνική».

Γι’ αυτό σας κοιτάζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα µάτια
τώρα που ετοιµάζεστε να ξεπουλήσετε τον τόπο που ζούµε, ζη-
τώντας σας να αναµετρηθείτε µε τη συνείδησή σας.

Η ιστορία ούτε µοιράζεται ούτε χαρίζεται. Η Μακεδονία δεν
σας ανήκει, ούτε είναι εµπόρευµα για να την ξεπουλήσετε. Η Μα-
κεδονία έχει ψυχή, ιστορία, αγώνες και εκατοντάδες χιλιάδες νε-
κρούς που θυσιάστηκαν για την απελευθέρωσή της. 

Σε αυτό το εθνικό έγκληµα η Νέα Δηµοκρατία δεν µπορεί να
γίνει συνένοχος. Δεν το επιτρέπουν οι αρχές και οι αξίες κανενός
από όσους αποτελούν την Κοινοβουλευτική µας Οµάδα. 

Κι επειδή κάνετε συχνά αναφορές στην καλή γειτονία, δοξάζω
τον Θεό που το 1821 ο Θόδωρος Κολοκοτρώνης και οι υπόλοιποι
ήρωες του εθνικοαπελευθερωτικού Αγώνα του 1821 δεν συµβι-
βάστηκαν µε τον Ιµπραήµ και τον Κιουταχή στο όνοµα της τότε
καλής γειτονίας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Καββαδία από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Να πάµε να τα πάρουµε τα Σκόπια,
κύριε συνάδελφε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ησυχία. 
Κυρία Καββαδία, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Προφανώς είναι επιτακτική ανάγκη να ξαναδιαβάσουµε ιστο-

ρία. 
Αναµφίβολα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση που

κάνουµε σήµερα για τη Συµφωνία των Πρεσπών, όπως εξελίσσε-
ται εντός αλλά και εκτός Κοινοβουλίου, ιδιαιτέρως τον τελευταίο
µήνα, είναι πολλαπλά αποκαλυπτική. 

Οι σχεδιασµοί, οι στρατηγικές, οι προβληµατισµοί, οι δηλώ-
σεις, οι στάσεις, οι επιλογές και εν τέλει η ψήφος οργανωµένων
πολιτικών δυνάµεων, αλλά και ατόµων, καταγράφονται, προσµε-
τρώνται. Δεν αφορούν, όµως, µόνο ένα πρόβληµα που ταλανίζει
τις εξωτερικές σχέσεις της χώρας τα τελευταία είκοσι επτά χρό-
νια. Όσα λέγονται, όσα γράφονται και κυρίως όσα γίνονται, αφο-
ρούν τελικά τη συνολική εικόνα. Αποκαλύπτουν την ιδεολογία,
αλλά και τον τυχοδιωκτισµό, την κοσµοθεωρία, αλλά και τους
φθηνούς υπολογισµούς, τα αξιακά προτάγµατα, αλλά και τα µι-
κροκοµµατικά τερτίπια. 

Ξέρετε, σε τέτοιες στιγµές είναι πολύ δύσκολο να κρυφτεί κα-
νείς. Σε τέτοιες στιγµές τα ψέµατα και οι κραυγές έχουν αναπό-
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φευκτα κοντά ποδάρια. Σε τέτοιες στιγµές οι αντιφάσεις είναι
προφανείς και τα ερωτήµατα εκ µέρους της Κυβέρνησης έχουν
µπει στο τραπέζι. Οι απαντήσεις, κυρίες και κύριοι, δεν µπορούν
να δίνονται µε µισόλογα.

Ερώτηµα πρώτο: Ποια είναι η σηµερινή θέση της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΚΙΝΑΛ για το όνοµα; Η σύνθετη ονοµασία µε γε-
ωγραφικό προσδιορισµό erga omnes, όπως έλεγε η Ντόρα
Μπακογιάννη το 2007, ο Δηµήτρης Αβραµόπουλος το 2012, ο
Ευάγγελος Βενιζέλος ως Υπουργός Εξωτερικών και Αντιπρό-
εδρος της Κυβέρνησης Σαµαρά το 2014; Παραµένει ακόµη και
σήµερα αυτή η θέση σας ή η γραµµή σας έχει αλλάξει, όπως δια-
τείνεται ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας;

Ερώτηµα δεύτερο: Συνειδητοποιείτε ότι όλα αυτά τα χρόνια,
χάρη στην έλλειψη πολιτικού θάρρους εκ µέρους των κυβερνή-
σεων σας, εξαιτίας του δικού σας φόβου για το πολιτικό κόστος,
αλλά και επειδή κάποια κορυφαία στελέχη µέσα από τις τάξεις
σας έχτισαν έτσι πολιτικές καριέρες, εκατόν σαράντα και πλέον
χώρες -µεταξύ των οποίων όλα τα ισχυρά κράτη- έχουν αναγνω-
ρίσει διµερώς τη γείτονα ως Μακεδονία, µε ό,τι αυτό, βεβαίως,
συνεπάγεται για το πώς αντιλαµβάνονται την ιστορική και πολι-
τιστική κληρονοµιά της αρχαίας ελληνικής Μακεδονίας;

Ερώτηµα τρίτο: Αντιλαµβάνεστε ότι επενδύοντας σε συλλαλη-
τήρια όπου περισσεύουν τα πατριδοκάπηλα και τα αλυτρωτικά
συνθήµατα, στρώνετε το δρόµο για την άνοδο της Ακροδεξιάς
και τη διευκολύνετε να εκµεταλλευτεί για δικό της όφελος τα πα-
τριωτικά αισθήµατα ανθρώπων, που όντως πολλοί από αυτούς
που µετείχαν στο συλλαλητήριο δεν είναι φασίστες, αλλά που η
δική σας ανοχή τους σπρώχνει στην αγκαλιά του φασισµού;

Αντιληφθήκατε εκεί στη Νέα Δηµοκρατία ότι η δική σας Βου-
λευτής που θέλησε να παρευρεθεί στο συλλαλητήριο, προπηλα-
κίστηκε από αυτούς που εσείς χαϊδεύετε, νοµίζοντας πως θα
τους κάνατε ψηφοφόρους σας; 

Ερώτηµα τέταρτο: Αντιληφθήκατε όλοι όσοι αποφύγατε να κα-
ταδικάσετε την οργανωµένη απόπειρα βίαιης εισβολής στη
Βουλή από ακροδεξιά τάγµατα εφόδου, ότι στόχος τους δεν
ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν ήταν η Συµφωνία των Πρεσπών, αλλά ο ίδιος
ο κοινοβουλευτισµός, το ίδιο το πολίτευµά µας;

Μόλις χθες έγινε γνωστό ότι ακροδεξιοί φασίστες - τραµπού-
κοι επιτέθηκαν στο σπίτι του συντρόφου µας Βουλευτή Αστέριου
Καστόρη, ενώ τις προηγούµενες µέρες όλες οι πόλεις της βό-
ρειας Ελλάδας είχαν γεµίσει µε αφίσες µε τα πρόσωπα συντρό-
φων και συντροφισσών και ερωτήµατα εν είδει απειλής.
Μιλήσατε για αυτά; Τα καταδικάσετε; Απολύτως τίποτα.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Τι λέτε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Τι είναι αυτά που λέτε; Έχουµε

κάνει τόσες δηλώσεις!
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Καλώς, καλώς, ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ησυχά-

στε.
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ερώτηµα πέµπτο: Συνειδη-

τοποιείτε πως αν η συγκεκριµένη ευνοϊκή συγκυρία χαθεί, αν η
συγκεκριµένη συµφωνία, που είναι πολύ καλύτερη από όσο δηλώ-
νατε κατ’ ιδίαν πως περιµένατε ότι θα είναι, δεν υπογραφεί, το ονο-
µατολογικό της γείτονος θα εξακολουθήσει να παραµένει άλυτο
για άλλα τόσα χρόνια, γεγονός που υπονοµεύει την ειρήνη, την
ασφάλεια και την οικονοµική ανάπτυξη στα νότια Βαλκάνια; 

Ερώτηµα έκτο: Αρνείστε ότι όσα δηλώνετε µε δήθεν έντονο
καταγγελτικό ύφος εντός της χώρας, δεν τολµάτε να τα πείτε
στους ιδεολογικούς σας πολιτικούς συγγενείς στην Ευρώπη, στο
Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα ή στη Σοσιαλδηµοκρατική Ευρωοµάδα,
γιατί οι συνοµιλητές σας απλούστατα αντιλαµβάνονται ότι δεν
είναι δυνατόν να υπάρξει µια συµφωνία που απλώς θα εξαφανί-
σει τον γειτονικό λαό, κάτι που και εσείς αντιλαµβάνεστε, αλλά
προσποιείστε το αντίθετο;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είδαµε, ακούσαµε, διαβάσαµε
πολλά αυτές τις τελευταίες µέρες. Είδαµε τον κ. Μητσοτάκη να
αποφεύγει να προσέλθει σε µια δηµόσια τηλεοπτική συζήτηση
για το «µακεδονικό», όπως τον προκάλεσε ο Πρωθυπουργός και
βγάλαµε όλες και όλοι τα συµπεράσµατά µας. 

Είδαµε την κ. Γεννηµατά να µην µπορεί να αντέξει το βάρος
της ψήφου κατά συνείδηση, που αρχικά είχε υποσχεθεί στους
Βουλευτές της, και να διαγράφει τον κ. Θεοχαρόπουλο. 

Είδαµε Βουλευτές, επειδή µετακόµισαν στην Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση ή επειδή θα µετακοµίσουν εν καιρώ, να αλλάζουν
στάση για τη Συµφωνία των Πρεσπών τόσο εύκολα όσο αλλάζει
κανείς πουκάµισο. 

Είδαµε, ευτυχώς -προς τιµήν τους- άλλους Βουλευτές και έναν
Αρχηγό πολιτικού Κόµµατος, τον κ. Θεοδωράκη, µε τον οποίον
διαφωνούµε σε πολλά, να παραµένουν συνεπείς στις διαχρονικές
για το θέµα απόψεις τους, παρά τις πολλές πιέσεις που ξέρουµε
και τις πολύ περισσότερες πιέσεις που εικάζουµε ότι υπέστησαν. 

Είδαµε ή µάλλον ακούσαµε, τη ρητορική, τα επιχειρήµατα, την
ένδεια των επιχειρηµάτων, αλλά δυστυχώς και τις κραυγές πολ-
λών οµιλητών. 

Βγάλαµε τα συµπεράσµατά µας και εµείς εντός της Αίθουσας
αλλά και ο λαός που µας ακούει.

Σε λίγες ώρες θα κληθούµε να ψηφίσουµε και θα ήθελα να πι-
στεύω ότι έστω και την τελευταία στιγµή θα επικρατήσει η υπευ-
θυνότητα απέναντι στην ιστορικότητα της στιγµής. Το έχω
ξαναπεί, αλλά θα ήθελα να το επαναλάβω. Για εµάς στην Αρι-
στερά αυτή είναι µια εµβληµατική µάχη, µια µάχη αξιακή, στην
οποία ήδη από τις αρχές της δεκαετίας του ’90, µέσα σε ένα
κλίµα ακραίου εθνικισµού γύρω από το µακεδονικό ζήτηµα, κά-
ποιοι και κάποιες τάχθηκαν χωρίς κανέναν απολύτως αστερίσκο,
τότε που το να ορθώσεις ανάστηµα και να αρθρώσεις έναν άλλο
λόγο µπορούσε να σε σύρει µέχρι και στα δικαστήρια και να σε
καταδικάσει, τότε, εκείνα τα πέτρινα χρόνια του ‘92 και του ‘93,
που κάποιες και κάποιοι τολµούσαν να πουν την ιστορική αλήθεια
πως η ελληνική Μακεδονία είναι ελληνική. Η ελληνική Μακεδονία
είναι ελληνική. 

Γιατί, πώς να το κάνουµε, κυρίες και κύριοι; Τα γεγονότα είναι
ξεροκέφαλα. Ας επαναλάβουµε, λοιπόν, το εξής µικρό ιστορικό
µάθηµα. Το µοίρασµα της γεωγραφικής Μακεδονίας ανάµεσα
στα βαλκανικά κράτη οριστικοποιήθηκε µε τη Συνθήκη του Βου-
κουρεστίου το 1913, βάσει της οποίας έληξαν οι Βαλκανικοί Πό-
λεµοι. Έκτοτε οι διεθνείς συνθήκες που ακολούθησαν, τόσο
αυτές µε τις οποίες σφραγίστηκε το τέλος του Α’ Παγκοσµίου
Πολέµου, όσο και εκείνες που οριστικοποίησαν το συνοριακό sta-
tus quo µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, επαναβεβαίωσαν όσα
προέβλεψε η Συνθήκη του Βουκουρεστίου. 

Βάσει αυτής της Συνθήκης το 51% της γεωγραφικής Μακεδο-
νίας -το τµήµα δηλαδή που ονοµάζεται «Μακεδονία του Αιγαίου»-
πέρασε στην Ελλάδα, το 39% στη Σερβία –«Μακεδονία του Βαρ-
δάρη»- το 9,5% στη Βουλγαρία -«Μακεδονία του Πιρίν»- και το
0,5% στην Αλβανία. 

Σήµερα, που η ιστορική Συµφωνία των Πρεσπών δικαιώνει
τους παλιούς αγώνες, οφείλουµε να θυµόµαστε και να µνηµο-
νεύουµε όλους όσους στάθηκαν κόντρα στο µαύρο ρεύµα εκεί-
νης της περιόδου, την αντιπολεµική αντιεθνικιστική συσπείρωση,
τον κύκλο του «ΠΟΛΙΤΗ» και την εφηµερίδα «ΕΠΟΧΗ», τον «Ιό»
της «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑΣ», το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
εκείνης της εποχής και το ΣΕΚ, που έδειξαν έµπρακτα έναν άλλο
δρόµο. 

Και ως γνωστόν, κυρίες και κύριοι, τον δρόµο που έχει αξία να
βαδίσεις ποτέ δεν το βρίσκεις έτοιµο. Τον φτιάχνεις ενώ τον περ-
πατάς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας ο κ.

Ρήγας. Μετά θα ακολουθήσει η κ. Καραµανλή, ο κ. Μαυρωτάς
και µετά ο κ. Φάµελλος.

Ορίστε, κύριε Ρήγα, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Συµφωνία των Πρεσπών έρχε-

ται να δώσει λύση σε µια εκκρεµότητα που παρέµενε ανοιχτή τα
τελευταία είκοσι επτά και πλέον χρόνια. Το ζήτηµα θα µπορούσε
να έχει κλείσει σχεδόν εν τη γενέσει του, σε ό,τι αφορά τον τε-
λευταίο τουλάχιστον κύκλο του, τα µακρινά πλέον πρώτα χρόνια
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µετά τη διάλυση της ενιαίας Γιουγκοσλαβίας.
Ωστόσο, ήταν τότε που ένας Έλληνας πολιτικός, χωρίς δισταγ-

µούς, από τα νιάτα του, αποφάσισε να κάνει καριέρα µακεδονο-
µάχου, αφού βέβαια πρώτα ο ίδιος, µε άκρως τυχοδιωκτικές
ενέργειες, είχε φροντίσει να δυσχεράνει µε τον χειρότερο δυ-
νατό τρόπο τις εθνικές µας θέσεις γύρω από το όνοµα της
Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας. Για να
κάνει, λοιπόν, την καριέρα αυτή έριξε την τότε κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας του Κωνσταντίνου Καραµανλή. 

Και είναι αν µη τι άλλο τραγική ειρωνεία της τύχης για την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση σε αυτήν εδώ την Αίθουσα ότι ο ίδιος
ακριβώς άνθρωπος, σχεδόν τριάντα χρόνια µετά, σήµερα κατά-
φερε να επιβάλει την ίδια ακριβώς άφρονα και καταστροφική
γραµµή στη Νέα Δηµοκρατία.

Και είναι ακόµα µεγαλύτερη ειρωνεία για τη Νέα Δηµοκρατία
ότι ο σηµερινός της Πρόεδρος είναι ο γιος του ανθρώπου που
δολοφόνησε πολιτικά ο κ. Σαµαράς. Αυτό, βέβαια, είναι πρό-
βληµα του Κυριάκου Μητσοτάκη, δεν είναι πρόβληµα της χώρας.
Ο ίδιος θα κληθεί αργά ή γρήγορα να δώσει εξηγήσεις στους
σώφρονες ανθρώπους που ευτυχώς διαθέτει ακόµα η συντηρη-
τική παράταξη αυτού του τόπου. Θα κληθεί να δώσει εξηγήσεις
για τη µεγαλειώδη κωλοτούµπα, µιας και αρέσει πολύ αυτή η
λέξη στα άριστα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας, στην οποία
υποχρεώθηκε αυτόν το τελευταίο χρόνο, εγκαταλείποντας την
εδώ και δύο δεκαετίες εθνική διαπραγµατευτική γραµµή που
έκανε λόγο για σύνθετη ονοµασία erga omnes. Ίσως µάλιστα να
πρέπει να τους διευκρινίσει πώς µία Κυβέρνηση, επικίνδυνη κατά
τον ίδιο, κατάφερε να διασφαλίσει τη σύνθετη ονοµασία για όλες
τις χρήσεις όχι µόνο διεθνώς, αλλά ακόµα και στο εσωτερικό της
γειτονικής µας χώρας, µία εκ των πλέον προωθηµένων θέσεων
που έχει όλα αυτά τα χρόνια η ελληνική διπλωµατία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν από έναν περίπου χρόνο,
στις 9 Ιανουαρίου του 2018, µαθαίνουµε πως σε κλειστή συνε-
δρίαση τοµεαρχών της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Μητσοτάκης δια-
µηνούσε πως για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση οι κόκκινες
γραµµές είναι τρία στα τρία. Έλεγε, µάλιστα, ότι οι τρεις αυτές
σηµαντικές πτυχές ήταν οι εξής: πρώτον, σύνθετη ονοµασία,
δεύτερον, erga omnes, δηλαδή για όλες τις χρήσεις, τρίτον, απο-
κήρυξη όλων των θεµάτων που παραπέµπουν σε αλυτρωτισµό.

Σήµερα, έναν χρόνο µετά, η Συµφωνία των Πρεσπών έχει κάνει
όπως και ο ίδιος επισήµανε τότε τα τρία στα τρία. Και σύνθετη
ονοµασία διασφαλίζει και το erga omnes διασφαλίζεται και δικλί-
δες ασφαλείας έναντι σε κάθε είδους αλυτρωτισµούς υπάρχουν.

Όταν τα έλεγε αυτά, βεβαίως, ο κ. Μητσοτάκης, δώδεκα µήνες
πριν δεν µπορούσε να φανταστεί ότι η Κυβέρνησή µας θα κέρ-
διζε όχι µόνο αυτά, αλλά ακόµα περισσότερα. Γι’ αυτό και διά
µέσω του κ. Κουµουτσάκου η κόκκινη γραµµή της Νέας Δηµο-
κρατίας µετατοπίστηκε την προηγούµενη άνοιξη στο «αν θέλετε
να συµµετέχουµε σε οποιαδήποτε συζήτηση, να κάνουν πρώτα
τις αλλαγές στο Σύνταγµα οι γείτονες». 

Για κακή τους τύχη έγινε και αυτό. Και κάπως έτσι ο κ. Μητσο-
τάκης αποφάσισε να σύρει τη Νέα Δηµοκρατία πίσω από τη
σκληρή γραµµή της ακροδεξιάς της πτέρυγας, η οποία µοιάζει
να κυριαρχεί πλέον στην εσωκοµµατική ιδεολογική της διαπάλη.
Πίσω, λοιπόν, από τον κ. Σαµαρά, τον κ. Βορίδη και βεβαίως τον
κ. Άδωνι Γεωργιάδη, ο οποίος το 2007 µιλούσε στο κανάλι του
για την απίστευτη κωλοτούµπα του Μακεδόνος -λέω τα λόγια
του-, του Μακεδόνος –τροµάρα του!- Πρωθυπουργού, του
Κώστα Καραµανλή, ο οποίος µπαίνει στην ιστορία ως ο Πρωθυ-
πουργός που ξεπούλησε τη Μακεδονία! Προφανώς, ο ίδιος έχει
βγάλει τα συµπεράσµατά του για τον Καραµανλή χρόνια τώρα.

Για να µην έχουµε µάλιστα την παραµικρή αµφιβολία για τον
ακροδεξιό κατήφορο που έχει πάρει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση,
ο Αντιπρόεδρος της έχει φροντίσει τις τελευταίες τρεις µέρες να
διασπείρει ψεύδη, να υιοθετήσει επικίνδυνες απόψεις και να προ-
σφέρει εν τέλει την πλήρη πολιτική κάλυψη στους ακροδεξιούς
τραµπουκισµούς και στο οργανωµένο σχέδιο των ταγµάτων εφό-
δου της Χρυσής Αυγής που προσπάθησαν να εισβάλουν στη
Βουλή την περασµένη Κυριακή.

Αυτού του είδους ο εθνικισµός, που καλύπτουν πολιτικά οι
σκιώδεις ιδεολογικοί ινστρούχτορες της Νέας Δηµοκρατίας, έχει

οριστικά πάρει διαζύγιο από τον δηµοκρατικό πατριωτισµό, από
τη δηµοκρατία εν γένει, από τον διαφωτισµό και τις παρακατα-
θήκες του. Ο δρόµος για τον εθνικοσοσιαλισµό είναι πλέον ορ-
θάνοιχτος.

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό, κύριοι Βουλευτές, να κάνω µία πα-
ρατήρηση. Βλέποντας σήµερα το πρωί τις κοινοβουλευτικές δια-
δικασίες σε αυτήν εδώ την Αίθουσα θα ήθελα να εξάρω και την
υποδειγµατική τοποθέτηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου
της Νέας Δηµοκρατίας, του κ. Δένδια, απέναντι στο νεοναζιστικό
µόρφωµα της Χρυσής Αυγής.

Η επιλογή της Νέας Δηµοκρατίας ήταν η εργαλειοποίηση ενός
εθνικού ζητήµατος για την εξυπηρέτηση µικροκοµµατικών σκο-
πιµοτήτων, αδιαφορώντας για τις αρνητικές επιπτώσεις και τα
τετελεσµένα, στα οποία οδήγησε η δική τους ακινησία και ατολ-
µία και θα κριθεί γι’ αυτό, µην έχετε καµµία αµφιβολία.

Η όλη πολιτική αντιπαράθεση γύρω από τη Συµφωνία των Πρε-
σπών έχει συσσωρεύσει πολύ ψέµα, πολλή διαστρέβλωση και
πολύ δηλητήριο και δυστυχώς µιλώντας και ως εκπαιδευτικός
πολύ δηλητήριο στα νέα παιδιά και στη νέα γενιά και, κατά τη
γνώµη µου, δεν πρέπει –και νοµίζω θα το συµµεριστούν οι περισ-
σότεροι- να δηµιουργούµε τέτοια νέα γενιά και τέτοιους νέους
ανθρώπους.

Η συµφωνία καλύπτει την εθνική θέση, όπως αυτή διατυπώ-
θηκε από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας
από τα τέλη της δεκαετίας του ‘90. Αυτό που επιτυγχάνει είναι
να καταστήσει µε σαφήνεια διακριτή την ευρύτερη γεωγραφική
περιοχή της Μακεδονίας που µε τη Συνθήκη του Βουκουρεστίου
το 1913 µοιράστηκε σε τρία κράτη –Ελλάδα, Σερβία, Βουλγαρία-
από το ανεξάρτητο κράτος που προέκυψε από το σερβικό τµήµα. 

Το κράτος αυτό που έχει αναγνωριστεί από εκατόν σαράντα
και πλέον χώρες ως «Δηµοκρατία της Μακεδονίας» µε τη συµ-
φωνία αποδέχεται άπαξ δια παντός να µη µονοπωλήσει στις διε-
θνείς σχέσεις τον όρο «Μακεδονία» και αναγνωρίζει ότι
αναφέρεται σε εντελώς διαφορετικό ιστορικό πλαίσιο και ιστο-
ρική κληρονοµιά από τον πολιτισµό, την ιστορία, την κουλτούρα
και την κληρονοµιά της δικής µας Μακεδονίας.

Κανένα από τα επιχειρήµατα που προβάλλουν οι επικριτές της
δεν µπορεί να σταθεί ορθολογικά, ιδιαίτερα δε µε την τελευταία
ρηµατική διακοίνωση των γειτόνων µας µε την οποία ρητά διευ-
κρινίζεται πως η συµφωνία δεν προσδιορίζει εθνότητα και πως η
γλώσσα τους ανήκει στην οικογένεια των νοτιοσλαβικών γλωσ-
σών.

Η Συµφωνία των Πρεσπών αναβαθµίζει τον ρόλο της Ελλάδος
στις διεθνείς πολιτικές εξελίξεις. Η χώρα µας συνιστά πλέον πα-
ράγοντα που µπορεί και δίνει στέρεες και βιώσιµες λύσεις σε
υπαρκτά προβλήµατα, που µπορεί να συνοµιλεί και να ακούγεται
η άποψη στα διεθνώς διπλωµατικά φόρα, που λογίζεται ως πυ-
λώνας γεωστρατηγικής σταθερότητας και ασφάλειας στην ευ-
ρύτερη περιοχή των Βαλκανίων.

Ειδικότερα σε ό,τι αφορά τον τελευταίο τοµέα, αυτόν της
ασφάλειας, µε τη Συµφωνία η Ελλάδα θωρακίζεται απέναντι σε
επιδιώξεις και σχέδια άλλων γειτόνων µας. Στο άρθρο 3 παρά-
γραφος 2 και 4, λοιπόν, αναφέρεται: Κανένα από τα µέρη δεν θα
υποστηρίξει οιοσδήποτε δράσεις οιουδήποτε τρίτου µέρους που
βάλλουν κατά της κυριαρχίας εδαφικής ακεραιότητας ή της πο-
λιτικής ανεξαρτησίας του άλλου µέρους. Κανένα από τα µέρη
δεν θα επιτρέπει να χρησιµοποιείται η επικράτεια του κατά του
άλλου µέρους από οποιοδήποτε τρίτο κράτος. Με άλλα λόγια, η
χώρα µας κατοχυρώνει µέσω διεθνούς σύµβασης τη µη χρήση
του εδάφους της της Βόρειας Μακεδονίας από τρίτη χώρα σε
βάρος της Ελλάδος.

Σε ειδικό κεφάλαιο για την αµυντική συνεργασία, άρθρο 17,
αναφέρεται: Τα µέρη θα ενισχύσουν και θα επεκτείνουν τη συ-
νεργασία τους στον τοµέα της άµυνας µέσω µεταξύ άλλων συ-
χνών εκατέρωθεν επισκέψεων και επαφών της πολιτικής και
στρατιωτικής ηγεσίας των Ενόπλων Δυνάµεων, την κατάλληλη
µεταφορά τεχνογνωσίας και οικοδόµηση ικανοτήτων, τη συνερ-
γασία τους σε τοµείς παραγωγής, ενηµέρωσης και κοινών στρα-
τιωτικών ασκήσεων. Ιδιαίτερη έµφαση θα δοθεί στην εκπαίδευση
προσωπικού, την οποία τα µέρη θα µπορούσαν να παράσχουν
το ένα στο άλλο.
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Από τα παραπάνω προκύπτει ότι οι δύο χώρες αναγορεύονται
σε σύµµαχες µε ό,τι αυτό συνεπάγεται χωρίς µάλιστα αυτή η
σχέση να συνδέεται µε την ένταξη της «Βόρειας Μακεδονίας»
στο ΝΑΤΟ.

Προς τι, λοιπόν, όλες αυτές οι κραυγές περί εκχώρησης της
εθνικής κυριαρχίας και άλλων τινών; Προς τι όλος αυτός ο έξαλ-
λος φόβος ότι οι βόρειοι γείτονές µας, µε τους οποίους ουδέ-
ποτε έχουµε έρθει σε ένοπλη σύγκρουση, αποτελούν τόσο
µεγάλη απειλή; Και εν πάση περιπτώσει τόσο υψηλό το φρόνηµα
και η πίστη στην αποτρεπτική ισχύ της χώρας µας όλων αυτών
των υπερπατριωτών;

Τους διαβεβαιώνω αρµοδίως ότι η Ελλάδα σεβόµενη πάντα το
διεθνές δίκαιο αταλάντευτα σταθερή στο ελληνικό της δόγµα και
την αποτρεπτική της ισχύ δεν έχει να φοβάται τίποτα και κανέ-
ναν.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρά την ευρύτατα διαδεδοµένη
παραπληροφόρηση που έχει υπάρξει στη χώρα µας τα τελευταία
τριάντα χρόνια, παρά τους εθνικούς µύθους που δηµιουργήθη-
καν, η Ελλάδα έχει αποκοµίσει πολλαπλά οφέλη από την τακτο-
ποίηση, την κανονικότητα, την επανατοποθέτηση και την
ενίσχυση των σχέσεων της µε τη σχετικά νέα χώρα που βρίσκεται
στα βόρεια σύνορά µας.

Σας καλώ να µην συµµετέχετε στην καλλιέργεια και την ανα-
βίωση ενός εθνικισµού παράλογα επιθετικού που οδηγεί σε ένα
έθνος φοβικό. Αν δεν προχωρήσουµε στη λύση σήµερα, δεν θα
υπάρξει επόµενη φορά, γιατί τα πράγµατα παγιώνονται. Και αν
ακόµα υπάρξει επόµενη φορά, θα είναι πολύ δυσκολότερη της
σηµερινής. Το κυπριακό είναι το τέλειο παράδειγµα που δεν πρέ-
πει να ακολουθήσουµε. 

Η Συµφωνία των Πρεσπών είναι µία ιστορική ευκαιρία κάτω
από ειδικές συνθήκες και συγκυρίες που δεν πρέπει να πάει χα-
µένη. Οφείλουµε να επικρατήσει η νηφαλιότητα. Δεν αντιλαµβά-
νοµαι την πολιτική αντιπαράθεση, όταν γίνεται για εθνικά
ζητήµατα που η συγκεκριµένη παράταξη ευθύνεται –αν θέλετε-
για πολλές και λάθος κινήσεις, οι οποίες οδήγησαν σε εθνικές
τραγωδίες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Καραµανλή από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση που διεξάγεται σή-

µερα και αύριο είναι ιδιαίτερα κρίσιµη και είναι εξαιρετικά πιθανό
µία σαθρή πλειοψηφία να λάβει αποφάσεις που θα τραυµατίσουν
τη χώρα µας αµετάκλητα.

Θα προσπαθήσω να επικεντρώσω την παρέµβασή µου στα πο-
λιτικά γεγονότα που αποδεικνύουν ότι η συµφωνία αυτή αποτελεί
υποχώρηση για τις ελληνικές θέσεις. Θα προσπαθήσω να επικεν-
τρωθώ στα γεγονότα ως Βουλευτής και να αφήσω στην άκρη τη
συναισθηµατική µου φόρτιση ως Μακεδόνισσα, τη θλίψη και την
οργή που προκαλεί σε όλους εµάς τους Μακεδόνες το γεγονός
ότι η Κυβέρνηση επιχειρεί να υπερψηφίσει πάση θυσία µία συµ-
φωνία που δεν έχει τη συναίνεσή µας.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, στη διάρκεια αυτής της
διαδροµής γίναµε µάρτυρες µιας διαδικασίας πολιτικού ξεπε-
σµού και ευτελισµού, µε αλισβερίσια και παζάρια, µε δακρύβρε-
χτα διαζύγια και αλληλοδανεισµούς Βουλευτών. Υπονοµεύσατε
τη λαϊκή βούληση, συγκροτώντας µία κουρελιασµένη κοινοβου-
λευτική πλειοψηφία για να περάσετε τη συµφωνία. Κόµµατα δια-
σπάστηκαν και κοινοβουλευτικές οµάδες διαλύθηκαν. Πρώην
πολιτικοί σας αντίπαλοι έγιναν σε ένα βράδυ σύντροφοι. Για κά-
ποιους η κυβερνητική τους καρέκλα ζύγιζε βαρύτερα από την
αξιοπρέπειά τους και η απόσταση µέχρι τον ΣΥΡΙΖΑ αποδείχθηκε
«ένα υπουργείο δρόµος».

Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός το 2014 αποκαλούσε «αποστάτες»
τους ανεξάρτητους Βουλευτές που ήθελαν να ψηφίσουν τον κ.
Δήµα για Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Σήµερα είναι απλώς «προ-
οδευτικό µέτωπο». Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός κάποτε έλεγε ότι
«οι κυβερνήσεις πέφτουν από τους κοινωνικούς αγώνες στους
δρόµους». Σήµερα βλέπουµε παρακρατικούς µηχανισµούς και
χηµικά κατά ηλικιωµένων και κατά µικρών παιδιών, σε µία προ-

σπάθεια να διαλυθεί το µαζικό συλλαλητήριο, όπου χιλιάδες ελ-
ληνικές φωνές ενώθηκαν για να δηλώσουν την αντίθεσή τους στα
σχέδιά σας. Είδαµε ως και διάφορες αλχηµείες και κοινοβουλευ-
τικές µεθοδεύσεις προκειµένου να υπάρξει πλειοψηφία του «ναι»
στην επιτροπή. 

Αφού, λοιπόν, απαξιώσατε τους θεσµούς, αφού περιφρονή-
σατε τον ελληνικό λαό, αφού λοιδορήσατε ως «ακραίους» και
«περιθωριακούς» όσους εναντιώθηκαν στους σχεδιασµούς σας,
φέρνετε προς ψήφιση αυτή τη συµφωνία. Χρησιµοποιήσατε ένα
µείζον εθνικό ζήτηµα ως όχηµα για µικροκοµµατικές επιδιώξεις.
Γι’ αυτό και δεν επιδιώξατε ποτέ τον διάλογο και τη συναίνεση.
Γιατί θέλετε να χαράξετε µία νέα διαχωριστική γραµµή µεταξύ
των Ελλήνων. Αν όλα αυτά συνθέτουν τη νέα κεντροαριστερή
σας ταυτότητα, να τη χαίρεστε!

Δεν λάβατε υπ’ όψιν σας τα κόµµατα, που σας υπογράµµισαν
τα λάθη της συµφωνίας και ζήτησαν εκλογές για να τοποθετη-
θούν οι πολίτες. Δεν ακούσατε τον ελληνικό λαό, αλλά και τον
πνευµατικό και καλλιτεχνικό κόσµο, που εκφράζει µαζικά την αν-
τίδρασή του και ζήτησε δηµοψήφισµα. Μα, εσείς δεν είστε υπέρ
των δηµοψηφισµάτων; Εσείς δεν το κάνετε το 2015 και είναι και
θέση σας για τη συνταγµατική Αναθεώρηση; Γιατί κωφεύετε; Ή
µήπως φοβηθήκατε ότι αυτή τη φορά δεν θα µπορούσατε το ίδιο
εύκολα να µετατρέψετε το «όχι» σε «ναι»; 

Δεν αντιδράσατε ούτε στα πρωτοφανή, αλλά και σαφή υπονο-
ούµενα µεταξύ Καµµένου και Κοτζιά. Κρατάτε ακόµη στο συρ-
τάρι την παραίτηση του τέως Υπουργού Εξωτερικών και φυσικά
ούτε λέξη για τις σπόντες του τέως Υπουργού Άµυνας για το τι
«εισπράττει» ή «διαπράττει» ο κ. Κοτζιάς. Δεν φέρνετε το ορι-
στικό αναθεωρηµένο κείµενο του σκοπιανού συντάγµατος, κάτι
που είναι απαραίτητη συνθήκη για να ξεκινήσει οποιαδήποτε δια-
δικασία η ελληνική Βουλή. Και ζητάτε από τους Έλληνες Βου-
λευτές να δώσουν λευκή επιταγή, χωρίς καµµία απόδειξη ότι
έχουν τηρηθεί οι υποχρεώσεις των Σκοπίων. 

Τι περιλαµβάνει, λοιπόν, αυτή η συµφωνία, για την οποία υπε-
ρηφανεύεστε ότι καταφέρατε να φτάσετε εκεί που δεν έφτασαν
οι προηγούµενοι; Η αλήθεια είναι ότι οι προηγούµενοι δεν είχαν
ως πρόταγµα το «λύση να ’ναι κι ό,τι να ’ναι». Αναζητούσαν µία
αµοιβαία αποδεκτή λύση στο ζήτηµα της ονοµασίας των Σκο-
πίων, που δεν θα αγνοούσε τις ευαισθησίες του ελληνικού λαού. 

Εσείς τι φέρνετε; Φέρνετε µία συµφωνία που στην πραγµατι-
κότητα αφήνει αναλλοίωτο τον πυρήνα του σκοπιανού αλυτρω-
τισµού, ο οποίος αναφέρεται στη γλώσσα και την εθνότητα. Το
σύνταγµα των γειτόνων µας και µετά την αναθεώρηση, όπως και
η ρηµατική διακοίνωση, µιλούν για «µακεδονικό λαό» όχι για «βο-
ρειοµακεδονικό». Εδώ και δεκαετίες οι Έλληνες αρνούνται να
τους πουν «Μακεδόνες» κι έρχεται αυτή η Κυβέρνηση να τους
εκχωρήσει ένα τέτοιο δικαίωµα. Κι αν αυτοί είναι «Μακεδόνες»
που ζουν στη «Βόρεια Μακεδονία», τότε πώς ακριβώς διαχωρί-
ζονται από τους Μακεδόνες που ζουν στην Ελλάδα; Τα όσα επι-
καλείται η Κυβέρνηση πραγµατικά δεν αντέχουν σε σοβαρή
κριτική.

Για τη γλώσσα προβάλλετε το επιχείρηµα ότι το θέµα έχει
λυθεί από το 1977, επειδή σε µία συνδιάσκεψη του ΟΗΕ κατα-
τάχθηκε η γλώσσα τους στη νοτιοσλαβική οικογένεια. Αν ήταν
έτσι, ποιος ο λόγος σήµερα σε µία συµφωνία που αφορά το ονο-
µατολογικό να δεσµεύεται ο κ. Τσίπρας για «µακεδονική
γλώσσα»; Γιατί το επίµαχο σηµείο δεν ήταν ποτέ σε ποια οικογέ-
νεια ανήκει η γλώσσα τους. Γιατί κανείς δεν θα την αποκαλεί «νο-
τιοσλαβική». Ας µην κρυβόµαστε, λοιπόν, πίσω από το δάχτυλό
µας. Με τη συµφωνία αναγνωρίζουµε ξεκάθαρα τη µακεδονική
γλώσσα και αυτό είναι πρόβληµα.

Στο θέµα της εθνότητας έχουµε το κρυφτούλι µε την εσκεµ-
µένα θολή ερµηνεία του όρου «nationality». Εδώ µας λέει ότι ο
όρος παραπέµπει µόνο σε ιθαγένεια, δηλαδή σε κράτος. Αν είναι
έτσι, θα έπρεπε να λέγεται «βορειοµακεδονική» κι όχι να επιτρέ-
πεται το «µακεδονική» σκέτο. Αλήθεια, σύµφωνα µε την Κυβέρ-
νηση, οι κάτοικοι της γειτονικής χώρας σε ποια εθνότητα
ανήκουν;

Σε κάθε περίπτωση, δεν γίνεται να ψάχνουµε την αλήθεια στα
ψιλά γράµµατα της συµφωνίας. Δεν διασφαλίζεται έτσι ούτε η
ελληνική ιστορία ούτε η ελληνική κληρονοµιά. Αυτό που µετράει
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και αυτό που θα µείνει είναι ότι µε την υπογραφή αυτής της Κυ-
βέρνησης θα υπάρχει επισήµως για την Ελλάδα «µακεδονικός
λαός», που µιλά τη «µακεδονική γλώσσα» και στα διαβατήριά του
θα γραφεί «Μακεδόνας- πολίτης της Βόρειας Μακεδονίας».

Αν θέλουµε να µιλάµε ξεκάθαρα, η ελληνική πλευρά ηττάται
κατά κράτος και προκαλείται ζηµιά που δυστυχώς είναι ανεπα-
νόρθωτη. Να είστε βέβαιοι πως τα τρία εκατοµµύρια Μακεδόνες
Έλληνες πολίτες δεν θα σας συγχωρήσουν ποτέ το γεγονός ότι
µε αυτή τη συµφωνία ο όρος «µακεδονικός» και ο όρος «Μακε-
δόνες» θα συνδεθούν στην ίδια µας την πατρίδα µε κάτι το µη
ελληνικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενδεχοµένως τέτοιου είδους
ευαισθησίες να σας ξενίζουν ή να σας φαίνονται γραφικές, να
αδυνατείτε να κατανοήσετε τις πατριωτικές ευαισθησίες των Ελ-
λήνων, να µην µπορείτε να αντιληφθείτε τα συναισθήµατα αν-
θρώπων που έχουµε φορέσει το εθνόσηµο και έχουµε ζήσει τις
προκλήσεις των γειτόνων. Αναµενόµενο από ένα κόµµα που στο
Βουκουρέστι ζητούσε να ονοµάζεται το γειτονικό κράτος «Μα-
κεδονία» σκέτο. Εκεί που η δική µας κυβέρνηση είχε το θάρρος
και το ανάστηµα να κάνει αυτό που αδυνατείτε να κάνετε σή-
µερα, να αντισταθεί στις διεθνείς πιέσεις και να υπερασπιστεί
στο ακέραιο τα εθνικά συµφέροντα.

Υπάρχουν, λοιπόν, αυτοί που έχουν πετύχει νίκες προασπιζό-
µενοι τα εθνικά συµφέροντα και φορούσαν πάντα τη φανέλα της
Εθνικής Ελλάδος και υπάρχετε κι εσείς που σπάτε τις εθνικές
γραµµές ετών, που λέτε ότι δεν υπάρχει µόνο µία Μακεδονία, ότι
υπάρχουν πολλές, που σερβίρετε την υποχωρητικότητα ως προ-
οδευτισµό. Εσείς που βλέπετε το «σκοπιανό» ως ευκαιρία ανα-
διάταξης του πολιτικού σκηνικού, δηλαδή ως εκλογικό σωσίβιο
στο πολιτικό σας ναυάγιο.

Ο λαός θα κρίνει και να είστε βέβαιοι ότι θα σας στείλει στην
πολιτική αποµόνωση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μαυρωτάς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι η πρώτη µου οµιλία ως ανεξάρτητος πλέον Βουλευτής,

καθότι κάποιοι φρόντισαν να διαλύσουν, εσπευσµένα µάλιστα,
την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Ποταµιού και, όπως άκουσα,
πολύ γρήγορα έγιναν και αντι-Ποταµικοί, σαν έτοιµοι από καιρό.
Η φωνή, όµως, του Ποταµιού θα συνεχίσει να ακούγεται στη
Βουλή, πιο καθαρή τώρα πια, χωρίς δεξιές και αριστερές εκπτώ-
σεις.

Στο θέµα µας, µε τη Συµφωνία των Πρεσπών δεν γράφουµε
σε λευκό χαρτί. Υπάρχει προϊστορία. Έως το 2007, περίπου εκα-
τόν σαράντα κράτη, µεταξύ των οποίων Αµερική, Ρωσία, Κίνα,
την είχαν αναγνωρίσει µε τη συνταγµατική της ονοµασία ως «Δη-
µοκρατία της Μακεδονίας». 

Έκτοτε, προκειµένου να ανακοπεί αυτό το µονοπώλιο του ονό-
µατος από τη γειτονική χώρα, η εθνική γραµµή για το όνοµα της
γείτονος διαµορφώθηκε ως εξής. Διαβάζω από το site του
Υπουργείου Εξωτερικών: «Σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό
προσδιορισµό πριν από τη λέξη «Μακεδονία» που θα ισχύει
έναντι όλων, erga omnes, για κάθε χρήση εσωτερική και διεθνή».

Το Ποτάµι, από την ίδρυσή του το 2014, έχει στις θέσεις του
την αποδοχή αυτής της εθνικής γραµµής. Το ίδιο υποστηρίζουν
κι άλλα κόµµατα. Η διαφορά είναι ότι εµείς δεν κάναµε µεταβολή
όταν ήρθε η ώρα του διά ταύτα. Δεν είναι, άλλωστε, η πρώτη
φορά που το Ποτάµι µεταξύ εθνικού και κοµµατικού συµφέρον-
τος επιλέγει το πρώτο. 

Η Συµφωνία των Πρεσπών είναι µία συµφωνία που δεν πρέπει
ούτε να την εξιδανικεύουµε ούτε να τη δαιµονοποιούµε. Όµως,
τα θετικά της συµφωνίας υπερτερούν των αρνητικών και ο πο-
λύπειρος πρέσβης ο κ. Κακλίκης µας έχει κάνει µία αναλυτικό-
τατη ενηµέρωση. 

Κατά τη γνώµη µου, όµως, το πιο αρνητικό κοµµάτι της συµ-
φωνίας δεν είναι µέσα στη συµφωνία. Το πιο αρνητικό κοµµάτι
της συµφωνίας είναι η εκµετάλλευσή της στο εσωτερικό πολιτικό
σκηνικό. 

Η Κυβέρνηση την είδε σαν µία ευκαιρία να πετύχει µ’ έναν

σµπάρο δυο τρυγόνια. Από τη µία ανάλυση ένα ζόρικο πρό-
βληµα, βελτιώνοντας τη διεθνή της εικόνα κι από την άλλη, να
διεµβολίσει την αντιπολίτευση. Έτσι, διαπραγµατεύτηκε χωρίς
να επιδιώξει ευρύτερες συναινέσεις. 

Η Νέα Δηµοκρατία, µπροστά στον κίνδυνο διάσπασης, έκλινε
επί δεξιά, αποκηρύσσοντας τη συµφωνία µε αφορµή τα σηµεία
συµβιβασµού. 

Το ίδιο έκανε και το Κίνηµα Αλλαγής, παρά την αντίθετη άποψη
των πέντε από τα έξι µέλη του πολιτικού συµβουλίου, προφανώς
βλέποντας µία ευκαιρία να προσελκύσει το πατριωτικό ΠΑΣΟΚ
που είχε πάει στον ΣΥΡΙΖΑ.

Αυτή η εργαλειοποίηση στο εσωτερικό κατέληξε γρήγορα σε
έναν διχασµό, µε αποτέλεσµα όσοι συµφωνούν µε την κύρωση
να θεωρούνται προδότες και όσοι διαφωνούν να θεωρούνται
ακροδεξιοί. 

Εγώ δεν το βλέπω έτσι. Εγώ βλέπω πατριώτες υπέρ και πα-
τριώτες κατά της συµφωνίας. Όµως, µέσα σε αυτό το διχαστικό
σκηνικό η συζήτηση δεν έγινε µε επιχειρήµατα. Έγινε µε αναθέ-
µατα. Χάσαµε έτσι την ευκαιρία να δούµε τι κερδίζουµε από αυτό
που de facto είχαµε χάσει τα τελευταία είκοσι πέντε χρόνια, δη-
λαδή πού συµβιβαζόµαστε, µε τι ασφαλιστικές δικλίδες, πού πρέ-
πει να εστιάσουµε την προσοχή µας και να είµαστε σε
εγρήγορση, γιατί ως γνωστόν οι συµφωνίες κρίνονται στην εφαρ-
µογή. 

Μία συµφωνία που θα µπορούσε να είναι κτήµα όλου του ευ-
ρωπαϊκού τόξου, εντάχθηκε στο εσωτερικό πολιτικό παιχνίδι.
Ακόµα και εµφυλιοπολεµικά σύνδροµα αναβίωσαν, επειδή ακρι-
βώς οι δύο αντιµαχόµενες πλευρές είδαν τη συµφωνία αυτή υπό
το πρίσµα του παρελθόντος και όχι του µέλλοντος, µε την ακρο-
δεξιά να τρίβει τα χέρια της.

Όσον αφορά τα θετικά της συµφωνίας, κατά τη γνώµη µου, τα
βασικά είναι δύο. Πρώτον, µε τον όρο «Βόρεια Μακεδονία»
σπάµε το µονοπώλιο του όρου «Μακεδονία», που de facto είχε
κατακτήσει η γειτονική χώρα τα τελευταία είκοσι πέντε χρόνια.
Με τον όρο «Βόρεια Μακεδονία» η διεθνής κοινότητα συνειδητο-
ποιεί ότι υπάρχει µία ευρύτερη Μακεδονία και το µεγαλύτερο και
καλύτερο κοµµάτι το έχει Ελλάδα. Ποιο είναι αυτό; Αυτό που έχει
την αρχέγονη, την ιστορική Μακεδονία, το κοµµάτι που έχει
δώσει την αίγλη στον όρο «Μακεδονία», που την έκανε γνωστή
παγκοσµίως µε τον Φίλιππο, τον Μέγα Αλέξανδρο κ.λπ.. Τώρα
πλέον τα περί της ιστορικής κληρονοµιάς µπαίνουν ρητά στη
συµφωνία και κανείς δεν µπορεί ποτέ να τα αµφισβητήσει.

Το δεύτερο µεγάλο κέρδος είναι το γεωπολιτικό. Σταθεροποιεί
τη γειτονική χώρα µε την ευρωατλαντική προοπτική της, κάτι
απόλυτα συµβατό µε τον δυτικό προσανατολισµό και της δικής
µας χώρας. Σε ένα ασταθές βαλκανικό σκηνικό όπου Ρώσοι και
Τούρκοι έχουν ήδη διεισδύσει στα Σκόπια, η χώρα αυτή µπαίνει
σε µία δυτική τροχαία αντί να γίνει προτεκτοράτο τους. Έτσι
αποµακρύνεται ο κίνδυνος να διαµελιστεί και να έχουµε στα βό-
ρεια σύνορά µας µία µεγάλη Αλβανία και µία µεγάλη Βουλγαρία.
Θα αναπτυχθούν οµαλότερα οι σχέσεις και η χώρα µας θα παίξει
τον ρόλο του πυλώνα σταθερότητας στην περιοχή. Τα Βαλκάνια
και η Ελλάδα θα εκπέµψουν επιτέλους κάποια καλά νέα και αυτό
είναι σηµαντικό και αναπτυξιακά στην παρούσα γεωπολιτική συγ-
κυρία. 

Όµως, η συµφωνία δεν είναι ο τερµατισµός. Είναι η αφετηρία
µιας προσπάθειας να ανατρέψουµε ένα διεθνές τετελεσµένο. Η
πορεία αυτή που ξεκινάει, θέλει διπλωµατική εγρήγορση και µε-
θοδικότητα και προφανώς και από τις επόµενες κυβερνήσεις. 

Επίσης, ο ισχυρισµός ότι όλη η Μακεδονία είναι ελληνική και
ότι δεν πρέπει να δεχτούµε καθόλου τον όρο «Μακεδονία» στο
όνοµα, είναι ανεδαφικός. Πρώτον, γιατί το όνοµα «Μακεδονία»
το έχουµε ήδη αποδεχθεί, καθώς την λέµε «Πρώην Γιουγκοσλα-
βική Δηµοκρατία της Μακεδονίας». Και δεύτερον, µπορεί στους
βαλκανικούς πολέµους του 1913 να πήραµε το καλύτερο κοµµάτι
της Μακεδονίας, όµως δεν την πήραµε ολόκληρη. Και επειδή
εθνικό είναι το αληθές, η Μακεδονία µπορεί να είναι µία, αλλά
δεν είναι µόνο ελληνική. Και όσοι θέλουν ονοµασία χωρίς τον όρο
«Μακεδονία» µέσα, οδηγούν πρακτικά σε ονοµασία µε σκέτο το
«Μακεδονία», όπως έδειξαν τα είκοσι πέντε τελευταία χρόνια.

Επίσης, η Νέα Δηµοκρατία λέει ότι αν δεν περάσει η συµφω-
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νία, θα υπάρξει επαναδιαπραγµάτευση. Πολύ αµφιβάλλω αν
υπάρξει, απλώς θα τους αναγνωρίσουν όλοι πλέον µε σκέτο το
όνοµα «Μακεδονία», θα µπουν στο ΝΑΤΟ ίσως µε κάποιο ειδικό
καθεστώς και εµείς θα είµαστε τα κακοµαθηµένα παιδιά στη
γωνία, που κανένας δεν συµµερίζεται.

Και έστω, όµως, ότι θα επαναδιαπραγµατευθούµε, αυτό θα
γίνει µε πολύ χειρότερους όρους, γιατί αφ’ ενός θα έχουν επι-
κρατήσει οι πιο σκληροπυρηνικοί στα Σκόπια –ο Ζάεφ θα πέσει
την επόµενη µέρα της κατάρρευσης της Συµφωνίας των Πρε-
σπών- και αφ’ ετέρου θα έχουµε απέναντί µας όλη τη διεθνή κοι-
νότητα.

Κλείνοντας, αν δεν τολµήσουµε να λύσουµε τώρα το θέµα µε
τα Σκόπια, θα λυθεί ερήµην µας και εις βάρος µας, όπως πολλά
άλλα προβλήµατα που βάζαµε πάντα κάτω από το χαλί. Πιστεύω,
λοιπόν, ίσως περισσότερο και από Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, ότι η
Συµφωνία των Πρεσπών είναι προς το εθνικό συµφέρον. Το ίδιο
πιστεύουν και πολλοί συµπολίτες µας που δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι δεν εκφράζω µόνο το Ποτάµι σε αυτό το
Βήµα. Εκφράζω και τους χιλιάδες συµπολίτες µας, που θεωρούν
θετική τη συµφωνία αλλά αρνητική τη θητεία του ΣΥΡΙΖΑ. Και σε
µία ιστορική στιγµή για το Κοινοβούλιο η φωνή τους πρέπει και
εδώ µέσα να ακουστεί, ανεξάρτητα από το σε ποιο κόµµα ανή-
κουν, είτε στη Νέα Δηµοκρατία είτε στο ΠΑΣΟΚ, είτε στο Ποτάµι.
Και αυτή τη φωνή τους δεν θα την ακούσουν από πολλούς σε
αυτό εδώ το Βήµα, αλλά µόνο από λίγους και τολµηρούς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μαυρωτά.

Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Φάµελλος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Μετά από την τόσο σοβαρή τοποθέτηση του κ. Μαυρωτά, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω από το χαρτο-
φυλάκιο του περιβάλλοντος. Και ως Βουλευτής της Μακεδονίας
και ως πολίτης της Μακεδονίας, θέλω να αναφερθώ στα οφέλη
που έχει η συµφωνία για το ίδιο το περιβάλλον της ευρύτερης πε-
ριοχής της Θεσσαλονίκης.

Ανοίγεται πλέον ορατά ένας οδικός χάρτης συνεργασίας των
δύο χωρών σε θέµατα περιβάλλοντος, που ωφελεί ειλικρινά όλη
τη βόρεια Ελλάδα. Ένας δρόµος που ανοίξαµε εµείς µε την κύ-
ρωση της Συµφωνίας του Πάρκου των Πρεσπών το 2017 µας
δίνει τη δυνατότητα να παρέµβουµε σε θέµατα που αφορούν τη
ρύπανση του Θερµαϊκού Κόλπου µέσα από τις εκβολές του
Αξιού, της ατµοσφαιρικής ρύπανσης που επηρεάζει διασυνο-
ριακά την κεντρική Μακεδονία, την προστασία φυσικών οικοσυ-
στηµάτων, την αντιµετώπιση φυσικών καταστροφών που
σχετίζονται µε την κλιµατική αλλαγή, αλλά και θέµατα που αφο-
ρούν πραγµατικά τις δύο χώρες, τους πολίτες τους, τη ζωή των
πολιτών.

Στο τέλος της µέρας η εφαρµογή ευρωπαϊκών προτύπων και
νοµοθεσία στη γειτονική χώρα µόνο προς όφελος της Ελλάδας
µπορεί να είναι και έχουµε αργήσει πολύ. Η ευρωπαϊκή πορεία
της «Βόρειας -πλέον- Μακεδονίας» θα συµβάλει όχι µόνο στη
σταθερότητα, στην ειρήνη, στην ασφάλεια όλων των πολιτών των
Βαλκανίων, αλλά και στην ποιότητα ζωής και στη βελτίωση του
περιβάλλοντος των Ελλήνων πολιτών και των Ελληνίδων.

Η πρόοδος και η ευηµερία της Ελλάδας δεν είναι ανεξάρτητη
από την πρόοδο και την ευηµερία των γειτόνων της. Οι γέφυρες
που δηµιουργούµε σήµερα και θα διευρυνθούν αύριο στο πλαί-
σιο της ευρωπαϊκής προοπτικής συνολικά των Βαλκανίων, είναι
παράγοντας σταθερότητας. Σε µία νέα εποχή για τη χώρα αλλά
και σε ένα ρευστό παγκόσµιο σκηνικό, διεκδικούµε έναν καινούρ-
γιο ρόλο και στα Βαλκάνια και στη νοτιοανατολική Ευρώπη αλλά
και στην ανατολική Μεσόγειο.

Η αντιµετώπιση των πιέσεων που έχει η χώρα µας ιδιαίτερα
στα ανατολικά, δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί γυρίζοντας την
πλάτη στα Βαλκάνια. Μία χώρα που χτίζει τείχη στα Βαλκάνια και
στους γειτονικούς λαούς -θεωρώντας ότι έτσι προστατεύεται-
είναι καταδικασµένη να αποτύχει, γιατί µένει απροστάτευτη.

Όπως κρατήσατε τη Θεσσαλονίκη µε γυρισµένη την πλάτη στα
Βαλκάνια τόσα χρόνια, επιθυµείτε να κλείσετε την πόρτα και στην
πρόοδο, η οποία πλέον έχει εγκατασταθεί στη χώρα µας.

Θυµίζω ότι ο ελληνικός πολιτισµός και η ελληνική διανόηση
ποτέ δεν έβαλε τείχη µεταξύ των λαών. Αντίθετα, προσπάθησε
διά του πολιτισµού πάντα να τα ρίξει. Και µε ένα περίεργο τρόπο
ιστορικά ακόµα και η περίοδος του Μεγάλου Αλεξάνδρου και των
Μακεδόνων της αρχαίας Ελλάδας έριχνε τείχη µέσα από τον πο-
λιτισµό και ένωνε λαούς. 

Σήµερα βιώνουµε µία εξαντλητική δηµαγωγία µε µεταβαλλό-
µενες θέσεις και ακραία παραπληροφόρηση, δυστυχώς µόνο για
µικροκοµµατικά οφέλη. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µάλιστα δια-
τείνεται ότι θα επαναδιαπραγµατευτεί, αποκρύπτοντας ότι έτσι
θα πάει πίσω και από το erga omnes, το οποίο η Συµφωνία των
Πρεσπών τηρεί και µε το παραπάνω. Και µάλιστα διεκδικεί πιστο-
ποιητικά πατριωτισµού, σπέρνοντας βέβαια διχόνοια.

Ρωτώ όµως: Πόσο πατριωτικό ήταν ότι οδηγήσατε την Ελλάδα
στη χρεοκοπία; Τότε δεν υπήρχε πατριωτισµός και πατριωτικό
και εθνικό συµφέρον; Πόσο πατριωτικό ήταν ότι διώξατε όλες τις
επιχειρήσεις της Θεσσαλονίκης για να πάνε στα Σκόπια, στη Γευ-
γελή ή στη Βουλγαρία; Τότε δεν ήσασταν πατριώτες; Τώρα το
θυµηθήκατε να αποδείξετε ότι είστε πατριώτες; Γεµίσατε κου-
φάρια όλη τη βόρεια Ελλάδα, από την Αλεξανδρούπολη µέχρι
την Καστοριά και τα Γιάννενα. Τώρα θυµηθήκατε τον πατριωτι-
σµό, αυτόν τον ψεύτικο, κάπηλο πατριωτισµό!

Ποιος κοροϊδεύει, όµως, σε αυτή τη χώρα και ποιος παραχα-
ράσσει την ιστορία; Δεν είναι παραχάραξη της ιστορίας το τι
αποκρύπτουν την εθνική θέση που συνδιαµόρφωσαν εδώ και
τριάντα χρόνια, υπερασπιζόµενοι τη σύνθετη ονοµασία µε γεω-
γραφικό προσδιορισµό και τώρα κάνουν πως δεν ξέρουν;

Εγώ θα ήθελα ο κ. Κουµουτσάκος να πάρει τον λόγο αµέσως
µετά τη δική µου τοποθέτηση και να τοποθετηθεί για το εάν η
θέση της Νέας Δηµοκρατίας είναι υπέρ της σύνθετης ονοµασίας
µε γεωγραφικό προσδιορισµό ή -όπως είπε ο κ Καράογλου- είναι
υπέρ καµµίας χρήσης του όρου «Μακεδονία».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μιλήστε επιτέλους ειλικρινά στους Έλληνες, ιδιαίτερα στους

πολίτες της Θεσσαλονίκης, της κεντρικής Μακεδονίας.
Είστε υποκριτές και παίζετε µε ένα πατριωτικό θέµα. Είστε

υποκριτές, γιατί ούτε στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα βάλατε ζή-
τηµα, όπου υποστηρίζουν όλοι αναφανδόν τη Συνθήκη των Πρε-
σπών. Γιατί, εάν είστε πραγµατικά πατριώτες, πρέπει να
αποχωρήσετε από το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα και όχι να αφή-
νετε να γίνονται καµπάνιες στη Θεσσαλονίκη υπέρ της θέσης για
καµµία χρήση του όρου «Μακεδονία» και να έχετε εδώ άλλη θέση
και άλλη στην Ευρώπη. Με τρεις θέσεις, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, παρουσιάζεται η Νέα Δηµοκρατία, οι τάχατες πατριώτες! 

Παραχαράσσουν, όµως, την ιστορία και σε ένα άλλο θέµα.
Κρύβουν τι έχει γίνει από το 1945 και µετά µε τη χρήση του όρου
«Μακεδονία». Το κρύβουν και παραχαράσσουν την ιστορία. Κρύ-
βουν τι έγινε µε τη γλώσσα µετά την απελευθέρωση της βορείου
Ελλάδος και της Μακεδονίας, όπου για να αντιµετωπίσουν τον
κίνδυνο των βουλγαρικών, χρησιµοποιούσαµε τον όρο «µακεδο-
νίτικα» και τα «ντόπια» για τη γλώσσα. Γιατί, τότε τι µιλάνε στην
Αριδαία και στην Μελιτή; Πείτε µου, σας παρακαλώ, γιατί το
ακούγαµε και συνοµιλούσαµε όλοι.

Κρύβουν το ότι η Σύµβαση του Βουκουρεστίου απελευθέρωσε
την ελληνική Μακεδονία, απελευθέρωσε την Καβάλα. Και την αµ-
φισβητούν, δηµιουργώντας ένα νέο εθνικό κίνδυνο, παζαρεύον-
τας µε λέξεις και κρύβοντας ποιο είναι το πατριωτικό συµφέρον.
Προφανώς, παραχαράσσουν το ότι χρησιµοποιούνταν η µακεδο-
νική υπηκοότητα από τους γείτονες τα προηγούµενα χρόνια και
τώρα, το αλλάζουµε.

Διότι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτή η συµφωνία παίρνει
πίσω για τα ελληνικά συµφέροντα τον όρο «Μακεδονία» και κερ-
δίζει ξανά την ελληνική ιστορία της Μακεδονίας. Πετύχαµε αλ-
λαγή του ονόµατος, erga omnes. Κερδίσαµε την ιστορία.
Αποκαταστήσαµε ζητήµατα εµπορικής ονοµασίας. Αποκαταστή-
σαµε ελλείµµατα που είχε η πολιτική στα θέµατα της γλώσσας,
όπως ανέφερα, αλλά και της ιθαγένειας. 

Όλα αυτά έγιναν µε συνταγµατική Αναθεώρηση, ακόµα και µε
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παρεµβάσεις στο επίπεδο της Εκκλησίας. Ας µην κρυβόµαστε.
Κερδίσαµε, πρώτα από όλα, το ότι σήµερα συζητάµε, ενώ έγιναν
οι µεγάλες αλλαγές στη γειτονική χώρα. Αυτό ήταν ένα κέρδος
της διαπραγµάτευσης και της διπλωµατικής θέσης. 

Ας αναρωτηθούµε τι κερδίζαµε τόσα χρόνια. Τριάντα χρόνια
χάναµε µία-µία τις χώρες που τους αναγνώριζαν µε το συνταγ-
µατικό όνοµα. Τριάντα χρόνια τα παιδιά των βορείων γειτόνων
έκαναν µάθηµα ότι είναι απόγονοι του Μεγαλέξανδρου. Προφα-
νώς, η Αντιπολίτευση θέλει αυτό να συνεχιστεί. Για αυτό δεν
θέλει τη συµφωνία, διότι θέλει να συνεχιστεί η διπλωµατική αντι-
δικία, η φθορά της χώρας, η υποτίµηση της ανάπτυξης συνερ-
γασίας και να αναπτύσσουν άλλες χώρες µε εχθρικά
συµφέροντα προς την Ελλάδα τα δικά τους συµφέροντα στα βό-
ρεια σύνορα. Ωραίος πατριωτισµός!

Το πραγµατικό δίληµµα που µπαίνει είναι: Δηµοκρατία της Μα-
κεδονίας ή Δηµοκρατία της Βόρειας Μακεδονίας; Σύνταγµα µε
διεκδικήσεις εδαφών και αλυτρωτισµούς ή Σύνταγµα που δια-
σφαλίζει επ’ αόριστον την ελληνική κυριαρχία και τη δική µας
ανεξαρτησία; Παραχάραξη ελληνικής ιστορίας ή αποκατάσταση
της ιστορικής αλήθειας; Ανάπτυξη εχθρικών συµφερόντων κόν-
τρα στα ελληνικά και µε αµυντικές συνεργασίες στους βόρειους
γείτονες ή ηγετική θέση της Ελλάδας σε ειρηνικά Βαλκάνια; Αυτό
είναι το πραγµατικό ερώτηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού) 

Συγχωρέστε µε, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. 
Είναι όµως γεγονός ότι η συζήτηση µας υποχρεώνει να τοπο-

θετηθούµε και σε κάποια θέµατα προόδου και συντήρησης. Υπο-
τιµάτε τον κίνδυνο έκθεσης Ελλήνων µε πατριωτική συνείδηση
και αγωνίες, αλλά και των κοµµάτων σας σε δράσεις µε ακροδε-
ξιά στοιχεία, όπου οι νεοναζί και οι ακροδεξιοί της Χρυσής Αυγής
διαβρώνουν και την αγωνία, αλλά και τα συνθήµατα και καθοδη-
γούν ακόµα και σε επίθεση κατά της Βουλής. Επιτρέπετε να δια-
τυπώνονται ακόµα και το Βήµα της Βουλής µικρόνοες
µεγαλοστοµίες ανιστόρητες περί του «να πάρουµε τα Σκόπια, να
διεκδικήσουµε µειονότητες στους γείτονες και να αλλάξουµε την
εθνική θέση». Αυτή η συζήτηση, όµως, αφορά και την Ελλάδα και
την Ευρώπη.

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω.
Θεωρώ υποχρέωσή µου να καταθέσω την αγωνία µου, αλλά

και την απορία µου, γιατί µε τη θέση κατά της Συνθήκης των Πρε-
σπών συντάσσεται η κ. Λεπέν, ο κ. Όρµπαν, το VMRO, o κ.
Γκρουέφσκι και -να µην το ξεχνάµε- η Τουρκία, ο κ. Ερντογάν και
η Ρωσία, ζητώντας να παραµείνει το όνοµα «Δηµοκρατία της Μα-
κεδονίας». Γι’ αυτό, πότε θα απολογηθείτε στους Βορειοελλαδί-
τες; Πότε θα απολογηθείτε στους Μακεδόνες; 

Πόσο ακόµα θα συνεχίσετε να καταδικάζετε την Ελλάδα στη
λογική της Ψωροκώσταινας µε µία µίζερη, φοβική, κλειστή, στά-
σιµη και εσωστρεφή συµπεριφορά που εκπέµπει µόνο τρόµο και
βία για το µέλλον; Πότε θα πιστέψετε στην πατρίδα; Πότε θα πι-
στέψετε στη δυνατότητα της Ελλάδας να µη φοβάται; Γιατί αυτό
το έχουµε κατακτήσει. 

Εσείς, όµως, για να τακτοποιήσετε τα µαγαζάκια σας, θέλετε
η Ελλάδα να φοβάται, να είναι µικρή, να έχει ανάγκη µεγάλους
για να της συµπαραστέκονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
ολοκληρώστε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Η Ελλάδα, όµως, κατέκτησε αυτή τη λύση µόνη της. Διότι ο
πραγµατικός πατριώτης είναι αυτός που έλυσε το πρόβληµα στα
Τέµπη, που έφερε την ηλεκτροκίνηση στον ΟΣΕ, που έκανε το
λιµάνι, το µετρό, τα στρατόπεδα «Παύλου Μελά», «Κόδρα», το
Μουσείο Ολοκαυτώµατος, το φυσικό αέριο στη βόρεια Ελλάδα,
το γήπεδο του ΠΑΟΚ, την ανάπλαση της Έκθεσης, τη σύνδεση
µε Βελιγράδι, τον σιδηρόδροµο από Θεσσαλονίκη µέχρι
Μπουργκάς.

Θέλω να κλείσω µε το εξής: Σε αυτήν την ιστορική στιγµή, η
χώρα αποδεικνύει ότι δεν φοβάται να κλείσει υποθέσεις που κα-
κοφόρµισαν για είκοσι πέντε χρόνια.

Λέει ο ποιητής: «Τι περιµένουµε στην αγορά συναθροισµένοι;

Είναι οι βάρβαροι να φθάσουν σήµερα;». Μετά τη Συνθήκη των
Πρεσπών, όµως, λέει: «Ενύχτωσε και οι βάρβαροι δεν ήλθαν. Και
µερικοί έφτασαν από τα σύνορα και είπαν πως βάρβαροι πια δεν
υπάρχουν». Και τώρα τι θα γίνετε -συγχωρέστε µε, ποιητά- χωρίς
βαρβάρους; Οι άνθρωποι αυτοί ήταν για εσάς µία κάποια λύση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κουκούτσης…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κύριε
Κουµουτσάκο; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Μου έγινε απευθείας ερώτηση,
ονοµαστική. Εκλήθην να απαντήσω άµεσα. Μου επιτρέπετε να
απαντήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας δίνω τον λόγο
αυστηρά για ένα λεπτό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κλείσατε εντυπωσιακά µε τον
εθνικό ποιητή. Ξεχάσατε, όµως, έναν άλλο στοίχο του, µετά από
αυτά τα οποία είστε έτοιµοι να υπογράψετε. «Δεν ακούτε τη βοή
των πλησιαζόντων γεγονότων…». 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Τη θέση της Νέας Δηµοκρατίας πείτε
µου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Αυτή τη βοή που έρχεται από
την βόρεια Ελλάδα, δεν την ακούτε. 

Πάµε στην ουσία τώρα. 
Ακούστε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Μας ρωτάτε και µας ξαναρωτάτε

αν θέλουµε, τι θέλουµε, ποιο όνοµα θέλουµε. Εµείς θα θέλαµε
να µην υπάρχει το όνοµα «Μακεδονία» µέσα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Πότε το είπατε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Περιµένετε. 
Θα θέλαµε εσωτερικά, στην ψυχή µας.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ποια είναι η θέση της Νέας Δηµοκρατίας
πείτε µας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Μη µε διακόπτετε. Εγώ σας
διέκοψα, κύριε Υπουργέ; Θα ακούσετε!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Είναι εθνικό θέµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ! Δεν καταγράφεται τίποτα, δεν ακούγεται. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω
ότι εκνευρίζουν αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίστε, σας πα-
ρακαλώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Εµείς, λοιπόν, θέλουµε αυτό
που θέλει η ψυχή όλων των Ελλήνων, να µην ήταν η λέξη «Μακε-
δονία» µέσα. Γι’ αυτό και µε πόνο καρδιάς αποδεχόµασταν και
συζητούσαµε µία σύνθετη ονοµασία, αλλά µε εγγυήσεις, όχι στη
γλώσσα, όχι στην εθνότητα.

Εσείς ξέρετε γιατί χαίρεστε µε τον συµβιβασµό σας; Διότι επι-
θυµία σας ήταν το «Μακεδονία» σκέτο. Αυτό θέλατε. Και αυτό
επιβεβαίωσε και η κ. Χριστοδουλοπούλου. Αυτό θέλατε, γι’ αυτό
ικανοποιείστε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Η τοποθέτηση του κ. Καράογλου
σας καλύπτει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µην δια-
κόπτετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Εµείς θέλαµε άλλο, γι’ αυτό
δεν ικανοποιούµαστε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ο κ. Καράογλου σας καλύπτει; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Αυτή είναι η απάντηση. 
Εµείς άλλο θέλαµε και γι’ αυτό δεν είµαστε ικανοποιηµένοι.

Εσείς θέλατε το «Μακεδονία» σκέτο, γι’ αυτό είστε ικανοποιηµέ-
νοι. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ο κ. Καράογλου εκφράζει τη
Νέα Δηµοκρατία; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, µην
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διακόπτετε!
Κύριε Κουµουτσάκο, ολοκληρώστε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Αν µπορέσω, κύριε Πρόεδρε.  
Αυτή είναι η απάντηση για το θέµα του ονόµατος.
Πάµε τώρα, λοιπόν, στο τελευταίο. Μας κάνετε µαθήµατα πα-

τριωτισµού, συνεχώς, χωρίς ντροπή. Ακούστε λοιπόν κάτι, κυρίες
και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Δείτε την εικόνα. Το 2008, ο Πρόεδρος
των Ηνωµένων Πολιτειών, ο Μπους, πανίσχυρος µπαίνει στη Σύ-
νοδο του ΝΑΤΟ, έχοντας δηλώσει ότι τα Σκόπια θα ενταχθούν
στο ΝΑΤΟ. Και βγαίνει µετά από δύο ώρες χωρίς να έχει εκπλη-
ρωθεί η δηµόσια δέσµευσή του. Και αυτό, το έκανε η Ελλάδα.
Μαθήµατα πατριωτισµού σε αυτή την Ελλάδα από εσάς που θέ-
λατε το «Μακεδονία» σκέτο, δεν θα δεχόµαστε. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ησυχία. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να πάρω τον
λόγο για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αυτό που θέλετε να
πείτε δεν έχει σχέση µε την παρέµβαση του κ. Κουµουτσάκου. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Στον κ. Κουµουτσάκο θέλω να απαν-
τήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, όχι, κύριε
Υπουργέ. 

Πληροφορήθηκα, κύριε Υπουργέ, ότι θέλετε να ανακοινώσετε
κάτι στο Σώµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει και Βουλή εδώ.
Υπάρχουν τριακόσιοι Βουλευτές που θέλουν να µιλήσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Φίλη, µη φω-
νάζετε.

Θα ακούσετε τον λόγο για τον οποίο ζητώ την επιείκεια του κ.
Κουκούτση. 

Κύριε Υπουργέ, σας δίνω τον λόγο για ένα λεπτό, για µία τε-
λευταία εξέλιξη, συµβάν; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε. Επειδή
είχα τον λόγο εκ µέρους της Κυβέρνησης, θα ήθελα να πω το
εξής. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιθέσεις σηµειώθη-
καν στο σπίτι του Βουλευτή ΣΥΡΙΖΑ, του κ. Καστόρη χθες, αλλά
και πριν από λίγο στο σπίτι της Βουλευτού Πέλλας του ΣΥΡΙΖΑ,
της κ. Τζάκρη. Καταδικάζουµε απερίφραστα τα γεγονότα και ζη-
τάµε από τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά και από όλες τις κοινοβου-
λευτικές δυνάµεις, να πάρουν θέση και να καταδικάσουν τα
γεγονότα αυτά, ελπίζω πιο ξεκάθαρα από τη θέση που πήρατε
για το όνοµα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Καταδικάζουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κουκούτσης. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ίσως είναι καλύτερα να µην ανα-

λωθώ σε κορώνες. Αρκετές είχαµε σήµερα. Ας δούµε λίγο τα
πράγµατα ρεαλιστικά, πραγµατιστικά. Διότι σε αυτήν εδώ τη
χώρα µόνιµα, αλλά µάταια ψάχνουµε τον από µηχανής Θεό,
αυτόν που θα µας σώσει την τελευταία στιγµή και που συνήθως
τον ψάχνουµε έξω από τα σύνορά µας. Δυστυχώς, δεν έχουµε
διδαχτεί από την ιστορία µας.

Τα δεδοµένα γύρω µας δεν έχουν αλλάξει και πολύ. Η µόνιµη
και σταθερή απειλή της Τουρκίας, η µεταβολή των συσχετισµών
δυνάµεων στα Βαλκάνια, στην Ευρώπη και στον κόσµο είναι συ-
νεχής. Για τη χώρα µας, τη δεκαετία του ’50 και µετά από µία µα-
κρόχρονη µάχη επιβίωσης δεκαετίας, ήταν αναγκαία -για να µην
πω επιβεβληµένη- η σύνδεσή µας εκείνη την εποχή στο άρµα του
ΝΑΤΟ. Στο κάτω-κάτω της γραφής, άλλοι αποφάσισαν γι’ αυτό. 

Το ίδιο µπορεί να συµβαίνει και τώρα και µάλλον –το οµολογώ
αυτό- στο συγκεκριµένο αυτό θέµα η πιο σοβαρή Κυβέρνηση
όσον αφορά στην πρόσδεσή µας στο άρµα της Νοτιοατλαντικής
Συµµαχίας είστε εσείς, η σηµερινή Κυβέρνηση. 

Παρ’ όλο το προσκύνηµά σας, που εµένα προσωπικά -το λέω
δηµοσίως- µε ευχαριστεί, έχετε ιδεοληψίες, εµφυλιοπολεµικά
κόµπλεξ και τώρα τον τελευταίο καιρό παρουσιάζετε και κάποια

απωθηµένα που δεν τα ξέρω ακριβώς και συγχωρέστε µε, κύριε
Πρόεδρε. 

Το 2019 να έχουµε µείνει εβδοµήντα χρόνια και εξήντα χρόνια
πίσω και να υπάρχει το απωθηµένο του ηττηµένου σε έναν εµ-
φύλιο; Πάει στο καλό, έγινε εκείνος ο εµφύλιος. Όµως, η Ελλάδα
συνεχίζει να έχει µια µοναδικότητα σε σχέση µε την Αριστερά και
αυτό φαίνεται από το ότι είµαστε η µοναδική χώρα στην Ευρώπη
που έπεσε θύµα εµφυλίου και η οποία σήµερα κυβερνάται από
µία Κυβέρνηση που στη σύνθεσή της έχει ακόµη και κορυφαίους
Υπουργούς που θα µπορούσαν κάλλιστα να είναι, όχι στη θέση
του Υπουργού, αλλά Γενικοί Γραµµατείς του ΚΚΕ. Αυτό δεν ση-
µαίνει ότι αλλαξοπίστησαν, αλλά ότι απλά οι διαφεντευτές τους
είχαν διαφορετικές ανάγκες και τους τοποθέτησαν σε άλλα
πόστα πιο χρήσιµα. 

Στο διά ταύτα τώρα: Ειπώθηκε, οµολογήθηκε -το είπε και ο κ.
Καµµένος εδώ- ότι εκ µέρους των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ δεν ασκή-
θηκε πίεση για το Σκοπιανό. Έχω ακούσει βλακείες σε αυτή την
Αίθουσα και έξω από αυτήν την Αίθουσα -και ας µου επιτραπεί η
έκφραση- περί ανάγκης συµφωνίας, γιατί το ΝΑΤΟ έχει ανάγκη
από τεράστιες βάσεις στο έδαφος των Σκοπίων. Λες και ο γίγαν-
τας, η Αµερική χρειάζεται το όνοµα για να κάνει τις δουλειές της.

Η Αριστερά θέλησε µέσα από αυτήν τη συµφωνία να δηλώσει
τη δυναµική της και την προσωπική παντοδυναµία του κ. Τσίπρα.
Λες και αν συγκαλούσε µία διακοµµατική σε υψηλό επίπεδο και
εξηγούσε το τι συµβαίνει, θα είχε απέναντί του αντιρρήσεις.
Προς θεού! Όµως, σε µία τέτοια περίπτωση το βάρος θα το ανα-
λάµβανε ισόποσα όλο το πολιτικό σκηνικό και αυτό δεν το
έπραξε. Αυτό είναι εκ του πονηρού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πολιτική, στη διεθνή σκηνή
δεν έχει µόνο σηµασία το αν έχεις δίκιο. Πρέπει και να το βρεις
ή να µπορείς να το επιβάλεις. Δυστυχώς, εµείς ποτέ δεν είχαµε
µακροχρόνια στρατηγική στα διεθνή θέµατα και η εξωτερική µας
πολιτική γινόταν µόνο για εσωτερική κατανάλωση. 

Αν ηττηθούµε –γιατί ήττα είναι αυτό που συµβαίνει τώρα στη
χώρα- από ένα κράτος της πλάκας, θα καταχωρηθούµε επισή-
µως ως καρπαζοεισπράκτορες, που δεν µπορούµε να υπερασπι-
στούµε τα βασικά. Βλέποντας όλα αυτά οι Κατσαπλιάδες, οι
Αλβανοί, οι Τούρκοι αρχίζουν και ξερογλείφονται εδώ και καιρό
για την Τσαµουριά, το Αιγαίο, την ΑΟΖ, την Κύπρο. Θα έχουµε
µεγαλύτερα προβλήµατα. 

Ποιος µπορεί να µας εγγυηθεί ότι η αλυτρωτική προπαγάνδα
θα σταµατήσει µε έναν έντιµο συµβιβασµό, αυτόν που µας λέτε
win-win; Ποιος µπορεί να µας βεβαιώσει ότι οι συνοδοιπόροι του
Γκρουέφσκι δεν θα ξαναπάρουν την εξουσία στο µέλλον ή ότι οι
σηµερινοί –εντός εισαγωγικών- «µετριοπαθείς» δεν θα µεταβλη-
θούν σε λύκους του αλυτρωτισµού τους;

Άκουσα πολλούς αριστερούς και µη στο παρελθόν να βλέπουν
µε συµπάθεια τους γείτονες Σκοπιανούς και να µιλούν για µία
εθνική συνείδηση, ταυτότητα που οι έρηµοι δεν την έχουν. Με
αυτή τη λογική ως Έλληνας είµαι υποχρεωµένος να αποδεχθώ
την πλαστογραφία µιας ιστορίας τριών χιλιάδων ετών, για να µην
πικράνω τον Σλάβο που εβδοµήντα χρόνια τον ταΐζουν κουτό-
χορτο; Και σας µιλά ένας άνθρωπος που τη δεκαετία του 1980
γυρνούσε στο Τέτοβο, στην Πρίστινα, παντού σε όλες αυτές τις
περιοχές.

Κυρίες και κύριοι, τα επόµενα χρόνια θα έχουµε ανατροπές,
γιατί έτσι είναι γραφτό. Η ιστορία κάνει κύκλους. Θα κλάψουν
αυτοί οι οποίοι σήµερα παριστάνουν τους θεούς, αυτοί που βρέ-
θηκαν καβάλα σε άρµατα εξουσίας. 

Κάνατε τις επιλογές σας, θα πρέπει να γνωρίζετε και τα ρίσκα.
Τα άρµατα αυτά, που τώρα έχουν απόλυτη δύναµη και εξουσία,
δεν είναι εύκολα να τα χειριστείς. Αν τυχόν αναποδογυρίσουν,
δεν σε ρίχνουν απλά κάτω, αλλά σε ποδοπατάνε, σε πιέζουν, σε
λιώνουν.

Παρουσιάσατε τον πνευµατικά πιο παραγωγικό λαό της ιστο-
ρίας σαν ένα λαό µιαρό, υπερχρεωµένων τεµπέληδων. Να ξέρετε
ότι πρόσκαιρα θα επιτύχετε τον στόχο σας -πρόσκαιρα όµως-
γιατί οι µακεδονικές Θερµοπύλες δεν θα πέσουν οριστικά τις
µέρες αυτές, θα υπάρξει συνέχεια. 

Από το 2012 και µετά που συµµετέχω στις εργασίες αυτής εδώ
της Αίθουσας, η θέση µου για το συγκεκριµένο θέµα είναι µία:
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Καµµία ονοµασία που θα εµπεριέχει τον όρο «Μακεδονία». 
Και µην αρχίσουν τώρα οι δηµοσιογράφοι, οι συνάδελφοι τη

σπέκουλα κ.λπ.. Τρεις είναι οι δυνάµεις σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα που το ασπάζονται αυτό. Είναι η Χρυσή Αυγή, η Ένωση
Κεντρώων και ο Καµµένος, ο οποίος όψιµα έχει µια θετική στάση
στο συγκεκριµένο θέµα. Και ξέρετε κάτι; Στο κάτω-κάτω της γρα-
φής στο χωριό µου λένε «Τα στερνά τιµούν τα πρώτα».

Η Νέα Δηµοκρατία έχει µία στάση απαράδεκτη. Το πρωί δεν
αποδέχθηκε, λέει, αυτό που έκανε η Χρυσή Αυγή και οι ΑΝΕΛ.
Δεν το δέχθηκε για διάφορους ιδεολογικούς λόγους. Αυτή τη
στιγµή σε αυτήν εδώ την Αίθουσα θα συµµαχήσω και µε τον διά-
βολο για να καταφέρω να φέρω εις πέρας, να σταµατήσω αυτή
τη συµφωνία.

Κυρίες και κύριοι, ό,τι πάρθηκε µε αίµα, δεν γίνεται να δοθεί
µε ένα απλό χαρτί, µε µία συµφωνία ή µε οτιδήποτε άλλο. Το µα-
κεδονικό ζήτηµα, ΣΝΟΦ, δεν λύθηκε ούτε θα λυθεί τώρα. Έχει
λυθεί από το 1949 από τον Εθνικό Στρατό στον Γράµµο και στο
Βίτσι, όπου από τους πέντε χιλιάδες Εαµίτες του Δηµοκρατικού
Στρατού τα δύο τρίτα ήταν Σλάβοι. Λύθηκε τότε. 

Εύχοµαι µέσα από την καρδιά µου να µην χρειαστεί τα επό-
µενα χρόνια –εµείς µπορεί να µην είµαστε στη ζωή- να πράξουν
το ίδιο τα παιδιά µας και τα εγγόνια µας, να χυθεί τσάµπα αίµα.
Είναι αµαρτία από τον θεό. Να είστε καλά και εύχοµαι να πάνε
όλα καλά στον τόπο!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λύθηκε από τον Τσαούς Αντών, τον
πρόγονό σας τον πολιτικό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Κανέλλη από το Κοµµουνιστικό Κόµµα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Από τότε λύθηκε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα ακολουθήσει η

κ. Βάκη και µετά θα δώσουµε τον λόγο στον Υφυπουργό Εξωτε-
ρικών, τον κ. Μπόλαρη.

Κυρία Κανέλλη, έχετε τον λόγο.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οποία τύχη! Είναι εξαιρετική τύχη να διαδέχεσαι τέτοιον οµι-

λητή και να είσαι είκοσι χρόνια Βουλευτίνα του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας. Δεν υπάρχει µισός έλλογος άνθρωπος,
Έλλην το φρόνηµα, δηµοκρατικός να αµφισβητήσει τον πατριω-
τισµό αυτού του κόµµατος. Έχει µετρηθεί µε τόνους αίµα!

Και ας έχω γίνει πολύ συχνά από τρολιά, δεν θα πω ονόµατα
για να µην δώσω σε κανέναν επισήµως ή ανεπισήµως τη δυνα-
τότητα να µιλάει για θεοκόκκινους, όταν µιλάµε για το µακεδο-
νικό ζήτηµα ή όταν µιλάµε για οτιδήποτε άλλο. Δεν θα την κάνω
τη χάρη σε κανέναν, ούτε σε αυτούς που µπήκαν µέσα στο
στούντιο της ΕΡΤ να µε βγάλουν έξω, ούτε σε αυτούς που δεν
ήλθαν ούτε στη δίκη όταν µε είχαν βαρέσει οι φασίστες. Δεν θα
κάνω τη χάρη σε κανέναν! 

Έχω αρκετές φορές υποχρεωθεί –νοµίζετε!- να απολογηθώ
γιατί είµαι εγώ εδώ είκοσι έξι χρόνια από εκεί που εσείς φύγατε.
Εσείς φύγατε από το ΚΚΕ και µου ζητήσατε άπειρες φορές τα
ρέστα, γιατί εγώ είµαι στο ΚΚΕ, µια τέως δεξιά και µία τέως µι-
κροαστή και µια τέως αστή! Και τώρα που φτιάχνετε την κρίσιµη
µάζα, µαζεύοντας εννέα υπογραφές, εννέα ψήφους, δύο αµφι-
σβητούµενες, όσες σας λείπουν από τις εκατόν σαράντα πέντε,
µιλάτε για ζητήµατα συνείδησης και πολιτικής δηµοκρατικής το-
ποθέτησης και βαράτε το ΚΚΕ. Και το βαράτε µε έναν ύπουλο
από τα αριστερά, τάχα µου δήθεν, βρώµικο αντικοµµουνισµό,
πραγµατικά βρώµικο αντικοµµουνισµό. 

Νοµίζετε ότι θα γλιστρήσω εγώ, να σας κάνω µαθήµατα µαρ-
ξισµού; Όχι, το αφήνω στον Μαραντζίδη, που µαζί του διασκε-
δάσετε την επιτυχία σας των Πρεσπών, σ’ αυτόν ο οποίος είχε
το µεγάλο ερώτηµα: Ήταν οι δωσίλογοι ιδεολόγοι ή απλώς δω-
σίλογοι; Αυτόν για τον οποίο γυρνάει το ΚΚΕ όλη την Ελλάδα να
αντιστρέψει τα διεστραµµένα του ερωτήµατα, αυτόν που κατέ-
στρεψε κάθε αντίληψη αντιαµερικανισµού για να γίνει φιλοαµε-
ρικάνος, αθωώνοντας τους δωσίλογους, αθωώνοντας τους
πάντες και τολµώντας να το πει ιστορικά. Με αυτόν µαζί διασκε-
δάσετε για τις Πρέσπες στο Μέγαρο. Είναι αυτός ο οποίος έλεγε
ότι χωρίς το ΕΑΜ, δεν θα υπήρχαν εκτελέσεις από τους Γερµα-
νούς και έρχεστε και ζητάτε σήµερα τα ρέστα εδώ! 

Κάνετε µε τη Συµφωνία των Πρεσπών, µε µία κρίσιµη µάζα

εννέα Βουλευτών, τη µεγάλη επανάσταση της προόδου. Είναι
αριστερή πρόοδος να υπάρχει νατοϊκός κοµµουνιστής. Αυτό µας
λέτε. Νατοϊκός αριστερός! Υπάρχει και Υπουργός σας που το
λέει αυτό. Το έλεγε από την εποχή των «Αγανακτισµένων» στο
Σύνταγµα µε την αµεσοδηµοκρατία, ασχέτως εάν σας έφυγαν ή
δεν σας έφυγαν κάποιοι που ξαναγύρισαν ή το ανάποδο και έρ-
χεστε σήµερα και λέτε ότι το να εκπληρώσει κάποιος πλήρως τις
επιταγές του ΝΑΤΟ είναι πρόοδος. 

Θέλετε απόδειξη; Εγώ δεν θα σταθώ στις αναλύσεις αυτήν τη
στιγµή, είναι κουραστικές. Οι σύντροφοί µου, οι προλαλήσαντες,
τα είπαν. Τα είπαµε και στην επιτροπή. Θα σταθώ σε σηµερινά
πράγµατα τώρα που µιλάµε εµείς εδώ. Τώρα που µιλάµε εµείς
εδώ, φέρατε τον κ. Νίµιτς, αφού του φωνάξετε «Happy Birthday»
σε µία τέντα στις Πρέσπες µε τον τέως Υπουργό. «Happy Birth-
day» του λέγατε. Τον φωνάξετε και ήρθε να δώσει συνέντευξη
στο ΑΠΕ-ΜΠΕ, δηλαδή στο Αθηναϊκό Μακεδονικό Πρακτορείο –
δικά σας είναι αυτά- και να λέει ότι «ή περνάει η συµφωνία ή
µπορώ να προβλέψω πολλά διαφορετικά σενάρια, τα οποία θα
µπορούσαν να είναι δυνατά, µερικά απ’ αυτά και αρκετά επικίν-
δυνα, εάν δεν περάσει η συµφωνία». 

Αυτό πώς το λένε διεθνώς; Πώς το λένε; Εκτίµηση; Το λένε
εκτίµηση του κεντρικού διαπραγµατευτή, του επαγγελµατία επί
είκοσι πέντε χρόνια της επιβολής της νατοϊκής πολιτικής στα
Βαλκάνια διά του Μακεδονικού; Πώς το λένε, δηλαδή, αυτό;
Γιατί, τι λέει; Η ειρήνη, η ασφάλεια και η φιλία είναι πιθανό να
συµβούν µε τη συµφωνία αυτή, παρά τη συνέχιση της διαµάχης.
Δεν υπάρχει άλλος τρόπος, µόνον αυτή η συµφωνία. Μας επι-
τρέπει να έχουµε και διαφορετικές εκτιµήσεις, το λέει στη συ-
νέντευξή του σήµερα.

Τι κάνατε µε τη Συµφωνία των Πρεσπών; Ό,τι κάνατε µε τα
µνηµόνια, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Πήρατε την πολι-
τική των προηγούµενων, βαθιά πληγωτική και βαθιά αντιλαϊκή µε
δύο µνηµόνια και τους προσθέσατε και ένα τρίτο. Αυτό κάνατε.

Τολµάτε και µιλάτε και εσείς από τη Νέα Δηµοκρατία για κυ-
ριαρχικά δικαιώµατα, έχοντας υπογράψει από κοινού και ψηφίσει
την καταχρέωση του ελληνικού λαού µέχρι το 2060 και επί διαφο-
ράς µε το σύνολο δοµών, υποδοµών, αρχαίων, τάφων, ιστορίας,
των πάντων, σ’ ένα υπερταµείο, όπου πάσα διαφορά µε δανειστές
θα πηγαίνει στο δικαστήριο του Λουξεµβούργου µε δίκαιο αγ-
γλικό. Και µιλάτε εδώ για εθνική κυριαρχία; Οποίος κλαυσίγελως! 

Η ειρωνεία είναι ότι αλλάξατε τις λέξεις, αλλάξατε την ουσία,
κάνετε το ΝΑΤΟ ταυτόσηµο µε την πατρίδα, µιλάτε για ειρήνη
σήµερα που ο Στόλτενµπεργκ σας έδωσε πρώτος συγχαρητήρια.
Δηλώνει -ακούστε ποια είναι η ειρήνη πάνω στο αίµα των Βαλκα-
νίων- ότι το ΝΑΤΟ θα επιτρέψει την ενοποίηση της Σερβίας µε τη
Σερβική Δηµοκρατία της Βοσνίας, εάν το Βελιγράδι προσχωρή-
σει στη συµµαχία. Δηλαδή, βάζει την αίρεση της συµµαχίας µε
τον ίδιο τρόπο που µας φωνάξατε εµάς εδώ να ψηφίσουµε ως
αίρεση τη συµφωνία για το Μακεδονικό, ονοµατολογικά, γλωσ-
σολογικά, γεωγραφικά, οικονοµικά, µε διέξοδο στη θάλασσα, ως
προϋπόθεση για να µπουν στο ΝΑΤΟ. Στο ΝΑΤΟ! Και τολµάτε να
λέτε ότι το ΚΚΕ βάζει µόνο το ΝΑΤΟ; Μα, είναι η ειρήνη του
ΝΑΤΟ! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Είκοσι πέντε χρόνια παλεύει ο Νίµιτς. Είκοσι ολόκληρα χρόνια
από το τελευταίο αιµατοκύλισµα και τους βοµβαρδισµούς. Την
εποµένη των βοµβαρδισµών, η «MCDONALD’S» προσφέρθηκε
να φτιάξει στην Bondsteel στο Κόσσοβο τους στρατώνες, στους
οποίους πηγαίνουν νατοϊκοί στρατιώτες. 

Έχω την έκθεση εδώ και θα την καταθέσω στα Πρακτικά, τη
στρατηγική έκθεση µε την αντίστοιχη ανάλυση για την Ελλάδα
και τη Μακεδονία, όπου ευγνωµονούν οι Αµερικανοί τους Μακε-
δόνες, γιατί αυτό το φτωχό, δυστυχισµένο κράτος -εσείς το εί-
πατε το δυστυχισµένο, το επικαλεστήκατε ότι το έχει πει και ο
Καποδίστριας και ο ένας και ο άλλος και δεν µε νοιάζει ποιους
άλλους επικαλεστήκατε- υποχρεώθηκε να δώσει τρεις χιλιάδες
στρατιώτες να πάνε στο Αφγανιστάν. Την καταθέτω στα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Λιάνα Κανέλλη καταθέτει για
τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η οποία βρίσκεται στο

3054 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τρεις χιλιάδες στρατιώτες! Αυτή είναι η ειρήνη σας στα Βαλ-
κάνια, να δίνετε κρέας εκεί στα κανόνια. Δεν πάνε να πεινάνε οι
Σκοπιανοί, εσείς τους τάζετε λαγούς µε πετραχήλια, ειρήνη να-
τοϊκή! Αυτή είναι η νατοϊκή ειρήνη. Θα επιτρέψει το ΝΑΤΟ, λέει,
τώρα να ενωθούν. Τώρα διαπραγµατεύονται αλλαγές συνόρων
και µου πάτε πίσω στο Βουκουρέστι και αναλύετε πράγµατα, για
να δικαιολογήσετε µία κατάσταση µέχρι σήµερα. 

Ο όρος «Μακεδονία» και «µακεδονικός», ακόµα και στη γλώσσα
στον ΟΗΕ, αφορά γεωγραφικό προσδιορισµό γλώσσας και για την
ακρίβεια τυποποίηση. Μην παίζετε, λοιπόν, µε τις λέξεις µε τέτοιο
τρόπο. Γιατί; Γιατί η πρόοδος είναι να µετατραπεί µία χώρα πολυ-
πολιτισµική, όπως ήταν η Γιουγκοσλαβία, σε κοµµατάκια εθνοκα-
θαρµένα και καπάκι σε αυτό να µπει η Ελλάδα να παίξει ηγετικό
ρόλο στη δυτική Βαλκανική. 

Αυτή είναι η νατοϊκή ειρήνη. Διαλύουµε µία χώρα, την εθνοκα-
θάρουµε και φτιάχνουµε τις διασυνδέσεις αυτές που πρέπει, η
Κροατία µε τη Γερµανία, η Βοσνία - Ερζεγοβίνη να έχει σερβική
εθνότητα και µουσουλµανικό κοµµάτι, θρησκεία και εθνότητα
µαζί, ένα υβρίδιο που δεν λειτούργησε και δεν λειτουργεί µέχρι
στιγµής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κανέλλη, τε-
λειώνετε, παρακαλώ.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είµαι η πρώτη Βουλευτής από σαράντα προηγούµενους Βου-

λευτές που µιλάει από το ΚΚΕ, µε τέσσερις Υπουργούς ενδιά-
µεσα την τελευταία ώρα. Μπορεί να είσαστε επιεικής
τουλάχιστον κατά δύο λεπτά, όχι επειδή προέρχεστε από το ΚΚΕ,
αλλά επειδή οι Βουλευτές που ήταν από την περιοχή, Βουλευτές
και του ΣΥΡΙΖΑ, τους έχω χρονοµετρήσει όλους, κανένας δεν τή-
ρησε τα επτά λεπτά. Και µόνο που κάνω αυτήν την εισήγηση, ήδη
χάνω χρόνο.

Μόλις είπα τη λέξη ΝΑΤΟ, ξαφνικά συνειδητοποιείτε ποια
µορφή έχει η πρόοδος που προτείνετε. Αυτή είναι η προοδευτική
Αριστερά, η Αριστερά που εντάσσεται στο ΝΑΤΟ. Μιλάτε τόση
ώρα για εθνικούς κορµούς, ποιος εντάσσεται, ποιος δεν εντάσ-
σεται, εάν θα ενταχθεί το Κοµµουνιστικό Κόµµα, τι είπε ο Ίων
Δραγούµης, τι είπε ο ένας, τι είπε ο άλλος και δεν λέτε την πραγ-
µατικότητα εδώ, την πραγµατικότητα του Στόλτενµπεργκ, την
πραγµατικότητα της Μέρκελ, την πραγµατικότητα της διεκδίκη-
σης «γαλάζιας πατρίδας» από πλευράς Τούρκων, που είναι να-
τοϊκοί µας σύµµαχοι, την παρουσία στρατευµάτων. 

Έλυσε το Κυπριακό η Ευρωπαϊκή Ένωση; Εξακολουθεί να πα-
ραµένει στρατός συµµαχικής χώρας εκεί; Η εγγυήτρια δύναµη
στο ΝΑΤΟ δεν ήταν; Θα πάτε µε αγγλικό δίκαιο τώρα που γίνεται
Brexit; Για πείτε µου, µε ποια εθνική κυριαρχία θα πάτε; Ή θα
πάτε µε τα συµφέροντα του κεφαλαίου του City, όταν µιλάτε για
αγγλικό δίκαιο, να λύσετε τις διαφορές που έχετε δηµιουργήσει
και τις πληγές στον ελληνικό λαό;

Καµώνεστε, λοιπόν, τους προοδευτικούς. Πήρατε µία πληγή
ανοιχτή µέσα στη Βαλκανική και µετατρέψατε το τραγούδι του
«νεκρού αδελφού», που είναι κοινό σε όλα τα Βαλκάνια, σε τρα-
γούδι του νατοϊκού αδερφού. 

Να θυµάστε, αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, µία κουβέντα.
Το «Ένας Αµερικανός στο Παρίσι» ήταν µιούζικαλ. Το «Ένας Αµε-
ρικανός στα Βαλκάνια» είναι αίµα, πόνος, καταστροφή και περι-
βαλλοντικά προβλήµατα του γραφίτη στον υδροφόρο ορίζοντα,
που έχουν κατέβει από την Καρδίτσα µέχρι τον Μαραθώνα. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα, αυτή είναι η νατοϊκή ειρήνη και έρχεστε
και το πουλάτε εδώ µέσα ως πρωταγωνιστικό ηγετικό ρόλο. 

Εάν θέλετε να πάρετε το Όσκαρ του «Favourite», όχι αντί του
Λάνθιµου, αλλά της αγαπηµένης και προτιµώµενης χώρας του
ΝΑΤΟ, που ωµά το λένε οι ίδιοι, τότε όντως το Όσκαρ των πρω-
ταγωνιστών πάει στον ΣΥΡΙΖΑ και στον Αλέξη Τσίπρα, µόνο που
πάει σε µία, που είναι αυτό που λένε, δραµατική νατοϊκή κοµεντί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο θα πάρει
τώρα η κ. Βάκη. Θα ακολουθήσουν ο κ. Δαβάκης και µετά ο κ.
Μπόλαρης.

Γνωρίζει το Σώµα ήδη την ώρα λήξης της σηµερινής συνεδρία-
σης. Όπως γνωρίζετε, είναι στη 1.30’. Με βάση τον χρόνο του
επταλέπτου και τους οµιλητές περίπου υπολογίζουµε -το λέω
σαν µία πρώτη προσέγγιση- ότι θα φθάσουµε µέχρι το νούµερο
59, που είναι ο κ. Θεοφύλακτος. Θα φθάσουµε, λοιπόν, περίπου
στο νούµερο 58 ή 59. Βέβαια, αυτό θα το δούµε στην πορεία,
αλλά µία πρώτη προσέγγιση είναι ότι έχουµε µπροστά µας άλλες
δυόµισι ώρες.

Κυρία Βάκη, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η εξωτερική πολιτική µιας

χώρας, η επικύρωση µιας διεθνούς συµφωνίας που θα δεσµεύσει
και τις επόµενες γενεές επιβάλλεται να χαράσσονται µε γνώµονα
το εθνικό συµφέρον, τους διεθνείς συσχετισµούς δυνάµεων, την
υπευθυνότητα και τον ορθό λόγο. Ας αντιπαρατεθούµε, επιτέ-
λους, επί του κειµένου της συµφωνίας και όχι επ’ ευκαιρία της
συµφωνίας µε έναν λόγο διχαστικό που διαιρεί τον ελληνικό λαό
που µας ακούει αυτή τη στιγµή σε προδότες και πατριώτες και
διεξάγεται µε αήθεις προσωπικούς χαρακτηρισµούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την εξωτερική πολιτική µιας
χώρας δεν την υπαγορεύει το θυµικό του πλήθους που τροφο-
δοτούν η λαθροχειρία της Ιστορίας, οι µικροκοµµατικοί τακτικι-
σµοί και η δηµαγωγία. Ας µη ρίξουµε τον ορθό λόγο βορά σε µία
ιδιοτελή συνθηµατολογία και στον φανατισµό του πλήθους, του
πλήθους που αναπληρώνει την ταπείνωση που υπέστη στα δύ-
σκολα χρόνια της επιτροπείας, µε µύθους αλυτρωτισµών, µε µύ-
θους περιούσιων λαών και ας υποτάξουµε επιτέλους την πολιτική
στον ορθό λόγο, στη διαβούλευση της Εθνικής Αντιπροσωπείας,
όπως ορίζει η αντιπροσωπευτική εντολή που θεµελιώνουν τα
συντάγµατα των σύγχρονων δηµοκρατιών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ας ξεκινήσω και εγώ διά της µε-
θόδου της εις άτοπον απαγωγής. Τι θα κερδίσει η χώρα µας αν
δεν επικυρωθεί η Συµφωνία των Πρεσπών από τη Βουλή των Ελ-
λήνων;

Πρώτον, η δυναµική της διεθνούς αναγνώρισης της γείτονος
χώρας από εκατόν σαράντα χώρες µε τη συνταγµατική της ονο-
µασία, ήτοι «Δηµοκρατία της Μακεδονίας», θα ενισχυθεί περαι-
τέρω και τα διαβατήρια θα εξακολουθούν να αναγράφουν
«macedonian» στην κατηγορία ιθαγένεια.

Δεύτερον, η διεθνής κοινότητα αυτή τη φορά θα επιρρίψει την
ευθύνη για τη µη κύρωση στη χώρα µας. Ο εθνικισµός της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης της γείτονος ήταν και αυτός που έφερνε
προσκόµµατα στις προηγηθείσες διαπραγµατεύσεις. Τώρα οι
όροι θα αντιστραφούν επί ζηµία του κύρους και της αξιοπιστίας
της Ελλάδας και θα χαθεί µία ιστορική ευκαιρία επίλυσης µιας
τριαντάχρονης εκκρεµότητας, αφ’ ης στιγµής την εθνικιστική κυ-
βέρνηση στη γειτονική χώρα διαδέχθηκαν ευήκοα ώτα που έτει-
ναν χείρα συνεργασίας και συναδέλφωσης.

Τρίτον, η µη κύρωση της συµφωνίας θα τορπιλίσει προοπτικές
ειρήνης και σταθερότητας στην περιοχή, διότι τρίτες χώρες που
διακατέχονται από µεγαλοϊδεατισµούς και εκµεταλλεύονται υπαρ-
κτά προβλήµατα µειονοτήτων θα εγείρουν αξιώσεις διείσδυσης,
επιχειρώντας να αποκοµίσουν γεωπολιτικά και γεωστρατηγικά
οφέλη, µε απρόβλεπτες για την περιοχή συνέπειες. Αµφισβητεί
κανείς κάτι τέτοιο; Δεν νοµίζω.

Εισέρχοµαι στη συµφωνία αφεαυτή. Ερώτηµα, ρητορικό προ-
φανώς: Παρεκκλίνει από την εθνική γραµµή που χάραξαν οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις; Ποια ήταν αυτή η εθνική γραµµή; Η
εθνική γραµµή, όπως διατυπώθηκε τα τελευταία δεκαπέντε χρό-
νια, δεν ήταν αµοιβαία αποδεκτή σύνθετη ονοµασία µε γεωγρα-
φικό προσδιορισµό erga omnes; Ναι ή όχι; Η παρούσα συµφωνία,
λοιπόν, όχι µόνο κατοχυρώνει την προαναφερθείσα εθνική
γραµµή, αλλά υποχρέωσε τους γείτονές µας σε συνταγµατική
αναθεώρηση, προκειµένου να εξαλειφθούν τυχόν αναθεωρητισµοί
και αλυτρωτισµοί, να διασφαλιστεί η αρχή της µη ανάµειξης στις
εσωτερικές µας υποθέσεις και να κατοχυρωθεί ο σεβασµός στην
εδαφική ακεραιότητα της χώρας µας.

Επιπροσθέτως -να το επαναλάβουµε για νιοστή φορά-, η συµ-
φωνία αποποιείται για πρώτη φορά την αρχαία ελληνική πολιτι-
στική κληρονοµιά της Μακεδονίας. Αφαιρούν τον Ήλιο της
Βεργίνας από δηµόσιους χώρους, µετονόµασαν το αεροδρόµιο
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και την εθνική οδό τους και προβλέπει η συµφωνία και συγκρό-
τηση επιτροπής που θα εξετάσει, µεταξύ άλλων, τα σχολικά εγ-
χειρίδια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι άλλο θα έπρεπε να ζητή-
σουµε; Μήπως να εξαφανιστούν από τον χάρτη ή να τους κατα-
λάβουµε, κατά το γνωστό σύνθηµα «Στα όπλα, στα όπλα, να
πάρουµε τα Σκόπια» των Μακεδονοµάχων κάτω από τη λεοντή
των οποίων κείται η ναζιστική σβάστικα; Αυτό θέλουµε;

Τέλος, όσον αφορά τα τελευταία «όπλα» των εντός Κοινοβου-
λίου όψιµων Μακεδονοµάχων, γλώσσα και εθνότητα:

Γλώσσα. Σεπτέµβριος 1959. Υπουργός Εξωτερικών Ευάγγε-
λος Αβέρωφ. Παραθέτω: «Εις την ελληνικήν Μακεδονίαν δεν οµι-
λείται η µακεδονική γλώσσα, η οποία οµιλείται εις τα Σκόπια και
έχει και γραµµατικήν και συντακτικόν». Στην Γ’ Συνδιάσκεψη του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών στην Αθήνα για την τυποποίηση
των γεωγραφικών ονοµάτων, αναγνωρίστηκε η µακεδονική ως
επίσηµη γλώσσα. Με την παρούσα συµφωνία, η επίσηµη γλώσσα
της γείτονος ανήκει στην οµάδα των νότιων σλαβικών γλωσσών
και δεν έχει σχέση µε την ιστορία, την κληρονοµιά της Μακεδο-
νίας, άρθρο 7 παράγραφος 4.

Εισέρχοµαι στην ιθαγένεια. «Δώσατε την εθνότητα» µας εγκα-
λείτε. Ουδέν αναληθέστερο. Οι διεθνείς συµφωνίες αναφέρονται
πάντα σε ιθαγένεια- υπηκοότητα, ήτοι στην έννοµη σχέση του
πολίτη προς το κράτος και ουδέποτε στην εθνότητα, για τον
απλούστατο λόγο ότι το έθνος όταν υπερβαίνει το κράτος δεν
υπόκειται στο Διεθνές Δίκαιο.

Οφείλω να οµολογήσω ότι µε εξέπληξε αρχικά η σύγχυση των
όρων «εθνικότητα», «εθνότητα» εκ µέρους σας. Αν δεν είναι αν-
τιπολιτευτικό σόφισµα για να πληγεί απλώς ο αντίπαλος, αν δεν
είναι άγνοια, ασύγγνωστη για µέλη της Εθνικής Αντιπροσωπείας,
τότε η ταύτιση «εθνικότητας» - «εθνότητας» µάλλον φαίνεται να
παρακάµπτει τον ορισµό του εθνικού κράτους που µας κληρο-
νόµησε ο Διαφωτισµός και η Γαλλική Επανάσταση και διολισθαί-
νει στις ατραπούς του γερµανικού ροµαντισµού που ορίζει το
έθνος ως οιονεί βιολογικό οργανισµό και πολιτισµικό όλων, ως
το όµαιµον, οµοούσιον, οµόγλωσσον και οµόθρησκον και εξε-
τράπη στο µεσοπολεµικό µίσος για τη δηµοκρατία, στον φυλε-
τικό ρατσισµό και στον φασισµό. Μάλιστα, για τους
υποστηρικτές αυτής της θέσης η ιθαγένεια-υπηκοότητα δεν θα
έπρεπε να δίδεται σε όσους δεν πληρούν τα παραπάνω, παρα-
δείγµατος χάριν, στους µετανάστες µιας χώρας ή στα παιδιά
τους, για να θυµίσω και οικεία κακά πρόσφατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό το πολύ θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαρι-
στώ.

Κλείνω µε το ιστορικό και ιδεολογικό συγκείµενο της συµφω-
νίας που πυροδότησε παροξυσµούς εθνικισµού και πρόσφατα
αναβίωσε µνήµες των επιθανάτιων ρόγχων της Δηµοκρατίας της
Βαϊµάρης µε τα νεοναζιστικά τάγµατα να επιχειρούν εισβολή και
κατάληψη της Βουλής των Ελλήνων. Εσείς δεν τα είδατε αυτά!
Είδατε µόνο τα δακρυγόνα, όπως µας είπατε πλειστάκις σήµερα,
στους ηλικιωµένους και τα παιδιά και οψίµως σας έπιασε και
ευαισθησία µε τα δακρυγόνα. Τους λοστούς και τα µαχαίρια των
νεοναζιστικών ταγµάτων και αυτού του εσµού του λούµπεν εθνι-
κισµού δεν τα είδατε πουθενά.

Η Μακεδονία είναι µία και ελληνική; Να ξαναδιαβάσουµε τη
σύγχρονη ιστορία µας, για να καταλάβουµε ότι το εν λόγω σύν-
θηµα θα µπορούσε να εκληφθεί ως αλυτρωτικό από τους γείτο-
νές µας. Πώς έληξαν οι Βαλκανικοί Πόλεµοι; Ο Α’ έληξε µε
νικητές τους βαλκανικούς λαούς εναντίον των Οθωµανών το
1912. Γιατί ακολούθησαν οι Β’ Βαλκανικοί Πόλεµοι; Για τη µοιρα-
σιά των απελευθερωθεισών περιοχών και δη της Μακεδονίας. Η
Συµφωνία του Βουκουρεστίου καθόρισε το 1913 τα όρια Βουλ-
γαρίας - Σερβίας, τα όρια Βουλγαρίας - Ελλάδας και µε βάση
αυτή τη συµφωνία, εµείς πήραµε το 51% της Μακεδονίας, οι Σέρ-
βοι το 38% της Fyrom και οι Βούλγαροι τη Μακεδονία του Πιρίν.
Πώς, λοιπόν, λέµε ότι η Μακεδονία είναι µία και ελληνική; Διεκ-
δικώντας την αποκλειστικότητα του ονόµατος µε βάση µία αγε-
ωγράφητη και ανιστόρητη εµµονή, το µόνο που καταφέραµε
είναι να χαρίσουµε την αποκλειστικότητα στους άλλους.

Το «Μακεδονικό» δεν υπήρξε µόνο µία πληγή που κακοφόρ-
µισε -και κλείνω µε αυτό-, αλλά και µία επιχείρηση που έχτισε πο-
λιτικές καριέρες, γέµισε επαγγελµατίες µακεδονοµάχους,
οδήγησε σε έναν ακόµη πιο σφιχτό εναγκαλισµό της Πολιτείας
µε την Εκκλησία, µετατόπισε τον δηµόσιο λόγο και τον πολιτικό
βίο δεξιότερα, χαρίζοντας πολιτικό κεφάλαιο στην ακροδεξιά και
στα φασιστικά µορφώµατα. Η πανουργία της ιστορίας, η ετερο-
γονία των σκοπών θέλησε η Συµφωνία των Πρεσπών να γίνει
θρυαλλίδα ανακατατάξεων και οριοθέτησης δύο κόσµων: του δη-
µοκρατικού κόσµου, που θέλει να ανοίξει ένα παράθυρο ειρήνης
και συνεργασίας, και του ακροδεξιού περιθωρίου και της εθνικι-
στικής αποµόνωσης, που ορθώνει τείχη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κυρία Βάκη.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Η επικύρωση της συµφωνίας δεν είναι µόνο

εχέγγυο ειρήνης, είναι και κέρδος για τη δηµοκρατία.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Δαβάκης από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά θα ακολουθήσει ο
Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Μπόλαρης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν
ξεκαθαρίσουµε εξ αρχής ότι ο πραγµατισµός και η σαφής ιεράρ-
χηση των εθνικών µας συµφερόντων είναι αναγκαία στοιχεία σε
κάθε διαπραγµάτευση που κάνει η επίσηµη ελληνική Κυβέρνηση,
τότε αυτοµάτως οδηγούµαστε σε ένα ερώτηµα εξαιρετικά πρα-
κτικό: Ποιο εθνικό συµφέρον εξυπηρετεί η επίλυση του θέµατος
της ονοµασίας των Σκοπίων τώρα και µε αυτόν τον τρόπο; Με
άλλα λόγια, τι κερδίζει η χώρα µας από αυτήν την διαδικασία, η
οποία εξελίχθηκε αρχικά µε µία κρυφή διπλωµατία, χωρίς να γνω-
ρίζουµε συγκεκριµένες προεκτάσεις; Ενθυµείστε, κύριε Κουµου-
τσάκο, που καλούσαµε τον κ. Κοτζιά στη Βουλή, να ενηµερώσει
την αρµόδια επιτροπή και υπήρχε σιγή ασυρµάτου κ.λπ.. 

Τι κερδίζει η χώρα µας; Κατά την άποψή µου, δεν υπήρχε καµ-
µία βιασύνη για να επιλυθεί, όπως επιλύεται, το ζήτηµα αυτό ούτε
υπάρχει κάποιος ουσιαστικός λόγος να γίνουν από την πλευρά
µας οι παραχωρήσεις που εµπεριέχονται στη συµφωνία που έρ-
χεται για κύρωση στη Βουλή. Τίποτε από αυτά που τις τελευταίες
µέρες οι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης έχουν πει εδώ στο Κοι-
νοβούλιο και εκτός αυτού, δεν έχει ανατρέψει µέχρι στιγµής αυτό
το συµπέρασµα. Αντιθέτως, από την ανάλυση που έχει προηγη-
θεί στην επιτροπή, έχει καταστεί σαφές ότι η κύρωση της Συµ-
φωνίας των Πρεσπών θα έχει τουλάχιστον, κατά την άποψή µου,
τέσσερις αρνητικές συνέπειες.

Πρώτη συνέπεια: όπως προβλέπεται στο άρθρο 2, όλες οι µελ-
λοντικές ελληνικές κυβερνήσεις πλέον θα έχουν την υποχρέωση
να µην αντιταχθούν στην ένταξη του γειτονικού κράτους σε διε-
θνείς οργανισµούς και συνεργασίες που η χώρα µας είναι µέλος,
ανεξάρτητα από την κατάσταση που θα επικρατεί τη στιγµή
εκείνη και τις επιµέρους περιστάσεις που θα διενεργούνται. Δη-
λαδή, δίνουµε ένταξη καθαρά και ελπίζουµε σε καλή γειτονία. Με
άλλα λόγια, µε το άρθρο 2 η Ελλάδα αυτοπεριορίζεται και παρα-
δίδει το ισχυρότερο διαπραγµατευτικό όπλο που διέθετε, µε απο-
τέλεσµα να προσέλθει ουσιαστικά αποδυναµωµένη σε
οποιαδήποτε µελλοντική διαπραγµατευτική διαδικασία προκύψει,
σύµφωνα µε το 19.

Δεύτερη αρνητική συνέπεια, θα το ξαναπώ, -κουραστική µεν
αλλά είναι η αλήθεια- είναι η επίσηµη αναγνώριση εκ µέρους µας
της ύπαρξης µακεδονικής εθνότητας και γλώσσας, άρθρο 1.
Πρόκειται για µία απαράδεκτη παραχώρηση που ενισχύει τον
αλυτρωτισµό αυτής της γειτονικής χώρας, τον υποθάλπει και η
οποία αποτελεί κατά την άποψή µας σηµαντική υποχώρηση από
τη διαπραγµατευτική θέση την οποία στήριξε σειρά ελληνικών
κυβερνήσεων.

Τρίτη αρνητική συνέπεια είναι η υποχρέωση, µε βάση το 8, επα-
νεξέτασης από διεπιστηµονική επιτροπή -άκουσον άκουσον!- όλων
των ιστορικών βιβλίων και ειδικά των αλυτρωτικών νύξεων και εκ-
φράσεων που υπάρχουν στα σχολικά µας βιβλία, σε αναφορές για
τους βόρειους γείτονές µας. Είναι αδιανόητο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η πατρίδα µας, η οποία δεν διδάσκει και ουδέποτε
δίδαξε στα παιδιά µας κάτι που να έχει σχέση µε αλυτρωτισµό, να
υπόκειται σε αυτήν την -κατά την άποψή µου- ταπεινωτική διαδι-
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κασία. Η υποχρέωση επανεξέτασης της διδακτέας ιστορικής ύλης
έπρεπε να βαρύνει µόνο τα Σκόπια, καθώς αυτή είναι η πλευρά
που όλοι γνωρίζουµε ότι έχει µετατρέψει τη δηµόσια παιδεία σε
έναν καθαρόαιµο φορέα αλυτρωτικού πνεύµατος.

Τέλος, όπως ανέφερα και στην επιτροπή, θέµα εγείρεται και
λόγω της αποτυχίας της Κυβέρνησης -και χαίροµαι που είναι ο
Υπουργός Εθνικής Άµυνας εδώ-, στο πλαίσιο του άρθρου 17, σε
θέµατα οροφής και διάταξης των Ενόπλων Δυνάµεων των Σκο-
πίων. Κύριε Υπουργέ Άµυνας, είναι ευτύχηµα που βρίσκεστε
αυτήν τη στιγµή στην Αίθουσα για να τα σηµειώσετε και να µας
απαντήσετε στην οµιλία σας. Συγκεκριµένα, κατά την άποψή µας
-και µιλώ για το 17-, έπρεπε να είχε τεθεί σαφής όρος για την
υπαγωγή της οροφής των Ενόπλων Δυνάµεων της γείτονος στο
καθεστώς της Συνθήκης για τις Συµβατικές Δυνάµεις της Ευρώ-
πης, τη γνωστή σε όλους µας CFE, Conventional Forces in Eu-
rope. Εξίσου σηµαντικός -ίσως και ο σηµαντικότερος- όρος που
έπρεπε να είχε τεθεί είναι το θέµα της γεωγραφικής κατανοµής
και του προσανατολισµού των δυνάµεων των Σκοπίων, η οποία
σύµφωνα µε τις προβλέψεις του 3 θα έπρεπε να έχει µια διαρ-
ρύθµιση που να συµβάλλει στην οικοδόµηση εµπιστοσύνης µε-
ταξύ των δύο πλευρών. Παράδειγµα, για να µιλήσουµε λίγο
αµυντικά: βάζει µία µηχανοκίνητη ταξιαρχία στο Μοναστήρι, που
συµβολίζει αν θέλετε και µία αλυτρωτική τάση. Θα πρέπει και
εµείς να το λέµε µέσα ότι θα βάλουµε µία στη Φλώρινα. Πουθενά
δεν υπάρχει, τίποτα. Θέλω να πιστεύω δε ότι το Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας εάν έχει ερωτηθεί -ελπίζω να έχει ερωτηθεί, έχω την
πληροφόρηση ότι δεν έχει καν ερωτηθεί-, θα έχει µία σχετική ει-
σήγηση και την αναµένουµε.

Όλα τα ανωτέρω η Κυβέρνηση και οι συµπράττοντες µε αυτήν
Βουλευτές, η τελευταία σύµπραξη, τα περιγράφουν ως ανά-
κτηση της ηγετικής θέσης της χώρας στα Βαλκάνια, ενώ όποιος
διαφωνεί κατηγορείται ως ακραίος.

Με βάση όλα τα ανωτέρω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και
λαµβάνοντας υπ’ όψιν την πραγµατικότητα, τις διατάξεις της
Συµφωνίας των Πρεσπών που θα διαµορφωθούν, η στάση της
Νέας Δηµοκρατίας είναι ξεκάθαρη. Το κόστος αυτής της συµ-
φωνίας για τα εθνικά συµφέροντα είναι απαράδεκτα υψηλό. Και
ας µη γελιόµαστε, όπως κάθε λαός έτσι και εµείς οι Έλληνες δεν
αποτελούµε απλά ένα άθροισµα ατόµων, αλλά µία κοινότητα, µε
παραδόσεις, αναµνήσεις, θεσµούς, δοµές, αγώνες και µία αλλη-
λουχία ιστορικών πράξεων, γεγονότων και αποφάσεων που συν-
δέουν τους κεκοιµηµένους και τους ζώντες µε αυτούς που θα
έρθουν, µε τους απογόνους.

Με βάση αυτήν την αρχή, θα ήθελα να σχολιάσω αυτό που είπε
στην αρχή η κ. Αναγνωστοπούλου την οποία εκτιµώ, σχετικά µε
την ιστορία των Μακεδονοµάχων. Είπε η κ. Αναγνωστοπούλου
το πρωί ότι οι µακεδονοµάχοι πολέµησαν για να µπορέσουν να
κατοχυρώσουν όσο το δυνατόν µεγαλύτερο µέρος της γεωγρα-
φικής αυτής επικράτειας στον ελληνικό εθνικό κορµό. Συµφωνώ
απόλυτα µαζί της. Σας ερωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ: αν σήµερα είχαµε τη δυνατότητα -µέσω πνευµατισµού
αν θέλετε- να ρωτήσουµε έναν από αυτούς τους πεσόντες, τους
κεκοιµηµένους µακεδονοµάχους, που µε τις πράξεις τους και τις
θυσίες τους µας κατοχύρωσαν, όπως λέει η κ. Αναγνωστοπού-
λου, τη Μακεδονία, για το γεγονός ότι η σηµερινή ελληνική Κυ-
βέρνηση εισηγείται να δωρίσουµε τον αλυτρωτισµό των Σκοπίων,
τη µακεδονική ταυτότητα και γλώσσα, και να χαρακτηρίσουµε
Μακεδόνες ανθρώπους που δεν οµιλούν καν την ελληνική, ποια
θα ήταν η απάντησή τους; Ποια θα ήταν η απάντησή τους;

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή. Με πι-
κρία θυµάµαι -και τελευταία, αν θέλετε- σε συζητήσεις που κάνω
µε στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, τα οποία βρίσκονται εν απο-
στρατεία, τις µάχες που έδιναν µε αντιπροσωπείες παρατηρητών
εκπροσώπων της πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μα-
κεδονίας, οι οποίοι µιλούσαν για εκπροσώπηση της Μακεδονίας
-είµαστε Μακεδόνες-, τις µάχες που έδιναν αυτοί οι άνθρωποι
και πετύχαιναν την εφαρµογή αποφάσεων υπέρ των εθνικών συµ-
φερόντων. Πώς θα αισθάνονται σήµερα;

Σας ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Πώς;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ταπεινωµένοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Μπόλαρης.

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχαρι-
στώ.

Επειδή σήµερα έγινε πολύς λόγος περί καθαρότητος, θα πω
ότι µεγάλωσα σε µία γειτονιά που Ρωµιοί από τη Μικρά Ασία µι-
λούσαν τουρκικά, δίπλα Πόντιοι µιλούσαν τα ρωµαίικα της Τρα-
πεζούντας και ανακατεµένοι µέσα στα σπίτια αυτά ήταν ντόπιοι
Μακεδόνες που µιλούσαν σλάβικα, οι οποίοι είχαν τη δυνατότητα
µε βάση τη Συνθήκη του Νεϊγύ να ανταλλαχθούν µε τη Βουλγα-
ρία αν είχαν άλλο φρόνηµα. Όχι µόνο δεν έφυγαν, αλλά πολλοί
από αυτούς που δεν ήξεραν ούτε µία λέξη ελληνικά είναι γόνοι
µακεδονοµάχων. Και προηγουµένως σε αυτήν την Αίθουσα έγι-
ναν αναφορές σε µακεδονοµάχους, οι οποίοι ήταν σλαβόφωνοι,
αλλά ήταν Ρωµιοί στην ψυχή τους.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω πως έχει πολύ µεγάλη σηµασία να
ξέρουµε ότι το κρίσιµο για να βγάλουµε άποψη είναι από ποιο
σηµείο θέασης βλέπουµε τα πράγµατα. Αν στην Αίθουσα αυτή,
όπως σήµερα στη συζήτηση, είµαστε εµείς και τα Σκόπια απέ-
ναντι, εµείς και οι εχθροί, αλλά δεν υπάρχει στο πλάνο µας η
Τουρκία, αν δεν υπάρχει ένας πόλεµος δέκα χρόνων στη Συρία,
αν δεν θυµόµαστε ότι στα νότια µας έχει διαλύσει η Λιβύη, αν
δεν παίρνουµε υπ’ όψιν µας ότι υπάρχει τεράστια ένταση µέσα
στα Βαλκάνια, στην κόντρα των Σέρβων µε τους Αλβανούς, µε
το Κόσοβο και ότι λίγο παραπάνω υπάρχει και σοβεί άλλη κρίση
στην Κριµαία, εάν λοιπόν εµείς παριστάνουµε τη στρουθοκάµηλο
ή οµφαλοσκοπούµε, τότε µπορούµε να κάνουµε ανέξοδα κηρύγ-
µατα πατριωτισµού.

Η Μακεδονία είναι ελληνική και είναι µία; Ναι, η Μακεδονία του
Φίλιππου, του Αλέξανδρου, του Αριστοτέλη, της Πέλλας, της
Βεργίνας, της Αµφίπολης, της Θεσσαλονίκης, του Άγιου Όρους,
του Ολύµπου, του Κυρίλλου και του Μεθοδίου είναι ελληνική. Και
αυτό εξασφαλίζει η συνθήκη, αυτό λέει η συνθήκη. 

Τώρα, επειδή θα πρέπει να βάλουµε τη λογική στο τραπέζι,
θέλω να ρωτήσω κάτι. Δίπλα από τη Μακεδονία είναι η Ήπειρος
του Πύρρου και της Ολυµπιάδας, της µάνας του Αλέξανδρου,
αλλά πάνω από την Ήπειρο -που είναι µία και είναι ελληνική- είναι
η Βόρεια Ήπειρος, που µε διεθνείς συνθήκες είναι εκτός της
χώρας. Εκεί είναι το Αργυρόκαστρο, η Χειµάρα, οι Άγιοι Σα-
ράντα. Όλοι όσοι σε αυτήν την Αίθουσα λένε ότι είναι ευρωπαϊ-
στές και πιστεύουν στην ευρωπαϊκή…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Μα, είναι αναγνωρισµένη µειονότητα. 
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ελάτε

τώρα. Αφήστε τα αυτά, κύριε. Τα µαθήµατα να τα κάνετε αλλού
και µη διακόπτετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Είναι αναγνωρισµένη µειονότητα. Τι επι-
χείρηµα λέει ο άνθρωπος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-
κόπτετε.

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ελάτε
τώρα, µη διακόπτετε. Μην γίνεστε αγενής. Σταµατήστε. 

Όσοι, λοιπόν, σε αυτήν την Αίθουσα πιστεύουν στην Ευρώπη
και είναι ευρωπαϊστές, θα πρέπει να λογίζονται και να διαλογί-
ζονται και να ξεκαθαρίσουν εάν το όνοµά µας είναι η ψυχή µας,
το όνοµά µας είναι και η Ήπειρος, το όνοµά µας είναι και η
Θράκη. Γιατί και η Θράκη είναι µία και είναι ελληνική. Και η
Θράκη είναι του Δηµόκριτου, του Διοµήδη, της Μαρώνειας, των
Αβδήρων, αλλά έχουµε και τη βόρεια Θράκη, όπου είναι η Φιλιπ-
πούπολη που έχτισε ο πατέρας του Μεγάλου Αλεξάνδρου. Αν
ασχοληθείτε λίγο και επισκεφθείτε τη Βουλγαρία, θα δείτε καθη-
µερινά δεκάδες προϊόντα, επιγραφές και κρασιά, και οι κάτοικοι
λέγονται Θρακιώτες. Γιατί είναι Θρακιώτες. Ζουν στη γεωγρα-
φική ενότητα που στους αιώνες είναι η Θράκη. Αν αυτά είναι για
τη βόρεια Θράκη, δίπλα µας είναι η πιο µεγάλη Θράκη, η ανατο-
λική Θράκη της Αδριανούπολης και της Μεγάλης Διαµαντόπε-
τρας, της Κωνσταντινούπολης, όπου και αυτοί είναι Θρακιώτες.
Όταν πάει ένας από την Κεσσάνη στην Κωνσταντινούπολη τού
λένε: «Καλώς τον Θρακιώτη». Θρακιώτες είναι. 

Θέλω, λοιπόν, να σας πω και να υπογραµµίσω ότι ναι, το όνοµά
µας είναι η ψυχή µας και η Μακεδονία είναι ελληνική, αλλά η γε-
ωγραφική περιοχή της Μακεδονίας ήταν πολύ µεγαλύτερη από
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αυτό που σήµερα είναι µέσα στα γεωγραφικά µας όρια, όπως τα
περιγράφουν διεθνείς συνθήκες. Το Μελένικο είναι στη βουλγά-
ρικη Μακεδονία και η Πελαγονία, το Μοναστήρι, είναι στην
πρώην Γιουγκοσλαβία. 

Θέλω, λοιπόν, να πω το εξής και αυτό θέλω να εισηγηθώ στην
Αίθουσα σήµερα: Εµείς µε αυτούς τους λαούς και µε αυτούς
τους ανθρώπους είχαµε µία κοινή διαδροµή από το 700 µ.Χ., το
800 µ.Χ. µέχρι σήµερα. Και µέσα στη Βυζαντινή Αυτοκρατορία,
στη Ρωµαίικη Ανατολική Αυτοκρατορία, και µέσα στην Οθωµα-
νική Αυτοκρατορία, στην περιοχή αυτή για την οποία µιλάµε,
όλες οι Μητροπόλεις ήταν του Οικουµενικού Πατριαρχείου: και
η Πελαγονία και οι Στόβοι και τα Σκόπια. Αυτοί οι άνθρωποι είχαν
αναφορές, ρωµαίικες αναφορές.

Έχει πολύ µεγάλη σηµασία -το ξαναλέω- να µπορούµε να αφή-
σουµε λίγο τις στρατηγικές της εθνικής καθαρότητας και να ανα-
λογιστούµε ότι µπορεί στα τελευταία εβδοµήντα χρόνια -κάτω
από σκοπιµότητες οι οποίες έβλεπαν έξοδο στη θάλασσα, έξοδο
στα λιµάνια, έβλεπαν τη Θεσσαλονίκη- να χρησιµοποιήθηκε το
όνοµα µε όρους αντιεπιστηµονικούς, µε όρους ανιστόρητους, µε
όρους καπηλείας της ιστορίας. 

Σήµερα, η συζήτηση η οποία γίνεται γίνεται γιατί αυτός ο λαός
και αυτό το κράτος του ενός εκατοµµυρίου οκτακοσίων χιλιάδων
κατοίκων έχει βάλει προοπτική να µπει στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Είδα την αγωνία. Δεν αµφισβητώ τα κίνητρα της αγωνίας.
Θέλω, όµως, να σας πω ότι φυσικά και θα τηρηθούν οι συνθήκες
από τη στιγµή που οι βόρειοι γείτονές µας, οι σλάβοι φίλοι µας
µε τους οποίους είµαστε µαζί δεκατέσσερις αιώνες…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Kαι οι Αλβανοί, το 35%. 
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Και Αλβα-

νοί.
Αυτοί, λοιπόν, που θέλουν να µπουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση,

στην πιο σκληρή γραφειοκρατία του κόσµου,…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ησυχία, παρακαλώ. 
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): …φυσικά

και θα τηρήσουν τους όρους αυτής της συµφωνίας. 
Θέλω, λοιπόν, να επισηµάνω κάτι, επειδή έγινε τους προηγού-

µενους µήνες µία εξαιρετική παραπληροφόρηση για την επι-
τροπή η οποία συνεδρίασε µία φορά για να ασχοληθεί µε την
άρση από τα βιβλία όλων των αλυτρωτικών, αναθεωρητικών, ανι-
στόρητων και αντιεπιστηµονικών που έχουν εισχωρήσει κάτω
από την πίεση σκοπιµοτήτων. Γράφτηκαν τους προηγούµενους
µήνες απίστευτα, απαρχής µέχρι τέλους ψεύτικα. Η επιτροπή συ-
νεδρίασε µία φορά στη Θεσσαλονίκη, στις 2 Νοεµβρίου. Ήταν
να ξανασυνεδριάσει πριν από τα Χριστούγεννα. Έχει ζητηθεί από
την άλλη πλευρά να συνεδριάσουµε γύρω στις 15-16 του Φλε-
βάρη. Θέσαµε τρία ζητήµατα:

Πρώτον, σύµφωνα µε τις Πρέσπες, τον Σεπτέµβρη τα βιβλία
δεν πρέπει να έχουν αλυτρωτικές αναφορές. Η εµπειρία της επι-
τροπής από την Αλβανία -όπου υπάρχει αντίστοιχη επιτροπή, για
να βγάλει από εκεί τα προβλήµατα και τα «αγκάθια» από τα σχο-
λικά βιβλία- είναι δυσχερής. Συνεδριάζει δεκαέξι µε δεκαεπτά
χρόνια. Είπαµε, λοιπόν, ότι δεν θα µπούµε σε τέτοιες διελκυστίν-
δες. Γι’ αυτό άµεσα συµφωνήσαµε τρία πράγµατα: Πρώτον, από
τα βιβλία για την επόµενη σχολική χρονιά το Υπουργείο θα δώσει
αναλυτικά προγράµµατα, δηλαδή οδηγίες στους δασκάλους και
στους καθηγητές πως δεν θα διδαχθεί κανένα µάθηµα το οποίο
έχει αναφορές στην Αρχαία Ελλάδα, στον µακεδονικό πολιτισµό,
στην ιστορία, στη φιλοσοφία σε ό,τι προπαγανδιστικό, αντιεπι-
στηµονικό και ανιστόρητο υπήρχε µέσα στα βιβλία. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Είχαµε εµείς; 
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Θα ολο-

κληρώσω και µετά να κάνετε τις ερωτήσεις σας. 
Δεύτερον, είπαµε ότι πρέπει να βγουν από όλα τα βιβλία εικό-

νες, σύµβολα, φωτογραφίες, σχέδια τα οποία έχουν σχέση µε τα
προηγούµενα. Ήταν αναφορές στην αρχαία Μακεδονία, στον αρ-
χαίο ελληνικό πολιτισµό, στον Φίλιππο, στη Βεργίνα κ.λπ.. Το δέ-
χτηκαν. 

Τρίτον, είπαµε πως θα βγουν όλοι οι χάρτες οι οποίοι εµφανί-
ζουν τη «Μεγάλη Μακεδονία», Χαλκιδική, Όλυµπο, Καρδίτσα

κ.λπ.. Και στα τρία συµφώνησαν. Τι ζήτησαν από εµάς; Και γι’
αυτό σας είπα πριν ότι ήταν η αποκορύφωση του ψεύδους και
της προπαγάνδας. Δεν ζήτησαν τίποτα. Γιατί; Γιατί εµείς είπαµε
πως έχουµε µία εκκρεµότητα στα βιβλία µας, η οποία έχει σχέση
µε τα ονόµατα και προκύπτει από την ευρωπαϊκή νοµοθεσία και
πρέπει να την προσαρµόσουµε. 

Κάπου, δηλαδή, στα βιβλία µας λέει Ανδριανούπολις. Δεν πρέ-
πει να λέει Ανδιανούπολις, αφού είναι στην Τουρκία. Πρέπει να
λέει Εντίρνε και µέσα σε παρένθεση Ανδιανούπολις. Κάπου λέει
Μοναστήρι. Δεν πρέπει να λέει Μοναστήρι. Πρέπει να λέει Μπίτολα
και σε παρένθεση Μοναστήρι. Αυτή την εκκρεµότητα έχουµε
εµείς. 

Εµείς δεν έχουµε προβλήµατα στα βιβλία µας, γιατί όλα αυτά
έχουν περάσει από το κόσκινο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και
όποιοι φοβούνται ότι δεν θα τηρήσουν οι γείτονές µας κάτι από
αυτά που συµφωνήθηκαν, σας λέω ότι ανοίγει η αίτηση για να
µπουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Και στα κεφάλαια της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης όλα αυτά ξαναπερνούν από το κόσκινο. Συνεπώς,
υπάρχει απόλυτη εξασφάλιση για αυτά τα ζητήµατα. 

Όταν, λοιπόν, τα πράγµατα έχουν έτσι και όταν τα ζητήµατα
που τίθενται…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µιλάει επί δεκατρία
λεπτά. Να δείξετε και σε εµάς την ίδια ανοχή. 

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Με συγ-
χωρείτε, αλλά είµαστε από το επισπεύδον Υπουργείο. Έτσι δεν
είναι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον διακόψατε,
όµως. Ζήτησε µία ανοχή. Είναι επισπεύδων Υφυπουργός. Θα του
δώσουµε µία ανοχή χρόνου. Σας παρακαλώ. Τώρα, είναι παρά-
λογες οι απαιτήσεις σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ποια είναι η παράλογη απαίτηση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,

τώρα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Εις βάρος του Βουλευτή θα µιλάει ο

Υπουργός; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, αν

θέλετε και εσείς επισπεύστε το τέλος της οµιλίας σας. 
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ένα

λεπτό θέλω, κύριε Πρόεδρε. 
Με δεδοµένο, λοιπόν, ότι τα τέσσερα σηµεία, στα οποία είχε

συµφωνήσει η ελληνική πολιτική ηγεσία, τα οποία είχε θέσει στα
διεθνή fora, στην Ευρώπη και στο ΝΑΤΟ και ήταν γνωστά για τη
σύνθετη ονοµασία, για τον γεωγραφικό προσδιορισµό, για το
erga omnes, για την εξάλειψη του αλυτρωτισµού, ποιες είναι οι
προφάσεις σήµερα για να τα αρνηθεί κανείς, µε δεδοµένο ότι
αυτό το ζήτηµα δεν αφορά απλά και µόνο τη Μακεδονία, αλλά
το έχουµε σε όλο τον βόρειο άξονα; Και δεν αναφέρθηκα στην
Κύπρο. Και εκεί έχει βόρεια Κύπρο, µε αίµα, για άλλα ζητήµατα
και άλλο πόνο και άλλον αγώνα και άλλη αγωνία. 

Θέλω να πω ότι αυτές οι γραµµές του πατριωτισµού έχουν δο-
κιµαστεί παλιότερα. Αυτό το κράτος που σε λίγο θα κλείσει δια-
κόσια χρόνια, στην πιο µεγάλη του στιγµή, στην πιο καλή στιγµή,
υπέγραψε µία Συµφωνία στο Παρίσι µε τον Ελευθέριο Βενιζέλο,
τη Συνθήκη των Σεβρών, που τότε λέχθηκε ότι έκανε µία Ελλάδα
των δύο ηπείρων και πέντε θαλασσών. 

Ο άρρωστος κοµµατισµός, ο άρρωστος φανατισµός, ο δήθεν
πατριωτισµός την άλλη µέρα όπλισε τα χέρια δολοφόνων που
τον κυνηγούσαν στο Παρίσι σαν να ήταν εγκληµατίας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ελλήνων!
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Στην κα-

λύτερη στιγµή για το κράτος! Έχει σηµασία, για να ξέρουµε
ποιος λέει και ποιος κατηγορεί σήµερα και ποιους. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μάριος Γεωργιάδης, Αντιπρόεδρος της Βουλής, από την Ένωση
Κεντρώων. Ελάτε, κύριε Γεωργιάδη. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Ξυ-
δάκη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Θέλω να πληροφορήσω τους συναδέλ-
φους και το Σώµα ότι επικοινωνήσαµε πριν από λίγο µε την κ.
Τζάκρη, τη συνάδελφο, Βουλευτή Γιαννιτσών. Η συνάδελφος
υπέστη εµπρηστική επίθεση στο σπίτι της µε τρεις µολότοφ του-
λάχιστον.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Μας ενηµέρωσαν.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Βεβαίως. Δεν είναι µόνο αυτό. Δεν

είναι απλή ενηµέρωση. Ήταν µε την οικογένειά της και το παιδί
της µέσα. 

Νωρίτερα σε αυτή την Αίθουσα και ο Πρόεδρος της Βουλής
και εγώ εστιάσαµε σε αυτό τον κίνδυνο. Και γνωρίζουµε πολύ
καλά τις επιθέσεις που υπέστησαν οι δύο Βουλευτές από την Πιε-
ρία, η κ. Σκούφα και ο κ. Καστόρης. 

Αυτό που θέλουµε να πούµε είναι ότι οι εµπρηστικές εκφρά-
σεις που ακούστηκαν µε µία ευκολία εδώ, για εφιάλτες, για προ-
δότες, ακούγονται διαρκώς και από του Βήµατος. Είπα και
είπαµε ότι είναι εύκολο να παριστάνεις τον τσάµπα µάγκα σε ένα
µεγάλο εθνικό θέµα, όπου κάποιες πολιτικές παρατάξεις αναλαµ-
βάνουν την ιστορική ευθύνη να φέρουν εις πέρας ένα έργο, το
οποίο πολλοί επί είκοσι επτά έτη προσπάθησαν να το τελει-
ώσουν, αλλά δεν τελείωσε. 

Όταν, λοιπόν, υπάρχουν Έλληνες πολιτικοί, οι οποίοι µιλούν
µε τέτοιες βαριές εκφράσεις χωρίς ουσιαστικά επιχειρήµατα,
χρησιµοποιούµε εύκολες λέξεις για να χαϊδέψουµε τα αυτιά το-
πικών ακροατηρίων και όταν µεγάλο µέρος του ελληνικού πλη-
θυσµού θεωρεί…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Τώρα γιατί γίνεται αυτό; Επειδή θα ακο-
λουθήσει η Χρυσή Αυγή, για να απαντήσει µετά; Για αυτό γίνεται; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Μπορείτε να κάνετε υποµονή; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ! Ελάτε,

κύριε Ξυδάκη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Καλώ, λοιπόν…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Γιατί το κάνετε αυτό, κύριε

Στύλιο; Δεν ντρέπεστε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ήρεµα! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Πρέπει να µιλήσουµε οι Βουλευτές.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε συνάδελφε, εάν δεν σέβεστε το

κόµµα ενός συναδέλφου και τις απειλές που δέχεται, δεν σεβό-
µαστε την Αίθουσα και τη λαϊκή εντολή που έχουµε να προασπί-
σουµε τους θεσµούς και τη δηµοκρατία. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας παρακαλώ πολύ. Είπαµε και νωρίτερα ότι τα φίδια και οι

λύκοι ακονίζουν τις ξιφολόγχες στο πεζοδρόµιο. Υπάρχουν
άφρονες, ηλίθιοι, οι οποίοι απειλούν τη σωµατική ακεραιότητα
σε γυναικόπαιδα και οικογένειες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Υιοθετούµε αυτό που λέτε, αλλά

είστε οι πρώτοι διδάξαντες. Χαιρόµαστε που µετανιώνετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ζητώ και από τη µείζονα Αντιπολίτευση

και από την ελάσσονα και από όλα τα κόµµατα του συνταγµατι-
κού τόξου όχι να καταδικάσουν οµόθυµα, αλλά να γίνουµε ένα
τείχος µπροστά σε αυτούς που απειλούν την κοινωνική ηρεµία,
τη δηµοκρατία και τους θεσµούς. Δεν είναι καιρός για να παί-
ξουµε τα τοπικά µας βίντεο στα τοπικά ακροατήρια. Είναι πολύ
σοβαρότερα τα διακυβεύµατα σε αυτή την Αίθουσα και σε αυτή
την πολιτική διαδικασία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα µην εκκινή-

σουµε έναν νέο γύρο. Σας παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Μόνο για ένα λεπτό, κύριε

Πρόεδρε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, ησυχάστε
παρακαλώ.

Ορίστε, κύριε Κουµουτσάκο, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό αυ-
στηρά, σας παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Υιοθετούµε αυτά που λέτε, αλλά
εσείς είστε οι πρώτοι που τα διδάξαµε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Δεν υπάρχουν συµψηφισµοί σε αυτά.
Να µας πείτε πρόσφατα γεγονότα. Εδώ έχουµε συγκεκριµένους
ανθρώπους που κινδύνευσαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ! 
Ελάτε κύριε Κουµουτσάκο, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ντροπή σας! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δική σας είναι η ντροπή!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ηρεµήστε!
Ο κ. Κουµουτσάκος έχει τον λόγο, για ένα λεπτό, σας παρα-

καλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Φταίει το θύµα δηλαδή, ε; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ξυδάκη, µην

µπαίνετε σε διάλογο. Παρακαλώ! Δεν κερδίζουµε τίποτα έτσι.
Χρόνο χάνουµε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Λοιπόν, µπαίνει τελεία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κουµου-

τσάκο, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για να κατα-

γραφεί στα Πρακτικά, για δεύτερη φορά η Νέα Δηµοκρατία κα-
ταδικάζει απερίφραστα όποια γεγονότα έχουν συµβεί κατά
συναδέλφων για απόψεις που έχουν εκφράσει. Αυτό για εµάς
δεν είναι καινούργιο. Είναι σταθερή µας πεποίθηση. Κάθε µορφή
βίας καταδικάζεται από τη Νέα Δηµοκρατία τη στιγµή που εκδη-
λώνεται. Εποµένως, δεν θα είναι έκπληξη σε κανέναν ότι η κατα-
δίκη µας είναι στέρεη, δυνατή και ηχηρή. 

Από εκεί και πέρα, κύριε Ξυδάκη, για µία ακόµη φορά αφήνετε
εντυπώσεις. Ποιος από την παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας σή-
µερα, πριν, τις προηγούµενες µέρες, στην τρέχουσα συζήτηση
έχει µιλήσει µε τους όρους τους οποίους αναφέρατε; Γιατί κοι-
τάτε σε αυτή την παράταξη;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης να ανατρέξετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ακούστε, κύριε Ξυδάκη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην ανοίγουµε

τώρα διάλογο. Σας παρακαλώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Η ηθεληµένη σύγχυση που

προσπαθείτε συχνά να διαµορφώσετε όσον αφορά τις θέσεις
µας, την ιδεολογική µας υπόσταση, είναι από µία συγκεκριµένη
πολιτική και µικροκοµµατική σκοπιµότητα. Την απορρίπτουµε
απόλυτα και είναι κάτι το οποίο, ειδικά σήµερα, µετά από όλες
µας τις παρεµβάσεις, µετά από την καταλυτική παρέµβαση του
Νίκου Δένδια, δεν µπορείτε να το λέτε. Σταµατήστε αυτό το παι-
χνίδι πια. Αναζητήστε αυτούς που δηµιουργούν εστίες διχασµού
σε εσάς και εκεί. Διότι από εκεί προέρχονται. Δύο είναι οι πηγές.
Εµείς δεν το κάνουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γεωργιάδη,
έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ε, όχι. Τι να απαν-

τήσετε; Με συγχωρείτε, τώρα, αλλά αυτό το πινγκ πονγκ θα παί-
ξουµε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Αυτή είναι δευτερολογία µου, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοιτάξτε, η ώρα
είναι 23.35’. Ήδη χάθηκε ο χρόνος δύο έως και τριών οµιλητών.
Σας παρακαλώ. Βεβαίως, σας έδωσα τον λόγο για να καταγγεί-
λετε -και ορθώς- το συγκεκριµένο συµβάν…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ζητώ τη δευτερολογία µου, κύριε Πρό-
εδρε. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ. Τι
ακριβώς θέλετε, κύριε Ξυδάκη; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Τελειώσαµε! Φτάνει!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Θέλω µόνο τρία λεπτά, τη δευτερολο-

γία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τρία λεπτά για ποιο

πράγµα; 
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Μα γίνεται επίθεση σε επίπεδο Κοινο-
βουλίου και εµείς θα κοιτάξουµε τον χρόνο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα µε συγχωρείτε
τώρα. Είναι καταδικαστέα η πράξη και για την κ. Τζάκρη και για
τους άλλους Βουλευτές για τα γεγονότα που συνέβησαν στα σπί-
τια τους χθες και προχθές…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Θέλω τη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εγώ δεν µπορώ να

σας αρνηθώ τον λόγο, αλλά δείξτε µία αυτοσυγκράτηση. Βοη-
θήστε και το Προεδρείο, διότι σε λίγη ώρα δεν θα υπάρχει Προ-
εδρεύων και µετά θα φωνάζουν οι Βουλευτές, των οποίων τα
ονόµατα ανακοινώθηκαν και περιµένουν στωικά να πάρουν τον
λόγο να µιλήσουν, ότι δεν θα έχουν τη δυνατότητα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είχα τελειώσει
τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Παρακαλώ την Αίθουσα και τους συ-

ναδέλφους σε τέτοιες εκδηλώσεις βίας, µίσους και ανατροπής
των κοινοβουλευτικών ηθών και της δηµοκρατίας, να µην κρα-
τάµε αστερίσκους και υποσηµειώσεις. Εγώ δεν ανέφερα ονό-
µατα, δεν ανέφερα εκφράσεις. Είπα ότι ακούστηκαν πράγµατα
ελαφρά τη καρδία. Δεν καταλαβαίνουν µερικοί συνάδελφοι τι
λένε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Πάλι τα ίδια.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Κλείστε. Εντάξει!
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα προ-

εδρεύσετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε Ξυ-

δάκη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Δεν τέλειωσαν τα δύο λεπτά, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην το συνεχί-

ζουµε, κύριε Ξυδάκη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Στον εισηγητή της Πλειοψηφίας µία

απάντηση οφείλετε, γιατί έχουµε έναν διάλογο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, διάλογος δεν

θα γίνει. Τα ίδια θα λέµε συνέχεια; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Τα λόγια του κ. Δένδια τα χειροκρό-

τησε σύσσωµη η Συµπολίτευση και από του Βήµατος της Βουλής
και από αυτή εδώ τη θέση απονείµαµε τον δέοντα έπαινο για τη
στάση του και είπαµε ότι όλοι µαζί υψώνουµε ένα δηµοκρατικό
τείχος. Αυτό συνεχίζεται. Πρέπει, όµως, να καταλάβουµε τις ευ-
θύνες όλων. Δεν είναι ώρα για συµψηφισµούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε Ξυ-
δάκη. Ευχαριστούµε. 

Κύριε Γεωργιάδη, ελάτε, παρακαλώ.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν
αφήνουµε τα χειροκροτήµατα, καλύτερα; Γιατί µε τα χειροκρο-
τήµατα δεν κάνουµε τίποτα και µε το να καταδικάζουµε τα γεγο-
νότα. Συµφωνούµε όλοι ότι όλες αυτές οι ενέργειες δεν είναι
σωστές. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η λεγόµενη Συµφωνία των Πρε-

σπών πραγµατικά -τουλάχιστον για εµάς της Ένωσης Κεντρώων-
είναι η «µαύρη βίβλος» αυτής της Κυβέρνησης, που για εµάς
είναι η χειρότερη Κυβέρνηση από τη Μεταπολίτευση και µετά.

Από τις δήθεν συνοµιλίες έχει προκύψει η υποχώρηση σε όλα
τα θέµατα, ακόµα και σε αυτά που προηγούµενοι πρωθυπουργοί
είχαν αντισταθεί: Όνοµα, γλώσσα, εθνότητα ή ιθαγένεια. Όπως
θέλετε το ονοµάζετε, γιατί έχουµε και ένα θέµα µεταξύ εθνότη-
τας και ιθαγένειας. Το «nationality», αν πάµε στο translate, βλέ-
πουµε ότι έχει δύο ερµηνείες. Εσείς το ερµηνεύετε ως ιθαγένεια,
κάποιοι άλλοι ως εθνότητα. Προχωράµε παρακάτω: «erga
omnes», ιστορία, πολιτισµός. Στην ουσία έχετε αφήσει όλες τις
αλυτρωτικές διαθέσεις απέναντι στους Σκοπιανούς.

Θα ξεκινήσω µε το όνοµα. Τόσο εσείς, κύριοι της Κυβερνή-
σεως, όσο και ο τέως Υπουργός, Ο κ. Κοτζιάς -µάλιστα, την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα έκανε δηλώσεις- επικαλείστε δήθεν τη

συµφωνία και τη Συνθήκη του Βουκουρεστίου του 1913. Όπως
λέτε, δηµιουργήθηκαν τρεις Μακεδονίες και εµείς πήραµε -έτσι
λέει ο κ. Κοτζιάς- τη δική µας Μακεδονία, την Καβάλα µας -αν
είναι ποτέ δυνατόν!- κ.λπ..

Να σας πληροφορήσω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι δεν µας χα-
ρίστηκαν εδάφη και σε κανένα σηµείο της συνθήκης δεν αναφέ-
ρεται η λέξη Μακεδονία. Η οριοθέτηση των συνόρων έγινε µε
βάση τα εδάφη και τις ελληνικές πόλεις, που είχαν απελευθερώ-
σει -διά της λόγχης µάλιστα- πέντε χιλιάδες οκτακόσιοι πενήντα
ένας αξιωµατικοί και οπλίτες, οι οποίοι έδωσαν τη ζωή τους στον
Β’ Βαλκανικό Πόλεµο. 

Καταθέτω και το σχετικό ΦΕΚ της Εφηµερίδας της Κυβερνή-
σεως προς ανάγνωση, σε περίπτωση που δεν το έχετε δει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μάλιστα, καταθέτω και τον χάρτη, που λέτε όλοι στον χάρτη
ότι έχουν γίνει τρεις Μακεδονίες. Όµως, και µε βάση τον χάρτη
η λέξη «Macedonia» είναι εντός των ελληνικών συνόρων.

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα
χάρτη, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα καταθέσω, επίσης, και ένα απόκοµµα της Εφηµερίδας
«ΣΚΡΙΠ», το οποίο µπορείτε να διαβάσετε, ότι δεν πήραµε την
Καβάλα, αλλά την απελευθερώσαµε. Το καταθέτω για όσους δεν
το γνωρίζουν.

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε τώρα στη γλώσσα και τα όσα αναφέρονται …
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Μαθήµατα δεν κάνετε µόνο εσείς. Καταθέτουµε στοιχεία στα
Πρακτικά. Μη µας λέτε ότι κάνουµε µαθήµατα. Εσείς πάτε να µας
βγάλετε και τα µαθήµατα µέσα από την παιδεία. 

Τα όσα αναφέρονται στο άρθρο 1.3γ’ της συµφωνίας είναι ξε-
κάθαρο πως για πρώτη φορά στην ελληνική πολιτική ιστορία
µόνο οι κύριοι Τσίπρας και Κοτζιάς αναγνωρίζουν µακεδονική
γλώσσα.

Και είναι, δε, ψέµα το επιχείρηµα των Σκοπίων, ότι η Ελλάδα
δήθεν αναγνώρισε τη γλώσσα κατά τη διάρκεια της Γ’ Διάσκεψης
των Ηνωµένων Εθνών για την τυποποίηση των γεωγραφικών ονο-
µασιών το 1977 στην Αθήνα.

Στη διάσκεψη εκείνη το µοναδικό θέµα συζήτησης αφορούσε
το πώς οι χώρες που δεν χρησιµοποιούν το λατινικό αλφάβητο
θα προχωρήσουν για λόγους τυποποίησης -standardization,
όπως αναφέρεται µέσα- σε µεταγραµµατισµό -transliteration-
αποκλειστικά των γεωγραφικών ονοµάτων µε λατινικούς χαρα-
κτήρες βάσει των συστηµάτων που πρότειναν οι ίδιες. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τα πρακτικά της τότε διάσκεψης.
(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος

Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέντα πρα-
κτικά, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το δε σύστηµα ήταν Κυριλλικό και στις σελίδες 67 και 68 των
τεχνικών εγγράφων η ίδια η γιουγκοσλαβική αντιπροσωπεία -κα-
ταθέτω άλλο ένα έγγραφο- ούτε ασχολείται µε το θέµα αναγνώ-
ρισης της γλώσσας, ούτε ζητάει κάτι τέτοιο.

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άλλη µία απόδειξη ότι µόνο οι κύριοι Τσίπρας και Κοτζιάς και
η δική σας Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είναι οι µόνοι που ανα-
γνωρίζουν τη µακεδονική γλώσσα, αποτελεί η απογραφή που
έγινε στον πληθυσµό του 1921 στη Γιουγκοσλαβία… 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Άρα, είµαστε προδότες!
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Αυτά

τα λέτε εσείς.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ πολύ.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): …

όπου σε σύνολο έντεκα εκατοµµυρίων εννιακοσίων ογδόντα τεσ-
σάρων χιλιάδων εννιακοσίων έντεκα κατοίκων δηλώθηκαν δεκα-
πέντε διαφορετικές γλώσσες και ούτε ένας άνθρωπος δεν
δήλωσε ότι µιλάει τη µακεδονική, ούτε καν αυτοί που ήταν και
κατοικούσαν στην περιοχή των Σκοπίων.

Καταθέτω το σχετικό έγγραφο της απογραφής.
(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος

Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πέρα από τα παραπάνω, να σας ενηµερώσω ότι πριν από τη
Συµφωνία των Σκοπίων, στο Σύνταγµα των Σκοπίων υπήρχαν δώ-
δεκα και όχι τρία άρθρα προβληµατικά, όπως θέλετε να µας πείτε
εσείς, µε αλυτρωτικές τάσεις. 

Καταθέτω σχετικό πίνακα, για να µην τρώω περισσότερο
χρόνο.

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέν πί-
νακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σχετικά µε την ταυτότητα τώρα, εφόσον αναγνωρίζετε ότι
υπάρχει µακεδονική ταυτότητα, ιθαγένεια, αυτό που θα περίµενε
κάποιος είναι ο επιθετικός προσδιορισµός να είναι «Βορειοµακε-
δόνας». Αυτό που βλέπουµε, όµως, και στη ρηµατική διακοίνωση,
αλλά και στο άρθρο 1.3β’, είναι ότι δέχεστε σκέτο το «Macedon-
ian». Μάλιστα, τρεις φορές στη ρηµατική διακοίνωση αναφέρεται
«Macedonian people». Και αν στην ιθαγένεια είναι Μακεδόνας,
στην εθνότητα τι θα είναι; Σλάβος; Θα αυτοπροσδιοριστεί; Θα
είναι ό,τι θέλει; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Ακριβώς. Η εθνότητα είναι αυτοπροσ-
διορισµός. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν
είναι έτσι, κύριε Υπουργέ. 

Αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και γενικά πρόθυµοι συνά-
δελφοι που θέλετε να στηρίξετε αυτή τη συµφωνία, θα ήθελα να
αναλογιστείτε και να σκεφθείτε ότι θα είστε οι µόνοι στην ιστορία
που θα προσφέρετε πραγµατικά στο πιάτο των Σκοπιανών τη Μα-
κεδονία µας, την ιστορία µας, τον πολιτισµό µας και γενικά θα
νοµιµοποιήσετε κάθε αλυτρωτική τους όρεξη και µάλιστα σε συν-
θήκες ειρήνης.

Η Κυβέρνηση µιλάει για εθνική πρωτοβουλία. Προσέξτε!
Αρνηθήκατε Συµβούλιο πολιτικών Αρχηγών, αρνηθήκατε δη-

µοψήφισµα -που ξέρετε ότι τουλάχιστον το 80% του ελληνικού
λαού διαφωνεί µε αυτήν τη συµφωνία- δεν πραγµατοποιήθηκε
Υπουργικό Συµβούλιο για να υπάρχουν οι υπογραφές όλων των
Υπουργών, για να εξουσιοδοτεί τον Υπουργό Εξωτερικών να πάει
να υπογράψει, αγνοήσατε το βροντερό παρών που έδωσαν όλοι
οι Έλληνες, οι εκατοντάδες χιλιάδες των Ελλήνων, σε όλα τα
συλλαλητήρια. Μάλιστα, στο τελευταίο συλλαλητήριο υπήρχαν
κάποιοι που ψέκασαν µε χηµικά ακόµα και παιδάκια και ηλικιω-
µένους, ενώ και κάποιους άλλους τους σταµάτησαν στα είκοσι-
τριάντα χιλιόµετρα από εδώ για να µην φτάσουν. Επίσης,
αρνηθήκατε να συζητήσουµε στην Αίθουσα πριν πάτε στις Πρέ-
σπες και δεν είχατε και τη συγκατάθεση του κυβερνητικού εταί-
ρου.

Αυτό εσείς το ονοµάζετε «εθνική πρωτοβουλία». Είναι ο ορι-
σµός της µειοδοσίας, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς στην Ένωση Κεντρώων
είµαστε ξεκάθαροι. Δεν παίζουµε µε τα εθνικά µας θέµατα για
να διασωθούµε πολιτικά, όπως κάνουν πάρα πολλά κόµµατα εδώ
µέσα.

Σε ό,τι αφορά τον κ. Καµµένο, που το παίζει µακεδονοµάχος
του Σαββατοκύριακου, διαµηνύουµε ότι δεν ενδίδουµε σε κανένα
φλερτ και µάλιστα σε πολιτικό φλερτ από τον άνθρωπο που έχει
δώσει το στυλό στο χέρι για να πάει στις Πρέσπες και είναι συ-
νένοχος για τη Συµφωνία των Πρεσπών.

Και επειδή ο κ. Καµµένος µίλησε προσωπικά για εµένα και ήταν
και µελλοντολόγος για το δικό µου, προσωπικό πολιτικό µέλλον,
θα ήθελα να κάνω και εγώ µία προφητεία για το πολιτικό µέλλον

του κόµµατός του. Είστε ήδη παρελθόν.
Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές -και κλείνω µε αυτό, γιατί

ήδη έχω καταχραστεί τον χρόνο και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε-
για µία ακόµα φορά διατυµπανίζουµε ως Ένωση Κεντρώων ότι
δεν αποδεχόµαστε όνοµα για τα Σκόπια που να περιλαµβάνει τη
λέξη «Μακεδονία» ή παράγωγο αυτής. 

Θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας για να εµποδίσουµε
την ολοκλήρωση αυτής της κατάπτυστης συµφωνίας και -γιατί
όχι;- να την ακυρώσουµε και στο µέλλον αν αυτό είναι πραγµα-
τοποιήσιµο. Για εµάς και για εκατοµµύρια Ελλήνων -τουλάχιστον
για εµάς, για να µη φανεί ότι προκαλούµε κιόλας- η Μακεδονία
είναι µία και είναι ελληνική. 

Καταψηφίζουµε αυτήν τη συµφωνία και σας καλώ όλους να
αναλογιστείτε την ιστορική σας ευθύνη σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Γρέγος από τη Χρυσή Αυγή.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για να κάνω µία ερώτηση στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, γιατί
δεν θα είναι συνέχεια εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν γίνεται, κύριε
Λοβέρδο, µε συγχωρείτε πάρα πολύ. Τι θα πει µία ερώτηση στον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας. Ούτε επισπεύδων είναι ούτε τίποτα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καθυστερούµε,

κύριε Λοβέρδο. Εάν, δηλαδή, περάσουν οι Υπουργοί και κάθε
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος θέλει να ρωτήσει κάτι τον
Υπουργό Υγείας, για παράδειγµα, ο άλλος θέλει να ρωτήσει τον
Υπουργό Παιδείας, δεν θα ολοκληρώσουµε.

Ορίστε, κύριε Γρέγο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα µία οµιλία πριν που κράτησε, µάλιστα, δώδεκα µε δε-

κατρία λεπτά, την οποία θα µπορούσα να την χαρακτηρίσω ιστο-
ρική τρικυµία εν κρανίω. Έχουµε πλέον ένα ζωντανό παράδειγµα. 

Επίσης, άκουσα και το εξής αµίµητο από κάποιον Βουλευτή
του ΣΥΡΙΖΑ, ότι ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης ήταν Αλβανός. Τι
άλλο θα ακούσουµε σε αυτήν την Αίθουσα;

Είστε ικανοί να πείτε ή να πιστεύετε -εκτός από το ότι είστε
ανιστόρητοι, είστε και προκλητικοί- ότι και ο Μέγας Αλέξανδρος
ήταν κάποιος µετανάστης από το Μπαγκλαντές. Ακούµε απί-
στευτα πράγµατα σήµερα εδώ.

Λοιπόν, σαν εκπρόσωπος του ελληνικού έθνους και σαν εκπρό-
σωπος εκατοντάδων χιλιάδων Ελλήνων πατριωτών οφείλω και
από του Βήµατος της Βουλής να σας επιστρέψω όλες τις ύβρεις
που ακούστηκαν σε βάρος µας. Είναι πράγµατι πάρα πολύ οδυ-
νηρό να ακούµε οµιλίες Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά καλό είναι
και αυτό γιατί τα βλέπει και τα ακούει ο ελληνικός λαός.

Ζούµε και βιώνουµε µέρες προδοσίας, µέρες εκχώρησης εθνι-
κής κυριαρχίας, µέρες παράδοσης της ιστορίας και του πολιτι-
σµού της ιερής γης της Μακεδονίας µας, µέρες βρώµικων και
παράνοµων συναλλαγών, µέρες που καταλύεται το Σύνταγµα και
οι θεσµοί, µέρες που προσβάλλουν κάθε Έλληνα σε ολόκληρη
την επικράτεια και σε όλο τον κόσµο, µέρες τραγικές, µέρες που
θα καταγραφούν σαν τη µεγαλύτερη προδοσία στη σύγχρονη
ελληνική ιστορία.

Το ξέραµε, το λέγαµε, το είχαµε καταγγείλει πριν χρόνια, κάθε
µήνα, κάθε µέρα, κάθε στιγµή. Ήµασταν στο πρώτο µεγάλο συλ-
λαλητήριο για τη Μακεδονία µας πριν πολλά χρόνια, κρατώντας
ψηλά το λάβαρο µε το αστέρι της Βεργίνας. Ήταν το πρώτο
φύλλο της εφηµερίδας µας πριν πολλά χρόνια που είχε µε µε-
γάλα γράµµατα τον τίτλο «Κανένας συµβιβασµός για τη Μακε-
δονία µας». Το δείχνουµε για άλλη µία φορά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα της Βουλής καταλαµ-
βάνει ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Ήµασταν εµείς που αντιδρούσαµε δυναµικά σε κάθε εκδή-
λωση των Σκοπιανών στη βόρειο Ελλάδα. Ήµασταν εµείς που σε
κάθε έντυπο µας, σε κάθε οµιλία µας σε γραφεία, σε τοπικές ορ-
γανώσεις, σε ανοιχτές εκδηλώσεις, καταγγέλλαµε και στηλι-
τεύαµε τα ανθελληνικά σχέδια και τις µεθοδεύσεις που
οδηγούσαν µε µαθηµατική ακρίβεια στο έγκληµα που συντελείται
σήµερα.
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Εµείς, λοιπόν, είµαστε αυτοί που τολµάτε εσείς, οι βολεµένοι
και οι διεφθαρµένοι, να αποκαλείτε φασίστες και ακραίους εθνι-
κιστές. Μα, βέβαια, εσείς οι δήθεν δηµοκράτες ποτέ δεν κρύψατε
το κεκαλυµµένο έντεχνα µίσος για τη δηµοκρατία.

Εσείς, λοιπόν, οι ψευτοδηµοκράτες αποκαλείτε «ετερόκλητο
όχλο» όσους συµµετέχουν στα συλλαλητήρια, όλα αυτά τα εκα-
τοµµύρια Ελλήνων πατριωτών. Ετερόκλητο, φυσικά, αποδείχ-
θηκε το ανθελληνικό σας µόρφωµα που καταρρέει µέρα µε τη
µέρα. Και να υπενθυµίσουµε εδώ ότι έχετε πενήντα µπόνους
Βουλευτές.

Οι µέρες περνάνε και το τέλος της κόκκινης χούντας σας είναι
κοντά. Λίγοι µήνες σας έµειναν, λίγοι µήνες για να κονοµήσετε
µερικές χιλιάδες ευρώ από τη βουλευτική αποζηµίωση και, φυ-
σικά, για να ικανοποιήσετε το ανθελληνικό σας µένος.

Κάποιοι πίστεψαν ότι θα αλλάζατε τα πάντα, ότι θα σώζατε τη
χώρα, ότι θα δίνατε ελπίδα στο λαό, µία ελπίδα που έγινε γρή-
γορα εφιάλτης και κατάρα. Κάποιοι πίστεψαν τα βρωµερά και
άθλια ψέµατα αυτού που εκτελεί χρέη Πρωθυπουργού, των
Υπουργών, των Βουλευτών του.

Εµείς λέγαµε: Μην τους πιστεύετε, είναι πειθήνια όργανα της
Μέρκελ και των ξένων τοκογλύφων. Συζητάνε µε τους εχθρούς
της πατρίδας µας, µε Τούρκους, µε Αλβανούς, µε Σκοπιανούς.
Και δεν συζητάνε απλά, σκύβουν το κεφάλι σε κάθε διεκδίκηση.

Εξ άλλου, ο καλός φίλος του Τσίπρα, ο Ζάεφ, ποτέ δεν έκρυψε
τις αλυτρωτικές διαθέσεις του κράτους-µορφώµατος του σε
βάρος της πατρίδας µας. Εξάλλου, παντού σαν Πρωθυπουργός
της Μακεδονίας παρουσιάζεται. Και δήλωσε, µάλιστα, πρόσφατα
ο καλός φίλος του Τσίπρα. ενώπιον του λαού του ότι «η Μακε-
δονία είναι µόνο δική µας». 

Και σύντοµα -µπορεί να το δούµε και αυτό- µπορεί να µας απει-
λήσουν και στρατιωτικά. Μην ξεχνάµε εδώ ότι οι Τούρκοι τους
εξοπλίζουν και τους εκπαιδεύουν συνεχώς. Τρίζουν τα κόκκαλα
των ηρώων του Μακεδονικού Αγώνα και ο ελληνικός λαός είναι
γεµάτος µε οργή για αυτήν την προδοσία.

Υπάρχει ένα µουσείο στη Θεσσαλονίκη, το Μουσείο Μακεδο-
νικού Αγώνα. Ανάµεσα στα άλλα εκθέµατα, υπάρχει και το πρό-
χειρο φορείο που µετέφεραν τον ήρωα Παύλο Μελά. Υπάρχουν,
επίσης, εκατοµµύρια αποδείξεις για την ελληνικότητα της Μακε-
δονίας µας, που, φυσικά, αγνοήσατε όταν υπογράψετε σε ένα
άθλιο τσαντίρι την προδοτική αυτή συµφωνία. Και καλό θα είναι
να περάσει στον ελληνικό λαό όχι σαν συµφωνία, αλλά σαν προ-
δοσία.

Και, φυσικά, αγνοείτε επιδεικτικά τους Έλληνες της περιοχής,
όπου µόνο η Χρυσή Αυγή έχει ασχοληθεί µε το θέµα και έχει κα-
ταθέσει και σχετική ερώτηση.

Αλήθεια, κύριοι του δηµοκρατικού τόξου, γιατί δεν κάνετε τε-
λικά ένα δηµοψήφισµα; Γιατί εδώ και µέρες έχετε κυκλώσει το
Κοινοβούλιο µε ισχυρές αστυνοµικές δυνάµεις; Γιατί πνίξατε τον
κόσµο µε ληγµένα χηµικά; Εσείς είχατε βγάλει και τα κάγκελα
από τον Άγνωστο Στρατιώτη, αλλά φυσικά δικά σας παιδιά έκαι-
γαν τις σκοπιές µαζί µε το ιερό εθνικό µας σύµβολο.

Για τη στάση των άλλων κοµµάτων τι να πρωτοπούµε; Για το
προδοτικό ΚΚΕ, η παραχώρηση της Μακεδονίας µας στους
Βουλγάρους ήταν πάντα απαίτηση και αγώνας. Και το παραδέ-
χτηκε σήµερα ένας οµιλητής του στη Βουλή. Εδώ ταιριάζει το
«µία φορά προδότης, πάντα προδότης».

Βουλευτές του Ποταµιού έπαιρναν πάντα θέσεις που έκριναν
κάθε τι εθνικό και πατριωτικό, µε κορυφαίο το Βουλευτή της Χρυ-
σής Αυγής που µετεγράφη πρόσφατα.

Οι ΑΝΕΛ έβαλαν την κονόµα και την κουτάλα πάνω από το
δήθεν πατριωτικό καθήκον τους. Και κάποια στιγµή θα πρέπει να
µάθουµε και για τις συναλλαγές τους µε τον ΣΥΡΙΖΑ.

Όσο για το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ; Και µόνο που στις τάξεις του έχει
στελέχη από το ανθελληνικό κόµµα ΔΗΜΑΡ αρκεί.

Η πατριδοκάπηλη Νέα Δηµοκρατία εδώ και χρόνια ετοίµαζε
την προδοσία. Η ψοφοδεξιά παράταξη εκχωρεί το όνοµα της Μα-
κεδονίας και δέχεται διπλή ονοµασία. Η Νέα Δηµοκρατία ήταν,
είναι και θα είναι πάντα το δεκανίκι και ο καρπαζοεισπράκτορας
της Αριστεράς. Να θυµίσουµε, λοιπόν, εδώ στους κύριους της
Νέας Δηµοκρατίας, ότι ο Παύλος Μελάς και οι άλλοι ήρωες του
Μακεδονικού Αγώνα δεν θυσιάστηκαν για καµµιά διπλή ονοµα-

σία, για κανένα γεωγραφικό προσδιορισµό. Η Νέα Δηµοκρατία
έχει δείξει τις διαθέσεις της εδώ και χρόνια και σήµερα φάνηκε
ξεκάθαρα µε τη στάση της στην πρόταση αντισυνταγµατικότητας
της Χρυσής Αυγής. Την καταθέτω για άλλη µία φορά στα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνιος Γρέγος καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα πρόταση αντισυνταγµατι-
κότητας της Χρυσής Αυγής, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Φυσικά, όµως, δεν θα πρέπει να αφήσουµε τη Μακεδονία µας
στα νύχια του Τσίπρα ή του Μητσοτάκη. Και, πραγµατικά, θα
είναι ντροπή η βόρεια Ελλάδα να εκλέξει Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
ή της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και η Κρήτη. Και ξέρετε την τε-
ράστια προσφορά των Κρητών στο Μακεδονικό Αγώνα και τη
σχέση τους µε τη βόρεια Ελλάδα.

Έχουµε, όµως και ένα χρέος, πέραν όσων κάναµε σε αυτόν
τον αγώνα που δίνουµε και που είναι µία σταγόνα στους ποτα-
µούς αίµατος για την ελληνικότητα της Μακεδονίας µας: Σαν γο-
νείς κυρίως πρέπει να µάθουµε στα παιδιά µας ότι η Μακεδονία
µας από την αρχαιότητα µέχρι σήµερα είναι µία και είναι µόνο
ελληνική.

Κυκλοφόρησαν και κάποιες αφίσες στη βόρειο Ελλάδα. Δεν
το σχολιάζω αυτό. Υπάρχει, όµως, τηλεόραση, υπάρχει το διαδί-
κτυο. Τα πρόσωπα και τα ονόµατα όσων στηρίζουν την προδο-
τική συµφωνία είναι γνωστά στο λαό, Μπορούµε να δούµε και
λίστες. Έχουν βγει στο διαδίκτυο µε τα ονόµατα. Και επειδή έρ-
χονται και εκλογές και θα βγούνε οι γνωστοί ψηφοζήτουλες, θα
παρακαλούσα τους Έλληνες για το εξής: Αν πετύχετε κάποιον
από αυτούς, ρωτήστε τον γιατί πρόδωσε τη Μακεδονία µας.

Όσο για τον κ. Τσίπρα, όπως φάνηκε, θα έρχεται µε δεκάδες
διµοιρίες στη Θεσσαλονίκη, δεν θα περπατήσει στο κέντρο, ούτε
στις γειτονιές, ούτε στο Λευκό Πύργο. Αυτά γινόντουσαν κάποτε.

Ελάτε, λοιπόν, να µετρηθούµε ποιοι είναι µε τον λαό και ποιοι
είναι απέναντί του. Δεν θα ξεχάσω τα κείµενα πριν πολλά χρόνια
κάποιου που τώρα είναι Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ στη Θεσσαλο-
νίκη σε µία φυλλάδα, κείµενα ποτισµένα µε ανθελληνικό δηλητή-
ριο, αλλά και αναφορές στελεχών που έλεγαν ξεκάθαρα ότι η
Μακεδονία δεν είναι ελληνική και όποιος το υποστηρίζει είναι
εθνικιστής.

Είναι ώρα για συνεχή και λυσσαλέο, νόµιµο πολιτικό αγώνα
µέχρι να πέσει αυτή η Κυβέρνηση και να µην ξανασηκώσει κε-
φάλι. Είστε ότι πιο σάπιο, διεφθαρµένο και ανθελληνικό έφερε η
µοίρα στην πατρίδα µας. Αυτό, όµως, θα αλλάξει µε τη δύναµη
του ελληνικού λαού. Η Μακεδονία θα είναι για εσάς η ταφό-
πλακα. 

Έλληνες, µην τους φοβάστε! Είναι µόνο εκατόν πενήντα ένας,
εκατόν πενήντα δύο και είµαστε εκατοµµύρια. Εξ άλλου είναι µία
παράνοµη Κυβέρνηση, µία κόκκινη χούντα ανεπιθύµητη από τη
Θράκη µέχρι την Κρήτη. 

Έχουν διαπράξει και εγκλήµατα και κακουργήµατα σε βάρος
του ελληνικού λαού και της πατρίδας, για τα οποία υπάρχουν
αδιάσειστα στοιχεία και αποδείξεις. Μέσα σε αυτά είναι κι εκείνο
της κατάρρευσης του Συντάγµατος και της προσβολής του πο-
λιτεύµατος.

Όλοι στον αγώνα, λοιπόν! Θέλει αρετή και τόλµη η ελευθερία!
Καλό αγώνα, Έλληνες!

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι, να
σας ενηµερώσω για το εξής. Σήµερα, τουλάχιστον αυτό που έχω
σαν λίστα, είναι να µιλήσουν ακόµα δεκαεπτά οµιλητές. Αν βά-
λουµε από επτά λεπτά ο καθένας, µας κάνει εκατόν δέκα εννέα
λεπτά, δηλαδή δύο ώρες, εάν τηρήσετε το χρόνο. Αυτό σηµαίνει
ότι πριν τις 2.00’ δεν πρόκειται να φύγουµε από δω, εάν θέλετε
να µιλήσετε όλοι. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Είπαµε ότι θα φύγουµε 1.30’. 
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι, δεν θα φύγουµε στις

1.30’! Θα µιλήσουν µέχρι τον αριθµό που έχουµε πει! Όποιος δεν
θέλει να πάει σπίτι του!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Είναι δεκαεπτά οµιλη-
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τές. Μέχρι τις 2.00’ θα µείνουµε εδώ. Τουλάχιστον εγώ, θα µείνω
µέχρι τις 2.00’. Απλά, σας παρακαλώ πολύ, να τηρήσετε τον
χρόνο. Μην µε φέρνετε σε δύσκολη θέση κάθε λίγο και λιγάκι να
κάνω παρατηρήσεις. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Λοβέρδο, τι θα
θέλατε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, το είπα και στον κ.
Λαµπρούλη προηγουµένως, όταν δεν µου έδωσε το λόγο. Είχα
πολλές ευκαιρίες, ειδικά το απόγευµα, να πάρω τον λόγο διακό-
πτοντας. Δεν το έκανα. Διευκολύνω. Ωστόσο, από το πρωί, από
τις 10.00’, ζήτησα οκτώ έγγραφα. Ήταν εδώ κ. Κατρούγκαλος
Υπουργός Εξωτερικών…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Λοβέρδο, έχει
καταγραφεί. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακούστε µε. Ήταν εδώ ο Υπουργός
Άµυνας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν είναι εδώ τώρα ο
Υπουργός. Να µην καθυστερήσουµε µε αυτό. Έχει καταγραφεί
κατά τη διάρκεια της µέρας το αίτηµά σας. Αύριο θα έχετε την
ευκαιρία να τα πείτε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αφήσατε µε. Δεν θέλω να διακόπτω
αύριο. Όταν θα τελειώσει η συνεδρίαση αύριο, τι νόηµα έχει να
ζητάω κάτι;  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Είναι τόσο αργά αυτή
τη στιγµή.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακούστε µε. Θα ολοκληρώσω σύν-
τοµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν µε βοηθάτε, όµως.
Είστε έµπειρος Κοινοβουλευτικός. Σας παρακαλώ πολύ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ζητάµε από τον Υπουργό Άµυνας
αυτό που το πρωί ο Υπουργός των Εξωτερικών µας είπε. Είπε ότι
µας αναγιγνώσκει το δικό του έγγραφο –δεν ξέρω τι ανέγνωσε-
και ότι θα επικοινωνήσει µε το Υπουργείο Άµυνας για τα επτά
υπόλοιπα, που είναι και τα κυρίως έγγραφα. 

Ο Υπουργός ήταν εδώ. Το Προεδρείο δεν µου έδωσε τον λόγο
να τον ρωτήσω. Έφυγε ο Υπουργός. Ζητάω –θα του το πουν οι
συνεργάτες του- αύριο όταν θα ξεκινήσει η συνεδρίαση είτε να
έχουµε τα επτά έγγραφα εδώ, τα οποία είναι κρίσιµα για το θέµα
που συζητάµε, είτε να έχουµε την άρνησή κατάθεσης τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Είναι ξεκάθαρο, κύριε
Λοβέρδο. Καταγράφηκε.

Τον λόγο έχει η κ. Αραµπατζή από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά
λεπτά.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώ λέγοντας ότι εµείς, ως Νέα Δηµοκρατία, που διαχρο-

νικά, στέρεα και απερίφραστα καταδικάζουµε κάθε µορφή βίας,
δεν ανεχόµαστε µαθήµατα όψιµης πολιτικής ευαισθησίας από
όσους µέσα εδώ µιλούσαν για «γερµανοτσολιάδες», για «κρεµά-
λες στο Σύνταγµα», για «Τσολάκογλου» και άλλα επαίσχυντα.
Πολλώ δε µάλλον, εγώ προσωπικά δεν δέχοµαι µαθήµατα όψι-
µης πολιτικής ευαισθησίας από τον κ. Ξυδάκη, που ως Υπουργός
Πολιτισµού αποτελεί τον ενταφιασµό του ακτινοβόλου µνηµείου
της Αµφίπολης της Μακεδονίας µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γεννήθηκα και µεγάλωσα στη

Μακεδονία, στις Σέρρες, την πατρίδα του Μακεδόνα αρχιστρά-
τηγου της Επανάστασης του 1821, του ήρωα Εµµανουήλ Παππά.
Δεν φανταζόµουν ποτέ ότι θα έρθει η µαύρη στιγµή που θα χρει-
αζόταν να ανέβω στο Βήµα εδώ του ελληνικού Κοινοβουλίου για
να υπερασπιστώ το αυτονόητο, την ελληνικότητα της Μακεδο-
νίας µας και να την υπερασπιστώ, δυστυχώς –κα αυτό είναι το
πιο επώδυνο- όχι απέναντι σε ξένους εισβολείς, αλλά απέναντι
σε µία ελληνική Κυβέρνηση που πρόθυµη και βιαστική, µε ενθου-
σιασµό πανηγυρίζει το ξεπούληµα της, µία Κυβέρνηση εφιάλτη
που ανοίγει την «κερκόπορτα» στους Σκοπιανούς, προσφέρον-
τάς τους στο πιάτο τη διακαή, ψευδεπίγραφη, ανιστόρητη εθνική
τους επιδίωξη από το 1944 ακόµη. 

Ποτέ δεν φανταζόµουν ότι ένας εσµός «εθνοµηδενιστών»,
όπως σας χαρακτήρισε ο Μίκης Θεοδωράκης, που ονοµάζεται

«ελληνική Κυβέρνηση», θα έφτανε στο σηµείο να λειτουργήσει
τόσο µειοδοτικά, εκχωρώντας όνοµα, γλώσσα, εθνότητα, το
µπόλι δηλαδή της εθνικής συνείδησης, της εθνικής ταυτότητας. 

Ποτέ δεν φανταζόµουν ότι θα υπάρξει Έλλην Πρωθυπουργός
που χωρίς ντροπή θα αναγνωρίσει τους Σκοπιανούς ακόµη και
τον όρο «µακεδονικός λαός» και µάλιστα µονοπωλιακά, που θα
αισθάνεται υπερήφανος γι’ αυτό, κραδαίνοντας τη ρηµατική δια-
κοίνωση των Σκοπίων πριν από λίγες µέρες εδώ στο Βήµα της
Βουλής. 

Βρέθηκε, δυστυχώς, όµως αυτή η Κυβέρνηση του Αλέξη Τσί-
πρα και των προθύµων, η Κυβέρνηση των καλύτερων υπερασπι-
στών του Ζόραν Ζάεφ. Βρέθηκαν οι εµπρηστές του σκοπιανού
αλυτρωτισµού που κανείς δεν µπορεί να προβλέψει πότε θα ξανά
ξυπνήσει. Βρέθηκαν οι ηθικοί και πολιτικοί αυτουργοί της εκκό-
λαψης του δόγµατος του «µακεδονισµού», της «Μακεδονίας του
Αιγαίου», του εθνικιστικού συνθήµατος «η Μακεδονία στους Μα-
κεδόνες».

Βρέθηκαν Έλληνες Βουλευτές που ισχυρίζονται, όπως έκανε
χθες ο παριστάµενος κ. Φίλης, ότι η Μακεδονία δεν ήταν ελλη-
νική, αλλά έγινε ελληνική και ότι όποιος µιλάει για ελληνική Μα-
κεδονία δηµιουργεί αλυτρωτισµό. 

Αλλά µήπως δεν ήσασταν εσείς που µέχρι χθες υποστηρίζατε
ότι τα Σκόπια πρέπει να ονοµάζονται «Μακεδονία» σκέτο; Κι αν
το ξεχάσαµε, µας το θύµισε, δυστυχώς, πριν από λίγες ώρες η
Προεδρεύουσα, η κ. Χριστοδουλόπουλου, δηλώνοντας µάλιστα
περήφανη για την υπογραφή της στο κείµενο των στελεχών του
ΣΥΡΙΖΑ, περήφανη που αντιστρατευόταν αυτή και οι οµοϊδεάτες
σας το εθνικό συµφέρον σε µία κρίσιµη στιγµή. Τη στιγµή που ο
Κώστας Καραµανλής έδινε την µάχη του Βουκουρεστίου, οχυ-
ρώνοντας τη χώρα µας µε το αδιαπραγµάτευτο όπλο του «βέτο»,
το όπλο που έλεγε «πρώτα λύση και µετά ένταξη» στους Σκοπια-
νούς. Κι εσείς, βεβαίως, το ξεπουλήσατε κοψοχρονιά. Γιατί µπρο-
στά στα ιστορικά κατάλοιπα της αριστερής σας ιδεοληψίας δεν
υπάρχει τίποτα εθνικό, δεν υπάρχει τίποτα πατριωτικό. 

Είστε τόσο θλιβεροί που καλείτε την ελληνική Βουλή να νοµο-
θετήσει, όταν το υφιστάµενο σύνταγµα της FYROM έχει ακόµα
τον τίτλο «Σύνταγµα της Δηµοκρατίας της Μακεδονίας». Είστε
τόσο θλιβεροί που µας καλείτε να νοµοθετήσουµε εν λευκώ και
εν κενώ, µε τον κ. Κατρούγκαλο να παραδέχεται ύστερα από τις
πιέσεις της Νέας Δηµοκρατίας ότι δεν µπορεί να καταθέσει το
ενιαίο κείµενο µε τις συνταγµατικές αλλαγές στα Σκόπια, γιατί
πολύ απλά καµµιά συνταγµατική Αναθεώρηση στα Σκόπια δεν
έχει ολοκληρωθεί! «Γουρούνι στο σακί», «άρον-άρον σταύρωσον
αυτόν», όπως θα έλεγε και ο λαός µας.

Ποδοπατάτε και εξευτελίζετε τη Βουλή, περιφρονείτε τον ελλη-
νικό λαό, κουρελιάζετε τη λαϊκή κυριαρχία. Εσείς, οι δήθεν δηµο-
κράτες, οι δήθεν προοδευτικοί, οι δήθεν, δήθεν, δήθεν κλείνετε τα
µάτια και τα αυτιά σε αυτό που συνέβη την Κυριακή στο Σύνταγµα,
σε αυτό που συνέβη πριν λίγους µήνες ξανά εδώ στην Αθήνα, στη
Θεσσαλονίκη, σε όλη τη χώρα. Εκεί που ο λαός διατράνωσε και
διατρανώνει το «όχι» στην εκτρωµατική Συµφωνία των Πρεσπών,
τον λαό που εσείς, κύριε Πρωθυπουργέ, λοιδορήσατε, χαρακτη-
ρίζοντάς τον «ακροδεξιό» και «ετερόκλητο όχλο», απαξιώνοντας
το αγνό πατριωτικό φιλότιµο του. 

Κι όταν είδατε ότι παρά τη χυδαιολογία και τη σπίλωση του πα-
τριωτικού τους φρονήµατος τα εκατοµµύρια των Ελλήνων συνέ-
χισαν να είναι στο δρόµο διαδηλώνοντας για τη Μακεδονία,
περάσατε στις θλιβερές σας πράξεις. Αποφασίσατε να τους δια-
λύσετε µε δακρυγόνα, τραµπουκισµούς, µε προβοκάτσιες. Πιά-
σατε δουλειά, κ. Γεροβασίλη κι εσείς και η γενίτσαρος της
παράταξής µας, η κ. Παπακώστα. 

Σε σας δεν έχει νόηµα να απευθυνθώ, κ. Γεροβασίλη, όµως, θα
ήθελα να ρωτήσω την κ. Παπακώστα που έχει το θράσος να πιάνει
στο στόµα της το όνοµα του ιδρυτή της παρατάξεως µας, του
Κωνσταντίνου Καραµανλή. Δεν ντραπήκατε όταν είδατε απλούς
ανθρώπους, γυναίκες, παιδιά, ηλικιωµένους, που κατέβηκαν από
κάθε γωνιά της χώρας, ειρηνικά και µε αξιοπρέπεια να διαδηλώ-
σουν, να µην µπορούν να αναπνεύσουν από τα δακρυγόνα; Δεν
ντραπήκατε όταν µε τις δικές σας εντολές υλοποιήθηκε το ύπουλο
σχέδιο των παρακρατικών οµάδων για να διαλυθεί αυτό το ειρη-
νικό συλλαλητήριο;
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Ο λαός, όµως, δεν σας φοβάται. Θα βρεθεί ξανά στους δρό-
µους και σήµερα και αύριο και όποτε χρειαστεί, όσα χηµικά κι αν
ρίξετε, όσους κουκουλοφόρους κι αν επιστρατεύσετε. Θα είναι
εδώ για να φωνάξει «όχι» στην κατάπτυστη αυτή συµφωνία που
φέρνετε κόντρα στη θέλησή του!

Εσείς, «την κάθε λέξη του Συντάγµατος» που έλεγε ο κ. Τσί-
πρας, σήµερα την κάνετε κουρελόχαρτο. Εσείς, οι δήθεν υπερα-
σπιστές της λαϊκής ετυµηγορίας, που τώρα µε κάθε τρόπο
αποφεύγετε, φτάνοντας τα όρια της κοινοβουλευτικής εκτροπής.
Εσείς οι έτοιµοι, µε δανεικές, ύποπτες, ετερόκλητες συµµαχίες,
µε µία Κυβέρνηση µειοψηφίας, µε µία Κυβέρνηση «παλιάτσο»,
θέλετε να περάσετε µε κάθε µέσο, µε κάθε τρόπο, µε κάθε κό-
στος την µαύρη αυτή συµφωνία, µία τεχνητή πλειοψηφία ανταλ-
λαγµάτων σε απόλυτη δυσαρµονία µε τη λαϊκή βούληση!

Γι’ αυτό η αυριανή ψηφοφορία δεν είναι µόνο µία ανεπανόρ-
θωτη πληγή στο εθνικό Σώµα, αλλά µία πληγή στη δηµοκρατία
και στην ανόθευτη λαϊκή αντιπροσώπευση. Αυτή, βεβαίως, δεν
σεβάστηκε ούτε και ο µέχρι πρότινος συγκυβερνήτης σας, ο κ.
Καµµένος, αναπαυόµενος αυτός και οι επτά Υπουργοί του τέσ-
σερα χρόνια στα προνόµια της υπουργικής καρέκλας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Σε ένα λεπτό ολοκληρώνω. Ευχαρι-
στώ κύριε Πρόεδρε.

Αυτός νοµίζει τώρα ότι µε πλαστά, ιδιοτελή και ψηφοθηρικά
δήθεν όχι µπορεί να ξεπλύνει το κακό που προκάλεσε στη χώρα.
Όχι, κύριε Καµµένε, δεν ξεπλένεστε, δεν αθωώνεστε. Είναι πολύ
αργά. Εσείς επιτρέψατε να υπογραφεί η Συµφωνία των Πρε-
σπών. Εσείς προσήλθατε στη Διάσκεψη του ΝΑΤΟ, δίπλα-δίπλα
µε τον κ. Ζάεφ. Και εάν αύριο η συµφωνία ψηφιστεί θα είστε το
ίδιο υπόλογος µε τον Αλέξη Τσίπρα.

Κυρίες και κύριοι, αύριο δεν θα είναι µία συνηθισµένη ψηφο-
φορία, µία ψηφοφορία που αθροίζονται απλά τα «όχι» και τα
«ναι». Θα είναι µία ψηφοφορία ηθικού αναµετρήµατος µε την
ιστορία µας, τον πολιτισµό µας, τις µακραίωνες θυσίες αυτού του
ταλαιπωρηµένου έθνους, µία ηθική αναµέτρηση µε τις ρίζες και
τον αγνό πατριωτισµό.

Η Νέα Δηµοκρατία και προσωπικά ο Κυριάκος Μητσοτάκης
έκανε και θα κάνει ό,τι περνάει από το χέρι µας για την αποτροπή
αυτής της εθνικής ήττας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώνετε, κυρία
συνάδελφε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν
κατέβω από το Βήµα θέλω να απευθυνθώ όχι στον ΣΥΡΙΖΑ -µά-
ταιος κόπος!- αλλά σε εσάς, τους πέντε, έξι Βουλευτές που κρα-
τάτε την τύχη αυτής της συµφωνίας στα χέρια σας. Θέλω να σας
παρακαλέσω να σκεφτείτε εθνικά, να σας παρακαλέσω να κοιτά-
ξετε τους ψηφοφόρους σας στα µάτια, αυτούς που σας έστειλαν
εδώ µε άλλη εντολή και µε άλλη εξουσιοδότηση, να σας παρα-
καλέσω να πείτε µαζί µας το µεγάλο όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ πολύ!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αύριο
πάνω απ’ όλα αναζητείται η εθνική συνείδηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία συνάδελφε, θα

το πω για άλλη µία φορά. Εάν όλοι από επτά λεπτά µιλάτε εννέα
λεπτά, θα φύγουµε από εδώ στις 2.30’. Εάν θέλετε, µπορούµε
να το κάνουµε αυτό. Δεν έχω καµµία αντίρρηση. Εγώ είµαι πρό-
θυµος. Εδώ θα είµαι!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε Φίλη,

έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Η κ. Αραµπατζή διαβάζοντας µία οµιλία προηγουµένως, µου

απέδωσε τη φράση, ότι δηλαδή εγώ είπα ότι η Μακεδονία δεν
είναι ελληνική. Είναι ψευδές, συκοφαντικό. Φαντάζοµαι κάποια
κακή ενηµέρωση έχει. Μίλησα στην Επιτροπή της Βουλής. Υπάρ-
χουν Πρακτικά, υπάρχουν βίντεο. 

Είπα τα εξής, εν συντοµία: Η ελληνική Μακεδονία είναι ελλη-
νική. Υπάρχουν και οι Μακεδονίες των άλλων. Η Συνθήκη του

Βουκουρεστίου λέει ότι η γεωγραφική περιοχή της Μακεδονίας
µοιράστηκε σε τρεις χώρες. Το µεγαλύτερο µέρος είναι στην Ελ-
λάδα και είναι η ελληνική Μακεδονία. 

Είπα, επίσης, ότι το σύνθηµα «Η Μακεδονία είναι µία και είναι
ελληνική» είναι σύνθηµα το οποίο υποκρύπτει αλυτρωτισµό. Είναι
παραβίαση της Συνθήκης του Βουκουρεστίου. 

Επαναλαµβάνω: Η ελληνική Μακεδονία είναι ελληνική. Όλα τα
άλλα υποκρύπτουν αλυτρωτισµό εναντίον άλλων χωρών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, κύριε
Φίλη. 

Είναι ξεκάθαρο αυτό που είπατε. Νοµίζω ότι δόθηκαν διευκρι-
νίσεις. Να προχωρήσουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μην ξαναπείτε την οµι-

λία σας. Είναι καταγεγραµµένη στα Πρακτικά. Απαντήσατε σε
αυτό που είπε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Αµφισβητήθηκε, όµως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Βοηθήστε λίγο τη δια-

δικασία, συνάδελφοι!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Η ελληνική Μακεδονία έγινε κατά 99%-100% ελληνική ως προς

την εθνολογική της σύνθεση µε βάση δυστυχώς τα όσα συνέβη-
σαν µε την ανταλλαγή προσφύγων κ.λπ.. Όµως, το ότι σήµερα
είναι τόσο συµπαγής εθνολογικά -είναι η συµπαγέστερη περιοχή
στα βαλκάνια- είναι ένα στοιχείο που πρέπει να µας δίνει αυτο-
πεποίθηση εθνική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μην κάνετε οµιλία,
κύριε Φίλη.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Τον λόγο, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τι θέλετε, κυρία Αραµ-

πατζή;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ο κ. Φίλης είπε επί λέξει «η Μακεδο-

νία έγινε ελληνική και ότι όποιος µιλάει για ελληνική Μακεδονία
δηµιουργεί αλυτρωτισµό».

Δεν περίµενα, βεβαίως, τίποτα διαφορετικό από έναν Υπουργό
Παιδείας που µίλησε κατάπτυστα λέγοντας ότι δεν υπάρχει η γε-
νοκτονία των Ποντίων!

Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Πού τα λέει αυτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, κύριε Κοντονή.

Μην καθυστερούµε άλλο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Χωρίς χειρόγραφα δεν µπορεί να µιλήσει! 
Φέρτε τα Πρακτικά!
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Μιλά µε τεκµήρια όµως!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Φίλη, έχει ανέβει

συνάδελφός σας στο Βήµα!
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Με αυτά πήρατε την εξουσία! Με τα

ψέµατα και την αναισχυντία σας!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Το θέατρο τελείωσε!
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όντως, τελείωσε!
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευτυχώς τελείωσε, µε µεγάλο κό-

στος όµως!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι, έχει ανέβει συνάδελφός σας στο Βήµα! Να προχω-
ρήσουµε.

Ορίστε, κύριε Κοντονή, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχα σκοπό να ξεκι-

νήσω την οµιλία µου λέγοντας ότι σήµερα η Βουλή ύψωσε ένα
τείχος απέναντι στην ακροδεξιά και µε την τοποθέτηση του εκ-
προσώπου της Νέας Δηµοκρατίας και µε την τοποθέτηση του εκ-
προσώπου του ΣΥΡΙΖΑ. Και ήταν ευτυχές το γεγονός ότι και ο κ.
Κουµουτσάκος σήµερα το βράδυ καταδίκασε την επίθεση που
δέχτηκε η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τζάκρη στο σπίτι της.

Αυτή η ρητορεία, όµως, και αυτοί οι χαρακτηρισµοί που εκτο-
ξεύετε, µη νοµίζετε ότι περνάνε χωρίς έλεγχο. Και θα έλεγα ότι
καλό είναι να µείνουµε σε αυτό το δηµοκρατικό µέτωπο, το οποίο
το πρωί διεφάνη να υπάρχει µε την καταδίκη της νεοναζιστικής
οργάνωσης της Χρυσής Αυγής και να µην επεκτείνεστε σε χαρα-
κτηρισµούς και προσβολές.

Και καλό θα είναι, επίσης, και ο κ. Μητσοτάκης να αναλογιστεί
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το ατόπηµα στο οποίο προέβη την Κυριακή: να µην καταδικάσει
αυτά που έπρεπε να καταδικάσει, αλλά να καταδικάσει την Κυ-
βέρνηση και τους άντρες της Ελληνικής Αστυνοµίας, οι οποίοι
έκαναν το καθήκον τους µε αξιοπρέπεια και µε αποτελεσµατικό-
τητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα επιχειρήµατα σχετικά µε τη
Συµφωνία των Πρεσπών νοµίζω ότι ακούστηκαν όλα. Δεν θα τα
επαναλάβω. Δεν θα επαναλάβω τα φύλλα της Εφηµερίδας της Κυ-
βέρνησης, του ελληνικού κράτους, τα οποία αναφέροντο στη «Δη-
µοκρατία της Μακεδονίας», τα σχολικά εγχειρίδια τα οποία
αναφέρονταν και αυτά στη Μακεδονία ως Οµόσπονδη Δηµοκρατία
της Γιουγκοσλαβίας, σε δηλώσεις Υπουργών και Πρωθυπουργών
της χώρας που ονόµαζαν τη γλώσσα µακεδονική. Νοµίζω ότι
ακούστηκαν τα πάντα και δεν χρειάζεται να τα ξαναλέµε.

Και δεν χρειάζεται εµείς του ΣΥΡΙΖΑ να τα επαναλαµβάνουµε,
διότι µιλάτε εσείς. Και αυτά που λέτε, έρχονται σε ευθεία σύγ-
κρουση µε το ίδιο το κείµενο της Συµφωνίας των Πρεσπών, το
οποίο είχε την ευκαιρία οποιοσδήποτε καλόπιστος πολίτης να το
διαβάσει την Κυριακή που δηµοσιεύτηκε στο µέγιστο µέρος των
αθηναϊκών εφηµερίδων. Εάν συγκρίνει αυτά που λέτε εσείς και
αυτά που λέει το κείµενο, δεν χρειάζεται να µιλάει ο ΣΥΡΙΖΑ. Τα
επιχειρήµατα τα δίνετε µόνοι σας. 

Γι’ αυτό σε αυτό το οποίο θα αναφερθώ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι η κοσµογονία η οποία συντελείται στο πολιτικό
σκηνικό της χώρας κατά κύριο λόγο εξαιτίας της Συνθήκης των
Πρεσπών. Μία συγκυβέρνηση διελύθη εξαιτίας αυτής της συµ-
φωνίας, ένα κόµµα έπαψε να θεωρείται κατά τον κανονισµό της
Βουλής Κοινοβουλευτική Οµάδα, ένας συνασπισµός κοµµάτων
κατέρρευσε, διότι µία συνιστώσα διέγραψε την άλλη και κάθε
µέρα, κάθε βδοµάδα βλέπουµε µέλη της κεντρικής επιτροπής
του ΚΙΝΑΛ να αποχωρούν. Ίσως γι’ αυτό η κ. Γεννηµατά προκή-
ρυξε και έκτακτο συνέδριο για εκλογή νέας κεντρικής επιτροπής.
Προφανώς, βλέπει ότι τα διορισµένα µέλη της κεντρικής επιτρο-
πής του ΚΙΝΑΛ αποχωρούν το ένα µετά το άλλο.

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν συνιστούν ένα
πραξικόπηµα εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ ούτε µία συνοµωσία. Όποιοι
θέλουµε να βλέπουµε την πραγµατικότητα καθαρά, χωρίς παρω-
πίδες, αντιλαµβανόµαστε ότι αυτό που γίνεται στην ελληνική
Βουλή αυτές τις µέρες είναι µία κορυφαία διαδικασία, µία από
τις κορυφαίες της Μεταπολίτευσης. Γι’ αυτόν τον λόγο παράγει
όλα αυτά τα φαινόµενα που διαπιστώνουµε -είναι µία συνολική
αναµόρφωση του πολιτικού σκηνικού- διότι µέσα σε αυτή τη σύγ-
κρουση εµπεριέχεται ιδεολογική σύγκρουση, πολιτική σύγ-
κρουση και σύγκρουση πρακτικών.

Και καλό θα είναι, κατά τη γνώµη µου, να αναλογιστούν µερικοί
γιατί άραγε έχουν γίνει αποσυνάγωγοι των ευρωπαϊκών κοµµα-
τικών οµάδων.

Να αναλογιστούν γιατί οι Ευρωπαίοι σοσιαλιστές διεκδικούν
να συνοµιλούν µε τον ΣΥΡΙΖΑ και τον Αλέξη Τσίπρα και όχι µε το
ΠΑΣΟΚ και την κ. Γεννηµατά και γιατί το σοσιαλιστικό κόµµα της
Γερµανίας, το SPD, προσκαλεί τον ΣΥΡΙΖΑ στο συνέδριο του και
όχι το ΠΑΣΟΚ.

Αυτά, λοιπόν, είναι τα µεγάλα ζητήµατα, τα οποία θέτει η συγ-
κυρία. Αυτά συνιστούν αντικείµενο συζήτησης και µελέτης και
προσδιορίζουν τις µεγάλες συγκρούσεις της εποχής µας. Δυστυ-
χώς, σε αυτές τις συγκρούσεις, εσείς µένετε για άλλη µία φορά
ουραγοί. Διότι η Αριστερά συγκρούεται µε τον εθνικισµό µε τον
εθνικολαϊκισµό και προσπαθεί να δώσει λύση σε ένα πρόβληµα
που άνθρωποι που δεν έχουν καµία σχέση µε την Αριστερά, δεν
έχουν καµµία σχέση µε τον ΣΥΡΙΖΑ, όπως είναι ο Νίκος Μέρτζος,
δηµόσια τοποθετούνται και λένε ότι επιτέλους αυτή η συµφωνία
δεν αφήνει καµµία πληγή. 

Αυτά τα ακούτε ή έχετε γίνει απλώς το εργαλείο µιας άθλιας
προπαγάνδας για να πέσει η Κυβέρνηση, εκµεταλλευόµενοι ένα
εθνικό θέµα, πράγµα µοναδικό στην ιστορία αυτού του τόπου;
Μπρος στο πάθος σας να πέσει η Κυβέρνηση, καλείτε τους Βου-
λευτές να µην ψηφίσουν µία συµφωνία, στην οποία πιστεύουν!
Καλείτε τους Βουλευτές του Ποταµιού να µην ψηφίσουν τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών για να πέσει η Κυβέρνηση. Αυτό είναι εθνικά
υπεύθυνη στάση; Αυτό είναι πατριδοκαπηλία από τη µία µεριά
στην εκφώνηση της άποψής σας και, από την άλλη, είναι µία

ανεύθυνη στάση, διότι βάζετε πάνω από τα εθνικά θέµατα και
πάνω από την κρίση των Ελλήνων Βουλευτών το κοµµατικό και
το µικροκοµµατικό συµφέρον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω λέγοντας το εξής: Αν
δεν ψηφιστεί η Συµφωνία των Πρεσπών, αντιλαµβάνεστε σε ποια
δεινή θέση θα βρεθεί η χώρα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Αντιλαµβάνεστε ότι το µόνο που θα µείνει από όλη αυτήν την

ιστορία είναι να ονοµάζεται, όπως είχε προβλέψει τον κίνδυνο ο
Κωνσταντίνος Μητσοτάκης, αυτή η δηµοκρατία «Δηµοκρατία της
Μακεδονίας» και τότε να δηµιουργούνται οι αλυτρωτισµοί συνε-
χώς εις βάρος της Ελλάδας και η καπηλεία της αρχαίας ελληνι-
κής ιστορίας;

Θα πω κι ένα τελευταίο, το οποίο ανέφερα στην επιτροπή και
θεωρώ ότι είναι σκόπιµο να το αναφέρω και στην Ολοµέλεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από δεκαπέντε χρόνια πε-
ρίπου, ο Ελληνοκυπριακός Ελληνισµός καταψήφισε το σχέδιο
Ανάν. Εάν είχε ψηφιστεί το σχέδιο Ανάν, ο τουρκικός στρατός θα
είχε αποχωρήσει από την Κύπρο. Σήµερα, είναι ακόµα εκεί. Και
θα πρέπει να αναλογιστείτε όσοι τότε µε τα ίδια επιχειρήµατα λέ-
γατε ότι αυτή η λύση δεν είναι σύµφωνη µε τον πατριωτισµό,
ποιο είναι σήµερα το έδαφος της συζήτησης;

Σήµερα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι Τουρκοκύπριοι αντι-
δρούν στην παράδοση της Μόρφου και της Αµµοχώστου, που
προέβλεπε το σχέδιο Ανάν να παραδοθούν στην ελληνοκυπριακή
διοίκηση. Και το χειρότερο από όλα είναι ότι στο τραπέζι για
πρώτη φορά έχει πέσει η συζήτηση, όχι για δικοινοτικής, διζωνι-
κής οµοσπονδία , αλλά για χαλαρή οµοσπονδία. Και οι Τούρκοι
θέτουν και το ζήτηµα της συνοµοσπονδίας, δηλαδή διχοτόµηση
διεθνώς αναγνωρισµένη. Αυτή είναι η κατάντια της πατριδοκα-
πηλίας. Αυτή είναι η κατάντια των φοβικών συνδρόµων, τα οποία
οδηγούν σε διπλωµατικές πρώτα ήττες και µετά σε µόνιµες και
εθνικές τραγωδίες.

Αναλογιστείτε, λοιπόν, εσείς τις ευθύνες σας. Εάν έχετε συ-
νείδηση που τοποθετεί το εθνικό συµφέρον πάνω από το κοµµα-
τικό, ψηφίστε τη συµφωνία των Πρεσπών, ψηφίστε την εθνική
γραµµή που πρώτοι εσείς είχατε οριοθετήσει µε αποφάσεις της
Βουλής των Ελλήνων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι,

για άλλη µία φορά θα το πω: Κάνετε τα επτά λεπτά εννέα λεπτά.
Ετοιµαστείτε να φύγουµε στις 2.30’. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κικίλιας από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά
λεπτά, παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Την ύστατη στιγµή, πριν από την κορυφαία σκηνή του δράµα-

τος των Πρεσπών, θέλω να αρχίσω την οµιλία µου, απευθύνον-
τας στην ψυχή του Ελληνισµού, τη Μακεδονία, την
παρακαταθήκη του Ελύτη. «Ήρθαν ντυµένοι φίλοι αµέτρητες
φορές οι εχθροί µου το παµπάλαιο χώµα πατώντας. Και το χώµα
δεν έδεσε ποτέ µε τη φτέρνα τους». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και καιρό έχω αντιταχθεί
ειλικρινώς και καθαρά στις πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης για
το σκοπιανό. Σήµερα, δικαιώνονται επί τα χείρω οι αρχικές µου
ενστάσεις. 

Γι’ αυτό, κύριε Ξυδάκη, είµαι κατηγορηµατικά αντίθετος στην
επικύρωση της εθνικά επιζήµιας Συµφωνίας των Πρεσπών.
Θεωρώ άκρως διαφωτιστική την αρχαιολογία της Συµφωνίας των
Πρεσπών, το πώς δηλαδή φτάσαµε στη σηµερινή διαδικασία.
Είναι πρόδηλο ότι ο κ. Τσίπρας ενέταξε τη διαπραγµάτευση µε
την κυβέρνηση Ζάεφ στους σχεδιασµούς του για τις εκλογές του
2019. Εξ αρχής το κίνητρό του, δηλαδή, δεν ήταν πατριωτικό
ούτε επεδίωκε την προαγωγή του δηµοσίου συµφέροντος. Στό-
χευε, απλώς, στη διάλυση των πολιτικών του αντιπάλων, των σχη-
µατισµών δηλαδή της Αντιπολίτευσης, και την ισχυροποίηση του
ΣΥΡΙΖΑ µε το να εµφανιστεί ο ίδιος ως πολιτικός µάγος που επι-
λύει χρόνια προβλήµατα. Δεν επεδίωκε τη βέλτιστη συµφωνία,
αλλά τον ενδιέφερε να φέρει µία όποια συµφωνία πριν από τις
εκλογές του 2019.
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Επιπλέον, ο κ Τσίπρας σαρξ εκ της σαρκός της ανανεωτικής
Αριστεράς εµφορείται από τις παρωχηµένες ιδέες του διεθνι-
σµού. Το ίδιο και αρκετοί από εσάς. Δεν είχε, όµως, καµµία έν-
σταση στο να αποδεχτεί τη µακεδονική εθνότητα και γλώσσα.
Αυτές οι εθνικά επιζήµιες προβλέψεις στη Συµφωνία των Πρε-
σπών δεν αποτελούν για τον ίδιο προϊόν αναγκαστικού συµβιβα-
σµού, αλλά προβολή της ιδεολογίας του. Εξαιτίας των δικών του
και δικών σας ιδεολογικών αγκυλώσεων ήταν ο πλέον ακατάλλη-
λος άνθρωπος να διαπραγµατευτεί το µακεδονικό. Και διάλεξε
για τη διεκπεραίωση σχεδιασµού τον κ. Κοτζιά.

Πολλοί λένε: «Μα καλά, κατηγορείτε τον Κοτζιά; Ο Νίκος είναι
πατριώτης», ξεχνώντας ότι η κοµµατική µήτρα που εξέθρεψε
τους κύριους Τσίπρα και Κοτζιά ήταν κοινή. Απλώς, ο κ Τσίπρας
ανέγνωσε ορθά τη φιλοδοξία του κ. Κοτζιά, το πάθος του για την
υστεροφηµία του. Στον πνευµατικά πληθωρικό κ. Κοτζιά δεν αρ-
κούσε µία απλή υπουργική θητεία. Έτσι, σαγηνεύτηκε από την
προοπτική να καταγραφεί στην ιστορία ως ο άνθρωπος που θα
έλυνε το σκοπιανό. Επιθύµησε και εκείνος, όσο και ο Πρωθυ-
πουργός, µία οποιαδήποτε συµφωνία, αρκεί να επιτυγχανόταν
εντός του ορίου της θητείας τους. Και αυτό το κείµενο υπογρά-
φηκε. Ο κ. Τσίπρας θέλησε να καρπωθεί αποκλειστικά τη συµ-
φωνία και εκµεταλλευόµενος τον παρορµητισµό του κ. Καµµένου
εξώθησε τον κ. Κοτζιά σε παραίτηση και κράτησε ο ίδιος τη θέση
του Υπουργείου Εξωτερικών, ώστε να πιστωθεί µόνος την κλη-
ρονοµιά των Πρεσπών. 

Και προβήκατε, κύριε Τσίπρα, χωρίς περίσκεψη, χωρίς λύπη,
χωρίς αιδώ σε µία συµφωνία µε την οποία η Ελλάδα εκχωρεί κυ-
ριαρχικά και ιστορικά της δικαιώµατα, λαµβάνοντας ως αντάλ-
λαγµα επικίνδυνες, αόριστες και αντιφατικές ρυθµίσεις. Δεν
αναλογιστήκατε ούτε το πατριωτικό ερώτηµα του Γιάννη Ρίτσου:
«Πώς γίνεται οι άλλοι να ορίζουν λίγο-λίγο τη µοίρα µας, να µας
την επιβάλλουν και εµείς να το δεχόµαστε;». 

Η Ελλάδα, µία χώρα µέλος του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης µε ισχυρό στρατό και γεωπολιτική ισχύ, απεµπολεί εθελού-
σια τα δίκαιά της και δικαιώνει τους Σκοπιανούς. Είναι ανήκουστο
εκείνος που βρίσκεται σε ανάγκη -εν προκειµένω, το κράτος των
Σκοπίων- και ζητά να επιβάλει τελικά τους όρους του και να παίρ-
νει επώδυνα ανταλλάγµατα από την Ελλάδα. 

Αν και είναι πασιφανές ότι η συντριπτική πλειοψηφία του ελ-
ληνικού λαού δεν επιθυµεί, κυρίες και κύριοι, την επικύρωση της
συµφωνίας, ο κ. Τσίπρας και εσείς κόπτεστε να περάσει από τη
Βουλή. Ο κ. Τσίπρας ηγείται δε µιας Κυβέρνησης-τερατουργή-
µατος, που κορµός της είναι ο ΣΥΡΙΖΑ και άκρα της συραµµένα,
ετερόκλητα µέλη, µια Κυβέρνηση-τερατούργηµα, στηριγµένη σε
ευκαιριακή και οριακή κοινοβουλευτική πλειοψηφία. 

Λίγους µήνες πριν λήξει η θητεία της, προβαίνει σε µια πράξη
που δεσµεύει εσαεί και βλάπτει την Ελλάδα. Για ένα κορυφαίο
εθνικό ζήτηµα θα έπρεπε είτε να αναζητηθεί πλατιά συναίνεση
εντός του Κοινοβουλίου είτε να προσφύγουµε στη λαϊκή ετυµη-
γορία, προφανώς µέσω των εκλογών.

Η άρνηση του κ. Τσίπρα αποδεικνύει ότι όσο, κατά την άποψή
µου, περιφρονεί την Ελλάδα, όπως φαίνεται από την επαίσχυντη
Συµφωνία των Πρεσπών, άλλο τόσο περιφρονεί και τον Έλληνα
πολίτη, αδιαφορώντας εµπράκτως για την αρχή της λαϊκής κυ-
ριαρχίας.

Κύριε Πρωθυπουργέ, παρ’ ότι µε τη Συµφωνία των Πρεσπών
καταφέρατε βαρύ πλήγµα στην ελληνική ιστορία και τα εθνικά
µας δίκαια, θα σας πω µε παρρησία, παραφράζοντας τον Γιάννη
Ρίτσο, «τη Ρωµιοσύνη µην την κλαις, γιατί εκεί που πάει να σκύ-
ψει, πετιέται από εξαρχής και αντριεύει και θεριεύει, γιατί ετού-
τος ο λαός δεν γονατίζει, παρά µονάχα µπροστά στους νεκρούς
του», τους νεκρούς Έλληνες που έχυσαν το αίµα τους για να εν-
σωµατώσουν και να κρατήσουν τη Μακεδονία στον εθνικό κορµό. 

Σ’ αυτούς τους ήρωες είστε υπόλογοι, εσείς, κύριε Τσίπρα και
εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι που υπερψηφίζετε τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών. Και όσο υπόλογοι είστε στους πρόγονούς
µας, άλλο τόσο και περισσότερο είστε υπόλογοι στις µελλοντικές
γενιές Ελλήνων που θα υποστούν τις συνέπειες του καιροσκοπι-
σµού σας.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι ούτε καν να µπείτε στη διαδι-
κασία να αναφέρεστε στο Κυπριακό και στο σχέδιο Ανάν. Σύσ-

σωµος ο Ελληνισµός της Κύπρου και της Ελλάδας έδωσε βρον-
τερή απάντηση στο σχέδιο Ανάν που ζηµίωνε τα κυπριακά και τα
ελληνικά συµφέροντα και προφανώς είναι το χειρότερο παρά-
δειγµα το οποίο µπορείτε να επικαλεστείτε σε ό,τι έχει να κάνει
µε αυτή την επαίσχυντη συµφωνία.

Και επειδή αναφέρατε τη Νέα Δηµοκρατία και τα επεισόδια
του συλλαλητηρίου της Κυριακής και τους Έλληνες αστυνοµι-
κούς και βάλατε στο στόµα του Πρόεδρου της Νέας Δηµοκρα-
τίας, του κ. Μητσοτάκη πράγµατα τα οποία δεν είπε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Το τι δεν είπε είναι το πρόβληµα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Είναι προφανές, κύριε Φίλη και κύριε

Κουρουµπλή, που θέλετε να κελαηδήσω και να τραγουδήσω, ότι
κανένα σεβασµό, καµµία εκτίµηση, καµµία συµπάθεια δεν έχετε
στον Έλληνα και στην Ελληνίδα αστυνοµικό. 

Η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη
µαζί µε την πολιτική ηγεσία της Κυβέρνησης εν γένει αποφάσισε
ποιος θα είναι ο τρόπος που θέλησε να διαλύσει αυτό το ειρηνικό
συλλαλητήριο εκατοντάδων χιλιάδων συµπολιτών µας, που πάν-
τως δεν είναι ακροδεξιοί. 

Άρα ο τρόπος µε τον οποίο αποφασίσατε να µεθοδεύσετε τη
διάλυση αυτού του ειρηνικού συλλαλητηρίου σάς χαρακτηρίζει
και κρατήστε τα χέρια σας και τα λόγια σας µακριά από τη Νέα
Δηµοκρατία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κικίλια.

Ο κ. Σπαρτινός έχει τον λόγο, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΣΥΡΙΖΑ, για επτά λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελφος, ο κ. Κικίλιας προσπάθησε πριν

από λίγο να βάλει τρίποντο χρησιµοποιώντας τους στίχους του
Γιάννη Ρίτσου. Φοβάµαι ότι έκανε air ball. 

Τον τελευταίο καιρό παρακολουθώντας, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, τη σταδιακή διολίσθηση και πρόσφατα κατακρήµνιση
της Νέας Δηµοκρατίας στο άκρο δεξιό του πολιτικού φάσµατος,
µου έρχεται συχνά στο νου µια µικρή ιστοριούλα από τις ιστορίες
του κ. Κόυνερ του Μπρεχτ, έστω και αν ο σπουδαίος συγγρα-
φέας είχε άλλο πράγµα στο νου του όταν την έγραφε. 

Συνάντησε, λέει, τον κ. Κόυνερ ένας φίλος του όταν είχε βγει
βόλτα και τον ρώτησε τι κάνει. Και ο κ. Κόυνερ απάντησε: «Ετοι-
µάζω το επόµενο λάθος µου», που είµαι σίγουρος ότι δεν θα είναι
το τελευταίο λάθος της Νέας Δηµοκρατίας γιατί έχουµε δει τόσα
λάθη, τόσες γκάφες, τόσες ατελέσφορες τακτικές, τόσο άγχος
για να πέσει αυτή η Κυβέρνηση που έχουν κάνει τη Νέα Δηµο-
κρατία να προσχωρήσει σε µια ιδεολογικοπολιτική θέση που δεν
είχε ποτέ µετά τη Μεταπολίτευση, όταν είχε καταφέρει ο ιδρυτής
της να της προσδώσει µια κεντροδεξιά φυσιογνωµία και να την
απαγκιστρώσει σιγά-σιγά από το µετεµφυλιακό σκοτεινό παρελ-
θόν της προγονικής δεξιάς. Σήµερα παρατηρούµε την επιστροφή
στη µήτρα. 

Για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση η Κυβέρνηση πρέπει να
πέσει εδώ και τώρα -ένα διαρκώς µεταφερόµενο «εδώ και τώρα»-
για πολύ συγκεκριµένους λόγους. Ένας είναι τα φιλολαϊκά µέτρα
που έχει ήδη πάρει και θα συνεχίσει να φέρνει προς ψήφιση, που
αντιστρατεύονται τις πολιτικές της νεοφιλελεύθερης λιτότητας,
πολλά από τα οποία δεν θα τολµήσει να καταψηφίσει η Νέα Δη-
µοκρατία. Και ένας δεύτερος είναι οι σκελετοί που κρύβονται στα
ντουλάπια κάποιων που διερευνώνται αυτήν την περίοδο από τη
δικαιοσύνη.

Βρήκε, λοιπόν, αφορµή, όταν αυτή η Κυβέρνηση τόλµησε να
αγγίξει και να φέρει για λύση ένα σοβαρό και χρονίζον εθνικό ζή-
τηµα, ένα ευαίσθητο –είναι αλήθεια- θέµα για πολλούς συµπολί-
τες µας, το µακεδονικό, να χρησιµοποιήσει ως όπλο την πιο
φθηνή και επικίνδυνη πατριδοκαπηλία. 

Εν προκειµένω, η Κυβέρνηση της Αριστεράς προτίµησε να µην
ακολουθήσει τον δρόµο των προκατόχων της, δηλαδή τον δρόµο
της αδράνειας και της αναβλητικότητας που µόνο σε ήττες οδή-
γησε τόσα χρόνια όσον αφορά το ζήτηµα της ονοµασίας της
FYROM, έχοντας ως αποτέλεσµα µεταξύ άλλων η γειτονική χώρα
να αναγνωρίζεται επίσηµα µε το όνοµα «Μακεδονία» από τη συν-
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τριπτική πλειονότητα των χωρών, οι οποίες χώρες δεν έδειχναν
να ενδιαφέρονται να µπουν στη συζήτηση για την καπηλεία της
ιστορίας της ελληνικής Μακεδονίας, για τους λανθάνοντες ή φα-
νερούς αλυτρωτισµούς των γειτόνων, που είχαν ιδιαίτερα οξυν-
θεί την περίοδο που κυβερνούσαν οι οµοϊδεάτες της Νέας
Δηµοκρατίας, δηλαδή οι πατριδοκάπηλοι της άλλης πλευράς.

Η συµφωνία διασφαλίζει το όνοµα «Βόρεια Μακεδονία» έναντι
όλων, την ιστορία της δικής µας Μακεδονίας, ενώ κλείνει ζητή-
µατα αλυτρωτισµού µε τον πιο επίσηµο τρόπο µέσω της συνταγ-
µατικής αναθεώρησης της γειτονικής χώρας και λύνει το θέµα
της ιθαγένειας και της γλώσσας µε τρόπο που µόνο κακόπιστοι
ή απληροφόρητοι δεν το δέχονται, µια συµφωνία που δεν επιθυ-
µούσε η Τουρκία για τους δικούς της προφανείς λόγους.

Θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι η Συνθήκη του Βουκουρεστίου
το 1913 αποσπούσε τα Βαλκάνια από την επιρροή της καταρρέ-
ουσας τότε Οθωµανικής Αυτοκρατορίας και σήµερα κάποιες
άφρονες πολιτικές ηγεσίες που λειτουργούν µε µικροκοµµατικές
σκοπιµότητες, εξ αντικειµένου διευκολύνουν τον τουρκικό µεγα-
λοϊδεατισµό να πρωταγωνιστήσει στην περιοχή.

Βέβαια, η Νέα Δηµοκρατία θέλει µε τη στάση της στο µακεδο-
νικό να κρύψει και την εσωτερική της διχοστασία, γιατί είναι
ηλίου φαεινότερον ότι περιλαµβάνει στους κόλπους της τόσο
οπαδούς της εθνικής γραµµής της σύνθετης ονοµασίας, όσο και
τους αρνητές της χρήσης του όρου «Μακεδονία» και των παρα-
γώγων του.

Δεν ξέρω αν θα έφταναν άλλα τριάντα χρόνια για να λύσει
αυτό το εσωτερικό της πρόβληµα. Όµως, να µας συµπαθάτε, κυ-
ρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν µπορούµε να σας πε-
ριµένουµε άλλα τριάντα χρόνια.

Όµως, τι να πει κανείς και για τη ΔΗΣΥ που ονειρεύτηκε κά-
ποτε να γίνει ΚΙΝΑΛ και κατέληξε σε ένα µικρό, αλλοιωµένο
ΠΑΣΟΚ που τρέχει πανικόβλητο πίσω από τη Νέα Δηµοκρατία.
Εδώ δεν έχουµε παρά ένα ανάδελφο κόµµα που τύποις ανήκει
στην κεντροαριστερή ευρωπαϊκή οικογένεια, αλλά στην πραγµα-
τικότητα µάλλον αποτελεί µια οµάδα αγχωµένων πολιτικών στε-
λεχών µε πολιτικό παρελθόν αλλά αβέβαιο µέλλον.

Ειδικά τις τελευταίες ηµέρες µου δίνουν την εντύπωση ότι νιώ-
θουν µάλλον άνετα που έµεινε ανοικτή η πρώτη θέση στο ψηφο-
δέλτιο Επικρατείας, που γενικά υπάρχει, βρε αδελφέ, κάποια
ευρυχωρία για τη µοιρασιά των επόµενων βουλευτικών εδρών
στους εναποµείναντες.

Επίσης, παρατηρούµε µε έκπληξη και απογοήτευση στελέχη
και συναδέλφους, όχι όλους, αλλά κάποιους, αρκετούς από την
Αντιπολίτευση ανερυθρίαστα και µε απίστευτο θράσος να συκο-
φαντούν άλλους συναδέλφους που για δεκαετίες υποστήριζαν
µε συνέπεια λύση του µακεδονικού στο πλαίσιο αυτό που πέτυχε
η Κυβέρνηση, αδιαφορώντας ταυτόχρονα ή σφυρίζοντας αδιά-
φορα ή και συµµεριζόµενοι τις τρισάθλιες σε βάρος τους πρα-
κτικές εκφοβισµών, απειλών, τραµπουκισµών, επιθέσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μέσα σε αυτό το τοξικό πολιτικό κλίµα, στις επερχόµενες ευ-
ρωπαϊκές και εθνικές εκλογές θα παρακολουθήσουµε τον
σκληρό διαγκωνισµό για την απόσπαση ψήφων από τη θολή δε-
ξαµενή της άκρας Δεξιάς ανάµεσα στη Νέα Δηµοκρατία, τη
Χρυσή Αυγή, κάθε λογής σύγχρονους µακεδονοµάχους, τηλεο-
πτικές περσόνες που πουλάνε µατζούνια, φυλακτά για Νεφελίµ
και σκοταδισµό και πανικόβλητους ανεξάρτητους που ψάχνουν
να εξασφαλίσουν την πολιτική τους επιβίωση.

Η Κυβέρνηση και ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θα επηρεαστούν απ’ αυτό το
πανηγύρι. Η επικύρωση της Συµφωνίας των Πρεσπών δεν απο-
τελεί την τελευταία πράξη αυτής της Κυβέρνησης, η οποία δεν
πρόκειται να αφήσει εκκρεµότητες ως προς αυτά που έχει υπο-
σχεθεί ότι θα φέρει προς ψήφιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και ταυτόχρονα, θα αγωνιστούµε για τη σύγκλιση των αριστε-

ρών σοσιαλδηµοκρατικών, οικολογικών και προοδευτικών δυνά-
µεων, τώρα που η επιστροφή στην κοινωνική και οικονοµική
κανονικότητα οδηγεί και στην πολιτική κανονικότητα, τώρα που

οι διαχωριστικές γραµµές µπαίνουν και πάλι εκεί που οι ανάγκες
της ανήσυχης εποχής µας, των ταραγµένων και ρευστών καιρών
στην Ευρώπη και στον κόσµο τις βάζουν. 

Είναι η στιγµή που όλοι, είτε το θέλουν είτε όχι, θα διαλέξουν
µε ποιους θα πάνε και ποιους θα αφήσουν. Όσο για εκείνους που
έχουν διαλέξει να παρακολουθούν µε αγωνιστική αυτοϊκανοποί-
ηση τα τεκταινόµενα, απλώς, κινδυνεύουν να βγουν έξω από το
πεδίο της ιστορίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Η κ. Αυλωνίτου από
την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο για επτά
λεπτά. 

Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, θα το λέω σε κάθε οµιλητή που
θα ανεβαίνει στο Βήµα. Παρακαλώ να τηρήσετε τους χρόνους,
γιατί διαφορετικά θα φτάσουµε στις 2.30’ και 3.00’. Αλλιώς, απο-
φασίστε ποιος δεν θέλει να µιλήσει σήµερα. Δεν θέλω να κλείσω
τα µικρόφωνα. 

Κυρία Αυλωνίτου, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επί είκοσι

επτά συναπτά έτη πολλές κυβερνήσεις έλεγαν ότι θέλουν να λύ-
σουν το σκοπιανό, αλλά φοβόντουσαν το πολιτικό κόστος και
σιωπούσαν. Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ ανταγωνίζονταν στην
εθνικιστική υστερία για το ποιος είναι πιο πατριώτης από τον
άλλον, κοιτώντας µόνο να ψηφοθηρήσουν, ρίχνοντας τις ευθύνες
ο ένας στον άλλον µέχρι να συγκυβερνήσουν, οπότε και αναγκά-
στηκαν να συµφωνήσουν σε όλα.

Σήµερα η Κυβέρνηση βάζει τέλος στην ατέρµονη διαµάχη,
φέρνοντας τη Συµφωνία των Πρεσπών. Μας βρίζετε µε διάφο-
ρους χαρακτηρισµούς. Απειλήσατε ότι θα µας βάλετε φυλακή.
Τζογάρατε ότι θα κοπούν οι συντάξεις και όταν δεν έγινε, το νέο
αφήγηµά σας, χωρίς στοιχεία πάντα, στηρίχθηκε στην αθλιότητα
της δήθεν ανταλλαγής της µη περικοπής των συντάξεων µε το
σκοπιανό. 

Όλα αυτά, γιατί εξ ιδίων κρίνετε τα αλλότρια. Δεν µπορείτε να
διανοηθείτε ότι υπάρχει µία κυβέρνηση που τόλµησε και δεν φο-
βήθηκε, αψηφώντας το πολιτικό κόστος, να δώσει ένα τέλος µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο σε µία διαµάχη που κόστισε στην
Ελλάδα αποδυνάµωση του γεωπολιτικού της χώρου στα Βαλκά-
νια, ενίσχυση της επιρροής της Τουρκίας στα βόρεια σύνορά
της, τεράστια σπατάλη σε διπλωµατικό κεφάλαιο και κάνοντας
ταµείο, είχε ως αποτέλεσµα εκατόν σαράντα χώρες να έχουν ήδη
αναγνωρίσει τη γείτονα µε το συνταγµατικό της όνοµα «Δηµο-
κρατία της Μακεδονίας».

Πόσο καλά το είχε προφητεύσει ο αείµνηστος Κωνσταντίνος
Μητσοτάκης το 1994, όταν έλεγε ότι πρέπει η Ελλάδα να δεχθεί
τη µεικτή ονοµασία, γιατί εάν δεν δεχθεί, θα πάµε σε σκέτη «Μα-
κεδονία» και είναι απαράδεκτη υποκρισία εν ονόµατι της εθνικής
υπερηφάνειας και της εθνικής αδιαλλαξίας να δεχόµαστε να µεί-
νει αυτό το κράτος µε το όνοµα «Μακεδονία» σκέτο.

Όµως, τι να σου κάνει; Βρέθηκε στον δρόµο του ο µακεδονο-
µάχος Σαµαράς, που έχασε τη µοναδική ευκαιρία µε τη διάλυση
της Γιουγκοσλαβίας να επιβάλει όποιο όνοµα ήθελε στη γείτονα
και απλώς τα µούσκεψε, κατά τον αείµνηστο Κωνσταντίνο Μη-
τσοτάκη. 

«Εγώ πολέµησα για το σκοπιανό και εσείς, κύριε Τσίπρα, τα δί-
νετε όλα», υποστήριξε ο κ. Σαµαράς τον Ιούνιο του 2018, συνε-
χίζοντας ότι η συµφωνία είναι ντροπιαστική και ότι η Κυβέρνηση
χρησιµοποίησε το σκοπιανό µε µόνο στόχο να διασπάσει τη Νέα
Δηµοκρατία. 

Πώς κάποιος θα µπορούσε να σας διασπάσει, εάν εσείς, κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας, δεν νιώθετε να ταρακουνιέστε από τα
ακροδεξιά βαρίδια που έχετε ήδη στο κόµµα σας; Μήπως γιατί
η θέση της Νέας Δηµοκρατίας είναι άλλη από του κ. Σαµαρά και
απ’ αυτήν των Βουλευτών που προέρχονται από το ΛΑΟΣ; Ζη-
λεύετε το µέγεθος του ΛΑΟΣ και προσπαθείτε να το φθάσετε; 

Ας θυµηθούµε την κ. Μπακογιάννη, Υπουργό Εξωτερικών,
όταν αποδεχόταν τη σύνθετη ονοµασία «Νέα Μακεδονία». Ας θυ-
µηθούµε τον κ. Γεωργιάδη στο ΛΑΟΣ, όταν κατηγορούσε τον
Κώστα Καραµανλή ως προδότη της Μακεδονίας, που κράτησε
την εθνική γραµµή στο Βουκουρέστι το 2008 και ότι µαζί µε την
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κ. Μπακογιάννη κορόιδεψαν τον ελληνικό λαό, προσπαθώντας
να παρουσιάσουν την άτακτη υποχώρηση ως επιτυχία. 

Αυτόν τώρα, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, τον κάνατε Αντι-
πρόεδρο στο κόµµα σας, επιβάλλοντας αλλαγή στην εθνική
στάση, που εσείς διαµορφώσατε. Κανένα όνοµα µε τον όρο «Μα-
κεδονία», διακηρύσσει παντού ο κ. Γεωργιάδης. 

Να σας θυµίσω τον κ. Αβραµόπουλο το 2012 και τον κ. Βενι-
ζέλο το 2014 ως Υπουργούς Εξωτερικών, όταν πρότειναν αµοι-
βαία αποδεκτή σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό
πριν από τη λέξη «Μακεδονία» για κάθε χρήση erga omnes; Να
σας θυµίσω τον ίδιο τον κ. Μητσοτάκη, όταν επιβεβαίωνε στις 11-
7-2017 στην Ολοµέλεια της Βουλής τη σύνθετη ονοµασία µε γε-
ωγραφικό προσδιορισµό, για όλες τις χρήσεις erga omnes, ως
επίσηµη θέση της Εθνικής Αντιπροσωπείας; Να σας θυµίσω την
κ. Γεννηµατά, που πρόσφατα ανέφερε ότι η χώρα µας έχει εθνική
γραµµή, τη σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό; 

Διαφωνείτε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, για
τις θέσεις σας τώρα; Τι διαφορετικό κάνει αυτή η συµφωνία απ’
όσα λέγατε; Θα πετάγατε και τη σκούφια σας, εάν την είχατε
φέρει εσείς, γιατί αυτή η συµφωνία, όχι µόνο πατάει στην εθνική
γραµµή, αλλά είναι ακόµη πιο προωθηµένη, γιατί φέρνει και τη
συνταγµατική καθιέρωση εκ µέρους της γείτονος του ονόµατος
έναντι όλων, ενώ ο όρος «Μακεδονία» σκέτο, χωρίς πρόθεµα ή
«µακεδονικός» ανήκει µόνο στην Ελλάδα. 

Πανεπιστήµιο Μακεδονίας, Αεροδρόµιο «Μακεδονία», µακεδο-
νικός χαλβάς, έχουν χρήση µόνο στην Ελλάδα. Δηλαδή, όλα τα
προϊόντα προέλευσης τόπου ως µακεδονικά αποτελούν αποκλει-
στικό δικαίωµα της ελληνικής Μακεδονίας και µην ψεύδεστε
άλλο πάνω σ’ αυτό. Με τόσες κωλοτούµπες, λοιπόν, εσείς, κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας, διχάζετε τον ελληνικό λαό, για να µην δι-
χάσετε το κόµµα σας.

Τελειώνοντας, θέλω να σας πω ότι αυτή η ντροπιαστική συµ-
φωνία, όπως λέτε, αλλάζει το όνοµα της γείτονος από «Μακεδο-
νία» σε «Βόρεια Μακεδονία» παντού. Αυτή η ντροπιαστική
συµφωνία, όπως λέτε, αναγνωρίζει επίσηµα ότι η γείτονα χώρα
ουδεµία σχέση έχει µε την ελληνική ιστορική και πολιτιστική µας
κληρονοµιά. Αυτή η ντροπιαστική συµφωνία αναγνωρίζει ότι η
µακεδονική γλώσσα, που αναγνωρίστηκε επί δικών σας ηµερών,
ανήκει στις νότιες σλαβικές γλώσσες, όπως µπορείτε να δείτε
και να ελέγξετε µέσα στο ιστολόγιο του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών, στους πίνακες για τις γλώσσες. 

Βέβαια, κάποια στιγµή ξυπνήσατε και θυµηθήκατε τι πρέπει να
κάνετε γι’ αυτό. Ήταν το 2010, όταν στείλατε διπλωµάτες στον
Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών, για να δείτε τι µπορεί να γίνει. Να
σας θυµίσω την απάντηση της κ. Σπέχαρ, ειδικής εκπροσώπου του
Γενικού Γραµµατέα του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών; «Τώρα το
θυµηθήκατε; Σαράντα χρόνια δεν αναζητήσατε καµµία αλλαγή».

Αυτή η ντροπιαστική συµφωνία αναγνωρίζει ιθαγένεια, που
σκόπιµα προσπαθείτε να µπερδέψετε µε την εθνότητα, αφού
καµµία συµφωνία δεν έχει δικαίωµα να προσδιορίσει, όπως διευ-
κρινίζεται άλλωστε στη ρηµατική διακοίνωση. 

Σύµφωνα µε τη σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης, na-
tionality είναι όρος στη διεθνή πρακτική, που χρησιµοποιείται
µόνο για την ιθαγένεια, δηλαδή τη νοµική σχέση του πολίτη µε
το κράτους. Όσον αφορά το πώς µπορεί να αυτοαποκαλείται κά-
ποιος κάτοικος της γείτονας χώρας, µπορεί να αποκαλείται όπως
θέλει και όπως του αρέσει, είναι στη δική του αυτοδιάθεση.

Τέλος, αυτή η ντροπιαστική συµφωνία εξαλείφει οριστικά και
αµετάκλητα κάθε είδους αλυτρωτισµό που βασίζεται σε ύπαρξη
µειονότητας και µάλιστα υπό την αιγίδα του Οργανισµού Ηνω-
µένων Εθνών.

Με τη Συµφωνία των Πρεσπών οι δυο χώρες θα βαδίσουν µαζί
στον δρόµο της ασφάλειας, της ειρήνης, της συνεργασίας και
της ανάπτυξης, ενώ οι πατριδοκάπηλοι, οι ανιστόρητοι µπουρ-
δολόγοι και οι Βουκεφάλες και από τις δύο πλευρές των συνό-
ρων θα µείνουν χωρίς βαρβάρους να τους περιµένουν. 

Προσωπικά είµαι υπερήφανη, που ως µέλος του ελληνικού
Κοινοβουλίου θα έχω συµβάλει στην υπερψήφιση αυτής της
ιστορικής και πατριωτικής συµφωνίας και είµαι σίγουρη ότι και
εσείς, κύριοι συνάδελφοι του δηµοκρατικού τόξου, εάν ψηφίζατε
κατά συνείδηση, θα ήσασταν στη σωστή πλευρά της ιστορίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Αυλωνίτου.

Ο κ. Κουρουµπλής από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ έχει τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Απόψε στην ιδιαίτερη πατρίδα µου αναρτήθηκαν φωτογραφίες

και µε το δικό µου πρόσωπο ως προδότη για αυτήν τη συµφωνία.
Αφού καταδικάσω αυτά που αναφέρθηκαν εις βάρος άλλων συ-
ναδέλφων, θέλω να καλέσω αυτά τα ανδρείκελα, αυτούς τους
αρουραίους, να βγουν στο δηµόσιο χώρο και να µιλήσουµε και
για την οικογενειακή καταγωγή του καθενός, τι έχει προσφέρει
και πόσο αίµα έχει χύσει και η δική µου οικογένεια ακόµα, αφού
η µακαρίτισσα η µητέρα µου ήρθε επτά χρόνων, από µια από τις
πιο ευκατάστατες οικογένειες του Πόντου, µε σφαγµένο τον πα-
τέρα και τον αδερφό της, για να µην αναφέρω το αλβανικό µέ-
τωπο. Αυτοί που πυροβολούσαν τα χέρια τους για να φύγουν
από τον αλβανικό µέτωπο, είναι αυτοί. Ας βγουν, λοιπόν, να τα
πουν αυτά δηµόσια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ τολµώ να αναγνωρίσω µε
συνείδηση σε όλους τους Έλληνες έναν άδολο πατριωτισµό,
ακόµα αν θέλετε και στους ακραίους. Όµως, όσοι γνωρίζουν
ιστορία σε αυτόν τον τόπο -γιατί δυστυχώς οι περισσότεροι, θα
τολµήσω να πω, είναι ανιστόρητοι- ξέρουν ότι ο άδολος πατριω-
τισµός χρησιµοποιήθηκε από µυστικές εχθρικές δυνάµεις εις
βάρος του τόπου. 

Εγώ λέω, λοιπόν, ότι αυτοί που έσφαζαν τους µακαριακούς, οι
γριβικοί, πατριώτες ήταν, γιατί πίστευαν σε µία ιδέα, στην ένωση,
πατριώτες και οι µακαριακοί. Και ποιο ήταν το αποτέλεσµα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι; Να µπουν οι Τούρκοι στην Κύπρο.
Αυτό ήταν το αποτέλεσµα του πατριωτισµού κάποιων. Ας µην
αναφερθώ σε άλλα γεγονότα.

Να πάω και στην περίπτωση του Α’ Βαλκανικού Πολέµου.
Κύριε Πρόεδρε, η συµφωνία των βαλκανικών χωρών τότε -γιατί
πρέπει να ξέρουµε µερικά πράγµατα- κατά της Οθωµανικής Αυ-
τοκρατορίας ήταν πως ό,τι θα κατακτήσει ο κάθε στρατός, θα
ανήκει και στη χώρα που το έχει κατακτήσει. Και το έκαναν αυτό
οι βαλκανικές δυνάµεις, γιατί θεωρούσαν την Ελλάδα αδύναµη,
ότι δεν θα µπορούσε. 

Όµως, η Ελλάδα είχε έναν ηγέτη, τον Ελευθέριο Βενιζέλο, που
κατόρθωσε να πάρει το 51% της γεωγραφικής Μακεδονίας.
Αυτόν τον ηγέτη, λοιπόν, το 1917 τον αναθεµάτισε ο ελληνικός
λαός και το βασιλικό κατεστηµένο. Και το 1922, εναντίον αυτού
του ηγέτη, που κατόρθωσε να κάνει την Ελλάδα των δύο ηπείρων
και των πέντε θαλασσών, σηκώθηκε όχι τούρκικο χέρι, όχι βουλ-
γάρικο χέρι, αλλά ελληνικό χέρι εναντίον του. 

Αυτόν τον ηγέτη το 1930 -και απευθύνοµαι σε όλους τους αν-
θρώπους, αλλά κυρίως στους πρώην συντρόφους µου στο
ΠΑΣΟΚ- τον είπαν προδότη, γιατί είχε τη γενναιότητα και την ευ-
θύνη να φέρει µια συµφωνία µε τον Κεµάλ Ατατούρκ για ειρήνη
ανάµεσα στις δύο χώρες, υπόθεση που κράτησε σε µη πόλεµο
τις χώρες ολόκληρες δεκαετίες. Ας διαβάσει κανείς τα Πρακτικά
τι άκουσε τότε ο Ελευθέριος Βενιζέλος. Ο ίδιος είπε χαρακτηρι-
στικά «Έχω πάθει των παθών µου τον τάραχο».

Σήµερα, λοιπόν, έχουµε µπροστά µας µια συµφωνία. Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, δεν καταλάβαµε τη χώρα αυτή. Δεν την
καταλάβαµε. Κατέλαβαν οι δυνάµεις της Ευρώπης στον Α’ Παγ-
κόσµιο Πόλεµο τη Γερµανία και έγινε η περίφηµη Συνθήκη των
Βερσαλλιών και ταπεινώθηκε η Γερµανία. Κέρδισε η Ευρώπη από
αυτή τη συνθήκη; Το µόνο που κέρδισε ήταν να αφυπνιστεί ο
γερµανικός σωβινισµός. 

Όταν η Ελλάδα αποφάσισε την εαρινή επίθεση κατά της Άγ-
κυρας, εκείνη την άφρονα απόφαση του Βασιλιά και του τότε κα-
τεστηµένου, αφού είχαν ανατρέψει τον Ελευθέριο Βενιζέλο µε
το γνωστό «οίκαδε», κέρδισε η Ελλάδα; Αφυπνίσαµε τον τούρ-
κικο σωβινισµό.

Τι κάνουµε, λοιπόν, τόσα χρόνια µε την εκκρεµότητα; Πυρο-
δοτούµε έναν σωβινισµό και έναν εθνικισµό. Και αν δεν έγινε η
Συµφωνία στο Βουκουρέστι -αφήστε αυτά τα παραµύθια, θα µι-
λάµε πρόσωπο µε πρόσωπο στον ελληνικό λαό- ήταν γιατί οι απέ-
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ναντι αρνιόντουσαν αυτά που σήµερα δέχτηκαν. Αν είχαν δεχτεί
αλλαγή στο Σύνταγµα, το erga omnes και όλα αυτά που περιλαµ-
βάνει η συµφωνία, θα είχαν συµφωνήσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πάρτε έναν χάρτη που κυ-
κλοφορεί διεθνώς, να µην έχει εκτυπωθεί στην Ελλάδα. Τι λέει ο
χάρτης αυτός; Ήταν ο Τσίπρας υπεύθυνος για αυτό; Όταν έγινε
αναγνώριση από εκατόν σαράντα χώρες ήταν στην κυβέρνηση
της Ελλάδος ο Τσίπρας; Για όλη αυτή την ιστορία που έχουν δη-
µιουργήσει σε όλες τις χώρες και την εικόνα που έχουν δηµιουρ-
γήσει είναι υπεύθυνος ο Τσίπρας; Τόση, λοιπόν, έλλειψη µνήµης,
τόση υποκρισία και φαρισαϊσµός; Τουλάχιστον πείτε, αναγνωρί-
στε ότι έγιναν λάθη.

Πήρε την απόφαση ο Ανδρέας Παπανδρέου, ο αείµνηστος, για
το εµπάργκο, αλλά επειδή ήταν ηγέτης, είχε τη γενναιότητα µετά
να προχωρήσει στην Ενδιάµεση Συµφωνία. Ήταν το πρώτο βήµα
για να φτάσουµε εδώ. Διότι έχει αποδειχθεί ότι όσο υπάρχει εκ-
κρεµότητα σε εθνικά ζητήµατα, στο τέλος αποβαίνει εις βάρος
της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εγώ, λοιπόν, θα ξεπεράσω όσα έχω ακούσει, τα οποία µε θλί-
βουν, ειλικρινά µε θλίβουν, γιατί δεν διανοούµαι να πω εγώ σε
έναν Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας ότι είναι προδότης. Δεν
το διανοούµαι. Δεν το επιτρέπει η κουλτούρα µου, η παιδεία µου,
η οικογένειά µου. Όµως επίσης δεν παραχωρώ σε κανέναν το δι-
καίωµα να απευθύνεται στις δηµοκρατικές δυνάµεις. Γιατί; Αν θέ-
λετε σας πω και ένα άλλο ιστορικό, γιατί δεν θέλω να ανοίγω
τέτοια θέµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Η Ελλάδα ποτέ δεν έχασε
ούτε σπιθαµή γης στην ιστορία της όταν είχε κυβερνήσεις δηµο-
κρατικές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα είναι απλό. Η συµ-
φωνία πιστεύω ότι θα προχωρήσει και θα αποδειχτεί µελλοντικά
ότι ο Τσίπρας είχε τη γενναιότητα, µε κόστος προσωπικό, πολι-
τικό να αναλάβει µια τέτοια µεγάλη ευθύνη στους ώµους του.
Γιατί αυτό εξυπηρετεί την πατρίδα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κουρουµπλή,
ολοκληρώστε µε αυτό, σας παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το ζήτηµα είναι άλλο, αν θα µπορέσουµε τουλάχιστον τα µε-

γάλα κόµµατα, που έχουν ευθύνη κυβερνητική, να επεξεργα-
στούµε ένα εθνικό σχέδιο που πραγµατικά θα συµβάλλει στην
οικονοµική ανάπτυξη. Η δύναµη της οικονοµίας θα λειάνει όποιες
αδυναµίες, ενδεχοµένως, µπορεί κανείς να βρει ψάχνοντας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κουρουµπλή,
παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Η δύναµη της οικονοµίας και
η δηµιουργία µιας διµερούς οικονοµικής σχέσης, ενός διµερούς
πλαισίου, που δεν υπάρχει µέχρι σήµερα, θα επιτρέψει την ανά-
πτυξη της περιοχής και θα σβήσει τα µίση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κουρουµπλή,
έχετε φτάσει τα εννιά λεπτά. Σας παρακαλώ πολύ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Θα σβήσει και θα αποτρέψει
το µεγάλο και επικίνδυνο τόξο της Τουρκίας. Δεν µιλάτε για αυτό;
Από αυτά απειλείται η Ελλάδα. Είναι ντροπή για την ιστορία της
Ελλάδος να λέµε ότι θα µας απειλήσει αυτό το πολυεθνικό κρα-
τίδιο. Είναι αστείο να το λέµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τον λόγο έχει ο κ. Κού-
ζηλος από τη Χρυσή Αυγή. 

Σας παρακαλώ πολύ για άλλη µία φορά, µην κάνουµε τα επτά
λεπτά εννιάµισι και δέκα. Μπορώ να καταλάβω µισό ή ένα λεπτό
παραπάνω. Μην εκµεταλλεύεστε την ανοχή του Προεδρείου.

Κύριε Κούζηλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ανοίξατε τους ασκούς του Αιόλου µε τη συγκεκριµένη συµφω-

νία. Στην Επιτροπή Εξωτερικών Υποθέσεων και Εθνικής Άµυνας
ακούγαµε τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ να λένε «δεν δίνουµε το

λιµάνι Θεσσαλονίκης, δεν δίνουµε τίποτα». Στις 1-10-2018 κατέ-
θεσα επίκαιρη ερώτηση για αυτό το θέµα, µε αφορµή τις δηλώ-
σεις Ζάεφ, όπου έλεγε ότι τα Σκόπια θα αποκτήσουν πρόσβαση
στο Αιγαίο και δικαιώµατα διέλευσης. Θα σας εξηγήσω αργό-
τερα τι σηµαίνει αυτό και πόσο επικίνδυνο είναι αυτό που κάνετε.
Δεν απαντήθηκε ποτέ, λοιπόν.

Πάµε τώρα να δούµε τι λέει το Διεθνές Δίκαιο. Άρθρο 69, «Δι-
καιώµατα κρατών άνευ ακτών»: «Τα κράτη άνευ ακτών έχουν δι-
καίωµα να συµµετέχουν σε ισότιµη βάση στην εκµετάλλευση των
πόρων της ΑΟΖ». Αν δεν είναι αυτό εκχώρηση εθνικής κυριαρ-
χίας, τι είναι;

Άρθρο 70, Διεθνές Δίκαιο Θαλάσσης: «Δικαιώµατα γεωγραφι-
κώς µειονεκτούντων κρατών, σε ισότιµη βάση». Άρα τα Σκόπια
µε αυτήν τη συµφωνία γίνονται ισότιµα µε την Ελλάδα.

Άρθρο 124, που λέει στην παράγραφο 2: «Τα άνευ ακτών
κράτη και τα κράτη διέλευσης µπορούν να χαρακτηριστούν ως
κράτη διέλευσης και από τη στιγµή που θα περάσει ένας αγω-
γός». Δηλαδή, µόλις θα περάσει ο East Med, o αγωγός που έχετε
συµφωνήσει, αυτοµάτως, χωρίς να κάνετε καµµία διακρατική
συµφωνία µε τα Σκόπια, έχουν το δικαίωµα να χαρακτηριστούν
ως κράτος διέλευσης και να φτάσουν µέχρι τη Θεσσαλονίκη.

Άρθρο 125 παράγραφος 1: «Τα κράτη άνευ ακτών έχουν πρό-
σβαση από και προς τη θάλασσα για όλες τις µεταφορές». Αν
συνδέσουµε σιδηροδροµικά Θεσσαλονίκη µε τα Σκόπια, αυτοµά-
τως χαρακτηρίζονται κράτος διέλευσης. Άρα αν δεν είναι αυτό
εκχώρηση εθνικής κυριαρχίας, τι είναι;

Ξαναγυρίζω στο άρθρο 124 του Διεθνούς Δικαίου και βλέ-
πουµε στο άρθρο 14 της σύµβασης, της Συµφωνίας των Πρε-
σπών, που λέει ότι «τα µέρη θα αναπτύξουν περαιτέρω
οικονοµική συνεργασία και στους τοµείς της ενέργειας». Κατα-
λάβετε τώρα µε ένα πολύ απλό άρθρο πώς εκχωρείται η εθνική
κυριαρχία; Με πάρα πολύ απλούς τρόπους. Επειδή όµως είστε
και λίγο πονηρούληδες οι του ΣΥΡΙΖΑ, κάνετε και ωραία deals,
κάνετε και ωραίες συµφωνίες γιατί είναι και η «κονόµα» στη µέση.
Το 2017 διαβάσαµε ότι θα έχουµε τη σύνδεση Δούναβη - Αξιού.
Όλοι λένε τι ωραίο deal, τι µεγάλη επένδυση είναι αυτή. Έλα
όµως που αυτοµάτως φτάνει µέχρι τη Θεσσαλονίκη και τα Σκόπια
και µε αυτόν τον τρόπο θα ελέγχουν χρηµατοπιστωτικές ροές,
θα ελέγχουν όλη τη ροή των εµπορευµάτων και µε αυτόν τον
τρόπο για άλλη µία φορά τούς καθιστάτε χώρα διέλευσης. Οι πε-
ρισσότεροι Βουλευτές δεν το γνωρίζουν. Στο Υπουργείο Εξωτε-
ρικών, όµως, -κάτι θα υπάρχει από κάτω, ο Καµµένος κάτι έχει
ψελλίσει, κάτι έχει πει- ας τα βγάλουν όλα στη φόρα να δούµε τι
έχει γίνει πάνω σε αυτά τα θέµατα.

Αν τα είχατε αφήσει όλα αυτά και δεν είχατε κάνει τίποτα, τα
Σκόπια ήταν έτοιµα να διαλυθούν. ΓΙ’ αυτόν το λόγο είχα κατα-
θέσει και µία επίκαιρη ερώτηση, η οποία πάλι δεν απαντήθηκε
από το Υπουργείο Εξωτερικών -σιγά µην απαντήσει-, «καζάνι
έτοιµο να εκραγεί το κρατίδιο των Σκοπίων». Και όλοι βλέπαµε
την τριχοτόµηση ή διχοτόµηση των Σκοπίων που έρχεται. Θέλετε
να ακούσετε δηλώσεις πάνω σε αυτό το θέµα; Ο Καθηγητής κ.
Σέρβερ του Πανεπιστηµίου Τζον Χόπκινς, σε συνέντευξή του στο
Βελιγράδι είπε: «Αν υπάρξει αλλαγή συνόρων στο Κόσοβο, θα
οδηγήσει σε αστάθεια τα Σκόπια». ΗΠΑ, ο πρεσβευτής της Αµε-
ρικής στο Κόσοβο: «Δεν είναι κακή η ιδέα η διχοτόµηση των Σκο-
πίων και του Κοσόβου και η ένωσή τους». Σεπτέµβριος του 2018,
διαρροές του ΝΑΤΟ έλεγαν «Τα Σκόπια θα διαλυθούν, αλλά αυτό
θα πρέπει να γίνει υπό τον έλεγχο του ΝΑΤΟ». Το ρωσικό ΥΠΕΞ,
τον Οκτώβριο του 2018 κάνει λόγο πως έρχονται µεγάλες ταρα-
χές στα Σκόπια, έρχεται διχοτόµηση ή τριχοτόµηση των Σκοπίων
και ξεκινάει ο πόλεµος των αγωγών. Αυτά που λέγαµε πριν ότι
πάτε να κάνετε και πόσο µεγάλες business παίζετε πλέον, γιατί
δεν είναι µόνο ιδεολογικό, είναι και η «µπίζνα» στη µέση. Στις 9
Ιανουαρίου του 2019 πολιτικός αναλυτής στα Σκόπια λέει ότι «έρ-
χεται οµοσπονδιοποίηση ή δηµιουργία καντονιών στα Σκόπια».
Χωρίς να φέρετε καµµία συµφωνία, χωρίς να έχετε κάνει το πα-
ραµικρό, τα Σκόπια θα ήταν πλέον διαλυµένα. 

Άρα, ανακεφαλαιώνω και λέω ότι αυτό που κάνατε δεν είναι
µόνο ιδεολογικό, είναι και «µπίζνα». Προσπαθείτε να µπείτε µέσα
στις χρηµατοροές που υπάρχουν σε συγκεκριµένη ροή χρήµα-
τος στην περιοχή -στο µέλλον θα δούµε ποιος έχει πάρει και τι-
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και εκχωρείτε εθνική κυριαρχία, µε όλη τη συµφωνία. 
Διαβάσαµε και µια δήλωση ενός Βουλευτή Δωδεκανήσου, που

είπε «µακάρι να είχαµε µία τέτοια συµφωνία και στα Δωδεκά-
νησα». Είναι ντροπή όλα αυτά που ακούγονται και λέγονται, είναι
µεγάλη ντροπή και η ιστορία θα σας κρίνει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κούζηλο.

Τον λόγο έχει η κ. Μεγαλοοικονόµου από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, για επτά λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν νοµίζω ότι θα είχε νόηµα
για την κοινοβουλευτική αυτή διαδικασία ούτε για τους Έλληνες
πολίτες που µας παρακολουθούν αυτήν την ώρα, έστω και τόσο
αργά, να επαναλάβω τα σηµεία της συµφωνίας που έχουν ήδη
εξηγηθεί. Εξάλλου τα έχουν αναλύσει πάρα πολύ σωστά η ειση-
γήτριά µας κ. Αναγνωστοπούλου, οι κύριοι Υπουργοί, οι κυρίες
και οι κύριοι συνάδελφοι που προηγήθηκαν. Ωστόσο, θα ήταν µε-
γάλη παράλειψη να µη µείνω σε δύο στοιχεία της συµφωνίας, τα
οποία είναι ξεκάθαρα, αδιαµφισβήτητα και τα οποία πρέπει ο ελ-
ληνικός λαός να γνωρίζει, ώστε να σχηµατίσει µία αληθινή εικόνα
για τη σηµερινή συµφωνία.

Κατ’ αρχάς και το πιο σηµαντικό είναι το γεγονός ότι η συµ-
φωνία στο άρθρο 7 ορίζει ρητά και χωρίς καµµία αµφιβολία ότι
η Βόρεια Μακεδονία δεν έχει καµµία απολύτως σχέση µε την
ιστορία, τον πολιτισµό, την κουλτούρα της ελληνικής Μακεδο-
νίας από την αρχαιότητα µέχρι σήµερα και ότι αντίστοιχα η
γλώσσα της «Βόρειας Μακεδονίας» επίσης δεν έχει καµµία απο-
λύτως σχέση µε τον αρχαιοελληνικό πολιτισµό, αλλά ανήκει ξε-
κάθαρα στις νότιες σλαβικές γλώσσες.

Και δεύτερον, εξίσου σηµαντικό, η συµφωνία εξασφαλίζει πως
δεν υπάρχει κανένα απολύτως περιθώριο δηµιουργίας ή συγκρό-
τησης ή ύπαρξης κάποιας υποτιθέµενης µακεδονικής µειονότη-
τας, που θα µπορούσε µε οποιονδήποτε τρόπο να απειλήσει τα
συµφέροντα της Ελλάδας ή και της Μακεδονίας µας.

Αυτά είναι όσα πραγµατικά καλούµεθα να υπερψηφίσουµε και
τα οποία φυσικά δεν έχουν καµµία σχέση µε την εικόνα που εδώ
και καιρό η Αντιπολίτευση προσπαθεί µετά κόπων και βασάνων
να προβάλει, µε εµφανή και απώτερο σκοπό να µας διχάσει και
να προκαλέσει ρήξη µεταξύ των Ελλήνων, ώστε να χωριστούµε
σε στρατόπεδα, µε βάση το πόσο πατριώτης είναι ο καθένας από
µας.

Θα ήθελα να σας ρωτήσω, κύριοι και κυρίες της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΠΑΣΟΚ, γιατί θεωρείτε µεγάλους και αληθινούς
πατριώτες τους εαυτούς σας; Μήπως επειδή υπεξαιρέσατε και
κατασπαταλήσατε τα χρήµατα των Ελλήνων πολιτών; Γι’ αυτό θε-
ωρείτε τους εαυτούς σας υπερπατριώτες; Δεν µου απαντάτε, φυ-
σικά. 

Έτσι και εγώ θα µιλήσω προσωπικά για µένα, σε αυτό το ση-
µείο. Ναι, θεωρώ τον εαυτό µου -και είµαι υπερήφανη- Ελληνίδα
και πατριώτισσα. Όµως, αυτό που είναι δική µου κοσµοθεωρία
σηµαίνει ότι προσπαθώ να βλέπω µακροπρόθεσµα τα οφέλη που
θα έχει η Ελλάδα και ο ελληνισµός και οπωσδήποτε να µην πα-
ρασύροµαι από κενούς συναισθηµατισµούς. Έτσι θα δούµε όλοι
µας ξεκάθαρα ποια είναι η αλήθεια και το συµφέρον της πατρί-
δας µας. Και θα µε ρωτήσετε ποια είναι η αλήθεια. Σας απαντώ:
Οι κάτοικοι της σηµερινής Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας
της Μακεδονίας και οσονούπω της «Βόρειας Μακεδονίας» απο-
δέχτηκαν εγγράφως µε αυτήν τη συµφωνία ότι δεν έχουν καµµία
σχέση µε τον Μέγα Αλέξανδρο και τη ελληνική ιστορία. Σας
ερωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Θα µπορούσε να είναι µε-
γαλύτερη νίκη από αυτή; 

Το κοινοβούλιό τους δεσµεύτηκε εγγράφως, µε τον πιο από-
λυτο τρόπο, ότι δεν έχουν καµµία σχέση µε τον δικό µας πολιτι-
σµό και εποµένως δεν θα µπορέσουν ποτέ στο µέλλον να
εγείρουν κάποια διεκδίκηση σε σχέση µε οτιδήποτε ελληνικό και
µακεδονικό. 

Ποιος µπορεί να αυτοαποκαλείται αληθινός πατριώτης, όταν
προτιµά την κατάσταση που είχε παγιωθεί όλα αυτά τα χρόνια

και ειδικά από το 1990 και µετά, οπότε η γείτονα χώρα αυτοαπο-
καλούνταν απλώς «Μακεδονία»; Είχε αναγνωριστεί διεθνώς µε
αυτό το όνοµα και δεν είχε κανέναν περιορισµό στο να µπορεί
αυθαίρετα να διεκδικήσει ένα κοµµάτι της δικής µας ιστορίας και
του δικού µας πολιτισµού. Γι’ αυτό σας ρωτώ και πάλι: Δηλαδή
θα ήταν καλύτερα να αφήνουµε µια παγιωµένη εις βάρος µας κα-
τάσταση από το να λύσουµε ένα πρόβληµα άπαξ διά παντός,
προασπίζοντας πλήρως τα εθνικά µας συµφέροντα; 

Είναι άδικο να παθιάζουµε και να ξεσηκώνουµε τον ελληνικό
λαό υπό τον εύκολο τίτλο ότι «η Μακεδονία είναι ελληνική». Και
πιο εξωφρενικός τίτλος ακόµη είναι ότι «η δηµοκρατία πουλάει
τη Μακεδονία». Μέχρι αυτό το σηµείο φτάσατε. Έτσι θέλετε να
ξεσηκώσετε τον ελληνικό λαό, όχι για τίποτε άλλο, παρά µόνο
για εντυπωσιασµούς και κυρίως για ψηφοθηρικούς λόγους. Είναι
µια χρονιά εκλογών και ο κοντόφθαλµος στόχος της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης είναι να κερδίσει έστω και τις ελάχιστες ψήφους,
συντηρώντας τέτοια συνθήµατα και µία παράλογη στάση απέ-
ναντι στη συµφωνία.

Διότι, αν η Νέα Δηµοκρατία παρέµενε πιστή στις αρχές της,
που είχε φέρει στο Βουκουρέστι, δηλαδή ονοµασία µε γεωγρα-
φικό προσδιορισµό erga omnes, τότε θα έπρεπε να υπερψηφίσει
το σηµερινό νοµοσχέδιο και όχι να εφευρίσκει προβλήµατα που
δεν υπάρχουν, µόνο και µόνο για να τροµοκρατεί τον ελληνικό
λαό. Όµως, πουθενά η Νέα Δηµοκρατία, καθώς και το ΠΑΣΟΚ -
δεν µπορώ να το αφήσω απ’ έξω- δεν έχουν τηρήσει υπεύθυνη
πολιτικά στάση για να την τηρήσουν τώρα. Η Ελλάδα έχει ανάγκη
από ανθρώπους που υπερασπίζονται πραγµατικά το µέλλον της
και όχι από λαϊκιστές που πατούν στο λαϊκό συναίσθηµα για να
παρασύρουν και να εξαπατήσουν. Και κυρίως, αν θέλετε να εί-
µαστε όντως πιστοί στις αρχές µας, στην ιστορία µας και στο
αίµα που έδωσαν όσοι πολέµησαν για να υπάρχουν τα σηµερινά
σύνορα της Ελλάδος, τότε οφείλουµε -χωρίς δεύτερη σκέψη- να
προσανατολιστούµε στο πώς θα επιτύχουµε µια αρµονική σχέση
µε τις γειτονικές µας χώρες και πώς θα εξασφαλίσουµε για το
µέλλον την εδαφική µας ακεραιότητα. Όλα αυτά επιτυγχάνονται
µε σωστή διπλωµατία και εν προκειµένω η ελληνική διπλωµατική
αντιπροσωπεία και ο Πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας πέτυχαν
την πιο συµφέρουσα συµφωνία για την Ελλάδα του σήµερα και
του µέλλοντος.

Προτρέπω όλες τις Ελληνίδες και όλους τους Έλληνες να ανα-
λογιστούν αν θα ήταν πράγµατι καλύτερα να συνεχιστεί αυτή η
εις βάρος µας κατάσταση και τα επόµενα δέκα, είκοσι χρόνια. Η
αποµόνωση που θα βιώναµε σε επίπεδο ΝΑΤΟ και διεθνώς θα
ήταν µια επώδυνη κατάσταση. Όλοι µας οφείλουµε να σκε-
φτούµε τις ευθύνες µας προς το ελληνικό έθνος ως εκπρόσωποί
του και να πράξουµε µε το βλέµµα στις επόµενες γενιές και στην
Ελλάδα που θα παραδώσουµε και όχι σε πλασµατικούς εχθρούς
και κατασκευασµένους κινδύνους που καµµία σχέση δεν έχουν
µε την πραγµατικότητα.

Η δική µας η Μακεδονία είναι ελληνική και θα παραµείνει ελ-
ληνική. Μετά τη σηµερινή συµφωνία είµαστε σίγουροι ότι θα είναι
και στο µέλλον. Και αυτό διότι η σηµερινή Κυβέρνηση λειτούρ-
γησε µε το απόφθεγµα του καπετάν Μίκη Ζέζα. Καπετάν Μίκης
Ζέζας ήταν το ψευδώνυµο του Παύλου Μελά. Ο Παύλος Μελάς
είχε πει το µεγάλο απόφθεγµα: «Δεν υπάκουσα παρά εις µιαν
ιδέα, να φανώ χρήσιµος εις τον πλησίον και στον τόπο µου». 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.

Μεγαλοοικονόµου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Στύλιος εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας,

για επτά λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µειοψηφίας είναι

εγκλωβισµένη στις υπερβολές της, τα µεγάλα λόγια και στις προ-
παγανδιστικές τυµπανοκρουσίες της µε τις οποίες προσπαθεί να
περάσει σε ένα ολόκληρο έθνος την αναγκαιότητα της αποδοχής
της Συµφωνίας των Πρεσπών µεταξύ Ελλάδας και Σκοπίων.
Όµως, ξεχνάτε ότι η υποχρέωσή σας είναι να διασφαλίζετε τα
δίκαια και τα συµφέροντα του ελληνικού λαού και όχι των γειτό-
νων µας.

Το κείµενο που κατέθεσε η Κυβέρνηση στη Βουλή προς κύ-
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ρωση κατά κοινή οµολογία αποτελεί µια επιζήµια συµφωνία, η
οποία δεσµεύει την Ελλάδα σε αναγνώριση -για πρώτη φορά- µα-
κεδονικής εθνότητας, γλώσσας και ταυτότητας. Αυτό δεν απο-
τελεί έντιµο συµβιβασµό. Αντιθέτως, εγκαταλείπει τις βασικές και
διαχρονικές επιδιώξεις της πατρίδας µας. 

Και εξηγούµαι: Επί είκοσι οκτώ ολόκληρα χρόνια οι προηγού-
µενες ελληνικές κυβερνήσεις επιδίωκαν µια λύση που θα διασφά-
λιζε την ταυτότητα της γεωγραφικής περιοχής της Μακεδονίας,
που πάντα θα αποτελεί αναπόσπαστο τµήµα της ελληνικής επι-
κράτειας και erga omnes. Θα απέτρεπε οποιονδήποτε τρίτο να
εµφανιστεί ως νοµιµοποιηµένος διεκδικητής της πολιτιστικής µας
κληρονοµιάς. Και τέλος, θα εξάλειφε οποιεσδήποτε πιθανότητες
να διαµορφωθούν προϋποθέσεις έγερσης ζητήµατος µακεδονι-
κής µειονότητας στην πατρίδα µας και εµφάνισης του ιδεολογή-
µατος του µακεδονισµού και του σκοπιανού αλυτρωτισµού.

Και στα τρία αυτά σηµεία του µακεδονικού ζητήµατος η πα-
ρούσα Κυβέρνηση απέτυχε. Παρέδωσε πλήρως τις ελληνικές θέ-
σεις και έφερε µια συµφωνία επιζήµια, ανεφάρµοστη και
ετεροβαρή σε βάρος της Ελλάδας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας εξετάσουµε τα βασικά ση-
µεία. «Κόκκινη γραµµή» της ελληνικής διπλωµατίας όλα τα περα-
σµένα χρόνια, που καµµία ελληνική κυβέρνηση -πλην της δικής
σας- δεν τόλµησε να αγνοήσει, είναι η ιστορία µας, η ραχοκοκα-
λιά του ελληνικού έθνους. Αυτή η πραγµατικότητα δεν ανατρέ-
πεται ούτε αναθεωρείται.

Σήµερα µε την ψήφο σας αναγνωρίζετε ένα µακεδονικό έθνος
δίπλα στον δικό µας µακεδονικό πληθυσµό. Δίδεται ενυπόγραφα
απεριόριστη πρόσβαση στη µακεδονική κληρονοµιά. Καταθέτω
στα Πρακτικά δύο άρθρα ενός γνωστού σε εσάς, στον ΣΥΡΙΖΑ,
συµπατριώτη δικού µου, πρώην συµβούλου του Πρωθυπουργού,
του Λαοκράτη Βάσση, µε τίτλους «Το κεντρί του µακεδονισµού»
και «Τα απόνερα των «Πρεσπών»», ο οποίος σας εγκαλεί για τη
συµφωνία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Στύλιος καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα άρθρα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με τη συµφωνία τα Σκόπια εξασφαλίζουν στους πολίτες τους
να ονοµάζονται Μακεδόνες. Για πρώτη φορά µια ελληνική κυβέρ-
νηση µέσω ενός δεσµευτικού διµερούς συµβατικού κειµένου
αναγνωρίζει ρητώς και επίσηµα την ύπαρξη µακεδονικής γλώσ-
σας -σλαβική γλώσσα- που εφεξής θα ονοµάζεται «µακεδονική».
Παραχωρείται επίσης συνέχιση της χρήσης του ακρωνύµιου
«MK», Μακεδονία ή «ΜΚD», Δηµοκρατία της Μακεδονίας,
Democracy of Macedonia. Αυτό αναγράφεται στην παράγραφο
3ε’ του άρθρου 1.

Και σας ρωτάω: Τα προϊόντα των Σκοπίων από εδώ και στο
εξής, µε τη δική σας συγκατάθεση, µε την ψήφο των Ελλήνων
Βουλευτών, θα ονοµάζονται «µακεδονικά». Θα µπορούν δηλαδή
τα Σκόπια να πουλούν µακεδονική φέτα σε τρίτες χώρες, όπως
είναι η Ρωσία, ή άλλες χώρες. Σε αυτό δεν υπάρχει καµµία απάν-
τηση και αυτό είναι η κατάργηση στην πράξη του erga omnes,
όπως επίσης και οποιοιδήποτε άλλοι ιδιωτικοί οργανισµοί θα
µπορούν να αναγνωρίζουν τα Σκόπια µε το όνοµα «Μακεδονία». 

Αναγνωρίζεται το αφήγηµα περί εθνικής µακεδονικής ταυτό-
τητας. Στο άρθρο 2 παράγραφος 4α’ και 4β’ δεσµεύεται η Αθήνα
για έναρξη ενταξιακών διαπραγµατεύσεων των Σκοπίων στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και στο ΝΑΤΟ.

Στο ίδιο άρθρο, µάλιστα, υπάρχει η δέσµευση της Ελλάδας να
µην αντιταχθεί -ακούστε, κύριοι, αν είναι δυνατόν, να µην αντιτα-
χτεί- όχι µόνο στην υποψηφιότητα αλλά και στην ένταξη της «Βό-
ρειας Μακεδονίας» σε διεθνείς οργανισµούς χωρίς οποιαδήποτε
άλλη προϋπόθεση. Άρα σε µια οποιαδήποτε συµφωνία µε τρίτο
οργανισµό, µε έναν µη κερδοσκοπικό οργανισµό, µη κρατικό ορ-
γανισµό δεν έχουµε το δικαίωµα να αντιταχθούµε. 

Τέλος, δεσµεύετε τη χώρα σε σύσταση µιας διεπιστηµονικής
επιτροπής, η οποία θα εξετάζει τον τρόπο διδασκαλίας της ιστο-
ρίας και των δύο χωρών, δηλαδή τα Σκόπια θα εξετάσουν την ελ-
ληνική ιστορία, τα ελληνικά συγγράµµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµφωνία αναγνωρίζει τους
πολίτες της «Βόρειας Μακεδονίας», ως Μακεδόνες, και έτσι θα

αναγράφονται στα διαβατήριά τους. Και ερωτώ: Γιατί να µην ανα-
φέρονται ως Βορειοµακεδονίτες; Γιατί να µην αποκαλείται η
γλώσσα τους βορειοµακεδονική; Η Ελλάδα θα τους αναγνωρίζει
και θα δέχεται τα διαβατήρια µε το όνοµα «Μακεδονία».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε σχέση µε την αναθεώρηση
του σκοπιανού συντάγµατος, πού είναι το πλήρες αναθεωρηµένο
κείµενο; Το έχετε; Γιατί δεν το καταθέτετε στη Βουλή; Μας ζη-
τάτε να κυρώσουµε τη συµφωνία, βασιζόµενοι µόνο σε τροπο-
λογίες, ενώ είπατε από αυτό το Βήµα -από επίσηµα χείλη
ειπώθηκε- ότι οι σκοπιανοί έκαναν αλλαγές στο σύνταγµά τους
και σήµερα αποκαλύφθηκε ότι αυτό δεν είναι αλήθεια. 

Ας δούµε, όµως, λίγο και τις τροπολογίες των Σκοπιανών. Επι-
τρέπουν στον εαυτό τους την παράλληλη χρήση των όρων «Βό-
ρεια Μακεδονία» και «Μακεδονικού κράτους»; Ναι, το επιτρέπουν.
Ερωτώ: Γιατί; 

Αλλάζουν το άρθρο 36 του συντάγµατός τους, στο οποίο υπάρ-
χει ρητή αναφορά στο µακεδονικό κράτος; Όχι, βέβαια, συντη-
ρώντας έτσι πλήρως τον κίνδυνο εκ νέου ανάπτυξης εθνικισµού
και αλυτρωτισµού. 

Τέλος, προβλέπεται ότι η αλλαγή του συντάγµατός τους θα
τεθεί σε ισχύ µόνον αφού η Ελλάδα κυρώσει το πρωτόκολλο της
ένταξης των Σκοπίων στο NATO. Χάθηκε, δηλαδή, το λεγόµενο
βέτο που άσκησε ο Κώστας Καραµανλής στο Βουκουρέστι.

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και της Κυβέρνησης, σας ρωτώ,
εξηγήστε µας τα οφέλη που πήραµε ως χώρα, τι λάβαµε σαν αν-
τάλλαγµα για όλες αυτές τις παραχωρήσεις; Μια συµφωνία που
η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων απορρίπτει; Μια συµφω-
νία που έντεκα πανεπιστηµιακοί της χώρας µας σας λένε ότι δεν
αποτελεί έντιµο συµβιβασµό και δεκαοκτώ πρέσβεις σάς καλούν
να µην την ψηφίσετε, χαρακτηρίζοντάς τη λεόντεια, που βλάπτει
τα εθνικά συµφέροντα; 

Καταθέτω στα Πρακτικά τα αντίστοιχα άρθρα που έχουν δη-
µοσιευτεί στον Τύπο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Στύλιος καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα άρθρα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή η συµφωνία δεν είναι µόνο µια κακή συµφωνία για τους
Έλληνες και την Ελλάδα. Ακόµα χειρότερα, είναι µια µη βιώσιµη
συµφωνία. Με τη συµφωνία αυτή ανοίγετε τον ασκό του Αιόλου.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Στύλιο.
Τον λόγο έχει η κ. Βράντζα από την Κοινοβουλευτική Οµάδα

του ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως µετά ο κ. Βεσυρόπουλος. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε εδώ σήµερα ενώ-

πιον των ευθυνών µας, οι οποίες µπορούν να χαρακτηριστούν
ιστορικές. Δεν πρόκειται να κάνω σε κανέναν -ούτε στον κ. Στύλιο
που είπε πράγµατα και ανακρίβειες, παρότι δεν ακούει- µαθή-
µατα ιστορίας ούτε διπλωµατίας. Δεν είµαι ειδικός. Δεν πρόκειται
όµως και να ανεχθώ ως πολίτης αυτής της χώρας και ως µέλος
του ελληνικού Κοινοβουλίου να αντιµετωπίζοµαι ως να έχω υπο-
στεί λοβοτοµή. 

Ρωτάω, λοιπόν, υπάρχει κάποιος σε αυτή την Αίθουσα ο
οποίος δεν γνωρίζει ότι το µακεδονικό ζήτηµα υφίσταται ως ζή-
τηµα από το τελευταίο τέταρτο του 19ου αιώνα και το ζήτηµα του
ονόµατος προέκυψε µε τον καθορισµό των συνόρων των βαλκα-
νικών κρατών το 1913 και µε την κατάρρευση της Οθωµανικής
Αυτοκρατορίας; 

Προφανώς η στάση του επίσηµου ελληνικού κράτους για το
θέµα από την ίδρυσή του έως τις µέρες µας επιδέχεται και κριτι-
κής και ερµηνείας. Και βεβαίως πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας
και τα δεδοµένα της βαλκανικής χερσονήσου, αλλά και τις διε-
θνείς γεωπολιτικές καταστάσεις. 

Στην τελευταία φάση του ζητήµατος, το 1991, όταν ιδρύθηκε
το κράτος της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακε-
δονίας ή Δηµοκρατία της Μακεδονίας για τις περισσότερες
χώρες στα βόρεια σύνορά µας, η χώρα µας έχει δύο επιλογές: ή
να στρουθοκαµηλίζει και να επιδεικνύει έναν φοβικό πατριωτισµό
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µε πλήθος γραφικότητες, τις οποίες έχουµε υποστεί όλα αυτά
τα χρόνια ή να κάνει µια σοβαρή εξωστρεφή πολιτική, όπως έγινε
το τελευταίο διάστηµα από την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία
οδήγησε και στην Συµφωνία των Πρεσπών.

Ας δούµε, λοιπόν, τα γεγονότα του τελευταίου διαστήµατος,
προσπαθώντας να είµαστε και ειλικρινείς. Η Κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αξιοποιώντας προφανώς το γεγονός ότι η Κυβέρνηση της
Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας είναι στο
ίδιο πνεύµα, ξεκίνησε τη διαπραγµάτευση για το ονοµατολογικό,
το οποίο επισήµως υφίσταται σαν πρόβληµα από το 1995 στην
Ενδιάµεση Συµφωνία. Στη βάση πάντα της εθνικής γραµµής, η
οποία εκφράστηκε ρητά και από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και
της Νέας Δηµοκρατίας, έφτασε στη συγκεκριµένη συµφωνία, η
οποία είναι σαφώς καλύτερη και από ό,τι είχε διαπραγµατευτεί
η χώρα κατά το πρόσφατο παρελθόν.

Και εδώ αρχίζουν τα προβλήµατα για την Αντιπολίτευση. Η
Νέα Δηµοκρατία, στον βωµό ενός πιθανού µικροκοµµατικού οφέ-
λους και µε στόχο ένα ακροδεξιό ακροατήριο, υπαναχωρεί από
τις πάγιες θέσεις της, τις οποίες έχει διατυπώσει και σε αυτή την
Αίθουσα πρόσφατα ο Αρχηγός της. Το ίδιο κάνει και το ΠΑΣΟΚ
µε άλλα κριτήρια αλλά για το ίδιο µικροκοµµατικό όφελος. Δη-
λαδή τα δύο κόµµατα τα οποία οδήγησαν τη χώρα σε αυτό το
αδιέξοδο προτάσσουν το κοµµατικό από το εθνικό όφελος. 

Ενδιαφέρον παρουσιάζει και η στάση του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος της Ελλάδας, που το βασικό επιχείρηµά σας είναι ότι
προωθούµε τα Σκόπια στο ΝΑΤΟ. Για τη συµφωνία δεν λέτε
όµως κάτι. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Το άρθρο 2 της συµφωνίας αυτό
λέει, όµως.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Για τη συµφωνία µιλάµε και αν είναι
µια προσπάθεια ειρηνικής επίλυσης του ζητήµατος. 

Στο κείµενο της συµφωνίας, σε συνδυασµό και µε τη ρηµατική
διακοίνωση, αφαιρέθηκαν όλα τα επιχειρήµατα της Αντιπολίτευ-
σης περί εθνικής µειοδοσίας, προδοσίας και όλες οι υπόλοιπες
εθνικιστικές κορώνες, και φτάσαµε σήµερα να συζητάµε επί της
συµφωνίας, επί των διαδικαστικών θεµάτων, δηλαδή να συζητάµε
όχι την ουσία, ακριβώς λόγω ένδειας επιχειρηµάτων.

Με τη Συµφωνία των Πρεσπών η πρώην Γιουγκοσλαβική Δη-
µοκρατία της Μακεδονίας -της Μακεδονίας επαναλαµβάνω, γιατί
στο όνοµα υπάρχει ήδη η λέξη Μακεδονία- υποχρεώθηκε µεταξύ
άλλων να αλλάξει το όνοµά της και από «Δηµοκρατία της Μακε-
δονίας» να ονοµάζεται «Βόρεια Μακεδονία». Η Δηµοκρατία της
Μακεδονίας είναι αναγνωρισµένη από πλήθος κρατών, από εκα-
τόν σαράντα εκ των οποίων και οι µεγάλες χώρες στον πλανήτη.
Αναγκάστηκε να αλλάξει το σύνταγµά της και να απαλείψει τα
αλυτρωτικά σηµεία, να παραδεχτεί ότι η γλώσσα της, η µακεδο-
νική γλώσσα, όπως αυτή αναγνωρίστηκε στην 3η Συνδιάσκεψη
του ΟΗΕ για την τυποποίηση των γεωγραφικών ονοµάτων στην
Αθήνα το ’77 -και έχει σηµασία και ο τόπος και ο χρόνος- ανήκει
στις νότιες σλαβικές γλώσσες και να παραδεχτεί ότι η πολιτιστική
της κληρονοµιά δεν έχει καµµία σχέση µε τον αρχαιοελληνικό
µακεδονικό πολιτισµό. 

Ειλικρινά, δεν νοµίζω ότι υπάρχει κάποιος που θεωρεί ότι µε
βάση τα ιστορικά γεγονότα από το 1913 έως το 2008 και µέσα
από µια ειρηνική διαπραγµάτευση, επαναλαµβάνω, θα µπορού-
σαµε να κερδίσουµε περισσότερα. Και ελπίζω και πιστεύω ότι -
πλην της Χρυσής Αυγής βεβαίως που δεν είναι εδώ- δεν είναι
κάποιος εδώ που να υιοθετεί τα πολεµικά σενάρια των πατριω-
τών του καναπέ, οι οποίοι µέσα από το «Facebook» οργανώνουν
επανάσταση για να απελευθερώσουµε τις αλύτρωτες πατρίδες.

Θέλω να ρωτήσω όµως και κάτι τους δρυΐδες του ελληνικού
Κοινοβουλίου, αυτούς που νοµίζουν ότι η ζωή ξεκινάει από το πε-
ριστύλιο και τελειώνει στο εντευκτήριο, αν έχουν ποτέ µιλήσει µε
έναν κάτοικο της γειτονικής χώρας, έναν κάτοικο που γεννήθηκε
µετά το ‘45 και είναι κάτω από 74 χρόνων, ο οποίος νοµίζει τόσα
χρόνια ότι ζει σε µια χώρα που λέγεται Μακεδονία και ότι µιλάει
µια γλώσσα που αυτός που την ξέρει για µακεδονική. 

Προφανώς µπορούµε να κάνουµε κριτική στις πολιτικές ηγε-
σίες της γειτονικής χώρας διαχρονικά. Δεν ξέρω όµως τι µπο-
ρούµε να πούµε στους πολίτες αυτής της χώρας. Και για αυτό
ακριβώς η συµφωνία αυτή αποτελεί επίτευγµα, γιατί ανατρέπει

παραδοχές για έναν ολόκληρο λαό, παραδοχές δεκαετιών. 
Κατά τη γνώµη µου, έχουµε µπροστά µας µια συµφωνία επω-

φελή για τη χώρα και τους πολίτες της, η οποία συµβάλλει στη
σταθερότητα της περιοχής. Δεν δίνουµε τίποτα. Αντίθετα όµως
παίρνουµε πίσω πράγµατα που ακούσια ή εκούσια χάθηκαν τον
τελευταίο αιώνα. 

Την θέλουµε ή όχι; Και αν δεν τη θέλουµε, ποια είναι η εναλ-
λακτική; Τα διλήµµατα είναι συγκεκριµένα. Αν δεν θέλουµε το
«Βόρεια Μακεδονία», τότε θα έχουµε το σκέτο «Μακεδονία». Αν
δεν θέλουµε να έχουµε στενές σχέσεις µε τους βόρειους γείτο-
νές µας, τότε θα έχει η Τουρκία. Αν δεν θέλουµε σταθερότητα
στα βόρεια σύνορά µας, τότε θα υποστούµε την αστάθεια. Και
αν υπάρχουν γκρίζες ζώνες στη συµφωνία, όπως λέτε -και πιθα-
νόν να υπάρχουν γκρίζες ζώνες, αυτές οι συµφωνίες ιστορικά
έχουν δείξει ότι πιθανόν χρειάζονται κάποιες διευκρινίσεις- δεν
είναι επί της ουσίας. Επί της ουσίας, έχουν διευκρινιστεί τα ση-
µεία που πρέπει, για να µπορέσουµε να προχωρήσουµε. 

Ένα άλλο επιχείρηµά σας είναι ότι η συµφωνία είναι αποτέλε-
σµα πίεσης του διεθνούς παράγοντα. Αν δεν είσαι η Βόρεια
Κορέα και αν είσαι κράτος - µέλος που ανήκεις σε οργανισµούς,
σε οµάδες κρατών κι έχεις συνεργασίες, σχέσεις µε  γειτονικές
χώρες, προφανώς λαµβάνεις υπ’ όψιν σου τον διεθνή παράγοντα
και δεν καταλαβαίνω γιατί να χρησιµοποιείται σαν επιλήψιµο το
ότι τα συµφέροντα της χώρας αυτή τη στιγµή συµπίπτουν µε τα
συµφέροντα του διεθνούς παράγοντα.

Ένα άλλο επιχείρηµα είναι το δηµοψήφισµα, το γιατί δεν κά-
νουµε δηµοψήφισµα. Δεν θα αναλύσω αυτό που λέγεται, ότι πρέ-
πει αυτή η χώρα να αποφασίζει για το όνοµα µιας άλλης χώρας
και θα πάω στην ουσία. Το πολίτευµά µας είναι η Προεδρευόµενη
Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία και το σύστηµα είναι αντιπροσω-
πευτικό. Καλώς ή κακώς δεν έχουµε άµεση δηµοκρατία. Τα δη-
µοψηφίσµατα µπορούν να αποτελέσουν ένα εργαλείο του
πολιτεύµατός µας για κάποια θέµατα.

Το ερώτηµα είναι αν µπορούµε να θέσουµε στον λαό ένα τέ-
τοιο ζήτηµα -ο λαός λειτουργεί µε θυµικό- αν µπορούµε να θέ-
σουµε ένα ζήτηµα που απαιτεί εξειδικευµένη γνώση, µία
συµφωνία η οποία άπτεται των εθνικών, οικονοµικών και γεωπο-
λιτικών συµφερόντων της χώρας. Η γνώµη µου είναι ότι αυτό θα
ήταν τελικά επικίνδυνο.

Να θυµίσω -το είπαν και άλλοι- ότι το θυµικό του ελληνικού
λαού ήταν αυτό που είχε σαν αποτέλεσµα µετά τη Συνθήκη του
Νεϊγύ το 1919 και τη Συνθήκη των Σεβρών το 1920, ο Ελευθέριος
Βενιζέλος να µείνει εκτός Βουλής και καταλήξαµε στη Συνθήκη
της Λοζάνης µε τις απώλειες που ξέρουµε όλοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, και του
ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας και όχι µόνο, ψαρεύετε σε
θολά νερά και αυτό είναι επιζήµιο για τη χώρα. Αν νοµίζετε ότι
υπάρχουν Έλληνες οι οποίοι είναι ευχαριστηµένοι που για δε-
καετίες ένας γειτονικός λαός χρησιµοποιεί το όνοµα, την ιστορία
µας και τα σύµβολά µας, τότε κάνετε λάθος. Το χάλι που επέτρε-
ψαν οι συντηρητικές κυβερνήσεις της χώρας, από τον Εµφύλιο
έως τις ηµέρες του ανεκδιήγητου και πατριδοκάπηλου Σαµαρά,
είναι αυτό που διορθώνουµε µε αυτή τη συµφωνία.

Νοµίζω ότι πετυχαίνουµε και κάτι περισσότερο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία συνάδελφε,

ολοκληρώστε παρακαλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Τελειώνω σε δέκα δευτερόλεπτα,

κύριε Πρόεδρε.
Οι πολιτικές αναταράξεις που προκαλεί, δείχνουν ότι το πολι-

τικό προσωπικό και τα κόµµατα δυσκολεύονται να ακολουθή-
σουν τη νέα εποχή, δεν είναι σε θέση να καταλάβουν τις
συνθήκες που χρειαζόµαστε για να προχωρήσουµε όχι µόνο στη
χώρα, αλλά σε ολόκληρη την Ευρώπη και σε ολόκληρο τον
κόσµο.

Δυστυχώς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, ταµ-
πουρώνεστε  πίσω από τους φόβους σας και µετράτε το µπόι
σας µε τον ίσκιο σας. Η χώρα αξίζει πολύ περισσότερα από όσα
µπορείτε να της προσφέρετε. 

Έχω πει πολλές φορές ότι δεν τα κάναµε όλα καλά. Γίνεται,
όµως, µία ειλικρινής προσπάθεια να αναβαθµίσουµε τη χώρα σε
όλα τα επίπεδα. Προσωπικά θεωρώ ότι αυτή η συµφωνία ότι είναι
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µία παρακαταθήκη για τη χώρα και είµαι υπερήφανη που συµµε-
τέχω µε την ψήφο µου σε αυτήν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ο κ. Βεσυρόπουλος
από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον
λόγο.

Θα το πω για άλλη µία φορά ότι είναι επτά συνάδελφοι. Δεν
τηρείτε τον χρόνο, οπότε άλλη µία ώρα θα είµαστε εδώ. Απλά
σας το λέω για να το ξέρετε. Ακόµη και στο εφτάλεπτο να πάµε,
θέλουµε πενήντα λεπτά

Ελάτε, κύριε Βεσυρόπουλε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια µικρή µειοψηφία επιχειρεί

σήµερα να επιβάλει µία ολέθρια για τα εθνικά συµφέροντα συµ-
φωνία όχι µόνο στην πλειοψηφία των πολιτών, αλλά και στην ίδια
τη χώρα. Μια µικρή µειοψηφία υβρίζει και συκοφαντεί τη συντρι-
πτική πλειοψηφία των πολιτών που αντιδρούν στη Συµφωνία των
Πρεσπών. Μία µικρή µειοψηφία βάζει σε µία τεράστια περιπέτεια
τη χώρα και ανοίγει τους ασκούς του αλυτρωτισµού εις βάρος
της Μακεδονίας.

Αυτή η µικρή µειοψηφία, που θέλει να αποκαλείται κυβέρνηση,
δεν διαθέτει την παραµικρή δηµοκρατική νοµιµοποίηση την κοι-
νωνία. Τρέµει την οργή των πολιτών, για αυτό, άλλωστε, και απο-
φεύγει να θέσει τη συµφωνία στην κρίση των πολιτών.

Από το 2017, όπως παραδέχθηκε ο πρώην Υπουργός Εξωτε-
ρικών, ο κ. Κοτζιάς, υπήρξαν διαπραγµατεύσεις, χωρίς βεβαίως
να γνωρίζει κανείς τίποτα. Ενηµέρωσε, µήπως, η Κυβέρνηση
τους πολιτικούς Αρχηγούς για αυτή τη διαπραγµάτευση; Επι-
δίωξε τη διαµόρφωση µιας εθνικής γραµµής και συναίνεσης;
Όχι! Και δεν το έκανε γιατί ποτέ δεν είχε εθνική γραµµή η ίδια,
γιατί έχει αλλεργία σε έννοιες όπως «έθνος» και «πατρίδα». Η Κυ-
βέρνηση εργαλειοποίησε το ζήτηµα των Σκοπίων για να παρα-
µείνει στην εξουσία και για να κερδίσει -όπως πιστεύει- την
εύνοια του ξένου παράγοντα, που θέλει να εντάξει το κράτος των
Σκοπίων στη δική του επιρροή.

Ναι, αυτό θα ήταν και η δική µας επιδίωξη: Να ενταχθεί το κρά-
τος των Σκοπίων στη δυτική σφαίρα επιρροής και στο Ατλαντικό
Σύµφωνο Ασφαλείας, όχι, όµως, να συµβεί αυτό µε απαράδεκτες
εθνικές υποχωρήσεις, ιδιαίτερα όταν η Ελλάδα δεν ήταν ο αδύ-
ναµος κρίκος αυτής της υπόθεσης.

Ζήτησε ποτέ η Κυβέρνηση, κατά τη διάρκεια της διαπραγµά-
τευσης, τις απόψεις όχι µόνο των πολιτικών Αρχηγών, αλλά και
των πολιτικών εκείνων και των διπλωµατών που χειρίστηκαν µε
υποδειγµατικό τρόπο, για τα εθνικά συµφέροντα, την τότε προ-
σπάθεια να µάς επιβληθούν επώδυνες λύσεις στο Βουκουρέστι;
Όχι, γιατί πολύ απλά αµφιβάλλω αν διαπραγµατεύτηκε ποτέ. Και
υπάρχουν ένα σωρό λόγοι που συνηγορούν σε αυτό.

Μας λέτε ότι η Κυβέρνηση πέτυχε να διαγραφούν αλυτρωτικές
διατάξεις από το Σύνταγµα των Σκοπίων. Ο κ. Κατρούγκαλος, µά-
λιστα, για να θολώσει τα νερά, κατέθεσε το παλιό σύνταγµα των
Σκοπίων. Γιατί το έκανε; Για να µην αποκαλυφθεί η παραβίαση
της συµφωνίας «µε το καληµέρα» κιόλας, αφού το κράτος των
Σκοπίων έθεσε ως προϋπόθεση, για να ισχύσουν οι συνταγµατι-
κές αλλαγές, όχι µόνον την κύρωση από το ελληνικό Κοινοβούλιο
της συµφωνίας, από την Ελλάδα, αλλά και την κύρωση του πρω-
τοκόλλου ένταξης της χώρας στο ΝΑΤΟ. Δηλαδή, θα τα δώ-
σουµε όλα και µετά θα δούµε τις τροπολογίες που είναι πιθανόν
να µεταβληθούν.

Απόδειξη ότι η Κυβέρνηση δεν διαπραγµατεύθηκε, είναι το γε-
γονός ότι δεν φρόντισε στο κείµενο της συµφωνίας να καταγρα-
φούν αναλυτικά και µε ακρίβεια ποιες διατάξεις του συντάγµατος
των Σκοπίων θα άλλαζαν και ποια θα ήταν η νέα διατύπωσή τους.

Το χειρότερο, όµως, είναι ότι η παραχώρηση της µακεδονικής
εθνότητας και η αναγνώριση της µακεδονικής γλώσσας, είναι οι
πρώτες ύλες που θα εκθρέψουν και θα ενισχύσουν αυτόν τον
αλυτρωτισµό.

Ο «µακεδονισµός» είναι ο αλυτρωτισµός και το εθνικό αφή-
γηµα για κάποιους στα Σκόπια. Σχετίζεται µε ένα θεωρητικό
σχήµα, σύµφωνα µε το οποίο υπάρχουν: Η «Μακεδονία του Αι-
γαίου», που την έχει καταλάβει παράνοµα η Ελλάδα, όπως λένε,

και η «Μακεδονία του Πιρίν», που την έχει καταλάβει παράνοµα
η Βουλγαρία. Αυτό το δικαίωµα τούς δίνεται µε την απαράδεκτη
αυτή συµφωνία να νοµιµοποιήσουν αυτό το ακραίο και ανιστό-
ρητο αφήγηµα.

Υπάρχουν, όµως, και µία σειρά άλλων ζητηµάτων. Θα ανα-
φερθώ στα πιο σοβαρά από τα προβλήµατα που δηµιουργεί αυτή
η συµφωνία. 

Το πρώτο σχετίζεται µε τα ελληνικά προϊόντα που περιέχουν
την ένδειξη, το τοπωνύµιο της Μακεδονίας ή παράγωγά του. Με
βάση τη Συµφωνία των Πρεσπών η δυνατότητα χρήσης αυτών
των επωνυµιών θα περάσει πλέον από ειδική επιτροπή, η οποία
θα εργάζεται επί τρία χρόνια για να επιλύει διαφορές µε τα αντί-
στοιχα εµπορικά σήµατα των Σκοπίων.

Μόνο από αυτό προκύπτει ότι ήδη επωνυµίες και τα εµπορικά
σήµατα ελληνικών προϊόντων που χρησιµοποιούν τη λέξη «Μα-
κεδονία» ή παράγωγά τους, είναι ήδη στον αέρα και θεωρούνται
αµφισβητούµενες, αφού παραπέµπονται στην κρίση της επιτρο-
πής.

Το δεύτερο είναι η λογοκρισία που επιβάλλεται σε όσους θέ-
λουν να µιλούν για τον µακεδονικό αγώνα και τους µακεδονοµά-
χους. Ήδη η Κυβέρνηση έχει κάνει το πρώτο βήµα. Εξαφάνισε
τον Παύλο Μελά, τον έθεσε εκτός ύλης στα σχολικά βιβλία των
εσπερινών λυκείων.

Με το άρθρο 6 της συµφωνίας προβλέπεται ότι θα αποτρέπον-
ται ιδιώτες από ενέργειες που υποδαυλίζουν εχθρότητα. Δη-
λαδή, αν κάποιος επικαλείται τον εθνικοαπελευθερωτικό
µακεδονικό Αγώνα και τον Παύλο Μελά θα υποδαυλίζει την εχ-
θρότητα και θα παρανοµεί.

Το τρίτο ζήτηµα είναι ότι ενώ η Ελλάδα -δηλαδή ο κ. Τσίπρας
και οι πρόθυµοι- αναγνωρίζουν τη µακεδονική ταυτότητα και
γλώσσα, το κράτος των Σκοπίων χαρακτηρίζει την ελληνική πε-
ριοχή, µε την οποία συνορεύει, ως «βόρεια περιοχή του πρώτου
µέρους», αντί µιας ξεκάθαρης αναφοράς σε ελληνική Μακεδονία.
Είναι το άρθρο 7 παράγραφος 2.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί µία µειοψηφία,
χωρίς δηµοκρατική νοµιµοποίηση, µια κυβέρνηση-κουρελού και
µία συγκυριακή κοινοβουλευτική πλειοψηφία, που θα σχηµατι-
στεί από Βουλευτές µιας χρήσης, που δεν πρόκειται να ξαναδούν
τη Βουλή, να κυρώσει αυτή τη συµφωνία. Αυτού του είδους τις
συµφωνίες τις εγκρίνουν ή τις απορρίπτουν οι πολίτες. Και
επειδή ξέρετε ποια είναι η θέληση των πολιτών, την εµποδίζεται
να εκφραστεί.

Άκουσα και διάφορα ευφυολογήµατα για τη στάση της Νέας
Δηµοκρατίας. Τολµήστε, όµως, να παραπέµψετε την υπογραφή
της συµφωνίας για µετά τις εκλογές. Γιατί δεν το κάνετε; Γιατί
ξέρετε ότι η Νέα Δηµοκρατία ποτέ δεν θα κυρώσει αυτή τη συµ-
φωνία. Γιατί δεν είµαστε ίδιοι, γιατί για εµάς λέξεις όπως «πα-
τρίδα» και «εθνική συνείδηση» σηµαίνουν πολλά και όταν θίγονται
υπάρχει µόνο µία λέξη: «όχι».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε.
Ήσασταν και ο πρώτος που έκανε οικονοµία στον χρόνο.
Η κ. Ασηµακοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο

τώρα για επτά λεπτά.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µία ιστορική στιγµή, είναι

µία ιστορική συνεδρίαση και θα κλείσει µε µία ιστορική ψηφοφο-
ρία όπου θα αποφασίσουµε για ένα κορυφαίο εθνικό θέµα. Η
συµβολή µου στο αποτέλεσµα αυτό, όπως και όλων των Βουλευ-
τών, είναι µία ψήφος.

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, και για λόγους συναισθηµατικής φόρ-
τισης να αιτιολογήσω την ψήφο µου µε µία σύντοµη βιωµατική
αναφορά. 

Ξεκίνησα την πολιτική µου σταδιοδροµία ως δηµοτική σύµβου-
λος Ιωαννίνων και εξελέγην την πρώτη φορά µε διαφορά µόλις
µίας ψήφου. Αυτήν τη µία ψήφο ποτέ δεν την ξέχασα και στη µε-
τέπειτα διαδροµή µου, ως Βουλευτής Ιωαννίνων, ως Βουλευτής
Β’ Αθηνών. Και δεν ξεχνώ ποτέ ότι η παρουσία µου στο Βήµα
στην Εθνική Αντιπροσωπεία έχει ως αφετηρία αυτήν τη µία ψήφο.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2019 3073



Πολλώ δε µάλλον σήµερα, σήµερα που η κάθε µία ψήφος έχει
ιστορική αξία και σηµασία. Θεωρητικά, όταν εκλέγεσαι, πρέπει η
ψήφος σου να αντικατοπτρίζει και να εκφράζει αυτούς που εκ-
προσωπείς. Αυτό λέγεται ευθύνη, αυτό λέγεται δηµοκρατία. 

Και δεν χωρά αµφιβολία ότι στη συντριπτική του πλειοψηφία
ο ελληνικός λαός είναι κατά της Συµφωνίας των Πρεσπών. Μόλις
ούτε ένας στους πέντε δεν είναι σύµφωνος µε τη Συµφωνία των
Πρεσπών. Ακόµη και οι ψηφοφόροι του ΣΥΡΙΖΑ είναι διχασµένοι.
Όµως, εδώ στη Βουλή ο συσχετισµός είναι περίπου µισοί-µισοί.

Άρα, είναι προφανές, ότι εδώ µέσα η πραγµατική λαϊκή βού-
ληση δεν αντικατοπτρίζεται. Μάλιστα διαστρεβλώνεται και ο ελ-
ληνικός λαός υποεκπροσωπείται. Η ψήφος υπέρ της Συµφωνίας
των Πρεσπών δεν εκπροσωπεί την πλειοψηφία του ελληνικού
λαού, ο οποίος πιστεύει ότι είναι µία εθνικά επιζήµια συµφωνία. 

Και εγώ µε τη µία µου ψήφο, ως έκφραση ευθύνης και δηµο-
κρατικού σεβασµού, λέω «όχι» στην καταπάτηση της βούλησης
του ελληνικού λαού. 

Αναρωτιέµαι: Όλοι εσείς που τάχα µου κόπτεστε για τη δηµο-
κρατία, πώς µπορείτε µε τη δική σας µία ψήφο για λογαριασµό
των Ελλήνων να ψηφίζετε κάτι που και οι Έλληνες τόσο ξεκά-
θαρα δεν θέλουν, εσείς που για δεκαετίες µας µιλάγατε για το
µαζικό κίνηµα και κατεβαίνατε στους δρόµους οι ίδιοι και στις
πλατείες και κατεβάζετε και εκατοντάδες ή χιλιάδες στους δρό-
µους να κάνουν µαζί σας επαναστατική γυµναστική; 

Για δείτε, όµως, πώς τα φέρνει η ζωή τα πράγµατα. Ρόδα είναι
και γυρίζει. Τώρα για πρώτη φορά ο λαός βγήκε πραγµατικά
στους δρόµους. Το «µακεδονικό» κατέβασε περισσότερο κόσµο
στους δρόµους από όλα τα άλλα ζητήµατα µαζί τις τελευταίες
δεκαετίες, µαζικά, ενωτικά, αποφασιστικά και εναντίον σας. Και
εσείς αρνείστε ένας-ένας να δώσετε τη µία ψήφο σας, για να τι-
µήσετε αυτά που ζητάει ο ελληνικός λαός.

Εγώ, λοιπόν, ψηφίζω «όχι» στη Συµφωνία των Πρεσπών, για να
τιµήσω αυτούς που εσείς, που µας το παίζετε προστάτες του
λαού και της λαϊκότητας, µαζί µε τους ψεκασµένους, τους ψεκά-
σατε για να τους φιµώσετε. 

Και δεν φτάνει η υποκρισία σας περί δηµοκρατίας και πολιτι-
κής νοµιµοποίησης, δεν φτάνουν τα παραµύθια που ακούµε τέσ-
σερα χρόνια, ότι σκίζετε µνηµόνια, το παράλληλο πρόγραµµα, η
καθαρή έξοδος, τα αντίµετρα. Σήµερα, µε την ψήφο σας στη
Συµφωνία των Πρεσπών νοµιµοποιείτε το παραµύθι του ψευτο-
µακεδονικού ιδεολογήµατος, αναµασάτε ένα παραµύθι που
εφευρέθηκε µετά το 1994.

Για πείτε µου γιατί στην προπολεµική Γιουγκοσλαβία δεν ονό-
µαζαν την περιοχή αυτή «Μακεδονία» και την ονόµαζαν «Βαρδα-
ρία»; Πού είναι αυτός ο περιβόητος µακεδονικός λαός εκτός
Ελλάδος όταν δεν τον βρίσκουν σε καµµία απογραφή που γίνεται
ούτε επί οθωµανών το 1905, ούτε επί Γιουγκοσλάβων το 1921,
ούτε πριν ούτε µετά;

Έφτιαξαν ένα προπαγανδιστικό παραµύθι περί ευρύτερης γε-
ωγραφικής Μακεδονίας και Μακεδονικού λαού, για το οποίο
πρώτος µας προειδοποίησε το 1944 ο Αµερικανός Υπουργός
Εξωτερικών Έντουαρντ Στρετίνιους. Και εσείς νοµιµοποιείτε
αυτό το παραµύθι.

Και προσέξτε, τώρα δεν έχει αυταπάτες, όπως µε το πρώτο
εξάµηνο. Τώρα δεν έχει αυταπάτες. Τώρα δεν τελείωσε. Τώρα
δεν λέµε, «συγγνώµη, τέλος». Τώρα είναι οριστικό.

Εσείς, λοιπόν, µε τη ψήφο σας επιτρέπετε µε το παραµύθι
αυτό να φιµώσουν την αλήθεια µας. Με τη δική σας ψήφο εκχω-
ρείτε εθνότητα, ταυτότητα και γλώσσα στους Σκοπιανούς, κάτι
που δεν έκανε ποτέ κανένας Έλληνας Υπουργός Εξωτερικών και
κανένας Έλληνας Πρωθυπουργός, ό,τι παραµύθια και αν σκαρ-
φιστείτε κι αν λέτε για να δικαιολογήσετε τα αδικαιολόγητα. 

Με τη δική σας ψήφο επιτρέπετε και πυροδοτείτε την αµφι-
σβήτηση της ελληνικότητας της Μακεδονίας. Με τη δική σας
ψήφο θα αναγνωρίζονται ως µακεδονικός λαός εκείνοι οι οποίοι
δεν είναι καν ένα ενιαίο εθνοτικό σύνολο. Με τη δική σας ψήφο
θα αναγνωρίζεται µακεδονική γλώσσα η δική τους, που είναι
βουλγαρικό ιδίωµα. Με τη δική σας ψήφο το όνοµα «Βόρεια Μα-
κεδονία», που και αυτό δεν είναι καν «erga omnes», δηµιουργεί
την εντύπωση ότι υπάρχει και «Νότια Μακεδονία» που περιµένει
να ενωθεί µε τη «Βόρεια». 

Όλα αυτά ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη δική σας
ψήφο, µία-µία. 

Κι αν εσείς θέλετε να κάνετε το πολιτικό χατίρι των συµµάχων
µας και αν υπάρχουν ανταλλάγµατα, αυτό θα το κρίνουν οι πολί-
τες στις εκλογές, θα κριθεί και αργότερα νοµικά και ιστορικά. 

Εµείς, όµως, µε τη δική µας ψήφο οφείλουµε να διαφωνή-
σουµε αυτήν τη φορά και µε εσάς και µε τους συµµάχους µας,
όχι εφ’ όλης της ύλης, επί της συµφωνίας. 

Είµαστε σύµµαχοι, ναι. Είµαστε εταίροι, σίγουρα. Όµως, δεν
είµαστε υποχρεωµένοι να ψηφίζουµε ό,τι µας λένε, γιατί νοµιµο-
ποιητική µας βάση είναι πάντα ο ελληνικός λαός. Η δική µας
ψήφος πρέπει να στηρίζει πάνω από όλα την αλήθεια για την ελ-
ληνικότητα της Μακεδονίας. Και η αλήθεια είναι µία, όπως µία
είναι και η ψήφος που την καθορίζει. Την επαναλαµβάνουν εδώ
και χιλιάδες χρόνια ο Ηρόδοτος, ο Στράβων και η Τορά, το ιερό
βιβλίο των Εβραίων, ο Παπαναστασίου και ο Στρετίνιους τον πε-
ρασµένο αιώνα και ο Μιτεράν πριν δύο δεκαετίες.

Ρωτώ, λοιπόν: Τι είναι όλοι αυτοί; Αυτοί τι είναι; Έλληνες εθνι-
κιστές; Ο Ανδρέας Παπανδρέου που έλεγε όλο αυτό το ιδεολό-
γηµα είναι όχηµα αλυτρωτισµού και πιο ξεκάθαρα αργότερα ο
Κωνσταντίνος ο Καραµανλής, τι είναι αυτοί; Ακροδεξιοί εθνικι-
στές είναι και αυτοί;

Όχι, όλοι αυτοί έλεγαν την αλήθεια. Και αυτήν την αλήθεια την
κράτησε όρθια τόσα χρόνια ο Αντώνης Σαµαράς. Την αλήθεια
αυτή την κράτησε όρθια ο Κώστας Καραµανλής στο Βουκουρέ-
στι το 2008. Και την αλήθεια αυτήν την κρατάει όρθια σήµερα ο
Κυριάκος Μητσοτάκης. Γιατί η αλήθεια είναι µία και µοναδική: Η
Μακεδονία είναι µία και ελληνική και εµένα η ψήφος µου είναι
µία και είναι αρνητική.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Ασηµακοπούλου.

Τον λόγο έχει ο κ. Μανιός από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά. 

Αµέσως µετά έχει τον λόγο ο κ. Ριζούλης. ο κ. Κατσιαντώνης,
ο κ. Θεοφύλακτος και τελευταίος ο κ. Συρµαλένιος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Είχα πολλά γράψει για να πω, αλλά
επειδή συνήθως δεν τηρώ αυτό τον κανόνα, έφερα ένα πολύ
µικρό σηµείωµα και θα πω ό,τι προλάβω.

Όταν είδα την εικόνα στις Πρέσπες του Τσίπρα και του Ζάεφ
και των άλλων Υπουργών εκεί, σε ένα πραγµατικά ειδυλλιακό, φι-
λειρηνικό τοπίο, ειρηνικό τοπίο, ήξερα για τη συµφωνία και είχα
πει ότι θα κάνουµε τη συµφωνία, γιατί αυτήν τη φορά η Αριστερά
ήρθε για να κυβερνήσει και να λύσει προβλήµατα χωρίς δεύτε-
ρες σκέψεις του λεγόµενου «πολιτικού κόστους».

Και µετά, περνώντας ο καιρός, σε αυτήν τη λίµνη είδα να κα-
ταποντίζονται προσωπικότητες, κόµµατα, ιστορία και αναρωτή-
θηκα: Μήπως ήταν η λίµνη του Λοχ Νες; Μήπως ήταν το τέρας
του Λοχ Νες που τους καταποντίζει; Και άρχισα να το αναζητώ
µέσα µου αυτό. Τι είναι; Είναι το ψέµα που κουβάλησαν χρόνια
τώρα, όταν ήρθε η πραγµατικότητα να τους πει: Πάρτε θέση.
Είστε υπέρ της εθνικής γραµµής που την επικαλεσθήκατε µέσα
στη Βουλή και το ’17 και ’18; Εάν είστε, να, η εθνική γραµµή. Όλα
τα άλλα είναι ευφυολογήµατα. Όλα είναι ψευδή ευφυολογήµατα.
Ψηφίστε την. 

Άµα την ψηφίσουν, θα δικαιωθεί ποιος; Ο ΣΥΡΙΖΑ, η Αριστερά,
ο Τσίπρας, ο ψεύτης, ο ανίκανος. Αυτό, όµως, πληρώνεται. Δεν
µπορεί ο κόσµος και οι Βουλευτές να βλέπουν στο βίντεο τον κ.
Σαµαρά, που θεωρήθηκε ο µεγαλύτερος οπαδός του ονόµατος
χωρίς τον όρο «Μακεδονία», να λέει στον κ. Χατζηνικολάου: «Κοι-
τάξτε κάτι, τα Σκόπια έχουν µία κόκκινη γραµµή, που λέγεται
«όνοµα σύνθετο». Αυτό δεν το δέχονται. Αν υποθέσουµε ότι το
δεχτούν, που δεν το βλέπω…» -αυτά είναι τα λόγια του- «…τότε
το συζητάµε».

Να πάρουµε τον Μητσοτάκη τον αείµνηστο, τι αγώνα έδωσε;
Να πάµε στη συνέχεια στην Ενδιάµεση Συµφωνία; Να πάµε το
2003 που ήταν Υφυπουργός Εξωτερικών ο κ. Λοβέρδος; Να
πάµε να δούµε τι είπε ο κ. Βενιζέλος στον ΟΗΕ; Να πάµε να
δούµε ποια ήταν όλα αυτά;

Τι είπε ο κ. Μητσοτάκης εδώ; Είπε, «Κύριε Λεβέντη, είσαι νέος
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στο Κοινοβούλιο και δεν ξέρεις. Έχουµε εθνική γραµµή που έχει
τρία πράγµατα». 

Σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό, το περίφηµο
«για όλες τις χρήσεις» και να φύγουν τα αλυτρωτικά στοιχεία.
Όλα αυτά γίνονται, αλλά δεν ψηφίζουµε. Κάνουµε µία δεξιά
στροφή, γιατί εκεί είχε ξεκινήσει να τον παρασέρνει το κόµµα.
Το κόµµα του παρασύρθηκε. 

Δεν βγαίνουν να µιλήσουν Πρωθυπουργοί, Υπουργοί, που
είχαν δώσει µάχη γι’ αυτή, µε εξαίρεση την κ. Μπακογιάννη, που
είπε επανειληµµένως τι είχε πει τότε και τι πίστευε. 

Άρα, αυτό το ψέµα είναι το άγος που τους βουλιάζει στις Πρέ-
σπες. Δεν είναι το τέρας του Λόχ Νες, που κάποια στιγµή µου
φάνηκε κάτι παράξενο. 

Όσον αφορά τη συµφωνία, λένε: «Δεν έφεραν το σύνταγµα.
Δεν είναι διορθωµένο. Θα το κάνουν µετά...». Τι λέει η συµφωνία
και από ποιον επιβλέπεται η συµφωνία; Από τον Τσίπρα και τον
Ζάεφ;  Η συµφωνία γίνεται µε την ευθύνη του ΟΗΕ, αγαπητοί συ-
νάδελφοι και συναδέλφισσες. Εάν κάτι παρεκκλίνει ή από την µία
πλευρά ή από την άλλη, έρχεται ο ΟΗΕ και λέει «όχι». 

Θα τους βάλουµε -λέει- στο ΝΑΤΟ. Γιατί; Ποιος τους εµπόδιζε
µετά την καταδίκη το 2011 της Ελλάδας, στο Ευρωπαϊκό Δικαστή-
ριο της Χάγης; Δεκατέσσερις ψήφοι προς µία ήταν εναντίον της
Ελλάδος η ψηφοφορία. Γιατί; Διότι παραβήκαµε την Ενδιάµεση
Συµφωνία και βάλαµε βέτο να µην µπουν στο ΝΑΤΟ. Δεν έχουµε
δικαίωµα να ξαναβάλουµε βέτο. Όποτε θέλουν τη βάζουν.  

Τώρα γιατί οι ξένες δυνάµεις παίζουν έτσι το διπλωµατικό τους
παιχνίδι, µας αφήνει αδιάφορους; Υπήρξε ποτέ Ελλάδα ή θα
υπήρχε ποτέ Ελλάδα αν δεν ήταν πάντα σε ένα ιστορικά δικαιω-
µένο συµµαχικό µπλοκ; Εάν δεν έκανε την επιλογή η Ελλάδα,
καλώς ή κακώς, από τα χρόνια της επανάστασης να πάει µε το
φιλοαγγλικό κόµµα κι όχι µε το φιλορωσικό, θα ήταν ίδια τα
πράγµατα; Δεν θέλουµε, λοιπόν. Δεν πάει πουθενά η χώρα που
θα λέγεται «Βόρεια Μακεδονία» κι όχι σκέτο «Μακεδονία». 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Είπατε, αν θα πήγαινε µε το σο-
βιετικό µπλοκ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κυριαζίδη, σας
παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Για πείτε το. Ξέρετε, εγώ αντέχω και τον
διάλογο και την ειρωνεία, γιατί µεγάλωσα αλλιώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μανιέ, να µην
αρχίσουµε τον διάλογο, γιατί δεν θα τελειώσουµε ποτέ. Συνεχί-
στε. Του έκανα παρατήρηση να µην σας διακόπτει. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Είπατε το σοβιετικό µπλοκ; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Είπα το φιλορωσικό, κύριε. Δεν ξέρετε

την ιστορία. Ντροπή σας που είστε και άνθρωπος των γραµµά-
των. Δεν ξέρατε ότι υπήρχε το φιλογαλλικό και το φιλοαγγλικό.
Ξέρω ότι όλα τα ακούτε στραβά, γιατί στραβά αρµενίζετε και δεν
σας φταίει ο γιαλός. Και γι’ αυτό θα βυθιστείτε κι εσείς. 

Επικαλείστε όλοι της Αντιπολίτευσης, σύσσωµης, -και δεν
εννοώ τους χρυσαυγίτες- τη συνείδηση και την ελευθερία της έκ-
φρασης. Ποιο κόµµα έχει βάλει υποχρεωτική πειθαρχία; Όλα τα
άλλα, εκτός από τον ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί δεν βάζουµε εµείς πειθαρχική
ψήφο; Εσείς βάζετε. Ας τολµήσει ένας Βουλευτής από αυτούς
τους «Καραµανλικούς» -δεν ξέρω πώς τους λένε- που είναι υπέρ
της συµφωνίας, να ψηφίσει, να δει το κεφάλι του κοµµένο από
το κόµµα του. Αλλού αυτά, τα περί «δηµοκρατίας» και περί «συ-
νείδησης».

Δεν έχουµε -λέει- νοµιµοποίηση. Δεν πήραµε προχθές ψήφο
εµπιστοσύνης; Δεν µου φαίνεται και παράξενο να θέλετε για
τρεις-τέσσερις µέρες να παίξετε το παιχνίδι της αποσταθεροποί-
ησης. Και δεν σας τα λέω τώρα από αυτό το Βήµα, τα είπα από
την προηγούµενη εβδοµάδα. Το παίζετε καλά. Δεν µπορείτε να
κάνετε εκτροπή τύπου ’67 για δύο λόγους. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Τώρα πού το πάτε; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Σας παρακαλώ. Θα τα ακούτε όλα. Το

πάω εκεί που πρέπει. Δεν µπορείτε να κάνετε εκτροπή τύπου ’67
για δύο λόγους. Πρώτον, οι Ένοπλες Δυνάµεις δεν είναι αυτές
που ήταν τότε. Και δεύτερον, γιατί είµαστε µέλος της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μανιό.

Τον λόγο έχει ο κ. Ριζούλης από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πρώτα απ’ όλα, η συζήτηση για τη Συµφωνία των Πρεσπών θα

έλεγα ότι εµπερικλείει στο εσωτερικό της το ανώφελο, σε ό,τι
αφορά τη διαδικασία της συζήτησης στο Κοινοβούλιο. Αυτό το
λέω καθώς η Αντιπολίτευση -και κυρίως τα δύο κόµµατα που
είχαν τη διακυβέρνηση της χώρας είκοσι πέντε χρόνια από τότε
που προέκυψε το ζήτηµα στη γειτονική χώρα, µετά τη διάλυση
της Γιουγκοσλαβίας, δεν αναφέροµαι στην προηγούµενη ιστορία
και στις αστοχίες- απέτυχαν να φέρουν µία συµφωνία εθνικά χρή-
σιµη. 

Γι’ αυτό το ανώφελο, λοιπόν, θα απευθυνθώ κυρίως σε όσους
µας ακούν αυτή την ώρα, παρά στις ηγεσίες των πολιτικών κοµ-
µάτων που επιλέγουν έναν άλλο δρόµο.

Η συµφωνία χρησιµοποιείται, αφού απέτυχαν όλοι οι σχεδια-
σµό τους για την αριστερή παρένθεση, καθώς και όλες οι προ-
φητείες για την καταστροφή της χώρας, ως τελευταίο χαρτί που
θα τους δώσει τη δυνατότητα να επανέλθουν. Ποντάρουν σε ένα
εθνικό θέµα, το οποίο η Κυβέρνηση τελείωσε µε τον καλύτερο
δυνατό τρόπο για τα συµφέροντα της χώρας. Και αυτό -θα το πω
όπως το έχω γράψει- τους καθιστά όχι µόνο λίγους, αλλά και επι-
κίνδυνους. Και φαίνεται από τα γεγονότα που είχαµε τις τελευ-
ταίες µέρες.

Καθώς όλες οι οµιλίες των ηγετικών στελεχών και οι τοποθε-
τήσεις τους υπάρχουν στο διαδίκτυο και είναι προσιτές στον κα-
θένα, προσπαθούν επικοινωνιακά, µε τη βοήθεια και µέρους των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης, να προκαλέσουν λήθη και σύγχυση
στον ελληνικό λαό. Από τις δηλώσεις πως η υπόθεση της ονοµα-
σίας είναι µία χαµένη υπόθεση, πως αποκλείεται οι γείτονες να
δεχθούν σύνθετη ονοµασία τη δεκαετία του 1990, όπου εδραι-
ώθηκε ο όρος της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μα-
κεδονίας -και πρώην είναι η Γιουγκοσλαβία, βέβαια, και µας
έµεινε το «Μακεδονία», να µην το ξεχνάµε αυτό- φτάσαµε στη
λεγόµενη εθνική γραµµή για σύνθετη ονοµασία για κάθε χρήση,
θέση που επιβεβαίωσαν καταρχάς και στη σηµερινή Βουλή όλοι,
το προηγούµενο διάστηµα. Και η συµφωνία το περιλαµβάνει µε
τον καλύτερο τρόπο.

Η συµφωνία δεν σταµατά, όµως, µόνο εκεί. Ζητήµατα που
έθρεψαν τον αλυτρωτισµό στο γειτονικό λαό, όπως σύµβολα που
έχουν άµεση σχέση µε αρχαία ελληνική ιστορία και αναφορές
για συνέχεια του λαού της γειτονικής χώρας και οικειοποίηση
της ιστορίας των Ελλήνων Μακεδόνων, απαλείφθηκαν. Κι όχι
µόνο αυτό. Η συµφωνία επιβεβαιώνει την παραδοχή πως οι κά-
τοικοι της γειτονικής χώρας είναι σλαβικής καταγωγής και η
γλώσσα τους ανήκει στις νότιοσλαβικές γλώσσες, πως δεν έχουν
καµµία σχέση µε τον πολιτισµό και την ιστορία που αναπτύχθηκε
στη βόρεια Ελλάδα, την ελληνική, δηλαδή, Μακεδονία. Επιβεβαι-
ώνεται, δηλαδή, η διακοπή της σύνδεσης µε τον αρχαίο ελληνικό
πολιτισµό που προσπάθησαν να οικειοποιηθούν, για πολλούς και
διάφορους λόγους, τα προηγούµενα χρόνια. 

Η µεγάλη επιτυχία της Συµφωνίας των Πρεσπών είναι πως µία
προσπάθεια δεκαετιών να δηµιουργηθεί µία αντίληψη εντελώς
εσφαλµένη για την καταγωγή και τη γλώσσα των κατοίκων της
Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας, τελείωσε. Η αν-
τίληψη αυτή καλλιεργήθηκε στο λαό της γειτονικής χώρας για
δεκαετίες, µε το ιδιαίτερο αυτό γλωσσικό ιδίωµα, θέλοντας κατ’
αρχάς να περιφρουρήσει την περιοχή της πρώην Γιουγκοσλα-
βίας από εξωτερικές επιβουλές. Και για να κάνουµε και λίγο ιστο-
ρία, ένας έρπων σερβικός εθνικισµός, ο οποίος έφτανε από την
Τεργέστη µέχρι τη Θεσσαλονίκη, έδεσε πάνω σε αυτό το πρό-
βληµα που είχε στη συγκεκριµένη περιοχή η Γιουγκοσλαβία και
οι άνθρωποι εκεί πείστηκαν ή πίστεψαν πως είναι απόγονοι των
αρχαίων Μακεδόνων και οικειοποιήθηκαν -ή προσπάθησαν,
τέλος πάντων- µέρος της ελληνικής ιστορίας. Έχω προσωπική
εµπειρία. Δεν θα επεκταθώ σε αυτό.

Η Νέα Δηµοκρατία και η Δηµοκρατική Συµπαράταξη -και όχι
µόνο- προσπαθούν, µέσω δηλώσεων που γίνονται από αξιωµα-
τούχους των Σκοπίων, να δείξουν πως υπάρχουν κενά στη συµ-
φωνία, που αφήνουν χώρο για αλυτρωτισµό. Για κενά ή ψήγµατα
λένε κάποια άλλοι. 
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Εδώ θα κάνω µία παρένθεση. Για το «µία και µοναδική ελληνική
Μακεδονία» είπε ο κ. Μπόλαρης προηγουµένως κάποια πολύ
σωστά πράγµατα και θα σταθώ σε αυτά.

Κατ’ αρχάς, η ιστορία, ο πολιτισµός που αναπτύχθηκε στην πε-
ριοχή, στην αρχαία -λεγόµενη- ελληνική Μακεδονία προφανώς
είναι ένας µόνο, ελληνικός. Η Συνθήκη του Βουκουρεστίου -και
αυτό πρέπει να το πούµε στον κόσµο, γιατί εκεί προκαλείται η
σύγχυση- έρχεται να µοιράσει µία περιοχή, η οποία διοικητικά
λεγόταν «Μακεδονία» επί Οθωµανικής Αυτοκρατορίας για πεν-
τακόσια χρόνια. Αν πάτε να δείτε και λίγο πιο πίσω, στη Βυζαντινή
Αυτοκρατορία, τα διοικητικά όρια τότε της Μακεδονίας είχαν
µέσα τη Θεσσαλία, την Ήπειρο, έφτανα πολύ ψηλά. Αυτό έκανε
η Συνθήκη του Βουκουρεστίου. Η Συνθήκη του Βουκουρεστίου -
γι’ αυτούς που µας ακούν τώρα- δεν χώρισε την αρχαία ελληνική
Μακεδονία που είναι µία και ελληνική. Έκανε µία διαίρεση στις
νικήτριες δυνάµεις των Βαλκανικών Πολέµων -Βουλγαρία, Σερβία
και Ελλάδα- πάνω στα διοικητικά όρια της Οθωµανικής Αυτοκρα-
τορίας. 

Όσο αφορά τον αλυτρωτισµό, θα µπορούσε µία συµφωνία να
διαλύσει πεποιθήσεις και φρασεολογία πενήντα τουλάχιστον
χρόνων; Προφανώς όχι και σίγουρα όχι για όλους. Η ρητορική
αυτή αναπτύσσεται κυρίως από στείρα αντιπολιτευτική διάθεση
και όχι επί της ουσίας της συµφωνίας.

Η ειρηνική συνύπαρξη, ο διάλογος, ο χρόνος και οι σχέσεις
εµπιστοσύνης µεταξύ των λαών είναι το φάρµακο για κάθε εί-
δους παρωπίδα, φανατισµό, µίσος και αλυτρωτισµό. Εκκίνηση
για µία τέτοια σχέση αποτελεί η Συµφωνία των Πρεσπών, που
διασφαλίζει µε τον καλύτερο τρόπο τη σχέση των δύο λαών, απο-
καθιστά τα ιστορικά δεδοµένα και ισχυροποιεί τη χώρα µας στα
Βαλκάνια.

Δυστυχώς, η Νέα Δηµοκρατία -και όχι µόνο κάτω- από µία
χωρίς όρια αντιπολιτευτική διάθεση, χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν
το εθνικό συµφέρον και τη θετική έκβαση µιας υπόθεσης χαµέ-
νης σύµφωνα µε τους ισχυρισµούς δικών της στελεχών στο πα-
ρελθόν, πέφτει σε επικίνδυνα µονοπάτια. Μέρος -το λέω- της
Νέας Δηµοκρατίας και άλλοι ποντάρουν στην άγνοια, το φόβο
και την καχυποψία, ακολουθώντας µία ακροδεξιά ρητορική, η
οποία ουσιαστικά θρέφει τον φασισµό και το βλέπουµε. 

Το µόνο αντίδοτο σε αυτό είναι η συσπείρωση των δηµοκρατι-
κών δυνάµεων του ελληνικού λαού απέναντι στα φαντάσµατα,
που δεν πρέπει να επιτρέψουµε να δηλητηριάσουν το παρόν και
το µέλλον της χώρας.

Θα κλείσω µε µία παρένθεση, που βέβαια -όπως είπα στην
αρχή- θα εµπεριέχει το ανώφελο. Έστω και την τελευταία στιγµή
οι πολιτικές δυνάµεις -όσες έχουν δηλαδή το κουράγιο, τη δύ-
ναµη να απελευθερωθούν από τη στείρα αντιπολίτευση που κά-
νουν για το θέµα- να αλλάξουν τη στάση τους αναλογιζόµενες
τις ευθύνες τους. Είναι ανώφελο, βέβαια, αλλά το λέω.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ριζούλη και για την οικονοµία στο χρόνο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κατσιαντώνης από τη Νέα Δηµοκρατία για
επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η σηµερινή συνεδρίαση

αποτελεί ίσως µία εκ των µετρηµένων στα δάχτυλα από πλευράς
ιστορικής, διπλωµατικής και εθνικής ταυτόχρονα σηµασίας. Τις
τρεις αυτές ταυτότητες θα τις αναλύσω στην πορεία.

Πριν απ’ αυτές, όµως, θα ήθελα να ξεκινήσω από µία θλιβερή
διαπίστωση. Αντί σήµερα να συζητάµε για ένα αποτέλεσµα που
θα είχε βγει µέσα από εθνική συνεννόηση, συνέργειες και κοινό
µέτωπο εξωτερικής πολιτικής, δυστυχώς καλούµαστε να εκθέ-
σουµε και να αναλύσουµε τους λόγους που η Κυβέρνηση αρνή-
θηκε να ενεργήσει µε βάση τα αυτονόητα. Γιατί όταν µιλάµε για
θέµατα ιστορίας και πολιτισµού, η σύµπλευση όλων των δηµο-
κρατικών πολιτικών δυνάµεων της χώρας θα έπρεπε να τεκµαί-
ρεται αυτονόητη.

Εσείς, όµως, κύριοι της Κυβέρνησης αποφασίσατε να ενεργή-
σετε χωρίς να λάβετε υπ’ όψιν όσα προστάζει η ιστορία, η εθνική
διπλωµατία, η µοναδικότητα του πολιτισµού της Ελλάδας. Γιατί

πολύ απλά αυτά τα θέµατα δεν είναι θέµατα πολιτικής, αλλά ιστο-
ρίας της Ελλάδας, την οποία την διαχειριστήκατε µόνοι σας,
διεκδικώντας και επιβάλλοντας κατά το δικό σας τρόπο την αλ-
λαγή της γραµµένης ιστορίας της χώρας µας και του πολιτισµού
µας.

Οφείλατε να συµπεριλάβετε σύσσωµη την πολιτική ηγεσία του
τόπου και βέβαια τους πολίτες της Ελλάδας για να συναποφασί-
σουµε. Ενεργήσατε, όµως, γνωρίζοντας ότι δεν υπήρχε κοινω-
νική αποδοχή για µία τέτοια απόφαση. Και το γνωρίζατε πολύ
καλά αυτό και µάλιστα προτιµήσατε να προχωρήσετε χωρίς τη
σύµφωνη γνώµη τόσο του συνόλου του πολιτικού κόσµου της
χώρας όσο και γενικότερα της ελληνικής κοινωνίας.

Θα σας πω αυτό που εισπράττω ανεξαιρέτως από τους απαν-
ταχού Έλληνες. Γιατί και οι Έλληνες της διασποράς, µου µετα-
φέρουν ακριβώς τα ίδια συναισθήµατα και την απογοήτευση από
την όλη στάση σας. Και για να το αποτυπώσω, θα χρησιµοποι-
ήσω τα λόγια ενός Έλληνα ιστορικού και διεθνολόγου µε ιδιαί-
τερη εξειδίκευση στο βαλκανικό χώρο, του Ευαγγέλου Κωφού.
Θα σας το διαβάσω ακριβώς όπως το έχει διατυπώσει ο ίδιος:
«Είναι σαν ένας κλέφτης να µπαίνει στο σπίτι µου και να µου κλέ-
βει τα πιο πολύτιµα κοσµήµατά µου, την ιστορία µου, τον πολιτι-
σµό µου, την ταυτότητά µου». 

Γιατί, κύριοι της Κυβέρνησης, πολύ απλά, αφήνετε στους κατά
τα άλλα «φίλους» γείτονες να πάρουν µέσα από τα χέρια µας οτι-
δήποτε χαρακτηρίζει την ιστορία, τον πολιτισµό, και την ταυτό-
τητα της Ελλάδας σε σχέση µε τη Μακεδονία, όπως για
παράδειγµα το όνοµα, την εθνικότητα, τη γλώσσα, την είσοδο
στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση, τα εµπορικά σήµατα, διε-
θνή σήµατα, πρόσβαση σε λιµάνια, αεροδρόµια κ.λπ.. Και το βα-
σικότερο είναι ο χαρακτηρισµός «Μακεδών» για εκείνους µε την
ταυτόχρονη απαγόρευση στους κατοίκους της µιας και µοναδι-
κής Μακεδονίας µας να ονοµάζονται «Μακεδόνες». 

Έτσι ακριβώς αισθανόµαστε όλοι µας σήµερα. Έτσι αισθάνον-
ται όλοι όσοι γνωρίζουν και αναγνωρίζουν την πολιτισµική ταυ-
τότητα της Ελλάδας, σαν κάποιος, δηλαδή, να µας κλέβει την
ιστορία και τον πολιτισµό µας.

Ξέρατε ευθύς εξαρχής ότι δεν ήταν δικά σας τα χωράφια να
ανακατευτείτε µόνοι σας για την εξεύρεση λύσης στο συγκεκρι-
µένο ζήτηµα. Γνωρίζατε ότι αυτό ειδικά το θέµα αφορά όλους
όσους µιλούν έστω και µία ελληνική λέξη, όλους όσους έχουν
διαβάσει ελληνική ιστορία και πολιτισµό και όχι µόνον τους Έλ-
ληνες που κατοικούν στη χώρα µας. Και αντί έστω από διπλωµα-
τικής πλευράς να βλέπατε κοινωνικά το ζήτηµα, εσείς
αρνηθήκατε και αδιαφορήσατε στο κάλεσµα τόσο των πολιτικών
δυνάµεων της χώρας, όσο και της ευρείας κοινής γνώµης και πο-
ρευτήκατε βέβαια µόνοι σας.

Σε αυτό το σηµείο θα χρησιµοποιήσω ένα απόφθεγµα του
Νίκου Καζαντζάκη. «Κάθε Έλληνας που δεν παίρνει -ας είναι και
µία φορά στη ζωή του- µία γενναία απόφαση, προδίδει τη ράτσα
του». Αυτό ακριβώς πράξατε ή µάλλον δεν πράξατε. Γιατί, εάν
και ήταν ώριµες οι συνθήκες, εσείς φερθήκατε ανώριµα στο συγ-
κεκριµένο εθνικό ζήτηµα, το οποίο είδατε υπό µικροπολιτικό πρί-
σµα και µε στενά κοµµατικά κριτήρια.

Η Ελλάδα -ας µου επιτραπεί η έκφραση- είχε το πάνω χέρι σε
επίπεδο διαπραγµατεύσεων. Μπορούσε και είχε κάθε δυνατό-
τητα να επιτύχει µία πολύ φιλικότερη προς την ιστορία και τον
πολιτισµό της συµφωνία. Μπορούσατε να επιστρατεύσετε εν ολί-
γοις την εθνική και διεθνή διπλωµατία πιο ουσιαστικά στο πλαίσιο
µιας ενωµένης εθνικής προσέγγισης. Άλλωστε αυτό το οφείλατε
στην ιστορία του τόπου µας και από την άποψη ότι δεν ξεκινή-
σατε πρώτοι εσείς τη διαπραγµάτευση επί του θέµατος.

Ταυτόχρονα, όµως, σας θυµίζω ότι κανείς από τους πρώην έξι
πρωθυπουργούς των τελευταίων ετών δεν διανοήθηκε να παρα-
χωρήσει την εθνική µας ταυτότητα, την ιστορία µας, την εθνική
µας κυριαρχία. Και όλοι όσοι ασχολήθηκαν µε το θέµα έθεταν
ευθύς εξαρχής τις κόκκινες γραµµές, αυτές για τις οποίες δεν
υπήρχε χώρος για διαπραγµάτευση. 

Αντίθετα εσείς επιλέξατε τη δράση αλά καρτ. Πορευτήκατε
µόνοι σας µε αλαζονεία έναντι του αισθήµατος της κοινής γνώ-
µης, σπέρνοντας διχόνοια µεταξύ των κοινωνικών τάσεων της
πλειοψηφίας αλλά και της µειοψηφίας. Ενεργήσατε ούτε λίγο
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ούτε πολύ µε τακτική εµφυλίου πολέµου. Και βέβαια, µην βια-
στείτε να µε κατηγορήσετε για υπερβολή και τακτικισµό, γιατί,
κύριοι της Κυβέρνησης, σε αυτό το κοµµάτι πραγµατικά πρωτο-
πορείτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριοι, παραδεχτείτε το, αρνηθήκατε να πάρετε τη γενναία
απόφαση να συνεργαστείτε µε την κοινωνία και τον πολιτικό
κόσµο της χώρας, µε αποτέλεσµα να οδηγείτε αυτήν τη στιγµή
την Ελλάδα σε µία ιστορική αλλαγή για τον πολιτισµό και την
ιστορία της, χωρίς να έχετε πάρει καµία απολύτως σχετική εν-
τολή. 

Και µην ξεχνάτε κάτι. Πράγµατι θα ήταν πιο δύσκολη η όλη
διαδικασία εάν ακολουθούσατε τη συµπόρευση. Σίγουρα ο δρό-
µος θα ήταν ανηφορικός, αλλά έχουµε µάθει από την ιστορία µας
ότι ο ανηφορικός δρόµος είναι ο σωστός δρόµος µε πολλές δυ-
σκολίες και µε πολλά εµπόδια. Αυτό µας το έχει διδάξει η ιστορία
µας. 

Εσείς, όµως, επιλέξατε το µονόδροµο - κατήφορο. Και έτσι µο-
νόδροµο - κατήφορο θα έχετε από δω και πέρα, γιατί η ελληνική
κοινωνία σας οδηγεί στην έξοδο από την εξουσία. Έτσι απλά,
σαν την ταινία «Ο κατήφορος», αρκετά χρόνια πριν, που είναι
τόσο επίκαιρη στην περίπτωσή σας. Το νου σας µόνο στον
χάρτη, µην χάσετε τα βήµατά σας και βρεθείτε εκτός συνόρων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Σε δέκα δευτερόλεπτα τελει-

ώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και µιας και αναφέροµαι στα σύνορα, δείτε µία φωτογραφία

την οποία σας κάνει σίγουρα δώρο -και θα την καταθέσω στα
Πρακτικά της Βουλής- το γερµανικό τηλεοπτικό κανάλι
«Deutsche Welle». Πριν ακριβώς δύο µέρες, παρακολουθούσα
τις ειδήσεις και µε αυτήν προσπαθούσαν να εξηγήσουν τα τε-
κταινόµενα των τελευταίων ηµερών στη χώρα µας και ό,τι έχει
σχέση µε τη Συµφωνία των Πρεσπών.

Και όπως θα δείτε και σε αυτόν τον χάρτη, µάλλον, µελλοντικά
θα χάσουµε κάποια εδάφη. Αυτά είναι τα σύνορα που ονειρεύον-
ται οι διπλωµατικοί σας φίλοι και γείτονες. Αυτά δεχτήκατε και
εσείς.

Για όλα αυτά, λοιπόν, η δική µου ψήφος θα είναι ένα µεγάλο
«όχι».

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κατσιαντώνης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τον λόγο έχει ο Βου-

λευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ιωάννης Θεοφύλακτος για επτά λεπτά.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα πούµε αλήθειες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το

εθνικό θέµα που συζητάµε, για τη Συµφωνία των Πρεσπών, για
το µακεδονικό ζήτηµα; Ναι ή όχι; Είναι εθνικό ό,τι είναι αληθινό,
όπως είπε ο εθνικός µας ποιητής, ο Διονύσιος Σολωµός; Ναι ή
όχι; Συνεπώς, είναι αντεθνικό ότι δεν είναι αληθινό; Ναι ή όχι; 

Πείτε επιτέλους, ξεκάθαρα, κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας, ότι είστε υπέρ της σύνθετης ονοµασίας µε χρήση του
όρου «Μακεδονία», δηλαδή «Βόρεια Μακεδονία» ή «Νέα Μακε-
δονία» ή «Άνω Μακεδονία». Ας το ξέρει ο ελληνικός λαός αυτό.
Η Νέα Δηµοκρατία είναι υπέρ της χρήσης του όρου «Μακεδο-
νία», υπέρ της σύνθετης ονοµασίας. Υπάρχει αυτή η θέση κατα-
γεγραµµένη παντού σε επίσηµες δηλώσεις, προγραµµατικές
θέσεις των Κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας, οµιλίες των
Πρωθυπουργών σας σε όλα τα εσωτερικά και διεθνή φόρα, του
Κώστα Καραµανλή και του Αντώνη Σαµαρά, που τώρα –άκουσον,
άκουσον- δεν ντρέπεται και πηγαίνει και στα συλλαλητήρια, όταν
ο ίδιος ως Πρωθυπουργός ήταν υπέρ της σύνθετης ονοµασίας
µε χρήση του όρου «Μακεδονία». 

Και ακούσαµε και χθες στην επιτροπή και σήµερα από τον κ.
Κουµουτσάκο και από τον κ. Δένδια ότι µε πόνο καρδιάς –και
άλλες σάλτσες βέβαια- ότι ναι, είστε υπέρ της σύνθετης ονοµα-
σίας -και σήµερα ειπώθηκε αυτό- µε χρήση του όρου «Μακεδο-

νία». Δεν είναι κακό. Συµφωνούµε σε αυτό. Να το ξέρει, όµως, ο
ελληνικός λαός.

Επιπλέον, όταν αυτό το λένε στο εσωτερικό δεν αναφέρουν τη
λέξη «Μακεδονία». Λένε, «είµαστε υπέρ της σύνθετης ονοµασίας
µε γεωγραφικό προσδιορισµό». Έτσι ακούγεται λίγο εύπεπτο.

Αυτή είναι η αλήθεια. Να την ξέρει ο ελληνικός λαός. Τα τε-
λευταία δεκαπέντε, είκοσι χρόνια, η Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ είναι υπέρ της σύνθετης ονοµασίας. Αυτή είναι η εθνική
γραµµή. Αυτό είναι το σωστό. Και αυτό ακολουθεί η Συµφωνία
των Πρεσπών. 

Οι συµφωνίες δεν έκλεισαν επί των ηµερών τους, γιατί δεν
υπέγραφαν οι γείτονες. Είχαν εθνικιστικές και ακραίες κυβερνή-
σεις που δεν συµφώνησαν. Γι’ αυτό και στο Βουκουρέστι δεν
έγινε συµφωνία. Οι γείτονες, η FYROM δεν δέχθηκε τη σύνθετη
ονοµασία. Ήθελαν να ενταχθούν µε σκέτο το «Μακεδονία», όπως
είναι αναγνωρισµένοι ως σήµερα. 

Συνεπώς, πάρτε τις ευθύνες σας και πείτε την αλήθεια στον
ελληνικό λαό. Και όσοι Βουλευτές -ιδιαίτερα από τη βόρεια Ελ-
λάδα, που κάποιοι θέλουν να δείχνουν περισσότερο ευαίσθητοι-
λέτε ότι δεν είστε υπέρ της σύνθετης ονοµασίας, δεν έχετε θέση
στο κόµµα αυτό, στη Νέα Δηµοκρατία. 

Υπάρχουν άλλες πολιτικές δυνάµεις στη σηµερινή Βουλή, η
Ένωση Κεντρώων, οι ΑΝΕΛ και δεν ξέρω και ποιοι άλλοι, που δεν
δέχονται τη χρήση του όρου «Μακεδονία». Πάντως, είναι άτοπο,
παράλογο και υποκριτικό, Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να
λένε ότι δεν δέχονται τη χρήση του όρου «Μακεδονία», όταν
πάνω από δέκα, δεκαπέντε χρόνια η Νέα Δηµοκρατία παγίως έχει
αυτή τη θέση.

Πάµε τώρα στην ουσία της Συµφωνίας των Πρεσπών. Πάµε να
µιλήσουµε για τις αλήθειες του µακεδονικού ζητήµατος µε επι-
χειρήµατα που έκαναν τον Κυριάκο Μητσοτάκη να φυγοµαχήσει.
Τον προκάλεσε ο Πρωθυπουργός. Τον κάλεσε και του είπε «έλα
να συζητήσουµε ζωντανά στην τηλεόραση, µπροστά σε όλο τον
ελληνικό λαό µε επιχειρήµατα και µε δηµοσιογράφους. Και πάµε
σε όποιο κανάλι θέλεις και διακαναλικά». 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Και η Ζωή Κωνσταντοπούλου
προκάλεσε τον Πρωθυπουργό, αλλά δεν έχει απαντήσει. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Και ο Κυριάκος Μητσοτάκης φυ-
γοµάχησε, λιποτάκτησε. 

Άκουσον, άκουσον! Σε όλον τον κόσµο αυτά είναι πρωτάκου-
στα. Η Αντιπολίτευση προκαλεί τους Πρωθυπουργούς και συνή-
θως, οι Πρωθυπουργοί αρνούνται, γιατί φοβούνται. Εδώ, γίνεται
το αντίθετο: Ο Πρωθυπουργός προκαλεί τον Αρχηγό της Νέας
Δηµοκρατίας και αρνείται, φοβάται. Γιατί φοβάται; Διότι υπάρχει
ένδεια επιχειρηµάτων. Τι να πει; 

Στο Βήµα αυτό κατέρρευσε την προηγούµενη βδοµάδα. Και
θα καταρρεύσει και αύριο. Δεν έχει σοβαρά επιχειρήµατα η Νέα
Δηµοκρατία. Γι’ αυτό φοβάται και ο Κυριάκος Μητσοτάκης την
τηλεµαχία. Διότι, στην ουσία, η Συνθήκη των Πρεσπών υλοποιεί
την εθνική γραµµή, τους τρεις πυλώνες της: σύνθετη ονοµασία,
erga omnes, απάλειψη αλυτρωτικών ισχυρισµών από τους γείτο-
νες. Και τα τρία αυτά ισχύουν.

Να πούµε µερικές αλήθειες τώρα για το µακεδονικό ζήτηµα.
Θέλουµε, µας συµφέρει να λυθεί η διένεξη, το ζήτηµα µε τους
βόρειους και οµόδοξους γείτονές µας; Φυσικά, αλλιώς όσο περ-
νάει ο καιρός κατοχυρώνουν το «Μακεδονία» σκέτο και το «Μα-
κεδόνες» σκέτο. Αυτό, όµως, δεν σας πείραζε. Αφήστε το
εκκρεµές. Μόνο πολιτικό κόστος να µην έχει η Νέα Δηµοκρατία
και το ΠΑΣΟΚ. Να έχει κόστος η χώρα. Να κατοχυρώσουν αυτοί
το «Μακεδονία» σκέτο και να δούµε ποιος είναι ο πατριώτης τε-
λικά. 

Γι’ αυτό επιλύεται το µακεδονικό ζήτηµα τώρα. Έχουµε µία αλ-
λαγή Κυβέρνησης στη FYROM. Είναι θετική η συγκυρία και πρέ-
πει να λυθεί. Δεν ισχύει ότι µας πιέζουν οι ξένοι. Και φυσικά, δεν
ισχύει το «Βιάζεστε. Γιατί δεν το αφήνετε για αργότερα;». Διότι
όσο το αφήνουµε για αργότερα κάνουµε κακό στην πατρίδα. 

Η λύση είναι µόνο µε σύνθετη ονοµασία. Όποιος επιµένει σε
καµµία χρήση του όρου «Μακεδονία», αυτό ισοδυναµεί µε µη
λύση και αυτό είναι αντίθετο στα πατριωτικά συµφέροντα. 

Υπάρχει και το παράδειγµα του ’91 και του ’92. Θα πετυχαί-
ναµε το Σλαβοµακεδονία που τώρα µας φαίνεται σαν όνειρο.
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Τότε δεν µας άρεσε. Κάναµε το λάθος, παρασυρθήκαµε και εί-
παµε «καµµία χρήση του όρου Μακεδονία» και το χάσαµε το
«Σλαβοµακεδονία». Έτσι και σήµερα, αν δεν δεχτούµε το «Βό-
ρεια Μακεδονία», σε είκοσι, τριάντα χρόνια θα παρακαλάµε για
τέτοιες λύσεις. Ας παραδειγµατιστούµε από τα λάθη του παρελ-
θόντος. 

Η ύπαρξη του κράτους αυτού είναι εθνικά συµφέρουσα; Είναι,
γιατί ακυρώνει τόσο τη µεγάλη Αλβανία, όσο και τη µεγάλη Βουλ-
γαρία. Η επίλυση της διένεξης θα διώξει από την περιοχή τους
Τούρκους που έβαλαν πόδι στη γειτονιά µας; Θα τη διώξει. Από
τις πολιτικές σας, από την αδράνεια της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ, οι µουσουλµάνοι Τούρκοι έχουν πολιτική, οικονοµική
και στρατιωτική κιόλας συνεργασία µε τους Σλάβους ορθόδο-
ξους γείτονές µας. Άκουσον, άκουσον!

Δεν είναι τέλεια η Συνθήκη των Πρεσπών. Είναι, όµως, καλή
και για τις δύο πλευρές. Όποιος θέλει την τέλεια συµφωνία, τε-
λικά δεν θέλει συµφωνία. Και όσο δεν λύνεται το ζήτηµα, αυτοί
κατοχυρώνονται σε όλα τα µήκη και πλάτη του κόσµου ως «Μα-
κεδονία» σκέτο. Όλος ο κόσµος, όλες οι χώρες τους λένε µε το
σκέτο «Μακεδονία». Σε όλα τα σχολεία του κόσµου, όλα τα παι-
διά τους µαθαίνουν ως Μακεδονία. Αυτό δεν σας πείραζε. Και
αυτό είναι αποτέλεσµα των πολιτικών σας.

Κάνατε τόσες δεκαετίες ότι δεν ακούτε και δεν βλέπετε. Τους
ονοµάζετε Σκοπιανούς σαν να λέµε τους Έλληνες Αθηναίους ή
τους Άγγλους Λονδρέζους. Τι σας νοιάζει βέβαια που τους λέει
όλος ο κόσµος «Μακεδονία»; Η οµάδα να κερδίζει. Η κουτάλα να
µη χαθεί. Ποιος νοιάζεται για τα εθνικά θέµατα και την ελληνική
Μακεδονία;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα είµαι πολύ σύντοµος, γιατί πέρασε ο χρόνος. Τα θετικά της
συµφωνίας τα έχουν πει και οι συνάδελφοι. Αλλάζουν το σύν-
ταγµά τους, κάτι που είναι πρωτοφανές. Αν δεν έχουµε τη συµ-
φωνία, δεν θα αλλάξει το σύνταγµά τους. Απαλείφουν κάθε
αλυτρωτική αναφορά. Ξεκαθαρίζουν για πρώτη φορά ότι δεν
έχουν καµµία σχέση µε τον Μέγα Αλέξανδρο, τους αρχαίους Μα-
κεδόνες και τον ελληνικό πολιτισµό και τη γλώσσα. 

Τελειώνει κάθε πλαστογράφηση και κάθε τι αλυτρωτικό. Κα-
τεβάζουν αγάλµατα. Μετονοµάζουν αεροδρόµιο και λεωφόρους
που έγιναν επί των ηµερών σας, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ και δεν σας πειράζαν. Αυτά όλα γίνονται για
πρώτη φορά. Κι αν δεν περάσει η συµφωνία των Πρεσπών, θα
τα ξαναβρούµε µπροστά µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Θεοφύλακτε,
παρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
απαντώντας κοµβικά σε δευτερόλεπτα. 

Δεν είναι ετεροβαρής µία συµφωνία, όταν οι άλλοι αλλάζουν
το σύνταγµά τους. Δεν διχάσαµε τους Έλληνες, γιατί µε την αλή-
θεια δεν διχάζεις κανέναν. Εσείς κρύβετε την αλήθεια. 

Υπάρχει και ένα άλλο επιχείρηµα: Όλοι οι πρώην Πρωθυπουρ-
γοί αρνήθηκαν να υπογράψουν. Όλοι οι πρώην Πρωθυπουργοί
θα είχαν δεχτεί, αν είχαν τέτοια συµφωνία. Στον χάρτη τελικά
µόνο η δικιά µας Μακεδονία είναι χωρίς προσδιορισµό, γιατί αλ-
λιώς θα είναι η «Μακεδονία του Πιρίν» και η «Βόρεια Μακεδονία».
Η ελληνική Μακεδονία όµως θα είναι σκέτη Μακεδονία.

Μία πρόταση θέλω να κάνω: Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ κα-
τέστρεψαν και πτώχευσαν τη χώρα και την έβαλαν στα µνηµόνια.
Εµείς, ο ΣΥΡΙΖΑ και ο Αλέξης Τσίπρας, τη βγάλαµε από τα µνη-
µόνια, την οδηγήσαµε στην κανονικότητα. Έτσι και το εθνικό
θέµα της Μακεδονίας µας ήταν έως σήµερα χαµένο, γιατί όλοι
τους ονοµάζουν σκέτο «Μακεδονία». Και εµείς αυτό το ξανακερ-
δίζουµε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τελευταίος οµιλητής
για τη σηµερινή συνεδρίαση ο κ. Συρµαλένιος από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είµαι ο τελευταίος σήµερα, αλλά όχι έσχατος, όπως έλεγα και

πριν. Αύριο έχουµε άλλους εκατόν σαράντα οµιλητές, αν δεν
κάνω λάθος, στον κατάλογο που θα ακολουθήσουν.

Να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους και τις συναδέλ-
φισσες που έχουν παραµείνει στην Αίθουσα και τους υπαλλή-
λους, βεβαίως, της Βουλής που «τραβάνε το κάρο» αυτό µέχρι
αυτή την ώρα, να µην το παραλείψουµε. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, µετά από περίπου τριάντα
χρόνια έρχεται στη Βουλή µια ιστορική συµφωνία. Φτάσαµε µετά
από τόσα χρόνια να µην υπάρχει συµφωνία, παρά τις προσπάθειες
που έκαναν κατά καιρούς διάφοροι Πρωθυπουργοί, επειδή δεν
υπήρχε το κατάλληλο πλαίσιο, δεν υπήρχαν οι κυβερνήσεις αυτές. 

Το είπαν και άλλοι συνάδελφοι. Από τη µια πλευρά υπήρχε
ένας εθνικισµός, από την πλευρά της γειτονικής χώρας µε τον
Γκρουέφσκι και από τη δική µας πλευρά Σαµαράς και διάφοροι
άλλοι οι οποίοι τορπίλιζαν συνεχώς την πιθανότητα συµφωνίας. 

Όµως, σε αυτή την Αίθουσα από σήµερα το πρωί, αλλά εδώ
και ένα χρόνο υπάρχει µια τεράστια υποκρισία από την πλευρά
κυρίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, της Νέας Δηµοκρατίας,
που οι ευθύνες της είναι πολύ µεγάλες απέναντι στο λαό, στο
έθνος και στην ιστορία. 

Έρχεται σε αντίθεση µε την εθνική γραµµή του Βουκουρε-
στίου του 2008 και αθετεί όλη την ταυτοτική της θέση που είχαν
εκφράσει ο πρώην Πρωθυπουργός, ο κ. Καραµανλής τότε,
Υπουργοί Εξωτερικών και ο κ. Σηµίτης για τη σύνθετη µε γεω-
γραφικό προσδιορισµό erga omnes. 

Οι φερόµενοι ως puri, καθαροί µακεδονοµάχοι στους οποίους
για καθαρά ψηφοθηρικούς λόγους έχουν προσχωρήσει η Νέα
Δηµοκρατία και το σηµερινό ΠΑΣΟΚ, όσοι δηλαδή δεν θέλουν
καµµία αποδοχή του ονόµατος «Μακεδονία», έχουν ξεχάσει ή κά-
νουν ότι ξεχνάνε ότι εδώ και είκοσι πέντε χρόνια από την Ενδιά-
µεση Συµφωνία υπάρχει η Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία
της Μακεδονίας, δηλαδή της Μακεδονίας.

Γιατί κάνουν ότι το ξεχνάνε; Γιατί σπεκουλάρουν στα αγνά πα-
τριωτικά αισθήµατα του ελληνικού λαού; Γιατί δίνουν χώρο σε
έναν επιθετικό εθνικισµό που συµπλέκεται µε τους αρνητές της
δηµοκρατίας και τους επίδοξους καταστροφείς του κοινοβου-
λευτισµού;

Εδώ πρέπει να πούµε το εξής. Καλώς έκανε ο κ. Κουµουτσά-
κος, ο οποίος καταδίκασε τις επιθέσεις στο σπίτι της κ. Τζάκρη
και του κ. Καστόρη και άλλων Βουλευτών, αλλά δεν είπε τίποτα
ο κ. Μητσοτάκης για τα έκτροπα τα οποία συνέβησαν την Κυ-
ριακή έξω ακριβώς από το Κοινοβούλιο. 

Ο Πρόεδρος της Βουλής αποκάλυψε αυτό το προµελετηµένο
σχέδιο να υπάρξει κατάλυση της Βουλής. Σε αυτό το θέµα το
µόνο που βρήκε να πει είναι να παραιτηθεί η κ. Γεροβασίλη και η
κ. Παπακώστα, γιατί δήθεν εκτρέφουν το παρακράτος, λέει, του
ΣΥΡΙΖΑ. Καταδικάζετε τη βία απ’ όπου και αν προέρχεται; Ακόµα
και αν το δεχθούµε αυτό, δεν το βλέπω. 

Γιατί έχετε κάνει αυτήν την κωλοτούµπα από την εθνική γραµµή;
Η απάντηση είναι απλή. Το στίγµα το δίνει ο ψηφοθηρικός τυχο-
διωκτισµός του κ. Μητσοτάκη που κλείνει το µάτι και αγκαλιάζει
την Ακροδεξιά. Το στίγµα το δίνει η στάση της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης, που τώρα έµεινε µόνο ΚΙΝΑΛ, µετά τη διαγραφή και
την αποχώρηση της Δηµοκρατικής Αριστεράς, που κατάντησε από
κεντροαριστερή δύναµη, παρακολούθηµα και ουραγός του κ. Μη-
τσοτάκη. Το στίγµα το δίνει η εκκωφαντική σιωπή του Κώστα Κα-
ραµανλή και του Κώστα Σηµίτη.

Και απορώ: Θα έλθει αύριο ο Κώστας Καραµανλής, ο τέως
Πρωθυπουργός και σιωπηρά θα βάλει την ηλεκτρονική του
κάρτα να ψηφίσει «όχι»; Είναι απίθανο, απίστευτο αυτό το οποίο
συµβαίνει ενώπιον της ιστορίας και του λαού. 

Όµως, το διακύβευµα για τη Νέα Δηµοκρατία και το ΚΙΝΑΛ,
αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είναι το εθνικό συµφέ-
ρον. Το διακύβευµα είναι η πτώση αυτής της Κυβέρνησης του
ΣΥΡΙΖΑ και του Πρωθυπουργού, του Αλέξη Τσίπρα. Όλα υποτάσ-
σονται σε αυτό, όπως και η διάλυση της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Ποταµιού, που έγινε προµελετηµένα, µε τις διαδοχικές
παραιτήσεις του Αµυρά και του Ψαριανού, για να αλλάξει η σύν-
θεση της Επιτροπής Εξωτερικών και Άµυνας και βεβαίως, όλη
αυτή η τεράστια κωλοτούµπα που έχετε κάνει, µόνο και µόνο γι’
αυτό τον στόχο.
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Μας λέγατε στην αρχή ότι είχατε βάλει δύο όρους, όπως όλοι
είχαµε βάλει, σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό
για όλες τις χρήσεις, erga omnes και συνταγµατικές αλλαγές,
πως αυτό θα απαλείψει κάθε αλυτρωτισµό και πως αυτή θα ήταν
µια πολύ καλή συµφωνία. 

Αφού πετύχαµε αυτά, µετά ανακαλύψατε άλλα προσκόµµατα
-µέχρις ότου τώρα σοφιστείες και απίθανα πράγµατα- ότι δεν
ισχύουν οι συνταγµατικές αλλαγές που έγιναν στη γειτονική
χώρα, εάν δεν τις δούµε περασµένες, εγγεγραµµένες στο κεί-
µενο, αφού η συµφωνία -δεν θυµάµαι σε ποιο άρθρο- λέει ότι για
να κυρωθεί και να ολοκληρωθεί η συνταγµατική αναθεώρηση και
όλες οι άλλες ενταξιακές διαδικασίες, που πρέπει να ξεκινήσουν
στο ΝΑΤΟ και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πρέπει να κυρωθεί στην
ελληνική Βουλή και να επιστρέψει η συµφωνία, να πάει και προς
τον ΟΗΕ και προς τους οργανισµούς αυτούς για να ξεκινήσει η
διαδικασία και να µπουν οι αλλαγές στο σύνταγµα. Δηλαδή, εδώ
όλα τα επιχειρήµατα είναι έωλα. 

Δεν θα µιλήσω -τα έχουν πει οι συνάδελφοι- για γλώσσα και
εθνότητα. Δεν υπάρχει η λέξη nationality. Δεν σηµαίνει εθνότητα,
σηµαίνει ιθαγένεια που παραπέµπει στην υπηκοότητα και όλα
αυτά. 

Επίσης, είπατε ότι «γουρούνι στο σακί» η Ελλάδα θα προσχω-
ρεί σε κάθε συµφωνία και συνθήκη που θα κάνει η «Βόρεια Μα-
κεδονία» εφ’ εξής, παραδείγµατος χάριν, στην Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Μα, τι λέτε τώρα; Η Ελλάδα, που είναι από τα παλαιά µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν έχει λόγο στις διαπραγµατεύσεις για
την ενταξιακή διαδικασία της «Βόρειας Μακεδονίας» στην Ευρω-
παϊκή Ένωση; Ποιος σας τα είπε αυτά; Πού τα εφηύρατε; Είναι
απίστευτα, πραγµατικά, πράγµατα. 

Τελειώνω, αγαπητέ Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, λέγον-
τας ότι εγώ περίµενα αυτή τη στιγµή, την αυριανή στιγµή µε πολύ

µεγάλη περηφάνια για να συµβάλω και εγώ µε µια ψήφο στην κύ-
ρωση µιας ιστορικής συµφωνίας που αναβαθµίζει τη θέση της
χώρας στα Βαλκάνια, καθιστά τη Θεσσαλονίκη πρωτεύουσα της
ευρύτερης περιοχής των Βαλκανίων, διασφαλίζει τα σύνορα, την
ειρήνη, την αλληλεγγύη µεταξύ των λαών και των χωρών και δίνει
πραγµατικά µια νέα δυναµική στη χώρα, απελευθερώνοντας το δι-
πλωµατικό κεφάλαιο, το οποίο µπορούµε πλέον να το κατευθύ-
νουµε στον πραγµατικό κίνδυνο που είναι ο κίνδυνος εξ Ανατολών,
ο κίνδυνος της απρόβλεπτης, της νευρικής και αλλοπρόσαλλης
τουρκικής πολιτικής που τόσα χρόνια µας ταλανίζει. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Συρµαλένιο.

Θέλω να ευχαριστήσω όλους τους υπαλλήλους της Βουλής
που παρέµειναν µέχρι τώρα και να ζητήσω συγνώµη για όλη αυτή
την καθυστέρηση. Εύχοµαι αύριο σε εύλογο χρόνο να ολοκλη-
ρώσουµε το νοµοσχέδιο. 

Καλή ξεκούραση σε όλους σας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 2.30’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Πέµπτη
24 Ιανουαρίου 2019 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτησης και ψή-
φιση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση
της Τελικής Συµφωνίας για την Επίλυση των Διαφορών οι οποίες
περιγράφονται στις Αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας των
Ηνωµένων Εθνών 817 (1993) και 845 (1993), τη Λήξη της Ενδιά-
µεσης Συµφωνίας του 1995 και την Εδραίωση Στρατηγικής Εται-
ρικής Σχέσης µεταξύ των Μερών».
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